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Sociale innovatie vergt sociale cohesie 
Wat is sociale innovatie? In de kabinetsnotitie 'Kiezen voor groei' wordt gesproken over 
"bevorderen dat initiatieven met betrekking tot sociale innovatie via Innovatieplatform bijeen 
worden gebracht." En van werkgevers en werknemers wordt verwacht dat zij "de mogelijkhe
den en voordelen van sociale innovatie onderkennen en benutten." Twee punten waarmee de 
betekenis van het begrip niet duidelijk gemaakt wordt. Tijdens de tweede Industriepoort op 8 
februari jl. benadrukte minister Brinkhorst het belang van sociale innovatie. Volgens de minis
ter bepaalt ook sociale innovatie - de innovatie van het arbeidsproces - voor een groot deel het 
succes van een onderneming. Diezelfde dag stelde hij de Task Force Sociale Innovatie in: 
"Deze taskforce onderzoekt wat sociale innovatie en de creatieve industrie betekenen voor 
onze economie. Nog voor de zomer willen we met een aantal concrete aanbevelingen komen," 

Is sociale innovatie de innovatie van het arbeidsproces? Volstaat het woord innovatie daar niet 
in z'n eentje voor? Wat is de meerwaarde van de toevoeging sociaal? En wat gaat die Taskforce 
precie.s onderzoeken met welk doel? De redactie van Idee maakte een rondgang langs weten
schappers, ondernemers en politici op zoek naar sociale innovatie, naar betekenis en invul
ling. Daarbij hebben wij de term in de breedst mogelijke vorm opgevat: in samenleving, 
onderwijs, sociale zekerheid, economie en arbeidsmarkt. 

Verschillende bijdragen laten zien, dat innovatie in onze economie per definitie een socié).le 
kwestie is. Zo geeft Jac König, HRM manager, aan dat het mensen zijn die samen werken aan 
het ontwikkelen en toepassen van innovaties. Zijn praktijk sluit direct aan bij het pleidoOi van 
FNV-er Jan Warning. Volgens Loek Nieuwenhuis is innovatie in het bedrijfsleven geen lineair 
proces. Sociale innovatie komt voort uit het leren op en van de werkplek en daarmee van en 
met de collega's. Hij pleit voor investeren in de kwaliteit van de arbeid, als basis voor een 
leven lang leren op de werkplek, wat overigens geen alternatief is voor investeren in beroeps
onderwijs als start van een beroepsloopbaan. Wim Metsemakers trekt dat pleidoOi door naar 
het beroepsonderwijs. Hij. geeft ook aan dat technische en sociale innovatie niet los van elkaar 
staan. Het zijn de mensen die de techniek manken - en daarmee hebben de technische en 
sociale innovatie elkaar nodig. 

Rinke Zonneveld is één van de auteurs die bepleit dat de sociaal-economische agenda voor 
sociale innovatie verder gaat, dan een verbinding met de techniek. In CAO's zouden afspraken 
gemaakt moeten worden, die werknemers de kans bieden om te kiezen voor maatwerk waarbij 
zorg, arbeid en leren op een voor hen adequate wijze wo.rden gecombineerd. Daarmee maak je 
ruimte voor sociale innovatie. Tweede Kamerlid Fatma Koser Kaya deed voorstellen voor wer
kelijke innovatie van uitkeringen, arbeidsmarkt en zorg. Namens D66 in de Tweede Kamer 
stelde zij voor het legaal aanbieden van kleine persoonlijke diensten makkelijker te maken. In 
haar bijdrage licht ze deze voorstellen toe. 

De doelstelling van de levensloopregeling, het concreet mogelijk maken van het combineren 
van perioden van arbeid en zorg, is werkelijk innovatief te noemen en past goed bij een partij 
als D66. Het waren dan ook D66'ers die het thema op de agenda zetten. Redacteur Martin van 
't Zet constateert echter dat van het innoverende concept een slap aftreksel is overgebleven na 
behandeling door het huidige kabinet. 

Dusan Mihajilovic, plaatsvervangend internationaal secretaris van de 'Civic Alliance of Serbia', 
laat zien wat de schadelijke gevolgen zijn, als de kwaliteiten van mensen niet worden vastge
houden. Zónder een goed opgeleide (beroeps)bevolking is er geen ruimte voor economische 
groei, laat staan voor een ontwikkeling naar een gezonde samenleving. 

Het ligt voor de hand dat bij sociale innovatie ook de wijze waarop mensen met elkaar 
omgaan centraal aandacht krijgt. Welke relaties hebben we met elkaar en wat betekenen die 
voor onze wijze van samenleven? Idee had een gesprek met professor dr. Ray Pahl, verbonden 
aan de University of Essex. Samen met Uz Spencer deed hij onderzoek naar de betekenis van 
vrienden in de moderne samenleving. Sociaal en ook innovatief is het project sociale cohesie 
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in Spangen, Rotterdam. Projectleider Jan Maas 
vertelt hoe onveiligheid niet al\een bestreden 
moet worden met de inzet van meer politie en . 
andere toezichthouders en controleurs, maar 
ook door het weer sterk maken van gemeen
schappen van bewoners. Een innovatieve 
manier van werken die af 'en toe tot bevreem
dende reacties leidde. En uit de bijdrage van 
dominee Hans Visser van de Pauluskerk in 
Rotterdam valt af te leiden, dat sociale innova
tie ook vergt dat mensen van verschillende 
achtergronden met elkaar tot een vergelijk 
komen over de wijze waarop zij samen beho
ren te leven. Het wekt geen verbazing, dat hij 
daarbij nadrukkelijk ook oog heeft voor groe
pen in de marge. 

Tot slot van dit themanummer van Idee een 
interview met de minister voor Economische 
Zaken Laurens-jan Brinkhorst. Hoe vult hij het 
begrip sociale innovatie in en wat zijn zijn 

voornemens op dit onderwerp in de tweede 
periode van zijn termijn bij EZ? 

Sociale innovatie blijft een lastig begrip. De 
rode draad is het meer halen uit menselijk 
kapitaal, wat bovendien van gemeenschappe
lijk belang is voor zowel de vakbonden als het 
kabinet. Uit de bijdragen in dit nummer van 
Idee blijkt ten eerste de sociale betrokkenheid 
van de auteurs en hun actieve opstelling in de 
samenleving. Ten tweede blijkt een oprechte 
poging buiten bestaande kaders te durven 
denken om tot werkbare oplossingen voor 
problemen in de toekomst te komen. 
Een innovatieve bijdrage aan het 'Kieze,n voor 
groei', waaruit blijkt dat sociale innovatie men
senwerk is - zowet'op de werkvloer als in de 
klas en in de woonomgeving. 

Emily van de Vijver, Rinke Zonneveld en Kees Verhaar. 

De auteurs zijn lid van de redactie van Idee. 
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Inve'steren in leren: 
de sociale kant van 
innovatie 
Innovatie is belangrijk voor de concurrentiekracht van bedrijven en sectoren. AI in 
het interbellum in de vorige eeuw formuleerde Schumpeter zijn invloedrijke model 
van creatieve destructie, waarin bedrijven met ouderwetse producten en proces
sen uit de markt worden verdreven door bedrijven met nieuwe producten en pro
cessen. Nationale en Europese beleidsmakers geloven in massieve investeringen 
in technologisch gerichte onderzoeksprogramma's als belangrijke impuls voor de 
innovatie in industriële sectoren. 

DOOR LOEK foM. NIEUWENHUIS 

De beleidsmakers vertonen daarbij de neiging om de winnaars uit het verleden te ondersteu
nèn, en niet de uitdagers (zie de recente adviezen van de Koninklijke Vereniging voor 
Staathuishoudkunde, waarin een tegenbeweging wordt gepropageerd). De produ'ctie van nieu
we kennis en technologie is het kerndoel van deze onderzoeksprogramma's; het gebruik ervan 
door bedrijven wordt als vanzelf volgend verondersteld. Een lineair model van innovatie (van 
onderzoek, via technologie-ontwikkeling en -verspreiding naar toepassing binnen bedrijven) 
ligt ten grondslag aan deze investeringsprogramma's. Leren voor 'innovatie is in deze denklijn 
te typeren als adaptatie aan de nieuwe technologie. 

Modus 11 
In de praktijk is innovatie bij lange na geen Iineair 'proces. Kline en Rosenberg hebben in 

1986 al beschreven hoe innovatie wordt gekarakteriseerd door gecompliceerde feedback
mechanismen en interactieve relaties tussen wetenschap, technologie, productie, beleid en 
vraag op de markt. Het innovatieproces kan in dergelijke interactieve modellen worden 
beschouwd als een leerproces tussen en binnen bedrijven en kennisorganisaties. Een lerende 
organisatie creëert de condities voor het leren van de organisatieleden en een belangrijk ele
ment van organisatieleren is het op een lijn brengen van die leden (het ontwikkelen van een 
gedeelde visie op basis van persoonlijke inzichten). Het interactieve model gaat er vanuit dat 
ook binnen bedrijfsprocessen wordt geleerd en geïnnoveerd: kennis maken is niet het privile
ge van onderzoeksinstellingen, maar vergt een gebalanceerd samenspel tussen praktijk en 
onderzoek, waarbij soms resultaten uit onderzoek leidend zijn, maar ook (en waarschijnlijk 
vaker) inzichten uit de praktijk nieuwe kennis genereren, die later door onderzoek wordt 
geformaliseerd. Gibbons en zijn collega's hebben deze nieuwe vorm van kennisproductie 
Modus 11 genoemd, en constateren dat deze vorm van kennisproductie in westerse economieën 
steeds belangrijker wordt. Zij verklaren dit door de hoge vlucht die deelname aan het hoger 
onderwijs heeft genomen: hoger opgeleiden zijn op steeds meer plekken in de economie te 
vinden, waardoor het absorptievermogen én het combinatievermogen toeneemt, zodat nieuwe 
kennis makkelijker kan worden verspreid en er meer mee kan worden gedaan. 

Exploratie en exploitatie 
Een belangrijk kenmerk van innovatie is creativiteit. Maar creativiteit alleen leidt tot uitvin

dingen; een uitvinding wordt alleen dan een innovatie als het betrouwbaar kan worden gere
pliceerd, zodat er 'economische exploitatie kan ontstaan. Om te overleven zullen organisaties 
leren én produceren moeten kunnen combineren. Bart Nooteboom geeft in zijn boek van 2000 
aan dat een innovatief bedrijf in staat moet zijn om exploratie en exploitatie te combineren. 
Exploitatie betekent dat mens en organisatie de beschikbare middelen en vaardigheden effi -
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ciënt inzet, om op de korte termijn te kun
nen overleven. Exploratie is erop gericht om 
nieuwe vaardigheden te ontdekken en te 
ontwikkelen , om op de langere termijn te 
kunnen overleven. Exploratie is als een crea
tief leerproces te beschouwen; exploratie 
vraagt niet alleen om adaptieve leerproces
sen om nieuwe werkwijzen in de vingers te 
krijgen, maar ook om het afleren van oude 
routines . Afleren verloopt meestal moei 
zaam. 
Volgens Nooteboom is de dynamiek van 
exploratie en exploitatie alleen te verstaan, 
door te veronderstellen dat binnen economi
sche systemen mensen mentale modellen 
ontwikkelen omtrent de aard van de markt 
waarop zij ervaring opdoen, op basis waar
van zij speculatieve argumenten ontwikke
len over mogelijke toekomsten en mogelijke 
effecten van innovatieve acties. Mensen den
ken, communiceren en leren. Innovatie gaat 
dus over kennis , leren en 
taal. 

Vruchtbare bodem 

die ruimte geven voor leren, ontwikkelen 
daarmee een vruchtbare bodem voor inno
vatie . 

Lerende ondernemer 
Een belangrijke vraag is welk type vakman

schap wenselijk is als basis voor een innova
tieve beroepsbevolking. Voor .het beantwoor
den van die vraag kunnen we veel leren van 
het leer- en zoekproces van ondernemers. In 
het lineaire model van innovatie- en technolo
giebeleid verwachten we in feite dat onderne
mers zich adaptief gedragen: aanpassen aan 
de mogelijkheden die de externe technologie
ontwikkeling biedt. Een perfect voorbeeld 
hiervan uit het verleden was de beroemde 
kennisinfrastructuur voor het landbouwbe
leid . Uitgaande van een ideaalbeeld van een 
bulkproducerende boer, werden steeds meer 
technologische vernieuwingen ontwikkeld in 
Wageningen, .en verspreid via een ingenieus 

systeem van praktijkonder
zoek en landbouwvoorlich
ting. Dat boeren nog een 

Het zijn de mensen in 
innovatieve bedrijven die 
leren. Het is daarom niet 
meer dan logisch dat de 
aandacht bij kennisma
nagement steeds meer 
komt de liggen bij de leren
de werknemer binnen de 
organisatie : niet de kennis-

Een belangrijk 
eigen stijl van bedrijfsvoe
ring zouden kunnen heb
ben, werd in dit model in 
feite ontkend. Sinds het 
begin van de jaren '90 van 
de vorige eeuw is dit beleid 
radicaal veranderd, en 
moet de ondernemende 
boer zijn eigen weg vinden 

kenmerk 

van innovatie is 

creativiteit 
voorraad, maar het leerpo-
tentieel is de doorslagge-
vende factor. Exploratie , 
het uitvinden en ontwerpen van nieuwe pro
ducten en processen, kan nog 'op de teken
tafel' worden gedaan, maar voor het exploi
teren van nieuwe ontwerpen is het leren op 
de werkplek van het grootste belang. Leren 
is daarbij niet een individuele activiteit, die 
buiten de werkplek plaats vindt, maar is 
ingebed in de werkprocessen. Leren op de 
werkplek is voor het grootste deel infor
meel, oftewel het resultaat van de natuurlij 
ke gelegenheden tot leren die alledaags 
voorkomen. Dit betekent investeren in de 
kwaliteit van de arbeid, zodat werknemers 
de gelegenheid krijgen tot (kritische) reflec
tie, verbeteracties en het aanleren van nieu
we routines . Marianne van Woerkom laat in 
haar proefschrift van 2003 prachtig zien, 
dat het leren van werknemers samenhangt 
met enerZijds hun zelfvertrouwen en ander
zijds het idee dat kritische inbreng door het 
bedrijf seri€us wordt genomen. Bedrijven 

en eigen innovaties ont
werpen, passend bij zijn 
bedrijfsstijl. (In de praktijk 
heeft de ondernemende 

boer altijd al bestaan: de wij ziging van beleid 
was radicaler dan de wijziging van praktijk!). 
In kleinere bedrijven, zoals in de agrarische 
sector, heeft de ondernemer een sleutelrol in 
de ontwikkeling van de onderneming. De 
ondernemer moet continue de veranderingen 
in de omgeving interpreteren en erop antici
peren. Dit is de basis van een leerproces, 
gericht op de overlevingsstrategie van de 
onderneming. In het oude landbouwkennis
systeem werden boeren geacht door middel 
van adaptief geprogrammeerd leren de voor
schriften te volgen uit de onderzoeksagenda, 
die rechtstreeks gekoppeld was aan de 
beleidsagenda van het kabinet en de EU. In 
een interactief innovatiemodel vragen kennis
creatie en kenniscombinatie om creatieve en 
expansieve leervormen, waarin de lerende 
ondernemer juist vraagtekens kan zetten bij 
exogene probleemdefinities. Sociale netwer
ken spelen hierbij een grote rol als bron van 
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elders ontwikkelde ervaringskennis. 
Ondernemers leren door met collega's en 
adviseurs ervaringskennis uit te wisselen en 
door slim nieuwe technologie te benutten die 
in hun 'kennisomgeving' voorhanden is. 

Werkgemeenschap 
Het voorgaande uitstapje naar leer- en 

zoekprocessen van ondernemers levert een 
beeld op van actief lerende mensen die hun 
sociale omgeving en hun kennisomgeving 
slim benutten. Ook op de werkvloer gaat dat 
verhaal deels op. Vaklieden en professionals 
leren van elkaar door het uitwisselen van 
ervaringskennis aan de koffietafel of in 
samenwerkingsprojecten. Een beroemd ver
haal is opgetekend door ·Orr, waarin ervaren 
reparateurs van kopieermachines een ogen
schijnlijk onoplosbaar mankement weten te 
repareren door met elkaar (en 'met de machi
ne') in gesprek te gaan over analoge pro
bleemsituaties uit het verleden. AI redenerend 
en vergelijkend wordt via trial and error een 
werkbare oplossing gevonden. De werkge
meenschap (in de literatuur meestal aange
duid in het Engels als community of practice) 
is het voertuig voor dergelijke uitwisselings
processen: mensen voelen zich thuis en er 
zijn impliciete afspraken over het delen van 
kennis en het ondersteunen van elkaar. Het is 
echter niet zo dat elke werkgemeenschap 
automatisch innovatief is. De werkgemeen
schap is het onderhandelingsplatform over 
gezamenlijke ervaringen en betekenis- en sta
tusverlening. Dit kan ook leiden tot conserve
ring van procedures en afspraken, waardoor 
nieuwe ideeën stuiten op onwil en ongeloof 
("zo doen wij dat hier niet"). Enerzijds hebben 
werkgemeenschappen routines nodig voor 
efficiënte productie en zekerheid, anderzijds 
is flexibiliteit nodig om veranderingen en uit
dagingen aan te kunnen. Verandering is 
bedreigend voor de status quo, maar tegelij
kertijd onontkoombaar. Meer innovatie bete
kent dat de sociale veiligheid in een werkge
meenschap niet meer gevonden kan worden 
in vaste handelingspatronen en omgangsvor: 
men. Investeren in het leerklimaat kan uit
komst uit het dilemma bieden: belangrijke 
ingrediënten hiervan zijn onder meer het 
leren van fouten, het waarderen van kritiek en 
het honoreren van inbreng vanuit de mede
werkers. 
Dit pleidooi voor investeren in de kwaliteit 
van de arbeid, als basis voor een leven lang 
leren op de werkplek, is geen alternatief voor 
investeren in beroepsonderwijs als star~ van 
een beroepsloopbaan. Onderwijseconomen 

hebben keer op keer aangetoond dat investe
ren in de jeugd en het stellen van een hoog 
ambitieniveau aan startkwalificaties een 
onmisbaar fundament is voor een hoog inno
vatiepotentieel in de beroepsbevolking. In dat 
opzicht kunnen we nog wat leren van de 
Scandinavische landen: waar we in Nederland 
al blij zijn als iedereen op zijn 25e een VMBO
diploma heeft (zie de discussienota van de 
PvdA van vorig jaar), ligt bijvoorbeeld in 
Denemarken het streefniveau op niveau 3 
(MBO-3 of secundair leerlingwezen). Het 
Deense model is dus niet alleen interessant 
vanwege een flexibeler ontslagrecht, maar 
plaatst dat in een bredere context van maat
schappelijke en individuele investeringen in 
vakmanschap. 

Investeren 
Stimuleren van innovatie vraagt om een 

combinatie van beleid, waarin plaats is voor 
interventies uit zowel lineaire als interactieve 
aanpakken. Ontwikkeling van nieuwe techno
logie kan alleen dan tot innovatie leiden als 
bedrijven en werkgemeenschappen voldoende 
flexibiliteit weten te ontwikkelen om die tech
nologie te absorberen en te combineren met 
bestaande kennis. Van het publieke bestel 
vraagt dat om investering van overheid 
samen met het bedrijfsleven in het beroeps
onderwijs (om te beginnen met een startkwa
lificatie op een hoog ambitieniveau), maar ook 
om investeringen in het leerklimaat binnen 
bedrijven. Een leven lang leren, gericht op 
innovatie en economische ontwikkeling, 
vraagt om investeringen in de kwaliteit van 
de arbeid. Innovatie vraagt om nieuwe vor
men van sociale veiligheid. 

De auteur is werkzaam bÜ Stoas, een kenniscentrum 

voor installatie, implementatie. ondersteuning en inte

gratie van e-Iearning toepassingen 
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Veilig online 
stemmen vanuit 
San Francisco? 
Internetstemmen is in. In Nederland hebben zowel bij de Europese verkiezingen 
als bij de verkiezingen voor de waterschappen experimenten plaatsgevonden met 
stemmen via het World Wide Web. Nederland eist daarmee een positie· van interna
tionale betekenis op. In deze context is het begrijpelijk dat ook binnen politieke 
partijen naar mogelijkheden wordt gezocht om interne stemmingen via internet 
mogelijk te maken. Bij D66 is deze wens tot uitdrukking gekomen in de zogenaam
de 'San Francisco-motie' (congres Maastricht, 2003). Hierin wordt het bestuur 
gevraagd de leden via internet te betrekken. bij de besluitvorming. Met behulp van 
internet stemmen over moties is een onderdeel van de uitwerking hiervan. 

DOOR WOLTER PIETERS 

Binnen de Security of Systems groep van de Radboud Universiteit Nijmegen hebben we al 
veel ervaring met de evaluatie van internetstemsystemen. In dit kader hebben we ook gekeken 
naar een experiment met de uitwerking van de San Francisço-motie. We zullen eerst internet
stemmen in het algemeen introduceren, en daarna specifiek ingaan op de keuzes die gemaakt 
moeten worden bij de implementatie van de motie. 

Fraude 
Bij internetstemmen kan een kiezer op een willeke·urige computer met internetverbinding 

een stem uitbrengen. Deze stem wordt via het internet verstuurd, en komt binnen bij een elek
tronisch stembureau. Daar worden de elektronische stemmen verzameld. Uiteindelijk wordt 
het bestand met binnengekomen stemmen 'verzegeld' en daarna kunnen de stemmen geteld 
worden. 
De belangrijkste experimenten tot nu toe met internetstemmen in Nederland zijn uitgevoerd 
bij de Europese verkiezingen in 2004 (KOA, oftewel Kiezen Op Afstand : internetstemmen voor 
Nederlanders in het buitenland) en bij de waterschapsverkiezingen van de waterschappen 
Rijnland en Dommel in herfst 2004 (RIES). Hoewel de ontwikkelde systemen hetzelfde doel 
hebben, zijn ze in de praktische uitwerking nogal verschillend. Het blijkt dat de eisen die aan 
dergelijke systemen gesteld moeten worden op dit moment verre van duidelijk zijn. De ont
werpers zijn dus vrij eigen prioriteiten te stellen en eigen keuzes te maken. 
Binnen de academische wereld is de heersende opvatting dat de uitdaging van internetste~ 

men niet volledig technisch kan worden opgelost. Dat wil zeggen, dat het computersysteem 
niet zodanig kan worden ingericht dat daarmee alle fraude onmogelijk wordt gemaakt. Maar is 
dat wel nodig? Bij de huidige verkiezingen is fraude immers ook niet geheel uit te sluiten. Wel 
zijn er allerlei extra maatregelen om manipulaties tegen te gaan, in de vorm van procedures 
(hoe worden de resultaten van een stembureau verzonden?) en wetten (wat gebeurt er als je 
een machtiging vervalst?). Organisatorische en juridische maatregelen zullen ook een plaats 
moeten krijgen bij internetstemmen. 

Beveiligingsmaatregelen 
Een belangrijk thema bij discussies over internetverkiezingen ligt in het gebrek aan controle 

over de stemomgeving. Dit probleem doet zich overigens ook voor bij poststemmen. Als 
iemand in een stemhokje stemt, is de stemrrier gegarandeerd vrij in zijn keuze en kan hij ook 
niet achteraf bewijzen dat hij een bepaalde keuze heeft gemaakt. Dit maakt stemdwang en het 
verkopen van stemmen zo goed als onmogelijk. Als iemand echter vanaf zijn eigen computer 



of per post stemt, is er niets dat het afdwin
gen of opkopen van de stem in de weg staat. 
Iemand kan immers meekijken hoe je je 
stem invult en controleren dat je de 'juiste' 
keuze maakt. Als we desondanks via inter
net willen stemmen, dan zullen er juridische 
maatregelen nodig zijn die deze vorm van 
fraude onaantrekkelijk maken. 
Een ander belangrijk punt is de anonimiteit 
van de kiezer. Bij de huidige internetstemsy
stemen wordt gewerkt met toegangscodes, 
bijvoorbeeld een reeks van acht cijfers en 
letters. Deze stemcode moet ·op de internet
pagina worden ingevuld om te kunnen stem
men. Er zijn organisatorische maatregelen 
nodig om te zorgen dat deze codes alleen 
aan de kiezer bekend zijn. Je wilt immers 
niet dat iemand anders voor jou kan stem
men, zelfs niet de organisator van de ver
kiezingen. Een vergelijkbare procedure vin
den we bij het versturen van PIN-codes van 
bankpassen. Deze worden met behulp van 
carbonpapier in een reeds gesloten envelop 
geprint, en mogen niet achterblijven in de 
computer van de drukker of de bank. 
De vraag is nu hoe het elektronische stem
bureau kan controleren dat een binnengeko
men stem geldig is, zonder zelf over de 
stemcode te beschikken. Hiervoor bestaat 
een technische truc, die bekend staat onder 
de naam hash-functie. Een hash-functie 
berekent een controle getal van een stemco
de. Uit dit controlegetal kan niet de stemco
de worden afgeleid, maar met behulp van 
het controlegetal kan wel worden gecontro
leerd of een ontvangen stem met stemcode 
geldig is. Natuurlijk moet dan nog steeds 
gezorgd worden dat niemand binnen het 
elektronische stembureau de van de kiezer 
ontvangen stemq:lde te zien krijgt ... 

Secure Democracy? 
In een experiment met de uitvoering van 

de San Franclsco-motie is het internets
temsysteem SEDE (Secure Democracy) een 
optie om als stemsysteem te gebruiken. 
Deelnemende leden kunnen daarmee via 
internet meestemmen over moties, ook als 
ze niet bij het congres aanwezig zijn. In 
tegenstelling tot andere systemen is SEDE 
gebaseerd op e-mail, en is het vrij te 
downloaden. Het lijkt daarom uitermate 
geschikt te zijn voor peilingen. Maar is het 
dat ook voor (geheime) stemmingen? 
Omdat SEDE gebruik maakt van (onbeveilig
de) e-mail, moet de kiezer zich realiseren 
dat het stemmen via SEDE overeenkomt met 
het opsteken van een hand, en niet met 
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schriftelijke stemming. De stemming is dus 
niet anoniem. Het is immers mogelijk dat 
iemand de e-mail onderschept en leest. Voor · 
het stemmen over moties hoeft dit geen 
probleem te zijn. Het is echter ook mogelijk 
dat iemand een e-mail verandert. Dit laatste 
zou overeenkomen met het wijzigen van je 
stem door je buurman tijdens een partijcon
gres, bijvoorbeeld door je hand vast te pak
ken en omhoog te steken, of juist omlaag te 
duwen. In dit geval moet je achteraf bij de 
verantwoordelijke voor de stemming aange
ven dat je stem onjuist geregistreerd is en 
dat deze alsnog gewijzigd moet worden. 
Hoewel dit absurd klinkt, is dit precies wat 
er bij SEDE gebeurt. 
Een tweede probleem is dat er geen gebruik 
wordt gemaakt van een hash-functie . Alle 
stemcodes worden in het elektronische 
stembureau bewaard. Hierdoor kunnen men
sen met toegang tot het elektronische stem
bureau eenvoudig stemmen vervalsen op 
basis van de beschikbare stemcodes. Het fs 
daarom van groot belang dat kiezers hun 
stem achteraf controleren, zelfs als ze niet 
gestemd hebben. Dit is mogelijk in SEDE, 
maar dat neemt niet weg dat ook andere 
beveiligingsmaatregelen op hun plaats zijn. 
Het is namelijk maar de vraag of mensen 
ook daadwerkelijk hun stem zullen verifië
ren. In feite legt de huidige versie van SEDE 
te veel macht bij degenen die toegang heb
ben tot het elektro·nische stembureau. 
Naast deze technische opmerkingen valt ons 
ook op dat het voor een onervaren compu
tergebruiker moeilijk zal zijn wijs te worden 

. uit het e-mail stembiljet. Er zal onderzoek 
vanuit gebruikers perspectief nodig zijn om 
een degelijke interface voor SEDE te maken, 
bijvoorbeeld in de vorm van een webpagina. 
Daar wordt op dit moment aan gewerkt. 

Zorgvuldigheid 
We kunnen concluderen dat SEDE is 

geschreven vanuit het perspectief van een 
handige computergebruiker, maar niet van
uit het perspectief van e~n beveiligingsex
pert of een kiezer met weinig kennis van 
computers. Voor peilingen is het (mits er 
een goede interface beschikbaar is) een 
prima middel, maar voor serieuze verkiezin
gen is de huidige versie niet aan te raden. 
Het grote voordeel van SEDE is natuurlijk 
wel dat het open-source is, en gratis. 
Iedereen kan het dus gebruiken, en iedereen 
kan ook in principe controleren hoe het pro-

. gramma werkt. Vanuit beveiligingsperspec
tief vinden wij het erg belangrijk dat er 
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openheid is over hoe systemen werken. Bij 
de stemmachines die nu bij verkiezingen 
ingezet worden is dit helaas niet het geval, 
wat voor andere landen reden is om ze niet 
te gebruiken. 
We hopen met deze bijdrage de verdere ont
wikkeling van open-source systemen zoals 
SEDE te kunnen ondersteunen. Met een aan
tal verbeteringen, waaronder het toevoegen 
van een hash-func;tie en het gebruik van een 
beveiligde internet-verbinding, kan al veel 
bereikt worden. Het blijft echter wel ver
standig ook andere opties te overwegen 
voor de implementatie van de San Francisco
rnotie. 

Internetstemmen biedt vele mogelijkheden, 
zeker als het gecombineerd wordt met ande
re vormen van online participatie in besluit
vormingsprocessen. Het is daarmee uiterma
te geschikt voor een partij als D66, die dicht 

bij de burger wil staan. Het is wel verstandig 
duidelijk vast te stellen wat D66 precies ver
wacht van een internetstemsysteem voordat 
er keuzes worden gemaakt voor de imple
mentatie. Het veranderen van de wijze van 
stemmen is iets dat direct raakt aan het 
democratisch proces, en verdient daarom de 
nodige zorgvuldigheid. Elke stem moet 
immers tellen, en -zoals D66 wil- er moet 
echt geluisterd worden naar de burger, niet 
naar een handige hacker. 

De auteur is junioronderzoeker aan de Radboud 

Universiteit NÜmegen. HÜ studeerde informatica en 
wüsbegeerte van wetenschap, technologie en samen

leving aan de Universiteit Twente . Het hoofdonder

werp van ZÜn promotieonderzoek is de haalbaarheid 

van internetstemmen, zowel vanuit technisch als van

uit maatschappelük perspectief. Een uitgebreider eva
luatierapport over SEDE is op aanvraag beschikbaar. 
w.pieters@cs.ru.nl 
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Sociale innovatie 
met en door werk 
Vanuit mijn achtergrond in chemische technologie en bedrijfskunde ben ik 
geneigd de werkelijkheid te vertalen in 'systemen'. Ik ben voor het grootste deel 
actief in drie, resectievelijk vier sociale systemen. De eerste drie zijn werk, fami
lie en vrije tijd. In mijn vrije tijd ben ik actief voor het Humanistisch Vormings 
Onderwijs (HVO). In het HVO willen we kinderen van openbare basisscholen in de 
opvoeding waarden en normen meegeven, zodat ze gevormd worden tot sociaal 
positief kritisch handelende burgers. Dit doe ik, omdat ik iets wil doen wat bij
draagt aan het vierde systeem waarin ik verkeer, namelijk onze samenleving. 

DOOR JAC KÖNIG 

Voor mij als persoon liggen mijn aandacht en interesse vooral in die driehoek, werk, familie, 
vrije tijd en veel minder in de samenleving als geheel. Het grootste gedeelte van mijn tijd 
wordt ingevuld met mijn werk. Vanuit dit voor velen geldende gegeven stel ik mezelf een aan
tal vragen. Van welk belang is werk voor onze sociale innovatie? Welke economische drijfveren 
ondersteunen werk als katalysator voor sociale innovatie? Hoe werken mensen in hun werk 
mee aan sociale innovatie? 

Sociaal klimaat 
Vele mensen richten zich met mij op de voor hen belangrijke sociale deelsystemen en heb

ben minder op met de samenleving als geheel, laat staan met sociale innovatie. We laten het 
ons lekker aanleunen wat anderen voor ons doen, regelen en faciliteren. Geven vrijwel nooit 
complimenten of denken niet constructief met politieke beleidsmakers mee, maar komen 
alleen met kritiek over de zaken die ons maatschappelijk niet aanstaan. Dat is een bijzondere, 
maar wel een harde realiteit, waar beleidsmakers als het gaat om sociale innovatie rekening 

FOTO: HERMAN WOUTERS 
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mee moeten houden. Het zal mij of ons een 
zorg zijn, wij vinden onze sociale verban
den wel in ons werk, thuis of in de kerk of 
vereniging. 
Toch ik denk wel dat de drie deelsystemen 
werk, familie en vrije tijd op zich -geleid of 
ongeleid- voor sociale innovatie zorgen. Als 
overheid moet je blijkbaar zorgen dat die 
deelsystemen optimaal gefaciliteerd worden 
in hun werking, dan heb je al heel wat men
sen tevreden. Daarnaast vind ik dat mensen 
die zich bezig houden met politiek of het 
besturen van een gemeente, provincie, land 
of werelddeel, voor wie dat werk of vrije 
tijd besteding is, respect verdienen. Zij 
nemen de verantwoordelijkheid voor de 
samenleving als groter geheel. Ook voor die
genen die niet kunnen deelnemen aan de 
door mij genoemde driehoek. Het sociale 
klimaat wat de beleidmakers met elkaar 
vormgeven is wel degelijk van groot belang. 
Ik vermoed dat we het dan 

een beperkt aantal mensen, die een idee 
hebben en tot innovatie aanzetten. Deze 
innovators bepalen in hoge mate het wel en 
wee van hun collega's, nu en in de toe
komst. Wel en vooral wee, omdat innovatie 
door de bank genomen in de aanloopfase 
door slechts enkelen gewaardeerd wordt. 
De meeste mensen volgen het liefst het pad 
van hun eigen zekerheden en vertonen vaak 
weerstand tegen verandering. Omdat inno
vators niet alleen hoog in de organisatie zit
ten en andersom weerstand niet alleen laag 
in de organisatie zit, is het van belang zo 
veel mogelijk de gehele organisatie aan te 
spreken. De aloude top down bottom up 
benadering is hier een belangrijk antwoord 
op. In de door de top uitgezette strategie, 
waarin vernieuwende beelden en doelen zijn 
uitgezet, moet ruimte zijn voor de mede
werkers uit alle lagen van een organisatie 
om in de wijze waarop die strategie tot 

.' stand komt vernieuwende 
met name hebben over de 
agenda van de ministers, 
statenleden of wethouders 
van Economische Zaken, 
Sociale Zaken en Werk
gelegenheid , en Onderwijs, 
Welzijn en Cultuur. 

Organisaties willen 

dat het in 

ideeën in te brengen. 

Beroepspraktijk 
Een voorbeeld : als uit

werking van de bedrijfs
strategie van mijn werkge
ver was het in 1997 van 
belang dat onze producti
viteit aanmerkelijk verbe
terd werd. Praktisch 
gezien betekende dit dat 
binnen de productie 
gezocht werd naar verder
gaande automatisering en 

vernieuwing 

Weerstand 
Hierna richt ik mij op 

werk als sociaal systeem, 
waag me niet aan bespiege
lingen over sociale innova
tie in het algemeen, maar 
beperk me tot mogelijk 

geïnvesteerde 

geld terugverdiend 

wordt 

interessante parallellen vanuit mijn positie 
als mede-vormgever van een werkorganisa
tie. Een begrip uit de systeemleer is de func
tie van een systeem, het resultaat en de uit
werking van die resultaten, het belang'. Hoe 
zit dat bij werk, wat zouden we willen berei
ken mOet sociale innovatie? 
Innovatie is daarin geen doel op zich, het is 
een middel om op lange termijn de organi 
satie winstgevend te laten woorden of hou
den . Het vraagt investering in tijd en geld . 
Wat is innovatie? In onze onderneming 
wordt innoveren, in termen van verbeteren 
en veranderen, gezien als dagelijkse kost, 
als een overlevingsvoorwaarde van groot 
belang. Maar in het bijzonder de echte inno
vatie in termen van vernieuwen, vraagt ver
beeldingskracht, creatief associëren, over
tuigingskracht en doorzettingsvermogen om 
om te kunnen gaan met weerstanden. 
Vernieuwing wordt altijd aangestuurd door 

er hogere eisen aan de 
medewerkers gesteld werden. In ons toen
malige P&O beleid kwam dit tot uitdrukking 
in doelstellingen als te volgen opleidingen' 
en te verbeteren flexibiliteit en mobiliteit 
van de medewerkers. 
De instrumenten die we tot dan toe hadden 
ontwikkeld, zoals functieroulatie en ook 
opleiding voor de medewerkers die van 
zichzelf uit geen 'Ieerders' waren, stuitten 
op weerstand en kwamen onvoldoende van 
de grond. We hebben toen de ondernemings
raad een studiedag aangeboden, om zelf 
met vernieüwende ideeën te komen. Hieruit 
kwamen zij met een, door de adviseur die 
de dag leidde ingebracht, idee van 
Erkenning van Verworven Competenties 
(EVC). EVC komt erop neer dat je de kennis 
en ervaring die mensen in hun beroepsprak
tijk hebben opgedaan, vergelijkt met de 
kennis en kunde die horen bij een bepaald 
diploma of certificaat. Denk daarbij bij voor-
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beeld aan een vakopleiding voor het bedie
nen van apparatuur voor levensmiddelen be
reiding of het kunnen voeren van een admi
nistratie. 
Het is gebleken dat medewerkers in de prak
tijk minimaal de helft van de kennis en 
kunde in huis hebben, die anderen op 
school hebben geleerd. Het effect was dat 
de mensen die door een EVC-procedure 
gewaardeerd werden op hun niveau (inclu
sief de toekenning van officiële onderwijs
certificaten), zelfvertrouwen ontwikkelden 
en bereid waren de rest van de kennis en 
kunde zich eigen te maken in een niet 
schools, maar praktijk gericht leertraject. Bij 
veranderingen in hun werk zijn deze men
sen nu ook flexibeler en mobieler geworden. 
Het hele traject bij ons bedrijf, wat een 
voorloper bleek van veel meer EVC-trajecten 
binnen bedrijven in Nederland, is tot stand 
gekomen omdat de ministeries van 
Economische Zaken en Landbouw, Natuur en 
Visserij bereid waren het idee financieel te 
sponsoren (zie voor meer voorbeelden: 
www.kenniscentrumevc.nl). 

Sociale levensvoorwaarde 
In het voorbeeld is sociale innovatie tot 

stand gekomen vanuit een top down bottom 
up benadering; innovators zitten van hoog 
tot laag in de organisatie. Werkorganisaties 
willen dat het in vernieuwing geïnvesteerde 
geld ook terugverdiend wordt. Dit is op zich 
al moeilijk bij het op de markt zetten van 
een nieuw product, laat staan bij het intro
duceren van een sociale innovatie binnen 
het personeelsbeleid van een werkorganisa
tie. Sponsoring van de overheid maakt het 
mogelijk dergelijke investeringshobbels 
makkelijker te nemen. 
'Werk, werk en werk' was een aantal jaren 
geleden de slogan ter benadrukking van het 
belang van overheidsbeleid om mensen aan 
het werk te krijgen en houden. Ik ben het 
met het belang eens. In betaald werk vind ik 
en vinden mensen zelf verdiende economi
sche onafhankelijkheid, zelfbevestiging en 
erkenning die ze van andere mensen krijgen 
door deel te nemen aan een sociaal werksys
teem. Binnen Nederland en Europa wordt 
gelukkig nog steeds erkend dat betaald werk 
een belangrijke sociale levensvoorwaarde is. 
De subsidiestromen via ESF en Equal getui
gen dat overheid financieel wil bijdragen 
aan het aan het werk houden van mensen. 
Het belang van ESF ligt in het mee kunnen 
blijven draaien van mensen in hun zich 
steeds ontwikkelende werk door voldoende 

te blijven investeren in opleidingen. Ik pleit 
ook sterk voor het handhaven van ESF, ook 
na 2006. 

Kwetsbaar 
Het belang van Equal-subsidies zit in het 

blijven genereren van vernieuwende metho
den eh beleid om mensen aan het werk te 
krijgen of houden. De valkuil die daar in zit, 
is dat riiet alle mensen deel kunnen nemen 
aan het vrije marktmechanisme. Het gebod 
van productiviteit en winstgevendheid maakt 
dat niet iedereen daar in mee kan komen, 
hoeveel energie we er ook in zouden steken'. 
Ik ben een jaar lid geweest van het Nationaal 
Thematisch Netwerk (NTN) dat projecten 
monitorde die gericht waren op het verster
ken van de inzetbaarheid (emp!oyability) van 
mensen. Het NTN heeft als opdracht de door 
Equal te subsidiëren projecten te beoordelen 
op innovatie. In die projecten zie ik een onbe
grensd vertrouwen in de opnamemogelijkhe
den binnen het bedrijfsleven of overheid. 
Sociale innovatie is mijns inziens dat we voor 
degenen die niet kunnen voldoen aan die pro
ductiviteitseisen vormen houden en zoeken 
van beschermd werken naast de vrije markt 
en begeleid werken via detachering in de 
vrije markt. De nieuwe wetgeving op het 
gebied van de WSW gaat gelukkig in die rich
ting· 
Hier speelt met name de paradox tussen 
regulatie door de overheid en het vrije markt
mechanisme. Het streven in onze democratie 
is dat we het vrije markt deel zo groot moge
lijk willen houden. Realisme laat zien dat je 
altijd een deel van je medeburgers niet aan 
het werk kunt houden in de vrije markt. 
Degenen die het overkomt zonder werk té 
raken zijn verzekerd van een (deel-) inkomen, . 
via de sociale voorzieningen. Hier gaat heel 
veel geld in om, met het belang van de verze
kerings- en uitkeringsinstanties en de 
gemeentelijke overheid als beheerder van de 
bijstand, de betrokkenen zo snel mogelijk in 
het werksysteem te krijgen. 
Tot nu toe werden mensen zonder werk met 
name achtervolgd met sollicitatieplicht en 
beschikbaarheid om werk te kunne'n accepte
ren. De sociale vernieuwing moet zijn om 
deze instanties ·zo optimaal mogelijk te laten 
investeren in deze mensen. We merken dat de 
mensen in het bedrijfsleven waarin niet geïn
vesteerd wordt op een gegeven moment 
kwetsbaar worden voor uitval. Die investering 
is dubbel en dwars nodig voor diegenen die 
er al uit zijn gevallen. Het terugverdienen van 
de investering zit er in dat hoe sneller 



pagina 14 • Idee. maart 2005 • Thema: Sociale innovatie vergt sociale cohesie 

iemand weer aan het werk is hoe eerder de 
kosten van de verzekering of bijstand wegval
len. In een neergaande economie betekent 
dat, dat de overheid meer investeert, in een 
opgaande economie dat de vrije markt meer 
gekwalificeerde mensen tot zijn beschikking 
krijgt en zelf zal investeren om de mensen te 
houden. 

Verzeker mensen van werk 
Sociale innovatie is ook dat je mensen niet 

langer verzekert van inkomen bij werkloos
heid, maar hen verzekert van werk. Hoe je 
het ook went of keert werk blijft van ultiem 
belang voor de sociale cohesie. 
Werkzaamheden zoals schoonmaak en toe
zichtfuncties kunnen heel goed georganiseerd 
worden vanuit WSW verband. We hebben de 
positieve effecten gezien van de ID banen, 
waardoor mensen weer werkritme en discipli
ne opdeden, bijleerden en voor hetzelfde 
geld nu weer een sociaal leven hebben weten 
op te bouwen. 
Van welk belang is werk voor onze sociale 

Noot: 

innovatie? Werk is de sociale motor van onze 
samenleving. 
Welke economische drijfveren ondersteunen 
werk als katalysator voor sociale innovatie? 
Wie betaalt bepaalt: de uitkeringsinstanties en 
gemeentelijke sociale diensten hebben het 
geld om in de mensen zonder werk te inves
teren en hen meer gekwalificeerd terug te 
voeren naar de arbeidsmarkt. Subsidjes en 
het benoemen van thema's vanuit de overheid 
stimuleren het bedrijfsleven. Hoe werken 
mensen in hun werk mee aan sociale innova
tie? Voorop staat dat we zelf de belangrijkste 
verantwoordelijkheid hebben voor ons socia
le wel en wee en bij de tijd moeten blijven 
met ons opleidingsniveau. Als werkorganisa
ties en overheid hebben we een belangrijke 
rol de sociale innovaties tè laten groeien en 
bloeien tot een geheel van een democratische 
en leefbare samenleving. 

De auteur is Human Resources Manager in een multi

nationale zuivel en dranken onderneming. Hij schreef 

dit artikel op persoonlijke titel. 

1. Met Euqalgelden ondersteunt de Europese Unie de ontwikkeling van innovatieve methoden, instrumenten 
en dergelijke gericht op het verstreken van de kansen op de arbeidsmarkt. 
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Is Nederland lui? 
Het najaar van 2004 heeft Nederland een ongekende periode van sociale onrust 
gekend. Op de achtergrond van discussies over het pré-pensioen, ontslagvergoe
dingen en het tweede ziektejaar speelde de these van de 'luie werknemer': 
Nederland werkt niet hard en niet lang genoeg. Nederland is door de goede socia
le voorzieningen een stukje gezonde arbeidsmoraal kwijtgeraakt, aldus minister 
De Geus. We moeten strenger zijn voor mensen die wel kunnen maar niet willen, 
we moeten de lat wat hoger leggen, zegt staatssecretaris Wijn. Het gaat hierbij 
ook vooral om een vergelijking tussen Nederland en de omliggende Europese lan
den. Minister Brinkhorst: : 'Als je op de dijken staat van de polder en je kijkt naar 
de landen om ons heen, dan wordt daar goedkoper gewerkt en harder gewerkt.' 

JAN WARNING 
De these van de luie werknemer leidt tot ongeloof en cynisme op de werkvloer. Komen de 

heren en dames politici wel eens een kijkje nemen naar het geploeter bij de dagelijkse arbeid? 
Weet men hoe het eraan toegaat als je in de verpleging werkt, in de metaalindustrie of in de 
kassen? 
Maar ook wetenschappers fronsen hun wenkbrauwen bij de stellingname van het kabinet. Aan 
de borreltafel kan nog beweerd worden dat werknemers over alsmaar meer vrije tijd beschik-

ken; in de wetenschap worden deze 
stellingen neergesabeld. In de afgelo
pen dertig jaar hebben werknemers 

Doet het kabinet te weinig gemiddeld drie uur minder vrije tijd 
gekregen. En Nederland is in Europa 

aan sociale innovatie? koploper als het gaat om hoge werk
druk. Deze werkdruk leidt tot slachtof
fers en zadelt de samenleving op met 
hoge kosten in de vorm van wao-

instroom en productieverlies. Is het wel verstandig om ervoor te pleiten nóg harder te wer
ken? FNV Bondgenoten heeft zich in de actieperiode ook gebogen over de arbeidsmoraal in Ne
derland. Dit resulteerde in het rapport 'Is Nederland lui?' . .op 28 februari ging minister Brink
horst hierover in debat met de voorzitter van FNV Bondgenoten Henk van der Kolk. 

Te korte werkweek? 
Er zijn een aantal parameters voor de stand van de economie: 

de arbeidsproductiviteit in Nederland is één van de hoogste in Europa, hoewel de stijging 
van de productiviteit gering is; 
ook de arbeidsparticipatie is in vergelijking met andere Europese landen erg hoog, ondanks 
een oplopende werkloosheid; 
de arbeidsmarkt is zeer flexibel, dank zij het grote aantal flexibele banen en deeltijdbanen; 
op het gebied van investeringen in onderwijs en kennis loopt Nederland achter. 

Het belangrijkste argument van het kabinet om harder te moeten werken is dat er in ·Nederland 
te weinig uren worden gemaakt. Het is juist dat de gemiddelde Nederlandse werknemer minder 
uren werkt dan zijn of haar Europese collega's. Het geringe aantal uren dat Nederlanders werken 
heeft echter uitsluitend te maken met het zeer grote aantal werknemers in deeltijd in Nederland. 
Terwijl gemiddeld in de Europese ·Unie 33% van de vrouwen en 7% van de mannen parttime 
werkt, zijn dat in Nederland respectievelijk 73% en 22% van de werkende vrouwen en mannen. 
Geen wonder dat het gemiddelde aantal uren per werknemer relatief laag is. 
Het kabinet is er op uit om de werkweek volgens de cao te verruimen. Minister Brinkhorst 
betoogt daarbij dat ook de voltijd werknemer in Nederland minder uren maakt. Daarbij baseert 
hij zich op cijfers van de OESO. Dat is ongelukkig, want deze organisatie definieert de fulltime 
werknemer als iemand die tussen de 32 en 40 uur per week werkt. Gezien het grote aantal deel
tijders met een Vierdaagse werkweek in Nederland wordt zo opnieuw de discussie vertroebeld. 
Als de discussie gaat over de lengte van de contractuele werkweek moet die ook vergeleken 
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worden. En in vergelijking met omringende 
landen loopt de contractuele werkweek in 
Nederland niet uit de pas. Wel is het een feit 
dat ook in andere Europese landen er scher
mutselingen plaats vinden over verruiming 
van de contractuele werkweek. 
Een pikant detail hierbij is de grote hoeveel
heid overwerk die in Nederland plaats vindt, 
veelal onbetaald.De mannelijke fulltime 
werknemer is volgens Eurostat koploper als 
het gaat om het leveren van onbetaald over
werk. Het is niet ondenkbaar dat een verde
re discussie over verlenging van de werk
week ertoe leidt dat werknemers gaan eisen 
dat het vele overwerk maar eens wordt uit
betaald. 

Zijn we de gezonde arbeidsmoraal kwijt
geraakt? 

Nederland is een land in een calvinisti
sche traditie . Stroomt de gezonde arbeids
moraal ons nog steeds door de aderen? 
Onderzoek naar waarden en opvattingen 
over arbeid kan hier enig licht op werpen. 
Een van de meest gestelde vragen in dit 
type onderzoek is wat werknemers gaan 
doen als ze de hoofdprijs van de loterij win
nen. In dit hypothetische geval blijft zestig 
procent van de werknemers in Nederland 
dan gewoon aan het werk. Met deze opvat
ting nemen we overigens geen bijzondere 
positie in Europa in. 
In een aantal andere opzichten heeft de 
Nederlandse werknemer wel uitgesproken 
opvattingen in vergelijking met Europese 
collega's. In Nederland wordt de stelling 
'werken is alleen geld verdienen' na Zweden 
het minst onderschreven. Hieruit blijkt dat 
Nederlanders een weinig calculerende of 
cynische houding hebben ten opzichte van 
arbeid. Anders gezegd, voor Nederlanders 
zijn vooral de immateriële aspecten van 
arbeid van belang. Ook valt op dat in 
Nederland men relatief weinig van mening 
is dat het werk ten koste mag gaan van het 
privé-leven (ruim dertig procent van de 
Nederlandse werknemers is deze opvatting 
toegedaan). 

Verder zijn er verschillen te maken tussen 
groepen werknemers. Werknemers met een 
lage opleiding zijn vaker van opvatting dat 
werken vooral belangrijk is om geld te ver
dienen. Toch zegt nog steeds de helft van 
de mensen met een lage opleiding dat men 
aan het werk blijft ook als het voor het geld 
niet nodig is. Een verklaring voor deze ver
schillen is ongetwijfeld het soort werk dat 

werknemers met verschillende opleidingsni
veaus verrichten. Werknemers met een hoog 
opleidingsniveau verrichten werk dat meer 
inhoudelijke voldoening geeft dan het min
der geschoolde werk. Verder is het opval
lend dat de verschillen tussen leeftijdscate
gorieën gering zijn. Ook als er genoeg geld 
is wil nog 61 % van de 'vijftigplussers' blij 
ven werken. Dit gegeven past niet bij het 
beeld dat regelmatig in de media wordt 
geschapen, als zouden ouderen vooral erop 
uit zijn zo snel mogelijk het arbeidsproces 
te verlaten. Wel zijn de jongeren nog meer 
dan ouderen geneigd het werk niet ten koste 
te laten gaan van het privé-,leven. Hier lig
gen misschien ook veranderende opvattin
gen over verdeling van zorgtaken aan ten 
grondslag. 
Al met al kan geconcludeerd worden dat het 
arbeidsethos van Nederlanders vooral imma
terieel wordt bepaald en dat hard werken 
belangrijk is, maar niet ten koste van alles. 

Nog harder werken is onverstandig 
Hoge werkdruk levert niet alleen proble

men op voor het individu, maar ook voor de 
organisatie. Werkstress vergro'ot het risico 
op fouten en verlaagt het werktempo en de 
concentratie van mensen. Verstoringen in 
het proces zijn belangrijke veroorzakers van 
werkdruk, maar hebben ook een negatief 
effect op de prestaties van een afdeling of 
bedrijfsonderdeel. AfhankeliJk van het type 
organisatie kan werkdruk leiden tot minder 
veiligheid en daarmee ook een verslechte
ring van het imago van de onderneming. 
Ook leidt werkdruk in bepaalde gevallen tot 
een lagere omzet dan wel tot personeelsver
loop en verlies van marktaandeel. 

Uit internationaal onderzoek blijkt dat de 
belangrijkste oorzaak voor productiviteits
verlies bestaat uit onvoldoende grip van het' 
management op de planning en organisatie 
van het werk en onvoldoende aandacht voor 
het leidinggeven. 
Van belang is om aan te geven dat het ver
minderen van suboptimale prestaties niet 
gelijk staat met een hoger tempo of anders
zins een hogere arbeidsbelasting. 
Integendeel, soms kan rust leiden tot meer 
creativiteit en dus een betere prestatie . Een 
adequate planning, beter leidinggeven en 
minder iet-verstoringen kunnen tegelijker
tijd zowel de productiviteit verhogen als de 
werkdruk verlagen. Het gaat met andere 
woorden om het zoeken van een nieuwe 
balans tussen inspanning en productiviteit. 
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De nieuwe balans: slimmer werken 
De vraag is uiteindelijk: hoe kunnen werk

nemers geprikkeld worden tot nog betere 
prestaties? Het helpt niet om .werknemers 
met een arbeidsmoraal gericht op de 'inhoud 
van het werk, te motiveren .met financiële 
prikkels .. Ook uitkeringsgerechtigden zijn 
vooral op zoek naar leuk werk en laten zich 
minder leiden door financiële overwegingen. 
In de praktijk blijken grote groepen uitke
ringsgerechtigden banen te accepteren zon
der er in inkomen op vooruit te gaan. 

Het concept van 'slimmer werken' dat ook 
door werkgeversorganisaties wordt onder
steund biedt een alternatief om zowel hoge 
werkdruk te verminderen als betere presta
ties te leveren. Een gedetailleerde beschrij
ving van het concept valt enigszins buiten 
deze bijdrage maar kan onder meer worden 
gevonden bij TNO. In globale zin gaat het 

Noot: 
1. Meer lezen over slimmer werken? 

om innovaties op het gebied van technolo
gie, organisatie en personeel. 

Slimmer werken betekent een belofte voor 
de toekomst en een manier om in de 
Nederlandse situatie aan te sluiten bij de 
intrinsieke arbeidsmoraal. Dat wil niet zeg
gen dat het concept kant en klaar uit de kast 
gehaald kan worden om in willekeurige situ
aties in te voeren. Het concept sluit echter 
aan bij posities van werknemers- en werk
geversorganisaties om vernieuwing van 
arbeidsorganisaties plaats te laten vinden en 
kan als een serieus alternatief worden 
beschouwd voor de rigide en puur kwantita
tieve aanpak van het kabinet Balkenende 11. 

jan Warning is teamcoördinator bij FNV Bondgenoten 

en promoveerde in 2000 op een proefschrift over 

vermindering van werkdruk. 

2. R. Jongkind, P.R.A. Oeij , S. Vaas, Slimmer werken in productieve en gezonde banen. TNO Arbeid, 

Hoofddorp· 2003. 
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ZET 'M OP THOM 

"Gemekker" noemt Thom de Graaf de bezwaren tegen de 
burgemeestersverkiezing. Geen erg parlementaire uitdruk
king, maar wel begrijpelijk. Want laten we wel wezen, 
Nederland is een van de heel weinige landen ter wereld 
waar de burgemeester door een hoger gezag wordt aange
wezen en benoemd. ' De lokale gemeenschap heeft langza
merhand wat meer inspraak dan voorheen, maar nog 
steeds is het Den Haag dat beslist. Het is een uitzonderlijke 
toestand en eigenlijk ligt het niet op de weg van de minister 
om aan te tonen waarom een aanpassing aan de moderne 
democratische normen onvermijdelijk is - maar op de weg 
van allen die een vernieuwing blokkeren .. · 
Ja, natuurlijk, er worden herhaaldelijk argumenten naar 

voren geschoven. Zoals dit: de kans is groot dat Den Haag zich meester gaat maken van de politie, 
omdat een gekozen burgemeester niet te vertrouwen is. Of dit argument: in het stelsel van een 
gekozen burgemeester zal de gemeente zijn invloed op het gebied van de ruimtelijke ordening 
kwijt raken. Of dit: de 'burgemeester heeft nauwelijks eigen bevoegdheden dus waarom zou je de 
burger blij maken met een dooie mus? (In feite ontkracht dit laatste argument de beide vorige .. .) 

Goed beschouwd zijn het helemaal geen serieuze argumenten tegen de stelling dat de lokale bevol
king zijn eigen burgemeester behoort aan te wijzen en zijn het alleen maar bangmakerijen en drei
gementen omtrent datgene wat de tegenstanders in petto hebben om van de gekozen ·burgemees
ter een loze bestuurder te maken. Het echte argument is het argument dat in Nederland zelden 
wordt genoemd, maar door de eeuwen heen altijd een rol is blijven spelen: het wantrouwen van de 
elite tegen het volk. 
Het moderne Nederland is arm aan revoluties. (De vraag waarom is goed voor een dissertatie -
niet voor een column.) Goed beschouwd hebben we eigenlijk maar één democratische revolutie 
gehad: die van de Patriotten in de jaren tachtig van de achttiende eeuw, die al snel werd neerge
slagen door de Pruisische troepen en pas later tot iets leidde nadat het inmiddels revolutionair 
geworden Frankrijk de uitgeweken Patriotten aan de macht bracht en daarmee de Bataafse 
Republiek mogelijk maakte. 
Na de Franse tijd is de betekenis van de Patriotten beweging en van de Bataafse Republiek stelsel
matig gekleineerd; langdurig ging dat samen met afkeer van de democratie. Thorbecke bijvoor
beeld moest er niets van hebben: democratie was revolutionair en revolutie was ongeveer syno
niem met terreur, guillotine en koningsmoord. Dat de Patriotten niet een stelletje door Frankrijk 
gemanipuleerde marionetten waren, maar oprecht streefden naar een moderne.verhouding tussen 
burger en overheid, is een historische waarheid die nog niet zo lang geleden overtuigend is neerge
zet door de Britse historicus Simon Scha ma, en niet door een Nederlander ... 

Wat bij de politieke elite lang is blijven hangen is de vrees voor volksinvloed. Dat was al zo in 1848 
toen veel conservatieven een liberaal jasje aantrokken en vooral veel economisch liberalisme 
nastreefden en weinig politiek liberalisme. Het toen ingevoerde kiesrecht maakte 2,7 procent van 
de totale bevolking stemgerechtigd, maar als je kijkt naar de kiezers die ook nog invloed hadden 
op de kandidaatstelling dan gaat het om niet meer dan 1 procent van de bevolking. De herensocië
teiten maakten de dienst uit en het gevolg was, dat de opkomst bij de verkiezingen vaak minder 
dan 50 procent was. Dat veranderde toen er serieuze politieke partijen kwamen - maar het ging 
wel héél erg langzaam. Een voorbeeld: de Belgen kregen het algemeen mannenkiesrecht in 1893, 
bij ons kwam het een kwart eeuw later. Zo is het ook gegaan met de invoering van de ministeriele 
verantwoordelijkheid en het parlementaire stelsel. Bij ons veel en veel later dan bij de Belgen, de 
Fransen en de Engelsen. 
En als het om burgemeesters gaat, is het nog steeds zo. En daarom: zet 'm op Thom! 

Mr. JJ. Vis was lid van de Raad van State en hoogleraar straatsrecht 
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Vriendschap op de 
agenda van sociale 
innovatie 
Het ligt voor de hand dat bij sociale innovatie ook de wijze waarop mensen met 
elkaar omgaan veel aandacht krijgt. Welke relaties hebben we met elkaar en wat 
betekenen die voor onze wijze van samenleven? Welke vernieuwingen zijn nodig? 
En hoe kunnen de economie en de samenleving daar van profiteren? Het zijn .dit 
soort vragen die aan bod komen in een gesprek met professor dr. Ray Pahl, ver
bonden aan de University of Essex. Samen met Uz Spencer deed hij onderzoek 
naar de betekenis van vrienden in de moderne samenleving. Binnenkort verschijnt 
hun Friends or family? Personal Communities in a changing world. 

DOOR ELISABETH OPPENHUIS DE JONG EN KEES VERHAAR 

"Vrienden heb je in allerlei soorten, afhankelijk van de functie die een vriend voor je heeft 
en de invulling van de relatie. Dat kan variëren van een 'soul-mate', vaak de partner, tot 
iemand met wie je een potje tennis speelt. Bovendien ontwikkelt de samenstelling van een 
vriendengroep zich gedurende de levensloop. Sommige vrienden staan je je hele leven na, ter
wijl anderen slechts gedurende een bepaalde periode van je leven met je verbonden zijn. De 
groep mensen die je gedurende je hele leven omringen, noemen we het social convoy. We heb
ben de naam personal community gegeven aan de mix van vriendschappen op een bepaald 
moment in je leven. In sociologenjargon gaat het om de collectie van 'significante anderen', 
dat zijn degenen, gemiddeld rond de 18 mensen, die voor iemand van direct belang zijn. 
Sommige personal communities bestaan grotendeels uit familieleden, anderen zijn meer geba
seerd op vrienden. Zaken als leeftijd en etniciteit hebben daar invloed op. Deze mix aan men
sen met wie we gedurende de verschillende levensfasen omgaan, bepaalt tevens onze identi
teit," aldus professor Pahl. 

Next of kin 
"In het algemeen zien we dat in de moderne westerse samenleving de samenstelling van de 

personal communities in toenemende mate gebaseerd is op keuze," vervolgt Pahl. "We kiezen 
diegenen met wie we op een of andere manier close zijn. Dat kunnen familieleden zijn, maar 
niet uitsluitend. Dit heeft een aantal implicaties, bijvoorbeeld voor het familierecht. In het 
Engels kennen we het begrip next of kin. Wanneer iemand, denk bijvoorbeeld aan een alleen
staande oudere of ongehuwd samenwonenden (al dan niet van gelijke kunne), in het zieken
huis wordt opgenomen, is het van belang te weten wie next of kin is of zijn. Dat kan familie 
zijn, maar vaak is het een vriend of zelfs een sociaal werker. Het ontbreekt aan wetgeving om 
deze mensen te ondersteunen - dat betekent dat de wetgever achterloopt bij de realiteit van 
het dagelijks leven van veel mensen. Dat houdt in dat het familiere'cht een onderwerp van 
sociale innovatie behoort te zijn." 

·"Ik realiseer me overigens, dat dit gemakkelijker opgemerkt dan opgelost is. Familiebanden 
zijn eenvoudig te definiëren en na te gaan, vriendschapsbanden zijn wettelijk veel moeilijker 
te omschrijven. Hierbij aansluitend wil ik benadrukken dat personal communities voor de 
overheid van een grote economische waarde zijn. Vrienden verzorgen informeel allerlei sociaal 
werk, van kinderopvang tot relatie-advies." 

Kudde 
"Een fout die de overheid moet vermijden, is om op het begrip 'familie' automatisch een 
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positief etiket te plakken, iets wat vaak 
gedaan wordt. De familie is niet noodzake
lijk een sociale superlijm. Ze kan zelfs 
behoorlijk moorddadig zijn. Dat leren we al 
uit de Bijbel - er vloeit nergens zoveel bloed 
als in het Oude Testament. In onze samenle
ving kende men vroeger het · gezegde fami
lies that slayed together, stayed together. 
Denk dan aan de clans die elkaar te vuur en 
te zwaard bestreden. Maar, ook vandaag de 
dag is de familie regelmatig een onveilige 
omgeving. Incest, huiselijk geweld, ga zo ' 
maar door - en er is niets zo gevaarlijk als 
de keuken tijdens Kerst." 

"De vooruitgang zit hem in de keuzemoge
lijkheid om van de beperkte achtergrond 
van de 'familie' te gaan naar de vrijheid van 
de personal community v,an vrienden. Dat 
leidt tot een meer open samenleving. De 
yraag waar uw minister van Sociale 
Innovatie nu voor staat is 
'What can I do to make The 
Netherlands a more friend
Iy society?' Het gaat immers 

ken dat de uitkomsten in veel opzichten 
ver~chillen van de op voorhand gestelde 
verwachtingen." 

Wisselende contacten 
Maar hoe zorg je er vervolgens voor dat 

personal communities heterogeen worden? 
"Het onderwijs, met name het hoger onder
wijs en de universiteit, biedt een geweldige 
context om vrienden te maken. Bovendien 
hebben studenten daar ook tijd voor. Als ze 
begin 20 zijn, kunnen ze in de collegezaal 
en op allerlei clubs integreren door samen 
activiteiten te ontplooien. En vergeet daarbij 
niet, dat juist in die levensfase sex een 
belangrijk middel tot integratie is. Dat is 
misschien wel de belangrijkste les, die we 
van Brazilië als voorbeeld van interculturele 
mixing kunnen leren. Het gaat om het bie
den van de ruimte en de context waarin 
mensen kunnen mixen." 

"Studenten, zo zult u mis
schien tegenwerpen, zijn 
bevoorrecht doordat ze 

om de uitdaging om deze 
belangrijke hulpbron aan 
te boren! Laat ik beginnen 
door met een voorbeeld te 
illustreren wat uw minister 
vooral niet moet doen. In 
Groot-Brittannië werden 
tijdens periodes met grote 
werkloosheid clubs opge-

Familie is niet 
ruim de tijd krijgen (en 
het intellectuele kapitaal 
opbouwen) om zo 'grens
overstijgend' verbonden noodzakelijk een te raken, maar wat dan 
met de jongeren van 15, 
16, 17 jaar die op een veel 
lager niveau een opleiding 

sociale superlijm 

richt voor werklozen. Door 
werkloosheid verliezen 
mensen veel sociale con-
tacten . In deze clubs konden zij elkaar tref
fen om samen te zijn en sociale contacten te 
onderhouden via het biljart, kaarten, bingo, 
of wat dan ook. Het nadeel was dat men uit
sluitend sociale contacten had met mensen 
in dezelfde achterstandspositie. Het gaat er ' 
juist om, dat er contacten worden gelegd 
met mensen in een andere positie of met 
een' andere achtergrond om te komen tot 
een gemengd samengestelde personal com
munity. Dat is ook de grote uitdaging voor 
uw minister van Sociale Innovatie als het 
gaat om de multiculturele samenleving. Die 
bereik je niet als mensen in hun eigen 
kudde bij elkaar kruipen!" 

"Van groot belang is dat de overheid onder
kent dat er naast economisch onderzoek, 
geïnvesteerd moet worden in sociaal onder
zoek. Daarbij moet de vraag gesteld worden: 
What is really going on in society? Er zal blij -

volgen, of zelfs dat niet? 
Hier gaat het erom, hen 
mogelijkheden te bieden 
om samen dingen te doen. 

Je kunt mensen niet dwingen om elkaar lief 
te hebben, maar houdt er rekening mee dat 
activities breed sentiments. Laat hen samen 
spelen, sporten of werken en zo personal 
communities opbouwen die de eigen familie , 
clan of groep overstijgen. Uw minister van 
Sociale Innovatie staat dus voor de vraag of 
er kansen zijn tot het ontwikkelen van affec
tieve relaties door het samen met anderen 
ondernemen van activiteiten ." 

Tolerantie afdwingen 
"Ik ben me er zeer van bewust, dat uw 

regering onder grote druk staat. Er moeten 
nu resultaten worden geboekt. Maar integra
tie dwing je niet van vandaag op morgen af! 
Proberen de zaak te forceren, zal alleen ave
rechts werken. Het beste is om het pro
bleem als een krab zijdelings te benaderen. 
Creëer de condities voor integratie door 
activiteiten samen te doen. Het gaat erom 
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dat mensen met elkaar in aanraking komen! 
Dat begint op het microniveau. Als mensen 
leren om op lokaal niveau vriendschappelijk 
met elkaar om te gaan, kan dat op het natio
nale niveau alleen maar goed uitpakken. 
Besef wel, dat sociale innovatie geduld 
vergt. Uw minister van Sociale Innovatie 
moet zichzelf niet zien als een sociale inge
nieur die het probleem met het draaien aan 
enkele knoppen op kan lossen. We weten, 
dat mensen uiteindelijk neigen tot assimila
tie - biedt daar de kans toe en denk niet dat 
je onderlinge tolerantie met een geweer af 
kunt dwingen! Bovendien zal er voor een 
echte verandering niet alleen in de samenle
ving iets moeten veranderen. Ook aan de 
top zal er bereidheid moeten zijn tot veran
dering. Division is created as much at the 
top as it is created at the bottom." 

De waarde van vriendschap 
Naast het sociale element heeft het begrip 

innovatie ook een duidelijke economische 
klank. Wat is het economisch rendement? 
Professor Pahl : "Het is van belang in te zien, 
dat het vrije verkeer van kapitaal en arbeid 
-de wortel van economische vooruitgan'g
ook bètekent, dat mensen met méér dan 
hun eigen familie, clan of groep in contact 
zullen komen. Het opbouwen van personal 
communities is dan ook een noodzakelijke 
voorwaarde voor die economische vooruit
gang. Gegeven de kapitalistische wereld 
waarin wij leven is dat een onontkoombare 
ontwikkeling. Ik wijs erop, dat dit ook in het 
directe economische belang van het 

Noot: 

bedrijfsleven is. Je ziet dan ook een ontwik
keling, waarin die bedrijven inzien dat 
'winst' méér is dan korte termijn resultaten 
in termen van aandelenkoersen en dividen
den. Politiek economen hebben vanouds 
(denk aan Adam Smith) winst ook afgemeten 
in termen als weil being. Zij hebben voor 
hun voortbestaan een good society nodig. 
Wat hebben ze aan winst als mensen elkaar 
afmaken? De werkvloer is bovendien een 
prima plek om een ander in de context van 
een gemeenschappelijke activiteit te ont
moeten. Vaak, en dat is ook een economisch 
belang, kan die ontmoeting tegelijkertijd 
een broedplaats van creativiteit zijn. Sociale 
innovatie ontstaat zo in en door de onder
linge ontmoeting. Downing Street heeft dat 
ook herkend. Dat laat zich bijvoorbeeld 
illustreren door een onderzoek oaar life ' 
satisfaction wat enkele jaren geleden in 
opdracht van het Cabin.et Office is uitge
voerd. 1 Het buzz word onder economen is 
nu happiness, Sir Richard Layard, een van 
onze meest vooraanstaande economen, 
publiceert er een dezer dagen een boek 
over, Sociale contacten kunnen een belang
rijke bijdrage leveren aan dat geluk - dat 
maakt dat het ontwikkelen van een friendly 
society via investeringen in personal commu
nities bovenaan de agenda van sociale inno
vatie hoort te staan." 

Elisabeth Oppenhuis de jong is werkzaam op het 

Internationaal Secretariaat van D66. Kees Verhaar is 

voorzitter van de redactie van Idee. 

1. Nick Donovan and Davjd Halpern, Life Satisfaction: the state of knowledge and implications for govern

ment, December 2002, Cabinet Office/Strategy Unit. 



'---""'-- pagina 22 • Idee. maart 2005 • Thema: Sociale innovatie vergt sociale cohesie 

Geef mensen het 
heft • In handen 
De vraag naar arbeid verschuift in rap tempo richting hooggeschoolde arbeid, zo 
constateerde het Centraal Planbureau eind 2003. De verschillen tussen hoog- en 
laagopgeleiden zullen .daardoor toenemen. Het valt te verwachten dat laagopgelei
den de komende jaren een meer kwetsbare positie op de arbeidsmarkt zullen krij
gen. En dat terwijl werknemers in Nederland nu al een hoge toegevoegde waarde 
moeten bieden, willen werkgevers de loon- en bijkomende kosten ·terugverdienen. 
Wie dat niet kan, komt moeilijk aan de slag. 

DOOR FATMA KOSER KAYA 

Deze tendens wordt door nog twee dingen versterkt. In de eerste plaats door toenemende 
internationale concurrentie, en in de tweede plaats zal de vraag naar hoogopgeleiden harder 
groeien naarmate we succesvoller zijn in het ontwikkelen van onze kenniseconomie. Hoewel 
globalisering en kenniseconomie uiteindelijk wel weer een positief effect zullen hebben op 
onze economie als geheel -waarvan ook laagopgeleiden profiteren- is er al met al toch vol
doende reden om te kijken hoe we mensen met een zwakke sociaal-economische positie een 
opstapje naar werk of een eigen bedrijf kunnen bieden. Voor allochtonen geldt dat des te 
meer, aangezien de werkloosheid onder allochtonen (ongeacht het opleidingsniveau) grosso 
modo drie keer zo hoog is als onder autochtonen. Dat suggereert dat er voor hen, nog los van 
een vaak lagere opleiding, andere belemmeringen bestaan bij het vinden van een baan. 
Discriminatie is daar één van. 

Er mag geen groeiende 

onderklasse van 'outsiders' 

ontstaan 

Geen outsiders 
Hoewel de overheid allereerst een 

grote rol heeft in het goed opleiden 
van zoveel mogelijk mensen, zal er 
altijd een groep blijven bij wie dit niet 
of onvoldoende lukt. Er zal gekeken 
moeten worden hoe lager opgeleiden 
of mensen die om andere redenen 

moeilijk aan het werk komen, kunnen worden ingeschakeld. Er mag geen groeiende onderklas
se van 'outsiders' ontstaan. Ik denk dat het verlenen van kleine persoonlijke diensten (zoals 
boodschappen doen, strijken, schoonmaken) in ieder geval een eerste aansluiting kan bieden 
met de arbeidsmarkt. Voor veel mensen, met name voor allochtonen, zou dat ook meteen een 
betere aansluiting bij de Nederlandse samenleving betekenen. Het verrichten van betaalde 
arbeid zorgt ervoor dat mensen 'meer in hun eigen levensonderhoud kunnen voorzien en 
maatschappelijk participeren. Voor sommigen kan het zelfs de aanzet voor een eigen bedrijf 
betekenen. Zo worden mensen in staat gesteld het heft zelf in handen te nemen en onafhanke
lijk van allerlei instanties hun eigen werkervaring te organiseren. Gelet op de niet altijd even 
positieve ervaringen met de reïntegratie van werklozen is dat geen overbodige luxe. 

Kleine persoonlijke diensten 
Kleine persoonlijke diensten worden nu veelal niet ofwel zwart verricht. Desondanks is er, 

bijvoorbeeld onder tweeverdieners, grote behoefte aan mensen die hen bepaalde taken uit 
handen kunnen nemen. De combinatie van arbeid en zorg wordt op die manier vergemakke
lijkt. Daarnaast is het aannemelijk dat er over enkele jaren veel meer behoefte bij ouderen zal 
zijn aan hulp in de huishouding of bij het boodschappen doen. 
Om deze redenen heb ik namens D66 in de Tweede Kamer voorgesteld het legaal aanbieden 
van kleine persoonlijke diensten makkelijker te maken. Op zich goed bedoelde regels, die tot 
gevolg hebben dat gevestigde belangen ('insiders') op de arbéidsmarkt worden beschermd ten 



Idee" maart 2005 • Thema: Sociale innovatie vergt sociale cohesie. pagina 23 

koste van (door de regels te duur geworden) 
mensen die niet aan het werk komen, moe
ten we tegen het licht durven houden. Toch 
is de vraag hoe je één en ander het best 
voor elkaar krijgt. 
Sinds 1998 bestaat bijvoorbeeld de zoge
naamde Regeling Schoonmaakdiensten 
Particulieren (RSP), als opvolger van de 
'witte-werksterregeling' . Via de RSP-regeling 
krijgen schoonmaakbedrijven die huishou
delijk werk bij particulieren laten verrichten 
en hiervoor langdurig werklozen in dienst 
nemen, ruim € 10.000,- subsidie per jaar 
voor een baan van 32 uur per week. De sub
sidie overbrugt bijna de helft van het ver- • 
schil tussen de marktprijs en de kostprijs. 
Dat is meteen de reden dat de regeling niet 
g<>ed werkt, want zwart werk blijft financi 
eel altijd stukken aantrekkelijker. Het 
gebruik van de RSP strekt zich dan ook uit 
tot slechts 6.500 huishoudens. Dat is naar 
schatting 0,7% van de informele (zwarte) 
markt. De regeling levert 740 banen van 32 
uur op , terwijl bij de invoering werd gere
kend op 5.000 en in 1995 zelfs aantallen 
tussen de 16.000 en 100.000 werden 
genoemd. 

Radicale benadering 
Het probleem is dat overheidsregelingen 

al snel leiden tot een wirwar van regels en 
voorwaarden, bijvoorbeeld bij het vaststel
len wie onder de doelgroep valt of niet. 
Fundamenteler is dat zwart werk altijd 
goedkoper is en ook niet wordt gehinderd 
door allerhande regels. Ik denk dat we dat 
maar eens onder ogen moeten zien en prag
matisch handelen. Tot nu toe is het over
heidsbeleid op dit terrein technocratisch 
maar niet effectief te noemen. Goede bedoe
lingen sterven daardoor in schoonheid. 
Laten we daarom een zo eenvoudig mogelij
ke regeling maken, zonder bureaucratie en 
zonder de doelgroep al op voorhand te 
beperken. 

De D66-fractie kiest voor een radicale bena
dering: 
- mag zonder gevolgen voor belasting of 

uitkering per maand een bepaald bedrag 
(bijv. tot € 100 of € 200) bijverdienen 
bovenop zijn salaris of uitkering door het 
verlenen van een aantal vrijgestelde vor
men van persoonlijke dienstverlening. Op 
dit moment bestaat er in de belastingen 
reeds een algemene heffingskorting en 
mogen bijstandsgerechtigden maximaal 6 
maanden lang een kwart (maximaal 

€ 163,- per maand) houden van wat ze bij 
verdienen mits het werk ertoe bijdraagt 
dat ze op termijn uit de bijstand komen. 
Het D66-voorstel zou een uitbreiding en 
aanzienlijke vereenvoudiging zijn ; 
de diensten worden informeel verleend en 
zijn zoveel mogelijk regelvrij. Er worden 
dus geen sociale-zekerheids- of pensioen
rechten opgebouwd, er geldt geen ontslag
recht etc. Alleen enkele zeer fundamentele 
regels, zoals op het gebied van aansprake
lijkheid, blijven van toepassing; 
zodra iemand meer dan het vrijgestelde 
bedrag bijverdient is het zijn of haar 
eigen verantwoordelijkheid (en zeker niet 
die van de inlener) om te voldoen aan de 
dan geldende fiscale e.n sociale-zeker
heidsregels. Om te voorkomen dat er een 
omvangrijk zwart circuit ontstaat, gelden 
er zeer zware sancties bij overtreding; 
indien de markt daarin onvoldoende voor
ziet kan de overheid (de Centra voor Werk 
en Inkomen) helpen vraag naar en aanbod 
van persoonlijke diensten te matchen 
door bijv. websites te faciliteren; 
de mogelijkheid om bij te verdienen laat 
onverlet dat betrokkene moet voldoen aan 
de sollicitatieplicht en volledig beschik
baar moet zijn voor de arbeidsmarkt. 

Hoe nu verder? 
Ik heb het D66-voorstel in december 

2004 ingebracht in het debat over de begro
ting van het ministerie van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid voor 2005 . Omdat een aan
tal Tweede-Kamerfracties het niet eens is 
met het kabinetsplan de RSP-regeling af te 
schaffen, bezint staatssecretaris Van Hoof 
zich nu op de vraag hoe het verder moet 
met dit soort regelingen. Het is de bedoeling 
dat hij vóór 1 april 2005 met een standpunt 
namens het kabinet komt. Ook het D66-plan 
wordt hierin betrokken. Mijn inzet is een 
niet-bureaucratische regeling in het leven te 
roepen die mensen echt aan de slag helpt. 

De auteur is lid van de Tweede Kamer voor D66. 



pagina 24 • Idee. maart 2005 • Perspectief 
~----~~~----------------------------------------------------------------------------------. 

Anders maar beter? 
DE GEKOZEN BURGEMEESTER IN DE VERENIGDE STATEN 

De inwoners van de Verenigde Staten kunnen rechtstreeks hun stem uitbrengen 
op kandidaten voor vele functies in het openbaar bestuur. Verkiezingscampagnes 
zijn aan de orde van de dag. Wat heeft de ervaring met gekozen burgemeesters in 
Utah, VS toe te voegen aan de discussie over de invoering van de gekozen burge
meester in Nederland? 

DOOR RONALO N. VAN DRIEl 

De regering Balkenende IJ heeft het voornemen om vanaf 2006 rechtstreekse burgemeesters
verkiezingen "in te voeren. Men verwacht dat hierdoor de positie van de burgemeester wordt 
versterkt en de betrokkenheid van de inwoners wordt vergroot met het bestuur van hun 
gemeente. In Utah, VS, zijn ervaringen opgetekend met rechtstreeks gekozen burgemeesters, 
de band met de kiezer en de organisatie van de steden. De verkregen inzichten kunnen helpen 
bij het inschatten van de veranderingen die kunnen optreden bij en na de invoering van het 
rechtstreeks gekozen burgemeesterschap in Nederland. 

Sterke burgemeester 
"Mijn vetorecht heb ik in al die jaren niet hoeven te gebruiken," aldus Tom Dolan, de geko

zen burgemeester van Sandy City, een stad met circa 100.000 inwoners gelegen in de Salt Lake 
Valley. De 60-jarige Tom Dolan staat aan de vooravond van zijn (her-)verkiezingscampagne als 
mayor. Te verwachten is dat de meerderheid van de kiezers wenst dat hij -voor de derde keer
voor een termijn van vier jaar optreedt als boegbeeld van de stad en als baas van het locale 
ambtelijke apparaat. Mayor Dolan: "Als het goed gaat in de stad en er zijn geen schandalen 
geweest, dan maakt de zittende burgemeester een grote kans om herkozen te worden. 
Tegenkandidaten zijn minder bekend bij de bevolking en hebben niets om tegen te ageren." 
Sandy City heeft gekozen voor een bestuurssysteem met een strong mayor. Dit houdt in dat 



de burgemeester verantwoordelijk is voor 
zowel het opstellen van het beleidsprogram
ma en de begroting als voor de dagelijkse 
werkzaamheden. De City Counsil, de 
gemeenteraad, bestaat uit zeven gekozen 
medeburgers. De burgemeester en de City 
Counsil kunnen de voorstellen van elkaar 
steunen of afkeuren. Hiermee is op papier 
de gewenste checks and balances gewaar
borgd. Tom Dolan: "Wij werken samen aan 
de kwaliteit van onze stad. Soms zijn wij 
het onderling niet eens. Het voorstel wordt 
dan ingetrokken of aangepast." 
Dit beeld van onderlinge samenwerking en 
consensus wordt bevestigd door janice 
Auger, burgemeester van Taylorsville City 
(60.000 inwoners) . janice Auger: "Het is niet 
zo dat zaken binnenskamers kunnen wor
den geregeld en besloten. De wetgeving 
waarborgt 'Government in the sunshine'. Veel 
voorstellen van het gemeentebestuur moe
ten worden gepubliceerd en tijdens een 
publieke bijeenkomst worden gepresen
teerd." De inwoners worden hiermee in de 
gelegenheid gesteld om de voorstellen te 
bediscussiëren en te voorzien van bezwaren 
uf adhesiebetuigingen. De reacties van de 
bevolking dienen betrokken te worden bij 
de definitieve besluitvorming door de City 
Counsil. 
"We hebben uitvoerige en strikte procedures 
voor het uitbesteden van taken en het aan
gaan van contracten," aldus janice Auger. 
"Dat waarborgt de transparantie en eerlijk
heid . De beoordeling van de offertes en de 
keuze van de opdrachtnemer met de laagste 
inschrijving, geschiedt in een openbare ver
gadering. Maar voor kleine opdrachten leidt 
de verplichte aanbestedingsprocedure tot 
hoge transactiekosten." Regelmatig zijn er 
interne en externe audits, o.a. van de Staat, 
ter controle op de rechtmatige uitoefening 
van taken en bevoegdheden door het 
gemeentebestuur en haar medewerkers. 
Burgemeester Augers benadrukt dat de 
bevolking per definitie achterdochtig is ten 
opzichte van het handelen door de overheid 
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en de overheidsbestedingen. 
"Overheidsfunctionarissen moeten zich 
bewust zijn dat het vertrouwen van de 
bevolking dagelijks moet worden verdiend!" 

Betrokken burgemeester 
Taylorsville City is pas sinds 1996 een 

zelfstandige stad. Voor die periode maakte 
het deel uit van Salt Lake County en werd 
het bestuurd door de County Mayor en de 
County Counsil. janice Auger was destijds 
één van de initiatiefnemers van het referen
dum om een eigeri stad te vormen en zich af 
te scheiden van Salt Lake City County. 
Mayor Augers: "Alles moest worden opge
bouwd. Sommige taken, zoals brandweer en 
politie, konden. ingekocht worden van de 
Salt Lake County. Voor andere taken moes
ten we kiezen. Bijvoorbeeld zelf een vuilnis
ophaaldienst formeren of aanbesteden bij 
private partijen. We hebben bewust gekozen 
voor een kleine gemeentelijke organisatie en 
we besteden zoveel mogelijk taken uit." 
Ondanks haar volle agenda kan iedereen 
direct met de burgemeester contact opne
men : "Ik ben hun burgemeester." Haar tele
foonnummers van kantoor, thuis en mobiele 
telefoon zijn bekend. "Als ik niet bereikbaar 
ben en men spreekt een bericht in, dan bel 
ik altijd terug. Ik probeer dit rechtstreekse 
contact zolang mogelijk vol te houden." 
De burgemeester komt per definitie uit de 
eigen woonplaats. Veel van de geko~eri bur
gemeesters hebben al een carrière achter de 
rug voordat ze zich kandidaat stellen. Veelal 
is daaraan een lange periode van betrokken
heid bij het wel en wee van hun stad vooraf 
gegaan. De civil society bfedt vele mogelijk
heden om als vrijwilliger een bijdrage te 
leveren aan de gemeenschap. Bovendien 
hebben de meeste gemeenten diverse com
mis'sies, die belast zijn met het adviseren 
van de burgemeester en de City Counsil op 
bepaalde speCifieke terreinen. Een voorbeeld 
hiervan is de 'planningscommissie', die zich 
bezig houdt met de ruimtelijke ordening en 
het bestemmingsplan van de stad. 

Salt Lake City is de hoofdstad van de staat Utah en heeft 183.000 inwoners. Het ligt samen 
met een aantal andere steden in de Salt Lake Vallei. Er wonen ongeveer 900.000 bewoners. 
De inwoners die niet in Salt Lake City, Sandy, of in een andere officiële stad wonen, vallen 
onder Salt Lake County. 
De bevolking van de staat Utah heeft het recht om, binnen bepaalde voorwaarden, te kie
zen voor het vormen van een eigen stad met een zelfstandig bestuur. Op deze wijze zijn in 
de loop der jaren meerdere nieuwe steden ontstaan. Met de afscheiding van 30.000 inwo
ners van de nieuwe stad Cottonwood Heigts in november 2004 verliest Salt Lake County, 
met de resterende 170.000 inwoners, de onofficiele status van grootste stad van Utah. 
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Lidmaatschap van dergelijke commissies 
draagt bij aan de bekendheid en profilering 
van (toekomstige) kandidaten voor zowel 
het burgemeester·schap als de City Counsil. 

Geld en invloed 
In november 2004 waren de eerste verkie

zingen voor een parttime burgemeester en 
de leden voor de City Counsil van 
Cottonwood Heights, gelegen in het zuid
oosten van de Salt Lake Valley. Bij het refe 
rendum in het voorjaar koos 84 procent van 
de 5.534 stemmers voor het creëren van 
hun eigen stad van 34.000 bewoners. 
Thomas Burr, journalist van het dagblad The 
Salt Lake Tribune, volgt de ontwikkelingen 
in de afzonderlijke steden. "De bewoners 
willen meer controle en invloed op de belas
ting die geheven wordt. De inkomsten van 
de lokale belasting van de vele bedrijven en 
grote winkelcentra in Cottonwood Heights 
worden nu geïnd en besteed door Salt Lake 
County," aldus Thomas. "De inwoners van 
Cottonwood Heights verwachten voordelen 
als zij straks -als zelfstandige stad- zelf ver
antwoordelijk zijn voor de inkomsten en de 
uitgaven. Maar above all wil men de east
side community's identity behouden, zonder 
inmenging door Salt Lake County." 
Op 3 augustus 2004 vond de Cottonwood 
Heights Primary Election plaats. De defini 
tieve keuze konden de inwoners maken bij 
de verkiezingen in november 2004. Ondanks 
de vele verkiezingsborden zijn de kandida
ten onbekenden voor de kiezers. Mike 
Bullen, geboren en getogen in Cottonwood 
Heights: "Twee burgemeesterskandidaten 
zijn hier aan de deur geweest om kennis te 
maken en te vertellen welke voornemens zij 
hebben met de stad. Maar op een enkele 
kandidaat voor de City Counsil na, ken ik ze 
niet." Uit een onderzoek van journalist 
Thomas Burr, blijkt dat de standpunten van 
de burgemeesterskandidaten nagenoeg over-

eenkomen. De belangrijkste kwesties zijn: 
het niet verhogen van de locale belastingen, 
het starten van een lokale rechtbank en het 
beperken van het aantal reclameborden 
langs de wegen in de stad. 
Vlak voor de Primary Election werd bekend · 
dat één van de City Counsil kandidaten 
- Josh Reid, de zoon van US Senator Harry 
Reid- $ 35 .000 heeft ontvangen van het 
bedrijfsleven om zijn verkiezingscampagne 
te kunnen financieren. In de plaatselijke 
kranten vragen journalisten zich af waarom 
hij met zoveel geld wordt gesteund. "It look-s 
like hes a candidate for the Senate .. .. " Het is 
gebruikelijk in de USA dat kandidaten voor 
overheidsfuncties voor hun verkiezingscam
pagnes financieel gesteund worden door 
particulieren en bedrijven. Professor Matt 
Burbank van de University of Utah merkt 
hierover op dat onderzoek niet aantoont dat 
de geldschieter hiermee directe invloed op 
de gekozen functionaris koopt of zakelijk 
door hem of haar bevoordeeld wordt. 
De bewoners van Cottonwood Heights kon
den zich uitspreken over de gewenste form 
of government voor hun nieuwe stad. Men 
heeft gekozen voor een part-time burge
meester die tevens lid is van de City 
Counsil, samen met 4 andere leden. Er wordt 
een full -time manager ingehuurd' to run the 
citys day-to-day affairs'. 
Ondanks de formele verschillen lijkt er wei 
nig verschil tussen de werkwijze van een 
stad met een 'strong mayor' of een stad met 
een 'weak mayor'. Byron Jordanson , de Chief 
Administrator van Sandy City, zegt hierover: 
"Natuurlijk is de 'strong mayor' verantwoor
delijk, maar in de praktijk voer ik de dage
lijkse leiding over het gemeentelijke appa
raat. De burgemeester bewaakt de hoofdlij 
nen en doet veel extern. Samen leggen we 
verantwoording af aan de City Counsil. " 
Gary Luebbers draagt als City Manager van 
West Jordan wel zelf de verantwoordelijk-

Amerika kent een pluriforme organisatie van het gemeentebestuur. Elke stad kan haar eigen 
bestuursstructuur kiezen, binnen de mogelijkheden van de grondwetten van de Federatie 
en de Staat. De meest voorkomende zijn: 
1. Strong Mayor-Counsil form : de gekozen burgemeester heeft brede bevoegdheden, is o.a. 

verantwoordelijk voor het beleid, het ambtelijke apparaat en kan zelf de hoofden van 
dienst aanstellen of ontslaan. 

2. Weak Mayor-Counsil form: de City Counsil, waar de burgemeester onderdeel van uitmaakt, 
is verantwoordelijk voor het beleid en de uitvoering door het gemeentelijk apparaat. 

3. Counsil-Manager-form: de burgemeester is lid van de City Counsil dat verantwoordelijk is 
voor het beleid. De directe verantwoordelijkheid voor de uitvoering door het gemeente
lijk apparaat is gedelegeerd aan de door hen benoemde City Manager. 
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heid voor 'zijn' 93.000 inwoners. "Maar 
natuurlijk moet ik goed bewaken of het 
overeenkomt met de wensen van burge
meester Bryan Halladay en de City Caunsil. 
Bovendien, if they dan't like it .. . they can fire 
me!" Met de mogelijkheid om de City 
Manager te ontslaan is gewaarborgd dat de 
uiteindelijke macht toch in handen is van de 
gemandateerden door de bevolking, de 
gekozen leden van de City Caunsil. 

Salt Lake City 
De consensus en eendracht tussen burge

meester en City Caunsil van de meeste ste
den in Utah is niet zo vanzelfsprekend in de 
hoofdstad Salt Lake City. Hier vindt regelma
tig openlijke discussie in/via de plaatselijke 
media plaats tussen de burgemeester Ross 
'Rocky' Anderson en de Salt Lake City 
Counsilmembers. De onderlinge tegenstel
lingen zijn groot. Rocky Anderson is lid van 
de Democratische Partij en door de bevol
king gekozen als 'strong mayor' vanwege 
zijn uitgesproken, liberale opvattingen. De 
City Caunsil wordt gedomineerd door con
servatieve leden, veelal gelieerd aan de 
Mormoonse kerk en van Republikeinse 
huize. Dat botst regelmatig. 
Rocky Anderson wil de binnenstad nieuw 
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leven in blazen en heeft hiervoor een plan 
opgesteld. In het centrum zijn veel gebou
wen eigendom van de Church of the Latter 
Day Saints, ofwel de Mormoonse kerk. De 
burgemeester wil de diversiteit van het win
kelaanbod en de culturele voorzieningen in 
het stadscentrum vergroten. De City Caunsil 
heeft haar veto over dit plan uitgesproken 
vanwege de voorgestelde verruimingen van 
de openingstijden en de drankvergunningen 
van restaurants en bars. 
''The peaple love Racky: hij spreekt duidelij 
ke taal en neemt stelling in tegen een aantal 
gewoonten in deze stad!" Valery Price, een 
4S jarige inwoonster van Salt Lake City, is 
voorzitter geweest van een community 
comité, dat het gemeentebestuur adviseert 
over aangelegenheden uit · de woonwijk. "Ik 
wil me bij de volgende verkiezingen kandi
daat stellen voor de City Caunsil. Maar het is 
voor mij moeilijk om fondsen te werven 
voor een campagne. Ik heb mijn netwerk in 
de kunstsector en daar wordt, ook hier, niet 
veel in verdiend." 

Belastinggeld 
In de meeste steden in Utah speelt de par

tijpolitieke kleur van de kandidaten voor het 
burgemeesterschap, de gemeenteraad of een 
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andere functie in het openbaar bestuur geen 
openlijke rol tijdens de verkiezingscampag
nes. Men kiest de persoon en zijn opvattin
gen. Een partijpolitieke strijd, zoals in de 
grote steden Salt Lake City en Salt Lake 
County, is uitzonderlijk. Er lijkt geen sprake 
te zijn van excessen van 'politiek sc.oren' en 
'solisme' door de gek,ozen burgemeesters. 
Het lijkt opvallend veel op de rol van de 
bemiddelende, consensusgerichte burgerva
der á la Nederland. Mayor Holladay van West 
jordan: "In het burgemeestersoverleg zijn 
we elkaars gelijken, ongeacht de grootte van 
de stad. Het maakt niet uit of je een strong 
or weak mayor bent". 
Er bestaat een grote keuzevrijheid bij de 
inrichting van het gemeentelijke bestuur en 
uitvoering van taken. De ene stad beschikt 
zelf over brandweer, een andere stad huurt 
deze dienst in van de Salt Lake County of 
een aantal steden hebben gezamenlijk dien
sten particulier aanbesteed. De relaties tus
sen de steden zijn dientengevolge ook zeer 
divers. 
De goede relatie tussen steden staat vooral 
onder druk als het eigen belang van de stad 
in het geding is, zoals in het geval van 
werkgelegenheid en belastinginkomsten. Er 
is grote concurrentie tussen steden om 
bedrijven te interesseren zich op hun 
grondgebied te vestigen. In juli 2004 was 
actueel de vestiging van de snel groeiende 
warenhuisketen Wal -Mart. Meerdere steden 
deden steeds aantrekkelijker aanbiedingen 

. om de keuze op hen te laten vallen. In de 
publiciteit kwam dat Wal Mart voor de vesti 
ging in de kleine stad Centerville zou gaan 
kiezen, op een gunstige locatie ten opzicht 
van de andere steden. Vervolgens kreeg de 
City Counsil te maken met een grote opposi
tie vanuit de bevolking. De openbare infor-

DE OVERHEID IN DE VS 

matiebijeenkomst verliep zeer rumoerig. 
Inwoners uitten hun bezwaren tegen de 
grootschaligheid van de vestiging, de ver
keersdrukte die te verwachten is en de 
gevolgen voor de kleine middenstand in 
Centerville. Een voorstander, bewoner Garry 
Flake, bracht daar tegen in dat de Wal Mart 
12 procent meer inkomsten genereert voor 
de stad. "We can improve roads and parking 
with that money. ft will keep taxes down. " 

Versnippering van overheid staken 
"Minder gekozen functionarissen," was het 

antwoord van de gekozen burgemeester 
Tom Dolan van Sandy City, op de vraag wat 
hij zou willen veranderen aan het openbaar 
bestuur in Utah. Naast de bekende functies 
waarvoor de burger rechtstreeks een kandi
daat kan kiezen, zijn er diverse organisaties 
met overheidachtige taken met gekozen 
bestuurders. Er bestaan ruim 100.000 van 
dergelijke special districts in de VS (verge
lijkbaar met de Nederlandse waterschap
pen). Veel van deze organisaties en hun 
taakstelling zijn onbekend bij de bevolking. 
De rechtstreekse verkiezingen trekken wei
nig kiezers naar de stembus. Desalniettemin 
kunnen veel van deze organisaties belastin
gen heffen. Tom Dolan heeft geregeld met 
de special districts temaken als hij zaken 
geregeld wil hebben voor Sandy City. "Ik heb. 
te maken met bestuurders -gekozen met bij 
voorbeeld 40 stemmen- die bepalen wat 
goed is voor de inwoners van mijn stad. 
Maar als er problemen zijn dan kijkt de 
bevolking mij als eerste aan. Formeel heb ik 
als burgemeester echter geen bevoegdheden 
over taken van special districts. " 
De ontstaansgeschiedenis van Special 
Districts is zeer divers . "De watervoorzie
ning stopt niet bij de gemeentegrens, net zo 

De taken van de Federale overheid zijn vastgelegd in de Federale grondwet en zijn beperkt 
tot het monetaire beleid, buitenlandse politiek, het sluiten van verdragen, e.d .. In het tien
de Amendement van de 'United States Constitution' is vastgelegd dat de staten de vrijheid 
hebben alle overige zaken naar eigen goeddunken te regelen. De Staten beschikken hiertoe 
over een 'State Constitution', de grondwet van de Staat. 

Een Amerikaanse Staat kent in het algemeen drie bestuurslagen, de State Government, de 
Counties en de Municipalities (steden, dorpen). Daarnaast zijn er de Special Districts, die 
verantwoordelijk zijn voor één speCifieke taak, zoals de organisatie van het onderwijs of 
de waterdistributie. 



min als een bosbrand. Sommige taken kun
nen beter worden geregeld voor meerdere 
steden tegelijk," aldus Professor Rick Green 
van de Universiteit van Utah. Hij is verant
woordelijk voor de opleiding Master of 
Pub/ic Administration, de opleiding van 
functionarissen in het openbaar bestuur. 
"Maar er zijn ook organisaties gevormd die 
alleen een specifieke taak in één stad uit
voeren, bijvoorbeeld het onderhoud van 
recreatievoorzieningen. Special Districts 
mogen zelf belasting heffen voor de uitvoe
ring van hun taken. In veel gevallen kwam 
het de politiek cq. de burgemeester en City 
Counsil beter uit om deze taak niet ten laste 
te brengen van het gemeentelijke budget. 
Een belastingverhoging draagt niet bij aan je 
herverkiezing. Maar in onze cultuur zit ook 
een grote argwaan ten opzicht van de over
heid. We zijn bang voor teveel macht bij één 
organisatie of persoon. We zijn daarom 
geneigd om taken en bevoegdheden te ver
delen over meerdere personen, functies en 
instanties." 
De Professoren Rick Green en Matt Burbank 
relativeren het democratisch gehalte van het 
Amerikaanse kiessysteem. Voor iedere ver
kiezing moet een kiesgerechtigde zich 
opnieuw laten registreren. Deze extra 
inspanning vormt een belemmering voor de 
opkomst van kiezers. Bovendien is het grote 
aantal verkiezingen voor de vele gekozen 
functies van de verschillende instanties niet 
bevorderlijk voor een hoge opkomst van 
kiezers. Volgens Matt Burbank is de 
opkomst voor burgemeestersverkiezingen 
circa 30% tot 40% van de kiesgerechtigden. 
"Maar betrouwbare statistieken zijn niet 
beschikbaar. Slechts een enkele stad heeft 
een geautomatiseerd kiessysteem. Politici 
hebben geen aandacht voor het bevorderen 
van de opkomst bij verkiezingen ." Dit geeft 
geen bemoedigend beeld voor voorstanders 
van het doen toenemen van rechtstreekse 
verkiezingen in Nederland. 

Amerikaanse toestanden? 
De invoering van het gekozen burgemees

terschap in Nederland zal leiden tot meerde
re veranderingen . Een van de belangrijkste 
is de wijziging van de onafhankelijke positie 
van de huidige burgemeester. Straks is de 
burgemeester één van de partijen, die in 
concurrentie met anderen, rechtstreeks 
gekozen is door de bevolking. Dit ve~sterkt 
de machtspositie en de positie als leider van 
het gemeentelijk bestuur. De rol van politie
ke partijen zal mede daardoor verminderen. 
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De persoon en zijn of haar ideeën zullen 
voor de kiezer prevaleren (personalisering 
van de politiek). Dit zal spanningen opleve
ren tussen de gemeenteraadsleden (gekozen 
via de lijn van de politieke partijen) en de 
burgemeester, vooral als deze zich partij on
afhankelijk opstelt. 
De herkomst van de kandidaat zal voor de 
kiezer een grotere rol gaan spelen. De lokale 
kandidaat zal naar verwachting in de kleine 
tot middelgrote steden meer kans gaan 
maken op het burgemeesterschap. Nationaal 
bekenden zullen meer de voorkeur genieten 
als burgemeester in de grote steden. Het 
lijkt relatief makkelijk voor zittende burge
meesters om herkozen te worden. Er zou 
een maximum van 2 termijnen moeten wor
den ingesteld ter voorkoming van machts
ophoping bij één persoon. 

De Nederlandse regering heeft het voorne
men om met ingang van 2006 rechtstreekse 
verkiezingen in te voeren en de inwoners 
van een stad zelf hun burgemeester te laten 
kiezen. Dit is niet voldoende om de betrok; 
kenheid van burgers bij het lokaal bestuur 
te vergroten. De civil society in de USA sti
muleert bewoners tot betrokkenheid bij hun 
leefomgeving. Bovendien wordt men op ver
schillende manieren uitgenodigd deel te 
nemen aan de discussie over te nemen 
besluiten. Het actief stimuleren van de bur
gerparticipatie en het vergroten van de 
mogelijkheden tot inspraak en tussentijdse 
uitspraken van de kiezer, kan de gewenste 
betrokkenheid van de bevolking bij lokale 
aangelegenheden helpen vergroten. 
Uit de ervaringen in de USA blijkt dat de 
precieze bestuurlijke inrichting en de verde
ling van bevoegdheden tussen burgemees
ter, gemeenteraad en gemeentesecretaris 
weinig invloed heeft op de kwaliteit van het 
lokaal bestuur. Het blijft mensenwerk en de 
kiezer kan straffen en belonen. 
Met de gekozen burgemeester zal het lokaal 
bestuur anders worden, maar of het beter 
wordt, zal de tijd leren. 

RonaId van Driel is directeur van Kenniscentrum 
Savantis, het vakcentrum afbouw, onderhoud, pre

sentatie en communicatie . Dit artikel is geschreven 

op basis van interviews in de periode juli/augustus 

2004. In deze periode bracht de auteur een studiebe
zoek aan de University of Utah in Salt Lake City, VS 

in verband met de post-doctorrale opleiding Master 

of Public Administration van de Nederlandse School 

voor Openbaar Bestuur (NSOB) te Den Haag. 
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De noodzaak 
van een sociale-
i nnovaties trateg ie 
Innoveren betekent bewust, doelgericht en versneld vernieuwen. Vanuit econo
misch denken innoveren we om onze concurrenten slimmer af te zijn. Hier zit voor 
een groot deel de lol van ondernemen. Tot voor kort werd innovatie vooral in ver
band gebracht met productvernieuwing in technologische omgevingen. Innovatie 
ging kortom altijd over techniek. Thans laten we het woord innovatie steeds vaker 
vooraf gaan door het bijvoeglijk naamwoord 'sociaal'. Steeds meer duikt de term 
sociale innovatie op in vakliteratuur en geschriften van platforms en adviesorga
nen. Duidt dit op het menselijker worden van technologische innovatie? Of zijn we 
toe aan het erkennen van het feit dat elke innovatie vertrekt vanuit creativiteit, 
authenticiteit, zelfexpressie en talent van mensen? 

DOOR WIM METSEMAKERS 

Sociale innovatie kan ook duiden op bewust streven naar een grotere sociale samenhang op 
weg naar een kenniseconomie (Lissabon 2000) : een sociale samenhang waar (weer) plaats is 
voor respect, innerlijke discipline, wederzijds begrip, geweten en intrinsieke normen. In die 
zin is sociale innovatie in een dynamische kenniseconomie het fundament voor economisch 
handelen, maar ook voor onderwijsvernieuwing en arbeidsmarktbeleid. Is het begrip sociale 
innovatie voldoende eenduidig gedefinieerd om het praktisch te gebruiken bij het ontwikkelen 
van innovatiestrategieën? Uit de volgende korte verkenning blijkt dat het niet zo is. 

Wat is sociale innovatie? 
De werkgeversvereniging AWVN, noemt in zijn Manifest Sociale Innovatie uit november 2004 

negen bouwstenen van sociale innovatie: 
slimmer werken; 
werk anders organiseren: slimmer omgaan met roosters en werktijden kan de arbeidspro
ductiviteit aanzienlijk verhogen; 

- integraal gezondheidsmanagement: een goed verzuim- en reïntegratiebeleid ; 
investeren in kennis en employability van werknemers om daarmee de productiviteit en de 
participatie te verhogen; 
investeren in arbeidsverhoudingen: communicatie binnen de onderneming; grote betrokken
heid van werkgever en werknemer; 
arbeidsparticipatie in de lift : arbeidsparticipatie van ouderen, allochtonen, vrouwen en 
jeugdigen vergroten; 
resultaatgericht belonen verder uitbouwen: moderne beloningsinstrumenten bevorderen de 
betrokkenheid van werknemers; 
terughoudendheid inzake loonontwikkeling; 
modernisering rond het proces van arbeidsvoorwaard.en: sociaal beleid verbinden met de 
prioriteiten van het ondernemen . . 

Negen verschillende grootheden onder het verzamelbegrip sociale innovatie. Voor de AWVN is 
sociale innovatie een middel om de arbeidsproductiviteit en de arbeidsparticipatie te verho
gen. Nederland zit immers met een lage economische groei, een verslechterde concurrentiepo
sitie en hoge arbeidskosten. 

In NRC Handelsblad van 13 oktober 2004 zegt Frans van den Bosch, hoogleraar aan de 
Erasmus Universiteit in Rotterdam, over het feit dat Nederland is gezakt naar de twaalfde 
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plaats in de ranglijst van de concurrentie
kracht van landen: "De kostenslag met de 
lagelonenlanden kan niet worden gewonnen 
en dus zal men moeten werken met wat wel 
sociale innovatie wordt genoemd. De focus 
moet niet alleen meer liggen bij technologi
sche uitvindingen, maar op het inn'ovatiever 
maken van de organisatie, het weghalen van 
bureaucratie en het motiveren van werkne
mers. Op zo'n moment ben je bezig met duur
zame innovatie die je terug kan brengen in de 
toptien." . 

Voor minister Brinkhort van Economische 
Zaken is de kern van sociale innovatie "meer 
uit mensen halen". Hebben we dat pas begin 
21e eeuw uitgevonden? Hadden we dat bij 
alle technische innovaties uit de afgelopen 
eeuw ook al niet nodig? 

Sociale innovatie en kenniseconomie 
In het januari concept van 

het Platform JO lees ik dat 

de denklijn van prof. dr. ir Mathieu 
Wegge man wel interessant. In zijn essay 
Innovatiestrategie Nederland niet overtui
gend (magazine Brainport, Zuid Nederland, 
december 2004) duidt hij op het samengaan 
van technologische innovatie en creativiteit 
als belangrijke succesfactor voor innovatie. 
Hij start met een citaat van de bekende 
Richard Florida (The Rise of the Creative 
Class, 2002): "Creativiteit is dé bron van 
innovatie en innovatie is dé belangrijkste 
concurrentiefactor voor moderne organisa
ties. " 

Weggeman geeft aan dat (ook) voor techno
logische innovatie creativiteit een essentiële 
factor is om succes te kunnen hebben. Zo 
laat hij mijns inziens de mens-lijn en de 
technologie-lijn bij elkaar komen en rekent 
af met de gedachte dat technologie en bèta 
één op één lopen. In de mens-lijn wijst 

Weggeman - terecht naar 
mijn mening - op betrouw
baarheid van mensen in een breedtestrategie ont

wikkeld is om te komen tot 
een sociale innovatie rich
ting kenniseconomie. Het 
concept kopt met Op weg 
naar de kenniseconomie -
Een sociale innovatie. In het 
bijbehorend pijltjesschema 
staat dat alles anders moet: 
anders organiseren, 

Sociale innovatie hun functioneren. 
Betrouwbaarheid bij 'Iera
ren of verpleegkundigen is 
belangrijker dan hun crea
tiviteit, aldus Weggeman. 

Een begrip met 

toegevoegde 

anders werken, anders 
leren en anders circuleren. 
En wel in samenhang tot 

waarde of een 

modebegrip? 

Haarlemmerolie of een 
krachtig instrument 

Voorlopigîs mijn conclu-
sie dat het begrip sociale 
innovatie als haarlemmer
olie door vele stukken sij 
pelt die o.a. afgeleid zijn 

elkaar. Verderop in het 
document wordt het begrip 
sociale innovatie vooral gebruikt als paraplu 
voor een verbinding van deelprocessen, bij
voorbeeld om te komen tot de 'slimme regio'. 

Het Procesmanagement Herontwerp MBO 
heeft in het najaar van 2004 een brochure uit
gebracht met de titel Thema's die er toe doen. 
In het hoofdstuk 'Omgevingsanalyse' onder de 
kop 'Economie', lees ik de tekst: "" .ook ligt (in 
Nederland) een sterke focus op innovatie. Het 
gaat dan om de ontwikkeling van nieuwe pro
ducten, diensten en organisaties, maar ook 
om wat genoemd wordt sociale innovatie." 
Het lijkt wel of hier sociale innovatie als doel 
gezien wordt. Een verdere worsteling door de 
brochure geeft mij daar geen antwoord op. 

De mens-lijn 
Bij mijn zoektocht naar een in strategieën 

bruikbaar begrip sociale innovatie vind ik 

van de Lissabon-doelstellingen en het 
Nationale Innovatieplatform. Ter wille van 
een integraal, effectief innovatiebeleid op 
weg naar een kenniseconomie, zouden we 
het begrip sociale innovatie eerst eens ste
vig moeten definiëren. 

Sociale innovatie zou een krachtig, bindend 
instrument kunnen zijn in honderden inno
vatieprocessen binnen de driehoek over
heid, sociale partners en onderwijs. Het 
begrip is doorsnijdend en zou een bindende 
en verbindende factor kunnen zijn zowel 
aan de kant van technologische innovatie 
als ook aan de kant van innovatie in onder
wijs en arbeidsparticipatie. Het lijkt me te 
simpel om sociale innovatie af te doen met 
'gedragsverandering van mensen en organi
saties'. Het gaat om welke gedragsverande
ring in welke context en met welk resultaat? 
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Samenwerking 
Laten we als voorbeeld eens kijken naar 

het trieste feit dat ongeveer zeventigdui
zend jongeren werkloos zijn. Een fors maat
schappelijk probleem. Als lid van de Task 
Force jeugdwerkloosheid ervaar ik dat pro- ' 
bleem van heel dicht bij. De desbetreffende 
jongeren zijn aangewezen op een keten : 
hoofdactor is de jongere zelf, de volgende 
belangrijke actor is de werkgever. 
Vervolgens kunnen de volgende instanties 
een rol spelen: de gemeente, de UWV, het 
CWI, ROe ete. 

De innovatieslagkracht van deze keten moet 
garant staan voor succes, namelijk de jonge
re 'duurzaam' op de arbeidsmarkt zetten, 
Om die innovatieslagkracht op te wekken en 
optimaal te laten renderen is een bindende 
sociale innovatiestrategie nodig op basis 
waarvan alle betrokken partijen hun plan
nen kunnen maken en uitvoeren . Een bin
dende sociale innovatie strategie geeft meer 
garantie voor efficiënte en effectieve benut
ting van kennis, kunde, netwerken en infra
structuur binnen de keten. Het gevolg zal 
zijn dat het doel - werk voor de jongeren -
sneller en met minder kosten gerealiseerd 
kan worden. Het 'sociale' staat hier voor 
betrokkenheid van mensen, Belangrijk ken
merk van de. sociale-innovatiestrategie is de 
integratie van harde doelen en emoties. 

En hoe mooi zou het zijn als de takkenbos
sen van platforms rond onderwijs (Platform 
bèta-techniek, Platform beroepsonderwijs, 
Platform integraal ontwerpen en onderne
men, Procesmanagement herontwerp MBO, 
ete. ete.) zouden werken op basis van één 
bindende sociale innovatiestrategie. Maar 

dan moeten we wel duidelijk voor ogen heb
ben wat we onder sociale innovatie ver
staan. 

Mensen maken techniek 
De minister en de staatssecretaris van EZ 

en de staatssecretarissen van OCW en SZW 
organiseren in april een conferentie over 
social~ innovatie. Zij hopen dat de uitkom
sten kunnen dienen "als input voor de ver
kenning van de mogelijkheden voor een 
innovatieakkoord" (Staatscourant 7 februari 
2005). Hopelijk kunnen zij het begrip socia
le ,innovatie helder definiëren en een socia
le- innovatiestrategie ontwerpen als instru
ment, te gebruiken door duizenden INNOVA
TOREN die b.v. bijdragen leveren aan het 
versneld realiseren van Lissabon doelstellin
gen. 

Wat we ook precies verstaan onder sociale 
innovatie, één ding lijkt me wel duidelijk: 
technische innovatie en sociale innovatie 
staan niet los van elkaar. Het zijn mensen 
die de techniek maken. En alléén als mensen 
in een goede, inspirerende technische én 
sociale omgeving werken, kun je meer uit 
mensen halen. Technische en sociale inno
vatie hebben elkaa'r nodig. Maar volgens mij 
wisten we dat al heel lang maa'r werd de ver
binding(bewust) niet gezocht. 

Wim Metsemakers was tot september 2003 voorzitter 

van het college van bestuur van ROC Eindhoven, is 

voorzitter van het bestuur van het landelijk kennis

cen,trum voor technisch vakmanschap, KENTEQ, is 

voorzitter van de raad van advies 'van het landelijk 

KwaliteitsCentrum Examens, BVE en is lid van, de 
door het kabinet ingestelde, Task Force 

jeugdwerkloosheid. , 
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Hervorm de CAO 
In ongeveer de helft van de sectoren en bedrijfstakken worden in 2005 nieuwe 
collectieve afspraken gemaakt. De vakbonden onderhandelen hierbij namens u en 
mij" Het percentage werknemers dat lid is van een vakbond is echter over de afge
lopen jaren behoorlijk teruggelopen, het sterkst onder de jongeren. Rondom de 
grote demonstratie op het Museumplein van 2 oktober vorig jaar stroomden welis
waar de aanmeldingen bij FNV en CNV weer binnen, maar de tendens over de afge
lopen 10 jaar is duidelijk. Minder en minder werknemers zijn lid van een vak,bond. 

RINKE ZONNEVELD 

In Nederland ligt de organisatiegraad van bij vakverenigingen georganiseerde werknemers, 
volgens het CBS, nog maar rond de 25%. In sectoren als de ICT, handel en zakelijke dienstver
lening ligt het percentag'e vakbondsleden maar nipt boven de 10%. Alleen in de sector van 
water- en luchtvervoer is meer dan de helft van de werknemers daadwerkelijk lid van een vak
bond. De situatie in Nederland steekt schril af tegen die in andere Europ~se landen. Alleen in 
Spanje, Frankrijk en Portugal is het beroerder gesteld met de representativiteit van de bonden. 
In Scandinavië ligt het percentage over het algemeen rond de 70%, terwijl ook bijvoorbeeld in 
België, Ierland en Italië werknemers bijna twee keer zo vaak lid zijn van een vakbond als in 
Nederland. 

"Neem kinderopvang. 

De kaderleden zijn vaak 

oude mannen. Dus vooral in 

sectoren waar veel oude 

mannen werken is zo'n 

agendapunt snel afgevoerd". 

Oudere, blanke mannen maken 
CAO's 

Tegelijkertijd valt meer dán 80 
procent van de werknemers onder 
de werking van een door de vak
bond uitonderhandelde CAO. 
Terwijl dus maar een kwart ook 
daadwerkelijk lid is van de FNV, 
CNV of één van de kleinere vak
bonden. Daarbij komt dat oude
ren zijn oververtegenwoordigd in 
de vakbonden, in het kader dat er 
de dienst uitmaakt en vaak ook 
onder de CAO-onderhandelaars. 
De inzet van de vaakbonden bij 
CAO-onderhandelingen wordt dus 
bepaald door de belangen van 
blanke mannen van 45-plus. En er 
wordt over het algemeen onder
handeld met blanke mannen van 
45-plus aan werkgeverszijde. 

Jongeren, vrouwen en allochtone medewerkers zijn daarentegen ondervertegenwoordigd. Deze 
scheve vertegenwoördiging reflecteert zich ook in de inzet van de vakbeweging bij de lopende 
CAO-onderhandelingen. Vakbonden zetten sterk in op compensatie voor de door het kabinet 
geschrapte fiscale regeling die vervroegd uittreden aantrekkelijk maakte. Hiermee wordt 
slechts het belang gediend van een klein cohort werknemers, maar dit gaat in de onderhande
lingen wel ten koste van andere zaken, zoals hoger loon, kinderopvang en de levenslooprege
ling. Zaken die juist voor jongeren en vrouwen belangrijk zijn. 

Algemeen belang versus gevestigde belangen 
Antoon Blokland, voorzitter van CNV Jongeren zei hierover het volgende: "De vakbond 

behartigt het algemene belang, dus ook het belang van jongere werknemers. Maar als het 
puntje bij het paaltje komt, dan wint toch de rol van de belangenbehartiger het, dat wil zeg-
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gen de behartiger van de gevestigde belan
gen van de oudere achterban". 

Hoe kunnen de vakbonden in de CAO-onder
handelingen toch beter opkomen voor het 
algemeen belang? In CAO's moet vooral 
meer rekening gehouden worden met de 
dynamiek van het bedrijf en sector en de 
individuele behoeften van werknemers. De 
huidige tijd vraagt om een flexibilisering in 
arbeidsrelaties. Werknemers moeten wel 
beschermd, maar niet betutteld worden. Zij 
kunnen zeer goed zelf verantwo<;>rdelijkheid 
dragen voor hun loopbaan. 
Arbeidsvoorwaarden moeten dan ook inruil
baar worden: verlof, studie, sabbatical, 
ouderschapsverlof, winstdeelname en aan
vullend pensioen. Kiest u maar! De CAO's à 
la carte zijn hiervoor pas een allereerste 
stap. 

Sociale innovatie in de CAO 
Ook de achtergebleven arbeidsproductivi

teit en arbeidsparticipatie in Nederland 
vraagt om een modernisering van de 
arbeidsverhoudingen. Willen we meer vrou
wen betrekken in het arbeidsproces? Dan 
zullen de mogelijkheden voor combinatie 
zorg en werk verbeterd moeten worden, 
door onder meer flexibelere werktijden en 
goede mogelijkheden voor kinderopvang. 
Dat de nieuwe Wet Kinderopvang voor veel 
werkgevers aanleiding is om hun werkge
versbijdrage aan de ouders te halveren is 
dan natuurlijk ook een gotspe. 

Willen we de sociale innovatie bevorderen 
dan zal een voortdurende scholing om 
inzetbaar te blijven en competenties te ont
wikkelen inzet moeten zijn van zowel werk
gevers als werknemers. Willen we mensen 
langer aan het werk houden dan zullen we 
moeten bekijken of het huidige systeem van 
beloning en functies nog wel voldoet. De 
creativiteit van werkgevers om mee te wer
ken aan demotie gaat vaak niet verder dan 
het bieden van een lager salaris. De CAO
onderhandelingspartners zullen echter 
harde afspraken moeten maken over 
omscholing en opleidingen. 

D66 staat als sociaal-liberale partij voor een 
samenleving waarin arbeid, persoonlijke 
ontwikkeling, vrije tijd en zorg goed te com
bineren zijn . En een samenleving waarin 
burgers maximale invloed en participatie 
hebben bij maatschappelijke instellingen. 

FOTO: HERMAN WOUTERS 

Kaderregeling als CAO 
Uiteindelijk zullen CAO's dan ook meer en 

meer kaderregelingen moeten worden, met 
verregaande ruimte voor ondernemingsra
den en individuele werknemers. 
Ondernemingsraden zijn in tegenstelling tot 
de vakbonden wél democratische gelegiti
meerd. En op deze wijze krijgen werkne
mers meer ruimte om zelf hun arbeidsvoor
waarden in te vullen, en waar nodig uit te 
onderhandelen. Maakt de vakbeweging deze 
zwaai niet dan zal dit onherroepelijk ten 
kosten gaan van zowel de sociale cohesie en 
sociale innovatie in Nederland. Er is echter 
nog hoop, want het citaat aan het begin van 
het artikel is van Agnes Jongerius, beoogd 
voorzitter van de FNV. 

Rinke Zonneveld is ontwikkelingseconoom en redac

teur van IDEE. Dit artikel is geschreven op persoonlij

ke titel. 
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Sociale innovatie en 
rel ig ie: avontu ren in 
het grensgebied van 
kerk en staat 
De Pauluskerk in Rotterdam is van oorsprong afkomstig uit de Protestantse Kerk 
Nederland. Zij is oecumenisch van karakter. Binnen de stichting werken vele kerk
genootschappen samen. Staande in de traditie van Jezus heeft de Paulu'skerk 
ervoor gekozen om een kerk te zijn ten behoeve van en tezamen met gemarginali
seerde mensen in de samenleving, zoals vluchtelingen, .illegalen, buitenlanders 
op drift, daklozen, drugsgebruikers, psychiatrische patiënten en alle mensen die 
met hun ziel onder de arm lopen. Vele van deze mensen hebben in de Pauluskerk 
hun tehuis gevonden. De Pauluskerk is daarmee een vierentwintiguursbedrijf. 
Overdag en 's nachts zijn vrijwilligers en medewerkers zoveel mogelijk beschik
baar. 

DOOR HANS VISSER 

Ik ben, als huidig coördinator van de Pauluskerk, afkomstig uit de calvinistische traditie. 
Zoals bekend is het calvinisme een geestelijke stroming binnen het christendom die sterk 
geïnteresseerd is in de inrichting van de samenleving. Het geloof kan nooit beperkt blijven tot 
het eigen hart of de privé-wereld. Het geloof heeft altijd consequenties voor het publieke 
gebeuren waaraan ieder mens deelneemt. De calvinist wil graag weten of het in de samenle
ving rechtvaardig toegaat. De calvinist van nu weet natuurlijk dat niet alleen hij de beschik
king heeft over de invulling van het woord rechtvaardigheid. De tijden zijn verstreken dat cal
vinisten de dienst konden uitmaken. Gelukkig maar. Zij leven nu samen met vele, vele andere 
groepen: autochtoon, allochtoon, mensen van diverse pluimage en diverse levensovertuigin
gen. Zij zoeken met elkaar naar de waarheid en de invulling van een begrip als bijvoorbeeld 
rechtvaardigheid. 

Meewerken en dwarsliggen 
Duidelijk is echter dat hierbij conflicten met de, overheid onvermijdelijk zijn. Het is immers 

de overheid die verantwoordelijk is voor de inrichting van de samenleving. De calvinist is op 
dit punt rijkelijk opportunistisch. Aan de ene kant zal hij nauw willen samenwerken met de 
overheid en heeft hij ook hoge verwachtingen ten aanzien van die overheid. De overheid kan 
rekenen op de calvinist, maar aan de andere kant kan de calvinist dwarsliggez:!, hij wil niet 
meedoen, hij tekent protest aan, hij gaat in de oppositie, De Pauluskerk heeft in haar geschie
denis van de afgelopen tientallen jaren een aantal conflicten met (lokale) overheden gekend. 
Conflicten met de overheid over het vluchtelingenbeleid, het drugsbeleid, het daklozenbeleid, 
opvang en bejegening van groepen die in de samenleving op de tocht staan, het defensiebe
leid, het armoedebeleid, etc. Een kerk in deze tijd beseft dat ze zelf ook een marginale positie 
inneemt in de samenleving. West-Europa is voor het christendom onvruchtbare zandgrond 
geworden. Desalniettemin kunnen op zandgrond ook prachtige bloemen bloeien. We raken er 
dus ook niet gefrustreerd van. Het is ook een kwestie van volhouden en volharden. 
Uiteindelijk gaat het niet om een instituut, het gaat niet om een naam, het gaat niet om een par
tij, maar het gaat gewoon om mensen die in de knel zijn geraakt. 
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. Hoe het anders moet 
Een paar concrete voorbeelden. Het huidi

ge vreemdelingenbeleid is in mijn ogen vol
strekt verwerpelijk. Het vluchtelingenbeleid 
van mevrouw Verdonk zou onmiddellijk 
moeten worden bijgesteld. Alsnog zou de 
pardonregeling van kracht moeten worden. 
Een liberaal drugsbeleid zou erbij gebaat 
zijn wanneer we eindelijk eens overgingen 
tot regulering van zowel het gebruik als de 
handel in harddrugs. Dat wil niet zeggen dat 
ik voor vrije verkrijgbaarheid ben. We zoe
ken altijd het smalle pad tussen enerzijds 
het verbod op drugs en anderzijds het vrij
geven van drugs. Een overheid is immers 
verantwoordelijk voor een beleid dat afge
stemd is op de risico's van drugs. Tabak is 
een gevaarlijke drug, maar we verbieden 
hem niet want er zou onmiddellijk een 
tabaksmaffia in ons land ontstaan. Ten aan
zien van cocaïne en heroïne spelen wij een 
heel merkwaardige rol in de wereld. De 
drugsgerelateerde criminaliteit zorgt voor 
overvolle gevangenissen, voor energiever
slinding in het rechtswezen. Ten aanzien 
van de integratie geldt nog altijd dat het 
inburgeren een zogenaamd wederzijds 
gebeuren is. De komst van vele buitenlan
ders in ons land betekent ook dat wij onze 
levenswijze dienen te veranderen. Het is een 
ernstige misvatting om te veronderstellen 
dat anderen zich altijd bij mij moeten aan
passen. Het gaat hier om een wederzijds 
gebeuren. Laten we ook niet onderschatten 
hoezeer buitenlanders geweldig hun best 
doen om zich te schikken in de Nederlandse 
samenleving. Onlangs hoorde ik premier 
Balkenende vertellen dat het woord 'werk
loos' niet bestaat; we leven altijd tussen 
twee banen in. Ik vroeg me onmiddellijk af: 
van welke baan tot welke baan? Hoeveel 
mensen willen wel niet graag werken maar 
slagen daar gewoon niet in omdat ze psy
chisch sociaal te zwak zijn en buiten de 
boot vallen in onze samenleving? Wat heb
ben wij voor politieke boodschap voor deze 
mensen? 

De waarheid zoeken 
De Pauluskerk is van mening dat religie 

een belangrijk goed is in de samenleving. 
Religie geeft warmte, sticht gemeenschap. 
De Pauluskerk vindt een goede relatie met 
andere religies van groot belang. Daarom 
viert de Pauluskerk naast christelijke feest
dagen ook het hindoeïstische Divalifeest en 
het islamitische offerfeest en het suiker
feest. Deze vieringen komen het begrip 

'voor elkaar' ten goede. Bovendien heeft de 
Pauluskerk er altijd aan gehecht om ook 
samen te werken met groeperingen in de 
samenleving die niet religieus of niet chris
telijk van karakter zijn. De reden daarvan is 
duidelijk: niemand beschikt over de waar
heid. Waarheid moet altijd gezocht worden 
en andere mensen zijn ook deelnemers aan 
die waarheid. Daarom hechten wij aan dia
loog, gesprek en debat. 

Stellig, religie heeft ook een heel negatieve 
kant, ze kan vernietigend zijn. Daarom is 
iedereen die religieus is gemaand tot grote 
voorzichtigheid. Ik vind het jammer dat we 
leven in een tijd waarin er vaak sprake is 
van antireligieuze sentimenten. Vooral sinds 
11 september is dat hier in het westen ster
ker geworden. Vooral de hetze tegen de 
islam bevalt me voor geen meter. In de 
Pauluskerk ben ik reeds il\ dialoog met mos
lims sinds begin jaren tachtig. AI tientallen 
jaren kijken we elkaar recht in de ogen, heb
ben we geprobeerd elkaar te verstaan. Een 
bijkomstig voordeel is geweest dat ik zelf 
langdurig gewerkt heb in het grootste isla
mitische land te wereld, namelijk Indonesië, 
en daar geleerd heb dat de islam een respec
tabele godsdienst is met een prachtige 
geschiedenis. Evenals het christendom kent 
ook de islam haar zwarte bladzijden, daar 
sluiten we onze ogen niet voor, maar het is 
een uitdaging om ervoor te zorgen dat er 
niet nog meer komen. 

Het is noodzakelijk om ook in een stad als 
Rotterdam het hoofd koel te houden en niet 
mee te doen met de hetze tegen de islam. 
Wel verbaas ik me vaak over de lokale over
heid die plotseling het voortouw neemt bij 
de dialoog met moslims. Ik weet van mos
lims dat ze hier weinig van begrijpen, dat ze 
soms meedoen omdat ze zich er niet aan 
willen onttrekken of niet beschuldigd willen 
worden van terrorisme. Ik moet u eerlijk
heidshalve zeggen dat ik er ook weinig van 
begrijp. Aan de ene kant wekt de overheid 
de indruk dat zij nu het wiel heeft uitgevon
den door de dialoog met de moslims te pro
pageren, en aan de andere kant worden 
geheime agenten losgelaten om de radicale 
moslims in de Rotterdamse samenleving op 
te sporen. Deze dubbelheid is van een hoog 
hypocriet gehalte . 

Tot een vergelijk komen 
De keuze van de Pauluskerk voor de zoge

naamde randgroepen in de samenleving 



heeft natuurlijk ook consequenties. Een 
laagdrempelige voorziening heeft een hoge 
aantrekkingskracht. Bovendien wordt de 
hulpverlening van de Pauluskerk geken
merkt door een hoge mate van onbaatzuch
tigheid. We hebben geen belangen. We 
behoeven niet aan mensen te verdienen. 
Nadeel daarvan is natuurlijk wel dat we . 
soms teveel mensen aantrekken, wat proble
men kan ople"veren in de relatie met de 
woonomgeving. Op gezette tijden stel ik dit 
probleem aan de orde. De overheid zegt dan 
toe dat ze zal meewerken maar slaagt daar 
niet in, totdat er zich allerlei actiegroepen 
gaan roeren die op een zeker moment 
menen dat de Paulus kerk zou moeten ver
dwijnen. In het Rotterdamse politieke kli
maat kunnen dit soort groepen gemakkelijk 
terecht bij Leefbaar Rotterdam, een partij 
met wie ik al langdurig in onmin leef. Voor 
sommige ideeën van Pim Fortuyn was ik nog 
wel warm te maken, maar zijn nazaten heb
ben zijn erfgoed schandelijk behandeld. 
Toch moet je als kerk telkens weer proberen 
om met je vijanden tot een vergelijk te gera
ken . Dat dient het belang van je mensen. 
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Daarom is het plezierig dat er zich in het 
grensgebeid van kerk en staat altijd mensen 
bevinden die wijs zijn. Onder hen vindt men 
raadsleden van diverse partijen, wethou
ders, soms ook een burgemeester die weer 
het licht ziet en ambtenaren die uiterst loy
aal zijn. 

Gezamenlijke geestelijk strijd 
Onlangs heb ik in de Rotterdamse Mevlana 

moskee een pleidooi gehouden voor een 
gemeenschappelijke jihad . Ter voorkoming 
van misverstanden: een jihad is een geeste
lijke strijd en heeft eigenlijk weinig te 
maken met raketten, bommen ete. Een geza
menlijke geestelijke strijd van joden, mos
lims, christenen en niet gelovigen, die nog 
over idealen beschikken. Een gevecht voor 
een rechtvaardige en fatsoenlijke samenle
ving waarin we met elkaar in debat willen en 
niet elkaar de hersens inslaan, waarin we 
bereid zijn naar elkaar te luisteren en elkaar 
niet tot de grond toe af te breken. 

Hans Visser is coördinator van de Pauluskerk te 

Rotterdam 
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Braindrain: 
de situatie· in Servië 
De toekomst ziet er niet goed uit voor de Servische samenleving. Tenminste vol
gens de onderzoeken gepubliceerd in "The Youth Lost in Transition"l. Bitterheid en 
pessimisme domin.eren dit boek, waaruit blijkt dat 63% van de hoger opgeleide . 
jongeren tussen de 18 en de 28 jaar vastberaden zijn Servië te verlaten. 
Sociologen spreken zelfs van de paniek vlucht-generatie (stampede-generation). 

DOOR DUSAN MIHAJllOVIC 

In vergèlijking met de situatie in voorgaande decennia zijn de motieven voor deze massa
exodus veranderd. De ondervraagden hebben de volgende redenen bovenaan hun lijst gezet: 
1. Onbevredigende levensomstandigheden ; 2. Gebrek aan perspectief; 3. Zorgeloosheid van 
het leven in het buitenland; 4. Werkloosheid. Slechts één procent zette 'politieke redenen' 
bovenaan hun lijst van redenen om Servië te willen verlaten. Een detail, maar wel een belang
rijk detail aangezien het aangeeft hoe de sociale en psychologische omstandigheden zijn 
gewijzigd in de periode ná Milosevic. 

Jongeren trekken weg uit Servië 
Tijdens de onbeperkte heerschappij van Slobodan Milosevic waren politiek en de oorlog de 

voornaamste reden voor het massale vertrek van jongeren en hoger opgeleiden uit Servië. 
Sommige schrijvers van de vooraanstaande NGO "Center (or Policy Studies" zijn zelfs van 
mening dat de Servische dictator de emigratie van jonge mensen, beschouwd als traditionele 

Zonder jongeren geen 

. toekomst 

vijanden en een potentiële bedreiging 
voor het regime-Milosevic, aanmoedig
de. Een adequaat cijfer van de brain
drain in Servië in de jaren negentig is 
niet voorhanden. Schattingen variëren 
tussen de 200.000 en een half miljoen 
mensen , ·van wie het overgrote deel 
hoog opgeleide, goed gekwalificeerde 

mensen. Als we het van de communisten geërfde systeem van gratis onderwijs in ogenschouw 
nemen, betekent dit een verlies van vele miljarden euro's voor de Servische schatkist als 
gevolg van het massavertrek van recent afgestudeerden. Zelfs de in alle opzichten meeste 
rijke samenlevingen zouden onder dergelijke ontwikkelingen zwaar te lijden hebben. 

Ambassades van de Verenigde Staten, Canada en Australië (de meest begeerde bestemmingen 
voor Servische braindrain-emigranten) geven geen officiële cijfers, maar de juridische kanto
ren in Belgrado die het papierwerk voor visa en werkvergunningen afhandelen geven aan dat 
er in de periode na 5 oktober (de dag dat Milosevic werd afgezet) slechts één maand een pats
telling was in emigratie. Hele generaties van technici, biochemici enzovoorts staan letterlijk in 
de rij om Servië te verlaten. De decaan van de faculteit voor elektronica en techniekïn 
Belgrado, Branko Kovacevic, heeft gezegd dat ongeveer vijfduizend van de Vijftienduizend 
afgestudeerden van zijn fa.culteit sinds de Tweede Wereldoorlog in het buitenland wonen en 
werken. In de afgelopen tien jaar is dit percentage gestegen naar 85%. 

Transitie geschaad 
Vanuit een economisch perspectief leidt het constante vertrek van het jonge en geschoolde 

arbeidspotentieel tot een langzamere en minder efficiënte transitie van het postcommunisti
sche systeem naar een markteconomie. Sectoren met een hoog profiel .(zoals IT, communicatie, 
.biotechnologie) verdwijnen en worden vervimgen door sectoren met een lagere toegevoegde 
waarde. Allemaal als gevolg van een gebrek aan geschoold en gekwalificeerd personeel. De 
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terugval van Servië zet door, net als het 
zeer het zeer grote gat op technologisch en 
sociaal -economisch gebied tussen Servië en 
zijn buurlanden. Braindrain verlamt de 
Servische samenleving en daarmee ook het 
vermogen om te integreren en beter samen 
te werken met de Europese Unie en de lan
den in de regio. 

Het alternatief: brain empowerment 
De huidige politieke leiders zien brain

drain als een zeer groot probleem, maar sla
gen er niet in om beleid te .formuleren dat 
de structurele oorzaken oplost. Laat staan 
om toekomstige expats hun vertrek te laten 
heroverwegen. Het bouwen van nieuwe hui
zen voor een klein deel van de jonge profes
sionals, ongestructureerde onderwijssamen
werkingsprogramma's, willekeurige financië
le of technische steun aan studenten en 
onderzoekers zijn allemaal korte termijn, en 
vaak ook kortzichtige, maatregelen geweest. 
Het niveau van de investeringen in weten
schap (grofweg 10% van het militaire bud
get) geeft duidelijk het gebrek aan Strategie 
en prioriteit aan van de huidige conservatie
ve regering in Servië. 

Noot: 

Servië moet leren van de voorbeelden van 
andere postsocialistische landen, zo simpel 
is het. In het geval van Servië begint brain 
empowerment bij een grondige hervorming 
van het gecentraliseerde, door de staat 
gedomineerde, op de oude socialistische 
leest geschoeide onderwijsstelsel. Het is een 
legitieme wens van elk individu om te leven 
in veilige en stabiele samenleving, om zijn 
capaciteiten en potenties te kunnen ontwik
kelen, en om zijn ambities en dromen na te 
streven. Niemand wil leven in een gesloten, 
benauwde samenleving, in slechte omstan
digheden. Des te eerder Servische politici en 
beleidsmakers zich dit realiseren, des te 
eerder zal de Servische economie weer gaan 
bloeien en zullen de visumrijen voor de 
ambassades verdwijnen. 

Dusan Mihajilovic is' plaatsvervangend internationaal 

secretaris van de 'Civic Alliance of Serbia'. Hij was 

één van de deelnemers aan de, door de Stichting 

Internationaal Democratisch Initiatief (101) van D66 

georganiseerde, '~utumn Academl. Deze conferen
tie vond van 15 tot en met 17 november plaats in 

Krakau (Polen) en stond in het teken van 'braindrain 

vs brainpower'. 

1 Bron: "Center for Policy Studies" (CPS), www.cpa-cps.org.yu. December 2004. 
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Ken jij je buren? 
Het project sociale cohesie in Spangen, deelgemeente Delfshaven, gemeente 
Rotterdam is ontstaan vanuit de gedachte, dat onveiligheid niet alleen bestreden 
moet worden met de inzet van meer politie en andere toezichthouders en controleurs, 
maar ook door het weer sterk maken van gemeenschappen van bewoners, die dan, 
met elkaar, zorgen voor hechte en daardoor weerbare straten en buurten. 

DOOR JAN MAAS 

Want inderdaad hadden in veel straten en buurten van de wijk Spangen veel bewoners zich 
inmiddels verschanst achter de voordeur. Op straat voelde men zich alleen en was men bang van 
de drugsoverlast, die in tijden dat de Keileweg (de officiële tippelzone voor heroïnehoeren en hun 
aanhang) gesloten was, uitwaaierde over de wijk. Er werd dan in de wijk getippeld, gedeald en 
vaak met veel lawaai rondgehangen. Verloedering alom. De junks en hun aanhang hadden een 
vreemde voorkeur voor plekken, waar toch al niet veel aandacht meer aan werd besteed door de 
instanties, omdat er gewacht werd op de voortgang van de stadsvernieuwing. Door allerlei oorza
ken was die echter sterk vertraagd. Door de economische recessie, maal' ook door de onzekerheid 
over wat voor soort woningen er moesten worden gerealiseerd op de vrijkomende plekken in dit 
soort achterstandsbuurten. Zo was voor de bewoners een onherbergzame sfeer ontstaan. 

Buurtbemiddeling 
De sociale aanpak van de 'hotspots' (waar zich dus een cumulatie van problemen voordeed) 

begon met een zo nauwkeurig mogelijke analyse van de mensen die er nog woonden. In de hots
pots en in de directe omgeving daarvan. Met behulp van studenten van de Hogeschool Rotterdam 
zijn bijna alle bewoners bezocht. Hen is het hemd van het lijf gevraagd over hun contacten met 
aridere bewoners, de inhoud van die contacten en hun bereidheid om zich nog in te zetten voor 

hun straat/buurt. Uiteindelijk bleek het 

h bb 
met het aantal onderlinge contacten nog 

"Onderlinge contacten e en wel mee te vallen, maar deze beperkten 
zich voornamelijk tot de oppervlakte 

weinig diepgang" (elkaar op straat groeten) en weinig diep
gang te hebben. Ook bleken de contacten 

. met andere bewoners vaak volgens etni-
sche scheidslijnen te lopen. Zeer weinig bewoners hebben reservesleutels bij buren gedeponeerd 
en weinig bewoners regelen bij hun langere afwezigheid het verzorgen van de planten en huisdie
ren met buren. Daarnaast blijkt er een grote kloof te bestaan tussen de bewoners en de officiële 
instanties in de wijk Spangen. Men weet vaak niet van het bestaan of weet niet waarvoor men er 
terecht kan. 
Door het opbouwwerk in Spangen is, op basis van de gegevens uit het voornoemde onderzoek, . 
een plan van aanpak ontwikkeld om de sociale cohesie op een hoger niveau te krijgen . De voor
naamste methode om dit te doen is het bijna permanent aanwezig zijn in de betreffende buurtjes. 
Daarbij worden mensen op straat aangesproken, een praatje mee gemaakt, hen ter plekke aan hun 
buren voorgesteld door daar aan te bellen en hen te vragen wat zij voor hun straat kunnen doen. 
Hieruit komen vanzelf activiteiten voort als straatfeestjes met aanbod voor de kinderen, (op zo
mer) straatveegacties en het elkaar helpen bij het leeg~uimen van rommelzolders of -kelders. 
Maar ook kunnen op deze manier focus-groepen van bewoners worden gevormd, die een bepaald 
aspect van het samenleven in de straat met elkaar bespreken en uitwerken, teneinde tot leefregels 
in de straat te komen (bijv. "wij parkeren onze auto's hier in de straat alleen op de daarvoor 
gemaakte plekken, zodat er voldoende speelruimte voor de kinderen overblijft" of "hier in de 
straat mogen alle volwassenen kinderen, die zich misdragen, corrigeren en dat wordt onder
steund door de ouders van dat kind"). Daarnaast wordt ook gewerkt met dialoog-groepen van 
bewoners, waarbij de verschillen en overeenkomsten tussen de verschillende culturen in de straat 
op een rij worden gezet en worden toegelicht. 
Er is inmiddels een groep bewoner1? in de buurtjes beschikbaar om nieuwe bewoners te begroeten, 
hen op de hoogte te stellen van de afgesproken leefregels (Bewoners Begroeten Bewoners) en voor 
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-
te stellen aan hun directe buren. Ook wordt in 
gevallen dat bewoners onenigheid hebben 
met hun buren (vaak als gevolg van geluids
overlast of onzorgvuldig gedrag in de buiten
ruimte) door vrijwillige, getrainde andere 
wijkbewoners, bemiddeling aangeboden 
(Buurtbemiddeling) om te bereiken dat die 
mensen weer positief met elkaar omgaan. 

Innovatief project 
Er is door de deelgemeente in overleg met 

de gemeente geld uitgetrokken om dit alle
maal mogelijk te maken. Het opbouwwerk 
wordt hiervoor natuurlijk gesubsidieerd, maar 
verder wordt er zoveel mogelijk budget direct 
bij de bewoners neergelegd. Zij mogen bepa
len wat er mee gebeurt en welke voorzienin
gen zij voor hun straat als extra wensen. 
Het heeft overigens bij het bijeenkrijgen van 
het budget hiervoor heel wat voeten in aarde 
gehad om duidelijk te maken dat er ook aan 
sociale cohesie best het een en ander te 
meten is. Dit om achteraf wel te kunnen 
'bewijzen' dat de sociale verbanden verste
vigd zijn. Momenteel wordt zelfs gewerkt aan 
het ontwikkelen van een sociale cohesie-index 
à la de veiligheidsindex waarmee Rotterdam 
al diverse malen de publiCiteit heeft gehaald. 
Meten blijft weten. 
Medewerking van de overheid, tenslotte de 
'aanstuurder' van veel processen die in de 
straten hun uitwerking kennen, is van groot 
belang om de opbouwwerkers op de hoogte te 
brengen en houden van alle actuele ontwikke
lingen. Zoals eventuele vertraging bij de uit-

.--------

voering van sloopplannen, renovatieprojecten 
en nieuwbouwstromen, maar ook allerlei 
acties van gemeentelijke diensten (als de rei
nigingsdienst en Gemeentewerken) en bij
voorbeeld de politie in het gebied. Dit vergt 
een strakke coördinatie, maar vooral een open 
geest en een voortdurend besef, dat de 
opbouwwerkers dagelijks in het gebied. rond
lopen en voortdurend de bewoners goed moe
ten kunnen informeren. De ervaring in 
Spangen is dat dit laatste bijna onmogelijk 
lijkt, doordat ambtenaren nog steeds vaak 
vast blijken te zitten in hun eigen 'winkel' en 
het niet als tweede natuur hebben om voort
durend, te denken aan degenen voor wie zij in 
wezen bezig zijn: de bewoners. Dit verdient 
mijns inziens meer aandacht van het bestuur 
van de (dee\)gemeente. 
Al met al hebben we in Delfshaven het idee 
dat we met dit project innovatief bezig zijn, 
zoals er wel meer dingen zijn 'uitgevonden' in 
een van de grootste achterstandsgebieden van 
Nederland. Maar het zou best eens kunnen, 
dat men in een voorstad van, zeg, Parijs nu 
met hetzelfde bezig is. 

En dan tot slot nog een leuke test. Want ken 
jij eigenlijk je buren? En stel die vraag van
daag eens aan alle mensen die je spreekt en 
kijk hoe zij reageren en wat hun ervaringen 
hiermee zijn. Je zult versteld staan van de 
verhalen die je te horen krijgt. 

De auteur is projectleider sociale cohesie deelgemeente 

Delfshaven 
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HET DOSSIER LEVENSLOOP KENT ALLEEN MAAR VERLIEZERS 

Huidige levensloop
regeling helaas geen 
sociale innovatie 
Het leek zo mooi. Een individueel rugzakje met fiscaal vriendelijk gespaard geld 
waar eenieder tijdens zijn werkzame leven meer of minder periodes van onbetaald 
verlof uit kon financieren. Sinds jaren weer eens een echte innovatie op het 
gebied van werk en inkomen! Het heeft helaas niet zo mogen zijn. De definitieve 
levensloopregeling is een gedrocht. met dank aan het Museumpleinakkoord. Het 
lijkt er echter op dat de vakbeweging een Pyrrusoverwinning heeft behaald. En 
het kabinet is de lachende derde. 

DOOR MARTIN VAN.,. ZET 

De afgelopen maanden is veel gesproken over de invoering van de zogenoemde levensloop
regeling. Als de Eerste Kamer eind februari 2005 instemt met het Wetsvoorstel aanpassing fis
cale behandeling VUT/prepensioen en introductie levensloop, bestaat vanaf 1 januari 2006 
voor alle werknemers in Nederland het wettelijk recht om deel te nemen aan zo'n levensloop
regeling. Werkgevers moeten vanaf die datum meewerken aan verzoeken van werknemers om 
geldbedragen op hun brutoloon in te houden en te storten op hun levenslooprekening bij een 
bank of verzekeraar. Maximaal 12% van het brutos'alaris mag jaarlijks fiscaalvriendelijk opzij 
worden gezet (210% totaal). Hier wordt dus tijdens de spaarperiode geen loonbelasting over 
betaald. Die belasting hoeft pas te worden betaald wanneer het levenslooptegoed wordt opge
nomen voor een periode van onbetaald verlof. 

Troetelkind 
Met de levensloopregeling moeten de mogelijkheden worden vergroot om tussentijds verlof 

op te nemen tijdens de zogenoemde 'spitsuur' van het leven. Meestal wordt hiermee bedoeld 
de periode dat ouders betaald werk en de zorg voor jonge kinderen moeten combineren. Maar 
de levensloopregeling kan ook nuttig zijn in latere fases van de carrière zoals de mogelijkheid 
om verlof op te nemen voor bij- of omscholing of voor verzorging van zieke ouders. 
Maatschappelijk belangrijke activiteiten die nu vaak in het gedrang komen omdat, gechargeerd 
gezegd, bij iedereen alles in het teken staat van fulltime werken voor een pensionering rond 

, (liefst vóór) 60 jaar. De doelstelling van de levensloopregeling, het concreet mogelijk maken 
van het combineren van perioden van arbeid en zorg, is werkelijk innovatief te noemen en 
past goed bij een partij als D66. Levensloop is niet zoals velen denken alleen een troetelkind 
van CDA. Iemand als Arthie Schimmel was een aantal jaren geleden al bezig met het concept 
(zie ook interview met Idee, juli 2001). En het is nota bene de toenmalig D66 Staatssecretaris 
Annelies Verstand geweest die in 2001 de eerste kabinetsnotitie over levensloopdenken naar 
buiten bracht. 

Verzet 
Oorspronkelijk was een belangrijk punt in de levensloopregeling dat het opnemen van ver

lof in eerdere fases van het leven zou kunnen leiden tot langer (gedeeltelijk) doorwerken dan 
nu vaak het geval is. De boog behoeft immers tijdens de carrière niet altijd even strak gespan
nen te zijn , waardoor er minder kans op uitval in het arbeidsproces plaatsvindt. Daarbij wor
den de fiscale voordelen van VUT en prepensioen afgeschaft en kon volgens de oorspronkelij
ke voorstellen het levensloopsaldo niet voor vervroegde pensionering worden aangewend. Dit 
zou immers rechtstreeks ingaan tegen één van de belangrijkste kabinetsdoelstellingen: het 
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bevorderen van arbeidsparticipatie van 
oudere werknemers. 
Het afschaffen van fiscale voordelen rond
om VUT en prepensioen bleek echter op 
massaal maatschappelijk verzet te stuiten. ' 
Vele (ook jongere!) werknemers in Nederland 
zijn vervroegde uittreding zo niet als een 
verworven recht, dan toch als een essentiële 
arbeidsvoorwaarde gaan beschouwen. De 
vele onrust die is ontstaan heeft er uiteinde
lijk toe geleid dat het kabinet in het sociaal 
akkoord is meegegaan met de wens van de 
vakbeweging voor de mogelijkheid dat de 
levensloopregeling volledig en onvoorwaar
delijk kan worden gebruikt voor eerder 
stoppen met werken (formeel eigenlijk niet, 
want een persoon van bijvoorbeeld 63 jaar 
neemt 2 jaar verlof op en stopt officieel pas 
op 65 jarige leeftijd). De Tweede Kamer 
heeft het vervolgens niet aangedurfd om het 
sociaal akkoord nog zodanig te amenderen 
dat de 'schotten' tussen de 
levensloopregeling ener-
zijds en een 'traditionele' 
pensioenregeling met pen-
sioenleeftijd 65 jaar ander-
zijds in ere zijn hersteld . 

betalen. Het is daarmee nu al duidelijk dat 
vroeg of laat de overheid gedwongen zal 
worden het mes in levensloopregeling te 
zetten, als het gaat om de aanwending van 
levensloopsaldo voor vervroegd pensioen. 
Aan de andere kant zit er bij de levensloop
regeling als vervanging voor het vervroegde 
pensioen nog een adder onder het gras. Met 
de levensloopregeling kan niet tegen dezelf
de kosten de huidige gemiddelde vroegpen
sioenregeling worden gerepareerd. De 
levensloopregeling is een individuele rege
ling en mag niet als (verplichte) collectieve 
regeling worden aangeboden door de werk
gever. Het kabinet wil namelijk voorkomen 
dat sociale partners de levensloopregeling 
direct aangrijpen om de afschaffing van het 
vervroegd pensioen collectief, al dan niet 
via de CAO, te repareren, zoals ~e in de 
jaren '90 ook met het WAO-hiaat hebben 
gedaan. Collectieve voordelen als schaalver-

groting, risicodeling en 
een tangere beleggingsho
rizon zijn bij de levens
loopregeling daarom veel 
minder aanwezig. Daar 

De staat dan wel meer keuze-
vrijheid voor de werkne

Keuzevrijheid 
Hiermee blijft van de 

oorspronkelijke levens
loopgedachte niet veel 
over. De levenslooprege
ling is ingezet ter compen-

arbeidsparticipatie 

inoet omhoog 

mer tegenover. Maar daar 
zal door de werknemer 
betaald voor moeten wor
den. Tegelijkertijd komt er 
een veel complexere admi-

satie voor het afschaffen 
van de fiscale voordelen 
van VUT en prepensioen. 
Uit verschillende onderzoeken, onder ande
re van het CPB, blijkt dat een meerderheid 
van de werknemers de levensloopregeling 
straks gaat gebruiken om eerder te stoppen 
met werken. Dat is vervelend. Broodnodige 
vernieuwing op het gebied van de verdeling 
arbeid en zorg blijft uit. De werkdruk in het 
'spitsuur van het leven' blijft hoog en moge
lijkheden voor tussentijds verlof worden 
niet benut. Daarnaast blijft door de moge
lijkheid van vervroegde uittreding de ver
grijzing een reëel probleem. Dat de huidige 
uittredingsleeftijden van 60, 61 of 62 jaar 
op den duur niet meer financieel haalbaar 
zijn weet eigenlijk iedereen. De arbeidspar
ticipatie moet omhoog. In de toekomst wel
licht zelfs ná 65 jaar. Uiteraard kan eenieder 
die dat wil zelf sparen om eerder te kunnen 
stoppen met werken, maar hier hoeft de 
samenleving via de belastingaftrek voor ver
vroegde pensioenpremies niet aan mee te 

nistratie bij werkgevers te 
liggen. Niet alleen moet de 
werkgever alle individuele 
levensloopregelingen van 

zijn werknemers gaan bijhouden, hij moet 
ook de belasting inhouden wanneer er door 
de werknemer verlof wordt opgenomen en 
jaarlijks controleren of niet naast de levens
loopregeling aan een spaarloonregeling 
wordt deelgenomen. Ook hier is dus geen 
sprake van sociale innovatie. 

Krachtmeting 
Wat zal de levensloopregeling, zoals die 

er nu uitziet, concreet opleveren? Ik vrees 
helaas niet zoveel, behalve dan dat het aan
wenden van het levensloopsaldo voor ver
vroegd pensioen leidt tot een rondpompen 
van geld tussen financiële dienstverleners. 
Zeker als bestaande prepensioenrechten 
vanaf 2006 (mogen) worden gestort in de 
levensloopregeling. Vervroegd pensioen 
blijft immers in meer of mindere mate 
mogelijk, doch onder een andere naam en 
een andere (individuele) financiering ("vest-
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zak, broekzak"). Met de levensloopregeling 
wordt het pensioensparen nog onoverzichte
lijker dan het al was. Werknemers betalen 
premie voor de AOW, dragen via hun werk
gever bij aan een pensioenfonds of verzeke
raar en betalen soms individueel nog premie 
voor een aanvullende lijfrentevoorziening. 
Daar komt nu de bijdrage voor de levens
loopregeling nog eens bovenop. Geen won
der dat veel werknemers door de bomen het 
bos niet meer zien en geen idee hebben of 
hun pensioen goed geregeld is. 
De hogere kosten van deze 'pensioenver
snippering' komen linksom of rechtsom 
weer bij de werknemer terecht, die nu juist 
dacht dat zijn vervroegde pensionering, via. 
de levensloopregeling, toch weer veilig was · 
gesteld. Het dossier levensloop kent daarom 
alleen maar verliezers , uitgezonderd aanbie
ders van levensloopproducten en financiële 
adviseurs. Aanbieders kunnen immers kos
ten inhouden op de uitvoering van de 
levensloopregeling en adviseurs kunnen 
lucratiever, want op individuele basis, advi
seren. Maar daar was het Wetsvoorstel aan
passing fiscale behandeling VUT j prepensi
oen en introductie levensloop toch niet voor 
bedoeld? Cynisch zou kunnen worden opge
merkt dat het kabinet de collectieve VUT- en 
prepensioenregelingen in Nederland de nek 
omdraait, en met een (bewust?) weinig 
levensvatbare individuele levenslooprege
ling er tevens voor zorgt dat via een omweg 
alsnog de budgettaire doelstellingen worden 
bereikt die oorspronkelijk waren ingecalcu
leerd bij het verdwijnen van de vroegpensi 
oenregelingen. Hiermee zou het kabinet dan 
glansrijk de krachtmeting met vakbonden 

gewonnen hebben (waarbij het kabinet nog 
wat zou kunnen leren van de vakkundige 
wijze waarop de vakbeweging zijn nederlaag 
als overwinning heeft weten te verkopen) . 

Verdrukking 
Wellicht is het het beste om de doelstel 

ling van de levensloopregeling voor de 
derde keer in haar jonge bestaan substanti 
eel aan te passen. Namelijk om de levens
loopregeling, naast financiering van onbe
taald verlof, in de nabije toekomst in te zet
ten 'om een individuele inkomensachteruit
gang, zoals demotie op oudere leeftijd, 
werkloosheid enjof arbeidsongeschiktheid 
op te vangen. Dit bergt in ieder geval meer 
sociaal innoverende elementen in zich dan 
de huidige levensloopregeling. 
Werkgeversorganisaties en verschillende 
politieke partijen hebben hier reeds een bal
letje over opgegooid . Dat betekent overi
gens wel een fundamentele wijziging van 
het karakter van sociale zekerheid in 
Nederland, dat nu nog grotendeels op de 
verzorgingsgedachte is gebaseerd. 
Tegelijkertijd zal er dan eens daadwerkelijk 
door sociale partners werk moeten worden 
gemaakt van leeftijdbewust arbeidsbeleid. 
Misschien wacht dan nog een mooie toe
komst voor de levensloopregeling. De 
levensloopregeling is tegen veel verdruk
king in de wereld in gekomen . Maar soms 
moeten pasgeborenen zo vechten dat ze 
later blaken van gezondheid ... 

De auteur is hoofd juridische en fiscale zaken van 

een pensioenverzekeraar in Rotterdam en redacteur 

van Idee. Hij schreef dit artikel op persoonlijke titel. 
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Tot voorbij de 
geestelijke horizon! 
LAu RENS JAN BRINKHORST DAAGT NEDERLAND UIT 

KEES VERHAAR EN ELISABETH OPPENHUIS DE JONG 

Waar bij' het begrip 'innovatie' gemakkelijk gedacht wordt aan nieuwe technieken 
en uitvindingen, legt Laurens jan Brinkhorst het accent nadrukkelijk op de mense
lijke kant. Als minister van Economische Zaken vernieuwt hij de innovatieagenda 
met zijn doelgerichte pleidooi voor sociale innovatie. 

Waarom sociale innovatie? 
"Het gaat me om de positieve uitdaging. Het toekomstbeeld voor ons land in 2025. Wat mij 

betreft een draaischijf en ontmoetingsplaats :-vaar talenten uit de hele wereld elkaar ontmoe
ten. Die ontmoeting staat borg voor een positief cultureel klimaat van vrijheid, tolerantie en 
creativiteit. Dat legt in ons land de voedingsbodem voor innovaties. Innovaties die de arbeids
productiviteit verhogen, die nieuwe 'toegevoegde waarde tot stand brengen." 

Is die inzet op innovatie niet een vanzelfsprekend kenmerk van onze economie? 
"Onderzoek van het SCP laat zien, dat Nederlanders de toekomst met een zekere angst tege
moet zien. Natuurlijk, er verandert veel. Maar daar kun je je ogen niet voor sluiten. 
Verandering biedt nieuwe kansen, maar om die te grijpen is een klimaat van durf en het 
nemen van risico's nodig. Ik ben net terug uit Singapore waar die spirit heerst. In Nederland is 
er een risicomijdende cultuur. Dit blijkt bijvoorbeeld ook uit de reactie van de FNV op mijn 
pleidooi voor een verandering van de arbeidscultuur in Nederland. De FNV werpt de vraag op 
of Nederland dan lui is. Die vraag stellen is kenmerkend voor een bepaalde houding. Is 
Nederland dus lui? Het antwoord daarop is 'nee'. Het betekent wel dat Nederland te lang pro
cessen in stand heeft gehouden die in een andere context zijn ontstaan. De dynamiek van de 
wereldeconomie, het grotere belang van het menselijk kapitaal in de kenniseconomie, de lan
gere levensverwachting veranderen ook de inhoud van ons werk en de manier waarop we wer
ken . Om daarmee om te gaan zal een mentaliteitsverandering nodig zijn. De cijfers zijn glas
helder. We moeten met meer mensen aan het werk en we moeten slimmer en meer werken, 
zowel per week als gedurende ons leven als geheel. Tegenwoordig gaan we bijvoorbeeld vroe- . 
ger met pensioen terwijl we langer leven. Uit het oogpunt van solidariteit tussen generaties is 
dat niet vol te houden, dus we zullen weer meer moeten investeren om de vruchten daarvan 
tijdens dat langere leven te kunnen plukken .. " 

Langer werken, want anders zün onze voorzieningen niet meer betaalbaar - is dat nu 
een positieve uitdaging? 
"Naast slimmer werken is langer werken absoluut een positieve uitdaging. Natuurlijk, een ver
hoging van de arbeidsparticipatie, een bescheiden loonkostenontwikkeling en een stevige 
groei van de arbeidsproductiviteit zijn noodzakelijk om onze welvaartsgroei, onze concurren
tiepositie en onze collectieve voorzieningen te handhaven .. Maar in de kern van de zaak zie ik 
het als een uitdaging aan de Nederlandse cultuur. Ik pleit voor geestkracht, voor dynamiek. Ik 
verzet me tegen de risicomijdende mentaliteit, waarin slechts negen procent van de jongeren 
ondernemer wil worden. Er is een wereld te winnen om de kansen te grijpen die veranderingen 
met zich meebrengen en onze creativiteit te ontkooien. We zullen slimmer moeten werken en 
talenten maximaal moeten benutten en ontplooien." 

Veel jongeren merken juist, dat 'ondernemend Nederland' hen geen kansen biedt ... 
"Tegen die jongeren zeg ik nadrukkelijk: laat je niet kisten. Blijf zoeken naar mogelijkheden. 
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Daar moeten we trouwens in het onderwijs 
al mee beginnen_ Laat ik hier ook niet verge
ten, dat we van bijvoorbeeld Duitsland kun
nen leren hoe we jonge mensen via het 
onderwijs al werkervaring kunnen bieden_ 
Dat biedt hen vanaf het begin meer kansen 
op de arbeidsmarkt, omdat werkgevers 
naast diploma's om die werkervaring vra
gen. De jeugd heeft de toekomst - maar die 
toekomst komt er alleen als jongeren wor
den gestimuleerd om hun hoofd boven het 
maaiveld uit te steken. Als ze daar ook posi
tief voor beloond worden. Ik blijf me verba
zen over een onderwijsklimaat, waarbij 
jonge mensen die zich extra inzetten door 
hun omgeving worden afgestraft met een 
etiket als 'studie' of 'nerd'. Maar ook buiten 
het onderwijs moeten mensen gestimuleerd 
worden om boven het maaiveld uit te willen 
steken. Als iemand anders meer verdient 
dan jij, en je bent niet bereid harder te wer
ken of meer te investeren, dan moet je dat 
kunnen accepteren. Het draait allemaal om 
keuzevrijheid. Het valt me steeds weer op, 
dat we niet alleen letterlijk maar ook figuur
lijk een vlak land zijn. Heuvels en dalen 
worden niet geaccepteerd, terwijl verschil
len tussen mensen onvermijdelijk zijn." 

Is Nederland dan niet het land, dat door 
zijn internationale oriëntatie zich van
ouds van de verschillen tussen landen en 
mensen bewust is? 
"Laten we ons zelf niets wijs maken - dit 
land is politiek zo gesloten als een oester. Ik 
zal me ook extra inzetten om te voorkomen 
dat de Europese grondwet wordt afgestemd. 
Dat zou een bevestiging zijn van het geeste
lijke isolement van Nederland, al helemaal 
als dat om redenen gebeurt zoals die wor
den uitgedragen door mensen als Geert 
Wilders (Turkije niet bij de EU'). Daarom 
pleit ik ervoor om de ramen open te gooien 
en ons juist wel te laten inspireren door het 
voorbeeld van anderen. Ik voel me wat dat 
betreft geïnspireerd door de frontiermentali
teit van de Amerikanen: 'Co west you'ng 
man, go west!', wees niet bang voor de 
wereld achter de ho~izon. Datzelfde SCP
onderzoek laat zien, dat de Nederlanders 
vooral waarde hechten aan een maatschap
pij die gedragen wordt door achtereenvol
gens gemeenschapszin, welzijn en veilig
heid. Het belang van prestaties komt pas op 
de vierde plaats. Maar zonder prestaties 
kom je er niet. Volgens mij heeft dit land 
een IO.OOO-kilometer beurt nodig, waarbij 
werkgevers zich inzetten om werk interes-

santer en uitdagender te maken en werkne
mers om meer en beter te presteren. Dit 
alles in een nieuwe context en met andere 
wensen. De goede dingen des levens, waar 
we zo aan gewend geraakt zijn, zijn geen 
vanzelfsprekendheid. Geen rechten, zonder 
plichten!" 

Toch, bij een begrip als sociale innovatie 
denken wij niet alleen aan economie, 
maar ook aan samenleven, aan onderlin
ge ontmoetingen tussen mensen. Onze 
gedachten gaan dan ook uit naar de snel 
veranderende samenstelling ·van de 
Nederlandse bevolki"g en naar de span
ningen die daar mee gepaard gaan. In 
de woorden' van één van de bijdragen 
aan dit nummer van Idee: investeren in 
vriendschap hoort ook bij sociale inno
vatie. 
"Daar ben ik het van harte mee eens. Sterker 
nog: veel van de nieuwkomers zijn de 
autochtonen als het gaat om ondernemers
chap tot een lichtend voorbeeld. Het gaat 
me ook om allerlei culturele zaken. Het mag 
wel iets minder individualistisch, met meer 
betrokkenheid bij de omgeving. 
Zorgvuldiger en met een open instelling met 
elkaar omgaan als antwoord op de culturele 
vervlakking. 'Opstaan voor iemand, misstaat 
niemand' in het openbaar vervoer en 'laat 
niet als dank voor het aangenaam verpozen 
de eigenaar van het bos de schillen en de 
dozen' in plaats van het afval maar gewoon 
in de publieke ruimte rond te laten slinge
ren." 

Toch ontkomen we niet altijd aan het 
gevoel, dat de boodschap negatief 
gebracht wordt. Dat de angst, bijvoor
beeld voor de betaaIbaarheid van de ver
zorgingsstaat, in de communicatie van 
de overheid méér aandacht krijgt dan de 
positieve uitdaging waar dit gesprek 
mee begonnen is. 
" Sociale innovatie vraagt ook een actieve 
positieve overheid. Alleen wijzen op de 
negatieve kanten is ontmoedigend. Vandaar 
dat ik ook actief in wil zetten op motivatie 
en op arbeidslust. Werk biedt de kans om 
energie vrij te maken, en die energie kan 
weer worden gebruikt om de doelen van het 
werk te bereiken. Het zijn immers die doel
stellingen waar we uiteindelijk op worden 
afgerekend . Ieder van ons heeft daar een 
persoonlijke verantwoordelijkheid voor - en 
daar doe ik een appèl op. Tegelijkertijd zal 
de overheid zich in moeten zetten voor de 
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randvoorwaarden, opdat mensen die verant
woordelijkheid ook waar kunnen maken. Dat 
vergt nieuwe arrangementen, bijvoorbeeld 
als het gaat om de combinatie van arbeid en 
zorg. Ik vraag me af, of het onderwijs daar 
niet een veel grotere verantwoordelijkheid 
op zich kan nemen - zodat mannen èn vrou
wen de kans krijgen actief te participeren en 
bij te dragen aan ons nationaal product. 
Recentelijk heb ik een Task Force sociale 
innovatie geïnstalleerd met mensen van ver
schillend pluimage, die kijkt naar vernieu
wing van arbeidsprocessen, slimmer 
omgaan met arbeidsvoorwaarden en
omstandigheden, en benutting en ontplooi
ing van talent." 

Waarom moet D66 zich druk maken over 
sociale innovatie? 
"D66 moet zich verbreden, moet een agenda 
vinden om de mensen die zich in potentie 
met die partij verbonden voelen aan te spre
ken. Sociale innovatie hóórt op die agenda. 
Het is een uitdaging aan iedere persoon om 
zich volledig te ontplooien, om te investe
ren in betere omstandigheden. Het doet een 
beroep op ieders creativiteit en prikkelt tot 
presteren. En het daagt mensen uit, om dat 
samen te doen - om samen de nieuwe socie
tas Nederland gestalte te geven." 
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ONDERWERP: DISCUSSIE WILLEM OFFENBERG

HANS VAN MIERLO, IDEE 25:6, BLZ. 30-31 

INGEZONDEN STUK: 

Hans van Mierlo heeft gelijk. In ons in 2004 verschenen boek 'The Role of Human Rights in Foreign 
Policy" schrijven Monique Castermans-Holleman en ik over deze kwestie op blz. 52 het volgende: 

"More recently, the Netherlands government was confronted with a conflict between human rights 
considerations and economic interests in its relations with China. Holding the chair of the 
European Council of Ministers, it took the initiatieve in 1997 to draft a resolution in the UN 
Commission on Human Rights, on behalf of the EU, criticizing China for its human rights record. 
The EU had drafted similar resolutions in previous years - resulting in the adoption of a 'no acti
on' decision by the Commission. In 1997, however; France, later followed by Germany, Spain and 
Italy, refused to support the initiative. The reason was that these countries w~re on the verge of 
concluding with China a lucrative contract for their aircraft in dus try. In the end, it was left to 
Denmark to introduce the draft resolution. As in previous years, China succeeded in preventing the 
draft resolution from being discussed. It later sharply criticized the Netherlands and Denmark for 
their alleged unfriendly attitude and by way of sanction, it annulled a of planned ministerial 
visits." 

Aangezien ik door Willem Offenberg als "getuige à charge" wordt opgevoerd, stel ik er prijs op als 
bovenstaande bijdrage in het volgende nummer van IDEE wordt opgenomen. 

Peter 8aehr 

Reageren op een artikel in Idee? Goed inhoudelijke ideeën over D66? Schrijf een artikel en 
stuur het ons! Bijdragen kunnen gemaild worden naar idee@d66.nl of gestuurd worden naar: 
Postbus 660, 2501 CR Den Haag, t.a.v. Redactie Idee. 
De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen in te korten of niet te plaatsen. 
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PUBLICATIELIjST 
KENNISCENTRUM D66 
Bundel: 
Drugs & Drang - over roesmiddelen, veiligheid & gezondheid, 
februari 2004 - Bundel ter voorbereiding op de conferentie 
onder dezelfde naam die de wetenschappelijke bureaus van 
vijf politieke partijen - CDA, D66, Groenlinks, PvdA en van de 
WO - op 26 maart 2004 hebben georganiseerd. Kopieer- en 
verzendkosten. 

Onderzoeksrapporten: 
Investeren in innovatie - Knelpunten en oplossingen voor het 
MKB, Erie Tanja - januari 2004. 

Het lichaam als wachtwoord - De Invoering van biometrie in 
reis- en identiteitsdocumenten, Marjolein Bouwers - december 
2003. Kopleer- en verzendkosten. 

Onderwijs: de sleutel tot integratie? - Een onderzoek naar 
Integratiebevorderende maatregelen in het onderwijs, Tamara 
Schellings - juli 2003. Kopieer- en verzendkosten. 

Individualisme en Individualisering - Een onderzoek naar de 
opvattingen van de leden van D66, Martijn Verhagen - maart 
2003. Kopieer- en verzendkosten. 

De opvattingen van D66-ers over het straffen van 
wetsovertreders - Een beschrijvend onderzoek, Nienke Moor -
november 2002. Kopieer- en verzendkosten. 

D66 en levensbeschouwing - Een onderzoek onder leden en 
politici van D66, Annelien Bredenoord - juli 2002. Kopieer- en 
verzendkosten. 

Publicatiereeks Sociaal-Liberale Perspectieven: 
Om Holland staat geen hek - Han Entzinger, najaar 2002, € 7,-. 
Prioriteiten bij immigratie en inburgering. 

Toegang in drievoud - Arthur Docters van Leeuwen, Theo 
Hooghlemstra, Erwin Muller, Carel Tielenburg en Christiaan de 
Vries, voorjaar 2002, 7,-. Een pleidooi voor actualisering van 
de democratische rechtsstaat. 

Tussen Internationale rechtsorde en nationaal belang -Jan 
Hoekema, Rienk Terpstra en Rob de Wijk, voorjaar 2002, € 7,-. 
Het Nederlandse buitenlands en veiligheidsbeleid herzien. 

RISico's delen en risico's nemen - Kees Goudswaard en Udo 
Koek, najaar 2001, € 7,-. Trends en uitdagingen in de sociale 
zekerheid. 

Betrokken Ondernemerschap - Alexander Rinnooy Kan, Gerard 
Schouw, Chrlstiaan de Vries, najaar 2000, € 7,-. Over de 
betekenis van verantwoord ondernemen. 

Volksgezondheid in het perspectief van de burger - Henk 
Leenen, voorjaar 2000, € 7,-. Naar een sociaal-liberaal beleid 
op het gebied van de volksgezondheid. 

Als u nu twee of meer uitgaven in de serie Sociaal Liberale 
Perspectieven bestelt, dan kosten de uitgaven per stuk € 5,00. 

Conferentieverslagen: (Kopieer- en verzendkosten) 
'Appèl op Europa', april 2004. 
'Drugs & Drang - over roesmiddelen, veiligheid & 
gezondheid', februari 2004. 
'De gekozen burgemeester: hoe en wat?', oktober 2003 . 
'Staten in de Steigers', juni 2003 .. 
'Na de oorlog - hoe nu verder?', april 2003. 
'De wereld Is groter dan Den Haag', februari 2003. 
'De uitbreiding van de EU en het milieu', december 2002. 
'Making a differenee - on corporate social responsibility', 
april 2002. 
'Het Amerikaans buitenlands beleid', april 2002. 



Mijn idee 
GROENE STAD AAN ZEE? 

Hoe beleeft 'men' Den Haag als stad? Of men er nu woont, of van elders de stad bezoekt, een aantal 
kenmerken zal bÜ de benoeming van de beleving vast en zeker overeenstemmen. Om er een paar te 
noemen: het is een rustige, zelfs een wat saaie stad, die het voordeel heeft aan zee te liggen en, wat 
zeker genoemd zal worden, het is er nog zo groen. Over dat laatste aspect valt veel te zeggen. Een 
feit is namelük dat overal in de (grote) steden in Nederland het groen onder druk staat. Een 
algemene verklaring daarvoor is dat de regering in de Nota Ruimte heeft aangegeven dat een niet 
onbelangrük deel van de noodzakelüke woningproductie gerealiseerd dient te worden in bestaand 
stedelük gebied. Dat maakt dat de openbare ruimte, ook de niet groene, gevaar loopt op essentiële 
plekken dusdanig verkleind te worden dat de specifieke aantrekkelükheid voor de stad als geheel 
dreigt te verdwÜnen. In Den Haag, bekneld tussen te enge grenzen (resultaat van een grotendeels 
mislukte grenscorrectie) ligt recent de openbare groene ruimte vanwege andere oorzaken in de 
gevaren zone. Dat is ontzettend jammer omdat het er in het "oude" groenbeleidsplan (waarvan de 
houdbaarheidsdatum net verst"eken is) zo goed uitzag voor het groen. 

De Ecologische Hoofdstructuur van het RÜk, en wat de Provincie Zuid-Holland daar nog aan 
toegevoegd had, werd zover mogelük de stad ingetrokken en nog uitgebreid met gemeentelüke 
ecologische verbindingszones. Het leverde het büna unieke beeld op van een gemeente die een flink 
deel van het groen binnen haar grenzen niet in de eerste plaats voor recreatie bestemde, maar 
voor natuur. En de andere groengebieden, zoals de (aangelegde) parken voor de recreatie en de uit 
cultuurhistorisch oogpunt belangrüke landgoederen, kregen eveneens een adequate aanduiding en 
bescherming in het groenbeleidsplan. 

Waarom dan nu getreurd? Dat heeft alles te maken met de 'nieuwe' opstelling van het huidige 
gemeentebestuur. Sinds kort afficheert de gemeente zich als de stad van Vrede en Recht 
(Vredespaleis, Internationaal Strafhof, enzovoorts) en nog recenter in de structuurvisie 2020 die in 
voorbereiding is, als de Wereldstad aan Zee. Den Haag wil een echte internationale stad worden en 
voor büvoorbeeld VN-instellingen en hoofdkantoren van multinationals, als die zich melden, zal in 
büzondere situaties het groen moeten wÜken. Gemeenteraad en belangenorganisaties moeten zich 
nog uitspreken over de structuurvisie en het net gepubliceerde nieuwe groenbeleidsplan, waarin de 
gewraakte uitzonderingsbepaling op behoud van het bestaande groen in het geval van belangrüke 
internationale projecten is opgenomen 

Hoe ook over dat laatste 'principe' uiteindelük beslist zal worden, er zal in ieder geval bÜ 
toepassing ervan in zeer uitzonderlüke gevallen meer begrip voor opgebracht kunnen worden dan 
voor wat B&W in dit kader nu hebben voorgesteld, namelük de bouw van een automuseum in een 
landgoed. Dit op verzoek van een particulier, die dit museum nu exploiteert in Raamsdonksveer en 
om emotionele redenen het wil verplaatsen naar Den Haag . Streekplan en bestemmingsplan 
maken de realisering op het landgoed niet mogelük, maar B&W doen al het mogelüke om beide 
gewüzigd te krÜgen. Dat hier volop de betrouwbaarheid van de Overheid in het geding is, deert dit 
college in het geheel niet. De plek waar het automuseum zou moeten komen is tot voor kort een 
kwekerü geweest, en van oudsher was hier een zogenaamde wasmoesderü gevestigd. Vooral de 
cultuurhistorische en de belevingswaarde van het gebied worden hoog ingeschat, maar B&W 
schilderen de locatie af als een verwaarloosd deel van het landgoed. Het is onbegrüpelük dat het 
gemeentebestuur van een stad die zich trots aanprüst als de groene stad aan zee, zich zo . n 
blunder wil permitteren. Voor het huidige College zal deze zaak een heellelüke staart krÜgen. 
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Lokale democratie 

In Nederland wordt een strijd gevoerd voor de lokale democratie. D66'ers nemen zonder aar
zeling deel aan die strijd. Thom de Graaf laat zich herinneren als een onverschrokken strijder. 
Misschien dat een enkele criticus de oud-minister associeert met Don Quichote, maar volgens 
ons zijn de tegenstanders van directe democratie geen windmolèns. Uiteenlopende ideeën 
over de vorm van democratie zijn de rauwe werkelijkheid van het politieke lèven. 

Eind 2005, begin 2006 wordt opnieuw benadrukt dat er behalve voor ook wordt gestreden in 
de lokale democratie. We gaan immers weer stemmen voor de gemeenteraden. Voorafgaand 
aan het opleven van de strijd om politieke inhoud verkent Idee het strijdperk. In het voorgaan
de nummer las u een impressie van de gekozen burgemeester in de Verenigde Staten. In dit 
nummer gaan we verder in op bestuurlijke aspecten van lokale democratie. Daarbij komen 
vier onderwerpen aan de orde : de dualisering, de gekozen burgemeester, interbestuurlijke ver
houdingen en de verhoudingen tussen lokaal bestuur en burgers . 

Het gemeentebestuur is in 2002 gedualiseerd. Wouter-jan Oosten introduceert de evaluatie van 
de dualisering. Vervolgens benadrukken Arno Peters en· Maarten Schurink het belang van loka
le democratie . Van een duale bestuurscultuur moet nog werk gemaakt worden, vinden zij . 
Gerard Schouw geeft aan dat er naast een sterke raad een sterke leider nodig is, een gekozen 
burgemeester. Daarentegen benadrukt Alfons Dölle hoeveel de wetgever overhoop haalt in 
gemeenten, hij pleit voor rust. Bovendien maakt Alfons Dölle duidelijk waarom de dualisering 
onmogelijk aan de verwachtingen kon voldoen. Hoe dualisering in provincies uitwerkt bespre
ken Carry Abbenhues en Linze Schaap. 

Duaal bestuur is niet het enige dat het rijk van gemeenten verlangt. Gemeenten voelen zich 
bedreigd met een inperking van hun mogelijkheden tot belastingheffing en met een begren
zing van hun uitgaven. Kim Putters laat ons kijken in de keuken van de Wet Maatschappelijke 
Ondersteuning (WMO). De VNG meent dat de WMO financiële risico's brengt, terwijl een 
gemeente zonder eigen belastingheffing juist weerloos wordt. De spanningen tussen VNG en 
rijk zijn hoog opgelopen. Inmiddels is er een Code Interbestuurlijke Verhoudingen geformu
leerd. Hier in Idee zet johan Remkes zijn visie op interbestuurlijke verhoudingen uiteen. 
Vervolgens geeft Ralph Pans aan dat discussies over bevoegdheden de burgers niet helpen aan 
hetgeen zij van hun overheid verwachten. Gemeenten dienen tot 'betekenisvolle resultaten' te 
(kunnen) komen. 

Discussies over de structuur van het bestuur hangen samen met maatschappelijke ontwikke
lingen. juist D66 wil aan de huidige samenleving bestuurlijk de juiste consequenties verbin
den. Ivo Hartman schetst de maatschappelijke achtergrond van een democratie waarin het 
belang van participatie wordt onderstreept. Met Leo OIffers zien we een voorbeeld van succes
volle lokale participatie. Bij wijkbeheer hecht Leo Olffers groot belang aan de eigen inzet van 
bewoners . De aanpak van opbouwwerkers, in het voorgaande nummer beschreven in het arti
kel 'Ken jij je buren?' , is volgens Leo Olffers in Laak Centraal niet de juiste vorm. Van een 
Haagse wijk gaan we naar Utrecht. Edwin Volbeda beschrijft hoe ondernemende D66'ers de 
wijk ingaan om bij bewoners te peilen welke politiek-inhoudelijke inzet gewenst is. 

Edwin Volbeda en Wouter-jan Oosten, thema redacteuren 
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Foto: Herman Wouters 
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Over de nationale 
evaluatie van. 
dualisering 
De dualisering hield primair een scheiding in van de functies van enerzijds het colle- ' 
ge van burgemeester en wethouders en anderzijds de raad. Wethouders zijn niet lan
ger lid van de raad, de raad en zijn commissies stellen zelf hun agenda op. De ont
vlechting van bestuur en volksvertegenwoordiging dient te leiden tot. meer herkenba
re politiek en meer levendige lokale democratie. Lukt dat? 

DOOR WOUTER-JAN OOSTEN 

In de wet die gemeentebesturen dualiseerde per maart 2002 staat dat de dualisering wordt 
geëvalueerd. De minister voor Bestuurlijké Vernieuwing en Koninkrijksrelaties heeft de evaluatie · 
opgedragen aan een stuurgroep voorgezeten door Joan Leemhuis-Stout. Zij is ondermeer commis
saris der koningin in Zuid-Holland geweest. Om het onderzoek te verrichten is door de stuurgroep 
het bureau Berenschot aangetrokken. Doel van het onderzoek w~s nagaan in hoeverre de struc
tuurveranderingen zijn ingevoerd en hoe daarmee ook een cultuurverandering in gang is gezet. 
De onderzoekers van Berenschot hebben zich gebogen over de relevante literatuur en ze hebben 
een vragenlijst gemaakt voor ambtsdragers, gemeentesecretarissen en griffiers. De onderzoekers 
grepen terug naar de rapportage uit januari 2000 van de staatscommissie voorgezeten door de 
Groningse hoogleraar Douwe Jan Elzinga. Verder konden de onderzoekers gebruik maken van eva
luaties die diverse verenigingen en ook gemeenten zelf inmiddels hebben verricht. Om het beeld 
uit al de gegevens aan te vullen, hebben de onderzoekers gesprekken gevoerd met de betrokke
nen. De rapportages van de stuurgroep en Berenschot verschenen in december 2004. 

'Profiel van de raad 
De raad dient een eigen profiel te ontwikkelen door invulling te geven aan drie onderscheiden 

rollen: de kaderstellende rol, controlerende rol en volksvertegenwoordigende rol. De kaders telling 
houdt in dat de raad met verordeningen, begroting en anderszins strategisch aangeeft langs welke 
lijnen het college dient te besturen. De controle houdt in dat de raad toeziet op de juiste uitvoe · 
ring door het college. Het werk van de accountant, de voorgeschreven lokale rekenkamer(commis
sie) en het nieuwe recht van enquête zijn enkele van de instrumenten waarover de raad in zijn 
controlerende rol beschikt. Het college is ook een actieve informatieplicht opgelegd. 
De stuurgroep constateert wel enige verbetering bij de kaderstellende rol en de controlerende rol. 
De raad heeft zijn positie als vertegen'woordigend orgaan nog niet veel kunnen versterken. Zo 
waren. veel' bestuursbevoegdheden door de wetgever nog niet overgeheveld van de raad naar het 
college, zodat de volksvertegenwoordiging toch met beleidsuitvoering wordt belast. De verande
ringen die de gemeenten te verwerken kregen, leidden er eerst toe dat de blik naar binnen werd 
gericht: ambtsdragers en ambtenaren wennen aan de nieuwe situatie. Die 'procedurele fixatie' 
bevordert niet dat de raad naar buiten treedt als het vertegenwoordigend orgaan en dat het demo
cratisch gehalte van de lokale samenleving als geheel toeneemt. De volksvertegenw.oordigellde rol 

, lijkt er bij uitstek één waar mensen geleidelijk in groeien. De nationale evaluatie komt wat dat 
betreft te vroeg om effecten vast te stellen. , 
Het departement van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties en de Vereniging van Neder
landse GelTleenten (VNG) hebben voor de begeleiding van dualisering de Vernieuwingsimpuis 
Dualisme en Lokale Democratie in het leven geroepen, een project(organisatie) met website, nieuws- . 
brief en boekjes rijk aan ervaringen en tips. De stuurgroep merkt op dat door de 
Vernieuwingsimpuis en door de eigen dynamiek binnen gemeenten zoveel zaken in verband worden 
gebracht met de ontvlechting van college en raad, dat 'dualisme' een containerbegrip wordt. Zo zou 
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een succesvol voorbeeld van lokale interactieve 
beleidsvorming niet met de beoogde verhou
ding tussen de organen van de gemeente ver
ward mogen worden. 

Knelpunten 
Twee van de knelpunten waar de stuurgroep 

op wijst, zijn de aard van bestuurlijke stukken 
en de drang om de raad als een eenheid ,te 
laten optreden. In veel gemeenten is het nog 
gebruikelijk dat een raadscommissie dezelfde 
stukken ontvangt die in het managementteam 
en het college zijn behandeld. Die ambtelijke 
stukken bieden raadsleden geen duidelijke 
aangrijpingspunten voor hun specifieke rol. In 
de samenvatting van beleidsdossiers kan , 
raadsleden worden aangegeven welk orgaan 
bevoegd is en wat het college van de raad 
vraagt. Die informatie dient niet te worden 
overwoekerd door aspecten van bestuur of uit
voering. Bij de kaderstelling door de 
raad, besluiten met consequenties op langere 
termijn, verdienen raadsleden het om verschil
lende beleidsopties gepresenteerd te krijgen. 
Hierbij kunnen lokale belangenorganisaties en 
andere externe deskundigen door de commis
sie of raad worden gehoord. Dat de raad is los
gemaakt van het college en eigen rollen heeft, 
wil niet zeggen dat de raad in alle opzichten 
een eenheid is of kan zijn. Een 
gemeenteraad is immers een forum waarin 
ideeën en belangen naar voren worden 
gebracht, vaak tegenstrijdige ideeën en belan
gen. Het is niet wenselijk dat de identiteit en 
profilering van politieke fracties worden opge
offerd aan het nieuwe profiel van de raad als 
orgaan. Het is een evenwichtsoefening om als 
raad (als presidium of griffie) een proces zo in 
te richten dat de verschillende posities elk tot 
hun recht komen: aangeven op welk moment 
een commissie zich (laat) informeren, op welk 
moment de fracties een standpunt bepalen en: 
uitdragen en hoe en wanneer er vanuit de raad 
als geheel wordt gesproken (bijvoorbeeld door 
de raadsvoorlichter). 

Kent de dualisering geen grote winnaars, er 
zijn duidelijk wel mensen die er zich de verlie
zers van voelen. De evaluatie bevestigt eerdere 
berichten dat vooral wethouders nadeel onder
vinden van de veranderingen. In sommige 
gemeenten zijn wethouders niet altijd meer 
welkom bij commissie- en raadsvergaderingen. 
Hoe kunnen zij de raad dan voldoende infor
matie verschaffen, zich verantwoorden en 
vooral ook: steun verwerven voor hun beleid? 
De wethouders waren gewend om hun vakcom
missie 'bij de hand te nemen' en om hun stem-

pel te drukken op de eigen fractievergaderin
gen. Het aantal wethouders dat politiek sneu
velt neemt inderdaad toe. Het blad Binnenlands 
Bestuur constateerde dat in 2004 in één op de 
vijf gemeenten tenminste één wethouder 
aftrad, 145 wethouders in totaal.! Douwe Jan 
Elzinga wees erop dat in veel gemeenten in 
2002 veel nieuwe gezichten zijn verschenen, 
met name leefbaren.2 Hierdoor vermindert de 
stabiliteit van de lokale politiek, hoe je dat ook 
beoordeelt. Duaal bestuur is dus niet'het enige 
waar wethouders of colleges last van hebben, 
maar toch. Duaal bestuur kent het risico dat de 
afstand tussen college en raad conflicten 
bevordert. De stuurgroep adviseerde de minis
ter om gemeenten een extra impuls te geven 
opdat de dualisering alsnog de gewenste effec· 
ten sorteert. 

De stuurgroep meende dat de positie van het 
college enige versterking behoeft. In de wet 
is op te nemen dat wethouders aan de com
missie- en raadsvergaderingen kunnen deel
nemen. Er is ook te bepalen dat de raad het 
college dient te horen alvorens de raad op 
eigen initiatief een verordening vaststelt met 
daarin algemeen verbindende bepalingen. 
Het kabinet heeft. deze aanbevelingen overge
nomen. Daarentegen vinden de Wethouders
vereniging, de Vereniging van Griffiers, de 
Vereniging van Gemeentesecretai-issen, de 
Ned~rlandse Vereniging voor Raadsleden i.o., 
de Begeleidingscommissie Vernieuwings
impuis Dua'lisme en lokale democratie en de 
VNG dat deze twee aanpassingen wel in de 
praktijk, maar niet wettelijk gerealiseerd 
moeten worden. 

Bezwaren 
De raad heeft een eigen ambtelijke onder

steuning gekregen om hem te helpen zelfstan
diger op te treden: de griffie(r). De Vereniging 
van Griffiers valt erover dat volgens de stuur
groep, een grote griffie een wig drijft tussen 
college en raad. [n de rapportage van 
Berenschot is inderdaad geen basis te vinden 
voor die stelling van de stuurgroep. Veel klei
nere gemeenten hebben een griffier benoemd 
en geen verdere griffie ingesteld. Waar er wel 
een grote griffie is, stellen de medewerkers 
daarvan zich doorgaans op als procesbegelei
ders en adviseurs inzake procedures. Wat de 
beleidsinhoud betreft blijven de portefeuille
houder en zijn/haar ambtenaren de eerste 
viool spelen. Bovendien zijn de taken van gro
tere griffies specialisaties van bestaande staf
functies als bestuursondersteuning, secretari
aat, communicatie, en concern con trol. Hier 



was dus ook in de monistische situatie een 
filter tussen enerzijds de portefeuillehouder 
en zijn/haar vakafdeling en anderzijds de 
raad. 

Volgens de evaluatie voelen slechts weinig 
lokaal betrokkenen zich echt verantwoorde
lijk voor het welslagen van de dualisering. 
Zo wordt .binnen de gemeente de griffier de 
'probleemeigenaar' van de veranderingen. 
Dat is niet onterecht: de griffier heeft 
zijn/haar functie te danken aan de dualise
ring. Misschien verklaart dat ook dat van de 
betrokkenen de griffiers meest positief zijn 
over de veranderingen, op enige afstand 
gevolgd door de raadsleden. De gemiddelde 
wethouder voelt zich, zoals gezegd, onder 
grotere druk staan. De stuurgroep betreurt 
dat burgemeesters zich niet méér hebben 
opgeworpen als een gids op het traject van 
verandering. De kwaliteit van het lokaal 
bestuur en daarbij het functioneren van de 
raad is immers bij uitstek een zaak voor de 
ambtsdrager met bestuurlijke ervaring en 
een positie boven de partijen. De stuur
groep meent overigens pat de burgemeester 
als m.eest prominent lid van het college niet 
langer ook de voorzitter van de raad dient 
te zijn. Van de burgemeesters die de vragen
lijst invulden, meent toch 63 % dat hij /zij 
erin slaagt om de dubbelrol goed te vervul
len. Van de raadsleden deelt 52 % dit oor- • 
deel. Bij de evaluatierapportage is aan te 
tekenen dat indien er in de toekomst een 
afzonderlijke raadsvoorzitter komt, het niet 
valt te verwachten dat de gemiddelde burge
meester zich alsnog opwerpt voor het goede 
functioneren van de raad. 

In diverse kringen is de evaluatierapportage 
aangegrepen om de eigen reserves inzake de 
volgende verandering nogeens naar voren te 
brengen: de bezwaren tegen het kabinets
voornemen om in 2006 de burgemeester 

Noten 
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door de bevolking te laten kiezen. De 
gemeenten hebben nog al hun energie nodig 
om de laatste veranderingen te verwerken, 
zo is dan betoogd. Minister Thom de Graaf 
antwoordde daarop dat de direct gekozen 
burgemeester het sluitstuk van duaal 
bestuur is. We zullen zien hoe één en ander · 
nu door kabinet en parlement wordt uitge
werkt. Het 'paasakkoord' stelt in elk geval 
meer onderzoek in het vooruitzicht. 

En dan aan het werk 
Het is in elk geval te hopen dat de Haagse 

manoeuvres rondom de gekozen burge
meester de mensen in gemeenten niet aflei
den van hun werk: het besturen voor en met 
burgers. Er is nog hoop, zo meldt de bege
leidingscommissie Vernieuwingsimpuis 
Dualisme en lokale democratie. In haar 
derde jaarbericht geeft de commissie aan 
dat de aandacht voor de vormen van demo
cratie echt iets betekenen. "De mate waarin 
gemeenten zo de externe oriëntatie van de 
lokale politiek - in de geest van dualisme -
hebben vergroot, blijkt effect te hebben op 
de oordelen en opvattingen van burgers 
over het functioneren van de lokale demo
cratie. In gemeenten waar si·nds de invoe
ring van dualisme meer geïnvesteerd is in 
het vergroten van de herkenbaarheid en toe
gankelijkheid van de lokale politiek, zijn 
burgers wat vaker tevreden over de lokale 
democratie en wat meer betrokken bij de 
plaatselljke politiek. Dit effect geldt vooral 
voor groepen burgers die doorgaans moei
lijk kunnen worden bereikt door de lokale 
politiek en het gemeentebestuur. Pogingen 
om de toegankelijkheid en herkenbaarheid 
van de lokale politiek voor burgers te ver
groten, blijken op korte termijn dus al enige 
resultaten op te leveren."3 

De auteur is redacteur van Idee en parttime werk
zaam bü een raadsgriffie. 

1. Henk Bouwmans, 'De macht aan de raad', Binnenlands Bestuur, 7 januari 2005, pp. 1,26-34. 

2. Douwe Jan Elzinga, 'Naar een nieuwe verhouding tussen politiek en bestuur', Binnenlands Bestuur, 21 
januari 2005, p. 23. 

3. Begeleidingscommissie Vernieuwingsimpuis Dualisme en lokale democratie, Effecten van dualisering voor 
burgers: Beweging naar buiten?, Den Haag, 2005, p. 38. 

Surf tips 

www.vernieuwingsimpuls.nl 

www.minbzk.nl 

www.vng.nl 

www.griffiers.nl 
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Het belang ·van 
lokale democratie, 
De evaluatie 'van dualisering van gemeenten was om niet erg vrolijk van te wor
den. Volgens de stuurgroep zijn de 'doelstellingen van de wet nog niet bereikt': 
geen herstel van de positie v~n de raad en van de volks vertegenwoordigende 
functie en van de herkenbaarheid van het lokale bestuur. Dit komt volgens 
leemhuis c.s. doordat niemand zich eindverantwoordelijk voelt in het 'zelfzoe
kend leerproces', waarvan 'spelregels en omgangsvormen onvoldoende zijn 
beproefd en uitgekristalliseerd'. De stuurgroep concludeert zelfs dat in veel 
gemeenten 'risico's voor de kwaliteit van het lokaal bestuur in ons land' ontstaan. 
In dit artikel bespreken de auteurs of het met duale gemeenten werkelijk de ver- , 
keerde kant op gaat. 

DOOR ARNO PETERS EN MAARTEN SCHURINK 

Veranderingen in Nederland, zeker bestuurlijke vernieuwing, gaan langzaam, Invloed geven 
aan de burger blijkt moeilijk voor de zittende politiek,. Stel je toch eens voor dat de burger 
een verkeerde keuze maakt! De moeite om met een direct gekozen burgemeester en de invoe
ring van een referendum het systeem een beetje te vernieuwen en de burger toe te laten in 
politiek/bestuur, zijn exemplarisch voor deze angst. Als' een partij die het geloof in eigen 
kracht en, de individuele keuzevrijheid hoog in het vaandel heeft staan, kent D66 die angst 
niet. 

Vernieuwing in bestuurlijk Nederland 
Dès te opvallender was het dat invoering van dualisme in gemeenten bijzond'er snel ging , In 

één kabinetsperiode van instelling van de staatscommissie naar invoering van de wet, dat was 
nog nooit vertoond. vyat een daadkracht! Kwam het door de veelbesproken kloof tussen burger 
en bestuur die te dreigend werd, de ,nadreunende schok van de lage lokale opkomstcijfers 
(voor het eerst onder de 50%) of was· het de eensgezindheid van Paars? In elk geval was dat 
het monistische systeem, waarin college en raad kluitjesvoetbal speelden, nret langer houd
baar. 
Door de samenkomst van factoren bleek het mogelijk om op korte termijn tot ,vernieuwing te 
komen. Alsof men schrok van de door zichzelf aan de dag gelegde daadkracht werd de evalua
tiebepaling in de wet opmerkelijk vroeg gelegd. Sterker nog, en daar was de zo bekende stro
perigheid 'weer: er werd in de Eerste Kamer een motie aanvaard van het lid Platvoet. Daarin 
stond dat de overheveling van bestuursbevoegdheden pas na de evaluatie zou worden afge
rond. En jammer genoeg leidde dit alsnog tot een halfbakken situatie waarin het college het 
bestuur voor zijn rekening neemt, maar waarin honderden sectorwetten nog steeds de raad de 
formele bevoegdheden toekennen. Dualisme is meer dan dat een wethouder geen raadslid 
meer is, het gaat ook om het herbevestigen van de rolvetdeling tussen raad en college. Juist 
deze laatste wetswijziging moet daarvoor zorgen. De aanbevelingen van de stuurgroep
Leemhuis om op dit terrein voortgang te maken met wetgeving onder.schrijven we van harte. 
Na tweeëneenhalf jaar ervaring met het nieuwe stelsel, tegen anderhalve eeuw met monisti 
sche verhoudingen, kwam de evaluatie te vroeg. Minister Klaas de Vries heeft bij de debatten 
over de W~t dualisering gemeentebestuur benadrukt dat het tenminste twee perioden zou 
duren voordat ook de cultuur van het lokaal bestuur zich heeft gezet naar de nieuwe verhou
dingen. De evaluatie is dus niets meer of minder dan een tussentijds kijkje in de keuken ter
wijl het hoofdgerecht verre van klaar is. 

Resultaten van de evaluatie 
De stuurgroep-Leemhuis heeft de noodklok willen luiden. In de rapportage van Berenschot 

worden gegevens gepresenteerd waarop de stuurgroep haar oordeel heeft gebaseerd. Met 



dezelfde gegevens in gedachten kan ook een 
conclusie worden geformuleerd die meer 
rekening houdt met het veranderingsproces 
waarin gemeenten verkeren. Dan is het zelf
zoekend leerproces dat de stuurgroep nega
tief opvat juist een positief aspect. Wij doen 
een aanzet tot een meer genuanceerde con
clusie. 
Raad en college zijn nog bezig zich een weg 
te banen van de oude naar de nieuwe situa
tie. De dualisering voltrekt zich als een klas
siek veranderingsproces: bestaande structu
ren worden aangepast en nieuwe gecreëerd, 
waardoor betrokkenen zich opnieuw moeten 
oriënteren op hun positie, rollen en werk
wijze. Dualisering is zeker op dit moment 
geen fenomeen waarvan gemakkelijk een 
onbewogen 'foto' kan worden'gemaakt. Het 
Nederlands Genootschap van Burgemeesters 
(NGB) zegt in zijn reacti-e dat de dualisering 
heeft gezorgd voor meer couleur locale . Laat 
ons benadrukken dat je bij 
een paradigma verandering 
in alle organisaties een 
zekere ontevredenheid 
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regelen. Nu een wethouder niet langer auto
matisch op steun van de coalitie kan reke
nen, moeten lobbyisten en organisaties ook 
de raad benaderen. Dat is gelijktijdig een 
nadeel en een voordeel voor hen. Het geeft 
maatschappelijke organisaties en lobbyisten 
immers de kans om het bij de raad te probe
ren als ze er met de wethouder niet uit 
komen. Tegelijkertijd is het besluitvor
mingsproces lastiger, langduriger en onze
kerder geworden. Wij taxeren deze situatie 
echter niet als een echt probleem. Sterker 
~og, het is volgens ons juist een goed teken 
dat geïnstitutionaliseerd overleg moeilijker 
wordt. Dualisme is immers bedoeld als hef
boom voor meer directe contacten tussen 
samenleving en individuele politici. Zo 
levert het dualisme zelfs een bijdrage aan 
het opruimen van de corporatistische over
legvormen. Nu de oude, monistische over
leg- en inspraakvormen niet meer werken, is 

er bij raadsleden wel 
behoefte aan ondersteu
ning bij.zinvolle commu
nicatie met individuele 

vindt. Kenmerk van een De evaluatie is niets burgers. Deze slag wordt 
cultuurverandering is ver
der dat deze moeilijk van 
boven .te sturen is. De 
betrokken partijen dienen 
in samenspraak een lokaal 
werkbare vorm van dualis
me te vinden. 

meer of minder . 
in s~mmige gemeenten 
gemaakt, maar nog veel te 
weinig. Het verspreiden 
van de best practices kan 
erg helpen. dan een tussentijds 

kijkje in de keuken De stuurgroep vat dualis
me op als vooral bedoeld 
om de externe focus te 
vergroten. Volgens ons is 
dat slechts één zijde van 

Een veranderingsproces 
leidt per definitie tbt een 
interne oriëntatie , waarna 
de blik weer naar buiten 
kan worden gericht. In de externe oriëntatie 
van raadsleden is nu nog weinig verande
ring te bespeuren. Uit het onderzoek blijkt 
bijvoorbeeld dat ze niet meer tijd besteden 
aan contacten met burgers en maatschappe
lijke organisaties. Daarmee lijkt de verster
king van het contact tussen burgers en 
bestuur (de volksvertegenwoordigende rol 
van de raad) nog weinig uit de verf te zijn 
gekomen. Dat onderbouwt het oordeel van 
de stuurgroep. Raadsleden zijn zich er wel 
van bewust dat er een slag gemaakt moet 
worden, maar weten het tij nog niet te 
keren. Uit het derde jaarbericht van de 
begeleidingscommissie Vernieuwingsimpuis 
dualisme en lokale democratie blijkt dat 
niet alleen de raadsleden, maar ook de bui 
tenwereld aanpassingsproblemen h~eft. 
Wanneer maatschappelijke organisaties of 
burgers vroeger iets wilden, benaderden ze 
een wethouder en probeerden hun zaak te 

de medaille. Uit het rapport v'an de commis
siè-Elzinga en de teksten rondom de parle
menatire behandeling blijkt het andere 
gezicht van dualisering. Dat is een meer 
interne doelstelling (die op termijn wel 
extern effect zou moeten hebben), namelijk 
het toenemen van de afstand tussen raad en 
college. Wij menen dat dit doel wel wordt 
gerealiseerd. Het kluitjesvoetbal is minder 
geworden. De onervarenheid met de situatie 
leidt er vervolgens wel toe dat excessen ' 
optreden. Wethouders worden soms niet' 
eens meer opgesteld of voortijdig gewis,
seld. De principiële krampachtigheid van 
sommigen (denk ook aan het wel/niet uitno
digen van wethouders bij commissie of frac 
tie) is één van de risico's die kleven aan een 
omvangrijke veranderingsoperatie. Duaal 
fundamentalisme moet bestreden worden. 
Dat destuurgroep daar een bijzondere ver
antwoordelijkheid ziet voor de burgemees-
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ter, de plaatsvervangend raadsvoorzitter en 
de griffier (aanbeveling 1 O~ 14) is terecht. 
Welke van deze actoren de dominante posi
tie moet innemen is sterk afhankelijk van 
de plaatselijke situatie. De opvatting van 
het kabinet, de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten en de NGB dat dit toch echt 
door gemeenten zelf moet worden ingevuld, 
onderschrijven wij van harte . 

Wat nu voor D66? 
D66 is altijd een pleitbezorger van duali

sering geweest. De winst van de evaluatie is 
dat de morrende geluiden uit de duale prak
tijk die de kop opstaken nu zijn onder
bouwd met cijfers. Dit leidt volgens ons tot 
een genuanceerder beeld dan Leemhuis c.s. 
schetsen. Een voorbeeld hiervan is dat 
anders dan vaak wordt gedacht, de grootte 
van een gemeente weinig van invloed is op 
het oordeel van respondenten over effecten 
van de wet. Dualisme is dus niet alleen een 
Randstad-speeltje. Daarnaast blijkt dat het 
adagium 'where you sit is where you stand' 
op te gaan. De mate van ontevredenheid bij 
wethouders is volgens het onderzoek van 
Berenschot en het tweede jaarbericht van de 
begeleidingscommissie VernieuwingsimpuIs 
bijzonder groot. Raadsleden en griffiers ) 
geven veel breder steun aan dualisering en 
zien kansen om tot verdere versterking van 
de politieke cultuur te komen. Het is met de 
kalkoen inderdaad lastig over het kerstdiner 
praten. 
De aanbevelingen van de stuurgroep zijn 
van een laag abstractieniveau en gaan voor
bij aan de bredere blik ~aar wij een lans 
VOO( breken. Dat wil niet zeggen dat bepaal
de punten uit het advies niet aanbevelens
waardig zijn. Het wettelijk vastleggen van 
de aanwezigheid van wethouders in de raad 
en de rol van het college als voorbereider 
van beleid is prima. Maar de echte verande
ring moet'in eerste instantie niet vanuit de 
Tweede Kamer komen. Wetten zijn geen 
oplossing voor gewenningskwesties. In de 
Tweede Kamer zijn vraagtekens geplaatst bij 
de situatie dat sommige kleine gemeenten 
weinig nut zien in een griffier, soms zo wei
nig dat zij een notulist als griffier aanstel
len. Maar het ligt niet voor de hand om 
gemeenten te dwingen een 'echte' griffier 
aan te stellen. Ook de gesuggereerde maxi
me ring van het aantal fte's van een griffie is 
in onze ogen een betutteling van gemeen
ten. 
Het is van groter belang om gemeenteraden 
praktisch met raad en daad bij te staan. Dat 

is meer dan het omarmen van het deeltijd
karakter van raadslidmaatschap, het schep
pen van faciliteiten voor scholing van raads
leden en het maken van afspraken over 
informatieverstrekking (aanbevelingen 7-9). 
Het gaat ook niet alleen om de handreikin
gen of het ontwikkelen van instrumenten. 
Het gaat vooral om reflectie op de manier 
van verga.deren en de wijze van met elkaar 
omgaan. Daarbij is het belangrijk dat de 
raad geen collectief is, maar bestaat uit poli
tieke fracties die daar zitten bij de gratie 
van hun meningsverschillen. Dat vraagt dus 
hele gerichte 0l'\dersteuning in elke gemeen
te. De quick scan dualisme van de 
VernieuwingsimpuIs is een mooie eerste 
stap, maar verre van voldoende om een 
echte verandering te bewerkstelligen. 
Verder zou het D66 passen om voorop te 
lopen in de rij van voorstanders van experi
menten met contacten tussen individuele 
burgers en politici. D66 is bij uitstek de par
tij die ervoor staat mensen individueel te 
benaderen, los van geïnstitutionaliseerd 
overleg. De Demokraam in Leiden, de poli
tieke markt in Almere, de D66 Stembus in 
Den Haag en al die andere vernieuwende 
manieren om raadsleden tussen de mensen 
te zetten en om externe signalen op te pik
ken, verdienen navolging. Volgend op het 
evaluatierapport dichten wij hier niet alleen 
de Vernieuwingsimpuls, maar ook de oplei
dingscentra van politieke partijen een 
bela.ngrijke rol toe . 

Uit onderzoek blijkt dat D66-politici en naar 
we aannemen ook griffiers en secretarissen 
met een D66-achtergrond beduidend posi 
tiever over het dualisme oordelen dan men
sen met een andere partij-achtergrond. Dat 
is ook niet zo gek, D66 is immers een ver
nieuwingsgezinde partij die individuele keu
zevrijheid hoog in het vaandel heeft staan. 
Veranderingsprocessen gaan langzaam, 
brengen onzekerheden met zich mee en 
doen soms pijn. Het is goed om te beseffen 
dat desalniettemin blijkt dat naast uitwas
sen ook veel gemeenten op de goede weg 
zijn. Het is nu zaak de ingeslagen weg met 
kracht te blijven volgen. Kortom, het gaat 
om een doorstart van het dualisme met een 
inzet op cultuur. De lokale democratie is te 
belangrijk om dit na te laten. 

Arno Peters is beleidsmedewerker bÜ de D66-Tweede 

Kamerfractie. Maarten SchLirink is voorzitter van 

D66 Den Haag en voormalig medewerker van de 
commissie-Elzinga. 
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Sterke 
burgemeesters 
zijn · nodig 
De gekozen burgemeester past niet zo in de Nederlandse consensuscultuur. Toch 
is in een gemeente een sterke leider nodig, meent Gerard Schouw. Niet alleen 
omdat dit leidt tot een krachtiger lokaal bestuur, maar ook omdat dan veel fouten 
en gebreken niet meer onbesproken blijven onder lokale kaasstolpen. 

DOOR GERARD SCHOUW 

Nederland houdt niet zo va'n sterke leiders. Liever koesteren we onze bestaande cultuur van 
schikken en plooien. Van eindeloos zoeken naar overeenstemming. Wie als leider zijn hoofd 
boven het maaiveld uitsteekt, krijgt al snel het verwijt arrogant of eigengereid te zijn en dat 
zijn zaken waar we niet van houden. De hevige kritiek op het versterken van de lokale demo, 
cratie door het introduceren van de gekozen burgemeester moet ook in dit licht worden 
gezien. De nieuwe, direct gekozen burgemeester zou wel eens krachtig leiding kunnen gaan 
geven. En dat past niet in onze op consensus gerichte bestuurscultuur. 

Dubbele stem 
In de huidige situatie is een grote verscheidenheid zichtbaar in de taakinvulling van burge

meesters . Grofweg hebben burgemeesters twee hoofdfuncties. De eerste is die van het zijn 
van 'burgervader' voor de gemeenschap. Burgemeesters staan vooraan om gouden jubilarissen 
een taart aan te bieden of een speld op te prikken. Zij zijn zichtbaar en aanspreekbaar voor 

Dualisme doet een groter 

beroep op leiderschap 

wie maar wil. De burgemeester symboliseert 
de gemeenschap: veel warmte en liefde 
voor de inwoners en hun activiteiten. 
Een tweede hoofdfunctie is die van manager 
van het college van B&W. Uit onderzoek dat 
is gedaan naar het functioneren van colle
ges blijkt keer op keer de cruciale rol van 
de burgemeester in het gesmeerd laten 

lopen van het bestuur. Een burgemeester kan een college maken of breken. Een burgemeester 
dus in de rol van teamleider, aanjager en sfeerbewaarder. De burgemeesters moeten voorko
men dat wethouders met elkaar ruziën of dat partijen in een impasse tegenover elkaar staan. 
Is dat laatste onverhoopt het geval dan zal een burgemeester zijn 'dubbele stem' laten gelden. 
En dát doen burgemeesters niet graag, omdat dit verplicht tot de keuze voor één van de partij
en. Hierdoor lopen zij reputatieschade op. Immers, de benoemde functionaris staat boven de 
partijen. 

Transparantie 
Onder invloed van de invoering van het dualisme is de rol van de burgemeester veranderd. 

Dualisme doet een groter beroep op leiderschap. Het brengt in hoofdzaak drie veranderingen 
met zich mee: een zelfstandiger rol voor de raad, de noodzaak van meer eenheid in het colle
ge en strengere eisen voor wat betreft transparantie en controleerbaarheid. 
In de ene gemeente lukt het dualisme beter dan in de andere, maar grosso modo is te stellen 
dat gemeenteraden met succes hun zelfstandiger rol opeisen. Niet langer volgen zij lijdzaam 
de agenda van het college, ze stelt nu een eigen agenda op. De gemeenteraden hebben gezon
de afstand van de wethouders genomen;' ze laten zich niet meer bij elk detail leiden door par
tijpolitieke verschillen. Ook krijgen de wethouders van de 'eigen' partij niet meer ten koste 
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van alles bescherming van de 'eigen' fractie. 
En het afstemmen van een collegevoorstel 
door de gemeenteraad is al lang niet meer 
een doodzonde, maar het sluitstuk van wat 
het dualisme mogelijk maakt. Het machtspo
litieke spel heeft ingeboet ten gunste van de 
argumenten. 
Om zich te weren tegen een krachtiger 
gemeenteraad, hebben de colleges van B&W 
meer werk gemaakt van hun eigen eenheid. 
Een sterke raad kan "immers prijsschieten op 
een verdeeld en zwak college. [lat komt d~ 
bestuurbaarheid niet ten goede. Daarom is 
het principe 'het college spreekt met één 
mond', vergelijkbaar met dat van het natio
nale kabinet, in veel gemeenten snel en 
geruisloos ingevoerd. Vóór het dualisme was 
deze regel minder in zwang. Een college 
kende soms evenveel opvattingen als wet
houders . Wethouders waren vooral de partij 
politieke voormannen in het college. 
Vooruitgeschoven posten. Het collegebeleid 
werd gedicteerd in de fractiekamers van de 
grootste raadsfracties ; wat op maandag
avond in de fracties was besloten werd de 
dinsdag erop gelabeld als collegebesluit. 
Deze situatie is nu in veel gemeenten ten 
gunste gekeerd. 
Een derde gevolg van dualisering is de nood
zaak van transparantie en controleerbaar-

heid. Waar voorheen nogal eens een 'vuiltje 
onder ons' bleef, is dat onder het dualisme 
anders. De raad neemt, gesteund door een 
rekenkamer of rekenkamerfunctie, zijn con
trolerende taak serieuzer. 'Wanneer hadden 
we dat kunnen weten?' en 'Is de informatie 
volledig en tijdig?', zijn vragen die met de 
regelmaat van de klok aan de orde zijn. En 
dat komt de democratisering ten goede. 
In grote lijnen kunnen hier de belangen van 
de burgemeester en een wethouder tegen
over elkaar komen te staan. Een burgemees
ter zal aandringen op tijdigheid , juistheid, . 
op openheid naar de raad. Een wethouder is 
eerder geneigd om informatie bij zich te 
houden totdat er een oplossing in zicht is; of 
wanneer een probleem in kaart is gebracht. 
Is· dit niet het geval dan gaat de raad zich 
ermee bemoeien en dat maakt een proces 
onbeheersbaar, zo is het motief om informa
tie aan de borst te houden. 

Lame duck 
Voor een goed verloop van net verdere 

dualiseringproces is de positie van de burge
meester cruciaal. De positionering van deze 
figuur kan het succes of falen van dualisering 
bepalen. Een sterk sturende burgemeester 
zorgt ervoor dat partijpolitieke standpunten 
en belangen van individuele wethouders (én 
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raadsleden) ondergeschikt zijn aan die van 
het collectief. Hij kan met een breed kiezers
mandaat beter en krachtiger het collectieve 
belang en de uitgezette koers bewaken. Meer 
leiderschap van burgemeester voorkomt juist 
conflicten over politieke dwaalsporen. Het 
zorgt voör vooruitgang in de besluitvorming. 
Om dat allemaal te realiseren beschikt de stu
rende burgemeester over een breed arsenaal 
aan bestuurlijk gereedschap. Wie het gereed
schap van de zittende burgemeesters onder 
een vergrootglas legt, zal schrikken van de. 
verschillen in de aard en omvang ervan. 
Velen hebben een typisch consensuskoffertje: 
uitstel van besluitvorming, het vragen van 
extern advies en het nemen van gefaseerde 
besluiten, kleine stapjes vooruit; Maar alleen 
een handboor en een schroevendraaier zijn 
vaak onvoldoende om aan een college leiding 
te geven: Kan een burgemeester dat niet, dan 
houdt alles op. Nogal logisch dat veel zitten
de burgemeesters zo luid-
ruchtig protesteren over de 

te zetten. Er wordt vanuitgegaan dat alle zit
tende burgemeesters uitstekend function'e
ren . En dat terwijl naar schatting 10 tot 20 
procent van hen tot de categorie lame duck 
behoort. Eén op de vijf! Dat wordt echter 
nooit besproken; alsof er geen slecht functi
onerende burgemeesters zijn. 

Competitieve instelling 
Het Ministerie van Binnenlandse Zaken en 

Koninkrijksrelaties heeft recent onderzC?ek 
gedaan naar de competenties van de zitten
de burgemeester en de toekomstige direct 
gekozen burgemeester. De hUidigè burge
meesters zijn vooral 'verbinders', 'netwer
kers' en 'coördinatoren'. Binnen het college 
is hun kerntaak het bij elkaar houden van 
partijen en het draaiende houden van de 
machinerie. Hun positie boven de partijen en 
de daarmee samenhangende vanzelfspreken
de autoriteit maakt het voor de benoemde 

burgemeester aantrekke
lijk om, zoals hierboven 

invoering van de gekozen 
burgemeester. Zij zien dat 
hun huidige competenties 
onvoldoende aansluiten op 
noodzakelijke ~ompeten

ties. 

De huidige 
geschetst is, anderen in 
de black box de echte 
invloed uit te laten oefe
nen. De huidige burge
meester is de smeerolie 
van het college, maar niet 
het vliegwiel. 

burgemeester is 

In sommige gemeenten 
heeft de burgemeester sim
pelw,eg te weinig leidingge
vende competenties. In 'die 
gevallen neemt ééri van de 
wethouders de leidingge
vende rol over. De zwakke 

de smeerolie van 

het college, maar 

niet het vliegwiel 

De direct gekozen burge
meester zal zich ni et in 
zo'n positie laten dringen. 
Zijn competenties zijn die 
van een 'manager in een 

burgemeester beperkt zijn · 
taken tot het 'plaatje en praatje' voor de bui
tenwacht, maar heeft geen enkele vinger in 
de pap tijdens collegevergaderingen. De 
invloed van de burgemeester verdal!lpt in de 
black box van het gemeentehuis, aan het 
zicht van de buitenwereld onttrokken. Geen 
van de spelers heeft een belang om -het dis
functioneren van de burgemeester naar bui
ten te brengen. De wethouder is blij met zijn 
machtspOSitie, deze kan naar hartelust aan 
de knoppen draaien. De burgemeester is wel
iswaar een lame duck, maar 90k 'blij', daar 
dit buiten de waarneming van anderen 
plaatsvindt. Het blijft geheim. Totdat, ja, tot
dat het echt fout gaat en het verstandshuwe
lijk niet meer onder een dikke deken ver
scholen blijft. 
Wat in het debat over de gekozen burge
meester opvalt, is dat leiderschap van een 
burgemeester absoluut nodig is om het 
democratiseringsproces in gemeenten door 

competitieve omgeving' . 
Om gekozen te worden 

moet een burgemeester het niet enkel heb
ben van zijn autoriteit, maar van zichtbare 
resultaten en zijn kracht als inspirator. De 
gekozen burgemeester wil successen boeken 
en persoonlijk verzilveren. De door de geko
zen burgemeester voorgedragen wethouders 
zullen deze leider met hun expertise terzijde 
staan. 
Afrondend, voor de verdere ontWikkeling 
van het dualisme is de komst van de direct 
gekozen burgemeester cruciaal. Een sterke 
raad en 'een zwak college verhouden zich 
slecht tot elkaar. Het ontbreekt dan aan 
evenwichtige countervailing powers. Het dua· 
lisme kan alleen een succes zijn wanneer 
een sterke raad en een sterk college met 
elkaar samenwerken. 

De auteur is dïrecteur van het Kenniscentrum Groee 

Steden (www.kcgs .nl) en voormalig landelijk voorzie· 

ter van D66. 
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Dualisme, · doctrine 
en daden 
De dualiseringsoperatie heeft er fors ingehakt. Er vielen nogal wat spaanders. Dat 
blijkt ook zonneklaar uit het rapport Aangelegd om in vrijheid samen te werken 
van de stuurgroep-Leemhuis. 

door Alfons Dölle 
De dualisering vond zijn geboorteakte in het regeerakkoord van het kabinet-Kok 11. "Er zij 

dualisme" typeerde op dat moment de commissaris der koningin in Groningen Alders met een 
verstolen verwijzing naar Genesis. Het project dat vervolgens van de grond kwam, werd opge
stuwd door ambities die er niet om logen. Het liep uit op een herziening van de Gemeentewet 
in 2002 die nog belangrijker was dan de algehele herziening van de Gemeentewet in 1992. Het 
gemeenterecht dat zo lang een rustig bezit was, werd andermaal stevig verbouwd. Wordt de 
burgemeester straks ook nog rechtstreeks gekozen dan schudt het 'huis van Thorbecke', 
althans de verdieping van het lokale bestuur, opnieuw op zijn grondvesten. Den Haag gunt de 
geme'enten weinig rust. 

Transplantatie 
De dualisering van het lokale en provinciale bestuur kent ook een eigen doctrine die voor 

het eerst door de staatscommissie Dualisme en lokale democratie (de commissie-Elzinga) 
breed werd uitgedragen. Daarin wordt het Haagse Binnenhof-model gedeeltelijk getransplan
teerd naar de gemeentehuizen. Het lokale bestuur was in Nederland sinds onheuglijke tijden 
formeel gezien vrij monistisch. Alle belangrijke draden kwamen samen in de raad, het enige 
orgaan dat door de ingezetenen via verkiezingen was samengesteld. De raad stelde begroting 
en rekening vast, maakte vrijwel alle verordeningen, nam de belangrijkste bestuursbesluiten, 
benoemde en ontsloeg wethouders, beval (sinds 2001) de burgemeesterskandidaat aan, con
troleerde het bestuur van college en burgemeester en stelde in feite het collegeprogramma op 
en accordeerde de portefeuiIleverdeling. Het leek op de situatie in veel grote organisaties waar 
een algemeen bestuur en een dagelijks bestuur functioneren. Het formeel dualistische Haagse 
model zoals dat zich uit de geschiedenis van onze monarchale eenheidsstaat ontwikkelde, is 
in die zin uitzonderlijk. Maar die uitzondering werd de norm voor de reorganisatie van het 
lokale bestuur. Waarom die transplantatie? 

Revitalisering 
De lokale democratie, die volgens de staatscommissie "basis en levensader vormt voor de 

representatieve democratie" moest worden gerevitaliseerd. De stembusgang daalde in de jaren 
negentig fors. Het politieke leven diende boeiender te worden; het politieke debat levendiger. 
Voor dit alles is het volgens de doctrine van het dualisme nodig dat de rollen en posities van 
gemeentelijke organen en ambten helderder van elkaar worden gescheiden. Het cqllege 
regeert; de ,raad controleert. De commissie deed een indrukwekkende hoeveelheid voorstellen 
die voor het leeuwendeel werd overgenomen door de regering en die in wetsvorm beklijfde 
aan de vooravond van de raadsverkiezingen van 2002. Het geheel berustte op een aantal 
hoofdpijlers. 
Eerst en vooral de ontvlechting van het raadslid maatschap en het wethouderschap. De stam
hoofden uit de raad, voorzover wethouder, moeten de raad uit. De raad krijgt bovendien de 
bevoegdheid wethouders van buiten de raad te benoemen. De volksvertegenwoordigende rol 
van de raad wordt licht versterkt, vooral door de invoering van de raadsgriffje, het recht op 
ambtelijke bijstand, het recht van enquête (een bleek zusje van de parlementaire enquête) en 
de rekenkamer of rekenkamerfunctie. De positie van de burgemeester -als procesmanager kan 
men zeggen- wordt scherper geprofileerd, zij het dat voorstellen tot het kiezen van de burge
meester in grote gemeenten werd verworpen. 
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Prominent was verder het voornemen om de 
bestuursbevoegdheden van de raad over te 
brengen naar het college. Dit transport zou 
in drie etappes plaats vinden: via de dualise
ringswet, via de wet dualisering medebe
windsbevoegdheden en via grondwetsherzie
rJing. Slechts de eerste etappe is voltooid, de 
tweede is deels geneutraliseerd en de derde 
is niet van start gegaan zo hij al ooit wordt 
gereden. Den Haag locuta causa finita. 

Stimulator en arbiter 
Een waterval van congressen en cursussen 

stortte zich uit over gemeenteland waar Het 
Grote Vergaderen begon. De dualistische 
praktijk moest daarin vorm krijgen. De 
stuurgroep Evaluatie dualistisch gemeente
bestuur heeft, zoals ze dat noemt, de tem
peratuur van het water gepeild. Zij geeft een 
tussenstand. Die is eufemistisch uitgedrukt 
niet onverdeeld pOSitief. De stuurgroep ziet 
de kern van de dualise-
ringsoperatie als een i'op 
gang brengen van een cul
tureel veranderingsproces 

dele is de stuurgroep-Leemhuis van oordeel. 
"Wat zich in de afgelopen tweeëneenhalf 
jaar in dat opzicht binnen het lokale 
bestuur heeft afgespeeld draagt alle kenmer
ken van een gecompliceerd en onvoldragen 
veranderingsproces"(p. 18). De stuurgroep 
vervolgt: "De wet lijkt al met al weinig ver
andering ten goede te hebben opgeleverd, 
alle inspanningen ten spijt." 
Het gaat om meer dan overgangsproblemen; 
het is een koersprobleem. Wat zich wreekt is 
de grote diversiteit in verwachtingspatronen 
bij de actoren in de verschillende gemeen
ten en provincies die de door de wetgever 
verordonneerde dualisering moeten waar
maken. Raadsleden, zowel die van de oppo
sitie als die van de college partijen, wethou
ders, griffiers en secretariën en diensten, 
commissies en buitenwacht - ze kijken allen 
op eigen wijze aan tegen het fenomeen dua
Iisering en zo ontstaat die koersproblema-

tiek vanzelf. 
De stuurgroep ziet ook 
wel hier en daar wat 
spaarzaam licht achter de 

(parallel aan het proces van 
formele wetgeving) in 'de 
richting van een nieuw, 
dualistisch opererend 
raadslid, dat zich meer dan 
het huidige raadslid gaat 
concentreren op kaderstel
ling, controle en volksver
tegenwoordiging" . 

Den .Haag gunt 
wolken, maar de grond
toon van het advies is 
betrekkelijk somber. 
Vanuit die houding komt 
zij dan tot een roep om 
een herstart van de duali
sering. Meer in het alge
meen adviseert de stuur-

de gemeenten 

weinig rust 

De omschrijving heeft een 
licht tautologische inslag 
maar is wel vrij helder. Het 
meesturende raadslid, ook al zat deze vaak 
op de bagagedrager van zijn collega-fractie 
leden die wethouder waren, die zich sterk 
oriënteerde op de ambtelijk-bureaucratische 
processen op het gemeentehuis, moet ver
dwijnen. Daarvoor in de plaats treedt het 
door het dualisme gepokte en gemazelde 
raadslid nieuwe stijl in de plaats . Deze 
zoekt de mensen op en bezit een dUidelijke 
antenne voor wat in de lokale gemeenschap
pen leeft. Hij kent de agenda van de moder
ne burgerij en brengt die de raadszaal bin
nen. Het nieuwe raadslid stelt zich vrij en 
frank op tegenover college en burgemeester. 
Hij verricht ombudswerk maar trekt ook 
samen met de andere raadsleden de hoofd
lijnen van het gemeentelijke bestuur. Hij 
controleert de beide andere centrale orga
nen van de gemeente, de raad en het colle
ge, effectief en zonder voorbehoud. Is dat 
terugkijkend wat gelukt? Nee, of slechts ten 

groep tot een verduidelij 
king van de wederzijdse 
verwachtingspatronen en 
een sterkere procesbege-

leiding bij de herstart van het dualiserings
project waarbij de burgemeester die missie 
vooral zou moeten vervullen ('stimulator en 
arbiter'). Verder valt op dat hoewel de stuur
groep er op wijst dat in menige gemeente de 
vanouds gebaande paden te veel bewandeld 
blijven, zij een verdere terugkeer naar die 
paden bepleit door een stevige rol van het 
college in relatie tot de raad voor te staan. 
Veel zet de stuurgroep op de kaart van men
taliteitsverandering, een bekend motief uit 
vrijwel alle rapporten van alle evaluatie- en 
adviescommissies. 

Stralenkrans 
Het is inderdaad waar dat dualisering 

bepaald niet van een leien dakje gaat. Het 
lijkt ook juist om dat voor een belangrijk 
deel toe te schrijven aan uiteenlopende 
interpretaties bij de betrokkenen op en rond 
het gemeentehuis. Maar dat is zeker niet het 
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hele verhaal. Veel verwarring is te herleiden 
tot de auctor intellectualis van dit dualise
ringsproject: de nationale wetgever en de 
nationale politiek. In het debat is sluipen
derwijs de term 'dualisme' van een stralen
krans voorzien; het begrip 'monisme' dege
nereerde tot een duister construct. Dat bete
kent dat het containerbegrip· dualismoe lang
zaam aan °stond voor allerlei fraaie zaken 
als openheid, goed en effectief bestuur, 
democratisering, bestuurlijke vernieuwing 
enzovoort. Ik heb de woedende burger mee
gemaakt die op de afwijzing door een raads
commissie van een subsidie uitriep 'of dit 
nu dualisme was'. Eén van de gevolgen van 

o dit proces van glorificatie van het dualisme 
respectievelijk demo ni sering van het monis
me is natuurlijk dat allerlei opvattingen 
over wat goed bestuur is, werden uitgevent 
als onversneden dualisme. 
Een tweede factor is die van het verscholen 
motief van de efficiëntie. 
De voorStanders van dua
lisering wezen graag op 

lijk willen maken dat deO raad wel degelijk 
hoofd bleef. De juiste invulling van de bui
tenwettelijke categorieën bleef echter 
ondanks intensieve discussie ook in de Eerste 
Kamer lacuneus. 
Een vierde factor ligt in het dominante refe- 0 

rentiekader van het Binnenhof-model. Het 
blijft een feit dat lokaal bestuur uit zijn aard 
historisch maar ook nu nog anders is dan 
nationaal bestuur. De lokale politiseringmar
ges zijn bijvoorbeeld geringer. De onderwer
pen op de lokale agenda zijn ook minder bri 
sant dan in Den Haag: Het poldermodel is in 
de lokale politiek nog veel hechter verankerd 
dan in de nationale politiek. Bovendien is het 
formele primaat van de raad ook na de duali
sering veel sterker dan dat van de Tweede 
Kamer. Raden en hun commissies laten zich 
ook daarom niet uit het bestuursdomein ban
nen. Onder de banier van het 'kaderstellen' 
blijv.en raadsleden het bestuur op de huid 

zitten. Het is dan ook niet 
verrassend dat de stuur
groep-Leemhuis vaststelt 

effecten als versterking en 
ontvoogding van de raad, 
revitalisering van het loka
le bestuur en verhoogde 
transparantie voor de bur
ger. Maar er waren ook 
veel voorstanders die 
vooral hoopten op een 
grotere slagkracht voor 
het college door de raad 
op afstand te zetten. Deze 

De tussenstand is 
dat veel in de gemeenten 
nog volgens de oude ploOi 
gaat. Dat vloeit niet aller
eerst voort uit onvermogen eufemistisch 

uitgedrukt niet 
~van betrokkenen, maar is 
verklaarbaar vanuit die 
eigen aard en dynamiek 
van gemeentelijk bestuur. 
Landelijke politici die geen 
ervaring hebben opgedaan 

onverdeeld positief 

waren vooral geïnteres-
seerd in versterking van 
de bevoegdheden van college en burgemees
ter. Die versëhillende impulsen liggen niet in 
elkaars verlengde. ·Waar raadsleden en grif
fiers doorgaans de eerste motieven omhelzen 
en daarop het dualiseringsproject waarderen, 
hadden wethouders en burgemeester dikwijls 
meer oog voor dat andere motief. 
Een derde factor die daarmee verband houdt 
is de verwarring die voortkomt uit de inten
sieve aanwending van begrippen als 'eindver
antwoordelijkheid', 'kadetstellende functie', 
'agendafunctie' en 'autonome bestuursbe
voegdheden'. Deze termen komen niet voor 
in de wetgeving, maar tierden welig bij de 
schriftelijke voorbereiding van de dualise
riflgswetten. Dat had mede van doen met de 
omstandigheid dat de Raad van State de 
Dualiseringswet gemeentebestuur wel wat erg 
vond wringen -met het grondwettelijke hoofd
schap van de raad. De wetgever - hier vooral 
de regering - heeft via deze begrippen duide-

En nu? 

in het decentrale bestuur 
missen daarvoor soms te 
veel een antenne. 

Komt het nu dan nog wel goed met het 
dualisme? Indien de rechtstreeks gekozen 
burgemeester wordt ingevoerd zal, denk ik, 
die vraag aan betekenis verliezen omdat hij 
wordt overschaduwd door die over de inbed
ding van deze nieuwe figuur in het gemeen
terecht. In het aondere geval is nuchterheid 
geboden. Het willen construeren van dualiteit 
tussen raad en college is maar tot op beperk
te hoogte mogelijk in het Nederlandse 
gemeentelijke bestel. Dat lukt zelfs niet in 
het veel dualere anders geaarde nationale 
bestel. Tenzij we er nog eens een intensieve, 
structurele herziening van het gemeentestel
sel tegenaan gooien. 'Nu even niet', mag men 
hier toch wel verzuchten. 

De auteur is hoogleraar Decentrale Overheden te 

Groningen en lid van de Eerste Kamer voor het CDA. 
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HET STEMVEE IN HET HOK 

Hij komt er dus niet, de gekozen burgemeester. Nooit meer, denk ik. Burgemeesters hebben name
lijk een hoop te vertellen in de politieke partij - sommigen worden zelfs miYJister of lid van de Eerste 
Kamer- dus zullen ze zich hooguit door de raad laten benoemen. De laatste tijd vinden we dat ook 
kiezen, want de PvdA zegt het en CDA en VVD vinden het. Komen we niet meer tussen. Raadsleden 
kiezen ook wethouders, toch hebben we het niet over gekozen wethouders. Dat is wat het dualisme 
ons gebracht heeft: getrapte wethouders verkiezing en straks brengt de Partij van de Arbeid ons de 
getrapte verkiezing van de burgemeester. Dat laatste zullen de inwoners niet merken, dat was al 
de praktijk. Kortom, we zijn er zwaar op achteruitgekacheld in de gemeente en met ons iedereen, 
want de gemeente is de plek waar we wonen. 

Ik was op het congres natuurlijk, wie laat zich de kans ontgaan om zich te laten meevoeren dooy 
de gedachte dat D66 ertoe doet? De partij vier uur lang cruciaal in het landsbelang , zo'n bijeen
komst waar vanzelfsprekend niet gekozen werd voor de bloederige onthoofding van d~ partij, 
maar toch de Haagse kliek behoorlijk in de piepzak zat. De orgastische vreugde van het lid. 
Machtige Magda gaf de bobo's niet meer tijd dan de anderen. Zei ze, tegen Boele Staal, die tegen 
het paasakkoord was. 
Het kwam allemaal door de verfrommelde Thom. De weggegooide prop, die hoon en schimp dooy
stond door uit het ministerie naar buiten te komen en door het land te reizen met zijn verhaal. Hij 
leek wel een gekozen minister. Die keurig was opgestapt en op het congres opriep tot doorgaan , 
zijn kans op de zoete smaak van de wraak negerend. 

Ik was op een bijeenkomst vandaag om me de fijne kneepjes te laten uitleggen van de invoeYing 
van de basisverzekering voor ziektekosten. Een flinke zorgverzekeraar als het Zilveren Kruis (2 ,5 
miljoen v.erzekerden) moet 1.200 mensen een andere baan geven en weet nog steeds niet wat de 
minister uiteindelijk zal besluiten over voor gewone mensen erg belangrijke details als de samen
stelling van' het basispakket. Tussen nu en 1 januari 2006 moeten zorgverzekeraars -en daarmee 
hun ledenraden- een operatie onder ogen zien die vele malen ingewikkelder is dan het regelen van 
een gekozen burgemeester (hooguit 350 banen op de tocht). De gemeenten die voor die verkiezing 
niet klaar zouden zijn worden wel verondersteld de gevolgen van de invoering van de Wet 
Maatschappelijke Ondersteuning op te vangen, waarvan ook nog niemand weet hoe die zal gaan 
aansluiten op diezelfde basis verzekering. Dat zoeken de zorgverzekeraars en de gemeenten maay 
uit. Daar moet wetgevend Den Haag zich nog op beraden. Dat bedenkt misschien wel in oktober 
dat het misschien toch maar allemaal anders moet. 

Hoezeer de prijs van de landelijke democratie ,moet worden opgevangen door de lokale is kennelijk . 
niet relevant voor de politieke pqrtijen die zich zulke zorgen maken om de kwaliteit en de compe
tentie van het lokale bestuur. Krokodillentranen, gebakken lucht en open deuren: zij hoeven alleen 
hun leden iets uit te leggen, zij hebben geen inwoners. 

Marijke Mous is adviseur bestuurscommunicatie en griffier in de gemeente Loenen 
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DE DUALE PROVINCIE VANUIT CS EN PS 

Provincialen in gesprek 
Provincies zijn nu, formeel, twee jaar duaal. Het is wennen, net als in gemeenten. 
Provincies blijken verschillende keuzen te maken, wat op zichzelf een positief 
teken is. In deze bijdrage bespreken twee 'provincialen' hun ervaringen. Ze gaan 
in op de verschillende manieren waarop de provincies Overijssel en Zuid-Holland 
met de dualisering omgaan. Ze gaan in op de houding van Statenleden, gedepu
teerden en de buitenwacht. 

DOOR CARRY ABBENHUES EN LINZE SCHAAP 

Linze - In Zuid-Holland werken we nu twee jaren duaal ; eigenlijk drie, als je de proefperiode 
meetelt. De ervaringen zijn wat gemengd, voor zover je na twee jaren al iets kunt zeggen. Er 
zijn vele goede bedoelingen uitgesproken, over kaderstellen, controleren en volk vertegen
woordigen. De Staten willen ook meer de provincie ingaan en minder vergaderen. En dat lukt 
ook, voor een deel. Heel voorzichtig zie je de Staten zich nu en dan wat dualer opstellen. Maar 
het gaat wel moeizaam. Dat er een erg breed college zit (PvdA, CDA en VVD) speelt ook mee, 
en het feit dat ze een ongelooflijk dik en gedetailleerd collegeakkoord gesloten hebben. 

Carry - In Overijssel is in de nieuwe Statenperiode gekozen voor 'ru.imte voor actie'. Dat ver
taalt zich voor de Staten en voor het college in vooral 'doen' in het duale stelsel. Geen diepgra
vende discussies over de structuren, de bemensing van de griffie, de regels, de procedures of 
over wat des colleges is of der Staten. Er is vooral gekeken hoe de rollen van volksvertegen
woordigen, kaderstellen en controleren kunnen worden waargemaakt en hoe deze rollen op 
een natuurlijke wijze passen in de beleidscycIus die we al kennen. Waar we ervaring mee heb-

. ben opgedaan, is om kaders te stellen in de zogenaamde 'startnotitie'. Daarin stellen de Staten, 
op voorstel van GS, de kaders voor een nieuwe beleidslijn, een nieuw beleidsthema. Ook is er 
ervaring opgedaan met een workshop over het meerjarig economisch uitvoeringsperspectief. 
Daarin verkenden de Staten de input voor ons werkgelegenheidsoffensief en gaven actielijnen, 
rollen van de provincie, instrumenten en indicatoren aan. Ik vind dit een goede invulling van 
het dualisme. Door input te leveren en controle-instrumenten te benoemen zijn de Staten 
beter in staat het GS-beleid te beoordelen en zonodig bij te stellen. De Staten gaan als commis
sie op werkbezoek of vergaderen in de provincie op lokatie als daartoe aanleiding is, bijvoor
beeld bij behandeling van een GS-besluit over het Regionaal Bedrijventerrein Twente. 

Linze - In Zuid-Holland proberen we dat ook wel. Maar we blijven toch erg ·steken in discus
sies over duale begrotingen en het SMART maken daarvan} Het is natuurlijk wel goed om na 
te denken over afrekenbare doelstellingen en zo. Maar het is voor mij wel de vraag of ·dat wel 
goed past bij het takenpakket van provincies. Misschien is het minstens zo belangrijk om 
regelmatig evaluaties uit te laten voeren. Ik ben ook erg blij dat we verplicht rekenkamers 
hebben. Alleen, de Staten als geheel zitten nog niet echt op die lijn. 

Over oude gewoonten 
Carry - De discussies in de Overijsselse commissies worden vaak nog met de gedeputeerden 

gevoerd, in plaats van met elkaar. De plenaire Statenvergadering wordt er niet echt boeiender 
op doordat er veel uit de commissies wordt herhaald . Ik moet wel zeggen dat de leden plenair 
meer met elkaar in discussie .zijn. 

Linze - In Zuid-Holland is het aantal commissies afgenomen; dat was ook een bewuste keuze. 
Tegelijkertijd zijn de commissies nog steeds erg groot. Vergaderingen van PS zijn ook bij ons 
vooral een herhaling van de discussies in de commissies. Natuurlijk, ook op onderdelen wordt 
er gediscussieerd, maar dat was voor de invoering van het dualisme niet echt anders . 
Interrupties komen beslist voor, soms reageren mensen ook inhoudelijk op elkaar. Maar erg 
scherp mag het allemaal niet worden, de wollen deken bestaat nog steeds. Onze . 
Statencommissies gaan wel wat meer op .pad, maar dat zijn toch vaak excursies in plaats van 
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hoorzittingen. En we kennen het eerste echte 
Statenonder~oek, naar vertragingen in de ver
nieuwing van infrastructuur. Dat is winst. 

Carry - Je ziet wel dat individuele fracties 
veel buiten het provinciehuis verblijven. Zij 
zoeken veelvuldig contact met bedrijfsle
ven, maatschappelijke organisaties, zoals 
CWI's2, boerenorganisaties, milieubewegin
gen'. Soms omdat er kwesties spelen, zoals 
de sluiting van de vliegbasis Twente, rumoer 
rond een werkvoorzieningschap, maar ook 
vaak omdat rijksbeleid in de maak is. 
Bijvoorbeeld de nota Ruimte. 

Linze - Je zou dus kunnen zeggen: s~hoor

voetend beginnen oude gewoonten van de 
Staten zelf wel wat te slijten. Wij staan nu 
voor een interne evaluatie en wie weet wat 
daar voor moois' uÜkomt. Maar ik ben toch 
wel een beetje bang dat Statenleden het 
woord 'dualisme' beter kennen dan de ver
wezenlijking ervan. Steeds weer zie je 
Statenleden aanvullende informatie vragen, 
steeds weer bemoeien zij zich met details, 
tot en met concrete subsidieverleningen aan 
toe. Hoe zou je dat om kunnen buigen? 
Helpt, bijvoorbeeld, de verkleining van de 
Staten daar wel bij? 

Carry - Vanaf het moment dat ik de poli
tiek instapte, herken ik volksvertegenwoor
digers die het van het detail denken te moe
ten hebben. Aan de grote lijnen, waar moet 
het naartoe, komt dit type niet toe. Dat 
heeft niet zozeer met het systeem te maken 
maar met de taakopvatting. Wat ik ook zie, 
is dat Statenleden van kleinere fracties vaak 
kiezen voor de grote lijnen, met oog voor 
het strategisch detail. Niet het minst 
gedwongen door tijdgebrek. In die zin zal 
het verkleinen van de Staten een zegen kun
nen zijn. In de grote fracties (15-25 leden) 
zal ieder toch met een beleidsdossier in 
beeld willen komen. Dat verzandt dan in 
detaillering die vi;lak de gedeputeerden niet 
willen kennen. Blijft als kritische succesfac
tor de competenties van het Statenlid. 

Linze - Ik ben het op zich met je eens, ook 
al zie ik bij ons soms ook kleine fracties erg 
detaillistisch bezig. Je ku'nt je overigens 
afvragen of de verkleining dan niet nog gro
ter had moeten zijn! Want ook al gaan we 
met eenderde terug, de grote fracties blijven, 
erg groot. Als voorbeeld: in Zuid-Holland 
hebben de grootste fracties momenteel 20 
leden; straks zal dat ongeveer 13 zijn. Ik 

zou zelf graag zien dat fracties af stappen 
van het idee dat iedereen lid van een vaste 
commissie moet zijn. Het zou zo mooi zijn 
als we gingen werken met commissies ad 
hoc en met rapporteurs of zo, zoals het 
Europese Parlement die kent. Lijkt me een 
interessant experiment! Voorlopig wordt er 
over de hele linie meer vergaderd, dat blijkt 
ook uit het IPQ-onderzoek naar de rechtspo
sitie van Statenleden.3 Dat is toch te gek 
voor woorden: het dualisme zou juist tot 
minder vergaderen moeten leiden! 

Over gedeputeerden 
Linze - En dan het college. Ik zie sommige 

gedeputeerden nogal worstelen. Sommigen 
zijn nog steeds de consensuszoekers en die 
blijven dus de Staten maar bedienen. Want 
de detailzucht van sommige fracties kent bij 
ons geen grenzen, het zijn net Kamerleden. 
Anderen zeggen weer te snel 'dit is onze 
bevoegdheid' en komen daardoor in de pro
blemen. Hoe ga jij daarmee om, als gedepu 
teerde? 

Carry - Bij ons zie je ook dat gedeputeer
den soms te snel toegeven aan de Staten 
(consensus) en gedeputeerden die gaan voor 
de discussie (is ook onderwerp van tussen
tijdse evaluatie geweest). Wij proberen dit te 
doorbreken door andere vormen (workshop, 
startnotitie) te kiezen, zoals ik hiervoor aan
gaf. Dan schets je een aantal perspectieven, 
geef je de Staten de mogelijkheid kade'rs te 
stellen en controlemechanismen in te bou
wen. So wie so proberen we GS-nota's meer 
dualistisch te produceren - of is het gewoon 
van betere kwaliteit, dat wil zeggen dat ze 
beter aansluiten op de behoefte. 

Over de ambtenaren 
Carry - Qver het algemeen zijn de beleids

nota's nog steeds te lang en te breedvoerig. 
Zij gaan vooral over het verleden , het 
heden, maar het wenkend perspectief voor 
de toekomst komt er vaak bekàaid af. 
Vervolgens zie ik dat de kern van de nota 
vaak in een brief aan de Staten wordt aange
geven, waarbij de bedoeling van het agende
ren vdor de Staten wordt genoemd. 
Daaronder ligt dan de nota waarover jij 
schrijft. 

Linze - Daaruit kun je opmaken dat ambte
naren nog veel moeite hebben met het 
schrijven van stukken in een duaal tijdperk. 
Vooral het inzicht dat na besluitvorming in 
het college van GS er ook nog eens een 
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besluit moet komen van PS is zwak. Ik heb 
net in de Statenjury gezeten voor de beste 
beleidsnota, daar word je niet vrolijk van. 
Vrijwel alle nota's koersten op. een bepaald 
besluit af. Slechts in een paar stukken was 
glashelder wat het probleem eigenlijk was, 
welke afwegingen te maken waren, welke 
opties voorhanden waren en op basis van 
welke argumenten je voor de ene dan wel de . 
andere optie zou kunnen kiezen . 
Standpunten van andere actoren, toch zo 
wezenlijk voor een middenbestuur, ontbre
ken dikwijls. 

Over de buitenwacht 
CarrY - Onze Statenleden doen hun uiter

ste best vooral buiten het provinciehuis te 
vertoeven en zijn op zoek naar agendapun
ten. Vaak blijven ze dichtbij de agenda van 
GS, .maar er zijn mooie voorbeelden te noe
men van anticiperend gedrag. (Nota Ruimte: 
wat betekent die voor de provinciale rol? 
Wat voor onze provincie? Wat zijn onze 
waarden? Kunnen gemeenten die behou
den?) Opereren politieke partijen die colle
geleden leveren anders dan partijen die 
geen collegeleden hebben? Hoe vullen die 
hun agenda? 

Linze - Ik denk dat dat verschilt per partij. 
Ik zie aan de ene kant vooral de 
Socialistische Partij. Die heeft een eigen 
agenda, ook al is die erg beperkt: ambulan
cevervoer op alle plaatsen binnen zeer wei 
nig minuten (ook al heeft de provincie daar 
nauwelijks invloed op), veelvuldig openbaar 
vervoer (ook al gaat de provincie daar niet 
in die mate over). De LPF aan de andere kant 
volgt veelal de GS-agenda. Groenlinks is bij 
voorkeur aan het vergaderen over details in 
het GS-beleid, maar komt ook met eigen ini
tiatieven. Maar of we werkelijk de ambities 

Noten: 

van het dualisme waarmaken?! Met dualise
ring zouden we de burger weer kunnen ont
dekken. Elzinga heeft het zelfs over revitali
sering van de politieke partijen. Hij is zijn 
geloof in de representatieve democratie niet 
kwijt. In Zuid-Holland zie ik er weinig van. 
Ja, wel van het vasthouden aan de represen-' 
tatie en de centrale rol van politieke partijen 
en fracties. Zelfs het opstellen door de 
Staten van een profiel van het duale 

. Statenlid was onbespreekbaar. ·En naar bui
ten gaan, de provincie in? Het enige wat 
men wil, is de communicatie .verbeteren, 
maar dan vooral die van GS. Alsof een 
moderne democratie niet veel meer is dan' 
uitleggen wat je als politiek en bestuur wilt! 
Hoe zie jij dat? 

Carry - Dat verbaast mij niet echt. 
Statenleden identificeren zich in het debat 
op de eerste plaats met hun politieke partij 
en daarna pas met het Statenlidmaatschap. 
Bij de coalitiepartijen is de band met GS nog 
steeds sterker dan die met de Statenfracties. 
Het dualisme heeft daar geen verandering in 
gebracht. De Vernieuwingsimpuis dualisme -
horen we trouwens helemaal niets meer van
zette terecht in op structuur- én cultuurver

'andering. Aan de laatste doen we echt te 
weinig. Er zijn sterkere ·prikkels nodig om 
inhoud te geven aan het naar buiten gaan, 
daarom voel ik wel voor jouw experiment à 
la Europees Parlement. Met de nadruk op 
experiment, want voor je het weet produce
ren we weer meer bureaucratie en daar 
wordt niemand vrolijk van. Zeker de burger 
niet. 

Carry Abbenhues is gedeputeerde van Overijssel van

uit de PvdA. Linze Schaap is voorzitter van de 066-

fractie in PS van Zuid-Holland. Beide zijn bestuurs

kundige. 

1. SMART = specifiek, meetbaar, acceptabel, realistisch en tijdgebonden. 

2. CWI = Centrum voor Werk en Inkomen. 

3. IPO = Interprovinciaal Overleg. 
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De verplaatsing van 
het, democratisch 
tekort 
De verantwoordelijkheden van de overheid, de markt en de gemeenschap onder
gaan een metamorfose in de Nederlandse verhoudingen. Het kabinet-Balkenende 11 
voert een grootscheeps hervormingsprogramma door met als belangrijkste doel 
de burger aan te spreken op zijn of haar eigen verantwoordelijkheden, marktpar
tijen op mogelijkheden en overheden op hun kerntaken. 

DOOR KIM PUTTERS 

Waar de discussie over bestuurlijke vernieuwing neigt te blijven steken bij gekozen burge
meesters en het kiesstelsel zien we in de praktijk van bijvoorbeeld zorg. en dienstverlening 
dat de relatie tussen burger en bestuur gestaag verandert. Welke mogelijkheden zijn er om de 
kwaliteit van dienstverlening lokaal een nieuwe impuls te geven en daar burgers directer 
invloed op te geven? Die vraag wordt hier behandeld aan de hand van de casus rond de Wet 

. Maatschappelijke Ondersteuning. 

casus: de Wet Maatschappelijke Ondersteuning (WMO)l 
De WMO zal andere wetgeving, zoals de Welzijnswet, delen van de Algemene Wet 

Bijzondere Ziektekosten (AWBZ) en de Wet Voorzieningen Gehandicapten (WVG) gaan ver
vangen. Gemeenten zijn in Nederland verantwoordelijk voor de uitvoering van de WVG, de 
ambulante verslavingszorg, collectieve preventie, en voor die taken die grenzen aan zorg 
en ondersteuning, zoals de sociale werkvoorziening, werk en bijstand en huisvesting. De 
gemeente lijkt de enige bestuurlijke laag die in staat is om de verdere integratie van men
sen met een beperking in de lokale samenleving gestalte te geven.2 De WMO legt de verant
woordelijkheid voor zorgtaken die kunnen worden omschreven als 'ondersteuning bij maat
schappelijke participatie' en voor de indicatiestelling en zorgtoewijzing bij gemeenten. De 
overheveling van extra taken zal gefaseerd verlopen, waarna gemeenten zelf bepalen op 
welke manier bewoners het beste kunnen worden ondersteund. De WMO stelt het resultaat 
voor de burger centraal en niet de manier waarop die zorg of ondersteuning wordt ver
strekt. Dát kan per gemeente verschillen. Het regelen van bijvoorbeeld vervoer voor een 
gehandicapte in Amsterdam vraagt immers om andere oploSSingen dan vervoer op het 
Friese platteland. Als het resultaat, zelfstandig leven, maar hetzelfde is. Gemeenten worden 
verantwoordelijk voor de samenhang in en toegankelijkheid van lokale voorzieningen. 

Nieuwe lokale verantwoordelijkheden 
Het aantal mensen met een beperking als gevolg van een ziekte is groot en neemt toe. 

Cijfers van de OESO gaan uit van 11 procent. Van deze mensen, ouderen, chronisch zieken, 
gehandicapten, psychiatrische patiënten, wonen er steeds meer zelfstandig. Het aantal ligda
gen in ziekenhuizen is de afgelopen dertig jaar gehalveerd (van ruim 16 naar 8 dagen gemid
delde verpleegduur in algemene ziekenhuizen). Dat betekent dat veel ontslagen patiënten niet 
genezen zijn, maar wel meer· behoefte hebben aan ondersteuning. Daarmee kunnen mensen 
met een beperking wonen, werken, communiceren en bewegen. Het huidige aanbod van voor
zieningen sluit hier niet goed op aan. De 'verschillende loketten' werken ondoelmatigheid in 
de hand. Een ouder echtpaar bijvoorbeeld, van wie de ene partner herstellende is van een ern
stige operatie, moet voor verschillende vormen van ondersteuning langs verschillende loket-
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ten. Deze beoordelen eerst afzonderlijk van 
elkaar de ernst van de beperkingen om daar
na de afzonderlijke delen van de ondersteu
ning toe te wijzen. Straks zit dat in één hand. 
Zorginstellingen gaan als vangnet fungeren 
als de ondersteuning binnen de gemeente niet 
langer een oplossing biedt. 
Gezien de bevolkingssamenstelling, de stand 
van de volksgezondheid en het belang om 
publieke voorzieningen dichtbij de burger uit 
te voeren, heeft decentralisatie van taken naar 
lokale overheden een aantal voordelen: 

• lokaal bestuur kan op kleinere schaal effi
ciënt, samenhangend en toegankelijk wer-
ken, 

• lokaal is het mogelijk om voldoende 
informatie over doelgroepen adequaat te 
verzamelen, 

• een overbelaste centrale overheid met 
een neiging tot overregulering wordt 
bestreden, 

• de democratische legitimatie wordt 
bevorderd (dienstverlening dichtbij de 
burger). 

Er kunnen echter ook argumenten contra deze 
decentralisatie worden ingebracht: 

• het is wenselijk uniform \:jeleid te ontwik
kelen, niet teveel verschillen tussen 
gemeenten toelaten, 

• sommige vraagstukken hebben een 
(inter)nationale reikwijdte, 

• de noodzaak om de kosten te beheersen, 
• gelijkheid van burgers vraagt om gelijke 

behandeling, 
• beleidsvoering op nationaal niveau kan 

efficiënter zijn (economy ·of scale). 

De rollen verdeeld 
Hoe kan het lokaal bestuur de voordelen 

van de decentralisatie benutten? Een nieuwe 
rolverdeling met tussen Rijk en gemeenten en 
tussen gemeenten en burgers is nodig. De 
gemeente als planner gaat uit van min of 
meer geordende beleidsprocessen volgens de 
fasen van probleemformulering, beleidsbepa
\ing, besluitvorming, uitvoering en evaluatie. 
De gemeente als regisseul' gaat uit van com
plexe interacties tussen wederzijds afhankelij
ke organisaties en instanties die met elkaar 
door de beleidsfasen heen tot consensus over 
de uitvoering van publieke voorzieningen 
moeten komen.3 Vele instanties in zorg, hulp
verlening en welzijn hebben meer ervaring en 
deskundigheid met zorg en dienstverlening 
dan gemeenten. De regisseursrol komt dan 
van pas, omdat daarmee die partijen bijeen
gebracht kunnen worden om ervoor te zorgen 

dat afstemming plaatsvindt en diensten aan 
elkaar worden verknoopt. Het lokaal bestuur 
zal zich moeten vergewissen van de behoef
ten bij burgers in de gemeenten en met 
woningcorporaties, zorginstellingen, huisart
sen, GGD-en, verenigingen en sociale diensten 
in overleg moeten treden over het leveren van 
zorg op maat. De gemeente kan daarbij finan
cieel, facilitair en communicatief te werk 
gaan, zodat draagvlak ontstaat bij hulpverle
ners om samen te werken. De landelijke over
heid zal de gemeenten wel instrumenten in 
handen moeten geven om in te grijpen als 
instanties niet bereid zijn tot samenwerking 
of zelfs tegenwerken, bijvoorbeeld financiële 
sancties of de mogelijkheid voor gemeenten 
om elders voorzieningen in te kopen. 
Gemeenten kunnen dan als inkoper van 
dienstverlening eisen stellen. 
Gemeenteraadsleden hebben verder een spe
cifieke rol bij het bepalen van lokale prioritei
ten en behoeften. Via een nota Lokaal 
Gezondheidsbeleid, maar ook bij ervaringen 
rond woonzorgzones en welzijn komen zij in 
aanraking met vele hulpverleners en vrijwilli
gers. Ze zullen op z'n Rotterdams 'met het 
notitieblok de wijk ingaan en de ontwikkeling 
van beleid direct verbinden aan de mogelijk
heden voor uitvoering en aan de te leveren 
prestaties'. De wethouders moeten zich over 
de resultaten verantwoorden, de hulpverle
ners over de kwaliteit ervan, maar de raadsle
den over de effectieve controle daarop. Dat 
betekent ook dat zij het lidmaatschap van 
gemeenschappelijke regelingen in het kader 
van arbeid, zorg en dienstverlening serieuzer 
moeten nemen en consequenter terugkoppe
ling moeten plegen naar raad en burgers. 

Paradoxale praktijken 
Het is de vraag of deze rolverdeling tot 

stand komt.4 In de eerste plaats bestaat het 
risico dat de decentralisatieparadox 
optreedt, hetgeen wil zeggen dat in het 
kader van decentralisatie van verantwoorde
lijkheden de centrale overheid opnieuw cen
traliseert in het kader van toetsing en con
trole. Dit doet zich ook in de sociale zeker
heid, het onderwijs en de volkshuisvesting 
voor. Gemeenten moeten inspelen op lokale 
omstandigheden, naar eigen inzicht hande
len en creatief zijn, maar het Rijk wil ook de 
gelijke toegankelijkheid, kwaliteit en doel
matigheid waarborgen. Als daartoe via toe, 
zicht en controle opnieuw de handelings
ruimte wordt dichtgeregeld treedt de decen
tralisatieparadox op en vervallen de voorde
len van c;le decentralisatie. De gemeente is 
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dan zetbaas van de landelijke overheid. Een 
weinig aantrekkelijke gedachte, omdat het de 
relatie met burgers niet versterkt. 
In de tweede plaats moet de legitimatiepara
dox voorkomen worden. De lokale betrokken
heid biedt mogelijkheden om de democrati
sche controle op publieke voorzieningen te 
versterken. Lokale politici en bestuurders 
staan d\chterbij de burger en diens behoeften 
en kunnen zich daarvoor direct verantwoor
den. Het ligt in de rede dat. veel kleine 
gemeenten de I}ieuwe taken in gemeenschap
pelijke regelingen en regionale verbanden 
onderbrengen om professionaliteit te bunde
len en geld ie besparen. Het risico dreigt dat 
bovenlokale voorzieningen (zorg, sociale dien
sten, onderwijs, veiligheid, milieu) verworden 
tot een vierde bestuurslaag die niet democra
tisch wordt gecontroleerd. Dat komt dan op 

. afstand van de burger in de wijk te staan. 
Decentralisatie van taken wordt dan ervaren 
als het doorschuiven verant
woordelijkheid van het Rijk 
zonder beleidsvrijheid en 
zonder dat de politieke ver-

voor extra gelden voor de implementatie 
ervan, zodat bij gemeenten bereidheid en 
draagvlak ontstaat om nieuwe taken voortva
rend ter hand te nemen. 

Nieuw democratisch tekort 
De casus rond zorg en dienstverlening is 

illustratief voor de veranderende verhoudin
gen tussen burger en bestuur. Via een regierol 
kan het lokaal bestuur met maatschappelijke 
organisaties en burgers prioriteiten vaststel
len, uitvoering faciliteren en adequaat verant
woording afleggen. De burger moet via eigen 
betalingen, inspraak en leveringszekerheden 
zijn eigen verantwoordelijkheid daarbij vorm
geven en bij een lokaal loket terecht kunnen. 
Het is echter nog belangrijker dat gemeenten 
creatief gebruikmaken van bestaande kennis 
en expertise over behoeften van burgers bij 
bestaande hulpverleners en vrijwilligers. Dat 
kim alleen als recentralisatie door de centrale 

overheid -via toezicht en 
co.ntrole- wordt voorko
men. De nationale politiek 
moet daartoe leren l0sla-

antwoording in de lokale 
gemeenschap plaatsvindt. 
Dit alles versterkt de ver
houding tussen burger en 
bestuur niet. 

De nationale 
ten en gemeenten in staat 
stellen nieuwe verhoudin
gen met burgers op te bou
wen. Een ander samenspel 
met Den Haag is onont
beerlijk. De beperkte 
bereidheid om de uitvoer-

politiek 
Om beide paradoxen te 
voorko'men is een passende 
rolverdeling tussen Rijk en 

moet leren loslaten 

gemeenten en burgers nood-
zakelijk. De burger heeft 
weinig aan een recht op zorg 
als de uitvoering niet ade-
quaat geregeld is. In Den Haag moet daarom 
gewaakt worden voor onuitvoerbare regelin
gen. Laat gemeenten de ruimte om zelf te 
organiseren met welke instanties het beste de 
zorg op maat geleverd kan worden. Als toet
sing achteraf plaatsvindt op resultaten (kwali
teit, beschikbaarheid, doelmatigheid en 
behoorlijk bestuur) ontstaat die ruimte. Een 
zorgpunt blijven wel de financiën. Net als bij 
de Wet Werk en Bijstand zal het bij de WMO 
nodig zijn dat Haagse politici zich inspannen 

Noten 

baarheid van beleid seri
eus te nemen, alsmede de 
verruwing van politieke 
omgangsnormen, verklei
nen voorlopig het draag-

vlak ,voor beleid en vergroten de kloof met 
uitvoerders en burgers. Daarmee leidt de 
decentralisatie in zorg en dienstverlening dus 
niet tot meer invloeds- en keuzemogelijkhe
den van burgers, maar eerder tot de verplaat
sing van het .democratisch tekort naar het 
lokaal bestuur. 

Kim Putters is Eerste-Kamerlid en gemeenteraadslid 

van Hardinxveld·Giessendam voor de PvdA. Hij werkt 

als bestuurskundige aan de Universiteit van Tilpurg. 

1. Bronnen: Ministerie van VWS, 2004-2005 . Zie ook www.minvws.nl 
2. Raad voor de Volksgezondheid en Zorg, Gemeente en zorg, Zoetermeer, 2003. Daarnaast het 

Briefadvies van de RVZ over de WMO, 2005. 
3. Zie ook P. Hupe en E.H. Klijn, De gemeente als regisseur, Utrecht, 1999. 
4. K. Putters, 'Naar een "deltaplan" voor de lokale zorg en dienstverlening', ProefLokaal, 

februari 2004, pp. 19-24. 
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Regenachtig met 
kans op zon 
Het regent een beetje dualisme in ons grijze land. In de kleine 500 gemeenten ver
trokken 145 wethouders tussentijds. Meer dan ooit. Besturen is er niet makkelij
ker op geworden. Verandering van spelregels eist altijd slachtoffers. De keeper 
die niet kon meevoetballen verdween bij het afschaffen van de terugspeelbal. Het 
spel is er sindsdien wel leuker op geworden. Is het bij het dualisme ook zo? 

DOOR ON NO VAN VELDHUIZEN 

Er is zonder meer beweging naar verbetering. Er zijn tal van leuke nieuwe initiatieven en -
inderdaad- er is ook een breed' spectrum van gevoelens. Van vrolijke verwarring tot verzuurde 
chaos. Het komt allemaal voor in al die 489 gemeenten. Dat ligt niet (alleen) aan het dualisme. 
We praten er wel zo over en daarmee doen we onszelf tekort. Andere zaken hebben minstens 
evenveel -zo ni'et meer- invloed. Meer dan de helft van de raadszetels is in handen van lokale 
partijen. Dat is een ingrijpende, goede ontwikkeling. De lokale democratie is direct en leeft. 

Transactiekosten 
Er zijn zo heel veel nieuwe, relatief onervaren raadsleden. Die brengen allemaal hun eigen 

cultuur mee. Het is er dan ook gevarieerder op geworden. Niet alleen maar onderwijzers en 
ambtenaren, maar ook ondernemers en vrije beroepen. Ook lokaal zegt men wat men denkt en 
smaakt partijdiscipline teveel naar het inleveren van het zo hoog gewaardeerde eigen 'gedach-

Van vrolijke verwarring 

tot verzuurde chaos 

tegoed'. Er zijn na de 'linkse kerk' dan ook 
heel wat kleine politieke geloofsgemeen
schappen opgerezen uit het vlakke polder
land. De eenmansfractie bloeit. De lokale 
politiek heeft zo een nog sterkere neiging 
tot versplintering en middelpuntvliedende 
krachten dan de landelijke. 
De woorden coalitie en oppositie zijn in 
toenemende. mate een relict uit het monisti

sche verleden. Een coalitiepartij omarmt het college bij successen en' zwijgt bij minder geluk: 
kig beleid of -ook dat komt voor- profileert zich met sch'erpe vragen aan de eigen wethouder. 
Pas bij dreigende of daadwerkelijke crisis duiken de begrippen weer op: de coalitie als veilig
heidsgordel voor de bestuurder. Wethouders zijn steeds minder politieke leiders. Ze moeten 
zelfstandig hun eigen politieke en maatschappelijke coalities smeden, op ieder onderwerp. 
Burgers en instellingen kunnen het ook niet meer even met de wethouder (politieke leider) 
regelen, zij moeten als het tegen zit alle fracties af om draagvlak te krijgen voor hetgeen men 
wil. Lang niet iedereen heeft dat door. De politieke markt (bijvoorbeeld Almere, Apeldoorn, 
Hoorn) is dan ook een fenomeen mede uit efficiëntie geboren. 
Het is ook duidelijk dat de transactiekosten (tijd) van besluiten hoger zijn geworden en de uit
komsten van besluitvormingsprocessen meer ongewis. Er zijn wel veel meer mensen bij 
betrokken. En zo is het met democratie. Het is een garantie voor legitimiteit, niet noodzakelijk' 
voor kwaliteit. De uitkomst kan nooit beter zijn dan datgene wat je erin stopt. De werking zit 
meer bij de mensen en minder bij de regeltjes. Die mensen hebben echter nog even tijd nodig 
om de lokale democratie weer wat stabiel te laten zijn en zo vertrouwen te laten ontstaan. 

Effectieve regeerperiode 
Voor velen komt de invoering van de gekozen burgemeester dan ook te vroeg. Als D66 zou

den we daar echt minder krampachtig over moeten doen. Een slordige invoering dient noch de 
democratie noch de partij en maakt beiden te kwetsbaar. Voor beiden is beslissená dat het 
goed en met lokaal draagvlak doorgaat. Nog is het vertrouwen in de lokale politiek (32%) aan-



pagina 26 • Idee • april 2005 • Thema: Lokale Democratie 

zienlijk hoger dan in de landelijke (17%) en 
Europese (15%) politiek. 
Tenslotte ben ik van mening dat het gehele 
lol«:ile bestuur, dus ook de raad, gediend 
zou zijn met een termijn van zes jaar. Voor 
zover ik weet wordt ner-
gens in Europa een burge-
meester direct voor vier 
jaar gekozen, meestal voor 

te dienen voor zo'n korte en ongewisse peri
ode van vier jaar? Een vraag naar goede 
bestuurders verdient ook een aanbod dat 
daarbij hoort. Laten we zorgen dat we uit de 
besten kunnen kiezen. Niet voor niets con-

stateert een Amerikaans 
rapport, opgesteld gedu
rende de Clintonperiode, 
dat het feit dat de besten 

zes jaar of nog langer. Die 
ervaring zouden we ter 
harte moeten nemen. Dat 
maakt het eenvoudiger om 
maatschappelijk resultaat 
te boeken. Het verruimt de 

De coalitie als elders en rliet bij de over
heid hun talenten ontwik
kelen een serieus gevaar 
is ('deeply troubling') voor 
de kwaliteit van het 
bestuur en daarmee, naar 
mijn mening, ook voor de 

veiligheidsgordel 

voor de bestuurder 
effectieve regeerp~riode 

van ·twee tot vier jaar. Een 
jaar gaat immers op aan 
inwerken en een jaar gaat 
op aan verkiezingsstrijd. 
Bovendien vergemakkelijkt het aanzienlijk 
d~ rekrutering van goede bestuurders. Welke 
burgemeester of wethouder verhuist met 
gezin en werkende partner naar stad of 
dorp (verhuisplicht!) om de lokale belangen 

kwaliteit van de samenle
ving. Terecht gaan dan 
ook de salarissen van de 
ministers in de volgende 

periode omhoog. Met zakkenvuilerij heeft 
dat niets te maken.. 

De auteur is burgemeester van Hoorn en lid van 

066. 
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Ni uw 
int r t urlijke 
verhoud in e ' t re pr staties 
De overheid werl<t aan één van de ingrijpendste moderniseringen van de afgelo
pen decennia. Dat is hard nodig, want de samenleving is drastisch veranderd en 
vraagt om effectief bestuur en een moderne, publiel<e dienstverlening. De moder
nisering heeft ooi< gevolgen voor de verhoudingen tussen de verschillende over
heden. 

DOOR JOHAN REMKES 

We hebben in Nederland lange tijd gedacht dat de overheid voor elk probleem een oplossing 
moest hebben. Die gedachte !{wam voort uit de jaren van de wederopbouw na de Tweede 
Wereldoorlog. De Nederlandse samenleving leverde in die jaren een indrukwekkende prestatie 
met de opbouw van de verzorgingsstaat. De overheid zou voortaan zorgen voor mensen die 
dat zelf niet konden. Daarvoor maakte zij een uitgebreid stelsel van wetten en regels. 

Naar een nieuw evenwicht 
Maar die ontwikkeling kreeg geleidelijk ook een keerzijde. Zowel overheid als samenleving 

raakten gewend aan een staat die alles wilde regelen voor haar burgers. Ook toen 
Ned.erlanders mondiger, welvarender en hoger opgeleid werden, bleven zij naar de overheid 
kijken bij problemen. De overheid hield die afhankelijkheid in stand door het oplossen van 
die problemen haast per definitie als haar taak te zien. Mijn partij de VVD én D66 hebben als 
eerste ingezien dat er een grens zit aan het aantal regels dat bijdraagt aan het algemeen 
belang. Boven die grens ondermijn je als overheld het potentieel van mensen om hun eigen 
leven te leiden, hmi eigen beslissingen te nemen, hun eigen problemen op te iossen en hun 
eigen verantwoordelijkheid te nemen. Dat mogen liberalen en democraten niet laten gebeuren. 
je belemmert daarmee immers de individuele ontplooiing en zelfredzaamheid. 
Daarom wil dit kabinet het evenwicht herstellen. Dat betekent zorgen voor hen die dat nodig 
hebben, kansen bieden aan allen. Minder regels maken, maar de regels die wel nodig zijn ook 
echt handhaven. Minder plannen, méér uitvoering. We streven dus naar een kleinere, maar wel 
sterke en effectieve overheid. Een overheid die dienstbaar is aan de samenleving, zonder zich 
overal mee te bemoeien. Dat geldt voor de overheid. Dat wil zeggen: voor ál/e overheden: Als 
minister van Binnenlandse Zaken en .Koninkrijksrelaties (BZK) vind ik het dan ook van het 
grootste belang dat Rijk, provincies en gemeenten zichzelf beschouwen als drie loten aan 
dezelfde stam. Gedrieën hebben we da:n ook nu de handen ineengeslagen om onze prestaties 
afzonderlijk én gezamenlijk te vergroten. Samen werken wij aan een relatie tussen burgers en 
overheid die past in de eenentwintigste eeuw. 

Nieuwe verhoudingen 
In de relatie tussen overheid en burgers vormen de verhoudingen tussen verschillende 

bestuurslagen een belangrijke factor. Nog te vaak is onduidelijk welke overheid waarvoor ver
antwoordelijk is. Daardoor ontstaat verschil van inzicht over de taken die elke laag op zich 
moet nemen. Taken worden daardoor soms gebrekkig uitgevoerd, of zelfs helemaal niet. Het 
komt voor dat ambtenaren van verschillende overheden onvoldoende op de hoogte zijn van 
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elkaars activiteiten. In het ongunstigste 
geval ont~taat een warboel van relaties en 
verantwoordelijkheden, terwijl we oplossin
gen voor. problemen nodig hebben. Mensen 
moeten kunnen weten met welke overheid 
ze te maken hebben en bij wie ze terecht 

_ kunnen met vragen. En welke overheid is in 
een gegeven situatie te beschouwen als de 
overheiá? Het stroomlijnen van de interbe
stuurlijke verhoudingen kan bijdragen aan 
een betere relatie tussen overheid en samen
leving en helpen om maatschappelijke vraag
stukken op te lossen. 

Code Interbestuurlijke Verhoudingen 
Nederland is toe aan nieuwe bestuurlijke 

verhoudingen. In 2004 is intensief en funda
menteel gediscussieerd over de aard van die 
verhoudingen tussen het kabinet, het 
Interprov.inciaal Overleg en de Vereniging 
van Nederlandse Gemeenten. Ik ben daar blij 
mee, want ingrijpende veranderingen horen 
het product te zijn van een.open debat waa
rin alle betrokken partijen hun zegje doen . 
Dat is gebeurd en het resultaat is een inspi
rerend en vernieuwend document: de Code 
Interbestuurlijke Verhoudingen. 
De Code bevat een gezamenlijke visie die 
gebaseerd is op drie uitgangspunten die een 
andere interbestuurlijke attitude met zich 
meebrengen dan we gewend waren. De basis 
voor de interbestuurlijke verhoudingen . 
wordt gevormd door de Gemeente- en de 
Provinciewet. 
Ten eerste: de overheden gaan niet uit van 
structuren, maar van maatschappelijke 
vraagstukken. De bestuurlijke ordening moet 
in dienst staan van het vervullen van maat
schappelijke opgaven. Problemen staan cen
traal. We noemen dit soms probleemgericht 
werken, maar in feite gaat het om oplos
singsgericht werken. 
Ten tweede: vraagstukken moeten worden 
opgelost door de bestuurslaag die daarvoor 
het best toegerust is. Taken en verantwoor
delijkheden moeten dus scherp en helder · 
verdeeld worden. Startpunt voor de bestuur
lijke ordening is democratische legitimiteit, 
effectiviteit en efficiëntie. Daarbij geldt dat' 
de financiële verhoudingen aansluiten bij de 
bestuurlijke verhoudingen. Een financieel 
arrangement kan cJus niet haaks staan op 
een gekozen verantwoordelijkheidsverde
ling. 
Ten derde: we streven naar bestuurlijke en 
financiële beleidsvrijheid voor decentrale 
overheden. Dat betekent nadruk op proces
sen in plaats van resultaten. Het Rijk 

bemoeit zich dari ook niet met de manier 
waarop resultaten tot stand komen. 
Gedetailleerd medebewind wordt terugge
drongen , evenals het aantal specifieke uitke
ringen. Ook wordt het verticale toezicht ver
eenvoudigd. 

'Decentraal wat kim, centraal wat moet' 
De uitgangspunten die Rijk, provincies en 

gemeenten met elkaar delen, komen voort 
uit het besef dat maatschappelijke opgaven 
zich .niet houden aan de grenzen tussen de 
bestuurslagen. Ook burgers spreken niet één 
bepaalde overheid aan, maar erkennen 
slechts de overheid. Welke overheid wat 
doet, wordt bepaald door het principe: 
'decentraal wat kan, centraal wat moet'. 
De verdeling van verantwoordelijkheden ver
eist bestuurlijk lef in twee opzichten. In de 
eerste plaats moeten bestuurders hun ver
antwoordelijkheid durven nemen. In de 
tweede plaats moeten zij óók het lef hebben 
om te zeggen dat een ander verantwoorde
lijk is. Dit laatste betekent bijvoorbeeld dat 
ministers tegen de Kamer moeten durven te 
zeggen dat zij ergens niet over gaan. 
Ministers - en zeker ook kamerleden - moe
ten andere bestuurslagen ook hun verant
woordelijkheid laten nemen. Het kabinet legt 
dan ook geen verantwoording af over taken 
die behoren tot de autonomie van decentrale 
overheden. 
Voorbeelden van heldere interbestuurlijke 
verhoudingen zijn terug te vinden in de Wet 
werk en bijstand, het Wetsvoorstel 
Maatschappelijke Ondersteuning, de nieuwe 
Wet bodembescherming, en de nota Ruimte. 
Ook op het terrein van Binnenlandse Zaken 
worden de uitgangspunten toegepast. Zo wil 
ik in het kader van het project Veilige 
Gemeenten beter de verantwoordelijkheden 
van Rijk en gemeenten duiden. Gemeenten 
moeten in de positie wórden gebracht om 
vervolgens hun verantwoordelijkheid te 
nemen. Als minister van BZK zal ik ze daar
aan ook houden. Dergelijke beleidswijzigin
gen zijn niet gemakkelijk en brengen vele 
dilemma's met zich mee. De Code 
Interbestuurlijke Verhoudingen biedt even
wel voldoende waarborgen om met elkaar tot 
overeenstemming te komen. 

Omgangsregels 
Naast de afspraken over inhoudelijke uit

gangspunten hebben de overheden in de . 
Code ook een:aantal omgangsregels vastge
legd over de wijze waarop we elkaar betrek
ken bij nieuwe beleidsvoornemens. We heb-
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ben afgesproken dat we elkaar tijdig infor
meren over nieuwe beleidsvoornemens die 
een andere overheid raken, zodat beleid 
desgewenst kan worden aangepast. Deze 
afspraak is wederzijds. Ik wil het als minis
ter van BZK dan ook horen van gemeenten 
en provincies indien beleid niet uitvoerbaar 
blijkt in de praktijk, voor problemen zorgt 
of decentrale overheden door andere partij 
en worden tegengewerkt. Mijn ministerie 
fungeert als loket voor zulke meldingen. . 
Kern van de omgangsregels is het besef dat 
verschillende overheden niet met elkaar 
moeten concurreren, maar gezamenlijk moe
ten werken aan één doel. Dat doel is niet 
gediend bij een rijksoverheid die decentrale 
overheden zoveel mogelijk regels oplegt, 
maar bij overheden die de vrijheid hebben 
om hun werk zoveel mogelijk naar eigen 
inzicht te doen. 

Toepassing 
De Code moet zijn succes in de toekomst 

bewijzen. Alle partijen zijn daarvoor verant
woordelijk. We willen dat de Code een 
levend, inspirerend document blijft. Daarom 
hebben we ons voorgenomen een aantal 
maatregelen te nemen. Die hebben bijvoor
beeld betrekking op het terugdringen van 
administratieve lasten in de bestuurlijke 
wereld. Ook voeren we een aantal verken
ningen uit. Gezamenlijk zorgen we ervoor 
dat de Code wordt toegepast. Als minister 

van BZK heb ik daarvoor een speciale ver
antwoordelijkheid. Ik houd in de gaten of de 
bestuurlijke verhoudingen effectief, effi
ciënt en democratisch gelegitimeerd zijn. Ik 
zal mij inspannen om processen te versnel
len en ik zal zonodig interveniëren. Mocht 
er dan toch iets te wensen zijn, dan kunnen 
de partijen elkaar daarover aanspreken tij 
dens het halfjaarlijkse Overhedenoverleg 
onder leiding van de minister-president. Een 
laatste strohalm is de Raad van State. De 
Raad zal een periodieke beschouwing 
opstellen over de interbestuurlijke verhou
dingen. Ook kunnen de verschillende partij 
en de Raad van State gezamenlijk om advies 
vragen over specifieke aangelegenheden. 

Dienstbaar 
De interbestuurlijke verhoudingen zijn 

direct van invloed op de kwaliteit van de 
overheid. De Code laat zien dat de partijen 
samen strev.en naar een efficiënte, dienstba
re overheid. Een overheid die uitgaat van 
maatschappelijke vraagstukken en op basis 
daarvan de verantwoordelijkheden verdeelt 
én neemt. Daardoor zullen alle overheden 
afzonderlijk beter presteren, met als gevolg 
dat de overheid als geheel beter functio 
neert. Daarmee bewijzen we de samenleving 
een dienst. 

johan W. Remkes is minister van Binneniandse Zaken 
en Koninkrijksrelaties. 
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Vasthouden · door 
loslaten 
In de Nederlandse bestuurlijke verhoudingen zoals die vorm gekregen hebben in 
de gedecentraliseerde eenheidsstaat, is altijd spanning. Gemeenten koesteren hun 
autonomie, het Rijk wil graag uniformiteit. Gemeentebestuurders zoeken naar dif
ferentiatie, proberen maatwerk te leveren, bestuurders op Rijksniveau willen een
duidigheid en eenvoud. 

DOOR RALPH PANS 

Een bekende uitdrukking in dit verband is dat gemeenten niet allemaal het wiel moeten pro
beren uit te vinden en dat het dus goed is dat een Haagse standaard wordt aangemaakt. Beide 
karikaturen zijn niet meer van deze tijd. De burger leidt een vluchtig bestaan, kan zich door 
de nieuwe informatietechnologie snel een beeld vormen van zijn omgeving binnen en buiten 
gemeentegrenzen. Die burger beschikt ook over aanzienlijk meer kennis dan vroeger en is 
goed in staat om te oordelen over het totale overheidsoptreden. Tegelijkertijd zijn burgers 
gesteld op privacy, op een persoonlijke behandeling en verwachten ze maatwerk van de over
heden. 
Deze moderne burger, die overigens in vele verschillende gedaanten optreedt (hoogopgeleide 
randstedelingen en ontheemde analfabeten uit de brandhaarden van de wereld), kan niet 
zoveel met gemeenten die zich voortdurend beroepen op hun eigen autonomie. Zij kan net zo 
min wat met een centrale overheid die alles uniform (en vooral veel) wil regelen. Lokaal 
bestuur en centrale overheid zullen dus op zoek moeten naar nieuwe vormen. Het ware echter 
beter die uitdrukking te vervangen door de beeldspraak van de circusact 'jongleren': vasthou
den door loslaten. Je hebt in die act meer resultaat door te leren loslaten dan door je angstval 
lig te richten het vasthouden van de ballen. 

Familie van benchmarks 
In veel gemeenten is men aan de slag met kwaliteitsinstrumenten. Bij de Vereniging van 

Nederlandse Gemeenten (VNG) is een familie van benchmarks in ontwikkeling. Een reeks van 
sectoraal gespreide instrumenten om prestaties te meten en te· vergelijken. Geen vergelijking 
met winnaars en verliezers, maar een poging om leerprocessen te organiseren. Als motto zou 
de uitspraak gebruikt kunnen worden 'wie autonoom wil zijn, laat zichzelf de maat nemen'.l 
In veel gemeenten maken bestuurders zich druk over de vraag of ze nog aansluiting bij de 
burger hebben. AI sinds de jaren zeventig is de relatie bestuur - bestuurden onderwerp van 
studie door wetenschappers en experiment door bestuurders (ver VOOT Fortuijn in de politiek 
verscheen). Gemeenten moeten hun autonomie en hun vertrouwen voortdurend op hun bur
gers veroveren. De klassieke benadering dat 'Wij bestuurders in Burgerdam maken zelf wel uit 
: . .' is niet vruchtbaar meer, nee zij stoot zelfs af. Burgers zijn niet geïnteresseerd in gesteggel 
tussen overheden. Voor hen zijn besteldebatten irrelevant. Zij willen een overheid die aan
dacht heeft voor effectiviteit, efficiëntie, draagvlak en vertrouwen. Ook moet helder zijn, wie 
verantwoordelijk is voor wat. Een heldere koppeling van taken en bevoegdheden. De burge
meester, gekozen of niet, is verantwoordelijk voor de openbare orde en veiligheid binnen 
zijn/haar gemeente. Die burgemeester moet over voldoende eigen bevoegdheden en instru
menten beschikken en zich verantwoorden tegenover de eigen volksvertegenwoordiging. 
Het is interessant dat in het kader van de ontwikkeling van de Code Interbestuurlijke verhou
dingen duidelijk is geworden dat we het in Grondwet en Gemeentewet nog zo slecht niet gere
geld hebben en dat het vooral een zaak is van goed bewaken. Dat inzicht is mede gebaseerd 
op het VNG-rapport Autonomie dat met hulp van hoogleraar bestuurskunde Fred Fleurke tot 
stand gebracht is. Het moge paradoxaal klinken, maar feit is dat juist met het oog op de posi 
tie van de gemeenteraden nog wel wat meer autonomie in het bestuurlijk denken meegenomen 
mag worden. Het gemak waarmee parlementariërs hiermee omgaan vraagt om bestuurlijke lef 
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van de zijde van ministers, ook dat is een 
aspect van de ministeriële verantwoordelijk
heid: hier gaan wij niet over, versta u met 
uw partijgenoten ter plaatse. 

Loslaten in betrokkenheid 
Het Rijk zal deze ontwikkeling moeten sti 

muleren, door zich goeddeels afzijdig te 
houden en door in haar eigen toezichtbeleid 
uit te gaan van het principe dat slechts mar
ginaal getoetst wordt als lagere overheden 
en maatschappelijke sectoren hun eigen 
kwaliteitssysteem goed op orde hebben. Dat 
is een lastige opgave. In de eerste plaats 

o 
'\ 

\ 

o 

omdat departementen veel goede medewer
kers hebben, die niets liever willen dan veel 
veranderen in het belang van de publieke 
zaak. Loslaten is niet aan de orde, omdat ze 
voor de inhoud gaan van het veiligheidsbe
leid, de milieu zorg etcetera. In de tweede 
plaats omdat in het mediaklimaat van dit 
moment een bewindspersoon elk moment 
van de dag naar de Kamer geroepen kan 
worden. Het leerstuk van de ministeriële 
verantwoordelijkheid drukt zwaar, de hypes 
(soms op grond van details) maken die ver
antwoordelijkheid soms ondraaglijk. 
Veel Rijksbeleid is gebaseerd op het princi-
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pe dat men kwaliteit naar lagere overheden 
en maatschappelijke sectoren brengt, terwijl 
het veel meer moet gaan om het halen van 
kwaliteit decentraal (incluis sectoren). Veel 
beleid in de fysieke sfeer, maar ook op bij 
voorbeeld een terrein' als veiligheid, wordt 
decentraal gemaakt. Van het veiligheidsbe
leid wordt 80% door lokale kaders bepaald. 
Dat betekent dat de uitvoering (inclusief de 
(decentrale!) bestuurlijke verantwoordelijk
heid hiervoor) versterkt moet worden en dat 
de controle op die uitvoering (in casu de 
gemeenteraad) daarvoor toegerust moet 

. worden. De politieke autonomie (1'!et gezag) 
moet worden versterkt, de beleidsmatige 
él,utonomie moet ingebed worden in goed 
geordende kwaliteitszorg. Bij dat laatste kan 
ook onderzocht worden welke rol burgers 
(panels, burgervisitaties) zelf kunnen spe
len. Dat alles staat onder het voorbehoud 
dat het Rijksapparaat en het parlement 
terughoudendheid in acht nemen. Ministers 
hebben daar een zware verantwoordelijk
heid in, zij zijn bepalend voor de sturing. 

Europa 
De traditionele spanning in de gedecentra

liseerde eenheidsstaat heeft door de ont
wikkeling van het Europees bestuursstelsel 
(de doorwerking van Europese regelgeving) 
een extra impuls gekregen. Er gaat een 
tegendraads effect vanuit. In eerste instantie 
geldt dat nationale overheden de bevoegd
hedentoedeling van lagere overheden zo 
moeten (her)inrichten dat Europese regelge
ving dwingend wordt geïmplementeerd. Het 
Rijk wordt door Europa afgerekend op de 
prestaties van de gezamenlijke overheden. 
De laatste jaren zien we een ontwikkeling 
waarin de Europese Commissie meer aan
dacht wil voor de uitvoeringspotenties van 
de decentrale overheden. [n 2004 heeft com
missievoorzitter Prodi 'de nieuwe gestruCtu
reerde territoriale dialoog' gelanceerd. Dit 
mag beschouwd worden als een onderdeel 
van de ontwikkeling naar een ruimere inter
'pretatie van het subsidiariteitsbeginsel 
(decentraal wat kan, centraal wat moet). Ook 
het meer expliciet maken van de principes 
van 'good governance' voor de Europese sta
ten past in die tendens. Zo bezien is de ont
wikkeling van Europa een nieuwe kans voor 

Noten 

het versterken van de lokale en regionale 
autonomie, niet in enge zin maar met een . 
moderne invulling. De steun die de VNG 
vindt in het Europees handvest voor de 
lokale autonomie in haar strijd voor een 
substantieel eigen belastinggebied is hier
van een iIIustratie. 2 

Investeren in vertrouwen 
Cruciaal voor het versterken van de lokale 

democratie is dat geïnvesteerd wordt in ver
trouwen, tussen gemeenten (decentrale over
heden) en het Rijk en ook tussen overheden 
en burgers. 'Zoals de waardin is, vertrouwt 
zij haar gasten.' Wie de burger als gast in het 
publieke domein voortdurend beschouwt als 
indringer die In de gaten gehouden moet 
worden, die moet niet vreemd opkijken wan
neer hij met gelijke munt wordt terugbe
taald. Dat geldt des te meer wanneer de 
overheden het op zichzelf en met elkaar niet 
zo nauw némen met fatsoensregels. Lange 
wachttijden, ondoorzichtige besluitvorming, 
evidente onrechtvaardigheden (ook al klopt 
het formeel) en zeker schendingen van inte
griteit en privacy ondergraven het' basisver
trouwen van burgers. Het vraagstuk van de 
autonome gemeente verschuift, zoals het 
vraagstuk van de autonome burger. Het 
maatschappelijke effect bepaalt de grenzen. 
Wanneer er geen oog meer is voor 'beteke
nisvolle resulta.ten' voor burgers in de kern
gebieden van het overheidsoptreden (veilig
heid, zorg en gezondheid, sociale en fysieke 
leefomgeving (inclusief integratie), onderwijs 
en educatie), dan ondergraaft de overheid 
haar legitimiteit. 
Het gaat er om dat de overheden gezamen
lijk de handschoen opnemen. Essentieel is 
de wisselwerking tussen lokale overheid en 
burgers in de verschiJlende rollen Bie zij ten 
opzichte van elkaar hebben (dienstverl~ner -
klant, gezagdrager - medeburger, gekozene -
kiezer, producent - coproducent van beleid). 

, Dit rolbewustzijn is als handvat voor de ver
houding met burgers van het hoogste 
belang. Het kan ook helpen in het rollenspel 
tusSen overheden en is in de zin een sleutel 
voor de moderne invulling van autonomie. 

De auteur is voorzitter van de directieraad van de 
VNG. 

1. Zie bijdrage Pans en Eigeman, 'Vertrouwen vragen, geven en verdienen', kwartaalschrift Goed Bestuur, 
maart 2005. 

2. Zie ,ook het VNG-rapPÇlrt van de' commissie Autonomie. 
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Politieke participatie, 
politieke ongelijkheid 
en . politieke educatie 
Binnenkort kunnen we het derde lustrum vieren van de 'kloof tussen burger en 
politiek'. In de rijke collecti~ metaforen in de retoriek over het feilen van het 
Nederlandse politieke stelsel is die kloof wel de meest persistente en misleiden'
de. Een voorbeeld van de gemakzucht waarmee dat beeld wordt gebruikt, leverde 
het eind vorig jaar vers~henen advies van de Raad voor het openbaar bestuur 
(Rob) met als titel Burgers betrokken, betrokken burgers.' Daarin veronderstelt de 
Rob dat burgerparticipatie kan bijdragen aan 'het dichten van de kloof tussen bur
ger en bestuur'. 

DOOR IVO HARTMAN 

Hij onderbouwt het bestaan van de kloof met een verwijzing naar het boek Het grote onge
noegen van Herman van Gunsteren en Rudy Andeweg. 2 Als de Rob niet was afgegaan op de 
titel maar op de inhoud van het boek, had hij geweten dat de auteurs zich juist afzetten tegen 
het 'kloofdenken'. Zij maken dUidelijk dat het een bestaansvoorwaarde is voor een parlemen
taire democratie dat volksvertegenwoordigers een zekere afstand bewaren tot de kiezers. 
Voorts laten ze uitvoerig zien dat uit empirisch onderzoek blijkt dat er sinds de jaren zeventig 
geen sprake is van groeiend wantrouwen tegenover politici of het politieke stelsel en dat poli
tieke belangstelling niet taant. Integendeel : zij constateren een lichte stijging in politieke inte
resse en bereidheid tot politieke participatie. 

Lage drempels 
Sommige politieke commentatoren betogen dat het probleem met de Nederlandse politiek 

juist het gebrek aan afstand is tussen burgers en bestuur. Zij redeneren dat veel burgers over
spannen verwachtingen van de overheid hebben, dat de drempels voor beleidsbeïnvloeding in 
het openbaar bestuur erg laag zijn, dat politici te vaak hun oren laten hangen naar media
gestuurde signalen uit de samenleving in plaats van zelf duidelijk en standvastig richting aan 
te geven en dat er (nog steeds) op verschillende beleidsterreinen een politiek ongezonde ver~ 
wevenheid bestaat tussen politiek bestuur en georganiseerde burgers in het maatschappelijk 
middenveld. 
Ja maar, roept nu de hardnekkige kloofdenker, heeft de Fortuyn-beweging van 2001/2002 niet 
aangetoond dat politiek en burgers wel degelijk van elkaar vervreemd zijn? Nee, die beweging 
heeft hooguit aangetoond dat de politieke elite zich heel bewust en gewild van een deel van 
het electoraat ,decennialang niets heeft aangetrokken op het punt van immigratie- en integra
tieproblemen. Het succes van Fortuyn bleek -ook daar is vrij veel betrouwbaar onderzoek naar 
gedaan- bijna geheel te verklaren uit zijn standpunten over immigratie, integratie en de islam. 
Zijn populariteit was de prijs voor enkele decennia uiterst effectieve taboeïsering van ervarin
gen: meningen en gevoelens van een substantieel deel van het electoraat over het complex 
'vreemdelingenbeleid, multiculturele samenleving en sociale veilig}1eid'. Op het gebied van 'de 
buitenlanders' was er inderdaad sprake van een kloof tussen een deel van het electoraat en de 
politieke elite, een kloof die door politici bewust in stand is gehouden. Voor het overige was 
het succes voor een politiek entrepreneur op rechts te voorzien3 omdat met de komst van het 
Paarse kartel de niet-confessionele rechtse kiezer geen politiek huis meer had. Fortuyn voor
zag in die rechtse oppositiebehoefte. 
Het succes van de LPF bij de verkiezingen was tegelijk een prachtige illustratie van de open
heid voor nieuwe bewegingen en partijen die het Nederlandse kiesstelsel biedt en een pl~idooi 
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voor behoud van evenredige vertegenwoor
diging. Het beeld van de groeiende kloof is 
dus misleidend, ook al omdat begrippen als 
'de burgers' en 'de politiek' of 'het bestuur' 
zo ongespecificeerd zijn dat ze voor analyse 
van politieke ontwikkelingen van weinig nut 
zijn. Maar natuurlijk hebben zich wel veran
dering,en in participatiepatronen voorge
daan . 

Veranderende participatiepatronen 
Het algemene beeld van verschuivingen in 

politieke participatie is inmiddels bekend: 
Lidmaatschapscijfers van politieke partij
en zijn sinds eind jaren zestig teruggelo
pen; hoewel de patronen daarin sterk ver
schillen per partij. De VVD heeft nooit 
meer leden gehad dan begin jaren tachtig, 
de PvdA had rond 1980 meer leden dan 
rond 1950, de kleine christelijke partijen 
houden hun aanhang al decennia vast en 
de SP is als kool gegroeid 

op politieke resultaten dan op identiteiten 
(als christen-democraat, liberaal, sociaal
democraat, etc.) 
Potentieel politiek actieve burgers, tussen 
de 15 en 20 % van het electoraat volgens 
Gabriël van den Brink,4 willen van tijd tot 
tijd best actief zijn maar zich niet langdu
rig binden en er niet veel tijd mee kwijt 
zijn. 
Deze groep burgers wil graag veel partici
patiekanalen tot haar beschikking hebben 
(stadsdebatten, interactieve beleidsvor
ming, referenda, buurt- en wijkorganisa
ties) maar ze zullen er spaarzaam, inci
denteel gebruik v.an maken. De 
Amerikaanse socioloog Michael Schudson 
spreekt van de 'monitoring citizen' : de 
burger die politiek redelijk volgt maar 
alleen in actie komt als zijn belangen drei
gen te worden geschaad of als een issue 
anderszins zijn belangstelling wekt. 5 

en heeft nu meer leden 
dan de VVD. In ieder 
geval hebben de grote 
volkspartijen hun eman
cipatoire werk gedaan, 
de traditionele achter-

Heeft de Fortuyn-
De afgelopen veertig jaar 
is politieke participatie 
verschoven van deelname 
aan de verzuilde politieke 
en standsorganisaties, via 
nieuwe politieke partijen, 
actiegroepen en nieuwe 
sociale bewegingen in de 
jaren zeventig, naar een 
veel individueler partici
patie vanaf eind jaren 
tachtig. Het politieke stel 
sel heeft zich steeds aan
gepast aan nieuwe partici-

beweging niet 

, bannen bestaan als zoda
nig niet meer. Hun 
belangrijkste functie is 
rekrutering en kandi 
daatstelling. De de-i deo
logisering en het streven 
naar maximale kiezers
aanhang maken het voor 
de grote meerderheid 

aangetoond dat 

politiek en burgers 

van elkaar 

vervreemd zijn? 

van politiek gematigde kiezers moeilijk 
om onderscheid te zien en voor partijen 
lastig om met onderscheiden programma's 
te komen. 
Opkomstcijfers lopen sinds begin jaren 
zeventig terug, zij het voor de Tweede 
Kamer veel minder dramatisch dan soms 
wordt gesuggereerd. De trend naar lagere 
opkomst bij gemeenteraadsverkiezingen 
en zeker bij Europese verkiezingen kan 
evengoed als een indicatie voor politiek 
inzicht en 'een goede inschatting van (een 
gebrek aan) politieke verschillen of rele
vantie worden geduid, als voor politieke 
desinteresse. 
Burgers zijn actiever geworden in kortlo
pende 'lichte' verbanden (lidmaatschap of 
donorschap van, vrijwilligerswerk voor 
milieu, mensenrechten, vluchtelingen, 
anti-discriminatie, hulp aan derde-wereld
organisaties) ; participatie is meer gericht 

patiebehoeften. Soms rea
geerde de politieke elite op maatschappelij 
ke druk, bijvoorbeeld eind jaren zestig en 
begin zeventig met democratiseringswetge
ving (universitair bestuur en ondernemings
raden) en openbaarheid van bestuur. Maar 
later liep de politieke elite voorop en schiep 
zelf nieuwe partiCipatiekanalen zonder dat 
bleek dat burgers daar veel behoefte aan 
hadden, bijvoorbeeld binnengemeentelijke 
decentralisatie en interactieve beleidsvor
ming. Recent vindt politieke participatie ook 
plaats buiten overheden om. Er is geen 
reden om bijvoorbeeld acties van milieu
organisaties tegen bedrijven of die van 
anders-globalisten tegen mondiale gouver
nementele organisaties als het IMF/de 
Wereldbank niet als politieke participatie 
aan te merken. Schematisch zouden we de 
ontwikkeling van politieke participatie zo 
kunnen weergeven: 
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Ontwikkeling dominante vormen van politieke participatie 

Vorm Brede collectieve representatie (late negentiende eeuw tot midden jaren 
zestig) 

Instituties Politieke partijen, vakbeweging, kerken, stands- en vrouwenorganisaties 

Acties Kiezen op partijen en partijvoormannen, trouw lidmaatschap, vrijwillig 
actief in levensbeschouwelijke organisaties 

. 
Formeel, staat lnfor:meel, maatschappij 

Vorm Functionele en territoriale Issue-gerichte belangenbehartiging 
decentralisatie (vanaf eind jaren (midden jaren zestig tot 
zeventig) tot begin jaren tachtig 

Instituties Gemeentelijke sport-, cultuur-, Actiegroepen, pressiegroepen, nieuwe 
vrouwen- en ouderenraden sociale bewegingen 
Deelraden, wijk- en dorpsraden, 
buurtbeheer 

Acties Kiezen voor raden ; oprichten/actief Buitenparlementaire actie, lobbyen, 
zijn in functionele raad, wijk- of meedoen aan kortlopende specifieke 
dorpsvereniging acties 

Vorm Individuele burgerparticipatie Buitenstatelijke politieke participatie 
(vanaf begin jaren negentig) (vanaf midden jaren tachtig) 

Instituties Co-productie van beleid, NGO's, maatschappelijk verantwoord 
interactieve beleidsvorming, ondernemen, 
referenda, herziening kiesrecht consumentenorganisaties, 

bewonersverenigingen 

Acties Direct kiezen functionarissen, Acties NGO's tegen bedrijvèn of 
stemmen in referenda, meedoen bijvoorbeeld IMF/Wereldbank 
aan beleidsvorming Gedrag ondernemers en 

consumenten, bewonersparticipatie 

Dit is een weergave van de ontwikkeling van nieuwe, dominante vormen van politieke partici
patie. In elke periode blijven manieren van participeren uit vorige perioden, zij het minder in 
het oog springend en vaak in wat andere vorm, wel doorgaan. . 

Gevolgen van decollectivisering 
Het proces van decollectivisering, van 

maatschappelijke differentiatie en fragmen
tatie heeft belangrijke gevolgen voor politie
ke participatie. Drie opmerkingen daarover. 
In de eerste plaats wekt de trend naar meer 
directe vormen van democratie (referenda, 
direct gekozen bestuurders, personalisering 
van het kiesrecht, interactieve beleidsvor
ming) de indruk bij burgers dat hun invloed 
groter wordt. Waarom dat niet het geval is 
zou 'theoretisch' uitgewerkt kunnen worden 

langs de lijn dat de invloed van grote collec
tieven (vakbeweging, massapartijen, grote 
sociale bewegingen, kerken) die de menin
gen en energie van grote groepen burgers 
bundelen, groter is dan die van een steeds 
wisselende, bij referenda en verkiezingen 
maar matig opkomende, losse massa bur
gers. Empirisch zouden we te raden kunnen 
gaan bij politieke systemen waar vormen 
van directe democratie al ruim worden toe
gepast. Burgers in bijvoorbeeld Californië of 
Zwitserland hebben bepaald niet het idee 
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dat ze meer invloed hebben, dichter bij 'de 
politiek' staan dan burgers van Nederland, 
Duitsland of Zweden.6·Als de trend naar een 
meer populistisch7 democratisch stelsel 
zich doorzet, is de kans groot dat meer bur
gers gedesillusioneerd raken. Nog steeds 
zullen grote groepen hun zin niet krijgen, 
hun kandidaat niet verkozen zien worden, 
terwijl er toch directe(r) democratie is. Actie 
en protest tegen directe kiezersuitspraken 
zijn gauw minder legitiem dan die tegen 
besluiten van een bestuur dat berust op 
representatie. 
In de tweede plaats brengt decollectivise
ring van participatie het gevaar met zich 
mee van vérgroting van politieke ongelijk
heid. Konden láagopgeleiden, sociaal-econo
misch zwakkere groepen in het oude stelsel 
voor hun belangenbehartiging steunen op 
vakbeweging, politieke partijen en kerken, 
ze moeten nu in toenemende mate individu
eel hun politieke bonen doppen. Gegeven de 
ongelijkheid van individueel sociaal kapitaal 
(kénnis, vaardigheden, netwerken), groeit de 
kloof - als we die toch vast willen houden -
tussen actieve, competente burgers en grote 
groepen laagopgeleide (deels allochtone) 
burgers. Ze hebben geen of nauwelijks nog 
effectieve politieke organisaties en velen 
voelen zich onmachtig om zelf op te treden 
en ontwikkelEm dus in hoge mate politieke 
apathie. Vooral in participatievormen op 
lokaal niveau die veel vragen van individue
le competenties speelt die ongelijkheid een 
rol. 

Een praktische conclusie van deze decollec
tiveringstrend in participatie kan niet 
anders zijn dan dat de behoefte aan politie-

Noten 

ke educatie alleen maar toeneemt. Meer dan 
ooit zijn mensen aangewezen op hun indivi
du'ele politieke en sociale vaardigheden. 
Vakbeweging en politieke partijen vervullen 
nauwelijks nog hun vroegere educatieve, 
p.olitiek socialiserende functies. Het onder
wijs speelt hierin de hoofdrol. Helaas is 
daar de trend 
a) dat aan burgerschap de breedst mogelijke 

invulling wordt gegeven: burgerschap 
staat dan gelijk aan aanvaard sociaal han
delen: ruzies uitpraten, .respect tonen 
voor andersdenkenden, rekening houden 
met anderen in de openbare ruimte, etc. 
Lofwaardige doelen maar democratisch 
burgerschap, het verwerven van politieke 
competenties blijft buiten beeld en 

b)dat onderwijs in de 'ca,non' van de 
Vaderlandsche Geschiedenis een grote bij
drage zal leveren aan de Nederlandse 
identiteit en daarmee aan 'inburgering' 
van allochtonen en jongeren. Ook hier 
geldt dat historische kennis, hoe zinvol 
ook, democratisch-politieke competenties 
fliet dichterbij brengt. 

Het gaat erom het aandeel actieve burgers 
(15% van het electoraat) ie vergroten en dat 
vereist, naast politici die in staat zijn helder 
uit te leggen waarom ze welke standpunten 
innemen 'en waarin die zich onderscheiden 
vàn die van andere partijen, een institutio
neel en inhoudelijk stevig programma voor 
politieke educatie, zowel voor jongeren als 
voor allochtone en autochtone laag opgelei
de ouderen. 

De auteur is politicoloog en verQonden aan het 

Instituut voor Publiek en Politiek. 

1. Raad voor het openbaar bestuur, Burgers betrokken, betrokken burgers, Den Haag, 2004 . Zie 
http://www.rfv.nl 

2. H. van Gunsteren & R. Andeweg, Het grote ongenoegen: Over de kloof tussen burgers en politiek, Haarlem, 

1994. 
3: Zie bijvoorbeeld j .j.A. Tho.massen et al., Politieke veranderingen in Nederland 1971-1998: Kiezers en de 

smalle marges van de' politiek, Den Haag, 2000. 
4. G.j.M. van den Brink, Mondiger of moeilijker? Een studie naar de politieke habitus van hedendaagse bur

gers, Den Haag, 2002. 
5. M. Schudson, The Good Citizen: A History of American Civic Life, New Vork, 1998. 
6. Zie voor een kritiek op het direct-democratische stelsel in Californië : F. Zakaria, The Future of Freedom: 

lIIiberal Democracy at Home and Abroad, New Vork, 2003. 
7. Populistisch is hier bedoeld als aanduiding voor een vorm van democratie waar intermediaire politieke 

organisaties - als politieke partijen of belangengroepen - marginaal zijn en burgers als individuen in ver
kiezingen en referenda hun voorkeuren duidelijk maken. 
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Is dit een. probleemwijk? 
NEE, ZE ZIJN JALOERS OP ONS 

INTERVIEW MET LEO OLFFERS 

Krijgt u thuis ook zo'n wijkkrant met daarin een activiteitenoverzicht vol bingo, 
knutselen en computerles? Eén van de redacteuren is bij zijn 'eigen buurtvereni- , 
ging' gaan vragen wat er nog meer gebeurt dan gezellige of leerzame activiteiten. 
Hij woont viereneenhalf jaar in de buurt en stapte op 14 maart voor het eerst het 
wijkcentrum binnen. 

DOOR WOUTER-JAN OOSTEN 

Leo Olffers is de voorzitter van Stichting Wijkberaad Laak Centraal. Hij ontvangt in een kan
toortje in Wijkcentrum LIPA, één van de voorzieningen in de wijk. Op de achtergrond is te 
horen dat er bingo wordt gespeeld in de grote zaal. De heer Olffers haakt in op de inleiding 
tot het interview, wanneer ter sprake komt dat Wouter Bos en andere politici naar koffiehuis 
De Aanloop komen. Leo. Olffers komt zelf ook in het koffiehuis op het Jonckbloetplein; maar 
hij benadrukt dat er op zulke plekken vooral 'prietpraat' plaatsvindt. Enkele mensen kunnen er 
de toon zetten door met stemverheffing te zeuren over de gemeente en de buitenlanders. 
Politici laten zich fotograferen in De Aanloop, maar het werk dat iets betekent voor de buurt 
wordt elders gedaan. Enthousiast vertelt Leo Olffers over twee actuele pogingen om de sfeer te 
verbeteren. Dit voorjaar kunnen de basisscholen in het stadsdeel Laak hun leerlingen laten 
deelnemen aan een dicht- en tekenwedstrijd onder het motto 'Samenleven in harmonie'. De 
heer Olffers heeft wethouder Jetta Klijnsma voorgesteld om een schoonmaakactie en feest te 
houden in de Antheunisstraat. In de Antheunisstraat viel de politie eind vorig jaar binnen bij 
terrorisme-verdachten die daarop reageerden met een handgranaat. Op 14 mei vindt het feest 
plaats. 

Foto: Herman Wouters 
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Straatvertegenwoordigers 
Het Wijkberaad Laak Centraal heeft 'straat

vertegenwoordigers' gezocht die zaken in 
hun directe omgeving melden aan politie of 
stadsbeheer. Ook wanneer een bewoner inci
denteel een klacht of een probleem heeft, 
helpt het Wijkberaad bij het contact met 
instanties. Burgers worden door gemeente, 
politie of verhuurders meer serieus geno
men indien Le'o Olffers ze vergezelt. De heer 
Olffers kan inwoners ook uitleggen wat er 
met een melding gebeurt en zo tegengaan 
dat mensen teleurgesteld raken. De kans op 
'nooit meer wat' van gehoord' is immers aan
wezig. Toch vindt Leo Olffers niet dat 
instanties onvoldoende oog voor burgers 
hebben. Zoals overal zijn er naast de 90 
mensen die je goed helpen, nog 10 die je 
niet zo graag van dienst zijn. Helaas ontle
nen burgers juist aan . die 10 medewerkers 
hun negatieve beeld van instanties als 
gemeente en politie. 
Wanneer je mensen uitlegt wat er voor hen 
wordt gedaan, zijn ze best bereid om ook 
zelf een bijdrage te leveren aan de leefbaar
heid. De heer Olffers merkt op dat het 
Wijkberaad met zo'n benadering voor een, 
project bij wijze van spreken 70 vrijwilli
gers vindt, terwijl een opbouwwerker 4 
mensen weet te mobiliseren. Het professio ~ 
nele welzijnswerk is hier niet de !)'leest doel
matige manier om de leefbaarheid te bevor
deren. Van bewoners mag je ook best ver
wachten dat ze zich inspannen, vindt Leo 
Olffers. Zwerfvuil, hondenpoep en gevaarlijk 
rijden zijn dingen die we onszelf aandoen. 
Probleemwijk 

Het Laakkwartier kent wat ver~oedering, 
vechtpartijen en is wereldwijd op TV 
geweest als schuilplaats van terroristen - is 
het een probleemwijk? De heer Olffers geeft' 
aan dat vanuit buurten als Spoorwijk, Laak 

, Noord en Laakhavens weleens met afgunst 

wordt gekeken naar wat het Wijkberaad Laak 
Centraal voor elkaar krijgt. Hij wijst trots 
naar buiten, waar een groot speelterrein is 
aangelegd. In de omliggende buurten wonen' 
meer allochtonen en hebben bewoners 
gemiddeld een lager inkomen. Daar zijn bij 
voorbeeld verschillende etnische verenigin
gen actief, die omwille van de leefbaarheid 
van de buurt zouden moeten samenwerken. 
Zeker indien een buurtvereniging vooral 
klachten verzamelt en er een negatieve sfeer 
heerst, worden mensen niet gemotiveert om 
zich in te zetten. In Laak Centraal werkt een 
groot aantal vrijwilligers samen. Wat de 
mensen hier motiveert is dat hun werk 
resultaat heeft, dat er ook leuke activiteiten 
zijn en dat ondermeer het gemeentebestuur 
de inzet zichtbaar waardeert. 

Wederzijds respect 
In Laak Centraal is de c4ltuur gegroeid dat 

je met elkaar overlegt en werkt aan oplos
singen. Er zijn individuele bewoners en ook 
buurtverenigingen elders in de stad die niet 
aarzelen om hun grieven direct publiek te 
maken. De media zullen een probleem graag 
uitvergroten. Leo Olffers heeft er alle begrip 
voor dat een wethouder die de ene week 
door iemand op TV West wordt aangeklaagtl, 
er weinig voor voelt om zich de andere 
week voor dezelfde persoon eens ext,ra in te 
spannen. Dankzij het wederzijds respect 
doet de heer Olffers eigenlijk nooit een ver
geefs beroep op collegeleden of ambtena
ren. Daarbij geldt wel dat je een lid van het 
college van B & W niet voor kleine zaken las
tig valt. 'Bovendien werken de korte lijnen 
met de stadsdeeIcoördinator en het politie
bureau uitstekend. Het voornaamste 'bezit' 
van een effectieve buurtvereniging is even
wel een actieve achterban. 

De auteur ;s redacteur van Idee. 
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"Een simpel 
knoppend i ng" 
OP CAMPAGNE IN UTRECHT 

Eind januari startte D66 Utrecht 'het grote enquête-offensief' in hun gemeente. In 
samenwerking met de programmacommissie stelde het campagneteam enquêtes 
op. Een grote groep vrijwilligers trok vervolgens de verschillende wijken in om de 
Utrechter vragen te stellen. Door middel van deze enquêtes willen zij peilen waar 
behoeftes, interesses en mogelijkheden liggen. De resultaten van deze actie en 
daaropvolgende acties, zal mede het verkiezingsprogramma voor de gemeente
raadsverkiezingen in maart 2006 bepalen. Half maart sprak Edwin Volbeda met 
drie jonge enthousiaste, gedreven en zeer commercieel ingestelde leden van het 
campagneteam: Maud Diepeveen (voorzitter campagnecommissie), Arjan Kleuver 
(secretaris campagnecommissie) en Bram Fokke (lid campagneteam). 

DOOR EDWIN VOLBEDA 

Ze missen de trots in hun partij. Bovendien vinden ze dat D66 zich teveel profileert als een 
intellectualistische partij . In plaats van de bekende D66-terughoudendheid en nuance moet je 

er juist voor gaan. Sta·ndpunten moeten met 
verve worden verdedigd. Uitdragen waar je 
voor staat. Maud: "Dus niet altijd de tegen
argumenten zelf aandragen en zeker niet 

Geen politiek op aanvraag voortdurend aan jeZelf twijfelen. Dat is niet 
commercieel." De zorg van de D66'ers over 
hun partij is begrijpelijk, aangezien D66 in 
de Utrechtse gemeenteraad slechts één 
zetel telt. Ooit waren dat er tien . Om D66 

uit het dal te trekken bij de komende gemeenteraadsverkiezingen lijkt een nieuwe campagne
strategie noodzakelijk. Maar allereerst, wat is nu eigenlijk de oorzaak van het vèrlies? 

Henk Westbroek 
Maud: "Belangrijkste reden voor het verlies van D66 is het populisme van Leefbaar Utrecht 

politicus Henk Westbroek geweest, die voortdurend op radio en TV te horen en te zien was. 
Ook schrijver RonaId Giphart, de lijstduwer van die partij en onwijs populair onder studenten, 
speelde toen een belangrijke rol. Men zegt dat wij o.nze zetels daardoor verloren hebben en ik 
ben het daar wel mee eens. Maar ik denk dat we ons ook niet voldoende in de media hebben 
laten zien. We moeten gewoon wat simpeler met issues .omgaan en ons niet alleen profileren 
als die intelligente partij." 
Arjan: "Het succes van bijvoorbeeld de SP is voor een belangrijk deel te verklaren uit het feit 
dat zij, in tegenstelling tot D66, zichzelf wèl in de media goed laten zien. We zijn geen SP, 
zeker inhoudelijk niet, maar we zien hen op dat punt wel als een voorbeeld." 
Maud : "Tijdens de Europese verRiezingen had de SP bijvoorbeeld de leuze 'Wij sturen een 
waakhond naar Brussel!'. Op deze manier geven ze duidelijk aan dat zij de macht zullen con
troleren . Een dergelijke leuze vergeet men niet, temeer omdat de SP dat overal blijft uitdragen. 
De SP is zeker inspirerend, maar de grootste inspiratiebron voor ons is toch wel het grote aan
tal enthousiaste jonge mensen die lid zijn geworden van onze afdeling." 

Jongeren 
Arjan: "De laatste zes maanden heeft onze afdeling 36 nieuwe jonge leden erbij gekregen. 

Dat is een unieke prestatie. Deze mensen worden vaak lid omdat ze van anderen hebben 
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gehoord dat het leuk is om actief t~ zijn bij 
onze afdeling, bijvoorbeeld bij de campag
necommissie. We hebben gemerkt dat jonge
ren vaak voor de vorm kiezen. Dat doen ze 
niet omdat de inhoud niet belangrijk is, geen 
D66'er is tegen inhoud, maar ze willen goede 
ideeën wel op een eenvoudige manier verko
pen." 

Maud: "De eerste intentie van onze actie was 
de burger zo laagdrempelig mogelijk te betrek
ken bij de politiek. We willen het gewoon wat 
simpeler maken. We zoeken een doelgroep op 
die wij interessant vinden en we stellen vragen 
die bij deze doelgroep past. We zullen met 
onze acties de nadruk vooral op jongeren en 
hoogopgeleiden leggen, omdat Utrecht in de 
eerste plaats toch een studentenstad is. Onze 
benadering spreekt aan. We vragen studenten 
bijvoorbeéld of ze willen dat discotheken lan
ger open zijn. Als blijkt dat een meerderheid 
daar een voo'rstander van is, dan gaan we daar 
wat aan doen. We moeten dat natuurlijk wel 
waar kunnen maken." 

Bram: "Je staat daar natuurlijk niet van, 'wat 
. willen jullie wat we voor je doen?'. Het is geen 
politiek op aanvraag. Het blijft uiteindelijk een 
enquête. We willen gewoon weten wat men 
vindt. Maar behalve op jongeren richten we 
ons natuurlijk ook op andere groepen. Als D66 
bijvoorbeeld zegt dat ouderen meer betrokken 
moeten worden bij het arbeidsproces, zouden 
we dit ouderen kunnen voorleggen. Ook stel
den we bewoners van Overvecht, tijdens de 
eerste actie, de vraag wat ze zouden willen ver
anderen aan hun wijk als ze zelf burgemeester 
zouden zijn. Eén van de bewoners antwoordde 
dat hij alle Marokkanen zijn wijk uit zou willen 
gooien. Daar is D66 natuurlijk niet voor. Het 
geeft wel aan wat mensen vinden, wat ze 
belangrijk vinden." 

Arjan: "Door middel van deze enquêtes leve
ren we input voor het partijprogramma. De 
programmacommissie is hier ook nieuwsgierig 
naar en heeft zelfs al resultaten opgenomen, 
bijvoorbeeld op het punt van veiligheid. Veel 
mensen maken zich daar zorgen over." 

Middelen 
Maud: "Met zo'n simpel knoppending, met 

aan de ene kant een groene knop en aan de 
andere kant een rode knop, met een tellertje .in 
het midden met hoeveel voors en hoeveel 
tegens confronteren we de -burger met hele 
concrete situaties. We staan hiermee zo dicht 
mogelijk bij de burger. Dat doen we natuurlijk 
niet alleen met het knoppending. We zullen 
ook Event Marketing toepassen, dat wil zeggen 
dat je andere 'vormen kiest dan gebruikelijk. Je 
verzint een event, een gebeurtenis, bijvoor
beeld tijdens het Europese referendum gaan 
wij geen flyers uitdelen zoals de meeste partij
en, maar wij gaan met een hele groep mime
spelers aan de slag: "Wij hebben geen stem, u 
wel, ga stemmen!", dat idee, weet je. We moe
ten op deze manier opboksen tegen grote rijke 
partijen zoals de PvdA. Deze partijen geven 
cadeautjes, krantjes, brochures, flyers en der
gelijke. Misschien gaan we ooit een enorm 
spandoek van de Dom af laten rollen." 

Bram: "De WO hebben we ook campagne 
zien voeren met een soort kar waar de fractie
voorzitter op werd gezet die met een mega
foon het winkelend publiek opriep voor zijn 
partij te stemmen. Ik denk niet dat je mensen 
zo aan moet spreken. Als je mensen, ook dege
nen die' geen vertrouwen hebben in de politiek, 
op de man af iets vraagt zijn ze vaak best 
bereid antwoord te geven. Dat hebben we erva
ren met deze actie." 

\ 

Modelfunctie 
Maud: "Niet alleen lokaal moeten standpun-

. ten dUidelijk naar voren worden gebracht, dat 
moet ook landelijk gebeuren. Bijna alle jonge
ren die actief zijn binnen de afdeling willen 
ook landelijk hun invloed laten gelden. We zien 
onszelf echt als een model voor de landelijke 
politiek." 

Bram: "We moeten het natuurlijk· nog waar
maken, maar we zijn wel overtuigd dat we op 
de goede weg zitten!" 

De auteur is redacteur van Idee 
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NIEUWE BECiINSELMANIFESTEN VOOR WO EN PVDA 

Een lesje bakens 
verzetten voor D66 
Tijdens het partijcongres op 29 januari 2005 heeft de Partij van de Arbeid een 
nieuw beginselmanifest aangenomen. Amper een maand later heeft de WO het 
concept Liberaal Manifest gepresenteerd. Wie de moeite neemt om beide manifes
ten te lezen en 'de inhoud naast elkaar te leggen, krijgt een aardig beeld van wat 
er zich links en rechts van D66 afspeelt. Een noodzakelijke excercitie voor ieder
een die 'nadenkt over de toekomst van de partij: know your enemy. Wat kan D66 
leren van de nieuwe beginselmanifesten van ~vdA en VVO? 

DOOR MENNO VAN DER LAND 

De twee beginselmanifesten hadden nauwelijks meer van elkaar kunnen verschillen , Het is 
duidelijk dat de twe.e partijcommissies die de manifesten hebben opgesteld, met een heel 
ander idee aan het werk 'zijn gegaan. Dit heeft bij de VVD geresulteerd in een 23 pagina's tel
lend document, dat (zo stelt het voorwoord) "vanuit de liberale idealen een visie op de toe
komst" geeft. Het Liberaal Manifest bevat niet alleen idealen, grondslagen, beginselen of hoe je 
het ook wilt noemen, maar ook een verdere uitwerking van die bèginselen met daaraan gekop
peld concrete voorstellen. Het manifest van de PvdA is veel minder uitgewerkt dan dat van de 
VVD. De PvdA heeft gekozen voor' een beknopt document van slechts 10 pagina's (met ook nog 
eens een groter lettertype) waarin alleen idealen en beginselen op hoofdlijnen worden 
beschreven. 

Fatsoenlijk 
De wijze waarop VVD en PvdA de huidige maatschappelijke en politieke ontwikkelingen 

benaderen, is totaal verschillend. De VVD noemt in haar manifest het gebrek aan vertrouwen 
in 'de overheid' het grootste politieke probleem van deze tijd. De liberalen constateren dat er 
wantrouwen en verwarring heerst. In kernachtige bewoordingen wordt de vinger op de zere 
plek gelegd: mensen zijn tevreden met eigen leven, maar ontevreden met de samenleving als 
geheel, er is wantrouwen tegenover een regelzuchtige overheid, angst voor criminaliteit en 
terrorisme, onvrede over de verloedering van de openbare ruimte, spanningen als gevolg van 
immigratie en politiek geweld bedreigt het vrije woord. Met deze probleembeschrijving sprin
gen de liberalen meer dan de PvdA in op de actuele politiek-maatschappelijke situatie. De VVD 
gebruikt die probleembeschrijving vervolgens om concreet lijnen uit te zetten naar de toe
komst. 
De PvdA daarentegen kiest, ik kan niet anders concluderen, voor het defensief. In het nieuwe 
beginselmanifest van de sociaal-democraten kenmerkt zich door een onomwonden negatieve 
toonzetting. De sociaal -democratie wordt omschreven als "een beweging die zich verzet tegen 
schending van mensenrechten, tegen onredelijke ongelijkheid van inkomen en macht, tegen 
armoede, tegen discriminatie en tegen uitputting en vervuiling van natuur en milieu" (cursive
ring MvdL). In het manifest wordt sterk de nadruk gelegd op de negatieve gevolgen van allerlei 
historische en actuele ontwikkelingen en wordt de PvdA geprofileerd als de waakhond die 
mensen wil beschermen tegen schrijnende omstandigheden en onrechtvaardigheid. Het klinkt 
bijna als een SP-achtig idealisme: de strijd tegen onrechtvaardigheid, onderdrukking en uit
sluiting. Daarbij valt het veelvuldige gebruik van de term "fatsoenlijk" op. De sociaal-democra- _ 
ten spreken van "het recht op een fatsoenlijk bestaan". Dit lijkt het belangrijkste streven van 
de hedendaagse PvdA te zijn: het opkomen voor een fatsoenlijk bestaan voor iedereen. 

Democratie 
VVD en PvdA hebben met elkaar gemeen dat ze de anonimisering van de macht en de 

bureaucratisering van het openbaar bestuur willen aanpakken. Maar daar waar de PvdA het 



houdt bij de constatering dat er sprake is 
van regel zuchtige bureaucratisering, gebrek 
aan uitvoeringsresultaat en gebrekkige 
democratische controle, komt de VVD met 
een reeks van uitgewerkte voorstellen om 
hier wat aan te doen: invoering van de geko
zen minister-president, hervorming van de 
ministeriële verantwoordelijkheid, verster
king van de controlerende macht van de 
Tweede Kamer, hoorzittingen met kandidaat
bewindslieden, individuele verantwoording 
door bewindslieden, decentralisatie, aanpak
ken van de bestuurlijke 'dichtheid', afschaf
fing medebewind, de mogelijkheid van refe
renda en Uawel) : invoering van de gekozen 
burgemeester. En dat zijn nog niet eens alle 
democratiseringsvoorstellen in het Liberaal 
Manifest. De liberalen presenteren hiermee 
een democratieparagraaf waar menig D66'er 
voor zal willen tekenen. 

Immigratie en integratie 
In beide beginselmanifesten wordt ruim

schoots aandacht besteed aan de gevolgen 
van de grote toestroom van nieuwkomers 
uit andere culturen. De VVD legt daarbij de 
nadruk op het feit dat hierdoor liberale 
waarden als de vrijheid van meningsuiting, 
de gelijkheid van man en vrouw, het verbod 
op discriminatie en de scheiding van kerk 
en staat onder druk zijn komen te staan. De 
PvdA wijst op de gevolgen van de toegeno
men diversiteit voor "de fundamenten van 
de fatsoenlijke samenleving". Politieke 
vluchtelingen blijven welkom, zeggen beide 
partijen, economische vluchtelingen worden 
alleen toegelaten als er behoefte is op de 
arbeidsmarkt, voegt de VVD daar aan toe. 
Respect voor en naleving van de kernwaar
den van de democratische rechtsstaat wordt 
door beide partijen van iedereen verwacht. 

Internationaal beleid 
De PvdA legt op het gebied van internatio

naal beleid sterk de nadruk op de negatieve 
gevolgen van mondialisering. De sociaal
democraten pleiten voor rechtvaardigheid, 
verkleining van ongelijkheid verkleinen, het 
afbreken van handelsbarrières tegen ontwik
kelingslanden, effectieve ontwikkelingshulp, 
en gerichte armoedebestrijding. De VVD 
besteedt geen aandacht aan dit aspect van 
het buitenlandbeleid. Ten aanzien van de 
Europese Unie delen PvdA en VVD het uit
gangspunt van subsidiariteit: Europa moet 
alleen doen wat niet (of minder goed) op 
een lager niveau kan . De VVD meent dat 
Nederland vooral via de eigen regering 
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invloed moet uitoefenen op het Europese 
beleid, de PvdA wil voldoende ruimte voor 
de nationale parlementen houden om 
publieke belangen als onderwijs, zorg en 
sociale zekerheid te blijven behartigen. 

Veiligheid 
De VVD zet zoals verwacht fors in op het 

thema veiligheid. "Het peil van de 
(gewelds)criminaliteit is onaanvaardbaar 
hoog", zo stelt het Liberaal Manifest. De 
VVD constateert een onbalans tussen het 
ontstaan van beleid en regels en het onver
mogen om dat beleid uit te voeren en die 
regels te handhaven en wil dat aanpakken 
door onder andere de vorming van een 
ministerie van Veiligheid, een DNA-data
bank, ontlasting van de rechterlijke macht 
(o.a. door bestuurlijke boetes en lekenrecht
spraak) en het aan banden leggen van religi
euze intolerantie. De sociaal-democraten 
benaderen het thema veiligheid op de voor 
hun bekende manier. Het PvdA-manifest 
noemt crimineel en asociaal gedrag, racisme 
en discriminatie, misbruik van sociale voor
zieningen, corruptie, fraude en belastingont
duiking als belangrijkste misstanden en 
stelt dat deze de maatschappelijke solidari
teit ondermijnen en om die reden sterk 
bestreden dienen te worden. 
Als er één onderwerp thuishoort in een 
beginsel manifest, dan is het wel het onder
werp grondrechten. In tegenstelling tot de 
PvdA zegt de VVD hier wel iets over: van 
nature gegeven omstandigheden (geslacht, 
geaardheid, etniciteit) verdienen volgens de 
liberalen bescherming boven sociale of zelf 
gekozen omstandigheden (religie). De huidi
ge prioriteit van de vrijheid van godsdienst 
is voor hen onwenselijk. Het non-discrimi
natiebeginsel wordt in het Liberaal Manifest 
het belangrijkste grondrecht genoemd. Een 
beroep op vrijheid van godsdienst mag vol
gens het manifest geen recht creëren dat 
anderen ontbreekt of dat aantasting vormt 
van lichamelijke integriteit. 

Sociaal-economisch beleid 
Zoals te verwachten viel, komen de ver

schillen tussen VVD en PvdA zeer pregnant 
naar voren in de passages over economie en 
sociale zekerheid. De VVD legt sterk de 
nadruk op de economische kant. "Een goed 
gereguleerde markt is een vrije markt", zo 
stelt het Liberaal Manifest. De VVD zet 
decentrale beslissingen, keuzevrijheid en 
eigen verantwoordelijkheid voorop en 
bepleit een onbelemmerde toegang tot de 
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markt en vrije mededinging. De PvdA stelt 
dat er meer is dan economie alleen. De soci
aal-democraten wijzen, zoals overal in hun 
beginsel manifest, op de negat.ieve gevolgen 
van economische ontwikkeling: "ongeremde 
economische activiteiten zitten de kwaliteit 
van het bestaan in de weg", "groei moet 
selectief en duurzaam zijn"en "onderne
mersgewijze productie is goed in het schep
pen van kansen, maar faalt in het geven van 
zekerheden". Ook wat betreft het werkgele
genheidsbeleid betreft hanteren liberalen en 
sociaal-democraten tegenovergestelde uit
gangspunten. De VVD stelt dat de overheid 
geen werkgelegenheid moet creëren, maar 
vrij ondernemerschap moet bevorderen, de 
PvdA beschouwt het streven naar volle.dige 
werkgelegenheid als een "centrale opdracht". 
En daar waar de VVD pielt voor de invoering 
van een 'vlaktax' (met één belastingtarief), is 
de PvdA vOOrstander van belastingheffing 
naar draagkracht. 
Deze verschillende benaderingen komen 
voort uit het fundamenteel andere mens
beeld dat liberalen en sociaal-democraten 
van oudsher onderscheidt. De VVD gaat uit 
van de individuele zelfredzaamheid : men
sen zijn in eerste instantie zelf verantwoor
delijk om in hun levensonderhoud te voor
zien. De PvdA stelt zich daarentegen op als 
de beschermheer van mensen: "Iedereen 
heeft recht op een dusdanig niveau van 
bestaanszekerheid dat men volwaardig aan 
de samenleving kan deelnemen. Alleen kan
sen bieden, zelfs gelijke kansen, is onvol
doende. Mensen hebben recht op zekerheid, 
de zekerheid van een fatsoenlijk bestaan." 
De klassieke tegenstelling tussen liberalen 
en sociaal-democraten heeft op dit punt 
niets aan onderscheidend vermogen inge
boet. De liberalen gaan uit van de mens als 
vrij individu, die door de staat zo weinig 
mogelijk belemmerd moet worden in het 
maken van zijn eigen vrije keuzes, terwijl 
de sociaal-democraten waarschuwen voor de 
afnemende bereidheid om verantwoordelijk
heid te dragen voor elk!lars lot en veelvuldig 
termen gebruikt al~ solidariteit, saamhorig
heid en lotsverbondenheid. 

Onderwijs 
Het grote verschil in detailniveau van de 

beide manifesten komt ook terug in de pas
sages over onderwijs. De PvdA beperkt zich 
tot het algemeen geformuleerde uitgangs
punt dat toegankelijk en kwalitatief hoog
staand onderwijs cruciaal is en iedereen de 
kans moet krijgen het beste uit zichzelf te 

halen. De VVD komt met concrete maatrege
len: een drastische verkleining van het 
departement van OCW, hervorming van 
Artikel 23, meer aandacht voor geschiede
nisonderwijs en lichamelijke opvoeding en 
een studiefinanciering die studenten onaf
hankelijk maakt van bijbaantjes. 

Onderbelicht 
Een aantal onderwerpen blijft in beide 

beginselmanifesten onderbelicht. Komt 
onderwijs er al redelijk bekaaid van af, over 
gezondheidszorg en welzijn wordt in beide 
manifesten niets gezegd. Demografische 
ontwikkelingen worden alleen belicht vanuit 
migratieperspectief, niet vanuit het perspec
tief van de ·vergrijzing. Teleurstellend is ook 
het uitblijven van een visie op mobiliteit, 
terwijl dat in één van de drukbevolkste 
gebieden ter wereld toch geen gering pro
bleem is. Ook over wetenschap en innovatie 
zeggen beide partijen weinig, behalve dan 
dat de VVD investeren in kennis en innova
tie erg belangrijk vindt. Over het thema 
duurzaamheid tenslotte wordt alleen opge
merkt dat het gebruik van fossiele brand
stoffen een groot probleem is en de ontwik
keling van alternatieven belangrijk. 

Open deuren 
Bij bovenstaande vergelijking tussen de 

twee nieuwe beginselmanifesten van PvdA 
en VVD past één kanttekening. Door het 
grote verschil in opzet en doelstelling van 
de twee manifesten, resulterend in twee 
documenten die van een heel ander detail ni
veau zijn, kan een vals beeld ontstaan. Het 
beeld dat de VVD veel concreter is en de 
PvdA zich beperkt tot vage omschrijvingen 
en open deuren. Terwijl de schrijvers van 
het beginselmanifest van de PvdA zich wel
licht beter hebben gehouden aan het con
cept 'beginselmanifest', een bondig basisdo
cument, waarin de uitgangspunten worden 
beschreven die de sociaal-democraten bindt 
en die hun verdere uitwerking vinden in het 
verkiezingsprogramma. De VVD wil met het 
concept Liberaal Manifest veel méér dan 
haar uitgangspunten herformuleren. Het 
Liberaal Manifest is het antwoord op de ver
warring die de partij - net als menig andere 
partij - een tijd lang in zijn greep heeft 
gehad na de moord op Pim Fortuyn en de 
politieke aardverschuiving van 2002. De 
liberalen willen met dit nieuwe beginselma
nifest de bakens verzetten, de VVD omvor
men tot een toekomstgerichte, liberale her
vormingspartij, die in heldere bewoordingen 



stelling neemt en met concrete voorstellen 
komt. Met dit nieuwe beginselmanifest in de 
hand, zal het schrijven van een nieuw ver
kiezingsprogramma de VVD weinig moeite 
kosten. 

En D66 dan? 
Wat kunnen de Democraten met boven

staande inzichten? Welnu, D66 zou de nieu 
we beginselmanifesten van PvdA en VVD 
kunnen gebruiken om haar eigen positie te 
bepalen, om uitgangspunten te formuleren 
waarmee de partij zich onderscheidt. Maar 
ik vrees dat D66 tot een 
fundamenteler inzicht 
moet komen. De belang
rijkste les die D66 uit de 
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zijn ook niet statisch. Met andere woorden: 
hoe staat het binnen D66 met het denken 
over die ideeën? Veel mensen binnen de par
tij vragen zich momenteel hardop af of D66 
de volgende verkiezingen wel overleeft. 
Iedereen is zich bewust van de moeilijke 
positie waarin de partij zich bevindt. Terwijl 
vele D66'ers zich in het 'Iand met hart en ziel 
inzetten voor de partij en de Tweede 
Kamerfractie van D66 hard werkt en goede 
voorstellen doet, verbetert de electorale 
postitie van de partij niet (in tegendeel) en 
neemt de onrust toe. De geschiedenis leert 

dat slechts weinig kiezers 
als vanzelfsprekend op 
D66 stemmen. 
Democraten moeten kie-

nieuwe beginselmanifesten 
kan leren, is dat zowel 
PvdA als VVD bezig zijn de 
bakens te verzetten. In 
beide partijen wordt nage
dacht over de toekomst en 
wordt het debat gevoerd 
over datgene wat hen bindt 

De PvdA kiest 
zers iedere keer opnieuw 
overtuigen van hun ideeën 
en voorstellen. Maar wat 
nu als de ideeënvorming 
stilvalt en de nieuwe voor
stellen uitblijven? Wat als 
er niet meer vooruit wordt 

voor het 

defensief 

en wat hen onderscheidt. 
Beide partijen zijn bezig 
lijnen uit te zetten naar de 
toekomst, visies te ontwikkelen en posities 
in te nemen. Als gevolg van dit proces veran
deren de verhoudingen in het politieke spec
trum. Links en rechts van D66 is volop bewe
ging. Maar binnen D66 ligt het debat zo goed 
als stil en wordt niet fundamenteel nage
dacht over de toekomst. Daar waar de poli
tieke concurrenten posities innemen, zit D66 
stilletjes in een hoekje te wachten. Maar 
waarop? Niets doen is het domste dat je als 
politieke partij kan doen. D66 heeft zich 
altijd geprofileerd als ideeënpartij, ideeën 
komen niet als vanzelf uit de lucht vallen en 

gekeken en niet meer 
wordt nagedacht over de 
boodschap waarmee de 
partij de volgende keer de 

kiezers wil overhalen om D66 te stemmen? 
Wachten totdat ander~n het politieke land
schap hebben herverkaveld betekent per 
definitie het einde van je eigen voortbestaan. 
Je kan van de nieuwe beginselmanifesten 
van PvdA en VVD vinden wat je wilt, maar 
het debat is in die twee partijen springle
vend. D66 staat stil en stilstand is achteruit
gang, dat is de belangrijkste les die de partij 
moet trekken. 

De auteur is politicoloog en auteur van Tussen ideaal 

en illusie - de geschiedenis van D66, 1966-2003 

Reageren op een artikel in Idee? Goed inhoudelijke ideeën over D66? Schrijf een artikel en 
stuur het ons! Bijdragen kunnen gemaild worden naar idee@d66.nl of gestuurd worden naar: 
Postbus 660, 2501 CR Den Haag, t.a.v. Redactie Idee. 
De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen in te korten of niet te plaatsen. 
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2005 IS GEEN REVOLUTIE-

JAAR 

En weer is het niet gelukt om de grondwet te veranderen. De geko

zen burgemeester is het correctief wetgevingsreferendum achterna 
gegaan: gesneuveld in de Eerste Kamer. Onze grondwet hoort tot de 
categorie 'rigide' grondwetten: heel moeilijk te veranderen. 
Wijzigingen moeten twee maal door beide kamers worden goedge
keurd, waarvan de tweede maal met een tweederde meerderheid. En 
na de eerste ronde moeten er verkiezingen worden gehouden, zodat 
de kiezers kunnen oordelen. Het is een procedure uit de tijd zonder 

politieke partijen; de tijd ook waarin kabinetsformaties en verkiezingen nog niets met elkaar te maken hadden. 
Die periode ligt ver achter ons. 

Stel je voor dat we nog steeds de procedure zouden volgen die onze voorouders bedachten. Dan was meteen na 
de eerste lezing de Tweede Kamer ontbonden en waren er verkiezingen gehouden zonder dat het kabinet was 
afgetreden. De verkiezingen zouden alieen maar zijn gegaan over de voorgestelde verandering; eigenlijk zou het 

een soort referendum zijn geweest. Maar in onze partijendemocratie zijn kamerverkiezingen vooral van belang 
voor de formatie van een nieuw kabinet. Daardoor is de ouderwetse procedure onbruikbaar. Het is dan ook al 
bijna een eeuw de gewoonte dat de herzieningsverkiezing wordt verpakt in de periodieke, vierjaarlijkse verkie
zing voor de Tweede Kamer. Geen kiezer die nog beseft dat er ook nog een grondwetsherziening is - en menige 
kamerkandidaat vermoedelijk ook niet. 

Dat stemt wel tot enige droefheid. 

Laat ik voorop stellen dat onze grondwet voor het wel en wee van de burgers weinig betekent. Er staan grond
rechten in, dat wel. Maar als de wetgever iets bedenkt dat daarmee strijdig is, mag de rechter dat niet veroorde
len. Volgens de grondwet mag hij "niet treden in de grondwettigheid van wetten". In de praktijk is dat niet zo 
erg, want de rechter mag wel toetsen aan internationale verdragen en daar staan ook heel wat grondrechten in. 
Onze grondwet is de op één na oudste ter wereld (de Amerikaanse is de oudste en die is nog moeilijker te veran
deren dan de Nederlandse). Die hoge ouderdom vindt je terug in datgene wat er wel in staat, maar vooral in wat 
er NIET in staat. Er staat bijvoorbeeld een heleboel in over de inrichting van het bestuur (ministers, commissaris
sen en burgemeesters worden door de koningin benoemd), maar er staat helemaal niets in over de begrippen 
rechtsstaat en democratie . Dat een kabinet moet aftreden als het niet meer het vertrouwen heeft van het parle
ment staat niet in de grondwet. Dat een kabinetsperiode normaal vier jaar duurt, staat niet in de grondwet. 
Over de procedure van de kabinetsformatie staat niets in de grondwet. Politieke partijen en fracties worden in de 
grondwet niet genoemd. 
Geen onbelangrijke onderwerpen. 

De vraag is natuurlijk waarom er zo veel ontbreekt. Daarover zijn fraaie betogen gehouden, maar erg geloof
waardig zijn ze niet. De verk/~ring is eenvoudig: de grondwet legt vooral vast wat van belang is voor de geves
tigde orde en de heersende politieke elite. En alles wat kan uitlopen op een beperking van de manoeuvreerruimte 
van de heersende elite blijft ongeschreven. De grondwet legt bestaande machtsverhoudingen vast, levert de basis 
voor de voortzetting van die verhoudingen en accepteert veranderingen alleen maar als de overgrote meerder
heid dat wil, en dat is maar zelden het geval. 
Dat is niet specifiek Nederlands. Het gebeurt elders ook. Maar het verschil met Nederland is, dat elders van tijd 
tot tijd revoluties of andere schokkende gebeurtenissen plaats hadden, die de bestaande orde ondersteboven 
gooiden en moderniseringen mogelijk maakten. 
Zo niet bij ons; wij polderen en passen een beetje aan. Pas als de schrik er goed in zit, doet de elite een stapje 
terug. Zoals in 1848 (Februari·revolutie) toen de rechtstreekse verkiezing van de Tweede Kamer werd ingevoerd 
en in 1917 (Oktober-revolutie) toen we het algemeen kiesrecht kregen. 
Maar 2005 is geen revolutiejaar en dus zullen we het moeten hebben van argumenten en overtuigingskracht. 
Alexander, doe je best. 

Mr. II Vis was lid van de Raad van State en oud-hoogleraar staatsrecht 
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Geen vuiltje onder 
de zon 
Met het klimaatverdrag van Kyoto is de aandacht weer op het voortbestaan van onze 
samenleving gevestigd. Sleutel daartoe is een duurzame energievoorziening, zonder 
welke alle andere inspanningen bij voorbaat tot mislukken gedoemd lijken te zijn. 

DOOR JAN WlllEM STORM VAN LEEUWEN 

Een duurzame energievoorziening moet aan vier voorwaarden voldoen: 
• voldoende capaciteit om de wereldvraag te dekken, 
• onuitputtelijk 
• zonder ongewenste neveneffecten voor mens en milieu 
• gemakkelijk toegankelijk en goedkoop. 
Dankzij de vorderingen van wetenschap en techniek blijkt het zeer goed mogelijk om aan al 
deze voorwaarden te voldoen. 

De wetten 
Het leven speelt zich af in een dunne schil om de aarde: de biosfeer. De mens haalt voedsel, 

mineralen en energie uit de biosfeer en uiteindelijk keert alle afval erin terug. Alle verschijn
selen in onze wereld gaan gepaard met energie-omzettingen, die zonder uitzondering verlo
pen volgens de fundamentele wetten van de natuur. Een heel belangrijke is de Tweede 
Hoofdwet, waarvan een van de omschrijvingen luidt: bij het vrijmaken van nuttig bruikbare 
energie uit minerale energiedragers (fossiele brandstoffen, uranium, fusiebrandstof) ontstaat 
altijd meer entropie ('rommel') dan met de vrijgemaakte energie kan worden opgeruimd. 
Deze wet heeft verstrekkende gevolgen. De 'rommel' die de mens tot nu toe heeft gemaakt is 
nu op wereldschaal merkbaar en staat een duurzame samenleving in de weg. Voorbeelden zijn: 
• toename gehalte van C02 en andere broeikasgassen in de lucht, met mogelijke gevolgen 

voor het klimaat, 
• overbevissing van de zeeën, 
• schaarste aan drinkwater, 
• erosie en verwoestijning van landbouwgronden, 
• afname van de biodiversiteit, 
• ontbossing. 

Minerale energiedragers 
Alle energie-opwekking uit minerale grondstoffen is principieel niet duurzaam, ten eerste omdat 

minerale hulpbronnen eindig zijn en ten tweede omdat alle entropie-effecten (de rommel) van de 
energie-omzettingen in de biosfeer terechtkomen. Dat betekent dat de kwaliteit van de biosfeer 
door gebruik van minerale energiedragers onvermijdelijk achteruit gaat. Schijnbaar kunnen plaatse
lijk nuttige zaken en verbeteringen tot stand worden gebracht, maar die gaan ten koste van meer 
rommel elders. 
Is kernenergie (uranium) een oplossing? Kernenergie dekt momenteel ongeveer 2,4% van de wereld
energIevraag. De thans bekende reserves uranium zijn nog toereikend voor ongeveer 50 jaar op dit 
huidige verbruiksniveau. Regionaal lijkt kernenergie misschien wel een aanzienlijke bijdrage te 
leveren. Maar aangezien klimaatsverandering een mondiaal probleem is, tellen op dat punt alleen 
mondiale cijfers. 
DIt alles is nog los gezien van de nog steeds onopgeloste problemen met het radioactieve afval. In 
feite kunnen deze problemen gezien worden als vertraagd vrijkomen van de rommel, maar de 
mens krijgt er mee te maken, hoe dan ook. 
Kernfusie is al 50 jaar lang in ontwikkeling en komt niet eerder dan over 50 jaar in beeld. Het is 
nog steeds met zeker of er ooit een fusiecentrale gebouwd kan worden die meer energie oplevert 
dan hij zelf verbruikt. 
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Schone energie 
De enige echt duurzame energiebron is de 

zon, niet alleen wegens de verwachte 
levensduur van de zon, maar ook o,mdat de 
entropie die onvermijdelijk samen met het 
zonlicht ontstaat op de zon blijft. Het zon
licht komt schoon, zonder ongewenste 
neveneffecten op aarde. Het ontstaan van 
het leven op aarde en van de biosfeer is 
geheel te danken aan zonlicht. Tenslotte 
zijn fossiele brandstoffen ontstaan uit 
plantaardig en dierlijk materiaal: de ingeslo
ten energie is eigenlijk fossiele zonne-ener
gie . 
Zonne-energie kan op verschillende manie
ren 'geoogst' worden: via wind, waterkracht, 
getijden, biomassa, warmtecollectors en 
fotovoltaïsche panelen. Met deze systemen 
wordt aan alle vier de voorwaarden voor een 
duurzame energiebron voldaan. Biomassa 
(plantaardig materiaal) alleen al zou ruim de 
helft van de wereldenergievooziening voor 
zijn rekening kunnen nemen, zonder beroep 
te hoeven doen op landbouwgebieden. 
Aardwarmte is ook een duurzame bron, 
maar die zal op wereldschaal nauwelijks 
betekenis hebben; plaatselijk wel, zoals op 
·IJsland. 

Elektriciteit uit zonlicht 
Fotovoltaïsche panelen zetten zonlicht 

direct om in elektriciteit, waarmee uit water 
waterstof gemaakt kan worden. Om een 
ruwe indruk te geven van de mogelijkheden: 
Bij de huidige stand van techniek zou een 
totale oppervlakte van 700 bij 700 km 
(ongeveer zo groot als Spanje), verspreid 
over de woestijnachtige gebieden van de 
aarde, voldoende zijn om de totale energie
vraag van de gehele wereld te dekken in de 
vorm van waterstof. Er is grote ruimte voor 
groei, niet alleen omdat de woestijngebie
den, op alle continenten, zo immens groot 
zijn, maar ook omdat er nog een aanzienlijk 
potentieel is voor rendementsverbetering 
van de huidige zonnecellen. 
De genoemde oppervlakte lijkt misschien 
groot, maar de gezamenlijke oppervlakte 
van alle steenkool- en uraniummijnen en 

Club of Rome 

van de · huidige olievelden is ook aanzienlijk. 
Daarbij kunnen worden opgeteld de opper
vlakten die ongeschikt zijn geworden voor 
bewoning of landbouw, door vervuiling, 
olielekken, besmetting met radioactieve 
stoffen (bij Tsjernobyl alleen al ongeveer 
150 000 km2) en dergelijke . 
Landen als de Verenigde Staten en China 
zouden op energiegebied gemakkelijk zelf
voorzienend en zelfs energie-exporteur kun
nen worden. Dit opent interessante econo
mische perspectieven. 

Waterstofeconomie 
In verband met duurzame energie wordt 

vaak over een waterstofeconomie gespro
ken, omdat waterstof een spilfunctie vervult 
als opslag- en transportmedium tussen wis
selende energiebronnen en wisselende 
vraag. Ook voor optimale benutting van 
kernenergie en fusie-energie zou overigens 
een waterstof-infrastructuur nodig zijn. 
Een waterstofeconomie zal voor de consu
ment misschien wel zichtbare veranderin
gen, maar geen verlies van comfort beteke
nen, integendeel. 

Rommel kost geld 
Duurzame energie zal op den duur altijd 

goedkoper zijn dan de minerale energiedra
gers. Het gebruik van minerale energiebron
nen gaat immers overmijdelijk en in toene
mend tempo gepaard met aantasting van het 
milieu. Om de gevolgen daarvan te vermin
deren is veel geld nodig. Die kosten hoeven 
niet gemaakt te worden met een energiesys
teem dat zijn entropie, zijn rommel, buiten 
de biosfeer laat. Bovendien hoeft zonne
energie niet aangeboord of gemijnd te wor
den, met steeds diepere putten en mijnen. 
Bij de huidige stand van techniek zijn er 
mogelijkheden te over voor het realiseren 
van een duurzame energievoorziening. Alles 
wat we nodig hebben is een brede, vooruit
ziende blik. 

De auteur is chemicus en secretaris van de Club of 

Rome/ Erasmus Liga, de Nederlandse afdeling van de 

Club van Rome. 

De Club of Rome, een wereldomvattende denktank van mensen uit wetenschap, bedrijf en 
beleidsvorming, streeft naar een brede bewustwording van de noodzaak tot en problema
tiek van een duurzame samenleving, maar ook van de mogelijkheden tot verwezenlijking 
daarvan. 
www.clubofrome.nl 
email: info@clubofrome.nl 
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Voorkom voortijdig schoolverlaten 

Grote aantallen leerlingen die het onderwijs verlaten zonder enig toekomstperspectief, 
dat is het beeld dat de media vaak schetsen bij het onderwerp voortijdig schoolverla
ten. De groep schoolverlaters is echter niet zo homogeen als waar men over het alge
meen vanuit gaat. Verschillende groepen jongeren verlaten het onderwijs om verschil
lende redenen. Ook de problematiek is in iedere groep anders. Bovendien zij" de pro
blemen niet in het hele land even groot. Tegenstrijdigheden tussen problematiek, 
beleid en praktijk zijn het gevolg. 

DOOR BARBARA JOllEN VAN WIJK 

Nederland wil zich profileren als kenniseconomie. In een kenniseconomie is scholing noodzake
lijk voor innovatie en economische ontwikkeling. Het opleidingsniveau van de bevolking geldt als 
een belangrijke indicator van de kwaliteit van de kenniseconomie. Om te zorgen dat men het 
onderwijs verlaat met een voldoende opleidingsniveau is het begrip 'startkwalificatie' ontwikkeld. 
De startkwalificatie geeft aan dat de jongeren in staat zijn zich als beroepsbeoefenaar op de 
arbeidsmarkt staande te houden. Zonder de startkwalificatie zou de kans groot zijn op een gebrek
kig ontwikkelingsperspectief in het arbeidsproces, langdurige werkloosheid en mogelijk zelfs cri
minaliteit. 

Uitval 
Aan de startkwalificatie-eis wordt voldaan als een beroepsopleiding is afgerond op minimaal 

niveau 2 van het mbo, een kort mbo-kwalificatie of twee met goed gevolg afgeronde jaren mbo. 
Ook havo- en vwo-gediplomeerden beschikken over een startkwalificatie. jongeren die het onder
wijs voor minimaal een'maand verlaten zonder startkwalificatie zijn, volgens de Regionale Meld- en 
Coördinatiewet, 'voortijdig schoolverlaters'. jongeren die enkel beschikken over een vmbo'-diploma 
of een mbo-diploma op niveau 1 zijn alleen in het bezit van een zogenaamde 'opstapkwalifi.catie'. 
Geen startkwalificatie dus, en daarmee zijn ze voortijdig schoolverlaters. 
In vergelijking met veel andere westerse landen is het aantal voortijdig schoolverlaters in 
Nederland tamelijk laag. Het voortijdig schoolverlaten concentreert zich in de grote steden, in de 
rest van het land is het probleem goed onder controle. jaarlijks vallen ongeveer 65.000 jongeren 
uit. Deze schoolverlaters kunnen worden onderscheiden naar schooltype, moment van uitval en 
leerplichtstatus. jongeren blijken vooral uit te vallen in het mbo (38 procent van de voortijdig 
schoolverlaters) en het vmbo (31 procent). Vooral in het mbo zijn de uitvalpercentages soms erg 
hoog: gemiddeld valt per leerjaar 17 procent uit. In het vmbo ligt dat percentage op bijna 4 pro
cent. Uitval vindt plaats zowel tijdens de cursusduur als na diplomering. 

Problematische schoolverlater 
Naar voortijdig schoolverlaten is de afgelopen jaren veel onderzoek gedaan. Daarnaast zijn tallo

ze maatregelen getroffen om uitval uit het onderwijs te voorkomen. Er is echter nog steeds geen 
volledig beeld van de problematiek. De cijfers die door de verschillende instanties worden gepubli
ceerd stemmen niet geheel overeen en zijn door verschil in definiëring van het voortijdig school
veriaten moeilijk met elkaar te vergelijken. Ook is niet duidelijk welke groep schoolverlaters met 
welke problematiek te kampen heeft en waar de jongeren op lange termijn terechtkomen. 
Met de startkwalificatie-eis is geprobeerd om de groep schoolverlaters te definiëren die niet in staat 
zou zÏjn om zich te redden op de arbeidsmarkt. liet probleem van deze definiëring is echter, dat 
tussen Jongeren die de startkwalificatie niet willen halen en jongeren die dat niet kunnen, geen 
onderscheid wordt gemaakt. Hierdoor staat een groep schoolverlaters geregistreerd die ondanks 
dat ze voortijdig het onderwijs verlaten, toch naar kunnen heeft gepresteerd. Het heeft geen zin 
deze jongeren weer terug te sturen naar het onderwijs om alsnog een startkwalificatie te gaan 
halen. 
Daarnaast worden jongeren die wel in staat zijn om zich staande te houden op de arbeidsmarkt 
voortijdig schoolverlaters genoemd, terwijl jongeren die hiertoe niet in staat zijn soms niet-proble
matisch worden genoemd. Jongeren met een afgeronde vmbo opleiding of een opleiding op niveau 
1 van het mbo blijken vrijwel altijd tevreden met de situatie na hun schoolverlaten, terwijl zij vol
gens de definitie voortijdig schoolverlaters zijn. Het toekomstperspectief van jongeren die uitvallen 
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na het behalen van hun havo- of vwo- diploma 
is nauwelijks beter dan dat van vmbo-gediplo
meerden. 
Desondanks worden zij beschouwd als jonge
ren die zich goed op de arbeidsmarkt kunnen 
redden en krijgen zij dus nauwelijks hulp aan
geboden. 

Structurele aanpak 
In navolging van de afspraken die gemaakt 

zijn op de Europese top in Lissabon in 2000 
wil het kabinet dat het aantal voortijdig 
schoolverlaters fors afneemt: in 2006 met 30 
procent tot 49.000, en in 2010 met de helft tot 
ongeveer 35.000. Het ministerie van OCenW 
geeft in haar visie op de toekomst van het 
voortgezet onderwijs aan, dat het probleem 
van het voortijdig schoolverlaten in 2005 en 
2006 aangepakt gaat worden door middel van 
doorgaande leerlijnen, leerplichtinstrumenten 
en vaker leren in de praktijk. 
De aanpak van het voor.tijdig schoolverlaten is 
voornamelijk gericht op het vmbo en op de 
overgang tussen vmbo en mbo. Preventie 
vindt plaats door middel van doorlopende, 
individuele leerwegen zodat het onderwijs 
wordt aangepast aan de individuele leerling. 
Het belang van persoonlijke begeleiding wordt 
benadrukt. Daarnaast wordt een voorzichtig 
begin gemaakt met het vergroten van het aan
deel van het leren in arbeidsorganisaties in de 
basisberoepsgerichte leerweg van het vmbo. 
De Rijksoverheid probeert problemen met het 
jeugdbeleid aan te pakken door middel van de 
operatie JONG. Daarnaast verleent zij subsidie 
aan nieuwe schooltypen die leren aantrekkelij
ker willen maken voor leerlingen. Gemeenten 
nemen maatregelen door middel van het 
Gemeentelijk Onderwijs Achterstandenbeleid, 
het Grote Stedenbeleid en het 
Onderwijskansenbeleid. Vaak komen hier 
regionale projecten uit voort. Voor niet-plaats
bare jongeren zijn Time-out projecten ontwik
keld. 
Het curatieve beleid krijgt met name vorm via 
de leerplichtwet en de RMC-wet, waarmee 
geprobeerd wordt om de schoolverlaters terug 
te leiden naar het onderwijs of naar een pas
sende plek op de arbeidsmarkt. De registratie 
van het school verlaten is door de invoering 
van de RMC-wet in 2001 verbeterd; er ont
breekt echter nog veel informatie. Registratie 
gebeurt regionaal waardoor verschillen in regi
stratiemethoden tussen gemeenten bestaan. 
Hierdoor is een vergelijking van de ernst van 
de situatie tussen verschillende regio's vrijwel 
onmogelijk. Daarnaast wordt alleen de groep 
voortijdig schoolverlaters geregistreerd, waar-

door de problematiek van andere schoolverla
ters (bijvoorbeeld havo/vwo gediplomeerden) 
ondUidelijk blijft. Verder blijkt een groot deel 
van de geregistreerden slechts tijdelijk uit te 
vallen om later weer in te stromen in het 

. onderwijs. Met de komst van het onderwijs
nummer zal de registratie landelijk beter gere
geld worden, maar onvoldoende gegevens zul.
len worden opgeslagen enjof openbaar 
gemaakt om een volledig beeld te krijgen van 
de problematiek. 
Scholen vinden het huidige beleid vaak niet 
doeltreffend. Ze willen liever de vrijheid en de 
middelen tot hun beschikking krijgen om de 
problemen zelf op te lossen. Het voortijdig 
schoolverlaten vraagt om creatieve, vaak indi
viduele, oplossingen en daarom willen ze 
structurele veranderingen in de school in 
plaats van tijdelijke externe projecten. De 
nadruk moet liggen op een preventieve en niet 
op een curatieve aanpak. Bovendien moet de 
bureaucratie afnemen. 

Differentiatie en decentralisatie 
Bij de huidige aanpak van het voortijdig 

schoolverlaten wordt te veel naar gemiddelden 
gekeken. De verschillen tussen groepen 
schoolverlaters zijn groot. Vergaande en gedif
ferentieerde registratie is van belang om een 
compleet beeld te krijgen van de problema
tiek. Daarbij dient rekening te worden gehou
den met de competenties van de jongeren. De 
koppeling van registratiesystemen maakt het 
mogelijk te achterhalen voor welke groepen 
schoolverlaters de situatie zorgwekkend is en 
in welke regio's veel problemen zijn. Het 
beleid kan dan beter worden toegespitst op de 
schoolverlaters die werkelijk in de problemen 
komen. 
Scholen zullen een grotere autonomie moeten 
krijgen. Zij kunnen dan de problemen aanpak
ken die ze zelf ervaren. Wetgeving en bureau
cratie mogen de scholen daarbij niet belemme
ren. Het geld moet niet worden geïnvesteerd 
in tijdelijke projecten, maar in structurele ver
beteringen in de scholen zelf of in door 
gemeenten gecoördineerde, in netwerken 
georganiseerde, hulpverlening. Goede evalua
tie en communicatie zorgen er voor dat alle 
scholen en jongeren profijt hebben van de 
effectieve initiatieven. 

De auteur studeert Onderwijskunde aan de 

Rijksuniversiteit Groningen en deed in opdracht van het 

Kenniscentrum D66 onderzoek naar voortijdig school

verlaten. Het rapport "Voorkomen van voortijdig school

verlaten; de noodzaak van differentiatie en decentrali

satie" is te bestellen via info@d66.nl. 
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PUBLICATIELIjST 
KENNISCENTRUM D66 
Bundel: 
Drugs & Drang - over roesmiddelen, veiligheid & gezondheid, 
februari 2004 - Bundel ter voorbereiding op de conferentie 
onder dezelfde naam die de wetenschappelijke bureaus van 
vijf politieke partijen - CDA, D66, Groenlinks, PvdA en van de 
WO - op 26 maart 2004 hebben georganiseerd. Kopieer- en 
verzendkosten. 

Onderzoeksrapporten: 
Voorkomen van voortijdig schoolverlaten - de noodzaak van 
differentiatie en decentralisatie, BarbaraJollen van Wijk - april 
2005. 

Investeren In Innovatie - Knelpunten en oplossingen voor het 
Investeren", innovatie - Knelpunten en oplossingen voor het 
MKB, Erie Tanja - januari 2004. 

Het lichaam als wachtwoord - De invoering van biometrie in 
reis· en identiteitsdocumenten, Marjolein Bouwers - december 
2003. Kopieer- en verzendkosten. 

Onderwijs: de sle. tel tot Integratie? - Een onderzoek naar 
integratiebevorderende maatregelen in het onderwijs, Tamara 
Schellings - juli 2003. Kopieer- en verzendkosten. 

IndivIdualisme en Individualisering - Een onderzoek naar de 
opvattingen van de leden van D66, Martijn Verhagen - maart 
2003. Kopieer- en verzendkosten. 

De opvattingen van D66-ers over het straffen van 
wetsovertreders - Een beschrijvend onderzoek, Nienke Moor -
november 21)02. Kopieer- en verzendkosten. 

D66 en levensbeschouwing - Een onderzoek onder leden en 
politici van D66, Annelien 8redenoord -Juli 2002. Kopieer- en 
verzendkosten. 

Publicatiereeks Sociaal-Liberale Perspectieven: 
Om Holland staat geen hek - Han Entzinger, najaar 2002, € 7,-. 
Pnonteiten bij immigratie en inburgering. 

Toegang in drievoud -Arthur Docters van Leeuwen, Theo 
Hooghlemstra, Erwin Muller, Carel Tielenburg en Christiaan de 
Vnes, voorjaar 2002, € 7,-. Een pleidooi voor actualisering van 
de democratische rechtsstaat. 

Tussen intemationale rechtsorde en nationaal belang -Jan 
Hoekema, Rienk Terpstra en Rob de Wijk, voorjaar 2002, € 7,-. 
Het Nederlandse buitenlands en veiligheidsbeleid herzien. 

Risico's delen en risico's nemen - Kees Goudswaard en Udo 
Koek, najaar 2001. € 7,-. Trends en uitdagingen in de sociale 
zekerheid. 

Betrokken Ondernemerschap - Alexander Rinnooy Kan, Gerard 
Schouw, Chnstlaan de Vnes, najaar 2000, € 7,-. Over de 
betekeniS van verantwoord ondernemen. 

VolksgezondheId in het perspectIef van de burger - Henk 
Leenen, voorjaar 2000, € 7,.. Naar een sociaal-liberaal beleid 
op het gebied van de volksgezondheid. 

Als u nu twee of meer uitgaven In de se ne Sociaal liberale 
Perspectieven bestelt, dan kosten de uitgaven per stuk € 5,00 

Conf rentieverslag n: (Kopieer· en verzendkosten) 
'Appèl op Europa', april 2004. 
'Drugs &0 Drang - over roesmiddelen, veiligheid &0 
gezondheid', februan 2004. 
'De gekozen burgemeester: hoe en wat?', oktober 2003. 
'Staten In de Steigers', juni 2003 .. 
'Na de oorlog · hoe nu verder?', april 2003. 
'De wereld IS groter dan Den Haag', februari 2003. 
'De Uitbreiding van de EU en het milieu', december 2002. 
'Maklng a difference - on corporate social responsibility', 
april 2002. 
'Het Amenkaans bUitenlands beleid', april 2002. 



Mijn idee 
IEDEREEN OP EIGEN BENEN 

Solidariteit is zo langzamerhand het meest misbruikte woord in de Nederlandse taal. Solidariteit 
betekende ooit dat je je verbonden weet met mensen die het minder goed getroffen hebben dan jü. 
Inmiddels betekent solidariteit het met hand en tand verdedigen van ooit verworven sociale rechten. 
Het overeind proberen te houden van een onhoudbaar sociaal systeem. Maar wat is er sociaal aan 
een systeem dat er voor zorgt dat mensen die nog tot van alles in staat ZÜn dat vooral niet doen? Dat 
mensen aanmoedigt minder te werken in plaats van meer? 

Ondertussen maken we ons zorgen over al die Polen die hier graag komen werken, over de ICT die 
geruisloos naar India verdwünt en de productie die in hoog tempo naar China gaat. We hebben ons 
uit de markt geprüsd en er komt te weinig produktiefs voor in de plaats. We klagen over gebrek aan 
innovatiekracht. Wat wil je na een kwart eeuw hardnekkig bezuinigen op de bron van onze kennis, het 
onderwüs! We zeuren tegen elkaar over te weinig ondernemerschap. Maar je bent wel gek als je 
ondernemer wordt in Nederland. je loopt vooral veel risico, zeker als je ook nog personeel aanneemt. 

'Bouwen met ZZP'ers' staat er op een bord langs de weg bÜ Rotterdam. Met ZZp'ers, zelfstandigen 
zonder personeel, heb je geen gedoe. Dat ZÜn mensen die hun eigen boontjes doppen. Die zelf voor 
hun arbeidsongeschiktheidsverzekering zorgen - of niet, of met mate. Die zelf hun 
oudedagsvoorziening regelen - of niet, of wanneer het hen uitkomt. Die geen beroep doen op 
collectieve voorzieningen. Die niemand de schuld kunnen geven als het tegenzit, hoogstens zichzelf. 
Mensen op eigen benen. Die hoor je nooit zeggen dat het asociaal is dat mensen ook langer werken 
als ze ook langer leven. Of dat het oneerlük is dat verworven rechten niet meer van toepassing ZÜn. 

Waarom voortaan niet iedereen op eigen benen? Iedereen die wil werken verhuurt zich als kleine 
zelfstandige. Voor korte of langere tüd, aan een of meer partÜen. Iedereen regelt zün eigen zaakjes 
zelf. Alles op maat, altüd naar wens. Niemand wentelt meer iets af op de gemeenschap. Niemand is 
een ander meer tot last. je organiseert je eigen levensloop. Alle collectieve regelingen worden 
overbodig. Vervangen door individuele regelingen en persoonlüke arrangementen. Er is geen 
penSioengerechtigde leeftüd meer. je mag werken zo veel en zo lang je wilt. Niets moet, alles mag. En 
voor wie niet wil of kan werken - studenten, huismoeders, bejaarden - is er een basisinkomen. Omdat 
we in een beschaafd land wonen waar we echte solidariteit belangrük vinden. 

ri J 
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VRIJHEID VERSUS VEILIGHEID 
3 Inleiding op het thema Security or privacy? 

DOOR ARTHUR OLOF EN EMILY VAN DE VUVER 

5 'Privacy en veiligheid bijten elkaar niet'. Interview met Jacob Kohnstamm 
DOOR PAULINE SCHROOYEN EN ARTHUR OLOF 

10 Wie naar de VS wil vliegen mag niet zeuren, Interview met 
veiligheidsfunctionarissen van KLM 
DOOR RINKE ZONNEVELD 

13 Onder het mom van devotie, Interview met terrorisme-expert Jessica Stern 
DOOR WILLEM OFFENBERG EN ARTHUR OLOF 

1 5 West-Duitsland en de RAF 
DOOR HUGO NIEBER 

20 De EU en de strijd tegen het terrorisme 
DOOR GUS DE VRIES 

24 Privacy en veiligheid op internet: Bestaande bevoegdheden ruimschoots 
toereikend 
DOOR SjOERA DIKKERS 

27 Bewaarplicht verkeersgegevens: Onhaalbaar, onbetaalbaar en onnodig 
DOOR JUDITH VAN ERVE 

30 Big Brother is already watching us 
DOOR JAAP VAN GINNIKEN 

32 Vrijheid en Veiligheid: Een liberaal antwoord 
DOOR LORD ALDERDICE 

36 Signalement Het minste kwaad 
DOOR DIRK VERHOFSTADT 

EN VERDER 

39 De rationele consument bestaat niet 
DOOR DILIA LEITNER 

41 Nieuwe WTO topman heeft Europa als voorbeeld 
DOOR DAAN DIEDERIKS 

43 Lagere lonen of het huishouden uitbesteden? 
DOOR DAVID HOLLANDERS 

45 'Wakker worden, het is crisis!' 
DOOR FRITS GROTENHUIS EN KEES SCHOUTEN 

49 Autovrije dag als opmaat voor duurzaam verkeersbeleid 
DOOR ROLF SCHIPPER 

VASTE RUBRIEKEN 
19 Van Lierop 
23 Marijke Mous 
38 Jan Vis 
52 Mijn Idee 
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Security or privacy? 

"Door een gebrek aan leiderschap komen regeringen hun belofte van een wereldorde geba
seerd op mensenrechten niet na. Ze volgen een gevaarlijke, nieuwe agenda, waarbij de taal van 
vrijheid en gerechtigheid wordt gebruikt voor een beleid gestoeld op angst en onveiligheid. 
Daarin wordt zelfs geprobeerd de definitie van marteling te herschrijven", aldus Amnesty 
International bij de presentatie van haar jaarboek 2005. In de strijd tegen het terrorisme wor
den niet alleen veiligheidsmaatregelen verscherpt, maar wordt vooral veel nieuwe wetgeving 
afgekondigd omdat dit nodig zou zijn om vroegtijdig potentiële terroristen op te pakken. De 
prijs daarvoor is de inperking van burgerlijke rechten. Bescherming van de privacy raakt zo 
ondergeschikt aan het beschermen van de veiligheid. 
Is dat nodig? En hoe ver moet, kan of mag dit gaan? Hoe verhoudt vrijheid zich tot veiligheid? 

Het Liberal International congres in mei stond in het thema van vrijheid en veiligheid. Het 
Kenniscentrum werkt aan een Sociaal Liberaal Perspectief over dit onderwerp en organiseerde 
11 april het debat 'Het kaf en het koren, over de terroristische dreiging in Nederland'. Ook de 
redactie van Idee boog zich over de verhouding tussen vrijheid en veiligheid en is op zoek 
gegaan naar een antwoord op de vraag hoeveel vrijheid we op mogen en willen geven voor 
veiligheid en of deze processen omkeerbaar zijn. 

Volgens jacob Kohnstamm bijten veiligheid en privacy elkaar helemaal niet. Idee-redacteuren 
Arthur Olof en Pauline Schrooijen spraken met de voorzitter van het College Bescherming 
Persoonsgegevens. "Een samenleving is opgebouwd uit heel veel elementen, veiligheid is er 
een van ( .. ) en ook de zekerheid dat er zorgvuldig met persoonsgegevens wordt omgespron
gen, maakt onderdeel uit van dat sociale kapitaal. Het levert vertrouwen op en is dus mede 
basis voor welvaart, welzijn en sociale cohesie. Daarom ben ik overtuigd dat je er altijd op 
zijn minst over moet hebben nagedacht als je privacy, persoonsbescherming in het bijzonder, 
iets minder zwaar op de voorgrond plaatst dan voorheen." De vraag om meer bevoegdheden 
vindt Kohnstamm onterecht. 
Europese luchtvaartmaatschappijen komen klem te zitten tussen de Verenigde Staten - die 
afgifte van passagiers gegevens eisen en zware sancties stellen - en de privacy-wetgeving bin
nen de Europese Unie, die afgifte van dergelijke gegevens nu juist verbiedt. Redacteur Rinke 
Zonneveld sprak met de hoogste veiligheidsfunctionarissen van de KLM over de vraag waar de 
verantwoordelijkheid van de luchtvaartmaatschappij ophoudt en die van de overheid begint. 

De Amerikaanse terrorisme-expert jessica Stern doet momenteel onderzoek in Nederland : "Als 
de overheid maatregelen neemt die beledigend zijn voor een hele bevolkingsgroep; dus in dit 
geval voor alle gewone moslims, jaag je iedereen tegen je in het harnas die je nodig hebt voor 
eén effectieve bestrijding. Daarom vind ik Nederland momenteel een van de interessantste 
landen in de wereld. ( .. ) Moslims in Nederland zijn het grootste slachtoffer van het terrorisme, 
en ze zijn de sleutel om aan de informatie te komen." jessica Stern was deze maand in 
Nederland en Willem Offenberg, hoofdredacteur van Amnesty's Wordt Vervolgd, en redacteur 
Arthur Olof grepen de kans om haar te spreken. 
Waar Stern onderzoek doet naar de angst voor extremisme in Nederland, heeft onze buurstaat 
Duitsland ruime ervaring met een actieve, gewelddadige terroristische organisatie: de RAF. 
Historicus Hugo Nieber beschrijft de geschiedenis van de opkomst en ondergang van de RAF 
en probeert antwoord te vinden op de vraag wat er goed en fout ging bij de bestrijding van dit 
terrorisme. 
Spil in het Europese anti-terrorismebeleid is Gijs de Vries. In zijn toespraak voor het congres 
van Liberal International zette hij de EU-prioriteiten op een rij en 'gaf zijn .visie op hoe de EU, 
haar lidstaten en de internationale gemeenschap op zouden moeten treden tegen terrorisme 
en hoe zij .nieuwe generaties terroristen kunnen voorkomen. In Idee een verkorte versie van 
deze toespraak. 

Hoeveel overheden ook proberen te doen om hun burgers te beschermen tegen terroristisch 
gevaar, de vraag blijft bestaan of het doel de middelen heiligt. jacob Kohnstamm betoogde al 
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dat bestaande wet- en regelgeving eerst goed 
beriut moet worden voor er naar nieuwe mid
delen gegrepen wordt. Ook speCialisten op 
het gebied van internet en communicatie con
stateren dit. 
Volgens Sjoera Dikkers van Bits of Freedom 
zijn de bestaande bevoegdheden om privacy 
en veiligheid op internet te garanderen ruim
schoots toereikend. Toch staat Nederland op 
het punt om twee nieuwe wetten in te voeren 
die de opsporingsmogelijkheden op internet 
dramatisch vergroten, die onder andere een 
fundamentele ondermijning van een van onze 
belangrijkste grondrechten zijn: je bent 
onschuldig tot het tegendeel is bewezen. 
Judith van Erve van internetprovider XS4ALL 
betoogt dat het voorstel om het bel- en inter
netgedrag van alle Europeanen binnenkort 
syst~matisch vast te leggen en te bewaren 
voor een periode tot vier jaar volstrekt 
onhaalbaar is. Deze bewaarplicht is voor 
internetproviders de grootste bedreiging in 
hun bestaanszekerheid en biedt zeer sombere 
perspectieven voor toekomstige innovatie in 
de communicatietechnologie en infrastruc
tuur binnen de EU. 
Big Brather is a/ready watching us, meent 

· co.mmunicatiewetenschapper jaap van 
Ginneken. Waar individuele mensen vroeger 
onder het vergrootglas werden gelegd na (ver
denking van) een wetsovertreding, en grotere 
collectiviteiten door middel van steekproeven 
werden onderzocht, worden massa's m~nsen 
nu steeds meer allemaal, altijd en overal in de 
gaten gehouden. De elektronisering heeft 
daartoe de mogelijkheid geschapen. 

Wat beweegt terroristen en wat is het libera
Je antwoord op terrorisme? "Als wij geloven 
dat het liberalisme een antwoord heeft op 
onze menselijke dilemma's, dan moeten wij 
het liberalisme brengen naar de plaatsen 
waar hethet hardste nodig is," aldus Lord 
Alderdice, voorzitter van de Liberal 
International. Alderdice sprak in zijn con
grestoespraak uitgebreid over het thema 
Freedom and Security. In Idee een vertaalde 
samenvatting van deze speech. 
Tot slot bespreekt de liberaal denker Dirk 
Verhofstadt het boek Het minste kwaad van 
Michael Ignatieff. Volgens Michael Ignatieff 
zijn maatregelen die de rechten en vrijhe
den van burgers aantasten met het oog op 
de bescherming van de veiligheid van· de 
meerderheid van de bevolking alleen aan
vaardbaar als ze tijdelijk zijn, als ze de 
schade zoveel mogelijk beperken (het min
ste kwaad) en als ze aan een kritisch toe
zicht van een open democratisch systeem 
worden onderworpen. 

En wat is volgens ons het minste kwaad?.In 
dit nummer van· Idee komen verschillende 
uitgangspunten en meningen uit diverse 
hoeken naar voren. Gemene deler lijkt de 
waakzaamheid voor een te ver beperken van 
individuele vrijheden. De bijdragen in dit 
nummer kunnen wellicht nieuw licht laten 
schijnen op de kwetsbare balans tussen vrij
heid en veiligheid. 

Arthur 0/of en Emily van de Vijver, 

themaredacteuren 

Op weg na de Brief van Boris: Draag bij aan de uitwerking! 

Daags voor het congres lag de beloofde ~brief van Boris' bij alle D66-ers op de deurmat. In 
deze brief geeft Boris Dittrich aan wat naar zijn menig het doel van D66 moet zijn: Op weg 
naar nieuwe. solidariteit. Hij noemt zijn voorstel een pamflet voor verandering, vrijheid en 
verantwoordelijkheid. Idee nodigt u uit om de eigen verantwoordelijkheid te nemen. Dat 
kan door in alle vrijheid uw eigen invulling te geven aan de onderwerpen die in de brief 
worden aangedragen, of door onderwerpen toe te voegen. Centrale vraag is wat er vanuit 
het gedachtegoed van D66 als sociaal-liberale partij in onze samenleving moet veranderen 
om te komen tot een samenleving waar solidariteit, in vrijheid en verantwoordelijkheid 
genoten, de norm is. Een samenleving ook, waar burgers zich actief betrokken voelen bij de 
politiek èn - laten wè het niet vergeten - andersom! 

Uw bijdrage (tnax. 500 woorden) kunt u vóór 18 juli zenden aan idee@d66.hl, of per post 
naar Postbus 660, 2501 CR. Den Haag, t.a.v. Redactie Idee 
Plaatsing geschiedt na redactionele toetsing. 
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bijt elkaar ni t' 
Bescherming van de privacy is ondergeschikt geraakf aan het belang van veilig· 
heid. Onzin, vindt jacob Kohnstamm, voorzitter van het college bescherming per
soonsgegevens (CBP). Zorgvuldige omgang met persoonsgegevens is onderdeel 
van het social~ l<apitaal; het levert vertrouwen op en sociale .cohesie. Bovendien 
bijten veiligheid en privacy elkaar helemaal niet. 

DOOR PAULINE SCHitOOYEN EN ARTHUR OLOF 

Welke informatie mag door wie waarvoor worden gebruikt? Dat is de concrete vraag die 
Jacob Kohnstamm zich elke dag stelt. Of het nu gaat om een vraag van werkgeverszijde naar 
de zwangerschap van een. werkneemster, over het recht op inzage in eigen dossier, het verza
melen door scholen van informatie over hun leerlingen of de uitwisseling van biometrische 
gegevens met de VS, telkens rijst de vraag of er op zorgvuldige, transparante, integere en con
troleerbare wijze met persoonsgegevens wordt omgegaan. 

"Burgers zijn niet dom" 
Nederlanders hebben geen moeite met het prijsgev~n van privacy als dat meer veiligheid. 

oplevert. Ruim 85 procent vindt cameratoezicht prima en bijna iedereen is voor toepassing 
van DNA-technieken, blijkt uit een rapport van het Sociaal en Cultureel Planbureau. Meestal 
wordt aan dergelijk onderzoek het oordeel gekoppeld dat Nederlanders weinig tot niets meer 
geven om privacy. "Onzin" zegt Jacob Kohnstamm. "Burgers zijn niet dom. Dat denken we mis
schien met zijn allen wel, ·m(J.ar ·dat is niet zo. Als ik aan een willekeurige passant vraag: 'Wilt u 
liever dood of iets minder privacy?', dan antwoordt hij of zij -het is verbazingwekkend- dat hij 
wel wat minder privacy wil." 
Privacy is altijd gerelateerd aan andere belangen. Naarmate de criminaliteit de samenleving en 
individuen in gevaar brengt; naarmate de sense of urgency toeneemt, zullen andere belangen 
afnemen. Het gaat erom welke waarde mensen hechten aan privacy. Uit onderzoek van TNO is 
gebleken dat 90 procentvan de ondervraagden vindt dat de fiscus een heel relevante organi-. 
satie is en 88 procent van de ondervraagden vindt dat zij zeer zorgvuldig om moet gaan met. 
persóonsgegevens. Ook bij politie en justitie en bij artsen is dat heel belangrijk. Bij verzeke
ringsmaatschappijen ligt dat al iets lager. Bij service providers vindt 60 procent van de onder
vraagden de organisatie relevant en vindt 40 procent dat ze zorgvuldig met gegevens om moe
ten gaan. Dat heeft te maken met de.mate van afhankelijkheid van de.burger. Kohnstamms lijf
~preuk: "Als macht wordt gekoppeld aan persoonsgegevens, dan riskeert de burger in de indi
viduele ontplooiing te worden beperkt. In die drie-eenheid is privacybescherming heel rel~
vant." 

Raison d'être van het CBP 
Tegen het huidige klimaat van exhibitionisme en Big Brather rijst de vraag naar het 

bestaansrecht van het CBP. Is er wel draagvlak voor het CBP? 
"Mij wordt vaak gevraagd of privacy, privacybescherming en persoonsbescherming in het bij
zonder niet een uitvinding van de jaren zeventig en tachtig zijn, en of we daar niet eens van 
af moeten. Weldenkende mensen zeggen dat ze toch niets te verbergen hebben en dat het hun 
niets kan schelen. En dat de schurken moeten Worden gepakt, dus ze doen maar." Maar, zo 
eenvoudig is het niet," weet Kohnstamm. "De samenleving bestaat bij de gratie van een aantal 
zekerheden waardoor je het Ieukvindt·om eraan mee te doen, te zeggen dat die samenleving 
ook van jou is, Ietterlijk samen-leven. Een samenleving is opgebouwd uit heel veel elementen, vei
ligheid is er een van, een dak boven je hoofd en geen armoede zijn.andere, en ook de zekerheid 
dat er zorgvuldig met persoonsgegevens wordt omgesprongen, maakt onderdeel uit van dat socia
le kapitaal. Het levert vertrouwen op en is dus mede basis voor welvaart, welzijn en sociale cohe-
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sie. Daarom ben ik overtuigd dat je er altijd 
Op zijn minst over moet hebben nagedacht 
als je privacy, persoonsbesclier~ing in het 
bijzonder, iets minder zwaar op de voorgrond 
plaatst dan voorheen." 

Tandenborstel 
Kohnstamm maakt onderscheid tussen bij

zondere, medische informatie zoals patiënt
gegevens waarover de huisarts beschikt en de 
informatie die de sociale dienst verzamelt. 
Medische informatie wordt beschermd 
door de wet op de Geneeskundige Behan
delingsovereenkomst (WGBO), waaruit het 
beroepsgeheim van artsen voortvloeit. Ook 
een crimineel heeft recht op verpleging zon
der dat de behandelend arts hem daarna bij 
de politie aangeeft. 
Bij de sociale dienst ligt het anders. De socia
le dienst heeft de taak om iemand een uitke
ring te geven, maar heeft ook de plicht om 
ervoor te zorgen dat dit 
niet ten onreéhte gebeurt. 
Alles wat met overheidsgel-

kijken wie de beste kaarten in handen heeft 
om de problemen aan te pakken. 

Vertrouwensrelatie 
In negen van de tien gevallen waren de 

bevoegdheden voor een dergelijke aanpak er 
al, maar vond men het niet passend of verve
lend om te doen. Jongerenwerkers voelen 
zich geremd door de privacywet vanwege de 
vertrouwensrelatie. Als ze informatie delen 
met andere hulpverleners lopen ze het risico 
dat de jongere in kwestie wegloopt of het 
contact verbreekt. Toch kunnen jongerenwer
kers vanuit hun opdracht beslissen andere 
instanties, zoals de school, te betrekken bij 
de oplossing y an problemen. De jongerenwer
ker moet dit dan wel altijd melden aan de jon
gere of diens voogd. 
Er moet altijd worden gecommuniceerd. 
Kohnstamm; "Heel veel gegevens die functio
narissen ambtshalve hebben, kunnen met 

elkaar worden uitgewisseld 
indien en voor zover dat 
van tevoren ook echt is 

den te maken heeft, volgt 
een andere logica dan wat 
in de spreekkamer van de 
huisarts gebeurt en onder 
het beroepsgeheim valt. 
"Koppelingen tussen be
standsgegevens zijn moge
lijk en toelaatbaar mits 
noodzakelijk transparant 
en controleerbaar." 

'Privacy en 
afgesproken, gecommuni
ceerd, controleerbaar is eR 
past in het doel waarvoor 
die functionaris die gege
vens heeft. Als nut en 
noodzaak van gegevensuit
wisseling vaststaat. En als 
vaststaat dat het redelijk . 
geformuleerde doel niet op 
een and~re wijze kan wor-

veiligheid horen 

allebei tot het 

sociale kapitaal' 
Zo valt veel te zeggen voor 
een koppeling van bij -
standsgegevens aan de stu-
die-uitkeri!1g. Zowel de overheid als de belas
tingbetaler heeft belang en het recht om te 
weten of een studie-uitkering daadwerkelijk 
voor studiedoeleinden wordt gebruikt. 
Vanwege de decentralisering hebben 
gemeenten er baat bij om misbruik van soci
ale uitkeringen te voorkomen. 
Gemeentelijke diensten mogen zaken met 
elkaar uitwisselen. Als er een serieuze ver
denking is dat iemand samenwoont en dat 
niet heeft opgegeven, kan men bijvoorbeeld 
meterstanden van het watergebruik opvra
gen. Als die enorm laag blijken, kun je con
cluderen dat de tandenborstel van die per
soon ergens anders staat en dat hij of zij 
dus samenwoont. Ook zijn sommige 
gemeenten bezig risicoprofielen bij bij 
standsaanvragen te ontwikkelen. Onder 
druk van het groeiend aantal problemen in 
steden en gemeenten is begonnen verschil
lende diensten bij elkaar te brengen en te 

den gerealiseerd zonder die 
uitwisseling, dan verzet het 
CBP zich daar niet tegen. 

Nut en noodzaak, proportionali_teit en functio
naliteit zijn de ankers van de wet 
Bescherming Persoonsgegevens, die bepaalt 
dat de bescherming van persoonsgegevens 
een relevant feit is, dat ze een relevant te 
beschermen goed vormen en dat altijd waar 
je persoonsgegevens hebt of verwerkt, er 
zorgvuldig en integer mee om moet worden 
gesprongen." 

Marktwerking in de zorg 
"Als verzekeraars op prijs-kwaliteit moe

ten gaan concurreren, dan hebben ze veel 
ineer gegevens nodig dan voorheen. Dus 
moet je heel goed regelen dat het ook bin
nen die concurrentie blijft en niet herleid
baar is tot de persoon, mogelijk alleen op 
het algemene functioneren van de arts." 
Kohnstamm is' persoonlijk een rabiaat tegen
stander van de plannen voor het nieuwe 
zorgverzekeringsstelsel van minister 
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Hoogervorst. Als voorzitter van het CBP 
beperkt hij zich tot commentaar op de vraag 
in hoeverre privacy goed geregeld is in dat 
nieuwe stelsel. Hoewel hij blij is dat de 
huisartsen het punt van de 'privacy van 
patiënten aansnijden, merkt hij fijntjes op 
dat het probleem nu juist bij de huisartsen 
het minst speelt, omdat ve~1 behandelingen 
zonder enige specificatie onder de noemer 
'consult' vallen. Een diabetespatient kan 
heel duur zijn en is daarom zeker een klant 
bij wie een zorgverzekeraar extra alert is op 
de kosten, maar dit soort dure ziektebeel
den vormt per saldo minder dan 10 procent 
van het huisartsenbudget. 
De specialistische zorg en de verevening 
van de zorg zijn de ware achilleshiel van de 
hele operatie, zegt Kohnstamm. Een huisarts 
in Amsterdam heeft meer aidspatienten dan 
een huisarts in Hoogeveen. Per saldo zijn de 
kosten in Amsterdam dus veel hoger dan in 
Hoogeveen. Die kosten 

soenlijk geregeld. Alles wat de zorgverzeke
raar mag weten mag niet voor andere doel
einden worden gebruikt. Daarmee is de kop
peling naar de farmaceutische industrie uit
gesloten en strafbaar. De zorgverzekeraars 
zullen echter proberen deze wettelijke 
beperking op te rekken. Op dit moment, zo 
stelt Kohnstamm, is controle hierop nog 
onvoldoende geregeld. 

"AIVO wist alles, en deed niets" 
Heel veel gegevens kunnen worden uitge

wisseld indien en voor zover dat van tevo
ren is afgesproken en controleerbaar is. De 
vraag om meer bevoegdheden vindt 
Kohnstamm dan ook onterecht. Het pro
bleem is dat er onvoldoende wordt samen
gewerkt: "Het mooiste voorbeeld vind ik nog 
altijd Mohammed B. Direct na de moord op 
Van Gogh denkt iedereen 'wat een schande 
en wat een ellende'. En dan zegt minister 

Remkes de dinsdag daarop 
moeten verevend worden 
omdat er geen risicoselec
tie aan de poort mag zijn. 
Iedereen moet een verze
kering kunnen afsluiten. 
De zorgverzekeraar moet 
ièdereen welkom heten, 
maar het zou onterecht 
zijn , en bovendien niet 
getuigen van een goede 
marktwerking, als een 
zorgverzekeraar in Amster-. 
dam failliet gaat vanwege 
de hoge kGsten, terwijl die 
in Hoogeveen er goed van 

'Het zit in de malle 
in de Kamer dat de AIVD 
geen fouten heeft 
gemaakt, maar dat er meer 
bevoegdheden nodig zijn. 
Terwijl langzaam maar 
zeker vaststaat dat de 
AIVD alles wist van 
Mohammed' B. Zijn hele 
hebben en houden. De 
AIVD hoeft zich het minst 
van ons aan te trekken , en 
terecht overigens, mits 
gecontroleerd. Maar ze 
wist alles en deed niets . 

hoofden van 

politlefunctionaris-

sen om informatie 

vooral niet met 

elkaar te delen' 

rond kan komen. Om die verevening mogelijk 
te maken, is veel informatie nodig. 

Het College van Zorgverzekeraars, dat ver
antwoordelijk is voor de verevening, wil 
alles weten en centraal opslaan. Het CBP is 
hierover op dit moment in een strijd verwik
keld met het ministerie van VWS. 
Kohnstamm' stelt voor met zogenaamde 
Privacy Enhancing Technologies (PET) een 
knip te maken tussen NAW- en sofi-nummer
gegevens van de patiënt/verzekerde en de 
ziektebeelden, zodat de medische informa
tie niet meer tot de persoon herleidbaar is. 
Hiermee blijft wel de informatie behouden 
welke zorgverzekeraar dure ziektebeelden 
heeft en welke niet. 
Kohnstamms grootste zorg was dat zorgver
zekeraars onder een hoedje gingen spelen 
met aanvullende verzekeraars en levens ver
zekeraars, maar dat is in de wet redelijk fat-

AIVD, politie en OM had
den de moord op Van Gogh kunnen voorko
men. Ze hadden ruim voldoende bevoegdhe
den om in te grijpen ." 
"Kennis is nu eenmaal de grondstof waarop 
je terroristen kunt pakken, maar dan moet 
je dus eerst aantonen dat je die kennis niet 
op een andere wijze had kunnen verzamelen 
dan met bestaande bevoegdheden. Kennis 
over Mohammed B. was volledig aanwezig. 
Sterker nog, voeg ik daar gekscherehd en 
een oeetje cynisch aan toe, ook het rapport 
over de Hofstad-groep was in het bezit van 
Mohammed B. Maar los daarvan: op basis 
van de openba~e kennis over Mohammed B. 
kun je nooit volhouden dat er meer bevoegd
heden nodig zijn om een moord als die op 
Van Gogh te kunnen voorkomen ." 
Kohnstamm ziet hetzelfde patroon in de VS. 
"Bijna alles over de daders van 9-11 was 
bekend, maar die informatie is niet ,of nau
welijks uitgewisseld tussen de verschillende 
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inlichtingendiensten. Waardoor er nooit een 
alarmbel is gaan rinkelen." Gewoon slecht 
georganiseerd. Niemand heeft belet die gege
vens uit te wisselen. 
In veel gevallen is het dus een kwestie van 
organisatie en niet van bevoegdheden. Het is 
een cultuurprobleem .en een organisatorisch 
probleem, misschien ook een technisch pro
bleem. In het geval van Mohammed B. had 
men een foute analyse losgelaten op de 
informatie. "Aanvankelijk zei de minister dat 
de AIVD meende dat ~ohammed B. niet 
behoorde tot de 150 van de Hofstad-groep, 
inmiddels zegt Justitie dat hij de leider was" 

Kohnstamm concludeert dat het merendeel 
van de dingen die misgaan, ligt aan de orga
nisatie of cultuur binnen de organisaties. En 
hij spreekt uit ervaring. Als voorzitter van 
de Regieraad ICT en Politie heeft hij gemerkt 
dat informatie-uitwisseling tussen recher
cheurs een heikel onder-
werp is. "Het zit in de 
malle hoofden van politie-
functionarissen om infor-
matie vooral ' niet met' 

mentatie. Een mooi voorbeeld is dat toen 
minister Donnet op het punt stc;md om naar 
Brussel te gaan om samen met de Europese 
collega's te besluiten dat verkeersgegevens 
(e-mail, telefoon) voor drie tot vijf jaar door 
service- en telefoonproviders moesten wor
den bewaard, hij werd teruggefloten door de 
Kamer omdat diezelfde minister de Erasmus 
Universiteit Rotterdam had gevraagd te 
onderzóeken of zo'n lange bewaarperiode 
nuttig is. Uit het onderzoek naar de aansla
gen in Madrid is gebleken dat twee maanden 
voor de aanslag het meest relevante tele
foon- en e-mailverkeer plaatsvindt. Wat is 
dan de toegevoegde waarde van een bewaar
plicht van 3 tot 5 jaar? Dat is bovendien in 
strijd met Europese Richtlijn Privacy, de 
grondwet en de wet Bescherming 
persoonsgegevens. 

Kohnstamm neemt het bewindslieden kwa-
lijk hooibergen te creëren 
terwijl het makkelijker zou 
zijn de speld te vinden als 
er niet eerst een hele hooi
berg bovenop wordt gezet. 
De bottom-Iine voor het elkaar te delen. Ze zeggen 

dat je heel terughoudend 
met informatie moet 
omspringen." In feite zijn 
ze gewoon bang dat een 
ander hun zaak oplost . 

'Politici tellen te CPB is drieledig, aldus 
Kohnstamm: "Ten eerste 
moet vaststaan dat op 
basis van bestaande weinig tot tien' 

Een ander punt, weet 
Kohnstamm uit ervaring, 
is dat bewindslieden altijd 
zullen zeggen dat ze het 
hadden kunnen voorko-
men als ze meer hadden 
hadden gekund. 

Teruggefloten 

geweten en meer 

In het algemeen vindt Kohnstamm het kli
maat grimmig. Bewindslieden reageren veel 
te direct op politiek actuele signalen en teI
len te weinig tot tien. In plaats van de tijd te 
nemen om over de noodzakelijkheid en toe
gevoegde waarde va'n maatregelen na te den
ken, wordt meteen overgegaan tot imp le-

bevoegdheden het pro
bleem niet had kunnen 
worden voorkomen. Ten 
tweede moet vaststaan dat 
de nieuw voorgestelde 
bevoegdheden toegevoegde 

waarde hebben. Ten derde moeten checks 
and balances in het systeem worden inge
bouwd om het gebruik van die nieuwe 
bevoegdheden te controleren, want, zo 
weten we uit het verleden, eenmaal gegeven 
bevoegdheden worden op den duur door 
overheid en 'bedrijfsleven extensief gebruikt 
en soms misbruikt." 

Pauline Schrooyen en Arthur O/of zijn redacteurs van 

Idee. 
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INTERVIEW HOOGSTE VEILIGHEIDSFUNCTIONARISSEN KLM 

Wie naar de VS wil' 
vlieg~n mag niet zeuren 
Vrijdagmiddag 8 april, vlucht KL 685 is rechtstreeks onderweg van Schiphol naar 
Mexico-stad. Boven Canada krijgt de bemanning te horen dat de toegang tot het 
Amerikaanse luchtruim wordt ontzegd. Aan boord blijken zich twee Saudi
Arabische passagiers te bevinden die op de Amerikaanse 'no fly list' staan. De 
Boeing 747 keert. onverrichterzake terug naar Nederland. Echter op KLM rustte 
geen enkele wettelijke verplichting om de gegevens van passagiers bij vluchten 
over Amerikaans grondgebied te verstrekken, dan wel te matchen met de 
Amerikaarise no fly, selectee list . 

. DOOR RINKE ZONNEVELD 

Voor de achtergrond van dit 'incident' moeten we térug naar wetten die de VS met het oog op 
de binnenlandse veiligheid kort na de aanslagen van 11 september 2001 hebben uitgevaardigd l

. 

Zo tekent president Bush reeds op 19 november 2001 de Transportation Security Act, waarbij 
(buitenlandse) luchtvaartmaatschappijen bij vluchten naar de VS .verplicht worden de passagiers
en bemanningslijsten in elektronisch format aan de Amerikaanse douane door te geven, en wel 

'De controle van passagiers 

zou eigenlijk een taak van de 

overheid moeten zijn' 

vó~r aankomst van het vliegtuig 
in Amerika. Een aanscherping 
volgt in juni 2002 : de verplichting 
tot aanlevering van passagiersge-
gevens wordt uitgebreid tot vluch
ten van en naar (maar niet 'over') 
de Verenigde Staten, terwijl de 
afgifte van de gegevens wordt uit
gebreid tot alle gegevens uit het 
geautomatiseerde boekingssys
teem van de luchtvaartmaatschap-
pij (de zgn. Passenger Name 
Records). Deze PNR-gegevens kun
nen echter ook privacy-gevoelige 
informatie bevatten ·(zoals bijvoor-

beeld creditcard gegevens of de wens voor een speciale maaltijd en/of medische assistentie aan 
boord). Europese luchtvaartmaatschappijen komen klem te zitten tussen de Verenigde Staten -
die afgifte van passagiersgegevens eisen en zware sancties op niet naleving stellen - en de priva
cy-wetgeving binnen de Europese Unie, die afgifte van dergelijke gegevens nu juist verbiedt. 

Onderhandelingen leiden, ondanks het verzet in het Europees Parlement onder leiding van 066-
er Johanna Boogerd, in mei 2004 tot een overeenkomst tussen de Verenigde Staten en de 
Europese Unie2• De Europese Commissie krijgt van de VS enkele garanties voor de bescherming 
van de door luchtvaartmaatschappijen aangeleverde persoonsgegevens (waaronder maximaal 34 
elementen uit de PNR). 

Schakelaar om 
Het incident met KLM-vlucht 685 heeft laten zien hoe precair de spanning is juist in de burger

luchtvaart tussen veiligheid enerzijds en privacy anderzijds. Reden genoeg voor een gesprek 
met de heer Teun Platenkamp (senior vice president security services) en de heer Klaas Bruin (pri
vacy officer), beiden van KLM. "Terrorisme is het creëren van een situatie van vrees. En het is 
eigenlijk al sinds de jaren 70 dat burgervliegtuigen door terroristen als een middel hiertoe wor
den gebruikt. Zie de kapingen .en het opblazen van een PanAm-vliegtuig boven het Schotse 
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Lockerbie. De aanslagen van 11 september 
2001 hebben echter geleid tot een grote 
vloed aan anti-terrorisme maatregelen, die 
met name betrekking hebben op de burger
luchtvaart. Ër is echt een schakelaar omge
gaan bij de autoriteiten." 

73.000 op de zwarte lijst 
"Neem de no f1y list. Voor 11 september 

stonden hier plusminus 10 mensen op. 
Inmiddels staan er circa 73.000 man op 
deze lijst. En deze lijst is eigenlijk eenzijdig 
door de Amerikanen aan de Europese 
luchtvaartmaatschappijen opgelegd. Een 
groot deel vaan de passagiersgegevens die de 
Amerikaanse autoriteiten aan ons vragen 
zouden we om privacy-redenen eigenlijk niet 
mogen geven, maar we moeten wel. Enerzijds 
door het akkoord tussen de EU en de VS, en 
anderzijds omdat we anders geen vluchten 
mogen uitvoeren naar de VS. Als we vraagte
kens plaatsen bij een aan-
tal extra-territoriale maat-

rompslomp die daarbij komt kijken, omdat 
bijvoorbeeld zelfs bemanningsleden voor 
vluchten naar de VS een visum met biometri
sche kenmerken moeten halen bij het 
Amerikaans consulaat in Amsterdam, verklei
nen alle maatregelen de flexibiliteit van de 
luchtvaartmaatschappijen en zijn de kosten 
met sprongen omhoog gegaan. 

"Stel dat een bemanningslid een uur voor 
vertrek zijn enkel verstuikt, dan kunnen we 
hem niet zomaar laten vervangen door een 
collega. Want deze moet eerl)t in Amerika 
worden aangemeld en vervolgens moeten we 
wachten op clearance. De kans op vertragin
gen is hierdoor sterk vergroot. Als elke 
vlucht 10 minuten vertraging zou oplopen, 
kos~ dat de KLM €80 miljoen op jaarbasis. 
Het zou voor ons al eenhele vooruitgang 
zijn als onze crew en de frequente passa
giers op een andere wijze behandeld zouden 

worden. Ten aanzien van 
passagiers wordt nu door 

regelen vanuit Amerika 
dan krijgen we als eenvou
dig antwoord: 'you want to 
f1y to the US ." 

'De logica van de 
de luchthaven Schiphol 
een pilot gestart met het 
Amerikaanse registered 
travelIer programma. 
Hierbij kan men zich vrij
willig aanmelden voor 
screening, waarna men op 
basis van biometrische 
kenmerken sneller de exit 
en entry controles op 
Schiphol en ]FK I).irport te 
New Vork kan passeren. 

bureaucratie 
"KLM vervoert ruim 20 mil
joen passagiers per jaar. 
Door het akkoord tussen 
de EU en de VS wordt een 
verantwoordelijkheid bij 
ons neergelegd die eigen
lijk bij de overheid hoort. 
Natuurlijk, 'wij zijn mede-

vervangt steeds 

meer de logica van 

het professionalisme' 

verantwoordelijk voor de 
veiligheid van onze vliegtuigen en passagiers, 
maar de controle vanpassagiers zou eigenlijk 
een taak van de overheid moeten zijn. De 
beslissingsverantwoordelijkheid of een pas
sagier bij ons aan boord om veiligheidsrede
nen al dan niet geweigerd zou moeten wor
den hoort te liggen bij de overheid. Als pri
vaat bedrijf willen we ons hier eigenlijk niet 
mee hoeven bemoeien. Maar het belangrijkste 
is dat voor klanten en maatschappijen helder 
is waar ze aan toe zijn, en dat is het op dit 
moment niet. Er moet heldere wet- en regel
geving komen en eenduidige internationale 
afspraken." 

Kosten 
De he~en Platenkamp en Bruin leggen uit 

welke gegevens, ook over de bemanning, 
tegenwoordig reeds voor vertrek aan de 
Verenigde Staten moeten worden overlegd. 
Naast de grote hoeveelheid administratieve 

Lucifers 
"Daarnaast zijn er door de VS ook talloze 

andere veiligheidsmaatregelen afgekondigd, 
zoals een betere bescherming van de cockpit 
en het verbod op onder meer lucifers en aan
stekers aan boord. Maatregel volgt op maat
regel, en aanscherping van procedures op 
aanscherping van procedures. Hierbij wordt 
nauwelijks gekeken naar het resultaat en de 
effectiviteit van dit soort maatregelen, laat 
staan dat er veel wordt geluisterd naar 
experts." De heer Platenkamp citeert op per
soonlijke titel de vice-voorzitter van de Raad 
van State, de heer Tjeenk Willink: 'de logica 
van de bureaucratie vervangt steeds meer de 
logica van het professionalisme'. 

Boterhamtrommeltjes 
"Veel van de maatregelen zijn slecht door

dacht. De boterhamtrommeltjes van onze 
technici moeten worden gecontroleerd, maar 
zo iemand kan vervolgens bij de motor een 
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aantal cruciale draden lostrekken. Onze vlie
gers moeten bij standaard controles de 
schoenen uittrekken, terwijl ze enkele uren 
later in de cockpit de stuurknuppel in han
den hebben. En wat als straks een passagier 
een stewardess steekt met een kam? Wordt 
voortaan het meenemen van een kam 
aan boord dan ook verboden? We willen • 
zeker niet de maatregelen ridiculiseren, 
maar het gaat wel om de effectiviteit. Boven
dien hebben al deze maatregelen geleid tot 
een forse verstoring van 
het economisch level 
playing field. Veel veilig-
heidsmaatregelen worden 

hun gegevens bij ons. in betrouwbare han
den zijn." 

Diamantroof 
Bij de presentatie van de eerste gezamen

lijk jaarcijfers van KLM en Air France heeft · 
KLM-topman Leo van Wijk kritische opmer
kingen geplaatst bij de veiligheid van lucht
haven Schiphol, met name omdat veel con
trolerende diensten langs elkaar heen wer
ken. Hij refereerde hierbij ook naar de 

omvangrijke diamantroof 
die recent op de luchtha
ven plaatsvond. Teun 
Platenkamp en Klaas Bruin 

nationaal toch allemaal 
anders geïnterpreteerd. 
Daarnaast hebben 
Amerikaanse luchtvaart
maatschappijen forse 
subsidies . gekregen om 
aan alle aangescherpte 
eisen te kunnen voldoen, 

'Veiligheidsmaat-
herkennen het beeld, maar 
willen het wel enigszins 
nuanceren. 

regelen verstoren "Door alle diensten op 
Schiphol wordt hard en 
professioneel gewerkt. Dat eerlijke concurrentie' 

terwijl · Europese maat-
schappijen zelf voor de 
kosten hebben moeten 
opdraaien." 

"Van privacy wet- en regelgeving hebben we 
eigenlijk geen last. Integendeel, KLM ziet het 
als een groot goed zich daar aan te houden, . 
maar dan moeten opgelegde regels dat wel 
mogelijk maken. Vaak gaat het wat betreft 
privacy bij KLM overigens om bijvoorbeeld 
het gebruik van klantgegevens voor com
merciële doeleinden. Hierover is regelmatig 
contact met het College Bescherming 
Persoonsgegevens (CBP), zoals recent over 
het ineenschuiven van de Frequent Flyer
programma's van KLM en Air France. Het 
moet voor onze klanten duidelijk zijn dat 

Noten 
1. Mr. F. Vreede; NRC Handelsblad d.d. 14 april 2005. 

2. De zaak is nog in behandeling van het Europese Hof. 

er diverse diensten betrok
ken zijn leidt ook tot de 
nodige checks and 
balances. Dat de politieke 
en bestuurlijke eindverant-

woordelijkheid niet altijd even helder is, is 
voor ons als ingewijde professionals minder 
een probleem. 'ook voor de diamantroof 
geldt dit. Experts weten dat zo'n klapper 

. internationaal eens in de vier jaar valt. Dit 
wordt ook geaccepteerd door de verzeke
ringsmaatschappijen. Voor ons is het 
belangrijkste dat er niemand persoonlijk let
sel heeft opgelopen. Maar we beseffen dat 
dit profeSSioneel wellicht een gezonde hou
ding is, maar dat de politiek en pers heel 
anders reageren op dit soort incidenten." 

Rinke Zon ne veld is redacteur van Idee . 
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Ond'er het mom 
van devotie 
De Amerikaanse terrorismedeskundige Jessica Stern (zie kader) zocht voor haar 
internationale bestseller 'Terreur in naam van God' over de hele wereld religieuze 
extremist~n op die niet terugdeinzen voor moord. Zij ·sprak. niet alleen met mos
lims in Kasjmir, India, Pakistan, Palestina, Zanzibar en Indonesië, maar ook met 
orthodoxe joden in Israël en rabiate pro-life- en Identity-christenen in de Verenigde 
Staten. Stern was in Nederland voor interviews en onderzoek voor haar nieuwe 
boek, waarin zij wil onderzoeken hoe angst en vernedering bij mensen· katalysator 
kunnen zijn om de laatste stap te zetten tot 'hun heilige plicht'. 

DOOR ARTHUR OLOF EN WILLEM OFFENBERG 

Hoewel zij geen jurist is en ook niet het fijne weet van de jongste maatregelen van het kabi
net Balkenende-II op het vlak van terrorismebestrijding, staat een ding voor Stern als een paal 
boven water. "Als er moslimextremisme in een land aaQwezig is, dan is de beste manier om 
dat boven water te krijgen goede samenwerking, tussen inlichtingendiensten onderling, maar 
vooral ook met de burgers. Als de overheid maatregelen neemt die beledigend zijn voor een 

'Moslims in Nederland zijn het 

grootste slachtoffer van 

het terrorisme' 

hele bevolkingsgroep, dus in dit 
geval voor alle gewone moslims, 
jaag je iedereen tegen je in het 
harnas die je nodig hebt voor een 
effectieve bestrijding. Daarom 
vind ik Nederland momenteel een 
van de interessantste landen in 
de wereld. Denk erom, het gaat 
om informatie, en het gaat om de 
manier waarop je daaraan kunt 

komen. Moslims in Nederland zijn het grootste slachtoffer van het terrorisme, en ze zijn de 
sleutel om aan de informatie te komen." 

. Tijdens een werkbezoek aan Rotterdam voelde Stern trouwens niet alleen de angst en paranoia 
bij alle partijen, zij zag ook dat het anders kan. "Ik heb een werkplaats be~ocht waar jongeren 
die met de sterke arm in aanraking waren geweest fietsen, rolstoelen en ziekenhuisapparatuur 
repareerden om die vervolgens zelf naar Marokko te brengen. Ik vond dat een geweldig pro
ject. Met hen sprak ik ook over angsten en frustraties; daarmee word je toch niet geboren?!' 

Eigen falen 
De unilaterale militaire aanpak van de 'Caalitian af the Wil/ing', met spierballentaal, precisie

bombardementen, schendingen vat:! mensenrechten en de arrestatie of liquidatie van kopstuk
ken, is niet alleen rampzalig voor de internationale rechtsorde, maar heeft volgens Stern 
bovendien een averechts effect: "Elke keer dat de Amerikaanse regering pocht wie ze al heeft 
opgepakt of geliquideerd, is dat voor mij niets om trots op te zijn, het is het etaleren van 
eigen falen. Exact hetzelfde geldt voor het beleid van Poetin in Tsjetsjenië. We willen mensen 
tot medewerking bewegen, we willen ook informatie van ze, we willen ze niet vermoorden. 
Zoals ik ook in mijn boek beschrijf is het bovendien zo dat als je een organisatie onthooft, je 
komt te zitten met een virtueelleiderloos netwerk, dat ondergronds gaat en veel moeilijker te 
volgen is. Deze aanpak maakt de klus dus alleen maar lastiger te klaren. Ik ben openlijk tegen
stander van de oorlog in Irak. We hebben het land veranderd in een terroristenstaat. Het is 
verbazingwekkend wat we gedaan hebben voor de internationale jihad, we hebben ze de beste 
trainingen gegeven en staan nu bloot aan zeer bedreven, intelligente en militair getrainde 
tegenstanders. Als je van plan was g~weest om de best mogelijke internationale jihad-macht te 
creëren, had je het niet beter kunnen aanpakken." 
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Lonely wolf 
Volgens minister Johan Remkes was de 

moord op Theo van Gogh een nationaal pro
bleem zonder internationale dimensies. 
Mohammed B. noemt hij een 'zelfontbran
der' , een Einzelganger. Stern duidt dergelij 
ke types in haar boek aan als 'Ionely wolf' : 
"Ja, dat is een trend die je over de hele 
wereld ziet. Het is intrigerend dat dit feno 
meen zich steeds meer voordoet, ze kunnen 
veel meer met versleutelde teksten commu
niceren, het wordt steeds ingrijpender. De 
uitdaging is dat je een goed antwoord vindt, 
een virtuele mobilisatie tegen zelfradicalise
rende individuen en cellen. In de Verenigde 
Staten zie je zulke strijders vooral bij 
extreem rechts : de pro-lifemoordenaar 
van een abortusarts, een neonazi, de sluip
schutter die Washington De in het najaar van 
2002 in zijn greep hield. Maar het kunnen 
ook 'sleepers' zijn die tot een groter geheel 
behoren; dan hoeven ze 

proberen het van binnenuit te bevatten; de 
daders begrijpen en niet per se met hen 
sympathiseren. Maar Amerikanen lijken 
moeite te hebben met het onderscheid tus
sen begrijpen en sympathiseren." 

Politiestaat 
In de Verenigde Staten hebben de 'liberale' 

burgerrechtenbeweging en de ultra-conserva
tieve denktank van de Republikeinen de han
den ineen geslagen i'n hun verzet tegen 
inbreuken op de privacy uit hoofde van secu
rity. Stern: "Ja, het nieuwe contra-terrorisme 
raakt aan allerlei vrijheden, net zoals de oor
log in Irak. Ook bijzonder conservatieve 
Republikeinen zijn tegen de oorlog. Wat het 
meest zorgelijk is , en dan spreek ik als bur
ger, is dat het momenteel voelt alsof je in een 
politiestaat leeft. Als je ziet hoe bij buiten
landers de iris wordt gefotografeerd , vinger
afdrukken worden genomen, misschien is het 

allemaal nodig, maar het 
niet eens overal het fijne 
van te weten. Denk maar 
aan de daders van '0911 '." 

'Om over het 
doet me denken aan de 
Sovjet-Unie in de jaren 
tachtig, toen ik daar woon
de. Ik wilde onlangs op 
mijn universiteit een cur
sus opzetten voor studen
ten uit de islamitische 
wereld, maar dat is hele
maal niet meer mogelijk. 
Dat voelt allemaal helemaal 
niet goed, er is momenteel 
veel In mijn land dat ik 
niet herken." 

kwaad te kunnen 
Globalisering 

"De globalisering heeft 
veel mogelijk gemaakt , 
ook voor het terrorisme. 
De mogelijkheid om wereld
wijde virtuele gemeen
schappen te creëren is niet 
alleen een voordeel voor 
Amnesty International, soci
ale bewegingen en anti-glo
balisten . Het faciliteert 

schrijven moet je 

proberen het 

van binnenuit te 

bevatten' 

'goede' en 'slechte' mensen, en dat alles met 
een snelheid die beangstigend is. Dat heeft 
al-Qaida uitstekend begrepen. Ook daar zul 
je een intelligent antwoord op moeten vin
den, want je kunt het als overheid niet 
onderdrukken of zelfs maar in je voordeel 
gebruiken. Toen ik begon met mijn onder
zoek en websites van terroristen ging 
bezoeken, waren sommige overheidsmensen 
aan de Kennedy School of Government echt 
geshockeerd : 'Hoe kon ik mijn studenten zo 
aan gevaar blootstellen?!' Maar ik vond het 
juist heel belangrijk dat ze die sites beter 
leerden kennen ." 
Dat spoort met het aan Kathleen Morris ont
leende motto in haar boek: "Voor een crea
tieve confrontatie met het kwaad is het 
noodzakelijk ons er niet van af te wenden 
door degenen die kwaadaardige daden 
begaan simpelweg te demoniseren. Om over 
het kwaad te kunnen schrijven moet je [ ... l 

Arthur Olof is redacteur van 

Idee . Wi/lem OffenbeYg is hoofdredacteur van Wordt 

VeYvolgd, het maandblad van de NedeYlandse afde
ling van Amnesty Intemational, waarin een aange

paste veYsie van dit inteYview zal veYschijnen. 

jessica Stern (1958) is verbonden aan de 
Kennedy School og Government, Harvard 
University. Zij werkte voor het National 
Security Council, waar zij verantwoordelijk 
was voor de nationale veiligheidspolitiek ten 
aanzien van Rusland en de voormalige 
Sovjetstaten. Stern schreef The ultimate ter
rorist' en een groot aantal artikelen over ter
rorisme en massavernietigingswapens. (Het 
Spectrum) 

jessica Stem, 'TeYreur in naam van God, waarom 

religieuze extremisten doden', Utrecht/ Antwerpen: 

Het Spectrum/ Manteau 2004 . ISBN 90-712-0627·0. 

€ 24,50. 
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EEN VROEG VOORBEELD VAN FALEND TERRORISMEBELEID: 

Wes.t~Du its land 
en de RAF 
De aanslagen in Madrid van maart vorig jaar waren zeker niet de eerste terroristi
sche acties in Europa. De IRA in Noord-Ierland, ETA in Baskenland en in Nederland 
RARA, de na-oorlogse Europese geschiedenis kent verschillende gewelddadige ter
roristische bewegingen. De Rote Armee Fraktion (RAF) wist jarenlang terreur in 
West-Duitsland te zaaien. De West-Duitse regering reageerde met bijzonder repres
sieve maatregelen. Sommigen daarvan worden nu weer ingezet in andere Europese 
landen ter bestrijding van het islamitisch terrorisme. 

DOOR HUGO NIEBER 

Op 5 september 1977 wordt in Keulen Hans-Martin Schleyer de voorzitter van de Duitse 
werkgeversbond ontvoerd. Zijn chauffeur en drie lijfwachten worden neergeschoten. AI snel 
wordt de ontvoering opgeëist door het Commando Siegfried Hausner, een onderdeel van de 
beruchte Duitse verzetsbeweging Rote Armee Fraktion. Zij eisen de vrijlating van onder meer 
Andreas Baader en Gudrun Ennslin, twee van de leiders en oprichters van de RAF. Baader en 
Ennslin waren respectievelijk de uitvoerder en woordvoerder van de Rote Armee Fraktion. 
Baader was de grote motor achter de acties. Hij was de praktische leider. Gudrun Ennslin, zijlJ 
vriendin , was het theoretisch brein. Baader en Ennslin hadden vanuit de gevangenis opdracht 
gegeven tot de ontvoering van Schleyer. Na de gebeurtenissen in Duitsland op 5 september 
verkeer·t het land al snel in opperste paraatheid en gaat een periode' van 44' dagen tegemoet 
die bekend zal komen te staan als de Duitse Herfst. 

Duitsland na 1945 
Waarom Schleyer? Hij was' als voorzitter van de w'erkgeversbond het symbool van het 

moderne kapitalistische Duitsland . Daarnaast was hij ook een prominent SS-er. En daarmee de 
belichaming. van de misstanden in de naoorlogse Duitse samenleving. De Duitse economie had 
zich, mede dankzij de Marshallhulp wonderbaarlijk hersteld. Maar door deze hulp was West
Duitsland sterk afhankelijk van de geallieerden, die niet alleen via economische kanalen, maar 
ook militair nog sterk aanwezig waren. Hoewel de cijfers van de economie er goed uit zagen, 
waren nergens in het Westen de omstandigheden voor de arbeiders zo slecht als in Duitsland. 
De lonen waren laag en de werktijden lang_ Tegelijkertijd werd het bedrijfsleven grotendeels 
gerund door voormalige nazi 's. En deze zaten door met name Amerikaanse steun stevig in het 
zadel. De Duitse overheid op haar beurt verleende volledige steun aan de VS in de Koude 
Oorlog, en dat manifesteerde zich in een ongekend repressief beleid ten opzichte van de link
se beweging in Duitsland. De communistische partij, de KPD werd in 1956 officieel verboden. 
West-Duitsland Had in 1949 een zeer moderne en liberale wetgeving gekregen. De wet Iiét ech
ter wel ruimte voor enkele strenge wetten die staatsveiligheid dienden te garanderen. Deze 
wetten waren in eerste instantie bedoeld om een hernieuwd fascisme te verdrijven, maar wer
,den al gauw gebruikt om linkse oppositie de kop in te drukken. In de jaren '60 werden zogehe
ten Notstandsgesetzen uitgevaardigd door de flink naar rechts opgeschoven sociaal-democra
ten onder Willy Brandt. De Notstandsgesetzen waren wetten en decreten waarmee grondrech-
ten buitenwerking konden worden gesteld indieri de staatsveiligheid in het gedrang zou . 
komen. De strafrechtcommissie die deze wetten opstelde bestond uit 24 personen waarvan 16 
een notoir bruin verleden hadden. 

Demonstraties 
De linkse protestbeweging in West-Duitsland zag dat hun overheid, voor een deel bestaand 

uit voormalig nazi's,. militaire en politieke steun verleende aan een Verenigde Staten dat in de 
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jaren '50 Korea en in de jaren '60 Vietnam 
bombardeert en kapot schiet. De reactie van 
de overheid op elke vorm van protest hier
tegen was ongekende repressie. 
Demonstraties worden verboden en uiteen
geslagen, vergaderingen onmogelijk 
gemaakt en linkse critici opgepakt. Op 2 
juni komt de Sjah van Perzië in West
Duitsland op bezoek. Er vinden demonstra
ties plaats tegen het regime van de Sjah. Een 
groep demonstranten wor~t fn een nauwe 
straat gedreven en er breekt een strijd los. 
Tijdens de schermutselingen wordt Benno 
Ohnesorg, een 26-jarige student, doodge
schoten door een politieman. De politielei 
ding, de burgermeester en de pers staan 
vierkant achter de agent. Er 1s geen enkel 
blijk van sympathie van de kant van de 
autoriteiten. Wel wordt er een nieuw verbod 
op studentendemonstraties uitgevaardigd . 
De dood van Benno Ohnesorg wordt wel 
gezien als een beslissend 
moment in de geschiedenis 
van het gewapend verzet in 

lijk betrokken raakt bij de bevrijdingsactie 
van Andreas Baader zet zij de eerste stap 
richting het leven in het verzet. Deze bevrij 
dingsactie, waarbij één persoon gewond 

. raakt, zorgt voor een heftige reactie bij 
zowel pers als overheid. Op reclamezuilen 
in Berlijn verschijnen posters van Ulrike 
Meinhof met daarop 'Mordversuch 10.000 
Mark Belohnung' . De Duitse staat benoemt 
de Baader-Meinhof-bende . tot staatsvijand 
nummer 1. Op dat moment zijn er nog geen 
dodelijke slachtoffers gevallen. De opspo
ring wordt door het Ministerie van 
Binnenlandse Zaken overgedragen aan de 
Bundeskriminalamt, de fed~rale recherche. 
Het gehele politie-apparaat wordt gemobili
seerd en begin 1971 houdt de politie een 
massale klopjacht. Linkse intellectuelen die 
zich niet distantiëren van de RAF worden als 
sympathisanten aangemerkt en verdacht. De 
gehele periode van het gewapend verzet in 

Duitsland zal dit blijven. 

De Rote Armee Fraktion 
Duitsland. In 1968 begin
nen de latere kopstu.kken 
van de RAF, Gudrun Ensslin 
en Andreas Baader met het 
plaatsen van brandbom
men in warenhuizen als 
protest tegen de oorlog in 
Vietnam. Een kleine twee 
weken later wordt studen
tenleider Rudi Dutschke 

IBaader-Meinhof-
heeft in het najaar van 
1977 een reeks moorden 
en aanslagen op haar 
naam staan. De eerste 
doden vallen' in 1971. Op 
15 juli sterft Petra Schelm 
na een schotenwisseling 
met de politie. Later dat 
jaar overlijden twee poli-

bende wordt 

staatsvijand 

nummer J' 

door de rechts-radicale 
Josef Bachmann doodge-
schoten. Vanaf dat moment 
komen' extreem-links en de Duitse overheid 
in een negatieve spiraal terecht, waar 
geweld en repressie elkaar oproepen en ver
sterken. 

Escalatie 
In 1970 gaan Baader en Ennslin onder

gronds. Om hun strijd te financieren gaan 
zij over tot de zogeheten onteigeningen, dat 
wil zeggen bankovervallen. Tijdens de voor
bereidingen, het regelen van wapens en . 
valse papieren, wordt Baader op 4 april 
1970 bij een verkeerscontrole gearresteerd. 
Op dat moment is Ulrike Meinhof nog een 
gevierd columniste die behoort tot de intel
lectuele elite van Duitsland en zich ook in 
die kringen begeeft. Meer en meer komt ze 
echter met zichzelf in de knoop als het gaat 
om de tegenstelling tussen wat ze argumen
teert .en wat er daadwerkelijk verandert en 
wat zij zelf concreet doet. Als zij uiteinde-

tieagenten bij controleac- , 
ties. Maart 1972 komt het 
tweede RAF-lid Thomas 
Weisbecker om door een 

politiekogel. Later die dag wordt in 
Hamburg een agent neergeschoten. In het 
voorjaar van 1972 escaleert ·het geweld in 
Duitsland. Tussen 11 en 24 mei worden 6 
bomaanslagen gepleegd. Doelwitten van de 
RAF zijn onder andere het hoofdkwartier 
van het Amerikaanse leger in Frankfurt en in 
Heidelberg. Later dat jaar worden de kop
stukken Baader, Meinhof en Ennslin opge
pakt. 

Op 8 mei 1976 pleegt Ulrike Meinhof zelf
moord in haar cel. Zij is op dat moment 
lichamelijk en emotioneel uitgeput. Enkele 
maanden eerder was zij voorzichtig begon
nen met afstand te nemen van haar ideeën. 
Tijdens de zitting probeerde zij in voorzich
tige woorden aan te geven dat zij twijfelde 
aan de RAF. Een stap die binnen de organisa
tie gelijk stond met er uit stappen. De reeh
ter onderbrak haar ieder keer als zij pro-
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beerde het woord te voeren. Justitie was op 
dat moment al zo gepolitiseerd dat er geen 
ruimte meer was voor berouwen dialoog. 
Anderhalf jaar later wOrden Andreas Baader 
en Gudrun Ennslin dood aangetroffen in hun 
cel. Zij hebben, hoewel dit nooit met zeker
heid valt te zeggen, zelfmoord gepleegd. 

Berufsverboten 
De Rote Armee Fraktion was een uiterst 

gewelddadige, terroristische organisatie. Zij 
heeft vele doden en gewonden op haar 
geweten. Maar hoe kon zij ontstaan in een 
op papier toch vrije en open samenleving 
als West-Duitsland? Waarom zag men de 
noodzaak om over te gaan tot gewapend 
verzet? 
Een deel van de verklaring ligt in de opstel
ling van de Duitse overheid. Door al vroeg 
te beginnen met het verbieden van de com
munistische KPD, het repressieve optreden 
tegen de studentende-, 
monstraties in de jaren '60 
en de sterk emotionele 
réactie op de eerste acties, 

alles wat niet overduidelijk afstand nam van 
sterke linkse overtuigingen als sympathisant 
aan te merken. 
De situatie leidde tot een ernstige aantasting 
van burgervrijheden. Berucht hoogtepunt 
waren de zogeheten Berufsverboten uit de 
jaren '70 die er voor zorgden dat mensen met 
linkse sympathieën niet meer aan de slag 
konden als leraar of in andere maatschappe-

' lijke functies. Door de Berufsverboten werden 
veel mensen het werk onmogelijk gemaakt, 
wat de RAF een voedingsbodem verschafte. 
Onder de zogeheten extremistendecreten wer
den vele mensen van hun bed gelicht en tij
denlang vastgehouden en verhoord. De over
heid reageerde, enigszins begrijpelijk, erg 
emotioneel, maar verspilde daarmee veel kre
diet bij de bevolking. Als ze de RAF-gevange
nen had behandeld als elke andere gevange
ne, in plaats van de extreem harde aanpak die 
hun tot op zekere hoogte martelaren maakte, 

dan had ze onder een deel 
van de bevolking de sympa
thie voor de RAF kunnen 
wegnemen. 

'Hard optreden Het einde 

overheid, 

die nog lang niet het 
gewelddadige karakter 
hadden die ze later wel 
zouden krijgen, van wat 
later de RAF werd, sloot 
zij de deur voor mogelijk 
wederzijds begrip. De vervreemdt burgers' 
overheid weigerde op 

Op 19 Oktober 1977 ver
klaart het Commando 
Siegfried Hausner: "Na 43 
dagen hebben we een einde 
gemaakt aan het ellendige 
en corrupte leven van Hans-

enige wijze in te gaan op 
de kritiek en argumenten 
van de linkse protestbe-
weging. Hierdoor ver-
vreemdde zij vele mensen van zich, ontnam 
links een platform en polariseerde de verhou
dingen. De RAF heeft op haar hoogtepunt uit 
een paar 100 man bestaan, met een harde 
actieve kern van rond de 30 man. Zij is wel 
ontstaan uit een bredere linkse beweging, 
maar 99 procent van deze mensen had niets 
met terreur te maken en wilde er ook niets 
mee te maken hebben. Zij keurden het geweld 
af, maar hadden wel ergens bewondering voor 
de daadkracht en de moed van de actieve 
RAF-leden. De staat had geen enkel oog voor 
deze huance. Sterker nog, de reactie was om 

Martin Schleyer". Hij wordt 
in Mulhouse in de Rue 
Charles Peguy in de koffer
bak van een groene Audi 

aangetroffen, vermoord met een nekschot. 
Hiermee komt de zogeheten Duitse Herfst ten 
einde. Vier verdachten worden gearresteerd 
die allen tot levenslang worden veroordeeld. 
Wat de Duitse overheid niet kon bewerkstelli-
gen lukt de Rote Armee Fraktion zelf. Met de 
dood van Schleyer keert de linkse beweging 
waar de RAF uit voortkwam, zich bijna in het 
geheel van haar af. Het zou echter nog tot 
1993 duren voordat de laatste aanslag wordt 
gepleegd. 

Hugo Nieber is historicus. 
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Foto: Herman Woute~s 

Bommelding op Centraal Station Amsterdam, maart 2004 
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De EU en de 'strijd 
tegen het terrorisme 
Gijs de Vries is anti-terrorisme coördinator voor de Europese Unie. Op het congres 
over Freedom and Security van de Liberale Internationale (LI) in Sofia van afgelopen 
mei gaf hij een speech over de rol van de EU in de internationale strijd tegen het ter
rorisme. Hieronder.volgt een verkorte vertaling van de speech die hij 13 mei jongst
leden gaf. 

DOOR GIJS DE VRIES 

Terrorisme is een directe aanval op de grondvesten van onze beschaving. Terroristen vallen 
mensenrechten aan: het recht op leven, het recht op een leven vrij van angst. Terroristen vallen 
de essentie van democratie aan: politieke meningsverschillen worden opgelost door middel van 
rationeel overleg en de macht van het recht in plaats van door middel van een kogel of bom. Er is 
geen rechtvaardiging voor terrorisme, noch politiek, noch religieus of anderszins. Terrorisme, het 
willens en wetens executeren van burgers, is zowel onwettig als immoreel. 

Mondiale aanpak 
Terrorisme bestrijden is mensenrechten verdedigen. Dit moeten we krachtig en vastberaden 

doen. Daarbij moeten we er wel voor zorgen dat we instrumenten gebruiken die passen bin
nen de rechtstaat. Terroristen willen culturen van ~lkaar scheiden. Hun doel is mensen te 
raken met angst en regeringen te provoceren maatregelen te nemen die de waarden waarop 

vrije samenlevingen zijn gebaseerd 
te ondermijnen. Dit mogen we niet 
laten gebeuren. We mogen de waar
den niet compromitteren die de ter
roristen willen vernietigen. We moe
ten onze veiligheid beschermen, 

'De wereld moet een worden, maar daarbij moeten we vastbesloten 
onze vrijheden waarborgen. 

over religieuze grenzen heen' 
In 2001 hebben de EU lidstaten een 
breed scala aan maatregelen genomen 
om zich te beschermen tegen terroris
me. EU ministers hebben enkele prio
riteiten gesteld die in 200S aangekaart 
zullen worden. De volgende prioritei-

ten zijn gesteld. Ten eerste de uitwisseling van informatie. Snelheid en nauwkeurigheid zijn 
essentieel om terroristische daden te voorkomen en om terrorismeverdachten te berechten. Vorig 
jaar heeft de Raad besloten de samenwerking tussen Europese veiligheids- en inlichting!'!ndiensten 
te stimuleren door het Situation Centre (SitCen) in het secretariaat van de Raad te versterken. 
SitCen voorziet de Raad van een strategische analyse van terroristische dreiging op basis van 
informatie van de veiligheids- en inlichtingendiensten van de diverse lidstaten. Daarnaast wordt 
ook de rol van Europol en Eurojust versterkt. 
Ten tweede richt de EU zich op de financiering van het terrorisme. Identificeren en verstoren van 
de mechanismen waarmee terrorisme wordt gefinancierd zijn centrale elementen in de anti-terro
risme strategieën. De EU neemt maatregelen om de financiering van terrorisme zowel binnen het 
regulier banksysteem als in alternatieve systemen te voorkomen. 
De bescherming van burgers en crisismanagement vallen voor het grote gedeelte onder nationale 
bevoegdheid van de lidstaten. Desalniettemin hebben de lidstaten hun vastberadenheid uitgespro
ken om "ta act jointly in the spirit of solidarity if one of them is the victim of a terrorist attacf('. De 
derde prioriteit van de EU is om individuele lidstaten te assisteren op het mO(l1ent dat zij getrof-
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fen worden door een aanval. 
Terrorisme is een mondiaal verschijnsel dat 
een mondiale aanpak vereist. De EU onder
kent dit en heeft ten vierde besloten het 
onderwerp terrorisme integraal in te passen 
met de betrekkingen met derde landen. De EU 
zal anti-terrorisme clausules in al haar exter
ne overeenkomsten opnemen. 

Krachten bundelen 
Deel van de externe dimensie van het EU

beleid is de samenw~rking met de Verenigde 
Naties. De VN is de voornaamste partner van 
de Unie 'op dit onderwerp. De EU werkt hard 
aan de universele ratificatie van alle twaalf VN 
conventies in zake de strijd tegen het terro
risme. De VN en de EU werken ook samen bij 
het verschaffen van hulp en t~chnisçhe bij
stand aan landen die niet de capaciteit heb
ben om het wettelijke raamwerk te implemen
teren zoals gesteld in de VN resoluties en 
conventies. De VN en de EU hebben gelijke 
agenda's waar het gaat om de onderliggende 
oorzaken van rekrutering en steun voor terro
risme. Er bestaat een algemene erkenning dat 
regionale conflicten, slecht bestuur en falende 
staten een vruchtbare 'grond bieden voor de 
rekrutering van terroristen. Aan het hart van 
het EU anti-terrorismebeleid liggen pogingen 
om regionale conflicten op te lossen en men
senrechten en goed bestuur te bevorderen. De 
EU en haar lidstaten zijn nu reeds 's werelds 
grootste donoren in de officiële ontwikkeling
hulp. Breder gezien zoeken we manieren om 
gematigde moslims in onze verdediging van 
een menswaardige samenleving, vrij v~n ter
roristen te betrekken. 

Er bestaat niet zoiets als een oorlog tussen 
beschavingen. De Islam is net zomin als · het 
Christendom een monoliet. Er zijn vele ver
schillende takken en tradities binnen de 1 
miljard moslims i~ de wereld. Het overgrote 
deel van hen wil in vrede en democratie 
leven, vrij om de islam op hun eigen manier 
te interpreteren zonder de angst als afvallige 
te worden best'empeld door islamïstische ter
roristen. Vele gematigde moslims hebben zich 
moedig uitgesprokeri tegen het terrorisme. 
Miljoenen moslimkiezers trotseren terroristi
sche doodsbedreigingen om deel te nemen 
aan democratischè verkiezingen, van de 
Palestijnse gebieden tot Afghanistan, van Irak 
tot Indonesië. Moslims en niet-moslims moe
ten hun krachten bundelen om de fundamen
tele waarden van de mensheid te verdedigen. 
De EU is vastbesloten gematigde moslims te 
ondersteunen en met hen samen te werken 

om terrorisme te verslaan, zowel in Europa 
als elders in de wereld. 

Achterliggende oorzaken 
We kunnen terrorisme op de lange termijn 

alleen maar uitbannen door te voorkomen dat 
een nieuwe generatie terroristen opstaat. Om 
dit te bereiken moeten we de redenen waar
om mensen zich wenden tot terrorisme 
begrijpen zowel binnen als buiten de Unie, en 
een strategie opstellen om dit te voorkomen. 
Daarom zal de EU een studie maken van radi
calisering en rekrutering en aanbevelingen 
geven hoe dit probleem aan te pakken. 
Er is al veel gedaan. Het onderwerp is com
plex en het zal niet makkelijk zijn er eendui
dige lijnen in te ontdekken, laat staan een 
eenduidige benadering te vinden. Maar we 
zijn vastberaden te volharden. De ervaringen 
van onze partners elders in de wereld zullen 
van belang zijn om ons te helpen de juiste 
conclusies te trekken. Ondertussen is de EU er 
op gebrand partners te helpen de achterlig
gende oorzaken die bij kunnen dragen tot 
radicalisering en rekrutering in hun eigen lan
den aan te pakken. Wij ondersteunen op actie
ve wijze werk ter verbetering van onderwijs
systemen, economische ontwikkeling en de 
kwaliteit van het bestuur en waarderen de 
hervormingen die zijn doorgevoerd in diverse 
landen. 

Basale waarden 
In zijn toespraak tot de International 

Summit in Madrid, zei de secretaris-generaal 
van de Verenigde Naties dat terrorisme een 
bedreiging is voor alle staten en alle volken. 
Hij zette eveneens een heldere 'principle com
prehensive strategy' uit gebaseerd op de aan
bevelingen van het High Level Panel. De ele
menten van deze strategie leveren éen raam-

, werk voor maatregelen om de dreiging van 
terrorisme op mondiale basis aan te pakken, 
met respect voor mensenrechten en de rule of 
law. Terrorisme is een bedreiging voor de 
meest basale waarden van de mensheid. De 
wereld moet een worden, over religieuze 
grenzen heen, om de principes waarop men
selijke samenlevingen gebaseerd zijn te ver
dedigen. Samen kunnen we, en moeten we, 
terrorisme overwinnen. 

Gijs de Vries is EU anti-teryorisme coördinator. 

Vertaling: Emily van de Vijver. 
De originele en volledige versie van deze 
speech is te lezen op www.liberal-internatio
nal.org 
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VRIJ VEILIG 

Vrijheid versus veiligheid - wat een tegenstelling! Terwijl de emotie juist een overeenkomst indiceert: in beide 

gevallen heb je nergens last van. In het geval van vrijheid niet van werk, van regels, van een partner of een 
andere onderdrukker van het heerlijke gevoel dat je kunt doen waar je zin in hebt. Veiligheid impliceert de afwe

zigheid van alle vormen van bedreiging. De meeste mensen associëren veiligheid met de schoot van je moeder, 

later met de armen van je geliefde. 

We praten veel over veiligheid de laatste jaren. De afbreuk die enge mensen uit enge landen doen aan onze fiere 

symbolen van vrije handel of van de vrijheid van meningsuiting, zoals verankerd in onze nationale Grondwet. Zo 

ontstaat uit het schenden van vrijheid een gevoel van onveiligheid. Daarom is het een merkwaardig idee, dat het 

inleveren van vrijheid een gevoel van veiligheid zou kunnen bevorderen. Toch denken veel mensen dat, als je de 

mening beluistert van populistische parlementariërs die verkondigen dat het met onze grondrechten ook wel een 
beetje minder kan. 

Statistieken wijzen uit, dat Nederland een stuk veiliger is geworden. Veel vormen van criminaliteit vertonen 

dalende percentages, maar de burger voelt het niet. Het gaat niet om de objectieve cijfers, maar om de beleving 

van veiligheid. Daar sta je dan als politicus. Hoe kun je mensen zo'n gevoel bezorgen, of dat nu wel of niet op de 

werkelijkheid is gebaseerd? Daarop zal de politiek een antwoord moeten vinden, dat blijkt maar weer eens uit de 

uitslag van het referendum. Kortweg vertelt de analyse van die uitslag dat de Nederlandse kiezer de Europese 

gedachte koestert, maar dat een ruiker van emoties hem of haar toch heeft verhinderd om zich positief uit te 

spreken. 

Dit alles doet mij denken aan de seksueel overdraagbare aandoening. Wanneer loop je zo'n beschamende kwaal 
op? Als je meent je partner te kennen. Is dat niet het geval, dan wordt er veel veiliger gekeesd. Dan pas je wel 

op. Het merendeel van de kiezers heeft zijn nee-stem als condoom gebruikt. Onbekend maakt onbemind. Niet 

voor niets was de buis gevuld met het geweeklaag over onbekendheid met het Europese gedoe, als een aquarium 

overlopend van krokodillentranen over het gebrek aan informatie . 

Niet voor niets was dat bij de D66-achterban anders. Dat stelletje Libertijnen schrikt niet terug voor een potje 
onbekend. Die partij is opgericht voor verandering van spijs en doet niet anders dan ijveren voor de middelen die 

de macht van een ander onder controle houden. Beter voorbehoed dan nageslacht. 

Onze partij zal niet groot worden, mag ik hopen, zolang de kiezers gestreeld willen worden en naar de mond 

gepraat door politici die poseren als klamme verleiders. Die uit pure hang naar de gunsten van het volk hun 
eigen positie verloochenen. Over de Haagse kliek praten alsof ze niet alle moeite hebben gedaan daarbij te kun

nen horen. Die in vrijetijd.stenue de kiezers stalken op straat en aan de huisdeur. Dat is pas eng! 

Marijke Mous is adviseur bestuurscommunicatie en griffier in de gemeente Loenen. 
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Privacy .en' veiligheid op internet: 

Bestaande bevoegd
heden ruimschoots 
toereikend 
Moe~en er nog nieuwe bevoegdheden komen om ' misbruik op of via internet op te 
sporen en te bestrijden? Nee, eigenlijk niet, was het onthullende antwoord van offi
cier van justitie Taco Stein tijdens een speciale zitting van de commissie 
Technologiebeleid van de Tweede Kamer, op 25 mei 2005. Stein, die binnen het lan
delijk parket functioneert als ir:-ternetexpert, gaf aan dat de politie ruimschoots 
vooruit kan met alle bestaande bevoegdheden, waaronder infiltratie in bijvoorbeeld 
kinderpornonetwerken en het plaatsen van afluisterapparatuur in woningen. 

Toch staat Nederland op het punt om twee nieuwe wetten in te voeren die de opsporingsmdge
lijkheden op internet dramatisch vergroten. De Europese ministers van Justitie en 
Binnenlandse Zaken zijn bezig met een Europa-brede algemene bewaarplicht van de verkeers
gegevens van telefonie en internet, terwijl de Tweede Kamer zich binnenkort buigt over het 
wetsvoorstel Computer Criminaliteit 11. Deze voorstellen betekenen een zeer vergaande 
inbreuk op de privacy van onverdachte burgers, louter en alleen omdat ze gebruik maken van 
moderne communicatiemiddelen. Met het zoeken naar een eventueel evenwicht tussen veilig
heid en privacy hebben deze voorstellen nog maar weinig te maken. "Het zijn de technische 
mogelijkheden die in het \1uidige bestuurlijke klimaat de maatstaf vormen voor de opsporing," 
zoals Jacob Kohnstamm, de nieuwe voorzitter van het College Bescherming Persoonsgegevens, 
treffend aangaf bij de presentatie van het jaarverslag over 2004. 

Op 1 september 2004 is de wet vorderen gegevens telecom in werking getreden. Daardoor kan 
elke agent met opsporingsbevoegdheid reeksen identificerende gegevens opvragen bij teie
foon- en internetaanbieders. Het gaat dan niet alleen om naam-adres-woonplaatsgegevens die 
bij een e-mail adres of lP-adres horen, maar ook om geboortedatum, geslacht en bankrekening
nummer. Een officier van justitie kan de aanbieders opdragen om vrijwel hun hele administra
tie bloot te leggen, inclusief informatie over het internet- en belgedrag in het verleden van een 
verdachte, voorzover bedrijven daarqver beschikken. Alleen voor bijzondere gegevens, zoals 
godsdienst, ras, politieke gezindheid, gezondheid of seksueel leven, blijft een gerechtelijk 
bevel noodzakelijk. Vrijwel dezelfde wetgeving geldt inmiddels ook al voor banken, die daar
naast ook een meldingsplicht hebben voor alle transacties die een bepaald bedrag te boven 
gaan (de Wet Melding Ongebruikelijke Transacties). 

Nederlander vaker afgetapt dan Amerikaan 
De Eerste Kamer beslist binnenkort of deze aanzienlijke verlaging van de toegangsdrempels' 

voor alle bedrijven en werkgevers gaat gelden, in het overkoepelende wetsvoorstel 'Vorderen 
gegevens'. Dan moeten ook werkgevers, webhostingbedrijven, aanbieders van chatkanalen, 
boekhandels en bibliotheken op verzoek van een officier gedetailleerde informatie verstrekken 
over klanten of werknemers. Bij een verder gaande verdenking kan een rechter-commissaris 
bovendien bevelen om de telefoon- en/of internetverbinding af te tappen, zodat .de politie live 
kan meeluisteren en kijken met alles wat de verdachte doet. Dat is een favoriete opsporings
methode in Nederland, maar over de aantallen taps mag niet openbaar gedebatteerd worden. 
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Alleen na een langdurige WOB-procedure 
kreeg Bits of Freedom de cijfers over 1998; 
10.000 taps, waarvan 3.000· op een vaste 
telefoon en 7.000 op een mobiele telefoon. 

. Daarmee is Nederland wereldwijd koploper 
in het justitieel aftappen, blijkt uit een 
internationale vergelijking door het Duitse 
Max Planck Instituut uit 2003. Nederland 
wordt met 62 taps per 100.000 inwoners 
alleen ingehaald door Italië, met 76 taps per 
100.000 inwoners. De VS hebben slechts O,S 
taps per 100.000 inwoners . Per inwoner 
wordt in Nederland dus 120 maal meer 
getapt dan in de VS. Recentere cijfers zijn 
niet bekend, ook omdat opeenvolgende 
ministers van justitie structureel weigeren 
om deze eenvoudige statistieken bij te hou
den. Uit het jaarverslag van het Openbaar 
Ministerie over 2004 blijkt dat het aantal 
taps verder is gestegen. 

Bewaarplicht 
De tevredenheid van de 

opspoorders over hun 

dachte tot 3 maanden kunnen worden 
bewaard. Dit bevriezingsbevel wordt in 
Nederland geregeld in het wetsvoorstel 
Computer Criminaliteit 11, een uitwerking 
van het internationale Cybercrime verdrag. 
Ook dit voorstel heeft grote nadelen, zeker 
als het gaat om de uitbreiding van de defini
tie van hacken en de veel te brede definitie 
van dienstaanbieder, maar op z'n minst zou
den de effecten van dit middel in de prak
tijk getoetst en geëvalueerd moeten worden 
voordat er gesproken kan worden ·over het 
preventief in de gaten houden van alle 
Europeanen. 

Gebrek aan onderbouwing 
Het meest bevreemdende aan het voorstel 

voor de algemene bewaarplicht is het vol
strekte gebrek aan enige onderbouwing van 
nut- en noodzaak van een algemene bewaar
plicht. Zelfs een speciaal onder Nederlands 

EU-voorzitterschap bijeen
geroepen werkgroep Van 
politie-ambtenaren kon in 

bevoegdheden op internet 
staat in schril contrast met 
de voorgenomen nieuwe 
bewaarplicht. Sinds april 
2004 buigen de Europese 
ministers van justitie en 
binnenlandse zaken (ver
enigd in de JBZ-raad) zich 
over een voorstel om de 
informatie over het bel- en 
internetgedrag van alle 

'Technische 
september 2004 geen 
enkele onderbouwing leve
ren van het voorlopige 
wensenlijstje ten aanzien 
van de soorten gegevens 
en de noodzakelijke 
bewaartermijn. 

mogelijkheden 

maatstaf voor 

opsporing' 
Na stevige kritiek van 
Tweede Kamerleden van 
Groenlinks, D66, PvdA en 

450 miljoen Europese bur-
gers tussen de 1 en 4 jaar 
op te slaan. Preventief, zonder enige gerichte 
verdenking of vermoeden, omdat er later 
mogelijk behoefte aan kan zijn. De minis
ters zijn vastberaden om dit door te druk
ken in de vorm van een (urianiem) 
Kaderbesluit, zonder verdere inmenging van 
het Europese parlement.· Tot nu toe negeren 
de ministers de negatieve juridische advie
zen van zowel hun eigen juridische dienst 
als van de Europes.e Commissie en de juridi
sche commissies van het Europees 
Parlement. Het voorstel raakt immers direct 
aan de privacy van alle burgers , en hoort 
daarmee thuis in een open democratisch 
proces, adviseren alledrie de organen, met 
volledige beslissingsbevoegdheid van het 
Europees Parlement. 

Een alternatief voor de algemene bewaar
plicht is een bevriezingsbevel, waarbij alle 
gegevens van en over een specifieke ver-

SP beloofde minister 
Donne'r een onderzoek te 
laten verrichten door de 

Erasmus Universiteit naar het nut en de 
noodzaak. De resultaten van dit onderzoek 
worden waarschijnlijk 'eind juni openbaar, 
ruim na de deadline van begin juni die de 
Europese ministers zich vorig jaar ,hadden 
gesteld. De onderhandelingen in de JBZ-raad 
denderen dan ook in sneltreinvaart voort. 
Recent heeft Litouwen een lijstje ingediend 
ter invulling van de bewaarplicht. Voor 
internet zou het gaan om een registratie van 
tijdstippen van internettoegang met de bij
behorende lP-adressen, om de gebruikte 
wachtwoorden en pincodes, om een archief 
van de enveloppen van elk inkomend en uit
gaande e-mailtje en om 'alle informatie over 
de routering en bestemming van elke com
municatie.' Onder deze laatste categorie 
zouden internetaanbieders een logfile moe
ten bijhouden van elke ihkomende en uit
gaande byte, inclusief bestemmingen zoals 
chatserver" website of nieuwsserver. Daarbij 
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zouden dus ook de bezochte URLs moeten 
worden geregistreerd. Een onmogelijke opga-' 
ve, zowel organisatorisch als financieel, beto
gen de internetproviders luidkeels en een 
financiële nekslag voor ruim 1200 bedrijven. 

Maar afgezien van deze onhaalbaarheid bete
kent het voorstel een fundamentele ondermij
ning van een van onze belangrijkste grond
rechten; om onschuldig te worden geacht tot 
het tegendeel is bewezen. Onder het Europees 
Verdrag voor de Rechten van de Mens worden 
de controle-bevoegheden van overheden aan 
zeer nauwe banden gelegd ; inbreuken op de 
persoonlijke levenssfeer zijn alleen toege-

staan als ze proportioneel zijn, bij wet gere
geld, noodzakelijk in een democratische 
samenleving en als hetzelfde doel niet met 
minder ingrijpende middelen kan worden 
bereikt. Aan geen van deze vier criteria lijken 
de ministers zich iets gelegen te laten liggen. 
Er is zelfs nog geen begin van een antwoord 
op nut en noodzaak. Tenslotte valt er vanuit 
democratisch oogpunt zeer ernstig te twijfe
len aan' de wettelijkheid van deze procedure 
in de vorm van eEm Kaderbesluit. 

Sjoera Nas is co·directeur van Bits of Freedom. Dit is 

een onafhankelüke stichting die opkomt voor digitale 

burgerrechten. www.bof.nl 
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Bewaarplicht· verkeersgegevens: 

Onhaalbaar, 
on betaal baar 
en onnodig 
Als het aan de Europese ministers van Justitie en Binnenlandse Zaken ligt. wordt 
het bel- en internetgedrag van alle Europeanen binnenkort systematisch vastge
legd en bewaard voor een periode van 1 tot 4 jaar. Deze bewaarplicht is voor 
internetproviders op dit moment de grootste bedreiging in hun bestaanszekerheid 
en biedt zeer sombere perspectieven voor toekomstige innovatie in de communi
catietechnologie en infrastructuur binnen de EU. 

DOOR JUDITH VAN ERVE 

De bewaarplichtgedachte is gebaseerd op de werking van telefonie. In de belwereld is .het 
essentieel om gedetailleerd vast te leggèn wie waarheen hoe lang belt, omdat daar immers 
rekeningen mee worden gemaakt. Gemiddeld bewaren telefoonhedrijven dat soort verkeersge

gevens tussen de drie en zes maan
den, om klanten de gelegenheid te 
geven de factuur achteraf te betwis-

Bewaarplicht vergt 

opslagcapaciteit die aan de 

grenzen komt van wat 

natuurkundig mogelijk is 

ten. De internetwereld ziet er heel 
anders uit. Vrijwel alle aanbieders 
van internettoegangsdiensten hante
ren een vast tarief voor een onbe
perkte hoeveelheid dataverkeer. Er is 
geen enkele provider in binnen- of 
buitenland die een tarief berekent 
per ontvangen of verstuurd oe-mailtje 
en de registratie van verbindingstijd
stippen is in de 'wereld van breed-
bandinternet volstrekt betekenisloos 
geworden. Vrijwel alle internetters in 

Nederland zijn immers permanent online. Met andere woorden: internetaanbieders hebben 
geen enkel bedrijfsdoel bij het vastleggen van deze gegevens, voorzover het technisch al 
mogelijk is. XS4all spant zich samen met tientallen andere internetproviders al geruime tijd in 
om uit te leggen waarom het in de internetwereld technisch onhaalbaar en financieel onbetaal
baar is om een logfile bij te houden van elke inkomende en uitgaande byte van elke klant. 

Karrepaard en formule 1 auto 
Minister Donner baseert zijn raming van de kosten van de bewaarplicht in Nederland op een 

rapport van KPMG uit november 2004. In dat rapport wordt een berekening gemaakt die geba
seerd is op cijfers over de omvang van het internetverkeer uit de zomer van 2003 en wordt 
een piepkleine prOVider model gesteld voor de hele industrie. De belangrijke internetverkeers
centrale AMS-IX, waar vrijwel alle Nederlandse prOViders hun verkeer onderling uitwisselen en 
met de rest van de wereld, transporteert inmiddels meer dan twee keer zoveel verkeer als 
waar KPMG vanuit gaat. Bovendien beschikken de meeste providers, door de opkomst van 
breedbandinternet, over een gigabit netwerk, in plaats van de in het rolmodel gehanteerde 

. minuscule 2 megabit per seconde verbinding die 8 megabyte per uur aan data genereerde. In 
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il)ternettechnologie betekent dat een ver
schil tussen karrepaard en formule 1 auto. 
Zelfs de kleine model provider gaf in 2003 al 
aan dat het aanzetten van een logfile op de 
routering teveel data genereerde en weer 
was uitgezet omdat het systeem te zwaar 
werd belast. Dit negeert KPMG volledig. 
Maar de apparatuur om gigantische hoeveel
heden verkeer te kunnen verwerken is 
extreem kostbaar en overwegend experimen
teel. De apparatuur die het internetverkeer 
regelt, is vergelijkbaar met een supersoni
sche draaideur; de inkomende en uitgaande 
data worden zo snel mogelijk naar de juiste 
servers geleid. Om van elke byte een kopie 
te maken, vergt tenminste een verdubbeling 
van het aantal draaideuren (switches), fun
damentele aanpassing van hun werking en 
een opslagcapaciteit die aan de grenzen 
komt van wat natuurkundig mogelijk is. 
Immers, harde schijven zijn er niet op 
gebouwd om meer dan 
circa 40 megabit per 

Zaken een bedrag van 6,65 euro. Ongeacht 
hoeveel uur daar door een gekwalificeerde 
medewerker moet worden besteed. Ter ver
gelijking, EZ rekent zelf een tarief tot 81 
Euro per uur voor verrichtingen die haar· 
eigen ambtenaren van het Agentschap 
Telecom uitvoeren. De tarieven die EZ han
teert zouden lachwekkend zijn als het niet 
weer een nieuwe aanslag was op het voort
bestaan van de Nederlandse internetindus
trie. De kosten voor invoering van de 
bewaarplicht vormen daarbij de nekslag. 

Donner 
Pogingen tot uitleg aan het adres van 

Minister Donner en zijn ambtenaren zijn tot 
nu toe verbijst.erend on succesvol. Vragen van 
het Nederlandse parlement worden afge
scheept met de mededeling dat er nog geen 
overeenstemming is over het lijstje te bewa
ren gegevens. In de laatste versie van het 

voorstel, dat op 2 en 3 juni 
in de jBZ-raad in Brussel 

seconde structureel te 
kunnen wegschrijven. Ver
volgens moeten de gekopi
eerde data · op een veilige 
manier gedupliceerd wor
den in een read-only 
archief, en via een databa
se ontsloten worden voor 
zoekvragen. De benodigde 
apparatuur en software 
moeten hiervoor speciaal 
worden ontwikkeld en 
aangepast aan de specifie-

'Investeringskosten 
wordt besproken, is de 
optie opgenomen om het 
lijstje sowieso flexibel te 
kunnen herzien "zodat de 
lijst niet achterhaald wordt 
door technologische ont
wikkelingen." Onder 
Nederlands EU-voorzitter
schap is het voorstel in 
december 2004 uitgebreid 
van gegevens die al 
bewaard worden naar elk 

voor 

af tap verplich ting . 

worden niet 

vergoed' 

ke kenmerken van de 
afzonderlijke netwerken van iedere internet
aanbieder. AI met al komt dit elke provider 
op e.en jaarlijkse miljoeneninvestering te 
staan, naast de al bestaande zeer kostbare 
verplichtingen om het netwerk aftapbaar te 
maken. 

Lachwekkende tarieven 
De investeringskosten die de aanbieders 

maken voor de aftapbaarheidverplichting 
worden niet vergoed door de overheid. 
XS4all heeft daarom op 7 maart 2005 een 
bodemprocedure aangespannen tegen de 
Nederlandse Staat om deze kosten terug te 
vorderen. Daarnaast is de vergoeding die de 
overheid biedt voor het uitvoeren van een 
tapbevel sinds 1 april 2005 verlaagd naar 
maximaal 13 euro. En voor het opleveren 
van een ingewikkelde zoektocht naar het 
historisch gedrag van een internetklant 
rekent het ministerie van Economische 

soort gegeven dat gegene
reerd wordt. Volgens ant

woorden van minister Donner aan de Tweede 
Kamer is die uitbreiding nodig in verband 
met huurlijnen, verbindingen waar een vast 
bedrag per maand voor wordt betaald, zon
der aparte rekening voor de hoeveelheid, laat 
staan aard, van het dataverkeer dat er over 
die lijn wordt vervoerd. Verkeer van 'always 
on' verbindingen zoals ADSL valt hiermee ook 
binnen de bewaarplicht. 

Lichte overtredingen 
Ook het toepassingsgebied van de nieuwe 

bevoegdheden die ontstaan met de invoe
ring van de bewaarplicht wordt steeds ver
der uitgebreid. Aanvankelijk beoogde de 
bewaarplicht de bestrijding van terrorisme. 
De jBZ-raad stelde zich onmiddellijk op het 
standpunt dat de gegevens ook gebruikt 
moesten kunnen worden voor de bestrijding 
van ernstige criminaliteit. Sinds december 
2004 gaat het voorstel over elke vorm van 
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criminaliteit, en sinds mei 2005 gaat het 
voorstel over 'criminal offences'. Dat geeft 
providers te vrezen dat ook bij een verden
king van een lichte overtreding snel naar de 
internetproviders wordt gekeken, om zoveel 
mogelijk gegevens uit te leveren. Denk bij 
voorbeeld aan de auteursrechtindustrie, die 
via de Europese richtlijn Handhaving 
Intellectuele Eigendomsrechten (2004) aller
lei nieuwe bevoegdheden krijgt. Ironisch 
genoeg wordt aan de vorm van criminaliteit 
waar providers zelf veel last van hebben, de 
echte cybercriminaliteit, weinig prioriteit 
gegeven binnen het opsporingsapparaat. 

Nut en noodzaak betwistbaar 
Tot slot de vraag, is het naast onhaalbaar 

en onbetaalbaar eigenlijk wel nodig om een 
bewaarplicht in te voeren voor verkeersgege
vens? Er is tot nu toe nog geen enkele onder
bouwing voor nut en noodzaak van de voor-
genomen bewaarplicht. 
Integendeel. Uit 
de wereld van de mobiele 
telefonie komt misschien 

In Nederland hebben de politie, het open
baar ministerie en de AIVD inmiddels een 
groot aantal bevoegdheden waarvan soms 
heel veel (telefonietap) en soms verrassend 
weinig (internettap) gebruik wordt gemaakt. 
Sinds de invoering van de wet vorderen 
gegevens telecom op 1 september 2004 is 
de kring opspoorders die gegevens kan 
opvragen bij internet- en telefonie-aanbie
ders drastisch uitgebreid. Het kennisniveau 
bij politie en justitie is echter ontoereikend. 
Internetproviders ontvangen hierdoor veel 
foute of onmogelijk uitvoerbare verzoeken. 
Om te voorkomen dat de verkeerde informa
tie wordt verstrekt en daarmee een onschul
dige internetgebruiker als verdachte wordt 
aangemerkt besteden providers veel kostba
re tijd aan correctie en voorlichting. Wellicht 
kan de Nederlandse overheid zelf een forse 
investering doen in haar opleidingen voor 
politie en justitie. Zodat agenten, officieren 

en rechters weten hoe 
internet werkt en bewijs
materiaal zoals logfiles op 
waarde weten te schatten. 

het sterkste bewijs van de 
overbodigheid van de nieu
we maatregel. Telefonica, 
de Spaanse aanbieder van 
vaste en mobiele telefonie, 
gaf tijdens een hoorzitting 
van de Europese Com
missie over de bewaar-

'kennisniveau 
Want de techniek is feil 
baar, nog meer dan de 
mens. 

politie en justitie Bezint eer ge begint is het 
adagium voor het invoe
ren van een bewaarplicht ontoerekend' 

plicht aan dat de opspo-
ringsdiensten nooit om 
enig gegeven hadden ge-
vraagd dat ouder was dan 3 
maanden (de bewaartermijn die mobiele opera
tors doorgaans aanhouden om rekeningen 
van klanten te kunnen innen). En hierbij ging 
het om de opsporing van de daders van de 
bomaanslagen in Madrid van maart 2003, die 
deels per mobieltje waren gepleegd. Deze aan
slagen in Madrid vormden nu juist de aanlei
ding voor de ministers van Groot-Brittannië, 
Ierland, Frankrijk en Zweden om eind maart 
een voorstel in te dienen voor de bewaarplicht. 

voor een medium dat zich 
zo snel en complex ont
wikkelt als internet. 
Criminelen en terroristen 
kunnen makkelijk aan de 

bewaarplicht ontkomen, via elk land buiten 
de EU, inclusief de Verenigde Staten. Daar 
zijn de providers zo machtig dat een 
bewaarplicht politiek volstrekt ondenkbaar 
is. He.t Europese beleid lijkt dan ook succes
voller in de bestrijding van haar prOViders 
dan van criminelen. 

Judith van Erve is woordvoerder van internetprovider 
XS4a/l.nl 
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Big Brother is 
already watching us 
Waar individuele mensen vroeger onder het vergrootglas werden gelegd na (ver
denking van) een wetsovertreding, en grotere collectiviteiten door middel van 
steekproeven werden onderzocht, worden massa's mensen nu steeds meer alle
maal, altijd en overal in de gaten gehouden. De elektronisering heeft daartoe de 
mogelijkheid geschapen, Bijvoorbeeld door camera's die tot gezichtsherkenning 
(uit miljoenen) in staat zijn. Onze interactie met onze omgeving wordt bovendien 
steeds meer technisch 'bemiddeld' en laat daarbij talloze sporen na. Dat geldt ' 
voor internet, mobiele telefoons, betaalsystemen en dergelijke. 

In mijn boek 'Verborgen verleiders - Hoe de media je sturen' schrijf ik over de nieuwe bestu
ringssystemen van pc's. De grootste fabrikant hiervan is Microsoft. Het lijkt er op dat dit bedrijf 
altijd al van plan was om zijn dominante positie in cyberspace als een echte Big Brother te 
gebruiken voor nieuwe vormen van gegevensverzameling, direct marketing en e-commerce. Het 
heeft zijn browser, zijn e-mail en andere standaardprogramma's daarom van het begin af aan 
zo ontworpen, dat ze welbewust zo lek als een mandje zijn en open voor onbescheiden blikken 
van buiten. In de standaardinstelling biedt het geen enkele privacy, en is het makkelijk voor 
allerlei derden om binnen te dringen. Ook zijn de Micorosoftprogramma's Outlook en Explorer 
gemakkelijk te monitoren' door de overheid. Ingewijden houden vol dat er in alle exemplaren 
van het Windows-besturingssysteem een geheim achterdeurtje is ingebouwd waardoor ve'ilig
heidsdiensten zonodig in ieders computer naar b'innen kunnen. 

Anarchist of travestiet 
Microsoft is niet de enige die onze privacy schaadt. Het is inmiddels bekend, dat de 

Engelstalige landen 'gezamenlijk een reusachtig wereldwijd spionage-apparaat explOiteren onder 
de code-naam Echelon, dat in staat is miljoenen telefoon-, fax- en e-mailboodschappen per 
minuut te filteren op steekwoorden en cOmbinaties daarvan, en zo te selecteren voor nadere 
inspectie. Verder is het zo dat als je in de VS een commerciële website bezoekt, die met het 
retoursignaal een zogenaamde 'cookie' in je pc kan plaatsen, een soort identificatie-nummer. 
Daardoor is daarna te volgen wat je verder in cyberspace doet: of je bijvoorbeeld naar een site 
gaat van anarchisten of van travestieten. Er zijn zelfs speciale bedrijven die uit informatie van 
verschillende bronnen miljoenen persoons profielen van mensen over de hele wereld kunnen 
distilleren. In Amerika is dat niet verboden, in Europa wel. In de late zomer van 2000 was er zo 
een rel toen Interhack uit Columbus in Ohio ontdekte dat de website van een privacygarantiebe
drijf met de vertrouwenwekkende naam TRUSTe nota bene zelf onzichtbare cookies bevatte. 
Een typisch geval van Bedot.com. 

De alwetende Big Brother van George Orwell is zo stilzwijgend realiteit geworden. Privacy 
bestaat niet langer. Zowel Amerikaanse particuliere bedrijven als ook Amerikaanse overheidsin
stellingen zijn op dit moment al bezig met het aanleggen van zo compleet mogelijke bestanden 
van miljarden individuele wereldburgers in binnen- en buitenland, met allerlei persoonlijke 
voorkeuren en gedragsgegevens die enkele jaren geleden nog als volstrekt vertrouwelijk wer
den beschouwd. Daar is ook weinig juridische controle op. Er zijn nu al allerlei voorbeelden 
van oneigenlijk gebruik, tegen betaling of onder valse voorwendsels. 

Jaap van Cinneken is psycholoog en houdt zich onder meer bezig met de vraag hoe mensen binnen de huidige maat

schappü in hun bredere omgeving worden ingebed, gemonitord en gecorrigeerd. Die vraag kwam aan de orde in het 

oudere boekje 'Waarom doet U dat?! . Cedragsbeïnvloeding in het dagelüks leven' en in het nieuwere boekje 

'Verborgen verleiders - Hoe de media je sturen '. HÜ signaleert daarin een zeer ingrüpende verandering die al was 

begonnen vóór de aanslag op he~ WTC van 91 1.Dit leverde een legitimering in de vorm van terrori$mebestrÜding. 
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Vrijheid en Veiligheid: 

Een I i beraal 
antwoord 
Het congres van de Liberale Internationale (LI) in Sofia van ~fgelopen mei stond in 
het teken van het thema Freedom and Security. Bij de aanvaarding van zijn nieuwe 
functie als President van LI weidde Lord Alderdice zijn Presidential Speech aan dit 
onderwerp. In deze speech gaf Alderdice zijn visie op terrorisme, de strijd daarte
g~n en veiligheid. Volgens Alderdice is terrorisme geen geloofssysteem, het is een 
.tactiek van asymmetrische oorlogsvoering, gebruikt door opstandelingen van 
Nepal tot Zuid-Afrika en West-Europa. Terrorisme is niet te bestrijden in een oor
log. De oplossing is 'veel complexer dan dat. Hieronder volgt een verkorte verta
ling van de speech die Lord Alderdice 14 mei jongstleden gaf. 

DOOR LORD ALDERDICE 

In de nasleep. van de terroristische aanslagen van 11 september 2001en het militaire ant
woord daarop zijn we geconfronteerd met een aanzienlijke bedreiging van onze vrijheid en 
veiligheid. Terrorisme is natuurlijk niets nieuws. Wat heeft ervoor gezorgd dat de aanslagen 
van 11 september ons het gevoel hebben gegeven dat er iets is veranderd? Is het de vernieti
gende omvang? Dat lijkt onwaarschijnlijk: vijftien keer meer mensen komen jaarlijks om in 

'Religieuze overtuigingen zijn 

het probleem niet' 

auto-ongelukken dan er zijn' omgeko
men op 11 september. Waarom heeft 
de aanval op de VS een dergelijke 
reactie van angst voortgebracht? Vele 
landen zijn per slot van rekening al 
jaren het slachtoffer van terrorisme. 

Geest uit de fles 
Niet alleen de terroristische drei

ging, maar ook de reacties daarop 
hebben geleid tot beperkingen in 
onze vrijheid en de uitgave van mil
jarden dollars aan de oorlogen in 
Irak en Afghanistan. Dit is een uitda
ging voor onze liberale benadering 
van het leven. Fundamentalisme is in 

opkomst, niet alleen in islamitische landen. Christelijk, Joods en Hindoestaans fundamentalis 
me hebben eveneens verstrekkende invloed op de politiek in onze wereld. Sommigen wanho
pen, omdat ze in de overtuiging leefden dat religie een zaak van o'nwetendheid is en dat een 
paar eeuwen van onderwijs, wetenschap en economische ontwikkeling voor het verdwijnen 
ervan zouden zorgen. Niets is minder waar. Religie is geen zaak van voorbijgaande aard . 
Religieuze overtuigingen zijn echter het probleem niet. De bedreiging van vrijheid komt voort 
uit de fundamentalistische overtuiging dat het geloof het recht geeft een ander en alles waar 
die voor staat te vernietigen. 
De afgelopen eeuw is bijzonder gewelddadig geweest, maar heeft ook vooruitgang gebracht. 
Na de Tweede Wereldoorlog heeft de samenwerking om de Europese economie te herstellen, 
geleid tot een geheel nieuw model van interstatelijke, zelfs supranationale, samenwerking. 
Maar ook buiten Europa verschoven leiders hun aandacht van de natiestaten naar samenwer
king door middel van internationale coöperatie. Dit vormde de basis voor de Verenigde Naties. 
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Sinds Neurenberg is ook veel veranderd op 
het gebied van internationale rechtspraak met 
als uiteindelijk resultaat de oprichting van 
het Internationaal Strafhof. 
Niemand kan deze voortgang in de imple
mentatie van onze liberale agenda ontkennen, 
maar we moeten de beperkingen in het suc
cesvol voorkomen en oplossen van conflicten 
erkennen. Het einde van imperialisme, demo
cratisering en de instelling van internationaal 
rechtelijke instituties en samenwerking zijn 
bijzondere, positieve liberale resultaten. We 
worden echter nog steeds bedreigd door onze 
menselijke hang naar geweld. De val van het . 
communisme en het einde van de Koude 
Oorlog hebben geen vrede gebracht. De val 
van de Sovjet Unie leidde weliswaar tot het 
einde van sommige vijandelijkheden -vooral 
in Zuid-Afrika en Noord-Ierland. Op andere 
plaatsen, met name in het Midden-Oosten, 
was er een verdere verslechtering in de situatie. 
Terrorisme is niet slechts 
het gereedschap van grote 

al in Europa en niet in de VS. Wat ze gemeen 
hebben is een gevoel van vervreemding en 
een fundamentalistische overtuiging die zich 
niet leent voor een rationeel debat. Bovendien 
hebben ze een diepe overtuiging dat hun 
samenleving niet het passende respect van 
het Westen ·krijgt. Dit hebben ze gemeen met 
andere terroristen in geheel andere delen van 
de wereld en omstandigheden. Terrorisme is 
geen geloofssysteem, het is een tactiek van 
asymmetrische oorlogsvoering, gebruikt door 
opstandelingen van Nepal tot Zuid-Afrika en 
West-Europa. Het raakt ons allen en zal ons 
alleen maar verder raken. 
Terreur heeft als doel het verspreiden van 
angst. Dit centrale kenmerk is een emotioneel 
doel. Het g·evaar is dat wij hier vervolgens 
emotioneel op reageren en onze capaciteit om 
helder te denken verliezen. Het is verkeerd te 
veronderstellen dat iedere terroristische groe
pering verbonden is met alle andere groepen 

die op dezelfde wijze han-
delen. Hoewel sommigen 

'Repressieve 

maatregelen treffen 

van hen bereid zijn 
wapens met massaal effect . 
te gebruiken, i·s het ver
keerd te concluderen dat 
alle terroristen dit zullen 
doen. Een dergelijke mis
leidende benadering tref-de gezagsgetrouwe 

machten, het is een eigen 
fenomeen. Sinds 11 septem
ber is het duidelijk dat ter
rorisme niet slechts voor 
lokaal effect wordt ingezet. 
Integendeel, door het 
gebrUik van vliegtuigen en 
gsm's -twee symbolen van 
vooruitgang en globalise
ring- wordt de dreiging glo
baal. De geest is uit de fles. 
Dat is het belang van 11 
september, dat is wat er ver-

fen we in de opstelling van 
bevolking meer dan George W. Bush wanneer 

·de terroristen' 
hij het heeft over de 'As 
van het Kwaad' en de 
'Oorlog tegen het 

anderd is. 

Respect 
Vernedering is een belangrijke oorzaak die 

ten grondslag ligt aan terroristisch geweld. 
In onderzoek naar de grondslagen van derge
lijk geweld verwijzen mensen die hierbij 
betrokken zijn naar het belang van ervarin
gen van respectloosheid en vernedering. Bij 
individuen en in samenlevingen veroorzaakt 
het gevoel van onrechtvaardigheid -dat uit 
vernedering voortkomt- een diepe wens naar 
wraak en het rechtzetten van het onrecht. 
Onderzoek naar hen die recentelijk betrokken 
zijn geweest bij terroristische aanvallen, de 
zogenaamde Global jihadists, heeft uitgewe
zen dat zij niet arme, onwetende, psychisch 
instabiele mensen zijn. Het tegenovergestelde 
blijkt juist: dit zijn hoger opgeleide mensen, 
vaak met een gezin. Er is geen bewijs voor 
psychiatrische aandoeningen en ze wonen 
bijna altijd al enige t!jd in het Westen, meest-

Terrorisme'. De waarheid 
is veel complexer dan dat. 

Hetzelfde geldt ervoor als je Saddam 
Hoessein en al-Qaida op eenzelfde hoop 
gooit. 

Maatregelen werken averechts 
Het is van groot belang landen en niet aan 

staten gebonden groeperingen gescheiden te 
houden. Dit is beter dan ze als een gezamen
lijke vijand te beschouwen, waarmee je ze in 
hetzelfde kamp jaagt. Het principe van niet 
als eerste aanvallen moet algemeen onder
schreven worden. Oorlog kan niet voorko
men worden door als eerste je genoegd Oe'

ning te halen. De doctrine van pre-emptive 
strike is niet hetzelfde als het voorkomen 
van conflict. Integendeel, het maakt oorlog 
alleen maar waarschijnlijker. Hetzelfde geldt 
voor het goedkeuren van twijfelachtige juri
dische procedures, zoals die ten aanzien van 
Guantanamo Bay. Het besluit om verdachten 
zonder vorm van proces vast te zetten in 
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reactie op de huidige terroristische dreiging 
polariseert de wereld. 
Natuurlijk moet er een evenwicht worden 
gevonden tussen vrijheid en veiligheid. Als 
het liberaal democratische karakter van een 
samenleving echter wordt geschonden door de 
reactie van een van onze regeringen op terro
ristische aanvallen, zullen de autoriteiten uit
eindelijk de schuld krijgen voor het verlies 
van vrijheden op de lange termijn, niet de ter
roristen. Repressieve maatregelen treffen over 
het algemeen meer de gezagsgetrouwe bevol
king dan de terroristen. Uiteindelijk zou het 
zelfs voor kunnen komen dat terroristen zich
zelf presenteren als de hoeders van civil socie
ty en vrijheid tegen onderdrukking. 
Misschien is de meest gevaarlijke respons 
nog wel de tendens om in moraliserende ter
men over de situatie te spreken. Terrorisme 
slechts beschrijven als het kwaad is futiel. Er 
bestaat geen snelle, Simpele oplOSSing voor 
deze moeilijke problemen. 
Als Liberalen moeten we 
proberen te begrijpen wat 
er aan de hand is, zelfs in 

De grootste obstakels in armoedebestrijding 
. en de ontwikkeling van arme naties zijn niet 
een gebrek aan onderwijS of handelsbarrières. 
De grootste problemen zijn corruptie en min
achting voor de rechtstaat. 
In het politiek instabiele Midden-Oosten 
komen al deze problemen samen. In veel lan
den is geen echte democratie, worden men
senrechten geschonden, is het .gebruik van 
geweld normaal net als de proliferatie van 
(kern)wapens, en faalt de internationale 
gemeenschap tragisch bij het helpen verbete
ren van de levensstandaard. Het is nauwelijks 
een verrassing dat deze regio het toneel vormt 
voor en exporteur is van de meest dodelijke 
vormen van terrorisme. 

Midden-Oosten 
Wanhopen is makkelijk, evenals de schuld 

geven aan religieus fundamentalisme of aan 
de ongelukkige mensen uit deze regio en haar 

politieke leiders. Ik weet uit 
eigen ervaring in Noord
Ierland dat dit zinloos is. We 
kunnen - al dan niet terecht 

de ogen van hen die ons en 
dat waar wij voor staan, 
willen vernietigen. Wij 
staan voor democratie en 
de rechtstaat, zowel natio
naal als internationaal. Ik 
waardeer het leiderschap 
dat onze vrienden in de VS 

'Internationale 
- ook degenen die wel de 
handen uit de mouwen ste
ken de schuld geven, zoals 
de VS. Dat is eveneens zin
loos. Liberalen en Liberal 
International staan al te lang 
aan de zijlijn in het Midden-

instituten zijn toe 

at;ln revisie' 

de wereldgemeenschap 
vaak hebben gegeven, 
maar het huidige leider-
schap in de verbetering 
van de internationale veiligheid is gemankeerd 
door hun benadering van het internationaal 
recht. 

Liberaal antwoord 
Bovenstaande gedachten leiden mij tot de 

conclusie dat de internationale instituties aan 
revisie toe zijn en dat Liberalen Secretaris 
Generaal Kofi Annan moeten steunen in zijn 
pogingen de VN-instituties door middel van 
hervormingen te redden. Het waren liberale 
gedachten die aan de wieg van de VN stonden 
en Liberalen moeten het als haar verantwoor
delijkheid beschouwen haar ideeën voor her· 
vormingen voor het voetlicht te brengen. 
Democratisering van de structuren van de VN, 
het veranderen van de Veiligheidsraad en het 
stimuleren van een gevoel van verantwoorde
lijkheid behoren tot deze hervormingen. Wat 
we ook op internationaal terrein doen, er zijn 
zaken die lokaal ondernomen moeten worden. 

Oosten. Dit is naar mijn 
mening niet genoeg. De pro
blemen in het Midden
Oosten hebben invloed op 
ons allen. Als wij geloven 

dat het liberalisme een antwoord heeft op 
onze menselijke dilemma's, dan moeten wij 
het liberalisme brengen naar de plaatsen waar 
het het hardste nodig is. Het Midden-Oosten is 
strategisch gezien hiervoor een vari de meest 
belangrijke plaatsen. 

Ik hoop dat we onszelf voor kunnen nemen er 
al het mogelijke aan te doen om democratie, 
waardigheid, respect, vrijheid, veiligheid en 
groei van onze liberale familie in het Midden
Oosten te bevorderen. 

Lord Alderdice is lid van het Britse Hogerhuis voor de 

Liberal Democrats; voorheen was hÜ Spèaker of the 

Northern Ireland Assembly en Northern Ireland's 

Alliance Party Leader. 

Vertaling: Emily van de VÜver. 

De originele en volledige versie van deze speech is te 

lezen op www.liberal·international.org 
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Foto: Herman Wouters 

Vals bomalarm bij het Centraal Sation in Amsterdam, maart 2004.' 
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Het minste kwaad 
Na de aanslagen van 11 september 2001 voerden tal van Westerse landen maatrege
len in ter bestrijding van het terrorisme. Vooral in de Verenigde Staten en in Groot
Brittannië w.erden daarbij speciale uitzonderingen gemaakt op de heersende rechten 
en vrijheden van de burgers. ·Ongeacht de vraag of deze maatregelen geleid hebben 
tot meer veiligheid - wat intrinsiek de bedoeling was van deze maatregelen - blijft de 
vra~g of men de democratie hiermee niet meer kwaad dan goed heeft gedaan. 

DOOR DIRK VERHOFSTADT 

In zijn boek 'Het minste kwaad' gaat de Canadese historicus en schrijver Michael Ignatieff in op 
de moeilijke verhouding tussen onze democratie en het gebruik van geweld tegen terreur. Hij pro
beert een pragmatische koers te varen tussen het principiële verbod op elke schending van men
senrE:chten enerzijds en het daadkrachtige optreden van 'regeringen voor wie het doel voor meer 
veiligheid zowat alle middelen toelaat anderzijds. Michael Ignatieff is geen tegenstander van ter
reurbestrijding. De vorming van speciale eenheden binnen de politie om in te grijpen vindt hij 
normaal, maar controle op deze eenheden is cruciaal. Deze opmerking is 'heel belangrijk. Zeker nu 
blijkt dat in de gevangenis van Abu Ghraib in Irak tal van gevallen van mishandeling, foltering en 
andere aantastingen van de mensenrechten door Amerikaanse en Britse soldaten werden begaan. 
Openheid en een vrije pers zijn daarbij noodzakelijk. 

'Binen de democratie 

bestaan grenzen aan 'de 

macht van de gemeenschap 

over het individu' 

Spanningsveld 
Het probleem is complex. De bur

gers verwachten van hun regering dat 
ze in geval van dreiging of gevaar snel 
en efficiënt zal opt,reden tegen diege
nen die daarvoor verantwoordelijk en 
medeplichtig zijn. Op dat ogenblik 
treft de regering maatregelen in het 
belang van de veiligheid van de meer
derheid van de burgers. Maar binnen 
een democratie bestaan er ook gren-
zen aan de macht van de gemeen
schap over het individu. Democratieën 

moeten dus niet alleen oog hebben voor de meerderheid van de bevolking maar in feite voor elk 
individu. Dat maakt dat eike maatregel die bepaalde rechten en vrijheden van minderheden of 
individuen inperkt, getoetst moet kunnen worden door de wetgevende en de rechterlijke macht, 
en zo voegt de auteur er expliciet aan toe, aan de vrije pers. Zelfs de plegers van aanslagen 
beschikken nog steeds over mensenrechten. Het spanningsveld tussen het toepassen van geweld 
door een democratie om diezelfde democratie te verdedigen tegen terreur is bijgevolg reëel. 
Volgens Michael Ignatieff zijn maatregelen die de rechten en vrijheden van burgers aantasten met 
het oog op de bescherming van de veiligheid van de meerderheid van de bevolking alleen aan
vaardbaar als ze tijdelijk zijn, als ze de schade zoveel mogelijk beperken (het minste kwaad) en 
als ze aan een kritisch toezicht van een open democratisch systeem worden onderworpen. 

Massa-arresaties 
Met deze stelling gaat de auteur alvast lijnrecht in tegen de bepalingen in de Amerikaanse 

Patriot Act en de Britse antiterreurwet, waarbij verdachten zonder concrete beschuldiging, voor 
onbepaalde tijd, zonder rechtsbijstand en zonder een vorm van proces kunnen worden vastge
houden. Daaruit vloeit ook voort dat vormen van collectieve detentie en massa-arrestatie van ver
dachten altijd fout zijn. Dergelijke arrestaties gebeurden bijvoorbeeld tijdens de Tweede 
Wereldoorlog .toen duizenden Japanners werden gevangen gezet. Regeringen die dergelijke maat
regelen nemen, roepen meestal de 'noodtoestand' in als argument. Maar voor Ignatieff zijn ze 
alleen te rechtvaardigen als ze de veiligheid ook daadwerkelijk bevorderen. In feite zou de uitvoe
rende macht zich moeten gedragen als Odysseus die zijn bemanning de opdracht gaf bijenwas in 



de oren te stoppen en hemzelf vast te binden 
aan de mast terwijl ze langs de Sirenen vaar-

, den, teneinde te weerstaan aan hun verleide
lijke klanken. Een regering moet zichzelf 
maximaal temperen alvorens over te gaan tot 
de lokroep van de meerderheid om de vrij 
heid van enkelingen aan banden te leggen, 
zeker als dit onnodig zou zijn. Gemakkelijk is 
dat niet, aldus de auteur, want de leiders heb
ben vaak de neiging het terroristische gevaar 
te overschatten en i.n te spelen op de morele 
verontwaardiging van het publiek. 

Het belangrijkste wapen tegen een voortdu
rende schending van individuele rechter;t en 
vrijheden is natuurlijk de tijdelijkheid van 
maatregelen. De auteur verwijst naar 
Roosevelt en Churchill die van de wetgevende 
en rechterlijke macht quasi dictatoriale 
bevoegdheden kregen om hun land te verde
digen, maar eenmaal na de oorlog werd die 
macht even snel ingetrokken. Er bestaan ook 
tegengestelde voorbeelden ,zoals op 29 
februari 1933 toen de nazi's zich na de brand 
van de Reichstag beriepen op artikel 48 van 
de Grondwet om de president dictatoriale 
bevoegdheden toe te kennen waarna Adolf 
Hitler de absolute macht naar zich toe kon 
trekken voor onbepaalde duur. Ignatieff geeft 
ook aan dat het terrorisme vrije democratieën 
wel heeft aangetast maar nooit hun politieke 
systeem heeft kunnen breken. Hij haalt Israël 
aan, waar de uitvoerende macht verregaande 
maatregelen neemt. Desondanks blijven er 
parlementaire controle en gerechtelijk toe
zicht bestaan en vinden er democratische ver
kiezingen plaats. Meer nog, hij verwijst naar 
offers die mensen in democratische samenle
vingen bereid zijn te brengen tegen daden 
van terreur. Dit is inderdaad een wat onderbe
licht aspect en gaat in tegen de algemene 
indruk vim onverschilligheid en lankmoedig
heid die in democratische landen zou bestaan 
tegenover bedreigingen van buitenaf. Neem 
het heldhaftig gedrag van de passagiers van 
de United Airlines Flight 93 die de cO'ckpit 
bestormden en het vliegtuig lieten neerstor
ten in een veld in Pennsylvania, en niet op het 
Witte Huis of het Capitool zoals waarschijnlijk 
gepland. 

Aanvaardbaar geweld 
In het hoofdstuk over 'De kracht van de 

zwakkere' bespreekt Ignatieff ook het delicate 
punt van het recht op verzet van zwakkeren 
tegen eeuwige onderworpenheid. "Om het 
grotere kwaad van onrecht en onderdrukking 
te verslaan, moeten de zwakkeren het recht 
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hebben hun toevlucht te nemen tot het gerin
gere kwaad van terroristisch geweld," zo 
schrijft hij, en dat lijkt gezien de gebeurtenis
sen van 11 september wat bizar. Maar in feite 
bakent hij hiermee de grenzen van aanvaard
baar geweld af en veroordeelt hij de acties 
van al-Qaida, omdat die niet ten dienste staan 
van de vrijheid van een volk. Meer nog, het is 
al-Qaida niet te doen om zwakkeren te helpen 
en hervormingen in de Arabische wereld te 
versnellen, maar juist om ze te voorkomen. 
Hiermee veroordeelt hij alle vormen van ter
reur waarbij het de bedoeling is om vreedza
me of gematigde oplossingen de grond in te 
boren. De auteur verwijst naar de terreurcam
pagne van Ha":las tegen het Oslo-vredespro
ces tussen Palestijnen en Israëlisch, maar hij 
vergeet dat president Rabin om dezelfde 
reden vermoord werd door Yigal Amir, een 
fanatieke jood. 

Miltvuur 
De' auteur besluit met een reeks voorstellen 

om het internationaal terrorisme te bestrij- . 
den. Zo pleit hij voor een scherp toezicht op 
de handel in plutonium, miltvuur, ricine en 
andere gevaarlijke producten. Die handel 
beweegt zich immers buiten de vrije markt. 
Een ander middel is een meer intensieve 
ïnternationale samenwerking tussen de poli
tiediensten van de VS en Europa. En opletten 
met zogenaamde 'preventieve oorlogen', die 
mogen de toestand niet erger maken. Ignatieff 
is duidelijk geen voorstander van het gebrUik 
vim geweld en hij veroordeelt zaken als mar-

. teling, onwettige opslUiting en buitenrechtelij
ke executies. We zijn vooral aangewezen op 
overtuigingskracht, zo schrijft hij. Die visie 
lijkt in het licht van de gebeurtenissen van 11 
september en later de aanslagen in Madrid 
wat eenvoudig. Maar de centrale stelling van 
de auteur dat we bij terreurbestrijding steeds 
moeten kiezen voor 'het minste kwaad' blijft 
overeind. Meer nog, we moeten opletten dat 
we fundamentele rechten en vrijheden waar
voor onze voorgangers gevochten hebben niet 
te grabbel gooien voor een virtuele vrijheid. 

Dirk Verhofstadt studeerde rechten en pers- en.com

municatiewetenschappen in Cent, werkte jarenlang in 

de mediasector, en schreef de boeken 'Het einde van 

het BRT-monopolie' en 'Het menselijk liberalisme. Een 

antwoord op het antiglobalisme.' Onlangs verscheen 

zijn nieuwste boek 'Pleidooi voor individualisme'. Zie 

ook www.liberales.be 

Michaellgnatief(, Het minste kwaad, Van Halewyck, 

2004. 
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HET REFERENDUM 

Er is natuurlijk van al/es aan te merken op het referendum over de 
Europese grondwet. Het was raadplegend en leverde - formeel 

gesproken - dus geen bindend resultaat op. Het kwam niet voort 
uit een initiatief van burgers. Het ging over een onderwerp dat 
nogal ingewikkeld was - om het zacrt te zeggen. Oe voorlichting 
aan het publiek was miserabel. Ministers hadden een evidente min
achting voor potentiële nee-stemmers en maakten met hun optreden 
meer vijanden dan vrienden. Maar de opkomst was een succes. Voor 
het eerst werd Europa een onderwerp van iedereen Voor het eerst 
hadden Nederlandse burgers de zekerheid dat hun oordeel er toe 

deed. Voor het eerst bleek hoe ver de politieke elite verwijderd is 
van het voetvolk. 

Een electoraat dat geen ervaring heeft met referenda kan beginnersfouten maken door in zijn oordeel allerlei 
irrelevante overwegingen mee te nemen. Voor zover is na te gaan is dat niet overmatig gebeurd. Een bestuur dat 
geen ervaring heeft met referenda kan ook beginnersfouten maken door bijvoorbeeld de potentiële nee-stemmers 
met hel en verdoemenis te dreigen. Dat is gebeurd. Onze ministers moeten nog het een en ander leren. 

Na woensdag 1 juni 2005 is het referendum niet meer weg te denken uit de Nederlandse ·democratie. Nu geble
ken is dat de opvattingen van electoraat en volksvertegenwoordiging zo evident en ingrijpend van elkaar kunnen 

verschillen is niet meer vol te houden dat onze vertegenwoordigende democratie het heel goed kan stel/en zonder 
dit correctiemechanisme. 

Oe wijziging van de grondwet die tijdens het tweede paarse kabinet in de Eerste Kamer struikelde, moet opnieuw 
worden aangepakt, zodat we over een aantal jaren de beschikking hebben over een correctief referendum. Oe 
absurd hoge drempel die indertijd vooral op aandringen van de VVO in het voorstel werd opgenomen moet wor
den vervangen door een realistische zodat burgers die dat wil/en een referendu'm kunnen bewerkstelligen en niet 
al/een maar grote organisaties als_de ANWB of de vakbeweging. 

Referenda op initiatief van burgers zijn uit democratisch oogpunt beter dan referenda op initilÇltief van volksver
tegenwoordigers. Dat er nog eens een raadplegend referendum (dus op initiatief van het bestuur) wordt gehou
den valt niet uit te sluiten, maar we moeten ons realiseren dat het ons bij dit grondwetsreferendum erg heeft 
meegezeten. Als de opkomst lager zou zijn geweest en de uitslag minder evident dan zou er in het parlement 
heel veel gedoe zijn ontstaan. Dat zoiets in de toekomst kan gebeuren valt niet uit te sluiten. Kamerleden die 
ontevreden zijn over het resultaat kunnen een lage opkomst en een niet zo sprekende uitslag altijd als argument 
gebruiken om het resultaat naast zich neer te leggen. Dat frustreert de kiezers en binnen de kortste keren komt 
het referendum in een kwade reuk te staan. 

Referenda horen bindende resultaten op te leveren; je kunt een bepaalde opkomst wel als voorwaarde stellen, 
maar waarom eigenlijk? Als voor de Tweede Kamerverkiezingen de opkomst heel erg terugloopt dan zul/en de 
gekozenen nog steeds volwaardige kamerleden zijn - met al hun rechten en plichten. 

Oe vraag hoe het na dit referendum verder moer met Europa ligt voor de hànd. Maar wat Nederland betreft 
hoort er eerst een andere vraag te worden gesteld en beantwoord. Hoe moet het nu verder tussen burgers en 
gekozenen? Hoe laten we wederzijds wantrouwen en minachting achter ons? Daar is een modernisering van ons 
bestel voor nodig. Maar dan een modernisering die breeduit wordt onderschreven en gedragen - en geen moder
nisering die wordt afgedwongen en dus weer ongedaan gemaakt kan worden. En dat betekent ook een mentali
teitsverandering en een gemeenschappelijke overtuiging. Nederland heeft zijn bestel vooral gemoderniseerd als 
buitenlandse gebeurtenissen tiaartoe dwongen (denk aan 1848 en 1917) Nu hebben we weer een signaal van bui
ten gekregen. 

Laten we d,at niet negeren. 

Mr. l.i. Vis was lid van de Raad van State en hoogleraar staatsrecht 
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.De rationele consument 
bestaat niet 
Grote individuele keuzevrijheid levert de consumenten niet altijd een stijging van 
welvaart op, maar zelfs stress. De gevolgen van de grote keuzevrijheid in onze 
welvaartsmaatschappij zijn door psychologen onderzocht. Met verassende resulta
ten. Welke betekenis hebben deze voor D66 en het sociaal-liberalisme? En heeft 
dit gevolgen voor onze aanpak van de liberalisering van overheidsdiensten? 

DOOR DILIA LEITNER 

Recent zijn er een paar publicaties vérschenen (o.a. NRC Handelsblad januari 2005 en 
Intermediair maart 2005) ) over de keerzijde van grote keuzevrijheid. Beide artikelen refereren 
aan een jamexperiment beschreven door de Amerikaanse psycholoog Barry Schwartz in The 
Paradox of Choice: Why more is less. In een delicatesse zaak werden 24 verschillende soorten 
jam uitgestald van een exclusief merk. De belangstelling van de klanten was groot: "wat een 
keuze". De volgende dag werd de uitstalling beperkt tot 6 soorten jam. De belangstelling was 
aanzienlijk minder, maar wat blijkt? Commercieel gezien wat de tweede uitstalling een groter 
succes. De conclusies van het onderzoek was: hoe meer er te kiezen valt, hoe minder we 
geneigd zijn een keuze te maken. 

Als D66'er voelde ik me aangesproken. Individuele keuzevrijheid zonder beperkingen dat is 
toch nastrevenswaardig en nu blijkt de consument (sommigen onder ons noemen dat ook wel 

burgers) dit helemaal niet altijd te 
waarderen. Sterker nog het blijkt 
mensen zelfs stress op te leveren, 
keuzestress. Intermediair noemt 
Bernard Nijstadt, hoofddocent 

'Menselijk bewustzijn niet arbeidspsychologie aan de 
Universiteit van Amsterdam. Hij doet 

geschikt voor rationele onderzoek naar beslissingsvermij
dingsgedrag. Veel mensen 'ervaren 

beslissinnen' sterke emoties of angstgevoelens als 
::I ze worden geconfronteerd met een 

belangrijke keuze. Vooral als ze het 
gevoel hebben dat ze geen grip heb
ben op de keuze. Dat komt steeds 
vaker voor. Ze vertonen ook fysieke 

reacties als verhoogde hartslag en bloeddruk, typische stressverschijnselen. Nijstadt zegt: "als 
er veel alternatieven zijn, dan zie je dat mensen minder vaak kiezen." 

capaciteitsprobleem 
Daarnaast speelt nog een ander interessant gegeven. Dat van ons onderbewuste. "Het onder

bewuste heeft een veel grotere betekenis bij het maken van keuzes dan we altijd al dachten", 
zegt Ad Dijksterhuis, hoogleraar sociale psychologie. Hij doet onderzoek doet naar onbewuste 
drijfveren op sociale processen. Mensen vinden volgens hem dat ze altijd rationeel moeten 
beslissen, maar dat bewustzijn is daar helemaal niet zo geschikt voor. Het staat vast dat de 
mens, maar zeven dingen tegelijk kan onthouden. Als je twee energieleveranciers vergelijkt op 
drie aspecten is je bewustzijn al vol. Het onderbewustzijn heeft die capaciteitsproblemen niet. 

Dijksterhuis legde in een experiment mensen 5 verschillende posters voor met de vraag welke 
ze thuis het liefste zouden willen ophangen . De eerste groep moest meteen een keuze maken, 
de tweede groep mocht er vijf minuten over nadenkenen en de laatste groep ging eerst vijf 
minuten iets anders doen. Bij de laatste groep is de keuze vrijwel geheel gemaakt door het 
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onderbewuste en zij waren ook achteraf het 
meest tevreden over hun keuze. 

Keuzevrijheid illusie 
Uit bovenstaande mogen we concluderen 

dat de link met het overheidsbeleid om 
markten via liberalisering onder druk van qe 
rationele consument te dwingen tot efficiën
tie en prijsverlagingen, niet zonder meer 
werkt. De rationele consument bestaat niet. 
Keuzevrijheid is onlosmakelijk verbonden 
met onze definitie van vrijheid. We moeten 
dit ook blijven nastreven. Daarbij moeten 
we ons wel realiseren dat ten ,eerste een 
steeds groter wordende groep mensen als 
gevolg van die keuzevrij -
heid ook de vrijheid neemt 
om geen keuze te maken, 
Ten tweede worden keuzes 

een juiste keuze te kunnen maken. De posi
tie van de consument moet worden ver
sterkt. Initiatieven die mensen ondersteu
nen in het keuzeproces moeten worden 
ondersteund, vooral in net geliberaliseerde 
markten. Anders zullen we zien dat mensen 
het maken van keuzes voor zich uitschuiven 
zoals in de energiemarkt. 

Prijscorrecties 
Maar (sociaal) liberalen moeten zich wel 

realiseren dat het een illusie is te denken 
dat keuzevrijheid bij de liberalisering van 
voorheen overheidsdiensten automatisch 
leidt tot prijscorrecties. Er zijn overigens 

ook genoeg voorbeelden 
beschikbaar die het tegen
deel aantonen. 
Nu treedt een klassieke 

'Overheid moet vaak gemaakt op niet rati
onele gronden, hoezeer we 
vaak anders beweren of 
willen geloven. 
Kunnen we het ons ver
oorloven deze inzichten af 
te doen als de retoriek van 
conservatieve krachten in 

marketingtheorie in wer
king, Leveranciers kiezen 
op welke wijze zij hun 

mensen tools geven producten aanbeiden en 
willen laten concurreren. 

ons land? Hoe moeten we 
dan de realiteit van keuze-

om keuze te maken' De laagste prijs is daarbij 
slechts één van de moge
lijke strategieën. Dit is 
vaak niet de meest winst
gevende strategie en dus 

vrijheid een plek geven in 
het sociaal-liberalisme? Als een sociaal-Iibe-
raai de maatschappij wil ordenen op een 
manier dat deze een vruchtbare ondergrond 
is voor de persoonlijke ontwikkeling van 
ieder individu, dan 'Vullen deze gegevens 
elkaar aan. 
De overheid moet er altijd zorg voor dragen 
dat mensen geëquipeerd zijn om te kiezen, 
dat ze de juiste tools in hanqen hebben om 

proberen leveranciers hun 
producten met andere waarden als betrouw
baarheid of vernieuwend in de markt te zet
ten. En de consument? Die kiest niet, zien 
we nu. De consument kiest niet en probeert 
haar gebrek aan keuze te rationaliseren door 
vast te houden aan een geloof in de waarde 
van de 'oude' aanbieder. Dat zien we in de 
energiemarkt en dat zullen we ook zien bij 
de zorgverzekeraars. 
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Nieuwe WTO top
man heeft Europa 
als voorbeeld 
EU handelscommissaris Pascal Lamy maakte in 2003 nog een uitglijder op de wereld
handelsconferentie in Cancun. Hij gleed niet uit over bananen, maar struikelde over 
katoenbalen. Zijn misstap is hem vergeven. Hij mag het als leider van de WTO gaan 
proberen. 

DOOR DAAN DIEDERIKS 

De Afrikaanse katoenproducerende landen eisten tijdens het WTO-overleg in Cancun jaarlijks 
300 miljoen dollar compensatie voor het exportverlies door katoensubsidies van de VS en de EU. 
Deze twee grote handelsblokken hebben niet veel katoenboeren. Toch geeft bijvoorbeeld de EU 
900 miljoen euro uit aan katoensubsidies, twee euro tachtig per kilo. De Europese Unie zag wel 
wat in de Afrikaanse voorstellen, maar EU onderhandelaar Pascal Lamy verbond aan een oplossing 
vier andere onderwerpen. Hij wilde gesprekken starten over regels voor investeringen, mededin
ging, douaneregels en overheidsopdrachten. De minst ontwikkelde landen (MOL' s in jargon) en 
opkomende landen als Brazilië en India verzetten zich hier tegen, met het gevolg dat de top mis
lukte. De Nederlandse minister van Economische Zaken Brinkhorst legde de schuld volledig bij de 
G21, de minst ontwikkelde landen. Hij noemde hen een 'destructieve kracht'. Anderen zagen in 
Cancun juist het begin van nieuwe krachtsverhoudingen in de internationale handelsbetrekkin
gen. Eindelijk konden ontwikkelingslanden een gezamenlijke vuist maken. 

Handelsbelemmeringen 
De voorloper van de WTO (World Trade Organisation) werd vlak na de Tweede .wereldoorlog 

opgericht om de wereldhandel te liberaliseren. Handelsbelemmeringen, zoals douanetarieven en 
importbeperkingen, moesten worden opgeheven. De grondgedachte hierachter is dat als iedereen 
zich toelegt op dat wat hij of zij relatief het beste kan, het gezamenlijke inkomen stijgt. 
Voorwaarde is dan wel dat handel niet wordt belemmerd door politieke overwegingen zoals 
marktbescherming en subsidies. Ondanks de mislukking van Cancun kan de liberalisering van de 
wereldhandel in WTO verband zeker als succes gezien worden. De enorme groei van de wereld
handel, de welvaartsgroei die daardoor in de meeste landen het gevolg is en de wens van landen 
als China en Rusland en vele kleine anderen om deel uit te maken van de WTO familie bewijzen 
dit. In feite is het een succes dat te vergelijken is met de groei van de Europese Unie. De landen 
die er buiten blijven voelen zich benadeeld. . 

De strijd om de opvolging van de huidige WTO topman barstte onlangs in alle hevigheid los. De 
huidige baas, de Thai Supachai Panitchpakdi, stapt in augustus 200S op na een kort mandaat van 
drie jaar. Normaal blijft een WTO Directeur-Generaal 6 jaar in functie, maar de WTO leden konden 
in 1999 niet kiezen tussen hem en de Australiër Mike Moore. Na een bitter gevecht besloot men 
alle twee drie jaar aan te stellen. De Franse regering had de voormalig EU Commissaris van han- · 
del, Pascal Lamy, voorgedragen om Panitchpakti op te volgen. Mede dankzij steun van de 
Europese Unie en de Verenigde Staten heeft Lamy het gered. Verschillende ontwikkelingslanden 
zullen hierom niet staan te juichen. Zij hadden hun eigen kandidaten naar voren geschoven. 

Denkraam Lamy 
Voormalig EU Commissaris Pascal Lamy is een toegewijd man, als je zijn dit jaar gepubliceerde 

boek, 'Europa als wereldmacht', mag geloven. In zijn boek beschrijft Lamy zijn carrière op aan
sprekende en spannende wijze vanaf zijn aantreden als EU Commissaris van handel tot vlak voor 
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de top van Cancun. Het boek is te vroeg 
geschreven. In Cancun immers vond hij zijn 
voorlopig Waterloo. juist op deze top sneu
velden zijn voorstellen om de WTO regelge
ving te verbreden naar onderwerpen die de 
globalisering kunnen beheersen. Toch is het 
boek de moeite waard omdat het inzicht 
geeft in het denkkader van Lamy. 
Lamy is het type slimme en betrokken 
Fransman die ondanks zijn technocratische 
air een sfeer van openheid en vertrouwen 
weet te wekken. Hij was tien jaar kabinets
chef van jacques Delors, die hij bewonder
de. Na zijn vertrek uit Brussel in 1995 werd 
Lamy door de Franse regering gevraagd het 
door schandalen en faillissementen geteis
terde Crédit Lyonnais te redden. Hij bracht 
de staatsbank in 1999 naar de beurs. Op de 
dag van de eerste notering kondigde de 
Franse regering aan dat hij benoemd zou 
worden tot EU Commissaris. Het tekent de 
sociaal-democraat Lamy dat hij een benoe
ming alleen aanvaardde als hij de belangrij 
ke handelsportefeuille zou krijgen. 

Regulering van globalisering 
Lamy ontpopt .zich in 'Europa als wereld

macht' als een ouderwetse sociaal-demo
craat die gelooft in de maakbaarheid van de 
samenleving. Zeker als hij spreekt over glo
balisering. Hij verwijst dan naar de voorma
lige Franse premier Lionel jospin, die zei ; 
"Deze globalisering zal w.orden wat wij 
ervan maken." 
Dit geeft de richting aan van zijn denken. 
Als EU Commissaris komt hij in Seattle, 
Doha en al de andere conferenties veel soci
aal-economische en ontwikkelingsproblema
tiek tegen. Steeds meer komt hij tot de over
tuiging dat "globalisering alleen vrucht af 
kan werpen als wij haar beheersbaar maken, 
als iedereen het gevoel krijgt er voordeel bij 
te hebben." Handel speelt naar zijn idee wel 
degelijk een hoofdrol bij ontwikkeling en 
internationale arbeidsverdeling, maar deze 
kan ook "een cynische metgezel zijn van 
vernedering die vroeg of laat tot een uitbar
sting van geweld leidt." De wereldhandel 
moet in zijn visie daarom een betere econo
mische en sociale cohesie op aarde tot doel 
hebben. 

Kinderarbeid 
Het moet daarom voor Lamy nogal wrang 

zijn geweest dat de conferentie in Cancun 
afketste op de nadere regulering van de glo
balisering die hij in Doha nog succesvol 
voorstelde. Bij de formulering van de agen-

da van de nieuwe onderhandelingsronde (de 
Doha ronde) zette hij in op een grotere 
samenhang tussen ontwikkelingsbeleid, 
sociaal-beleid en handelsbeleid, juist om 
negatieve sociale gevolgen van globalise
ring, zoals kinderarbeid, tegen te gaan. 
Bovendien wilde hij dat de handelsrelaties 
een bijdrage zouden leveren aan economi
sche" ecologische-, en sociale duurzaam
heid. 
De conferentie in Doha, Qatar, werd in 
november 2001 gehouden. Net twee maan
den na de val van de Twin Towers. De aan
slag droeg bij aan de aanvaarding van zijn 
vooruitstrevende plannen. Er heerste een 
besef dat de aarde multilateraal moet wor
den bestuurd. Verder waren na het debacle 
van Seattle de gedachten gerijpt en was de 
noodzaak van verdere wereldregulering 
steeds duidelijker geworden. Volgens Lamy 
hebben de debatten die door de vele actie
groepen en ngo ' s gestart waren daar zeker 
aan bijgedragen. 

Landbouwsubsidies 
In augustus 2004 hield de WTO een confe

rentie in Genève ter redding van de Doha 
ronde na het debacle in Cancun. Dat is toch 
nog gelukt. Vooral de EU en de VS hebben 
concessies gedaan. De afbouw van land
bouwsubsidies staat d~finitief op de agenda 
en de voorstellen van Lamy zijn er voorlo
pig vanaf. Er wordt nog gepraat, de ambities 
zijn alleen lager. Wie weet kan Lamy zijn 
voorstellen als nieuwe topman vanaf 2006 
toch nog waarmaken. 
In de vijf jaar als EU handelscommissaris 
heeft Lamy de kracht van Europa leren ken
nen. Hij beschrijft fraai hoe op de spannen
de momenten op internationale conferenties 
de Europese eensgezindheid de doorslag 
kan geven. Daarbij helpt, dat meer dan de 
Amerikanen, de Chinezen en de Indiërs, 
Europeanen de natiestaat in zekere zin voor
bij zijn. De Europese wereld is met z · n dui
zenden instellingen en overeenkomsten 
transnationaal geworden. En Europa geeft 
met dit model het moderne en nieuwe voor
beeld voor de wereld, aldus Pascal Lamy. 
Wat in Europa de laatste vijftig jaar tot 
stand is gebracht, moet nu op wereldschaal 
opgebouwd worden. 

Lamy is een man met ambitie. De WTO als 
wereld EU. 

Pascal Lamy, 'Europa als wereldmacht', 
Lemniscaat, 2004 . 
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Lagere lonen of 
het huishouden 
uitbesteden? 
Om te kunnen blijven concurrerén met grootmachten als Amerika en China heeft 
Europa de zogenaamde Lissabonstrategie opgesteld. In 2010 moet Europa de meest 
dynamische en concurrerende economie ter wereld zijn. Zo moet de arbeidsparticipatie 
omhoog net als het aantal uren dat er wordt gewerkt. De Amerikanen draaien tenslotte 
ook veel uren en verdienen zo meer per hoofd van de bevolking. Maar hoe het aantal 
gewerkte uren (en daarmee het nationaal inkomen) te verhogen? 

DOOR DAVID HOLLANDERS 

In deze discussie,verscheen onlangs in Economie Po/icy een opmerkelijk artikel van de econo
men Freeman en Schettkat, getiteld 'Jobs and Homework'. Samen met het recent verschenen CPB
rapport 'Is the American model miss world?' is het een interessante bijdrage aan een politiek debat 
dat gedomineerd wordt door de nadruk op starre Europese arbeidsmarkten. Zo zouden hoge mini
mumlonen leiden tot werkloosheid en wil het kabinet (daarom) werklozen tijdelijk voor 90 pro
cent van het minimumloon aan het werk helpen. 
De auteurs citeren werk waarin juist in twijfel wordt getrokken dat er een empirisch aanwijsbaar 
verband is tussen de hoogte van de werkgelegenheid enerzijds en vraag- (hoogte van uitkeringen) 

. en aanbodsfactoren (loonopdrijvende vakbonden, hoge minimumlonen en daarmee looncompres-
sie) op de arbeidsmarkt, anderzijds. 

Het huishouden is ook werk 
De grotere werkgelegenheid in de Verenigde Staten komt volgens Freeman en Schettkat doordat 

daar huiselijke taken zoals het koken van maaltijden, kinderopvang, ouderenzorg en schoonma
ken veel meer worden uitbesteed dan in Europa. Zij noemen dit fenomeen marketization. 
In plaats van de tweedeling gewerkte uren versus niet gewerkte uren, hanteren zij de vierdeling 
betaalde arbeid, huishoudelijke activiteiten en twee categorieën die betrekking hebben op vrije 
tijd. Op basis van omvangrijke gegevens over tijdsbestedingen is hun centrale bevinding dat het 
aantal betaalde uren per land weliswaar varieert, maar dat het aantal gewerkte uren (betaalde 
arbeid plus huishoudelijk werk) vergelijkbaar is tussen de landen. Of anders geformuleerd: er is 
een bijna perfect negatief verband tussen het aantal ureri dat aan betaalde en aan onbetaalde 
arbeid wordt besteed. Dit geldt vooral voor vrouwen, en dat is, samen met jongeren en ouderen, 
precies de groep waarvoor het werkgelegenheidsverschil tussen Europa en de VS het grootst is. De 
werkgelegenheid van mannen tussen 25 en 54 is ongeveer even groot. Dit gevonden verband is 
interessant omdat (de waarde van) onbetaalde arbeid niet in officiële inkomensstatistieken 
terechtkomt. Maar dat maakt de economische waarde niet minder reëel. 
Om te laten zien dat de verschillen in tijdsbestedingen ook werkgelegenheidseffecten hebben, 
laten ze zien dat het doen van minder huishoudelijk werk leidt tot meer consumptie van substi
tuutgoederen als kinderopvang en restaurantbezoek. Het sluitstuk van de argumentatie is vervol
gens dat de hogere vraag daadwerkelijk de werkgelegenheid in restaurants en crèches verhoogt. 
De sectorale werkgelegenheidsverschillen tussen Europa en de VS zijn immers inderdaad gecon
centreerd in dienstensectoren als detailhandel en horeca. 

Vrouwenloon omhoog 
Wat zijn de beleidsimplicaties? Omdat het gaat om het verplaatsen naar de markt van huishou

delijk taken die meestal door vrouwen worden gedaan, hebben de meeste van de aanbevelingen 
betrekking op maatregelen om de arbeidsparticipatie van vrouwen te verhogen. Het arbeidsaan-
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bod van vrouwen wordt verhoogd door flexi 
belere arbeidsuren, uitbreiding van de win
kelopeningstijden, meer kinderopvang, 
ouderschapsverlof ~n arbeidsimmigratie 
(gezien als arbeidskrachten bij het vermark
ten van huishoudelijke activiteiten). 
In de gangbare starre analyse van de arbeids
markt daalt volgens de auteurs de werkgele
genheid omdat er weinig verschil is in de 
hoogte van de salarissen. Hierdoor zou de 
vraag naar minder hoog opgeleid personeel 
dalen. De oplossing hiervoor is om hun lonen 
te verlagen. De zogenaamde marketization 
analyse gaat er eveneens van uit dat de w!.!rk
gelegenheid daalt doordat er weinig verschil 
in de hoogte van de salarissen zit. Dit leidt er 
volgens die theorie echter toe dat het aanbod 
van gekwalificeerde vrouwen achter blijft. 
Daarom zouden juist hun salarissen 
moeten worden opgetrokken en de hiaten in 
de lonen tussen mannen en vrouwen worden 
opgevuld. 

In hetzelfde nummer van 
Economie Policy werd het 
stuk van Freeman en Sc he tt-

arbeidsmarkt aanbevelenswaardig zijn op 
grond van economische efficiëntie, klonk ook 
al bijna te mooi om helemaal houdbaar te 
zijn. There is no such thing as a {ree lunch. 
Dat wil zeggen, er lijkt toch wel een zekere' 
afruil te zijn tussen gelijkheidsbevorderende 
zaken als minimumloon en groeibevorderen
de werkgelegenheid. 
De winst van het artikel is evenwel dat aanne
melijk wordt dat deze afruil op zijn minst 
niet volledig is, en dat er daarmee ruimte is 
om de werkgelegenheid te verhogen met 
maatregelen die niet direct de inkomenso'nge
lijkheid verhogen (en inkomensgelijkheid is 
ook een belangrijke Lissabon-doelstelling). Dit 
is ook de genuanceerde uitkomst van de 
onlangs gemaakte vergelijking tussen de VS 
en de EU in het eerder genoemde CPB-rapport. 
Hierin worden met name verschillen tussen 
Europese landen bekeken. Het blijkt dat 
Scandinavische landen hun combinatie van 

vergelijkenderwijs hoge 
productiviteit, hoge 

. arbeidsparticipatie en rela
tief weinig ongelijkheid 
vooral hebben te danken 

kat gevolgd door een uit
gebreide discussie. Critici 
vinden dat zij 'wel de sche
ve leeftijdsopbouw van de 
werkzame beroepsbevol
king noemen, maar deze 

'We zijn niet zo lui 

als we denken' 

aan activeringsbeleid als 
scholing. 
Wel worden daar ook min
der uren gewerkt. Maar als 
we de CPB-uitkomsten 

vervolgens volkomen nege-
ren. En daar zijn volgens 
econoom jappeli, zaken als 
minimumloon, ontslagrecht 
en pensioenregelingen juist . 
wel op van invloed. Ook worden de auteurs 

. bekritiseerd voor het wel noemen van verban-
den, - immigratie biedt bijvoorbeeld meer 
mogelijkheden voor marketization - zonder 
deze expliciet in de analyse te betrekken. 
Bovendien blijken de empirische verbanden 
tussen tijdsbesteding, consumptie en sectora
le-werkgelegenheidsverschillen waar de 
auteurs zich op verlaten, betwistbaar. Tot slot 
noemen de auteurs wel dat verlaging van het 
minimumloon de vraag naar laagproductieve 
arbeid in bijvoorbeeld de horeca verhoogt, 
maar in de conclusie laten zij dit verder onge
noemd. Oe met enige omhaal van woorden als 
alternatief voorgestelde verklaring brengt dus 
niet over de hele linie andere beleidsaanbeve-
lingen met zich mee. 

Scandinavisch model 
"De stelling van de auteurs dat progressieve 

zaken als immigratie en emancipatie van de 

naast Freeman en Schettkat 
leggen, dan kunnen we dat 
in perspectief plaatsen. We 
zijn namelijk niet zo lui als 
we denken, en het 'echte' 
nationaal inkomen is daar-

mee ook hoger dan we vrezen. Men mag dan 
. ook hopen dat dit soort geluiden vaker door

klinken in het nu wat al te eenzijdige, en 
somber gevoerde debat. AI is het alleen maar 
ter verhoging van het consumenten- en pro
ducentenvertrouwen, de twee economische 
factoren die bijna voor alles goed zijn en 
niets kosten. Misschien dus toch nog bijna 
een gratis lunch. 

David Hollanders is werkzaam bÜ het Amsterdamse 

Instituut voor Arbeidsvraagstukken (AIAS) gelieerd aan 

de UvA. 

Freeman, R. B. en R. Schettkat, 2005, 'jobs 
and Home Work', Economic Policy, No. 1, 6-
50. 

Groot, H. L. F. de, R. Nahuis en P. ]. G. Tang, 
2004, 'Is the American Model Miss World?', 
CPB Discussion paper, No. 40. 
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'Wakker worden, 
het is crisis!' 
Nederland holt economisch steeds verder achteruit. Nog steeds vallen de ontsla
gen bij bosjes tegelijk en worden duizenden banen naar lagelonenlanden ver
plaatst. Het probleem is dat we niet in staat zijn die uitstroom van werkgelegen
heid op te vangen met alternatieve banen, een kenmerk van een vitale kenniseco
nomie. Dit artikel biedt een aantal onconventionele oplossingen die de economie 
uit het slop kunnen trekken. 

DOOR FRITS GROTENHUIS EN KEES SCHOUTEN 

Een gezonde economie speelt snel in op veranderingen. Daarvoor is kennis nodig. Kennis 
van markten, kennis van behoeften, kennis van producten, kennis van diensten en voor.al ken
nis van zaken. Die behoefte aan deskundigheid is er altijd geweest, maar de term kenniseco
nomie is van de laatste jaren. Naast de productiefactoren arbeid en kapitaal zijn kennis en 
innovatie steeds crucialer geworden. Door de toenemende mondialisering wordt een kennis
achterstand immers direct genadeloos afgestraft door concurrenten die niet zitten te slapen. 
Omdat er nog steeds een bescheiden economische groei is, lijkt het alsof we niet achteruit 
gaan. Dit is echter een groei van het BNP, ofwel ons gezamenlijke inkomen. Als we kijken naar 
de inflatie, dan zien we dat die structureel boven de economische groei ligt. We verdienen 

'Onconventionele maatregelen 

moeten verdere achteruitgang 

voorkomen' 

steeds een beetje meer, maar daar 
kunnen we steeds minder van kopen. 
Nederland staat dus eigenlijk stil. En 
als we kijken naar de Lissabon doel-
stellingen - Europa wil in 2010 de 
sterkste kenniseconomie van de 
wereld zijn - dan staat het er hier 
belabberd voor. 

Gevaar en kans 
Nederland verkeert in een crisis 

maar beseft het nog niet. Het 
Chinese woord voor crisis bestaat uit 
twee karakters: gevaar en kans. Dat 
is precies waar het hier om draait. 

We zitten in een gevaarlijke fase waarin verder afglijden een reëel scenario is. Tegelijkertijd 
kunnen uit het besef en het erkennen van een crisis 09k kansen worden gecreëerd. 
Dit betekent wel dat er structurele maatregelen nodig zijn om het tij te keren. Op het 
Innovatieplatform na doet de overheid, van wie je toch een trekkersrol mag v'erwachten, bar 
weinig. En ook dat Innovatieplatform dreigt naar goed Nederlands gebruik ten onder te gaan in 
eindeloos overleg. Dit heeft te maken met het ontbreken van het gevoel van een crisis, maar 
ook met de bestuurlijke complexiteit van ons kleine kikkerland. Dit zien we ook weer terug in 
de compositie en daarmee de slagkracht van het Innovatieplatform. Maar waar dient de over
heid dan wel en niet te interveniëren? Wij snappen dat dit een dilemma is en pretenderen niet 
alle wijsheid in pacht te hebben, maar vinden wel dat het anno 2005 hoog tijd is om aan 
onconventionelere maatregelen te denken. 
Hieronder presenteren we diverse ideeën waarvan het ene meer realistisch lijkt dan het ande
re. De haalbaarheid en uitvoerbaarheid hiervan wordt bepaald door factoren als de tijdsgeest, 
de politiek, geluk en soms gewoon de bereidheid een andere bril op te zetten. In ieder geval 
hopen we dat deze ideeën een bron van inspiratie bieden wat weer kan leiden tot politiek cre
atieve processen, de voorlopers van (bestuurlijke) vernieuwing. 
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Provincies weg 
De PvdA kwam half februari en de VVD 

enige tijd later in haar manifest met het 
idee om Nederland bestuurlijk anders in te 
delen. Nederland lijkt onbestuurbaar te wor
den door de opeenstapeling van de verschil
lende organen die steeds meer verantwoor
delijkheden naar zich toe trekken. Niets is 
slechter voor ondernemerschap dan een log 
bestuurlijk apparaat met de bijbehorende 
onzekerheden. Geen ondernemer zal inves
teren wanneer hij onzeker is over de maat
regelen die de overheid nog gaat nemen. 
Minder regio's (provincies) voorkomt dat 
meerdere overheden uit dezelfde laag zich 
bemoeien met eenzelfde probleem of 
gebied. Neem de Randstad, waar vier pro
vincies en vier grote steden hun stempel op 
drukken. Daarnaast wordt de Randstad 
bestuurd door gremia als noord- en zuidvleu
gelbureau's en door alle andere afzonderlijke 
steden. Maak van de 
Randstad een regio zodat 

. de provincie niet langer 
een spagaat moet maken 

juist om slimmer produceren door innova
ties; modernisering van producten zelf, van 
het productieproces of van mogelijke dien
sten gerelateerd aan een product. 
Er is echter ook een andere kant aan de 
medaille van de loonkostendiscussie. In 
sommige sectoren zijn namelijk weinig 
innovaties meer mogelijk. Een chauffeur kan 
tenslotte maar een auto tegelijk besturen. 
Sectoren waar loonkosten dus wel een issue 
zijn, zouden moeten kunnen profiteren van 
regio's waar de lonen op een lager niveau 
liggen. Sectoren waar nog veel te winnen 
valt met innovaties kunnen dan terecht in 
de regio's met een hoger loonniveau. Daarbij 
zou wel voor alle regio's een minimumloon 
moeten gelden. 

Andere aanpak zwakke regio's 
Schaf regionale steun op basis van zwakte 

rigoureus af. Zwakkere regio's moeten zich 
kunnen onderscheiden op 
een manier die ze zelf wil 
len, maar die is gebaseerd 
op kansen en mogelijkhe-

tussen stedelijke en lan
delijke b.elangen. Ook 
internationaal leidt dit tot 
een sterkere en slagvaar
dige positionering. 

'Schaf de huidige 
den, niet op politieke keu
.zes. Een politieke keuze 
kan altijd worden doorge
drukt, maar wanneer dit 
tegen de marktkrachten in 
gaat, kost dit alleen maar 
geld en wanneer de geld
stromen dan stokken, zal 

vorm van 

Loondiversificatie subsidiëren af' 
Zodra het economisch 

slechter gaat, roept de 
regering op de lonen te 
matigen. Een Pavlov-reac-
tie. Dit heeft een aantal 
negatieve gevolgen : innovaties worden 
afgeremd, omdat er minder noodzaak is 
arbeid door kapitaal te vervangen. 
Daarnaast worden ·de minder productieve 
processen bevoordeeld boven de meer pro
ductieve. De investeringen die immers zijn 
gedaan in de meer productieve processen 
leveren minder op omdat arbeid goedkoper 
.is geworden. Daarmee is kapitaal relatief 
duur geworden. 
Op korte termijn dalen de arbeidskosten per 
eenheid product bij loonmatiging. Maar op 
lange termijn komt altijd een inhaalslag van 
de lonen zonder dat de productiviteit nave
nant stijgt. Op lange termijn werkt loonma
tiging dus tegen ons. Op loonkosten concur
reren we allang niet meer met onze buurlan
den, maar met landen als. China en India. 
Die concurrentieslag kunnen we dus alleen 
winnen wanneer we hun loonniveau overne
men, iets wat onmogelijk is. Het gaat nu 

de markt alsnog corrige
rend optreden en is alle 
moeite dus verloren. 
Wanneer een regio kan aan

tonen dat iets vruchten afwerpt - en dus in 
overeenstemming met marktwerking is -
zou dat ondersteund moeten worden, 
anders niet. Daarbij zullen de sterke regio's 
economische spin-off realiseren wat ook 
weer indirect doorwerkt naar de zwakkere 
regio's. Per saldo levert een dusdanig beleid 
dus meer op dan direct de zwakkere regio's 
te subsidiëren . 

.Subsidies op de schop 
Stel een nationaal fonds samen waarmee 

de overheid risicodragend kapitaal ver
schaft. Onlangs is weer gebleken dat risico
kapitaal Nederland mijdt. De overheid heeft 
dus een taak om dit marktfalen te corrige
ren. Het verschaffen van kapitaal gebeurt 
veelal op basis van politieke gronden, iets 
wat zou moeten worden vermeden. Het 
creëren van een dergelijk nationaal risico
dragend kapitaalfonds dwingt automatisch 



af dat bij het verstrekken van kredieten 
wordt gekeken naar de economische haal 
baarheid. Hiermee worden politieke keuzes 
irrelevant. 
Voor zover het noodzakelijk wordt geacht 
om naast het verstrekken van risicokapitaal 
ook subsidies te geven, dan dient dit wel 
uiterst zorgvuldig gebeuren. Een subsidie is 
een openbaar instrument en dus per defini
tie voor iedereen toegankelijk. Jan en alle
man kan er voor in aanmerking komen. Ook 
slechte ideeën hebben nu een gerede kans 
te worden gesubsidieerd als er nog budget 
over is . Schaf de huidige vorm van subsidië
ren daarom af. 

Co-financiering 
Richt subsidieprogramma's uitsluitend op 

specifieke sectoren onder gerichte minimale 
condities, zodat niet iedereen zomaar subsi
die kan aanvragen. Een minimale voorwaar
de zou cofinanciering moe-
ten zijn om het gemoti-
veerde koren van het op-
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onderzoekstrajecten zijn elk uniek in hun 
soort. 
Verplicht verder alle 'Senterachtige' organi
saties met minstens een andere organisatie 
samen te gaan. Het Nederlandse innovatie
netwerk is meerdere malen geanalyseerd en 
de conclusies komen op hetzelfde neer: 
teveel van hetzelfde en een gebrek aan over
zicht. Zowel lokaal, regionaal als natiqnaal 
kunnen 'ondernemers bij instanties terecht, 
maar waarvoor? De oplossing wordt tot nu 
toe altijd gezocht in het openen van nieuwe 
organisaties die de eenloketfunctie gaan 
vervullen, maar dat levert alleen nog meer 
bureaus op. Een sjmpele manier om de ver
eenvoudiging af te dwingen is het dwingen 
tot fuseren, maar met vrije keuze van part
ners. 

Ministerie van Kennis 
Innovatie is nu nog een hete aardappel die 

tussen de ministeries van 
Onderwijs en 
Economische Zaken wordt 

portunistische kaf te kun
nen scheiden. Maar boven
al is het van belang alleen 
het subsidie-instrument te 
gebruiken als vooraf helder 
is welk type organisatie je 
wilt subsidiëren en waar 
dat toe zou moeten leiden. 
Verder zou de overheid 
haar lokale, regionale en 
nationale subsidies op 

'Langdurige relaties 

noodzakelijk 

geschoven. Ze zitten 
samen in het nationale 
Innovatieplatform, maar 
komen er niet uit. Weer 
een voorbeeld van een 
besluiteloze overheid met 
alle gevolgen van dien. 
Waar het werkelijk om 
draait voor de overheid is 
het faciliteren van innova-

voor een duurzaam 

innovatief klimaat' 

elkaar af moeten stemmen 
om doublures te voorko-
men. Daarnaast zou de overheid de subsidie
programma's moeten afstemmen op de 
Europese mogelijkheden. In het verleden is 
wel gebleken - denk aan de ESF affaire - hoe 
slecht we in Nederland omgaan met 
Europese subsidies. 

Eenmalige contacten 
Kennisvouchers zijn ook een typisch voor

beeld van een overheid die als een onderne
mer probeert te denken, maar dat moeilijk 
kan. Een voucher is een eenmalige actie en 
bereikt niet het doel van de regeling: het 
(structureel) versterken van de band tussen 
onderzoeksinstellingen en bedrijfsleven om 
innovatie te stimuleren. Eenmalige contac
ten via kennisvouchers zullen niet de lang
durige relaties opleveren die noodzakelijk 
zijn voor een duurzaam innovatief klimaat 
in Nederland. Bovendien is het weer een 
voorbeeld van one size fits all denken. Juist 

tie : het kunnen ontwikke
len, delen en benutten 
van kennis. Laten we ' dus 

een nieuw ministerie oprichten, het 
Ministerie van Kennis. Te vormen uit de 
twee ministeries OC&W en EZ die nu naast 
en langs elkaar werken, wat onze kenniseco
nomie niet ten goede komt. 
Het is crisis! We moeten structurele ingre
pen doen om op de lange termijn een welva
rend land te blijven. Daartoe zullen nieuwe 
paden betreden moeten worden: naast inno
vatie in onderwijs, onderzoek en bedrijfsle
ven is dus ook innovatie bij de overheid zelf 
vereist. 

Frits Grotenhuis en Kees Schouten werken beide bij 

de overheid en zijn lid van het D66 platform 

Kenniseconomie . Frits Grotenhuis is auteur van het 

boek 'Nederland Kennisland: Polderpraat of 

Boerenverstand? Kees Schouten is auteur van de 'De 

Kenniseconomie gekend' 
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Foto: Milieudefensie 

Autovrije dag in Eindhoven_ 
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Autovrije dag als 
opmaat voor duur
zaam verkeersbeleid 
Op 18 september is er in Nederland weer een autovrije dag. Officieel althans, 
want op de meeste plekken raast het autoverkeer onverminderd verder. Maar wei
nig gemeenten durven de strijd met het autoverkeer aan. Tijd om de autovrije dag 
definitief ten grave te dragen? 

DOOR ROLF SCHIPPER 

In 1999 organiseerde Milieudefensie in Nederland een landelijke autovrije dag. De laatste 
autovrije dagen waren in de jaren zeventig afgekondigd door de landelijke overheid, in ver
band met de oliecrisis. Dit keer was er een andere reden. Door de explosieve groei van het 
wagenpark in de afgelopen decennia zijn steden steeds verder volgelopen met autoverkeer, en 
dat heeft zijn invloed op de leefbaarheid in de wijken. Kinderen verliezen speelterrein aan 
geparkeerde auto's, verkeersongelukken zijn aan de orde van de dag en auto's en vrachtwa
gens zorgen voor continu lawaai. Die overlast bracht bewoners in verschillende steden ertoe 

IWie wil er nou niet een dag 

zonder lawaai van auto's?' 

om de handen ineen te slaan en bij 
de gemeente te pleiten voor een 
autovrije dag. Dat leverde aanvanke
lijk veel discussie op. Zouden winke
liers geen omzet verliezen? Wilde de 
meerderheid van de bevolking dit 
wel? Toch waren er grote steden die 
het experiment aandurfden. In 1999 
en in de jaren daarna organiseerden 
tientallen grote en middelgrote ste-
den een autovrije dag. Het mindere 
succes van sommige van deze dagen 
is achteraf vooral toe te schrijven 
aan gebrekkige communicatie, of 
organisatie. Er waren ook steden 
waar de dag een onverdeeld succes 

was , zoals in Amsterdam. Omzetverlies voor winkels was er nauwelijks, omdat autovrije dagen 
juist extra klanten trokken. Ook bewoners waren over het algemeen enthousiast; niet zo ver
wonderlijk als je bedenkt dat de meerderheid van de inwoners van de grote Nederlandse ste
den nog altijd niet over een auto beschikt. 

Opstelling gemeentebesturen 
Dat de autovrije dag de afgelopen jaren in het slop is geraakt, is met name te wijten aan de 

opstelling van gemeentebesturen. Aan de bewoners zal het niet liggen, immers, wie wil er nou 
niet een dag zonder lawaai van auto's, zonder de stank van uitlaatgassen, een dag waarop je 
op straat kunt voetballen en skaten, kortom een dag van rust en ruimte. De reactie van veel 
gemeentebesturen is er een van ontwijken. "Op basis van vrijwilligheid moeten mensen dan 
hun auto kunnen laten staan ," antwoordde bijvoorbeeld wethouder Eggink-Meuleman van 
Lochem op vragen over een autovrije dag in die gemeente. Andere gemeenten melden dat "het 
initiatief dient te komen van de bewoners zelf', waarna de bestuurders ook hier met de armen 
over elkaar zitten wachten tot bewoners uit eigen beweging naar hen toekomen. Wanneer die 
niet komen, concludeert het college dat er 'geen draagvlak' is onder de bevolking. Een wel erg 
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makkelijke conclusie. Men wacht toch ook 
niet met het organiseren van een 
Koninginnedag tot bewoners erom komen 
vragen? Het kan ook anders: in Eindhoven 
roept de gemeente bewoners op om zelf aan 
te geven welke straten op de àutovrije dag 
verkeersvrij zouden moeten zijn, en daar . 
activiteiten te organiseren. Door actief te 
werven via huis-aan-huis-bladen en buurt
verenigingen, ontstaan jaarlijks meer dan 50 
autovrije gebieden in de woonwijken van 
Eindhoven. Hoezo geen draagvlak? Een 
actieve opstelling van de gemeente is dus 
essentieel. 

Luchtkwaliteit 
Eén van de voordelen van een autovrije 

stad is dat de lucht schoner wordt. 
Luchtkwaliteit staat inmiddels hoog op de 
politieke agenda. De 
luchtvervuiling, vooral. 
veroorzaakt door het 
autoverkeer, moet als ge-· 

plaats een teken van goede wil; een dag van 
rust, ruimte en schone lucht als presentje 
voor de bewoners. Het is een teken dat de 
gemeente de problematiek serieus neemt. 
Zo'n dag kan bovendien worden gebruikt, 
om te kijken in hoeverre de luchtkwaliteit 
verbetert als er geen auto's door de stad rij 
den. Dit kan waardevolle informatie opleve
ren voor keuzes over structurele verkeers
remmende maatregelen. 

Proeftuin 
Dat de dag als proeftuin kan dienen, liet 

afgelopen jaar Deventer zien. Daar denkt 
men over het permanent autovrij maken van 
de Welle. Het stadsbestuur greep de auto
vrije dag aan om de door sommige raads
fracties gewenste autovrije dijk een dag uit 
te proberen. Behalve verkeerstechnische 

effecten, kan ook het effect 
op de luchtkwaliteit worden 
bekeken. Milieudefensie 
komt dit jaar in een aantal 

volg van Europese regels 
in heel zuid en midden 
Nederland worden aange~ 
pakt. Ook gemeenten heb
ben daarin een taak. Het 
gemeentebestuur dient te 
zorgen voor een gezonde 
leefomgeving voor haar 

'Steden zijn niet 
gemeenten demonstreren 
hoe dit werkt en wat het 
effect van minder verkeer 
is op de luchtkwaliteit. 
Gemeenten die op 18 sep
tember een autovrije dag 
organiseren, komen voor 

gebouwd voor auto's 

maar voor mensen' 

inwoners · en moet zich 
daarom inzetten voor 
handhaving van de Euro-
pese normen voor lucht-
kwaliteit. Bewoners hebben recht op schone 
lucht, en het verkeer kan daarbij niet wor
den ontzien. In Duitsland zijn in verschil
lende steden al bewoners naar de rechter 
gestapt om maatregelen af te dwingen. 
Gemeenten nemen daar nu drastische maat
regelen om de luchtverontreiniging binnen 
te perken te houden. Veel Nederlandse 
gemeenten hebben nog een aardige inhaal
slag te maken, en kunnen daar dus beter 
snel mee beginnen. 

Rust 
Een autovrije dag is natuurlijk geen 

manier om de luchtkwaliteit structureel te 
verbeteren. Een autovrije dag is in de eerste 

deze gratis proefmeting in 
aanmerking. 

Feest 
Redenen genoeg om niet 

met de armen over elkaar te blijven zitten, 
maar werk te maken van een autovrije dag; 
zeker ook in gemeenten die nog niet zijn 
overtuigd van de noodzaak van een ver
keersluwe (binnen)stad. Een goed georgani
seerde autovrije dag is een feest voor bewo
ners. Bovendien is het een prachtige proef
tuin voor een ander verkeersbeleid en de 
effecten daarvan op de luchtkwaliteit. Op 
die manier wordt de stad weer een gezonde 
en aangename plek voor haar bewoners. 
Steden zijn immers niet gebouwd voor 
auto's, maar voor mensen. 

Rolf Schipper is coördinator Autovrije Dag bij 

Milieudefensie 
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PUBLICATIELIJST VAN HET KENNISCENTRUM D66 

Bundel: 
Drugs & Drang - over roesmidde len, veilighe id & 
gezondheid, februari 2004 - Bundel ter voorbereiding op de 
conferentie onder dezelfde naam die de wetenschappelij ke 
bureaus van vijf pol itieke partijen - CDA, D66, Groenlinks, 
PvdA en van de VVD - op 26 maart 2004 hebben 
georganiseerd. Kopieer- en verzendkosten. 

Onderzoeksrapporten: 
Voorkomen van voortijdig schoolverlaten - de noodzaak van 
differentiatie en decentralisatie, Barbara Jolien van Wijk -
april 2005. 

Investeren in innovatie - Knelpunten en oplossingen voor 
het MKB, Erie Tanja - januari 2004. 

Het lichaam als wachtwoord - De invoering van biometrie in 
reis - en identiteitsdocumenten, Marjo lein Bouwers -
december 2003. Kopieer- en verzendkosten. 

Onderwijs: de sleutel tot integratie? - Een onderzoek naar 
Integratiebevorderende maatrege len in het onderwijs, 
Tamara Schellings - ju li 2003. Kopieer- en verzendkosten. 

Individualisme en IndivIdualisering - Een onderzoek naar de 
opvattingen van de leden van D66, Martijn Verhagen - maart 
2003. Kopieer- en verzendkosten . 

De opvattingen van D66-ers over het straffen van 
wetsovertreders - Een beschrijvend onderzoek, Nienke Moor 
- november 2002. Kopieer- en verzendkosten. 

D66 en levensbeschouwing - Een onderzoek onder leden en 
politici van D66, Annelien Bredenoord - juli 2002. Kopieer
en verzendkosten . 

Publlc:atiereeks Sociaal-Liberale Perspectieven: 
Om Holland staat geen hek - Han Entzinger, najaar 2002, 
€ 7,-. Prioriteiten bij immigratie en inburgering. 

Toegang in drievoud - Arthur Docters van Leeuwen, Theo 
Hooghlemstra, Erwin Muller, Carel Tielenburg en Christ iaan 
de Vries , voorjaar 2002, € 7, -. Een pleidooi voor 
actualisering van de democratische rechtsstaat. 

Tussen internationale rechtsorde en nationaal belang - Jan 
Hoekema, Rienk Terpstra en Rob de Wijk, voorjaar 2002, 
€ 7, -. Het Nederlandse buitenlands en veiligheidsbeleid 
herzien. 

Risico's delen en risico's nemen - Kees Goudswaard en Udo 
Koek, najaar 200 I, € 7,-. Trends en uitdagingen in de 
sociale zekerheid. 

Betrokken Ondernemerschap - Alexander Rinnooy Kan, 
Gerard Schouw, Christiaan de Vries, najaar 2000, € 7,-. Over 
de betekenis van verantwoord ondernemen. 

Volksgezondheid In het perspectief van de burger - Henk 
Leenen, voorjaar 2000, € 7,.. Naar een sociaal- liberaal 
beleid op het gebied van de volksgezondheid. 

Als u nu twee of meer uitgaven In de serie Sociaal Liberale 
Perspectieven bestelt, dan kosten de uitgaven per stuk € 5,00. 

Conferentieverslagen: (Kopieer- en verzendkosten) 
• 'Het kaf en het koren', over de terroristische dreiging in 

Nederland, April 2005 . 
• 'Drugs & Drang - over roesmiddelen, veiligheid & 

gezondheid', februari 2004. 
• 'De gekozen burgemeester: hoe en wat?', oktober 2003 . 
• 'Staten In de Steigers', Juni 2003 . 
• 'Na de oorlog - hoe nu verder?', april 2003. 
• 'De wereld is groter dan Den Haag', februari 2003. 
• 'De uitbreiding van de EU en het milieu', december 

2002. 
• 'Making a difference - on corporate social responsibility', 

april 2002. 
• 'Het Amerikaans buitenlands beleid', april 2002. 



Mijn idee 
DE D66 KROONJUWELEN WAREN ALTIJD AL VAN GLAS 

Rond de recente paas woelingen binnen D66 werd jan Paternotte, landelijk voorzitter van de jonge 
Democraten geciteerd in NRC Handelsblad. Hij sprak over de 'mastodonten' van de partij, met hun 
voortdurend vasthouden aan de kroonjuwelen van D66 - die telkens sneuvelende plannetjes voor 
bestuurlijke vernieuwing van ons land: 'Ik weet niet waar de sentimenten vandaan komen, maar 
ze blijven daar maar over praten.' Deze vraag heb ik nooit eerder binnen D66 of daarbuiten 
gehoord, laat staan dat zij ooit is beantwoord. Ik wil me daar wel aan wagen. , 

Op het D66-congres van die tweede april zei Hans van Mierlo: 'En overigens ben ik van mening dat 
het woord kroonjuwelen in onze partij moet worden verboden. Kroonjuwelen worden gestolen en 
om dat te voorkomen worden ze opgeborgen en draagt men alleen de vervalsingen.' Naar mijn 
idee heeft D66 nooit iets anders dan zulke vervalsingen gedragen, glazen kopieën van bedenkelijke 
buite/1landse voorbeelden. Overigens ben ik het eens met jan Tromp die onlangs in de NRC een 
inhoudelijke afrekening gaf van de in wezen antidemocratische D66 voorstellen voor bestuurlijke 
vernieuwing. En ook met diens slotzin dat het aanhoudend gezeur over staatkundige 
veranderingen politiek gezien vooral diende om het debat over inhoudelijke politiek te ontlopen. 

Nu echter terug naar de vraag van Paternotte. Waar komen die bestuurlijke jeugdsentimenten van 
de oude D66-krokodillen toch vandaan? Die geschiedenis reikt terug naar kort voor de geboorte 
van de partij. Vlak voor Kerstmis 1964 verscheen in het Nederlands juristenblad een artikel van 
de hand van de Leidse rechtsfilosoof prof. mr. Clastra van Loon, 'Kiezen of delen '. De aanleiding 
tot het betoog was de ergernis van de auteur over een toen recente langdurige kabinetsformatie. 

Alles moest anders van Clastra van Loon. Hij stelde een melange voor van de slechtste elementen 
van de politieke stelsels van Frankrijk en Engeland. Net als in het gaullistische staatsbestel zou een 
door het volk gekozen regeringsleider ook in Nederland kabinet en regeringsprogramma moeten 
samenstellen en vier jaar aan de macht blijven. Omdat de regering in dit systeem niet van een 
absolute meerderheid in de volksvertegenwoordiging verzekerd is, zouden referenda volgens hem 
uitkomst kunnen bieden. Van de Engelsen wilde Clastra van Loon vervolgens het districtenstelsel 
kopiëren. De harde Engelse tegenstand hiertegen, van onder meer de tegenhanger van D66, de 
Liberal Democrats, was hem misschien nog niet zo bekend. 

En zo kwam met de geboorte van D66 het door de partij-ideoloog aanbevolen districtenstelsel 
onder de D66-kroonjuwelen (waardoor D66 waarschijnlijk uit het parlement verdWijnt). Daarnaast 
schitterden nog andere glitters zoals de rechtstreekse verkiezing van burgemeesters (die alle D66 
burgemeesters waarschijnlijk zullen verliezen), de bekende onzalige referenda, meervoudig 
stemrecht en zo meer. 

Tot zover de herkomst van" de glazen kroonjuwelen van D66, geblazen vóór Kerstmis 1964. D66 
zou er goed aan doen de scherven ervan nu verder maar te laten liggen waar ze zijn gevallen. De 
partij kan beter werken aan de ontplooiing van haar nog te zeer verborgen karakter dat van 
opvolger van de vooroorlogse Vrijzinnig-Democratische Bond van Treub. 
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De kortste weg naar nieuwe solidariteit 

Als redactie van Idee zijn we enigszins overvallen door de vele reacties op onze oproep om te 
reageren op de 'Brief van Boris'. Zijn 'Op weg naar nieuwe solidariteit - Pamflet voor verande
ring, vrijheid en verantwoordelijkheid' blijkt heel wat los te hebben gemai;l.kt. Als we de ruim 
veertig reacties van leden en niet-leden in vogelvlucht beschouwen, valt allereerst de emotie 
op, die uit verschillende bijdragen spreekt. Mensen willen gehoord worden, er is behoefte aan 
contact met wat - soms met een negatieve bijsmaak - wordt omschreven als 'Den Haag'. 

Vervolgens is het frappant, dat er veel instemming is met de algemene toon van de Brief van 
Boris - al zijn er ook kritische beschouwingen die vragen om meer diepgang of om het maken 
van keuzes (want de goede ideeën uit het pamflet zullen moeten worden betaald). Vrijwel nie
mand gaat in op de 'oude' bestuurlijke vernieuwing, waar D66 zo lang voor heeft gestaan, 
maar er zijn wel meerdere schrijvers die pleiten voor nieuwe democratische 'werkvormen'. 
Daarnaast is een rode draad in de reacties, dat er wordt gepleit voor een verdere uitwerking 
van de Brief op het onderdeel milieu - kennelijk een kroonjuweel, waar de auteurs wel aan 
hechten. 
Tenslotte besteden verschillende auteurs aandacht aan specifieke onderdelen van de brief, 
variërend van de leefbaarheid van het plattelanä, de groene ruimte (ook milieu trouwens), het 
gewicht van de Nederlandse bevolking, de integratie van allochtonen en kinderopvang. Soms 
gaat d"at in de vorm van een beschouwing, vaak ook leggen auteurs puntsgewijs een soort 
boodschappenlijstje neer. 

In hun studie naar de loopbaan van het stereotype van een politicus, de Britse minister en 
latere premier james Hacker, stellen jonathan Lynn en Antony jay: "Years of political training 
and experience had taught Hacker to use twenty words where one would do, to dicta te millions 
of words where mere thousands would suffice, and to use langLlage to blur and fudge issues 
and events so that they became incomprehensible to others. Incomprehensibility can be a haven 
for some politicians, for therein lies temporary safety." De grote verdienste van de Brief van 
Boris is dat ze breekt. met deze traditie. 

De eenvoud die het stijlkenmerk is van de brief en van de opvattingen die Boris verkondigt is 
een verademing. Meerdere mensen lukt het echter in hun puntsgewijze opsommingen van wat 
er moet gebeuren de politieke agenda nog eenvoudiger te formuleren en uit te werken. 
Misschien is het zo, dat de vele woorden, mitsen en maren van 'Den Haag' toch ook een hacke
riaans karaktertrekje weerspiegelen. Tegelijkertijd valt niet te ontkennen dat de werkelijkheid 
complex is, en dat beleidsissues val) vele verschillende kanten en wetenschappelijke· discipli
nes belicht moeten worden om tot verantwoorde keuzes te kunnen komen. Keuzes die dan 
bovendien nooit aan alle gerechtvaardige verlangens tegelijk tegemoet kunnen komen. 

De Brief van Boris suggereert, onbedoeld, een eenvoudige wereld, die klaarblijkelijk veel men
sen "aanspreekt en die ook aansluit bij hun opvattingen en standpunten. Het voorkomen dat de 
teleurstelling en een verdere afkeer van de politiek van te voren al zijn ingebakken in de wijze 
waarop D66 met het manifest aan de slag gaat, is daarom een opdracht, die wij als probleem
stelling voor het ontwikkelen van een moderne democratische werkvorm neer willen leggen. 

Kees Verhaar en Marianne Wilschut, themaredacteuren 

1. Jonathan Lynn & Antony Jay, The complete Yes Minister, London, BBC 2003 (ie druk 1984), p. 7. 
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Heeft Boris nog oog 
voor de toekomst? 
Voorspellen is moeilijk. Wie had 11 september of de moorden op Fortuyn en Van 
Gogh bijvoorbeeld voorzien? Terugkijkend waren er wel veel 'zachte' aanwijzin
gen voor toenemende spanningen tussen de wereldculturen en tussen bevolkings
groepen in Nederland. Diegenen die de lage economische ontwikkeling in 
Nederland in de eerste jaren van de 21 ste eeuw hebben voorspeld zijn waarschijn
lijk ook op een hand te tellen. Van Clinton tot Thom de Graaf was er een diep 
geloof in de 'nieu~e' economie. . 

DOOR CONSTANTIJN DOLMANS 

Het extrapoleren van huidige, manifeste ontwikkelingen naar één toekomst en daar vervol
gens beleid op maken is in de politieke discussie niet ongebruikelijk. Bij het schrijven van een 
politiek programma analyseer je wat er mis is, wat er anders moet en je presenteert oplossin
gen. Kiezers houden ook niet zo van onzekerheden. 

Scenarioplanning 
In politiek en bedrijfsleven bestaat de toekomstvisie vaak uit een eenvormige planning geba

seerd op extrapolatie aangevuld met maatregelen om die toekomst enigszins naar de hand te 
zetten. Onder leiding van Pierre Wack was Shell één van de eerste organisaties die hier van 
afweek. Begin jaren zeventig begon het bedrijf met scenario planning; een nieuwe manier van 

'Rekening houden met 

verschi/~ende mogelijkheden' 

kijken naar .de toekomst en hier 
beleid op maken. Ook scenario 
planning start met een omge
vingsanalyse en het identificeren 
van mogelijke trends. Maar in 
plaats van één toekomstvisie wor
den vervolgens de voor het geko
zen doel meest significante 
trends geclusterd in twee tot drie 
groepen. Op basis van combina-
ties hiervan worden meerdere 
toekomstbeelden ontwikkeld en 
beschreven. De laatste stap is de 
ontwikkeling van robuuste strate-

gieën. Beleidsmaatregelen die of flexibel zijn of in alle mogelijke toekomstbeelden een ade
quaat antwoord vormen van de prganisatie op zijn omgeving. 
Deze methode is niet alleen geschikt voor het bedrijfsleven maar ook voor de o:verheid, poli
tieke besluitvorming en misschien zelfs voor ·een persoonlijke levensloopplanning. Je niet 
richten op één toekomst maar rekening houden met verschillende mogelijkheden. Het Centraal 
Plan Bureau heeft dit ook al enige jaren opgepikt en baseert, zij het zeer basaal, de 
Economische Verkenningen op verschillende scenario's . . 

Creatief proces 
In 2002 startte de Rabobank Groep met een scenarioplanningsproject waarover recent het 

boek 'Oog voor de Toekomst' (P.J. Idenburg, 2005) is verschenen. De schrijvers wijzen erop dat 
het creatieve proces van scenarioplanning belangrijker is dan de scenario's zelf en dat deze 
toekomstscenario's specifiek zijn voor het doel en de strategie van de betrokken organisatie. 
Toch zijn de door de Rabobank ontwikkelde scenario's zeer interessant in het licht van de 
'Brief van Boris', de visie van onze 'politiek leider' op de toekomst van Nederland en de bijdra
ge van D66 daaraan. 
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Overleven 

Na in de jaren negentig op krediet te 
hebben geleefd, volgt de rekening. De 

overheid staat rood en het bedrijfsleven 
stoot massaal werkgelegenheid af. Op alle 

vlakken zijn conflicten. 

De economie veert terug en wordt gedreven 
door liberalisering en nieuwe technologie. 

De individualisering zet door en 
e viert hoogtij. Er is behoefte 

aan status en maatwerk. 

De Rabobank heeft twee groepen van moge
lijke trehds geïdentificeerd: economisch 
vette versus magere jaren, en in sociaal 
opzicht individuele welvaart versus maat
schappelijk welzijn. Hierop zijn vier toe
komstbeelden geschetst voor 2015; 
'Overleven', 'Steun', 'Groei' en 'Zingeving': 

Robuust antwoord 
Natuurlijk, deze toekomstbeelden zijn 

ontwikkeld als steun voor het commerciële 
beleid van de Rabobank 
maar toch doemt bij mij 
de vraag op: 'Geeft Boris 
'op deze scenario's een ant-
woord?' Biedt het pamflet 

Steun 

In reactie op wanprestaties van de mar~t 
neemt de overheid het voortouw. Veiligheid, 

zorg, onderwijs en pensioen worden 
collectief geregeld. Er is behoefte aan 

solidariteit. 

De maatschappij bezint zich op de 
verloedering van de jaren negentig en er 

volgt een ethisch reveil. Gemee,nschapszin 
en welzijn worden belangrijker dan geld en 

status. Er is behoefte aan kwaliteit en 
zingeving. 

, G~bllSeerd op P.J. IdMburg, 200f) 

breuk. Het meest radicale voorstel is het 
verhogen van de AOW-grens naar 67 jaar 
maar de tekst over de hypotheekrente aftrek 
blinkt uit in vaagheid : 'D66 kiest voor een 
hervorming van dit systeem, waarbij de 
staat minder geeft en minder neemt. 
Rekening wordt gehouden met de huishou
dens die van de huidige regeling gebtuik 
maken'. Ik geef onmiddellijk toe; in het ver
kiezingsprogramma waarvoor ik in 2003 
verantwoordelijk was staat een vergelijkbare 

vage tekst. Maar inmiddels 
ben ik er zelf van over
tuigd dat er inderdaad een 
radicale breuk moet wor
den geforceerd: afschaf-

'Op weg naar nieuwe soli
dariteit' een robuuste stra
tegie voor meerdere moge
lijke toekomstbeelden? Ik 
ben het volstrekt met 
Boris eens dat er urgente 
kwesties zijn in de 

'Boris hinkt op 
fing aftrekposten en vlak
taks 'met hobbeltje voor 
hogere inkomens. 

twee gedachten' De B.V. Nederland 

Nederlandse samenleving 
en dat de politiek onmach-
tig is en geen radicale 
breuk durft te forceren'. 
Maar mijn antwoord is toch nee; Boris hinkt 
op twee gedachten. Enerzijds stelt hij dat 
we nieuwe samenhang moeten creëren in 
onze veranderde samenleving. Anderzijds 
stelt hij dat de sociaal -economische verhou
dingen in ons land moeten worden her
vormd en op individuele leest worden 
geschoeid. Dat gaat niet zomaar samen. 
Ook Boris' Brief forceert geen radicale 

In de wetenschappelijke 
literatuur over scenariop
lanning in het bedrijfsle
ven wordt er altijd gewaar
schuwd dat bij de keuze 
van de strategie niet mag 

worden gekeken naar de waarschijnlijkheid 
of de wenselijkheid van een toekomstbeeld. 
Hier verschillen In mijn ogen bedrijven en 
de BV Nederland enigszins. Waar bedrijven 
met hun marketingstrategie reageren op ver
wachte ontwikkelingen, probeert de politiek 
een toekomst 'te maken'. Het verschil is mis
schien- gradueel : bedrijven beïnvloeden hun 
omgeving ook door public affairs activitei-
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ten en lobbyen. De maakbaarheid van de 
samenleving is voor de Politiek ook niet 100 
procent. Maar toch, het idee dat de Politiek 
alleen maar reactief reageert op ontwikkelin
gen die onze toekomst bepalen, geeft voor 
mij een onacceptabel, negatief en pessimis
tisch wereldbeeld. 
'De voorspelde toekomst kent geen onver
wachte breuken, geen fantasie. Ze zegt 
meestal meer over de eigen tijd dan over de 
komende en ze toont tonder uitzondering 
een grote zelfverzekerdheid' (Geert Mak, 
2002). Nu kom je· in de politiek niet ver zon
der zelfverzekerdheid. Maar toch verwijt ik 
Soris een gebrek aan fantasie. 

leder-voor-zich-maatschappij 
De niet-zo-ontzettend-radicale concrete 

oplossingen die hij presenteert tonen een 
gebrek aan fantasie en 
houden te weinig rekening 
met mogelijke verschillen-

'harde infrastructuur' en 'kennisinfrastruc
tuur' is een valse: de een kan niet zonder de 
ander. Een robuuste strategie betekent zoe
ken naar win-win oplossingen bijvoorbeeld 
door het milieuvriendelijker maken van 
internationale handel (globalisering) en 
daarmee samenhangende infrastructuur 
voor goederentransporten. Kunnen we daar 
oplossingen bieden die daadwerkelijk het 
verschil maken? Wat er ook gebeurt? 

Onsamenhangende clubjes 
Nu is kritiek geven makkelijk. Voor een cre

atief, radicaal anders beleid is het beter ver
der te bouwen dan te roepen 'ja, maar!'. De 
'Srief van Soris' biedt een goed uitgangspunt 
voor D66 om robuuste strategieën te ontwer
pen. Mits we oog houden voor verschillende 
toekomstbeelden. Mits we daadwerkelijk radi-

cale keuzes durven te 
maken zonder in te spelen 
op valse tegenstellingen als 

de toekomstscenario's. 
Wat als de economische 
groei de komende jaren 
blijft tegenvallen? Gaan 
we dan naar een 'ieder 
voor zich' maatschappij 
met individuele verant
woordelijkheid voor wer
keloosheid, arbeidsonge
schiktheid en pensioen? 
Kiezen we voor persoonlij -

'Wat als de 
'zij tegen wij', 'milieu tegen 
economie', 'solidariteit 
tegen vrijheid'. Mits we niet 
onze strategie ontwerpen in 
onsamenhangende clubjes 
rondom bestuur en fractie 
maar er anderen, ook niet
partijleden, bij betrekken. 
Geen 'group think'! Bet cre
atieve proces van scenario 

economische 

groei blijft 

tegenvallen?' 

ke veiligheid voor hen die 
het kunnen betalen? Het . 
'Overleven' scenario? Of proberen we 
ondanks de tegenvallende groei te investe
ren in sociaal kapitaal? Kunnen we ons rich
ten op welzijn en 'Zingeving'? Met sociaal
economische individualisering en maar 
hopen dat er zich toch sociale samenhang 
ontwikkelt, biedt Soris geen antwoord. 
Ook ik ben groot voorstander van het inves
teren in kenniseconomie en onderwijs. Het 
biedt de grootste kans op de door mij 
gewenste sociale samenhang en (duurzame) 
economische groei. Maar realiseert Soris 
zich dat in een scenario van 'magere jaren' 
een diensteneconomie gebaseerd op kennis 
alleen niet voldoende brood op de plank 
brengt? De voorgestelde uitruil tussen 

planning is minstens net zo 
belangrijk als de uitkomst. 
Ik hoop dat Soris in staat is 

leiding te geven aan dat proces. 
Soris heeft tot nu toe te weinig oog voor ver
schillende toekomstbeelden. In vorm en stijl 
is de 'Srief van Soris' een braaf verkiezings
programma maar met onvoldoende oog voor 
de verschillende scenario's. Het is niet geba
seerd op het gezamenlijk creatief proces van 
scenario planning. Het is geschreven vanuit 
één perspectief. Er is dus nog veel werk te 
doen. 

Constantijn Dolmans is redacteur van Idee en 
directeur van de internationale branche orga
nisatie voor de waterbouw lADe. Hij was voor
zitter van de landelijke programmacommissie 
in 2002-2003. 
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SOL.IDAIR ZONDER CENTEN? 

Een eerste lezing van het pamflet 'op weg naar nieuwe solidariteit' stemde mij vrolijk: lekker 
leesbaar, positieve boodschap. Zou D66 toch mijn partij zijn? Halverwege sloeg echter de twij : 
fel toe : dit klonk wel erg makkelijk allemaal. Meer van dit, beter dat, allemaal mooi en aardig, 
maar was het juist niet allemaal minder en slechter geworden omdat er m~est worden bezui
nigd? Waar halen we dan nu ineens het geld vandaan voor die betere zorg voor ouderen, ver
plichte gymlessen en meer cultuur? De paragraaf 'wie zal dat betalen' heb ik echter niet kun
nen vinden. Misschien heeft de heer Dittrich een verborgen schat gevonden, in dat geval steun 
ik zijn ideeën volledig. In het andere geval: ten koste waarvan gaat dit moois, meneer Dittrich? 
Pas als ik dat weet kan ik afwegen of ik het eens ben met uw voorstellen. 

Allochtonen in de disco 
Boris Dittrich stelt op pagina 13 dat het beschamend is om kleinkinderen van immigranten 
nog steeds te betitelen als allochtoon. Zijn oplossing: behandel ze niet als groep, dwing men
sen niet te kiezen tussen Nederland en hun eigen afkomst en cultureel erfgoed. Hier ben ik 
het geheel eens. Alleen: er zijn ook veel mensen di~ hierover van mening verschillen. Hoe 
brengen we die op andere gedachten? Hoe stoppen we de werkgevers die geen allochtonen 
aannemen, de portiers die geen allochtonen toelaten in de disco? Daarover lees ik niets. Ja, we 
moeten aan de slag met feiten . Maar is die discussie over 'allochtonen' nou niet bij uitstek een 
discussie vol emotie? Waar de feiten tot nu toe nog (vrijwel) nooit iemand hebben overtuigd? 
Kortom : wederom zou ik graag willen dat de heer Dittrich gelijk heeft, maar helaas heb ik 
geen enkel feit om dat t~ ondersteunen. 

Tja, en zo werd het lezen van dit pamflet toch een teleurstellende ervaring. Meneer Dittrich 
fllaakt me blij met een lege dop. Want echt, de ideeën spreken me voor het grootste deel aan, 
ook al ben ik dan geen D66-er. Ik weet dat er in een pamflet geen gedetailleerde financiële uit
werkingen passen. Maar nu vind ik het wat erg makkelijk allemaal. Het lastige van politiek is 
immers niet het bedenken van leuke extra dingen, maar de afweging van waar wel en waar 
geen geld voor is. En de invulling van hoe je mensen meekrijgt met je ideeën, vooral die men
sen die het niet vanzelfsprekend met je eens zullen zijn. De mensen die het nu anders doen 
en anders willen: hoe krijg je hen mee? Alleen zeggen dat ze het anders moeten doen, dat ze 
anders naar allochtonen, milieu, democratie moeten kijken, zal ze niet overtuigen. 

Emotie beslist 
Misschien zit daar wel de belangrijkste angel, naast de geldkwestie. De heer Dittrich lijkt er 
van uit te gaan dat feiten (p. 14) en zakelijke beoordelingen (p. 6) voldoende zijn in de poli
tiek. De afgelopen jaren hebben mij in ieder geval duidelijk gemaakt dat dat maar voor een 
klein deel van de Nederlandse bevolking geldt. Uiteindelijk bepaalt vooral de emotie de keus 
voor of tegen een beleid, voor of tegen een bewindspersoon. Als psycholoog zou me dat niet 
moeten verbazen, als kritisch burger stemt het me soms treurig. Maar wat me nog treuriger 
stemt is als gerenommeerde politici dit gegeven uit het oog verliezen. Want daarmee blijven 
mooie ideeën zweven in het rijk der sprookjes. En dat is jammer. 

Dr. Sjiera de Vries is senior onderzoeker/ adviseur bij TNO. Dit artikel is geschreven op persoonlijke 
titel. 
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DEMOCRATISEREN IS EEN WERKWOORD 

Het pamflet van Boris Dittrich bevat veel punten waar hartgrondig 'Ja' en 'Amen' tegen kan 
worden gezegd. Maar er zijn drie punten waarop een sterkere nadruk in het pamflet is 
gewenst: het belang van Europa, van werkgelegenheid en van het bestaansrecht van onze par
tij. De titel van het pamflet 'Op weg naar nieuwe solidariteit' leidt tot de vraag: solidair met 
wie? Het pamflet mag sterker benadrukken dat alle mooie dingen die 'wij' (Nederlanders) voor 
'onszelf' willen, ook door 'ons' (D66'ers) nagestreefd zouden moeten worden voor de rest van 
de Europese Unie. De focus van het pamflet zou Europeser moeten zijn dan het is. Dat geldt 
ook voor de oproep tot samenwerking met zusterpartijen in Europa. Er moet één sociaal-libe
rale Europese partij komen. Het partijbestuur moet zich hierop richten. 

Het is jammer dat de belangrijkste ontwikkeling van de laatste eeuw (in het rijtje van ontzui
ling, ontkerkelijking, toename van informatiestromen en immigratie) ontbreekt: de mechanise
ring en automatisering van het werk, met name van de landbouw, en de hierdoor snel verande
rende concurrentiepositie van Nederland en Europa in de wereld. De nadruk oP. de kenniseco
nomie en het 'Ussabonproces' mag in dit pamflet centraler staan dan het nu doet. 
Bijvoorbeeld: Mensen opleiden om hun kansen te grijpen in het economische proces betekent 
mensen meèr porren om risico's te nemen.' Kansen zijn nu eenmaal risico's. Veel starters sla
gen niet meteen. Solidariteit. met hen is geboden. 

Spanning & Balans 
In dit pamflet ontbreekt een serieuze analyse van de vrije val die D66 de laatste tien jaar 
doormaakt: van 24 zetels in 1994, naar 6 in 2003. Bovendien is D66 van de langer bestaande 
partijen de partij met verreweg de minste leden. Halen wij onze veertigste verjaardag wel?, 
Onze slogan van destijds - 'Het Redelijk Alternatief' - klinkt door in onze ondertitel 'sociaal
liberaal' (als een begrip). Dittrich's poging om D66 in het centrum van een links-rechts dimen
sie te zetten is begrijpelijk. Maar dat centrum wordt nog te vaak aangezien voor vleesch noch 
viseh. De spanningen en de paradoxen van politieke besluiten mogen sterker worden bena
drukt. Het bureaucratisch falen van de overheid staat naast het monopolistische falen van de _ 
vrije markt, preventie staat naast repressie, concurrentie naast samenwerking. We hoeven ons 
niet te schamen om dit onze ideologie te noemen: spanning & balans. 

Deskundigheidsbevordering 
Juist op het punt van het streven naar radicale democratisering faalt D66 in het bespreken van 
de paradox van democratie: het benadrukken van deskundigheid. Met de focus op de gekozen 
burgemeester en een ander kiesstelsel wordt de burger wel dichter bij De Bestuurder gebracht, 
maar niet dichter bij H.et Bestuur. 
Leden van een politieke partij - en met name van een partij' die zichzelf nadrukkelijk demo
cratisch noemt - verwachten in hun partijbijeenkomsten te worden geholpen met het nemen 
van ge,nformeerde beslissingen. Een partij die de burger bij het bestuur wil betrekken moet in 
elk geval zijn leden betrekken bij de beslissingen die die partij zelf neemt. 
Deskundigheidsbevordering behoort centraal te staan. Democratiseren is een werkwoord. 

Wijbrandt van Schuur; lid van de D66 steunfractie in Haren en lid van het Nationale Advies &-
Discussie Platform ' 
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D66 MOET ZIJN SOCIALE KANT TONEN 

In het pamflet van Boris Dittrich is weinig aandacht voor het stimuleten van de economie. 
Stimulering van de economie d90r lastenverlichting is door het open karakter van de 
Nederlandse economie niet goed mogelijk. Middels gerichte projecten zou dat beter kunnen. 
Je zou bijvoorbeeld kunnen denken aan een groot openbaar vervoèr plan, waar metro's in Den 
Haag en Utrecht en dubbele spoorlijnen tussen de vier grote steden deel van zouden kunnen 
uitmaken. Zo'n plan stimuleert werkgelegenheid en is goed voor het milieu. 

Een-kind-beleid 
Kinderbijslag afschaffen voor derde en volgende kinderen is onrechtvaardig voor die kinderen. 
Het lijkt op het een-kind-beleid in China. Je mag hoogstens twee kinderen hebben, anders 
volgt er een sanctie. Het sluit helemaal niet aan bij de D66-filosofie van individuele keuzevrij 
heid. 
Door het minimumloon te verlagen tref je de zwaksten in de samenleving. Is dat de nieuwe 
solidariteitsgedachte? In een tijd waar <;Ie minimumloners al procenten van hun koopkracht 
hebben moeten inleveren, kerkelijke bedeling en voedselbanken weer regelmatige praktijk 
zijn, moet D66 zijn sociale zijde tonen. Diverse onderzoeken hebben aangetoond dat door 
verlaging van het minimumloon de economie niet beter gaat presteren. Beter presteren 
gebeurt onder andere door meer nadruk op kennis te leggen, zoals D66 terecht doet. 

Bouwvakkers van 67 
Langer doorwerken na het 6S ste levensjaar is de meest voor de hand liggende optie tegen de 
gevolgen van de vergrijzing. Maar bij voorkeur zou dat weer op individuele basis moeten 
gebeuren. Eerst wordt in het pamflet gepleit voor een flexibel AOW-systeem. Prima. Vervolgens 
wordt even verder gepleit voor een verplichte verhoging van de AOW-leeftijd tot 67 jaar. Het 
hangt erg van het individu en van zijn werkomstandigheden af welk werk goed na het 6Sste 
jaar kan worden gedaan. Bouwvakkers van 67 jaar wil ik niet de steigers opsturen. 

Afschaffen van de hypotheekrenteaftrek is terecht. Het is verworden tot een verkapte subsidie 
van de hogere inkomens. Om ongewenste economische effecten te vermijden dient dat zeer 
geleidelijk te gebeuren. Verder wil ik nog meer het belang van Europese integratie benadruk
ken. Nederland is klein en heeft een open economie. Alleen in Europees verband kunnen eco
nomische maatregelen worden genomen, waarmee effectief de grote uitdagingen waar we voor 
staan kunnen worden aangegaan. 
Het referendum als instrument moet kritisch worden geëvalueerd. In theorie is het prachtig: 
de bevolking kan zich rechtstreeks over een bepaald onderwerp uitspreken. In de praktijk 
werkt het niet altijd. Andere onderwerpen en belangen die niets met het onderwerp in kwestie 
van doen hebben kunnen een veel te grote rol spelen. Bovendien kan het zeer inefficiënt zijn. 
In het geval van de Europese grondwet zou het mogelijk zijn dat door afwijzing van de grond
wet in een land de procedure in heel Europa opnieuw moet worden gedaan. Amenderen, zoals 
in het parlement, is niet mogelijk. 

Sjaak Schee/e, Amsterdam 
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WATSKEBURT MET BORIS? 

Wij mochten ons licht laten schijnen over het pamflet van onze Boris Dittrich. Aanvankelijk 
bleef ik steken bij 'kracht van mensen en van actief burgerschap'. Aansprekende woorden tot
dat mijn oog viel op de rouwadvertentie van de schrijver Karel Glastra van Loon: 'Blijf niet 
mokkend aan de kant staan, stel een daad en toon je moed'. Vanuit een heel andere gedachte 
geschreven, maar toch kennelijk een SP en niet een exclusief D66 item. 
Wat zegt Boris nog meer? 'We zijn geïndividualiseerd (. ... ) En dat we (d.i. de politiek) ervoor 
gaan zorgen dat we niet gaan vervallen in egoïsme, maar dat de individualisering wordt vol
tooid: vrije, verantwoordelijke mensen die nieuwe samenhang tot stand brengen.' Dus het 
komt allemaal wel goed mits de individualisering op de goede manier wordt voltooid. Als 
medebedenkster van ons nieuwe verkiezingsprogramma vraag ik mij onmiddellijk af hoe wij 
deze mooie woorden in Haarlem in de praktijk vorm kunnen geven. Heel moeilijk. 

Individualisme gevaar voor democratie 
Gelukkig hebben nog grotere denkers dan Boris zich in het verleden al gebogen over het pro
bleem van de voltooide individualisering. De politiek filosoof Alexis de Tocqueville was in 
1835 niet zo optimistisch als Boris over de geïndividualiseerde mens. Hij dacht niet dat het 
allemaal vanzelf wel goed zou komen, maar waarschuwde toen al voor omstandigheden waar 
het individualisme regeert en de massa slechts belangstelling heeft voor· haar privé-aangele
genheden. Hij zag het individualisme als grootste gevaar voor de democratie. Burgers die zich 
niet meer verbonden voelen met de publieke zaak, maar wel verwachten dat de overheid alles 
regelt, stellen de overheid voor alles verantwoordelijk maar zijn er zelf als de kippen bij om 
de regels met voeten te treden. 
Ook toen al niets nieuws onder de horizon. En nog een oplossing ook: 'het welbegrepen eigen 
belang' laat de mensen zien dat ze naast hun privé-zaakjes ook aandacht moeten hebben voor 
de publieke zaak. Betrek ze bij het bestuur, ambtelijke professionals kunnen het misschien 
beter, maar de mensen moeten het zelf doen. Met als resultaat die vrije verantwoordelijke 
mensen van de nieuwe samenhang waar onze Boris het over heeft? Ik ben benieuwd. 

Overleg met de buurt 
Wij hebben hier in Haarlem al redelijk functionerende wijkraden en doen ons best. Ook ogen
schijnlijk Simpele dingen kunnen tellen. Zo werd bij ons in een parkje een vrolijke heg verwij 
derd en vervangen door gras, want maaien is goedkoper dan snoeien. Na moeizaam heen en 
weer trekken heeft de gemeente nu toch een heg geplant en met de buurtbewoners afgespro
ken dat zij zelf voor het onderhoud zorgen. De buurt is nog niet aan knippen toegekomen, 
maar iedereen is tevreden met het resultaat. 'Mensen worden gelukkig als ze zeggenschap heb
ben over hun eigen leven en bijvoorbeeld invloed hebben op de lokale overheid,' aldus de eco
noom Richard Layard. 
En nu met dit in ons achterhoofd even doorschakelen naar onze eigen verkiezingsprogramma. 
Waar kunnen wij de burger eventueel nog bij betrekken? Ik dacht in mijn simpelheid om 
begaafde burgers te betrekken bij de Rekenkamercommissie en de commissie Beroep en 
Bezwaarschriften, deze bestaan nu uit alleen Raadsleden. Maar wat blijkt: het budget voor 
eventuele presentiegelden is afgelopen week tijdens de bespreking van de Kadernota voor de 
komende 5 jaar geschrapt. Kom maar weer terug in 2010 met je mooie idee. 

Louise van Zetten, fractieassistllnt D66 Haarlem 
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HET ECHTE VERNIEUWINGSELAN IS ER UIT 

'Op weg naar nieuwe solidariteit' gaat over een aantal op zichzelf goede bijsturingen op basis 
van een sociaal-liberale agenda. De toon is echter paternalistisch, en het borduurt voort op 
geijkte politieke paden met een bijstellinkje hier en een ingreepje daar. Boris Dittrich heeft het 
over de maakbare maatschappij, maar bewijst slechts lippendienst aan structurele doorbraken. 
Een gemiste kans dus. 
D66 werkt aan de verkeerde dingen. Bestuurlijke hervorming is uitgevonden door politici als • 
antwoord op het door diezelfde politici vermeende probleem dat er een kloof zou bestaari tus
sen bestuur en burger, en dat die kloof nodig gedicht zou moeten worden via gekozen burge
meester, direct gekozen premier, ander kiesstelsel, etc. Ik geloof daar niets van. Afstand tus
sen bestuur en burger is een essentieel bestanddeel van onze representatieve democratie. 

Doorgeschoten privatiseri ng 
Niemand zit te wachten op de - inmiddels opgelegde· kroonjuwelen van D66, maar wel op vak
bekwame en integere politici die noodzakelijke maatschappelijke hervormingen voorstaan. 
Waar zou D66 dan wel aan moeten werken? En waar heeft Boris Dittr.ich het helaas niet over? 
Een paar suggesties. 

De doorgeschoten privatisering van overheidsdiensten waaronder nutsbedrijven en open
baar vervoer, moet worden afgeremd of zonodig teruggedraaid. Bestrijd de wildgroei aan 
zelfstandige bestuursorganen. Bescherm sommige maatschappelijke sectoren (zorg, onder
wijs, openbare orde en veiligheid) uitdrukkelijk tegen een ongebreideld geloof in markt
werking. 
huidige sociaal fiscale stelsel. Het voorstel van Boris Dittrich om de pensioengerechtigde 
(lees : verplichte) leeftijd te verhogen tot 67 jaar gaat in de goede richting, maar tast de 
structuur niet wezenlijk aan. Waarom die pensioen leef tijd niet helemaal loslaten, en een 
leef tijdsafhankelijk basisloon van de wieg tot het graf in plaats van kinderbijslag tot AOW 
en alles wat daar tussen zit? 

Volwassen? 
Na het extra congres over het paasakkoord voorjaar 2005 kopte een van de kranten 'D66 is 
volwassen geworden'. Ja, jamm~r dan; D66 werkt nu aan marginale zaken waar je politiek mee 
kunt scoren op de korte termijn, en laat structurele zaken liggen. Het echte vernieuwingselan 
is eruit. Een paar jaar geleden heeft het partijcongres zich laten overdonderen door 
Opschudding. Sindsdien noemt D66 zich sociaal-liberaal. Meer dan wat ook maakt dit pijnlijk 
duidelijk dat D66 zich conformeert aan traditioneel politieke concepten. Het is bovendien 
politiek onhandig omdat D66 zich niet meer onderscheidend opstelt. Het kritische op structu
rele vernieuwing gerichte dwarsdenken is er uit en heeft plaats gemaakt voor een moreel 
beroep op solidariteit. Is dat nieuw? D66 is inderdaad volwassen geworden" en het is maar de 
vraag of we daar blij mee moeten zijn. ' 

Ron van Dootingh, Eindhoven 
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Nieuwe tijd vraagt 
D66 • om nieuw 

De oudere D66'ers onder ons weten het: D66 is al een paar keer op sterven na dood 
geweest. In de bijna veertig jaar dat de partij nu bestaat, heeft D66 al twee existentiële 
crises meegemaakt, in 1974-1976 en in 1982-1984. De reden waarom D66 beide crises, 
te boven is gekomen is gelegen in het feit dat de partij in staat is geweest zich aan te 
passen aan de veranderde omstandigheden van die tijd. Sinds haar oprichting in 1966 
heeft D66 zichzelf een aantal keren opnieuw moeten uitvinden. Anno 2005 is dat 
opnieuw nodig, wil D66 als zelfstandige partij blijven ,bestaan. 

DOOR MENNO VAN DER LAND 

In de afgelopen veertig jaar is de Nederlçmdse samenleving ingrijpend veranderd. 
Maatschappelijke processen als ontzuiling, ontkerkelijking, individualisering en globalisering, maar 
ook de toevloed van grote groepen mensen uit andere culturen en de toenemende vergrijzing heb
ben de Nederlandse samenleving een ander aanzien gegeven. Mensen zijn zelfstandiger, zelfbewus
ter, mondiger en ongeduldiger geworden. Ze laten zich minder dan vroeger iJl een bepaald hokje 
duwen. Hun gedrag (ook als het gaat om partijkeuze bij verkiezingen) wordt veel minder dan vroe
ger bepaald door culturele, sociale of religieuze achtergrond. 

Ongeduldige burger 
Inmiddels zijn er andere trends die de relatie tussen de burgers en de politiek bepalen. In de 

eerste plaats is de burger ongeduldiger geworden. We leven in een wereld waarin de ontwikkelin-

fWhat~ in it (or me? 

Denkt de kiezer' 

gen veel sneller gaan dan veertig 
jaar geleden en de toegenomen 
mogelijkheden van mensen om 
hun behoéften (snel en zelfstandig) 
te bevredigen hebben ertoe geleid 
dat ook van de politiek directere 
antwoorden en snellere oplossin

gen worden verwacht. Een andere belangrijke ontwikkeling is dat de burger van een volgzame bur
ger is getransformeerd in een calculerende burger. In plaats van ,als vanzelfsprekend op een partij 
te stemmen (vanuit een vage notie over 'het algemeen belang' respectievelijk 'het groepsbelang'), 

denkt de kiezer in de 21 e eeuw: whats in it {or me? Hij maakt - al dan niet goed geïnformeerd -
een nuchtere kosten-batenanalyse: een schoon milieu is een sympathiek idee, maar niet als ik het 
~eveel in mijn portemonnee ga voelen. Privacy is belangrijk, maar veiligheid in mijn buurt is mij 
meer waard. En uiteindelijk stelt hij de vraag: welke partij dient mijn wensen het meest? 
Politieke partijen blijken sinds een aantal jaren (globaal vanaf halverwege de regeerperiode van het 
tweede paarse kabinet) minder goed in staat om in te speren op deze ontwikkelingen. Politici lukt 
het steeds minder om bij de kiezers een 'emotionele snaar' te raken. Dit komt voor een belangrijk 
de~l door de tijdgeest van dit moment. Met name in tijden waarin turbulente veranderingen in de 
samenleving plaats vinden, gecombineerd met economische tegenspoed, komt de verhouding tus
sen bestuurders en bestuurden onder druk te staan. Maar anno 2005 gaat de afstand tussen kiezer 
en gekozene verder dan dat, de 'kloof reikt dieper, Er is sprake van een sterk verminderd vertrou
wen van burgers in het probleemoplossend vermogen van de politiek. Als we al willen spreken van 
een 'crisis' dan is dat een vertrouwenscrisis. 

Vertrouwenscrisis 
Bij wie de laatste zin nog eens terugleest, moet een lampje gaan branden. Vertrouwenscrisis? 

Hadden we dat in de jaren zestig niet ook? En is D66 niet precies om die reden opgericht? De 
parallellen zijn duidelijk, met één verschil: anno 2005 is D66 niet meer de nieuwkomer tot wie 
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ontevreden kiezers zich richten. Anno 2005 
i~ D66 een deel van het bestel, onderdeel 
van de 'naar binnen gekeerde Haagse poli 
tiek'. D66 is al lang niet meer het alternatief 
van weleer. Het verminderde vertrouwen in 
'de politiek' speelt daarom ook D66 in hoge ' 
mate parten. 
Daar komt bij dat het profiel van D66 
momenteel nauw verbonden is met het zeer 
impopulaire kabinet-Balkenende 11. D66 
wordt mede aangesproken op de prestaties 
en het welvaren van het kabinet en het 
beeld van D66 wordt bepaald door wat de 
D66-bewindslieden in het kabinet presteren 
en - in mindere mate - op zaken waarvoor 
de Tweede Kamerfractie aandacht vraagt. De 
ruimte om de partij te profileren is momen
teel gering en sterk verbonden met de rege
ringsdeelname. 
De vertrouwenscrisis raakt dus ook D66. 
D66 wordt weliswaar in brede kring gezien 
als een 'sympathieke' partij met aardige 
mensen, maar de kiezers hechten zich niet 
aan de partij (iets wat ook de andere partij
en in toenemende mate ervaren) en keren 
zich in tijden als deze massaal van de partij 
af. Belangrijk is dat de partij beseft dat de 
kiezers iedere keer opnieuw overtuigd moe
ten worden. Niets is vanzelfsprekend : bij 
iedere verkiezing zal D66 de stem van men
sen opnieuw moeten 
veroveren. Daar liggen kansen, maar daar zit 
ook precies het probleem: D66 is momenteel 
niet in staat om de op kiezers een gevoelde 
noodzaak over te brengen om op D66 te 
stemmen. Mensen weten simpelweg onvol
doende wat we doen en waarom we dat doen. 
Een georekkige, amateuristische partijorgani
satie en het ontbreken van een integrale mar
ketingstrategie zijn daar mede debet aan. 
Daar moet wat aan gebeuren: een nieuwe tijd 
vraagt om een nieuw D66. 

Van pamflet naar manifest 
D66 heeft behoefte aan een nieuw, her

kenbaar profiel. De boodschap die onze 
politici uitdragen, de thema's die de partij 
als kernthema's kiest en de wijze waarop de 
partij communiceert dienen erop gericht te 
zijn ervoor te zorgen dat de burgers weten 
waar D66 voor staat, wat de partij op het 
terrein van de gekozen thema's heeft gedaan 
en wat zij op die punten wil hereiken. De 
afgelopen jaren zijn veel D66-programma
punten gerealiseerd (mede dankzij rege
ringsdeelname) dan wel door andere partij 
en overgenomen. Met name de 'bestuurlijke 
vernieuwing' is niet meer louter een D66· 

thema, hoewel de partij er onlosmakelijk 
mee blijft worden geassocieerd. Als unique' 
selling point is het echter onvoldoende. De 
komende tijd moeten de inspanningen van 
de partij ~rop gericht zijn om de bestaande 
speerpunten te versterken en daarnaast een 
aantal nieuwe, actuele speerpunten over het 
voetlicht te brengen. Vooruitstrevende voor
stellen, creatief, onorthodox en vernieu
wend. 
Voor dat laatste heeft Boris Dittrich een 
voorzet gegeven in de vorm van het pamflet 
'Op weg naar nieuwe solidariteit'. De komen· 
de maanden zal op basis van dat pamflet en 
de bijdragen die door alle leden, platforms 
en vernieuwingsclubs in de partij worden 
aangeleverd, een 'manifest' worden geschre · 
ven. In dat manifest, dat op het najaarscon
gres. zal worden vastgesteld, zal de koers 
van D66 voor de komende jaren worden 
vastgelegd. Deze exercitie is noodzakelijk 
om D66 van een nieuw inhoudelijk funda
ment te voorzien en van D66'weer een radi
cale vernieuwingsbeweging te maken. 

Bange honden gedrag 
Maar met dat manifest zijn we er nog niet . 

Ook de marketing van D66 zal veel beter 
moeten worden. Kernbegrippen daarbij zijn: 
eenduidigheid in de uit te dragen bood
schap, een goede slogan, een assertieve , 
proactieve manier van politiek bedrijven, 
durf, consequentheid en standvastigheid. Of 
zoals Alexander Pechtold het recentelijk ver
woordde : niet van dat bange honden gedrag, 
durf te vertellen wat je vindt! D66'ers in , 
heel Nederland zullen gemobiliseerd moeten 
worden om die boodschap te gaan uitdra
gen. Het financieel en organisatorisch draag· 
vlak schiet tekort om tot daadwerkelijke 
professionalisering te komen. Dat laat 
onverlet dat er veel te winnen valt als de 
kennis en ervaring die in de partij aanwezig 
is, beter worden benut en er werk wordt 
gemaakt van het vrijwilligersmanagement 
binnen D66. Die vorm van professionalise
ring is niet alleen wenselijk, ze is noodzake
lijk. 
De komende maanden zal duidelijk moeten 
worden of D66 in staat is met een nieuwe 
boodschap en een hernieuwd vertrouwen de 
toekomst tegemoet kan treden, of dat een 
nieuwe existentiële crisis de partij in zijn 
greep krijgt. Wat mij betreft wordt het de 
eerste optie. 

Menno van der Land, politicoloog en lid van 
de projectgroep 'Van pamflet naar manifest' 
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EEN REALISTISCH MODERN MENSBEELD 

Naar mijn idee zijn enkele alinea's over filosofi e en politiek in het pamflet van Dittrich op zijn 
plaats. D66 heeft terecht nooit veel op gehad met ideologieën, mogelijk als reactie op het ver
zuilde verleden. Dit neemt niet weg dat een filosofie, levens- of wereldb.eschouwing een voe
dingsbodem is voor maatschappelijke en politieke activiteiten ook als ze niet direct een ideo
logische lading hebben. 

Medemenselijkheid 
Bij D66 past een niet-dogmatische wereldbeschouwing waarin de moderne mens zich herkent 
en waarin een realistisch mensbeeld past. Een algemeen kader dat di ent om de vraagstukken 
die zich in de samenleving voordoen te plaatsen, hier samenhang aan te geven en een duur
zaam perspectief biedt. Het vormt daarmee een fundament voor goed doordachte rationele 
oplossingen. In het algemeen zijn de gangbare filosofische opvattingen te weinig flexibel , Zij 
mi~sen daardoor de aansluiting met belangrijke maatschappelijke ontwikkelingen in de 21 ste 
eeuw. Enerzijds zal de mens blijvend worden geconfronteerd met de harde aspecten van de 
'struggle for Iife'. Anderzijds ligt de waarde van het leven voor velen in alles wat met de posi 
tieve gevoelens rond medemenselijkheid te maken heeft. 

Naar een aanvaardbare samenleving 
D66 heeft een open oog voor de bedoelde harde aspecten, maar wil dat ook in de politiek het 
accent meer op de medemenselijkheid wordt gelegd. Dat betekent meer tolerantie, conflictbe
heersing, sociale zekerheid en zekerheid in het algemeen. Daaruit volgt ook dat bijvoorbeeld 
het onderwijs gericht dient te zijn op thema's en problemen die in dit verband in de toekomst 
een rol zullen spelen. Voorts zegt een realistisch modern mensbeeld dat de aard van de mens 
niet 'goed' of 'slecht' is, maar dat het gedrag van de mens wel aan beperkingen onderhevig is. 
Niet alleen qua capaciteiten, maar ook in moreel opzicht. Daarmee moet rekening worden 
gehouden bij de verwachtingen en calculaties omtrent de resultaten van maatregelen. 

Deze opvattingen hangen samen met een wereldbeschouwing die in hoofdzaak is gebaseerd 
op het Darwinisme, het wereldbeeld van de fysica en het humanisme. Het kent ook agnosti
sche elementen. Het geeft in zijn uitwerking een verklaring voor de maatschappelijke ontwik-· 
kelingen en het is niet al te pessimistisch of optimistisch. Hiervan uitgaande dienen menselij
ke activiteiten en zeker politieke activiteiten in grote lijnen gericht te zijn op een aanvaardba
re samenleving, waarin het leed niet afwezig zal kunnen zijn. Maar waarin bij voortduring 
·wordt gewerkt aan oplossingen voor de problemen die zich voordoen. Zelf ben ik van mening 
dat het criterium voor de kwaliteit v"an een filosofie op dit terrein wordt bepaald door de bij 
drage aan zo'n aanvaardbare samenleving. Samenwerking met anderen, die andere uitgangs
punten hebben, maar dezelfde concrete doelstellingen nastreven, is daarbij een groot goed. 
Dat geldt voor de leden van andere politieke partijen en uiteraard eveneens voor die aanhan
gers D66 die een enigszins ander standpunt hebben. 

Cr. van der Woude , Almere 
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MET Z'N ALLEN 

066 heeft een probleem met leiderschap. Want dat begrip verhoudt zich zo moeilijk met wat wij verstaan onder 
democratie. Het zegje dat gezegd moet word~n. Ik zal uitleggen wat ik bedoel. Bor;s Dittrich heeft een pamflet 
geschreven, een duidelijk st-uk waarin hij zijn visie heeft neergelegd op de koers' die 066 moet varen. Ik heb het 
met plezier gelezen en weet dus wat Boris wil. Dat helpt als ik straks de lijsttrekker moet gaan kiezen, want ik 
denk dat er best iets te kiezen zal zijn. Bijvoorbeeld Lousewies of Alexander zouden ook het leiderschap kunnen 
ambiëren, boegbeelden als zij zijn. Tot zover niks aan de hand. 

Maar nu, vandaag, kreeg ik een brief van Frank Dales. Onze voorzitter, de alom gewaardeerde burgemeester 
van Breukelen roept ons, gewone leden, op om mee te denken. Want er moet een manifest komen . Het landelijk 
bestuur kijkt gespannen uit naar onze reacties, hoopt dat we allemaal meedoen, want er schijnen in de partij tal 
van ctubjes en afdelingen de hele tijd allemaal commentaar op de landelijke ontwikkelingen te willen ontboeze
men. Zelfs Idee roept op tot een collectieve brainstorm. Frank wil dat kanaliseren en op het congres in november. 
'een inspirerend en vernieuwend manifest presenteren dat ons samenbindt in een stevig progressief-liberale visie 

op het Nederland van de toekomst'. 

Diepe treurnis maakt zich van mij meester. We gaan dus met zijl) allen een manifest schrijven. Iedereen weet, 
dat schrijven een individueel proces is. Oe schrijver wordt al formulerend gedwongen coherent en consequent te 

zijn, begrippen eenduidig te hanteren, begrijpelijkheid als trots doel van zijn woordkeus nemen, de lijn van zijn 
visie strak te trekken. Om nog maar te zwijgen van inspiratie, betrokkenheid en de bereidheid zijn kop op het 
hakblok van het congres te leggen. Menno van der Land is in de arm genomen als tekstschrijver, dat betekent 
dat hijûlf niet verantw.oordelijk is voor wat hij schrijft, maar het bestuur; en dat wil van ons horen wat moet 
worden neergepend. 

Ik heb van Frank en Menno een hoge pet op. Maar wat is er mis aan het pamflet van Boris, dat er een manifest 
overheen moet worden gelegd? Het lijkt de Tour de France wel. Boris is ontsnapt, heeft zich los gereden van de 
rest. In het peloton wordt gekrakeeld over wie hem terug moet halen. Zo'n manifest zal zich kenmerken door de 
geamendeerde compromissen van de algemene vergadering. Wat dat betreft heeft het èongres een naam hoog te 

houden. In zijn stuk stelt Dittrich een suggestie te willen geven tot discussie. Dat is goed van hem, daaruit blijkt 
dat hij zijn partij door en door kent. Maar waarom nemen wij niet gewoon zijn heldere geschrift voor wat het is: 
een leidraad bij de keuze van de lijsttrekker? 
Boris heeft zijn ei gelegd. Zouden de anderen ook moeten doen. Dan kiezen de leden de leider met het pamflet 
dat het best bevalt.. Dan heeft de partij een kous en het landelijk bestuur hoeft zich niet het hoofd te breken 
over de toekomst van Nederland. Dat doet de politiek. Wij, de leden, kiezen de visie en de leider die daarbij hoort. 

Marijke Mous is adviseur bestuurscommunicatie en griffier in de gemeente Loenen 
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Investeren leidt tot 
m.inder recidiveren 
Wanneer je als politieke partij pleit voor het bieden van voorzieningen aan gedeti
neerden, in het geval van 0'66 in de vorm van opleidingsmogelijkheden (p. 15 BvB 
red.), dan heb je de kiezer zeker wat uit te leggen. En toch is het eigenlijk een 
logisch rekensommetje: het verstrekken van opleidingsfaciliteiten werkt niet 
alleen kostenbesparend, maar kan ook leiden tot een veiligere samenleving. In 
Rotterdam heeft men ervaring bij het ROe Albeda College. 

DOOR FRED BASTEMEIJER 

Het ESF Equal project 'Scholing zonder Drempels' heeft als doel beroeps kwalificerende leer
lijnen te ontwikkelen voor gedetineerden en deze binnen de muren van de gevangenissen aan 
te bieden aan gemotiveerde deelnemers . Het project zou je treffend kunnen samenvatten: bin
nen een beroep leren, buiten niet meer recidiveren. Inmiddels (over een periode van 3 jaar) 
hebben ruim 1400 gedetineerden (en inmiddels ex-gedetineerden) aan het programma deelge
nomen. De resultaten zijn zeer bemoedigend. Er zijn, terwijl er nog honderden in het traject 
zitten, ruim 1000 beroeps (deel)kwalificaties behaald door de deelnemers. Dat maakt hun ' 

intrede op de arbeidsmarkt een 
stuk makkelijker. Bovendien 
blijkt dat veel jonge deelnemers, 
aangemoedigd door het succes, 
plotseling kiezen voor leren in 

'Binnen een beroep leren voltijd en dan op het ROC Albeda 
College een dagstudie op een 

buiten niet meer recidiveren' hoger niveau gaan volgen. 

Ketenbenadering 
Natuurlijk kan het ROC dit pro

ject niet alleen uitvoeren. Er is 
gekozen voor een ketenbenade
ring. Het ministerie van justitie, 

SoZaWe Rotterdam, reclassering, vrijwilligersorganisatie Delinkwentie en Samenleving, andere 
ROC's in den lande , zij dragen allemaal hun steentje bij aan het totale traject dat de deelnemer 
volgt vanuit de gevangenis naar een arbeidsplaats . Juist die ketenbemidering, waarbij de ver
schillende agenda's worden afgestemd op het traject van individuen, leidt tot succes. De 
keten partners w~rken samen, maar hebben nog wel verschillende loketten. Het vormen van 
één loket zou een volgende stap kunnen zijn in de ontwikkeling van het project. 

Een eigen gebouw 
Het ROC Albeda College heeft een van haar gebouwen speciaal bestemd voor de opvang van 

ex-gedetineerden. Gedetineerden komen gefaseerd vrij, terwijl er slechts enkele instroommo
menten per jaar zijn bij de beroepsopleidingen. In het speciaal ingerichte "Poortgebouw" kun
nen de vrijgeKomen justitiabelen direct verder met hun'studie, om daarna op het geschikte 
moment uit te stromen naar een dagopleiding of een deeltijdopleiding gecombineerd met 
werk. Direct na vrijlating de studie kunnen vervolgen (en dus dagbesteding hebben) is cruciaal 
om recidive te voorkomen! Vallen de gedetineerden na vrijlating in een gat, dan is het niet 
moeilijk de gevolgen te raden. 
Op de speCiale locatie aan de Oostzeedijk in Rotterdam wordt een scala aan beroepspraktijk
mogelijkheden aangeboden aan de deelnemers: computerlessen, metaal (lassen), timmeren, 
electro. Verder is er een fietsenwerkplaats , een computer reparatieshop en een kantine die 
eveneens gerund wordt door de deelnemers. De schoonmaaksters, de kantinedames en de 
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medewerksters in de wasserette zijn vrou
wen met een taakstraf. Ook de conciërge en 
enkele begeleiders zijn ex-gedetineerden. Zo 
worden niet alleen leerplaatsen gecreëerd, 
maar dragen de deelnemers zelf ook bij aan 
de rendabiliteit van het gebouw. 

Dezelfde gezichten 
De recidivecijfers in Nederland zijn hoog. 

Voor langgestraften geldt zelfs een recidive
cijfer van boven de 70 procent. Bewakers in 
Penitentiaire Instellingen zien vaak dezelfde 
gezichten weer terugkomen. Natuurlijk is er 
een percentage calculerende beroepscrimi
nelen die detentie zien als een bedrijfsonge
valletje en daarna hun 'vak' weer oppakken. 
Het merendeel zou echter het liefst een 
geregeld leven leiden en een baan hebben, 
maar ziet geen perspectief om dat te berei 
ken . De gemiddelde scholingsgraad ligt erg 
laag. Scholing zal dan ook altijd een middel 
moeten zijn om recidive 
aan te pakken. Van de 
deelnemers in het Rotter
damse projeçt is volgens 

start een nieuwe groep van 20 deelnemers. 
Deze schilders in opleiding zorgen voor het 
onderhoudsschilderwerk van de PI, zowel 
binnen (winter) als buiten (zomer) . De 
Rijksgebouwendienst bespaart zo een groot 
bedrag op onderhoyd. Dit bedrag wordt 
door de PI weer benut om een goed geoutil 
leerd vaklokaal in te richten . De deelnemers 
zijn enthousiast. Zij zien perspectief voor 
een geregeld bestaan na de detentie . Te 
voorzien valt dat van dele groep slechts 
weinigen zullen recidiveren. 

Extra ondersteuning 
Veel staat nog op de rails om doorontwik

keld te worden. Er wordt gewerkt aan het 
opzetten van begeleiding door geschoolde 
vrijwilligers, die de deelnemers één-op-éé n 
kunnen begeleiden bij het oplossen van hun 
maatschappelijke problematiek. Een lage 
opleidingsgraad is immers vaak niet het 

enige probleem. Er kan 
sprake zijn van schulden, 
van relatieproblemen of 
problemen met hui sves-

'voorlopige cijfers slechts 
circa 20 procent terugge
vallen in het oude gedrag. 
Als inderdaad uit onder
zoekcijfers over de lange 
termijn de recidive van de 
deelnemers met tientallen 
procenten blijkt te dalen, 
betekent dat een enorme 

'Ook de conciërge 
ting. Deze dienen fl anke
rend aan de opleiding te 
worden opgelost. 
Daarnaast wordt, in is een samenspraak met Sociale 
Diensten, een weg gezocht · 
in de gecompliceerder 
geworden geprivatiseerd e 

ex-gedetineerde' 

besparing, aangezien 
(afhankelijk van het regi -
me) één dag detentie tussen 
de 300 en de 600 euro KOSt. Veel belangrijker is 
natuurlijk de immateriële besparing: minder 
slachtoffers als gevolg van criminaliteit. 

De gevangenis schilderen 
Dat een Penitentiaire Instelling soms heel 

creatief weet om te gaan met het opzetten 
van beroepsonderwijs bewijst men in de PIL 
(PI Lelystad). Hier worden via het ROC 
Albeda College 14 gedetineerden opgeleid 
voor de schildersbranche. In september 

reïntegratiemarkt, om de 
doorstroom naar de 
arbeidsmarkt van de dee l
nemers te optimaliseren. 

Er staat dus nog veel te doen. 
Ondersteuning vanuit ESF Equal is na dri e 
jaar weggevallen. De hoop is nu gericht op 
extra ondersteuning vanuit de overheden, 
lokaal en landelijk. Politieke steun is daarbij 
onontbeerlijk. Wij zijn er van overtuigd da t 
het verhaal niet alleen aan de politieke pa r
tijen maar ook aan de kiezer is uit te legge n. 

F. Bastemeijer, ROC Albeda College (Voor infor
matie: F.Bastemeijer@albeda.nl) 
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Snoeien' in aantal 
provincies lost hun 
problemen niet op 
In zijn pamflet aan de leden van D66 en andere sociaal-liberalen in Nederland 
wijst Boris Dittrich terecht op de noodzaak van modernisering van de overheid. 
De manier waarop onze overheid werkt en de taakverdeling tussen de bestuursla
gen moet worden bepaald door de vraag van de individuele burger, en door de 
maatschappelijk problemen die zich voordoen. Concreet betekent dit volgens heom 
dat we het aantal provincies tot vijf moeten terugbrengen. Gecombineerd met een 
gekozen Commissaris van de Koningin en een beperkter takenpakket moet dat 
een oplossing bieden. Maar de vraag is: een oplossing waarvoor? 

DOOR KLAARTJE PETERS 

Het is te gemakkelijk om Dittrich te verwijten dat het voorstel voor vijf provincies onvol-
doende onderbouwd is. Een pamflet is geen wetenschap~elijke verhandeling, maar is bedoeld 

om mensen te inspireren en te 
enthousiasmeren. Bovendien is 
de onderliggende argumentatie in 
zekere zin vbor iedereen glas hel-

'Huidige provincies te klein der: de provincies hebben 
immers een probleem. We weten 

voor serieuze rol in Europa' dat al veel langer, maar recente
lijk krijgt dit inzicht ook een 
voorzichtige vertaling in de 
Haagse politiek. In de PvdA en 

VVD hebben partijcommissies bestaande uit deskundigen en prominenten vergelijkbare voor
stellen voor vermindering of zelfs afschaffing van de provincies gOedaan; Dittrich is de eerste 
partijleider - van een coalitieopartij nota bene - die de kritiek op het functioneren van de pro
vfncies omzet in een concreet voorstel. 

Schaalvergroting 
Of vermindering van de oprovincies een goed idee is , hangt af van de analyse van het pro

bleem dat de provincies hebben. Diu'rich zet natuurlijk niet in op een willekeurige verminde
ring van het aantal provincies, maar zoekt naar schaalvergroting: vijf grotere provincies in 
plaats van de huidige twaalf. C;rotere provincies, ofwellandsdelen, lossen een aantal proble
men op waar de meeste betrokkenen het wel over eens zijn . Zo verhinderen de hu idige provin
ciegrenzen effectieve en efficiënte samenwerking tussen provincies in die delen van 
Nederland waar dat echt nodig en mogelijk is, met name in het noorden van het land en de 
Randstad . En daar komt bij dat de huidige provincies volgens velen in verhouding met andere 
Europese regio's te klein zijn om een serieuze rol te spelen in de Europese Unie . 

Bovenlokaal gat 
Maar het probleem van de provincies is groter, of in ieder geval complexer dan dat. Zo 

bestaat er niet alleen een bovenprovinciaal gat in onze bestuurlijke structuur - dat kan worden 
opgelost door provincies samen te voegen - , maar is er ook een bovenlokaal of regionaal gat: 
met name in stedelijke gebieden lukt het vaak niet om problemen met een bovenlokale schaal 
goed aan te pakken. Hiervoor is de schaal van de huidige provincies al te groot, laat staan die 
van de vijf samengevoegde provincies. Bovendien leert de ervaring van tientallen jaren soebat-
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ten over de bestuurlijke structuur in 
Nederland dat het nooit zal lukken om deze 
structuur helemaal af te stemmen op de 
schaal van de maatschappelijke problemen 
die we kennen .. ln werkelijkheid doen pro
blemen zich op alle schaaln'iveaus voor, in 
wisselende mate en met wisselende intensi
teit, en vaak ook op meerdere niveaus tege
lijk. Daar komt bij dat· je op je vingers kunt 
natellen dat versterking van de structuur op 
het ene niveau automatisch leidt tot nieuwe 
problemen op andere niveaus. Zo hebben de 
bestuurders van de vijf grote provincies 
veel minder zicht op de 
regionale en lokale verschillen binnen hun 
provincie dan dat nu het geval is, wat tot 
minder maatwerk en extra bureaucratie kan 
leiden. 

Democratische legitimatie 
Het grootste probleem van de provincies zit 

'm echter niet in het ver-
haal over de schaal niveaus. 
Veel erger is het gesteld 

ciale democratie er slecht voorstaat, met een 
bestuur dat door minder dan de helft van de 
kiezers wordt gedragen. Maar het heeft ook 
andere negatieve effecten. Ik noem er hier . 
twee. Zo leidt de desinteresse van de kiezer 
ertoe dat de provincies voortdurend op zoek 
zijn naar nieuwe taken, vanuit de wens om 
de kiezer te laten zien hoe belangrijk en rele
vant hun werk is. Dat kost geld , betekent 
overlap met (meestal) gemeenten ~n boven
dien leidt het zelden ergens toe . Een voor
beeld is het sociaal beleid, waar diverse pro
vincies de afgelopen jaren hun speérpunt van 
maakten, terwijl het gewoon een gemeentelij 
ke taak is. 
Een ander effectls dat de provincies hun 
klassieke taken gaan verwaarlozen. Het finan
cieel toezicht op gemeenten is daarvan een 
mooi voorbeeld. Financieel toezicht is saai en 
scoort niet, zo is de redenering in provincie
land. Diverse provincies zijn momenteel 

bezig dit toezicht te ver
soepelen ~ of te 'mo<;iernise
ren', zoals zij het liever 
noemen. De gemeenten met de democratische legio. 

timatie van het provinciaal 
bestuur. De opkomstcijfers 
(gemiddeld ruim 47 
procent in 2003) laten zien 

'Bestuur provincies 

. door minder 

zijn er blij mee natuurlijk. 
Maar wij als inwoners van 
de gemeenten hebben min
der reden om blij te zijn. 
Hoe saai het ook is, de 
instantie die geacht wordt 
de financiële huishouding 
van onze gemeentebestu
ren te controleren moet dat 

dan · de helft van. de hoe weinig belang 
Nederlanders hechten 
aan de samenstelling van 
het provinciebestuur. Er 
zijn geen cijfers over 
bekend, maar voor mij 

kiezers gedragen' 

staat vast dat de meerder-
heid van die 47 procent 
gaat stemmen uit burgerplicht en omdat de 
samenstelling van de Eerste Kamer in het 
geding is: In ieder geval niet om provinciebe
stuurders af te rekenen op gevoerd beleid of 
uit een bewuste keuze voor partijstandpun
ten op provinciaal niveau. De desinteresse en 
het gebrek aan kennis over het provinciebe
stuur onder de Nederlanders wordt ook 
bevestigd doo·r eigen onderzoek van de pro-
vincies overigens. 

Nieuwe taken zoeken 
Is dit erg? Ja, dit is nog erger dan u denkt. 

Niet alleen omdat het laat zien dat de provin-

ook doen. 

Terug naar het pamflet van 
Borjs Dittrich. De problemen waar de provin
cies mee worstelen zijn waarschijnlijk te 
groot en complex om op te lossen met de 
instelling van de genoemde vijf provincies
nieuwe stijl. Wat die problemen precies zijn 
en hoe het dan wel moet, moet de komende 
tijd onderwerp zijn van discussie in onze 
partij. Hoe pijnlijk het ook is, het hoort bij 
D66 om een dergelijk debat niet uit de weg te 
gaan. 

Klaart je Peters is freelance onderzoeker en 
publicist en is bezig met een boek over het 
bestaansrecht van de provincies. 
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MENS SANA IN CORPORE SANE 

Op een zonnige zaterdagmiddag valt op hoeveel zwembandjes er 'op het droge te zien zijn, de 
Haagse binnenstad is er van vergeven. Ik neem aan, en het toenemende aantal publicaties over 
obesitas sterkt mij daarin, dat het straatbeeld in andere plaatsen in ons land al net zo zwaar
lijvig is. De noodzaak om meer te bewegen en minder te eten is dan ook onomstreden. Alleen: 
we doen het niet. 
Er is een algehele attitudeverandering nodig, om dit doel te bereiken. Een eerste investering 
daarin, is het weer verplicht stellen van lichamelijke oefening in alle vormen van primair en 
secundair onderwijs. Dit idee dat door Boris Dittrich in zijn manifest naar voren wordt 
gebracht, dient van harte te worden ondersteund - het is feitelijk van de zotte, dat er over 
gediscussieerd moet worden. Immers, als we willen dat onze kinderen de '{ittest: zijn, dan 
spreekt deze investering in hun 'survivar voor zich -. daar kunnen darwinisten en creationis
ten het gemakkelijk over eens zijn. 

Kroket en berehap in de ban . 
Maar het voorstel van Boris gaat niet ver genoeg. Waar is de investering in bedrijfsgymnastiek, 
organisatiefitness en werkend bewegen gebleven? Fiscale aftrekbaarheid voor investeringen in 
gezond werken dient verder te gaan dan, bij wijze van spreken, schoenen met stalen neuzen 
en bouwvakkerhelmen! Natuurlijk kun je zeggen, dat een volwassene primair zelf verantwoor
delijk is, als er een 
beetje te veel van 
hem of haar is -
maar ook hier 
geldt dat een ste
vige prikkel en 
enige groepsdruk 
vanuit de werkom
geving nodig is 
om te komen tot 
die dringend nood
zakelijke cultuur
verandering. 
Voorts vind ik, dat 
de overheid eisen 
mag stellen aan 
de kantines en 
bedrijfsrestaura
ties van aiIe door 

. haar financieel on
dersteunde scho-
len, overheidsin
stellingen en an
dere instellingen. 

/ l 
I r. \ 

Weg met de kroket, frikadel en berehap! Alle frisdranken met meer dan een x-aantal calorieën in 
de ban! Hier kan de overheid als werkgever het goede voorbeeld · geven: breek vandaag nog de 
contracten met de cateraars van het Rijk, de provincies en de gemeenten open! 

Tenslotte, het gaat hier om voorstellen die niet alleen uit ethisch en esthetisch oogpunt te ver
dedigen zijn, maar die ook een directe economische relevantie hebben. Want als het waar is, 
dat een gezonde geest onlosmakelijk verbonden is met een gezond lichaam, dan hebben we 
het hier over een investering in onze kenniseconomie, waarvan het rendement wel eens onver-
wacht hoog kon .zij!1. . 

Kees Verhaar, redacteur Idee 
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CANADA ALS MODEL VOOR 

INTEGRATIE IN NEDERLAND 

Boris Dittrich pleit in zijn pamflet voor solidariteit en het creëeren van nieuwe samenhang in 
onze veranderde samenleving. Mooie woorden waar wij het als D66'ers mee eens zijn. Maar hoe 
reageer je als D66'er als je moet constateren dat minister Verdonk zich, als het zo uitkomt, wei
nig aantrekt van de wet, noch van gerechtelijke uitspraken? Dat identieke gevallen door haar 
dienst soms tegengesteld worden beoordeeld? Dat een zuigeling met medeweten van de autori
teiten op straat wordt gezet? Dat aan de voordeur een hardvochtig toelatingsbeleid van vreemde
lingen wordt gevoerd, terwijl via de achterdeur 50.000 vreemdelingen illegaal binnen komen en 
de problemen in de grote steden verzwaren? En hoe reageer je als D66'er als je zelf een gezin 
(moeder en drie puberdochters) met verblijfsvergunning acht maanden lang in de noodopvang 
hebt gehad; mensen zonder werk, zonder uitkering, waarvan de kinderen perfect Nederlands 
spreken? Een gezin dat voortdurend te horen krijgt dat er iets mis is met hun islamitische gods
dienst, zich hier niet welkom voelt en vervolgens Nederland is gaan haten. 

En hoe reageer je als D66'er wanneer je moet constateren dat alle lessen van een geslaagde 
inpassing van Chinezen, Indische Nederlanders, Molukkers (zowel christelijk als islamitisch), 
Hongaren, Italianen, Spanjaarden, Papoea's, Hindoestaanse en Creoolse en Javaanse (I slamitische) 
Surinan;ters lijken vergeten? Namelijk dat inpassing vooral een tweede generatie probleem is, dat 
met geduld en wijsheid goed valt op te lossen. Hoe reageer je als Den Haag roept dat iedereen 
Nederlands moet leren, maar nauwelijks actie onderneemt om dit mogelijk te maken (lessen op 
de televisie bijvoorbeeld)? En wat denk je als je leest dat bij een toenemend aantal leerlingen van 
Marokkaanse en in mindere mate van Turkse afkomst de band met de Nederlandse samenleving 
v.ermindert, en eerder de mosli"midentiteit als bindende factor ervaart? 

Creatieve oplossingen 
Dan probeer je creatieve oplossingen te bedenken die zoden aan de dijk zetten . Eerste oplos
sing: Laat asielzoekers ruimhartig toe. Asielzoekerscentra worden echter zeer sobere opvang, 
die geen uitzicht biedt op opname in de Nederlandse samenleving. Opgepakte illega len komen 
daar ook terecht. De kinderen daar krijgen les in de eigen taal. Politieke vluchtelingen bied je 
uitsluitend wat zij nodig hebben: veiligheid. Niemand wordt meer op straat gezet. 

Bij de selectie voor immigratie worden spelregels naar Canadees model opgesteld waarbij de 
potentiële bijdrage aan de Nederlandse samenleving voorop staat. Nederland kan immigrante.n 
goed gebruiken maar dan wel geschoolde jonge mensen, die redelijk Nederlands spreken. 
Bewoners van de centra worden daarbij op gelijke voet beoordeeld als aspirant immigranten 
die nog in eigen land verkeren. Voldoe je niet aan deze criteria, dan blijf je in eigen land, in 

. het veilige centrum of ga je naar je geboorteland terug. 
Bij de inpassing van deze immigranten kan men ook het Canadese model volgen waarbij men
sen welkom worden geheten. Een reeks gebruiken en rituelen zouden moeten worden aange 
past om te benadrukken dat 'niet blal1ke' Nederlanders er bij horen. En dat het feit dat je nu 
Nederlander bent, niet betekent dat je voorouders in den vreemde plotseling nooit hebben 
bestaan. Om maar twee punten te noemen: op 4 mei moeten ook een aantal Marokkaanse en 
Molukse soldaten op erewacht staan bij het Nationaal Monument (tienduizenden voorouders 
van deze medelanders sneuvelden voor de Nederlandse zaak); Holifeest en Suikerfeest kunnen 
de vrije dagen op hemelvaart en tweede pinksterdag vervangen. 

Tenslotte zijn er op lokaal niveau meerdere creatieve en vruchtbare activiteiten te vinden. 
Maatwerk, dat werkt. Den Haag, alsjeblieft, druk deze niet weg . met rigide centralistische hard 
vochtige en ineffectieve maatregelen gebaseerd op een virtuele kijk op de problematiek. 

Huigh van der Mandeie, secretaris/penningmeester Stichting Noodopvang Dakloze Vluchtelingen 
Harlingen en Tjak Reawaruw plv. directeur Stichting Welzijn te Alphen aan den Rijn. Beiden schrij
ven op persoonlijke titel 
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Paspoort niet 
meer dan een 
gebruiksvoorwerp 
"De migrant die zich thuis voelt in Nederland en aan de wettelijke eisen voldoet, 
heeft recht op de Nederlandse nationaliteit met behoud van de oorspronkelijke 
nationaliteit. De nationaliteitsverlening vindt plaats in een plechtige, feestelijke 
gebeurtenis." (p. 14) 

DOOR WOUTER-JAN OOSTEN 

Om deze stellingname van Boris Dittrich voor te leggen aan een passend gezels'chap nam ik 
op een zonovergoten middag het pamflet mee naar een recreatieplas. In gesprek· met een 
Braziliaanse en een Fransman die in Nederland werken, en een Nederlander die een politiek 
ambt bekleed, raakte ik al snel verward in de betekenissen van paspoort en nationaliteit. 

Gebruiksvoorwerp 
Paspoorten zijn ontwikkeld als reisdocumenten waarmee de ene vorst aan de andere vorst 

vroeg om zijn onderdaan, de drager van het paspoort, netjes te behandelen. Die oorsprong 
lees je nog steeds aan. de binnenzijde van het Nederlandse paspoort. Vervolgens bleek dat een 
paspoort ook handig is voor binnenlands gebruik, als bewijs van identiteit. Voor mijn buiten-

'Papiermolen moet mobiliteit 

wereldburgers volgen' 

landse vrienden is een paspoort 
eigenlijk niet meer dan dat: reis
document en identiteitsbewijs. 
Het onderscheidt zich niet 
wezenlijk van credit card, verze
keringspolis en rijbewijs. 
Paperassen die je nodig hebt en 
..yaar helaas bureaucratisch gedoe 
voor nodig' is . 
AI snel werd de vergelijking 
gemaakt met het rijbewijs : wie 

hier enige tijd als vreemdeling verblijft en hier wil rijden, wordt geacht zijn rijbewijs uit het 
land van oorsprong in te ruilen voor een Nederlands exemplaar. Dat is lastig indien je voor 
een maand naar huis gaat, stel je voor dat je thuis aan de politie moet uitleggen waarom je 
alleen nog een Nederlands rijbewijs hebt. En wanneer je definitief terugkeert, moet je maar 
afwachten of je eigen rijbewijs op het stadhuis inderdaad is bewaar.d. 

Elkaars documenten erkennen 
Burgers zijn ermee geholpen dat landen elkaars documenten volledig erkennen en zo niet, 

dat dan die documenten 'gestapeld' kunnen worden. 'Uniforme paperassen of zoveel mogelijk 
paperassen. Het is toch vanzelfsprekend dat de papiermolens zich aanpassen aan de mobili
teit van hedendaagse burgers? Zo geredeneerd hebben mijn buitenlandse vrienden geen 

. behoefte aan een Nederlands paspoort. Ze willen graag dat ze zich als vreemdeling in . 
Nederland vrijelijk k~nnen bewegen, met hun eigen paspoort. Het hebben van een tweede 
nationaliteit is waardevol indien je met één paspoort niet de bewegingsruimte krijgt die je 
redelijkerwijs nodig hebt. Hierbij gaan de gedachten al snel uit naar kinderen van ouders van 
verschillende oorsprong. Met slechts één paspoort hebben die kinderen minder toegang tot 
hun familie. Het paspoort als gebruiksvoorwerp hoeft niet tijdens een plechtigheid te worden 
uitgereikt. Banken en verzekeringsmaatschappijen doen dat ook niet met hun paperassen. 
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Foto: Herman Wouters 

Emotionele band 
Dat mijn buitenlandse vrienden hun pas

poort niet willen opgeven indien ze 
Nederlander zouden worden, is begrijpelijk 
vanuit hun visie op het paspoort als 
gebruiksvoorwerp. Het zou in Frankrijk of 
Brazilië lastig zijn om die nationaliteit niet 
meer te hebben. Toch speelt er meer. Hun 
land van oorsprong is wel 'hun land'. De 
nationaliteit opgeven zou een vorm van 
afscheid nemen zijn van iets waar ze aan 
gehecht zijn. Hier haak ik op in om te vragen 
of loyaliteiten niet strijdig zijn. Stel je voor 
dat je met een dubbele nationaliteit ook in 
twee landen dienstplichtig bent. Mijn buiten
landse vrienden maken korte metten met 
mijn suggestie dat de burger er ook is voor 
de staat en niet alleen andersom. De dienst
plicht wordt toch overal afgeschaft? 
Bovendien kun je het land waar je verblijft in 
een geval als dit voorrang geven ten opzichte 
van je andere land. In de huidige tijd komen 
twee nationaliteiten niet met elkaar in bot
sing, zo vinden zij. 

Cultureel lidmaatschap 
Voor mijn buitenlandse vrienden bestaat je . 

band met je land van herkomst en het land 
waar je verblijft uit 'cultureel lidmaatschap' 
en respect voor je medeburgers en de regels. 
Ze geven toe dat een paspoort iets van die 
band representeert, maar het document is 
eerst en vooral een gebruiksvoorwerp in het 
maatschappelijk verkeer. Het stoort hun niet 
dat ze als niet-Nederlander in Nederland 

geen of beperkte politieke zeggenschap heb
ben. Het valt mij op dat mijn Braziliaanse 
vriendin kiesrecht primair associeert met de 
opkomstplicht in haar land. Haar verblijf in 
Nederland is een geldige reden om niet te 
komen stemmen. Mijn buitenlandse vrienden 
hebben geen grote behoefte om te stemmen. 
Let op, het zijn goed geïnformeerde mensen 
met een mening en verantwoordelijkheidsbe
sef. Wat hun betreft is evenwel politiek niet 
het primaire kanaal voor meningen en ver
antwoordelijkheden. 
De andere Nederlander in het gezelschap 
begrijpt beter mijn wens om zeggenschap te 
hebben over het' land waar je verblijft, waar
door de nationaliteit van dat land aantrekke
lijk is ook indien je met een andere nationali
teit een redelijke bewegingsruimte geniet. Ik 
zou in en uit willen reizen, én willen stem
men. Vermoedelijk' heeft de mogelijkheid van 
dubbele nationaliteit alleen meerwaarde voor 
mensen die 'iets met politiek' hebben. ,Dat is 
een minderheid. ' 
Waarschijnlijk verlangt de meerderheid van 
burgers dat de overheid het hun niet te moei
lijk maakt, ongeacht hun nationaliteit. Dan 
heeft D66 met Nederlandse taalvaardigheid 
van vreemdelingen en bestrijding van discri
minatie een programma dat maatschappelijk 
relevanter is dan dubbele nationaliteit. 

Wouter-Jan Oosten is redacteur van Idee. De 
auteur dankt Simone de Faria Maraschin, 
Gwénaël Gaussand en Michel Jager jr. voor 
hun ,bijdrage. 
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Uitstroom van 
breinen hoeft geen 
probleem te zijn 
Brain drain, ofwel de uitstroom van geschoolde arbeidskrachten, is een fenomeen 
dat zich in veel landen voordoet. In het pamflet 'Op weg naar nieuwe solidariteit' 
besteed Boris Dittrich aandacht aan globalisering, migratie, kennis en innovatie. 
Belangrijke onderwerpen die allemaal raken aan het ingewikkelde fenomeen van 
hersenemigratie. Het probleem zelf wordt echter niet genoemd, terwijl de omvang 
van het probleem wel vraagt om gerichte aandacht. Om dit alsnog op de agenda te 
zetten willen wij hier ingaan op de problemen, maar ook op de mogelijke oplos-
singen van brain drain. I 

DOOR q-lANTAL LANGEjANS EN ELISABETH OPPENHUIS DE JONG . 

De problemen rond brain drain zijn bijzonder groot in Centraal en Oost-Europa. Veel West
Europese economieën hebben een snel vergrij.zende bevolking en een tekort aan jonge, hoog
opgeleide mensen om de vrijkomende banen te vervullen. Centraal en Oost-Europese landen 

en Turkije beschikken over een 
bron van jonge, getalenteerde, 
hoogopgeleide mensen, die 
bereid zijn om naar West-Europa 

'Individuen zijn niet het 

eigendom van de staat' 

te komen, waar de salarissen en 
levensstandaard over het alge
meen hoger zijn. 
Aangezien brain drain een groot 
probleem vormt voor de regio 
stond het jaarlijkse multilaterale 
project van de D66 stichting 
Internationaal Democratisch 
Initiatief (101) in het teken hier-
van. Gedurende de driedaagse 

Spring Academy 2005: 'From Brain Drain to Brain Power IJ', die in mei in Sofia werd gehouden 
spraken jonge vertegenwoordigers en parlementariërs van zusterpartijen uit Centraal en Oost-
Europa over de gevolgen en kansen van brain drain. . 

Dubbel profijt 
Danny Sriskandarajah, Senior Research Fellow bij het Institute for Public Policy Research 

(lPPR) vroeg zich tijdens die bijeenkomst af of mobiliteit van hoogopgeleiden gelimiteerd moet 
worden. Vanuit een liberaal oogpunt luidt het antwoord op deze vraag nee. Vooraanstaand 
liberaal theoreticus en schrijver Dirk Verhofstadt is van mening dat individuen niet het eigen
dom zijn van hun staat, dat ieder individu het recht heeft te leven in een stabiel en welvarend 
land en dat "over himself, over his own body and mind, the individual is sovereign l ". Ook 
Dittrich stelt in zijn pamflet dat burgers meer zeggenschap moeten krijgen over hun dagelijks 
leven en hun keuzes en controle moeten hebben over wat de overheid hen te bieden heeft. 
Vanuit deze gedachte zou er moeten worden gestreefd naar brain circulation, een term die 
steeds meer gehoor vindt. 
Lange tijd overheerste het idee dat high-skilled mobility het ontvangende land bevoordeelt ten 
nadele van het land van herkomst. Echter, door middel van braïn circulation delen beide lan
den in de voordelen, mits de circulatie symmetrisch verloopt. Een goed voorbeeld hiervän is 
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het terugzenden van geld door de migranten 
aan bijvoorbeeld familieleden in het land 
van herkomst. Zo wordt een deel van het 
geld dat in een ander land verdiend is, geïn
vesteerd in de economie van het land van 
herkomst. Bovendien nemen migranten wan
neer ze terugkeren een bron aan kennis en 
vaardigheden mee. 
In dit kader zou ook gedacht moeten wor
den aan de (mogelijke) bijdrage aan de, door 
Dittrich beoogde, kwaliteitsverbetering van 
Nederlandse onderzoeksinstituten en onder
wijsinstellingen. Door buitenlandse breinen 
en Nederlandse hoogopgeleiden die zich 
hebben ontwikkeld in het buitenland en hun 
expertise naar Nederland te halen. Dittrich 
roept op om te ipvesteren in kennis en inno
vatie met als doel tot de top-3 van de EU. op 
dit gebied gaan behoren. Om dit te bereiken 
is brain circulation noodzakelijk. 

Ambassadeurs 

hun diaspora en hun mogelijkheden in kaart 
te brengen. Tevens is het voor de mensen in 
de .diaspora moeilijk om netwerken op te 
bouwen en in contact te komen met landge
noten in andere delen van de wereld . 
Sriskandarajah benadrukt dat beleidsmakers 
maatregelen moeten bedenken die de posi
tieve invloed van mobiliteit op de landen 
van herkomst optimaliseert en problemen 
voorkomt. Bijvoorbeeld het financieren van 
trainingen in kwetsbare sectoren om te vol
doen aan lokale vraag, beperking van actie
ve rekrutering binnen de meest kwetsbare 
sectoren, zoals de gezondheidszorg, en het 
creëren van aantrekkelijke omstandigheden 
voor terugkeer. Zo hanteert India belasting
voordelen voor remigranten. De World 
University Services Austria (WUS) in Belgrado 
promoot regionale samenwerking tussen 
universiteiten in Centraal en Oost Europa . 
via het Brain Gain Programma (BGP) . Het BGP 

voorziet in (tijdelijke) 
. Verder kunnen succes

volle migranten in de dia
spora dienen als ambassa
deurs van het land van 
herkomst, benadrukt Lord 
Alderdice, de president 
van Liberal International. 
Hij heeft · als [er de grote 
uitstroom van hoogopge
leide mensen uit zijn land 
van nabij meegemaakt. Hij 
stelt dat migratie moet 
worden gezien als een 
positief fenomeen, waar 
veel winst mee te behalen 

'De meeste landen 
terugkeer van onderzoe
kers en docenten naar urii
versiteiten in hun land van 
herkomst. Dat moet leiden 
tot vernieuwing en inves
tering in onderwijs. 
Ontvangende landen en de 
EU hebben hier ook een rol 
in, zij kunnen bijvoor
beeld trainingen en brei
nen leveren . . 

weten niet 

waarheen hun 

geschoolde 

krachten zijn 

vertrokken' 
Sommige oplossingen voor 
het ten goede keren van 
brain drain stuiten op 

valt. Migratie is een uitdaging in plaats van 
een bedreiging, aldus Alderdice. 
De huidige technologieën bieden de moge
lijkheid aan migranten om via virtuele weg 
een bijdrage te leveren aan ontwikkelingen 
in het land van herkomst. Het opbouwen en 
onderhouden van wereldwijde netwerken is 
in deze erg belangrijk. 

Uitstromers registeren 
Om de vruchten van brain circulation te 

kunnen plukken, moet er wel een aantal 
zaken veranderen. Vooral voor de betrokken 
overheden ligt hier een belangrijke taak. 
[nvesteren in het opzetten van een datasys
teem is zeer aan te bevelen voor de Centraal 
en Oost-Europese landen, omdat de meeste 
landen die met brain drain te maken hebben 
geen gegevens hebben over hoeveel mensen 
.zijn vertrokken en waar naartoe ze zijn 
gemigreerd. Dit maakt het bijna onmogelijk 

weerstand. Een voorbeeld 
hiervan zijn de hierboven genoemde Indiase 
belastingvoor remigranten. Critici ervaren 
het als een niet-liberale maatregel. Anderen 
zien het als een positieve ontwikkeling. Als 
alternatieve stimulansen voor terugkeer sug
gereerde men tijdens de conferentie in Sofia 
onder meer het opzetten van een informa
tienetwerk en het creëren van vrije economi
sche zones. 

Kop uit het zand 
Deelnemers gaven aan dat er eerst een 

aantal praktische problemen moet worden 
overwonnen, alvorens de positieve effecten 
van brain circulation kunnen worden benut 
en bovenstaande maatregelen kunnen wor
den geïmplementeerd. Allereerst moet het 
probleem van brain drain op de politieke 
agenda van de nationale parlementen 
komen en overheden het probleem erken
nen. [n sommige Centraal en Oost-Europese 
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landen steken politici hun kop in het zand. 
Het is dus noodzaak om zo veel mogelijk 
aandacht en ruchtbaarheid aan brain órcu
lation te geven en de positieve mogelijkhe
den te benadrukken. 
Een tweede praktisch probleem is het 
ondoorzichtige, strenge en vaak dure visa 
systeem, zowel binnen de regio als tussen 
de regio en West Europa. Hierdoor worden 
migranten gehinderd in hun mobiliteit en 
wordt brain circulation vrijwel onmogelijk. 
Een gevolg hiervan kan zijn dat mensen wel 
weggaan uit hun land van herkomst, maar . 
niet terugkeren, uit angst om geen nieuw 
visum te krijgen wanneer ze opnieuw naar 
het buitenland willen gaan. Verder staan 
overheden en teruggekeerde migranten vaak 
vijandig en onwelwillend tegenover elkaar. 
Angst en negatieve beeldvorming zijn hier 
debet aan. Er moet dus allereerst worden 
gewerkt aan de relatie tussen overheden en 
de migrantengroepen en 
diaspora's . Verder kan een 

migrantengemeenschappen onderling en 
mensen en overheid in het land van her
komst. Op basis hiervan kan een overkoepe
lende database worden gecreëerd, bijvoor
beeld onder auspiciën van de EU. Verder zou 
de EU moeten investeren in publiek onder
wijs in kandidaat lidstaten. Bqvendien moe-

, ten burgers van Centraal- en Oost-Europese 
landen zonder visa kunnen reizen in de 
regio, ook zou het visa systeem buiten de 
regio transparanter gemaakt moeten worden. 
De huidige strenge regels 'belemmeren brain 
circulation, terwijl dat juist het uitgangspunt 
van toekomstig beleid zou moeten zijn. 

'Tenslotte is samenwerken het sleutelwoord. 
Zowel op lokaal, regionaal, nationaal als 
internationaal niveau. Er bestaan program
ma's zoals het eerder genoemde Brain Gain 
Programma en er zijn verschillende instan
ties en, organisaties die subsidies verstrek-

. ken en initiatieven onder-
steunen om de negatieve 

beter visumbeleid leiden 
tot betere regionale mobi
liteit en samenwerking. 
Zonder maatregelen .op 
korte termijn bestaat er 
ook bij brain circulation 
het risico dat migratie 
zich verder asymmetrisch 
ontwikkelt, wat tot nieuwe 
ongelijkheid kan leiden. 

'Mensen gaan niet 

terug uit angst 

aspecten van brain drain 
tegen te gaan. Echter, de 
initiatieven zijn gefrag
menteerd en daardoor niet 
zo effectief als zou kun
nen. Wij pleiten voor een 
overkoepelende instantie, 
die deze initiatieven in 
kaart brengt en volgt. Om 
een kwaliteitsverbetering 
te realiseren op het gebied 
van kennis en innovatie , 

dat zij daarna 

geen nieuw visum 

krijgen' 
Migratie toeko.msttrend 

Uit de verschillende pre
sentaties, lezingen en dis-
cussies tijdens de mi Spring Academy bleek 
dat hersenemigratie geen groot probleem 
hoeft te zijn el) bij het juiste beleid zelfs 
veel (economische) kansen kan scheppen, 
zeker in de vorm van brain circulation. Om 
dit te bereiken, zal eerst een aantal stappen 
moeten worden gezet. 
Allereerst moet het probleem erkend worden 
door politici en overheden in zowel West als 
Oost-Europese land'en. Vervolgens moet er 
een inventarisatie worden gemaakt van het 
aantal mensen dat hun land in de afgelopen 
twintig jaar heeft verlaten. De volgende' stap 
is om een netwerk op te zetten tussen 

Noot 

1. John Stuart Mill. 

de speerpunten van D66 
en eveneens terugkerende 

thema's in het pamflet van Boris Ditrrlch, is 
brain circulation onontkoombaar. Er moet 
een koppeling worden gemaakt tussen 
migratiebeleid enerzijqs én beleid omtrent 
onderwijs en kennis anderzijds. Migratie is 
de grootste trend voor de toekomst, aldus 
Adjiedj Bakas van communicatiebureau 
Dexter, met goed gefaciliteerde brain circula
tion kunnen de voordelen optimaal worden 
benut. 

Chantal Langejans en Elisabeth Oppenhuis de 
jong zijn beiden werkzaam op het D66 
Internationaal Secretariaat. 
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DE D IN HET BUITENLANDS BELEID VAN D66 

Als Democraten 66 ligt het voor de hand om de focus in het buitenlandse beleid niet alleen op 
mensenrechten maar ook op democratie te leggen. Natuurlijk wil D66 geen partij zijn die zich
zelf alleen definieert door bestuurlijke vernieuwing centraal te stellen, wedden op één paard 
is immers risicovol. Het verbreden van ·het D66 adagium van de bestuurlijke vernieuwing in . 
Nederland naar bestuurlijke vernieuwin·g in ontwikkelende landen lijkt in het huidige tijdsge
wricht noodzakelijk. Door democratie en de ondersteuning van mensenrechten in ons buiten-

. lands beleid centraal te stellen kan Nederland niet alleen een zwaardere bijdrage leveren aan 
de bestrijding van conflicten, zoals in de brief van Boris Dittrich wordt beschreven, maar ook 
aan de voorkoming ervan. Naast economie en veiligheid zou democratie een derde pijler kun
nen vormen van ons buitenlands beleid en dat van de Europese Unie in haar betrekkingen met 
derde landen. 

Corruptie bestrijden 
Het besef dat armoedebestrijding zonder democratisch bestuur weinig zin heeft, komt 

steeds vaker naar voren. Elke euro die democratisch bestuur in ontwikkelingslanden bevor
dert, heeft extra waarde omdat elke euro die daarna volgt voor de bestrijding van armoede, 
honger en epidemieën daarmee beter wordt besteed. De recente beslissing van de G8 om 
schulden kwijt te schelden van landen in Midden-Amerika en Afrika is n\et voor niets gekop
peld aan voorwaarden voor behoorlijk bestuur. De gevreesde bodemloze put voor 
Ontwikkelingshulp. is deels te wijten aan corrupte politici en systemen van patronage. 
Door te in'{esteren in de zogenoemde 'politica I society': politieke partijen, de democratische 
systemen waarin zij functioneren en de link tussen politieke partijen en het maatschappelijk 
middenveld , zouden problemen bij de kern kunnen worden aangepakt. Nederland is misschien 
nog niet half af, maar in ontwikkelingslanden dient nog te worden begonnen met bestuurlijke 
vernieuwingsprocessen zoals we die in Nederland hebben gekend. Laten we waarden waarvoor 
D66 zich hard maakt ook in het buitenlands beleid laten doorklinken: Voor buitenlands beleid 
en ontwikkelingssamenwerking gericht op het steunen van samenlevingen waar burgers zich 

. actief betrokken voelen bij de politiek en andersom. 

Trade not Aid 
De economische investeringen waarover in de brief van Boris. Dittrich wordt gesproken, kun
nen wellicht naar EU-model afhankelijk worden gemaakt van democratisch bestuur. Een stabiel 
politiek klimaat verkleint risico's voor buitenlandse investeerders. Het is in het pamflet niet 
erg uitgewerkt beschreven maar het zou in geen geval mogen betekenen dat regeringen van 
ontwikkelingslanden worden verplicht om mee te werken aan het verpesten van hun eigen 
markten en producenten. Het stimuleren van handelsrelaties door in te zetten op het 'Trade, 
not Aid'- credo lijkt zeer liberaal, maar kan alleen succesvol zijn wanneer ontwikkelingslanden 
hun binnenlandse economie kunnen beschermen tegen dumping van door de EU gesubsidieer
de producten. 

Marieke van Doorn, Policy O{{icer International Relations, Netherlands Institute {or Multiparty 
Democracy 
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Kinderopvang: niet 
arbeidsmarktdenken 
maar kind centraal 
Kinderopvang is 'hot'. Zeker nu begin dit jaar met de Wet kinderopvang in deze 
sector marktwerking ·is ingevoerd. Vooral de (on)betaalbaarheid van kinderopvang 
is een punt van zorg. In het pamflet 'Op weg naar nieuwe solidariteit' pleit Boris 
Oittrich voor de geleidelijke afschaffing van de kinderbijslag na het tweede kind 
en de opbrengst hiervan volledig te investeren in kinderopvang. In 2010 moet er 
voor elk kind waarvan de ouders opvang willen, een betaalbare plaats gevonden 
kunnen worden zonder wachtlijst. Een lovenswaardig streven. In dit artikel een 
aantal aanvullende suggesties om deze doelstelling te bereiken. 

DOOR MARTIN VAN'T ZET 

Wat is er aan de hand met de kinderopvang in Nederland? Sinds 1 januari 2005 is de Wet 
kinderopvang in werking getreden. Doelstelling van de wet is betaalbare, kwalitatief hoogwaar
dige en toegankelijke kinderopvang. Op deze wijze zou het gemakkelijker worden arbeid en 

zorg te combineren, waardoor 
bijvoorbeeld de arbeidsdeelname 
van vrouwen kan toenemen. 

'Voorstel Dittrich steunt 

vooral middeninkomens' 

De wet gaat uit van financiering 
door drie partijen: ouders, werk-
gevers en overheid. Een logisch 
uitgangspunt gezien enerzijds de 
verantwoordelijkheid van mensen 
voor eigen keuzes tot het krijgen 
van kinderen, maar anderzijds 
het belang van kinderen voor de 
gehele maatschappij en de 
beschikbaarheid van nieuwe groe
pen werknemers voor de arbeids-

markt. De bijdrage van de werkgevers van beide partners is vrijwillig, maar in principe teza
men een derde van de kosten: De overheidsbijdrage is inkomensafhankelijk en neemt door de 
progressief afnemende tabel vanaf de middeninkomens af tot bijna nihil (zegge en schrijve 6 
euro per maand). 

Compensatie 
Het voorstel om de opbrengsten van geleidelijke afschaffing van de kinderbijslag na het 

tweede kind te gebruiken voor kinderopvang leidt tot reductie van de kosten voor ouders/ver
zorgers. Gezien de fors gestegen ·kosten van kinderopvang de laatste jaren is dat geen overbo
dige luxe. Eerder was al bij het Sociaal Akkoord van eind 2004 afgesproken dat werknemers 
hun spaarloon direct kunnen aanwenden voor de kosten van kinderopvang. Het voorstel van 
Dittrich is vooral voor de middeninkomens een financiële steun in de rug. Deze .groep is er 
met de Wet kinderopvang het meest op achteruitgegaan (soms tot honderden euro's per 
maand), mede omdat zij in veel minder mate in aanmerking komen voor de overheidsbijdrage. 
Het is een goede zaak dat de middeninkomens worden gecompenseerd. Zij zijn immers de 
bevolkingsgroep die financieel he.t meest bijdragen aan de verzorgingsstaat en daar het minst 
voor terug krijgen . 
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Verplichte werkgeversbijdrage 
Verder is het alsnog verplichten van de 

werkgeversbijdrage, al dan niet via een hef
fing via de loonsom, noodzakelijk. Bij de 
tussenevaluatie van. de Wet kinderopvang in 
2006 komt .dit ongetwijfeld aan de orde. Tot 
die tijd zou de Minister van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid cao's waarin geen werk
geversbijdrage voor kinderopvang is gere
geld niet algemeen verbindend moeten ver
klaren. Overigens, als vakbonden bij cao
onderhandelingen net zo hard zouden lopen 
voor kinderopvang als voor het behoud van 
prepensioen zouden de problemen al een 
stuk minder zijn! 
Kostenbesparing IS tenslotte ook te bereiken 
door het beperl\en van administratieve 
rompslomp. Zo moeten elke maand opnieuw 
werknemers voor de werkgeversbijdrag.e een 
afschrift van de factuur indienen bij de 
werkgever of andere for- . 
mulieren invullen. Dit zou 
beperkt kunnen worden 

gastouderopvang en andere vormen van 
opvang. 
Het is echter de vraag of een convenant vol
doende is. Het is namelijk een instrument, 
maar geen garantie voor betere' kwaliteit. 
Juist de concrete afspraken uit het conve
nant lenen zich prima om als basiskwaliteit
eisen alsnog zo snel mogelijk in de wet te 
:Norden opgenomen. Nederland zou meer 
naar andere, Europese landen moeten kijken, 
die wel gedetailleerde wettelijke kwaliteits
criteria kennen. 

Toezicht 
Uit andere marktwerkingdossiers weten 

we dat het commercialiseren van een sector 
zonder streng (onafhankelijk) toezicht risi
co's met · zich mee brengt. Ouders moeten 
ero'p kunnen rekenen dat de kwaliteit van de 
opvang overal goed is. Dat is een overheids
taak. Bijvoorbeeld door onaangekondigd e,n 

ter plaatse te controleren 
in plaats van de inspecties 
van te voren aan te kondi-

tot indiening van een jaar
lijkse factuur vooraf 
(zoals bij de voorlopige 
teruggaaf hypotheekrente
aftrèk) en melding van 
eventuele tussentijds'e 
wijzigingen. 

'Garanderen 
gen. Naast de wettelijke 
verplichtingen kan de sec
tor, samen met de ouders, 
doorgaan met het ontwik
kelen van verdergaand 
kwaliteitsbeleid. 
Bijvoorbeeld via het certi
ficeren van instellingen en 
het invoeren van klachten-

kwaliteit 

kinderopvang is 
Signaleren taalachterstand 
Volgens het pamflet dient 
de kwaliteit van de kinder-

een overheidstaak' 
opvang drastisch verbe-
terd te worden. Helaas is 
deze doelstelling ' van de 
Wet kinderopvang tot nu toe volledig onder
gesneeuwd, door de (overigens terechte) aan
dacht voor de betilalbaarheid van de kinder
opvang. Een goede kwaliteit van kinderop
vang biedt kansen voor het vroeg signaleren 
van taalachterstand en ontwikkelingsstoor
nissen alsmede een betere integratie van 
minderheden. 
De Wet kinderopvang ~eeft globale kwali
teitseisen rond veiligheid en gezondheid. Er 
gelden echter geen speCifieke wettelijke 
regels voor bijvoorbeeld de kwaliteit zoals 
groejJsgrootte, opleidingseisen en huisves
ting. Ondernemers in de kinderopvang heb
ben inmiddels tezamen met de belangver
eniging van ouders via een convenant zelf 
invulling gegeven aan een 'verantwoorde' 
kinderopvang. Hierin staan concrete afspra
ken over het pedagogisch beleidsplan, aan
tal kinderen per leidster, medezeggenschap, 
veiligheid, gezondheid e.d., maar ook over 

regelingen, 

Marktwerking? 
Het 'product' kinderen 

lijkt zich weinig te lenen voor marktwer
king, Concurreren op prijs is lastig. Het 
bezuinigen op personeelskosten, als dat al 
mogelijk is, gaat ten koste van opvoeding en 
ontwikkeling van het kind. Immers, minder 
leidsters of minder opgeleide leidsters op 
een groep of grote groepen, waardoor kinde
ren minder aandacht krijgen. Concrete 
invulting van kwaliteitscriteria is voor 
ouders echter niet of nauwelijks te beoorde
len, en mochten ze dit al kunnen dan gelden 
vaak hele andere overwegingen om voor een' 
crèche te kiezen, zoals nabijheid en ope
ningstijden. Van crèche veranderen doe je 
als ouder ook niet zo snel wanneer je kind 
net gewend is en inmiddels vriendjes heeft. 
Goede kinderopvang leidt inderdaad tot ver
groting van de arbeidsparticipatie van (voor
al) vrouwen op de arbeidsmarkt. Ervaringen 
uit landen als Denemarken, België en de 
Verenigde Staten wijzen dit uit. Vergroting 
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van de arbeidsparticipatie is zeker nodig, 
alleen al gezien de vergrijzing. Máar 
arbeidsmarktdenken mag nooit belangriJker 
worden dan het belang van het kind. Als de 
kwaliteit in de kinderopvang tekort schiet 
en de kosten te hoog zijn dan is het begrij 
pelijk dat vrouwen volledig of gedeeltelijk 
stoppen met werken dan wel niet gaan wer
ken. En waarom zouden mannen niet ook 
minder kunnen gaan werken en zo zorg en 
arbeid beter delen met hun partner? Veel 

gehoord excuus om niet in deeltijd te wer
ken, is dat de werkgever dit niet zou accep
teren. Doorvragen leert dat ze dit vaak niet 
eens gevraagd hebben. Uit ervaring kan ik 
zeggen dat ze niet weten wat ze missen! 

Martin van't Zet is redacteur van Idee. Zijn 
zoon van tweeënhalf gaat drie dagen per 
week met veel plezier naar een kinderdagver
blijf 
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LAAT SCHOLEN HET NIET ALLEEN OPKNAPPEN 

Onderwijs is belangrijk voor D66, zoveel is wel dUidelijk. Maar ook D66'ers kijken de scholen 
er op aan om de problemen met de kenniseconomie of de integratie vooral zelf op te lossen. 
Terwijl onderwijs - of dat nu om universitair of basisonderwijs gaat - toch echt een bredere 
verantwoordelijkheid is dan van de onderwijsinstelling alleen. Kortom, wat gaan we doen om 
onderwijs meer een maatschappelijke plicht te laten zijn? 

De keuze om D66 te profileren als 'onderwijspartij' is geen kwestie van een 'een gat in de 
markt' geweest. Voor een partij die haar energie put uit een duurzame maatschappij, individu
ele vrijheid en ontplooiing én het in stand houden van sociale structuren in de same!1leving, 
hoort onderwijs vanzelfsprekend boven aan het prioriteitenlijstje. Maar als het gaat om het 
aanpakken van de stokkende ontwikkeling naar een kenniseconomie, leerachterstanden en 
problemen met sociale integratie, worden onderwijsinstellingen te vaak benaderd als een zelf
standi'g systeem dat alle problemen zelf kan oplossen, zolang de overheid maar voldoende 
budget beschikbaar stelt. Ook onderwijsinstellingen zijn een radertje van de samenleving - en 
de problemen zijn een verantwoordelijkheid van de hele maatschappij. 

Voorlezen helpt 
Onderwijs is te belangrijk voor Nederland om het de onderwijsinstellingen alleen op te laten 
knappen. Sterker, onderwijs is niet eens in staat om zelf alle problemen op te lossen. Kinderen 
uit middenklassengezinnen halen in vroeg onderwijs betere resultaten bij lezen en schrijven 
alleen al omdat ze op jonge leeftijd geconfronteerd worden met taal, al is het maar via het 
voorlezen. De vrijwilligers organisatie Avaço wist bij kinderen van allochtone ouders in 
Rotterdam-West opzienbarende verbeteringen bij de Cito-toets te verwezenlijken door hen te 
helpen bij begrijpend lezen. 
-Op school leren kinderen niks; althans alleen op school leren ze niks. Goed onderwijs werkt 
pas wanneer datgene wat een school in het klaslokaal probeert over te brengen ook een keer 
plaatsvindt in een andere context. Zoals bij stages, in het geval van beroepsonderwijs. Maar 
ook bijvoorbeeld wanneer een ouder samen met een kind huiswerk maakt of een spelletje 
speelt waarin topografie een rol speelt. 

Actievere rol ouders • 
Naar mijn idee mag D66 in haar ideologische uitgangspunten de gezamenlijke verantwoorde
lijkheid van onderwijs en opvoeding best steviger benadrukken dan de karige opmerkingen 
die Boris Dittrich in zijn pamflet over investeren in mensen maakt . . Het is naar mijn idee goed 
uit te leggen als D66 er op zou hameren dat ouders een actievere rol spelen bij het onderwijs. 
Bijvoorbeeld door ouders te betrekken bij de manier waarop het onderwij ~ wordt aangeboden. 
Allereerst zullen scholen zelf een duidelijkere keuze moeten maken welke leerstijl, onder welk 
didactisch klimaat zij hun onderwijs gaan aanbieden. De inspectie zou op basis van vooraf 
omschreven criteria kunnen beoordelen of het didactisch klimaat voldoende omschreven is in 
de plannen van de school en, later, kunnen beoordelen of ouders afdoende zijn betrokken bij 
de 'visie' van de school op leren. 
Het zou D66 sieren wanneer ze de sociale functie van onderwijs benadrukt in haar uitgangs
punteh, los van alleen economische bedreigingen of de integratie. Het sociaal-liberale vaandel 
betekent dat we allen niet aan een maatschappelijke plicht ontkomen om onderwijs als geza
menlijke verantwoordelijkheid te beschouwen. Dat scholen ouders en anderen nodig hebben 
om de klus te klaren. 

john Bijl is onderwijskundige, fractielid in Rotterdam Delfshaven en redacteur van IDEE. Met dank 
aan Myrjam Burgers-Gerritsen: 
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HEEFT DEMOCRATIE NOG WEL TOEKOMST? 

Sommige wetenschappers zijn van mening dat het einde van de democratie nabij is. De 
Vlaamse hoogleraar sociologie Mark Elchardus schreef er een boek over, getiteld 'De dramade
mocratie'. Hij ziet in de laatste vijftig jaar een ontwikkeling, waarin de leden van onze samen
leving zich hebben bevrijd van het traditionele gezag van religieuze en ideologische institu
ties. De burger van nu wil zelf kiezen voor de dingen die zijn leven inhoud geven. Doch deze 
vrijheid is maar schijn, aldus Elchardus. Onderwijs, reclame en vooral massamedia zoals tele
visie, creëren door middel van door hen gekozen symbolen een wereldbeeld, waarin de voor
stelling en niet de inhoud van doorslaggevend belang is. Het individu neemt dit beeld over. De 
hierdoor ontstane dramademocratie heeft ook invloed op de rol van de politieke partijen. Zij 
zijn niet meer vertegenwoordigers van de mening van het volk, maar voegen zich naar de 
beeldvorming van de media. De bestuurskundige Paul Frissen meent dat de informatie- en 
communicatietechnologie heeft gezorgd voor een digitale globalisering, waardoor 'de politiek 
als centrale beleidsinstantie haar legitimiteit zal verliezen'. Via de hedendaagse communicatie
middelen kan er volgens hem een directe wisselwerking plaatsvinden tussen de uitvoerende 
macht van de staat en de burgers, zodat de communicatie vanuit de basis naar de politieke 
top en vice versa overbodig wordt. De huidige bestuurscentra zullen in vele stukjes uiteenval
len. De Franse topdiplomaat, tegenwoordig werkzaam bij de Verenigde Naties, Jean-Marie 
Guéhenno, beaamt dit. Hij noemt in zijn boek 'Het einde van de democratie' de democratische 
natie als een Europees begrip in een natuurlijk eindstadium. 

Democratie als levenshouding 
Wanneer deze auteurs gelijk hebben, is het dan nog zinvol om je bezig te houden met een 
democratische orde? Ik meen van wel. Je kunt je afvragen of zij niet een eenzijdig beeld geven 
van de hedendaagse maatschappelijke ontwikkeling in de westerse landen. Niet iedereen is 
vatbaar voor de invloed van de massamedia. Er zijn altijd mensen die haar strategie doorzien 
en zich er tegen verzetten. In de geschiedenis volgen actie en reactie elkaar op. De begrippen 
vrijheid, gelijkwaardigheid en solidariteit blijven naar mijn mening instrumenten om te wer
ken aan een vreedzame samenleving. Deze democratische principes zijn niet aan grenzen en 
tijd gebonden. Ze veranderen in de loop van de tijd alleen van naam. Democratie is niet alleen 
een politieke theorie of een bestuursvorm, maar een levenshouding. De vormgeving daarvan 
kan, afhankelijk van tijd en cultuur, verschillend zijn. Over de invulling daarvan moeten we 
met elkaar in gesprek blijven. 

In het pamflet van Boris Dittrich 'Op weg naar nieuwe solidariteit' zie ik de democratische 
principes onder andere terug in de aandacht voor het sociale element. En vanuit dat uitgangs
punt wil ik ·een paar opmerkingen maken. De voorstellen voor verbetering van bepaalde soor
ten van onderwijs spraken mij aan, met name de aandacht voor het speciaal onderwijs. 
Integratie van leerlingen in het 'gewone' basisonderwijs is mooi, máar daarnaast moeten ook 
de beperkingen van het kind niet uit het oog worden verloren. Gebeurt dit niet, dan gaan leer
lingen die speciale aandacht nodig hebben, in het basisonderwijs ten onder. 
Rekening houdend met de vergrijzing van onze samenleving, Kan het kopje 'Verbeteren zorg 
voor ouderen' wel wat worden uitgebreid. We moeten de signalen van toenemende vereenza
ming onder ouderen en gebrek aan betaalbare hulp serieus nemen. Door een gebrek aan vrij
willige hulp aan ouderen, zal het noodzakelijk zijn een sociale dienstplicht voor jongeren in te 
stellen. 
Ik sluit af met een opmerking over kinderbijslag naar kinderopvang. De voorgestelde regeling 
om de kinderbijslag na het .tweede kind geleidelijk af te schaffen en de opbrengst te investe
ren in kinderopvang, geeft alleen aan ouders die kinderopvang nodig hebben het voordeel van 
een betaalbare kinderopvang. Ouders die niet allebei werken en geen kinderopvang nodig heb
ben, worden door korting op de kinderbijslag benadeeld. De kans bestaat dat echtparen voor 
kleinere gezinnen kiezen. Door toenemende vergrijzing kan dit tot ongunstige demografische 
verhoudingen leiden. 

Saphie Ma/erna, Nijmegen 
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VERTROUWEN EN INTEGRITEIT· 

Het pamflet van Boris is me, op enkele details na, op het lijf geschreven. Het geeft weer hoe 
onze samenleving eruit zou moeten zien. En daar zit 'm nou net de kneep. Hoe gaan we het 
zover krijgen? Tijqens onze algemene ledenvergadering hebben we hierover gediscussieerd, 
zonder de beloofde afvaardiging uit Den Haag (Twente lijkt daar blijkbaar ver weg) . 
Ik ben van mening dat we vooral de angst en het wantrouwen dat veel mensen beheerst, moe
ten zien weg te krijgen. Al die wetten en regels die uit die angst en dat wantrouwen worden· 
gecreëerd doen hier absoluut geen goed aan. Wat let ons als democraten 66 de vernieuwing 
die we voorstaan eens eerst op 'onszelf als partij los te laten? Waarom geen totale ommekeer 
en gaan regeren vanuit vertrouwen en integriteit? Laten we in' Den Haag nu eens het goede 
voorbeeld geven en vanuit dat vertrouwen en die integriteit kijken naar de zaken die in 
Nederland goed geregeld zijn. Dan kunnen we tegelijkertijd zien wat niet goed gaat en daar
voor gaan. 

Laat de politiek opener worden naar de burger. Ga direct met mensen in gesprek en vraag wat 
zij willen. En laat het daar dan niet bij, maar laat de juiste daden zien. Het zal een totale 
ommekeer in denken vragen. Maar wat hebben we te verliezen? Wanneer we doorgaan zoals 
tot nu toe, dan worden we over twee jaar tijdens de verkiezingen van de kaart geveegd. Want 
eerlijk is eerlijk, ik persoonlijk .heb (dit jaar) gekozen voor D66 omdat zij in de lokale politiek 
van mijn woonplaats het contact ·met de burger hebben weten te leggen en laten zien dat zij er 
voor hen zijn en zich voor hen inzetten. Maar moest ik landelijk kiezen, dan zou ik niet voor 
D66 kiezen. Maar ik wil er wel voor gaan, als men ook in Den Haag laat zien dat zij bereid zijn 
om de weg naar vernieuwing, naar een betere en transparante politiek, in te slaan. Laten we 
zorgen dat er weer echte leiders komen. Mensen met cl}arisma die weten hoe men mensen, 
gelukkig en positief denkend, naar een betere toekomst kan leiden. Daar wil ik graag bij hel
pen. 

Leny Zomer, in dat verre Twente waarvan echt hele duidelijke routebeschrijvingen bestaan 

DE KLOOF TUSSEN BURGER EN POLITIEK 

De burger wordt continu verweten, dat hij of zij niet geïnteresseerd zou zijn in de politiek. 
Als deelraadslid ondervind ik dagelijks een andere praktijk. De burger maakt zich druk om de 
veiligheid, leefbaarheid en of zijn buurt schoon is en wil daarvoor verantwoordelijkheid 
nemen. Hij of zij ziet vaak dat de overheid stuurloos ronddraait en de regie over de uitvoering 
mist. Daarom moet de lokale overheid drastisch veranderen. Geef budgetten aan de burgers 
zodat ze over hun eigen buurt de regie kunnen voeren. In de deelgemeente Delfshaven hebben 
we dit ook geïntroduceerd als baas in eigen buurt-budget. Hierbij krijgen burgers hun eigen 
vrij besteedpare budget om hun buurt leefbaar te houden. De buurtbewoner kan bijvoorbeeld 
met zijn buurt de ROTEB (de afvaldienst van Rotterdam red.) inhuren of een andere dienst om 
de buurt schoon te maken. Hel.aas andere partijen willen budgetten niet zo makkelijk uit eigen 
handen geven. 

Zijn we er dan? Nee. De burger verwacht van de overheid duidelijkheid en eerlijkheid. Het is 
beter als politiCUS te zeggen dat je dit niet kan oplossen dan verwachtingen te scheppen die je 
niet kunt waarmaken. Te veel politici doen dat. Een ander advies dat ik zou willen meegeven is 
eerst luisteren alvorens je je mond beroert. Veel burgers willen hun relaas, hun idee, hun pro
bleem kwijt en daarna zul je creatief aan de slag moeten gaan om het probleem mog~lijk te 
kunnen oplossen. 
Ik zou nog vele tips willen geven aan de lokale D66'ers, maar een ding wil ik ze niet onthou
den. Blijf niet navelstaren naar de Haagse politiek en onderneem zelf initiatieven. 

Kees van Loon, Fractievoorzitter Rotterdam Delfshaven 
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Haal meer uit je 
kiesrecht 
Vóór optimisme en inspiratie, tégen de klaagcultuur. Dat staat boven het eerste 
hoofdstuk van 'Op weg naar nieuwe solidariteit', het pamflet van Boris Dittrich. Een 
nog bescheiden beweging van mensen die elkaar helpen zo goed mogelijk gebruik te 
maken van hun kiesrecht stemt tot veel optimisme. D66 staat aan de basis van deze 
beweging en moet haast wel geïnspireerd raken die te versterken. Boris Dittrich 
denkt in die richting, maar heeft nog geen actiepunten. Wat kan D66 hier doen? 

DOOR JURGEN VAN DER HEIJDEN 

De Verenigde Staten kennen vele bewegingen die mensen naar de stembus proberen te krijgen'. 
Voornaamste voorbeeld is de National Association for the Advancement of Colored People. Een 
Nederlands voorbeeld bedoeld voor jongeren is Cool poli tics. Een ande're organisatie, ook met 
nadruk op jongeren, is Politiek Café. Deze club staat mede aan de wieg van het initiatief 'Stemmen 
voor Europa'. In het kader daarvan is een prijsvraag uitgeschreven om een campagne te verzinnen 
waarmee zoveel mogelijk stemmers naar de stembus getrokken worden. 'Het leven is leuker zon-
der stemrecht' kwam als winnende campagne uit de bus. , 
Voor die ludieke campagne is de Stichting Verstand op Nul opgericht. Die biedt de mogelijkheid 
het stemrecht in te leveren door de stemrechtontheffingsverklaring. Door de grote hoeveelheid 
publiciteit lijkt deze Nederlandse campagne om burgers te bewegen te gaan stemmen op de kaart 
gezet. Ook de zeer 'succesvolle websites met onafhankelijke informatie en mogelijkheden om ach
ter de eigen politieke voorkeuren te komen, zoals de StemWijzer mogen niet onvermeld blijven. 
Burgers nemen dus wel degelijk initiatief voor de publieke zaak. Zoals wel vaker blijkt dat gelijk 
op te gaan met de overheid die voor hetzelfde initiatief neemt. Zo heeft de vereniging GRIP websi
tes geop'end rondom de kamerverkiezingen van mei 2002 en januari 2003 en de Europese verkie
zingen van 2004. Ook de overheid kwam met twee websites om de kiezer op te roepen om te 
stèmmen tijdens de verkiezingen van het Europees Parlement op 10 juni 2004. 

De burgerjury 
Op gemeentelijk en provinciaal niveau zijn de afgelopen jaren twee veranderingen in het poli

tieke bestel geïntroduceerd, die de mogelijkheden van de burger versterken tot interventie in de 
publieke zaak. De eerste is 'de mogelijkheid een referendum te houden, de tweede is het recht op 
burgerinitiatief. Dat houdt in dat burgers voorstellen mogen indienen bij gemeenteraad en 
Provinciale Staten. Dat hier geen sprake is van eenrichtingsverkeer van overheid naar burger 
bewijst 'Het Initiatief' : een landelijk project waarbij een aantal landelijke en regionale organisaties 
samenwerken aan de ondersteuning van burgerinitiatieven. Ook de overheid neemt het serieus zo 
heeft de gemeente Zoetermeer een website geopend om burgers behulpzaam te zijn bij het 
nemen van burgerinitiatief. 
De Raad voor het openbaar bestuur kwam onlangs met zijn advies, getiteld 'Burgers betrokk~n , 
betrokken burgers'. Het leuke van dit advies is dat een paar relatief onbekende participatie-instru
menten worden beschreven: burgerjury's, burgerpanels en deliberative polIing. Dit laatste is een 
representatieve peiling onder de bevolking, zoals die zou uitvallen' nadat men met optimale infor
matie uitgebreid gedebatteerd zou hebben. De Burgerjury, bekend uit Groot-Brittannië en België, 
is in Nederland inmiddels bekend door een experiment in Lelystad. Daar beoordeelt een jury de 
wijze waarop de Nederlandse overheid de Europese Kaderrichtlijn Water implementeert. 

5tembeweging 
"Making voting an easier and more accessible adivity has become an important part of the prac

tice of many member states. " Dit schrijft Gerry Stoker van de Universiteit van Manchester, in een 
rapport voor de Raad van Europa. Alle Nederlandse voorbeelden hierboven laten het begin van 
een peweging van mensen en overheden in die richting ziel'!. D66 staat aan de basis van deze 
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beweging, want heeft eindeloos getrokken aan 
rechten als het burgerinitiatief en het referen
dum. Wat kan D66 doen om de beweging te 
ondersteunen richting ~en democratie waarin 
mensen elkaar helpen kiezen? 
Het pamflet van Boris Dittrich zet in op de 
kracht van mensen en van actief burgerschap: 
"Mensen zijn zelfstandige individuen die zich 
niet hoeven te laten welgevallen dat de staat, 
of welke andere ondoorzi.chtige instelling dan 
ook, beslissingen voor hen neemt waarin ze 
niet worden gekend, waarop ze geen invloed 
kunnen uitoefenen en waarin hen geen enkele 
keuzevrijheid wordt gelaten". Om dat te 
ondersteunen kiest het pamflet in lijn met de 
traditie van D66 voor vernieuwing van de for
mele democratie, bijvoorbeeld door te pleiten 
voor twee stemmen per kiezer: een stem op 
een formateur en een stem op een kamerlid. 
Een aanvulling op het pamflet is om ook bin
nen de grenzen van de formele democratie te 
zoeken naar vernieuwing. 

Nationaal ·podium 
Zoek naar manieren om als landelijke poli

tieke partij mensen te ondersteunen die bin-

T-c 

nen de huidige staatkundige verhoudingen 
·streven naar verbetering, zoals elkaar helpen 
een burgerinitiatief te organiseren. Mensen 
doen dit al, dus daarvoor hoeft niet gezorgd 
te worden. Echte versterking kan eruit 
bestaan dat de D66 zich laat inspireren door 
wat mensen doen en de eigen positie als lan
delijke partij gebruikt om anderen weer te 
inspireren. De initiatieven van burgers zijn 
juist bedoeld om mensen bewust te maken 
van hun kiesrecht. Als daarvoor een nationaal 
podium is, dan helpt dat om hun boodschap 
verder te brengen. Zij zullen dankbaar zijn 
voor wie hen dat podium biedt. Het is het 
soort maatregel van een politieke partij die 
past in het pamflet. Die partij neemt burgers 
niet hun initiatief uit handen, maar versterkt 
hun acties waar zij dat kunnen gebruiken. 

Dy. C.M.A. van der Heijden is werkzaam bin
nen de rechten faculteit van de Universiteit van 
Amsterdam en is verbonden aan het 
Massachusetts Institute of Technology. In juni 
2005 publiceerde hij 'Recombinatie van over
heid en samenleving, Denken over innovatieve 
beleidsvorming', Eburon, Delft. 
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SAMEN WONEN 

Ons land heeft de afgelopen decennia steeds meer een verstedelijkt karakter gekregen. Meer 
mensen, dichter bij elkaar, die elkaar vaker, in verschillende rollen tegenkomen. Dat samen ' 
leven en samen wonen van mensen gaat niet vanzelf. We zien - zeker in de grote steden -
steeds meer dat mensen zich terugtrekken in de eigen woning, binnen het eigen gezin en het 
liefst zo ver mogelijk verwijderd blijven van wat er buiten gebeurt. En mochten er toch pro
blemen ontstaan in de buurt, dan kijken we het liefst naar anderen (de gemeente, de politie) 
om die problemen op te lossen. Want het is wel ons probleem maar wij hebben het niet ver
oorzaakt, dus waarom zouden wij het aan moeten pakken? En bovendien: we hebben toch 
enorm veel diensten en instellingen die er juist voor zijn om dat te doen? 

Betrokken burgers 
D66 is van mening dat samenleven een kwestie van mensen is en niet van de overheid. We wil
len mensen weer in staat stellen zelf invulling te geven aan het leven in wijken en buurten. 
Dat kan doordat we de beslissingen over wat er in een wijk of buurt gebeurt meer over willen 
laten aan de mensen die dagelijks bij die wijk of buurt betrokken zijn. Door de bewoners van 
die wijken en buurten zelf in contact te brengen met de instellingen die er werken. Met 
woningcorporaties, met zorg- en welzijnsinstellingen, met gemeentelijke diensten enzovoorts. 
De overheid stelt alleen duidelijke kaders waarbinnen burgers, bedrijven en instellingen zich 
kunnen bewegen. Verder gaat het om de directe interactie tussen burgers en instellingen die 
bepaalt wat er gebeurt. De overheid laat daarin ruimte en schept mogelijkheden. De overheid 
legt geen verplichtingen op over de inhoud ~f de werkwijze. 

Sociaal kapitaal 
Met een dergelijke houding mobiliseren we het sociaal kapitaal dat in veel buurten en wijken 
ruimschoots aanwezig is maar dat nu niet eens te lokaliseren valt. Zolang we blijven toestaan 
(en zelfs bevorderen) dat burgers zich gedragen als anonieme consumenten van een verzor
gingsstaat kunnen we niet tegelijkertijd van hen vragen zich te gedragen als zelfstandige 
medeburgers in een solidaire, verantwoordelijke samenleving. Dat vraagt er wel om dat bur
gers elkaar beter kunnen leren kennen en ook beter gekend kunnen v.;orden. Ook dat is solida
riteit en verantwoordelijkheid : een beroep doen op de samenleving betekent- ook openstaan 
voor het beroep dat de samenleving op jou kan doen . 

Van de overheid vraagt dit met name een faciliterende rol : contacten leggen, mensen met 
elkaar in contact brengen en met de bedrijven, diensten en instellingen die' kunnen helpen bij 
het oplossen van gesignaleerde problemen: zorgen dát, in plaats van zorgen vóór. En natuur
lijk toezicht op de resultaten. Daarbij past géén dwingend voorschrijven van structuren of 
werkwijzen; wél een stimulerende en activerende rol als het gaat om creativiteit en effectivi 
teit. Dan kom je van 'samen leven' tot 'samenleven'. 

jas van Dorresteijn, Dordrecht 
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JAN MODAAL LOOPT NIET WARM VOOR 
ACTIEF BURGERSCHAP ' 

Mohammed Modaal verzint niet zelf met wie hij solidair is. Het is hem meegegeven in de cul 
tuur waarin hij is grootgebracht. Daarin speelt allereerst de familie een allesbepalende rol: 
neven, nichten, ooms en tantes staan dichtbij en behoren vanzelfsprekend tot €en uitgebreide 
kring met wie Mohammed zich solid~ir voelt. Hij zit elk jaar drie dagen in de bus om vanuit 
Amsterdam zijn familie in een klein dorpje in het Rifgebergte te bezoeken. Daarenboven wee t 
Mohammed zich vanaf zijn geboorte opgenomen in de wereldomspannende gemeenschap van 
de gelovigen: de 'Umma'. De jaarlijkse ramadan, de koran, de moskee en de schotelantenne 
hebben in zijn leven symb60l gestaan voor deze' gemeenschap. Zijn solidariteit met de Umma 
is groot en verschaft hem zijn identiteit. 

jan Modaal verzint ook niet zelf met wie hij solidair is. Maar de vanzelfsprekendheden zijn 
verdwenen in het snel veranderde West-Europa. De geloofsgemeenschap waar zijn voorouders 
toe behoorden speelt in het leven van jan geen rol meer. De kerken zijn leeg, de zuilen omver: 
geworpen en de bijbel ligt op zolder. Familiebanden zijn niet meer noodzakelijk, door de toe 
genomen welvaart en de verstedelijking. jan's generatiegenoten hebben bovendien de autori 
taire verhoudingen binnen het gezin ter discussie gesteld, zodat de solidariteit in die gemeen
schap meer optioneel dan vanzelfsprekend is geworden. 

Individualisering stompt solidariteit al 
De winst van al deze veranderingen is de toegenomen vrijheid van de individuele mens om 
zijn eigen leven vorm te geven. Maar inmiddels worden ook de nadelen van individualisering 
pijnlijk duidelijk, in de vorm van verloedering, criminaliteit, geboortedaling en consumentis
me. Wanneer het individu zich 'primair op zijn eigen ontwikkeling richt, komt ook zijn relatie 
met de gemeenschap in het licht te staan van persoonlijk gewin. Het individu voelt zich niet 
meer verplicht aan de gemeenschap, ook niet om er solidair mee te zijn. 
Waaruit ontstaat solidariteit? Het ontstond en bloeide in de vaderlandsliefde, maar deze natio
nalistische vorm van solidariteit is verdacht geworden in de twintigste eeuw. Liefde voor 
Nederland wordt al op school afgeleerd, met wat verwijzingen naar ons koloniale- en slavernij 
verleden. Solidariteit ontstaat ook in een klassenmaatschappij, maar die strijd is in West
Europa grotendeels gestreden. Een belangrijke les heeft het referendum over de Europese 
Grondwet ons geleerd: de burger liet zich geen gevoel van Europese solidariteit aanpraten 
door de politiek. 

Boris Dittrich benadrukt in zijn pamflet de noodzaak van solidariteit. Hij staat in een traditie 
. van liberalisme, die de mens zelf centraal stelt. De oude vormen van solidariteit, op basis van 

geloof, staat of sociale klasse moet hij in die traditie afwijzen. Maar een nieuwe vorm van soli 
dariteit ontstaat niet vanzelf in een samenleving waarin het individu vooral zichzelf als doel 
heeft. Dittrich kan een term· als 'actief burgerschap' verzinnen, die misschien aanslaat in intel 
lectuele kringen, maar M~hammed en jan Modaal zullen er niet warm voor lopen. Solidariteit 
kan niet ontstaan als de zoveelste keuze van het vrije individu. Het benodigde gevoel van 
gebondenheid kan alleen ontstaan als een innerlijke plicht, die wordt ervaren als iets dat juist 
buiten het individuele staat. Om die ervaring te realiseren, 'moet het individu in alle verban
den waar hij in leeft (het gezin, de school, het werk, de overheid) in aanraking ·komen met een 
sfeer waarin zelfontplooiing tevens een gerichtheid op de ander inhoudt. De voltooiing van de 
individualisering ligt in een werkelijk gevoelde verplichting aan de ander. 

Hugo van Engelsdorp, Marieke Vonk, Degi ter Haaren Esperanza van der Zon, denktank individua-
lisering, hbvanengelsdorp@wanadoo.nl . 
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IK HOU VAN DE OVERHEID 

Het pamflet van Boris Dittrich geeft hoofdlijnen aan en formuleert wenselijkheden waar je het 
moeilijk anders dan mee eens kunt zijn. Een opsomming van wenselijkheden wordt echter 
makkelijk gratuit wanneer niet ee!1 radicale politieke stellingname wordt toegevoegd waarmee 
het gewenste kan worden afgedwongen. Neem bijvoorbeeld: blz. 17: "Er moet genoeg ruimte 
en groen overblijven om de drukte te ontvluchten." Daargelaten dat het behoud van groen en 
natuur nog wel andere doelen dient dan de stedeling de gelegenheid te bieden de drukte te 
ontvluchten: dat 'overblijven' lukt niet met het laisser-aller beleid van de kabinetten sinds 
Paars. Iedereen kan zien dat de ruimte snel verdwijnt. Het enige wat helpt in een land met 17 
miljoen mensen op een kluitje is een spijkerharde 'ruimtelijke ordening door de centrale over
heid. Laten we dat dan zeggen! 

Regionale ontwikkeling 
Bij een opsomming van allerlei zaken waar je het mee eens kunt zijn is het ook altijd verstan
dig om je af te vragen : wat mis ik? Europa - weinig aan de orde in dit stuk - is een verzameling 
van stedelijke en landelijke gebieden. De meeste grote landen bestaan in wezen uit platteland 
met hier en daar een grote stad . Logisch dat deze landen in de EU middelen trachten te ver
werven voor de ontwikkeling van hun (platte)land. Dit wordt door Nederlandse politici altijd 
direct in de hoek gezet van 'landbouwsubsidies' maar in feite gaat het in belangrijke mate om 
allerlei voorzieningen op het gebied van plattelandsontwik1<eling. De Nederlandse 
Europagangers - johanna Boogerd uitgezonderd - hebben te weinig gezien welke kansen 
Nederland hier heeft laten liggen. 
Her huidige Nederland heeft een nogal onfortuinlijke structuur: een zich snel ontwikkelende 
Randstad en een betrekkelijk klein buitengebied. Ministeries zetten - met de economi~school

boekjes in de hand- ongegeneerd in op ontwikkeling daar waar al ontwikkeling is. Fondsen 
voor regio-ontwikkeling worden beëindigd. Een snelle verbinding met het Noorden wordt afge
wezen, maar inmiddels zijn de belangen van de Randstad (Betuwelijn, HSL) veiliggestéld. 
'Op weg naar nieuwe solidariteit' zou op dit punt moeten inhouden dat we als partij te voor
schijn komen met een programma voor een leefbaar en levendig landelijk gebied. Waarin het 
landelijk gebied meer is dan 'ruimte om de drukte te ontvluchten'. Waarin een werkzoekende 
in Leeuwarden iets anders te horen krijgt dan: "U had ook in de Randstad kunnen solliciteren 
(Boris Dittrich, Leeuwarden, 27 mei 2005). Een programma waarmee we de mensen in het lan
delijk gebied eindelijk weer eens in de ogen kunnen kijken. Uit het bovenstaande is wel duide
lijk dat dit binnen onze eigen gelederen nog .een lange weg te gaan is. 

Onpartijdige speler 
Tot slot. Over de overheid. Een jaar of tien geleden was het bon ton om de overheid uit allerlei 
onderwerpen weg te schrijven. Velen hebben inmiddels second thoughts, dat is verheugend. 
Ook in de brochure van Boris Dittrich mag de overheid bijvoorbeeld "weer veel nadrukkelijker 
aanwezig zijn in de openbare ruimte" (blz. 15). Maar .. . met mate . "Een kleine, maar krachtige 
overheid" (blz.IS). Klein als een soort excuuswoord voor overheid. Ik heb geen moeite om de 
overheid de nodige ruimte te geven. Laat ik het maar eerlijk bekennen: Ik hou van de over
heid . Waarom? Omdat in een wereld waarin geldzucht en eigenbelang deel uitmaken van de 
gangbare moraal, waarin ook bij zorginstelling en semi-overheid de bonus en het overdadige 
topsalaris hun intrede doen, waarin het gemeentelijk gas- en elektriciteitsbedrijf heeft plaats
gemaakt voor een directie van een energieconcern dat de winst vergroot door te bezuinigen 
op het onderhoud, enz. enz., omdat in die wereld de overheid in al zijn onhandigheid zo 
ongeveer de enige speler is die zonder eigenbelang het welzijn van de mensen nastreeft. Laten 
we zuinig zijn op die speler. En laten wij een partij zijn die waar nodig een democratisch aan
gestuurde overheid zonder gêne de ruimte geeft. 

Yp de Haan, Hemrik 

- ~---_. 
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SLEUTELEN AAN DE 

MONARCHIE 

In het eerste verkiezingsprogramma van D66 werd de vraag gesteld of er iets aan de monarchie moest worden 

veranderd. Het antwoord was: nee. Met de toevoeging: als er geen reden is om te veranderen is er een reden om 
niet te veranderen. En kennelijk waren heel veel democraten het daarmee eens, want jarenlang was er niets in 

onze stuKken te vinden dat ergens anders op wees. 

Ik heb dat altijd erg verstandig gevonden want onze programma's hebben nogal wat punten die indirect tot 

gevolg hadden dat de koninklijke. functie in ons bestel kleiner wordt en dan hoef je niet nog eens expliciet aan de 

monarchale positie te komen . Neem de rechtstreeks gekozen formateur - die wordt dus niet meer aangewezen 

door de koningin. Neem de gekozen burgemeester en de gekozen commissaris - dus geen kroonbenoeming meer 
en geen koningin die nog kan blokkeren. Neem het correctief wetgevingsreferendum - het laatste woord aan de 

kiezer en niet meer aan de koninklijke sanctie. AI die veranderingen hebben op zichzelf niet tot doel om de 

monarchqle positie te verkleinén. Het doel is iets anders: ze moeten de positie en de invloed van de burger ver· 
sterken. En de consequentie is ( wel of niet gewild, dat is irrelevant) vermindering van de monarchale functie . 

Het pamflet van Boris stelt: "D66 is niet voor het afschaffen van de monarchie, maar wil de politieke invloed van 

het staatshoofd terugdringen. " Dat standpunt verdient geen ondersteuning. Waarom niet? Om te beginnen sugge· 

reert het dat er politieke invloed is en dat 1s in strijd met de werkelijkheid. De geschiedenis van 25 jaar Beatrix 

kent een paar incidenten waaruit haar eigen opvattingen. zouden zijn gebleken (zoals bezwaren tegen de plaat· 

sing van kruisraketten, bezwaren tegen een bepaalde Nederlandse diplomaat, voorkeur voor een ambassade in 

Amman) maar je kunt dat niet boeken onder het kopje politieke invloed. Als je dat woord gebruikt doel je op 

beïnvloeding van het politieke proces en van politieke standpunten - en wel op een zodanige wijze dat persoonlij' 

ke opvattingen het winnen van de parlementair democratische gelegitimeerde standpunten. 

Voor de periode Beatrix zijn daar geen voorbeelden van te geven, voor de regering van juliana slechts een paar, 
voor de regering van Wilhelmina iets meer en voor de regering van Willem lil nog meer -maar dat is heel lang 

geleden . Nog steeds geldt wat we in /966 ook al zeiden: er is geen reden om te veranderen. 

Maar gesteld dat er wel politieke invloed zou zijn die moet worden teruggedrongen en dat in de praktijk van het 

regeren ministers en kamerleden daar niet in slagen, wat moet er dan gebeuren? Dan kom je bij het idee van 

Thom de Graaf: verander de grondwet en maak het koningschap los van de regering, naar Zweeds voorbeeld. De 

koning heeft dan geen zeggenschap meer in bestuur en wetgeving. Hij kan zijn eigen gang gaan en als hij wil 

zelfs opvattingen ventileren die niet stroken met die van de regering. In Zweden was de verandering in de 
monarchale positie een evident compromis tussen de republikeinen die helemaal van het koningschap afwilden 

en de monarchisten die niets wilden veranderen. Bij ons is zo'n compromis . niet nodig; we hebben veel te weinig 

republikeinen. 
Het Zweedse· voorbeeld overtuigt niet. 

Maar er is nog een ander bezwaar en dat zou de doorslag moeten geven. In een land waar de koningin onge· 

meen populair is en haar opvolger vast en zeker straks ook, een land waar men zich geen zorgen maakt over de 

invloed van de koningin, een land waar een handjevol Eerste Kamerleden grondwetsherzieningen kan blokkeren, 

in zo'n land moet je niet aan de monarchie gaan sleutelen. 

Mr. ].]. Vis was lid van de Raad van .State en hoogleraar staatsrecht 
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NATUUR VERDIENT PLAATS 

NAAST KENNISECONOMIE 

Van 'De blik naar buiten' (hoofdstuk 3, blz.I7 van het pamflet v.an Boris Dittrieh) zijn er drie 
groen gekleurd: AHereerst wil Boris de natuurgebieden uitbreiden. Verder wil hij het EU -land
bouwbeleid hervormen. Tenslotte moet er 3.1000 ha nieuwe parken voor drukke steden 
komen. Sluiten deze 'wensen' aan bij al eerder ingezet beleid of is de koers die hi er door 
Dittrich wordt uitgezet nieuw? 

Ad.l.Voor wat betreft nieuwe natuur is in ons land al een ambitieus programma in uit voering. 
Namelijk de realisering van de Ecologische Hoofdstructuur (EHS), een samenhange nd geheel 
van natuurgebieden van meer dan 750.000 ha. Volgens de plannen moet de EHS in 201 8 klaar . 
zijn. De grootste klus is om de robuuste verbindingszones tussen de bestaande (e n uitgebrei
de) natuurgebieden op tijd te realiseren ,en het geld daarvoor de komende jaren op de begro
ting te blijven reserveren. Bestaand beleid dus handhaven! 

Ad.2.Het EU-landbouwbeleid is de laatste jaren al een paar maal in grijpend hervormd. Vanaf 
2007 tot 2013 gaat er een nieuwe periode in,met fors lagere subsidies voor de boeren 
(bedrijfspremies ontkoppeld van de productie), minder exportondersteuning en mee r acce nt 
op plattelandsvernieuwing. Heel veel boeren zullen de komende jaren stoppen,wat za l leiden 
tot schaalvergroting van bedrijven van blijvers iets dat de realisering van de EHS (door de vrij 
komende grond)kan vergemakkelijken. Wat echter,na mislukking van de EU-top over het 
Financieel Perspectief 2007-2013,nu door Brits toedoen aan de orde is. is de vraag of de in 
2002 afgesproken financiering van het EU~landbouw-en plattelandsbeleid in die peri ode over
eind zal blijven. Een pittige en gecompliceerde discussie ligt in het verschiet :zo zull en vee l 
lagere garantieprijzen voor suiker de bietenteelt in grote delen van de EU doen verdwijnen, en 
de -armste ontwikkelingslanden zullen daar maar weinig van profiteren tenzij met hen ee n 
quotaregeling wordt afgesproken. 
Gezien de reeds lage prijzen voor andere akkerbouw-(en ook veeteelt-)producten is het gevaar 
groot dat in veel gebieden van Europa de landbouw zal verdwijnen en het beheer va n het land 
schap probfematisch zal worden;bij landbouwgebieden in de sfeer van verstedelijking za l ver
rommeling van het landschap eerder toeslaan. Kortom,D66 zal het proces van ombouw va n 
het EU-landbouwbeleid wel goed moeten doorgronden en mijns inziens. meer moeten inze tten 
op een integraal plattelandsbeleid, dat zeker ook perspectief moet blijven bieden voor de 
landbouw. 

Ad.3.Het derde groene punt van Dittrich ziet er op het eerste gezicht teleurstellend uit. 
Immers,in de Nota Ruimte en de Agenda Vitaal Platteland worden veel meer ha ' s groenge bie
den in en om de stad aangegeven dan de 1000 ha waarvan in zijn pamflet sprake is . Zou 
Dittrich bedoelen dat boven de huidige taakstelling er nog 1000 ha park in 10 drukke s te
den(waar veel aan de hand is mbt stadsvernieuwing?) op korte termijn aangelegd di ent te wor
den. Afspraken met VROM dat gemeenten de uit~reiding van de woningvoorraad (en kantoren 
e.d.) voor een deel binnen de bebouwde kom moet laten plaatsvinden, leiden er toe dat het 
bestaande groen in vele steden in de gevarenzone verkeert. Het zou D66 sieren al s ee rs t dat 
gevaar wordt afgewend door in gemeenteraden consequent bouwen in bestaande parken uit te 
sI uite n,en vervolgens die 1000 ha park te verdelen over de s.tedelijke herstructureringsge bie
den en dan in te zetten op wijkparken (10-20 ha) op plekken waar huizen en bedrijfs terreinen 
gesaneerd zijn . Rijk en provincies zullen bij dit proces in diverse gemeenten nauw betrokken 
moeten zijn. Het is al zo vaak bewezen dat vergroening van de stedelijke omgeving de 
gezondheid van de burgers bevordert, de criminaliteit verlaagt en de bedrijvigheid s timul ee rt . 
Zodoende past het wonderwel ï'n het Lissabonproces en verdient het in het D66 denken ee n 
gelijkwaardige plaats naast bijvoorbeeld de bevordering van de kenniseconomie. 

Frits Prillevitz, redacteur Idee. 
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ACT LOCAL THINK GLOBAL 

Het is te prijzen dat Boris Dittrich duidelijk zegt waar hij staat, los van de vraag of je zijn 
mening deelt. Dat verdient respect in de vorm van opbouwende kritiek. 

'De' Overheid 
Een progressieve, optimistische sociaal-liberale, niet technocratisch en toekomstgerichte partij 
willen we als D66 zijn. We zijn voor een open; internationale en transparante samenleving die 
keuzevrijheid en individuele ontplooiing en betrokkenheid centraal stelt. Tot zover is het 
pamflet van Boris Dittrich te volgen en te beamen. Het wordt hoogst bedenkelijk als we verder 
lezen: 'De overheid betuttelt en kijkt weg van problemen, creëert te weinig kansen en treedt te 
weinig op. ( .. . ) De staat is een ondoorzichtige, geldverkwistende instelling. Publieke dienstver
leners zijn eerder een bureaucratische hindermacht dan een helpende kracht.' Boris Dittrich 
wil een overheid die kleiner is én die beter inspeelt op de behoeften van mensen. In dat stand
punt schuilt een welhaast onoplosbare spanning. Uiteraard zijn er altijd (kleine) verbeteringen 
denkbaar, maar of die zullen leiden tot kleinere overheden valt zeer te betwijfelen. De dogma
tiséh ingegeven gedachte dat een overheid met het kleinste aantal werknemers de te verkiezen 
overheid is, heefr hier postgevat. Een effectieve overheid is echter fundamenteel iets anders 
dan een klein'ere overheid . Hier geldt de stelregel: hoe vraaggerichter een overheid is, hoe 
waarschijnlijker he't is dat het aantal werknemers van die overheid toeneemt. En een vraagge
richte overheid is nu precies wat Boris Dittrich, tezamen met ondergetekende, wil. Want wen
sen en behoeftes van mensen zelf, daar moet het om gaan. En Boris , bestaat 'de' overheid wel? 

Milieu 
Boris Dittrich stelt terecht in zijn pamflet dat 'De verslechtering van ons leefklimaat (. ,,) 
onwerkelijke vormen aangenomen' heeft. En dat het 'Strijden tegen de verspilling en vervuiling 
(. .. ) de eerste prioriteit' moet 'worden in ons denken en doen'. Hij geeft hier echter geen 
gevolg aan in zijn pamflet, want het milieu behoort niet tot zijn financiële 'prioriteiten. Voorts 
neemt Boris Dittrjch enkel en alleen op nationaal en Europees niveau milieuproblemen waar, 
terwijl de ~hematiek zich op mondiale schaal afspeelt. En dus vanuit dat perspectief opgelost 
moet worden: act local, think global. Een dergelijke visie leidt tot fun.damenteel andere oplos
singen, dan de schijnoplossingen die door hem worden aangedragen. 
Waar het om zou mo'eten gaan, is de vraag hoe we ons milieu zodanig kunnen ontlasten dat de 
ecosystemen van onze planeet de vervuiling aan kunnen zonder permanent uit evenwicht te 
geraken. Vervolgens is dan de vraag hoe binnen dat kader een zo optimaal mogelijk functione
rende vrije markteconomie ingericht kan worden. Enkele antwoorden kunnen zijn: 
* richt innovatiebeleid en onderwijs zoveel mogelijk op duurzaamheid in proces en resultaat ; 
* heb de moed en de wil om op milieugebied gidsland te zijn. AI is het maar om onze innova-

tieve duurzame pro<;iucten te promoten; 
* bestrijd armoede in ontwikkelingslanden enkel en alleen vanuit de perspectieven van 

milieubescherming, natuurbehoud en -herstel. Besteed enkel geld in landen met een goed 
functionerend democratisch bestuur; 

* maak werk van vergroening van belastinggelden. 
Het besef moet gaan dagen dat we het milieuprobleem de komende de'cennia moeten gaan tac
kelen in een zo hoog mogelijk tempo. De democratische agenda van D66 mag enkel hiervoor 
worden opgeofferd. . 

Laten we zonder dogma's en zonder oogkleppen openstaan voor een enerverende politiek die 
mensen, duurzaamheid en het aanvaa,rden en het nemen van politieke verantwoordelijkheid 
echt centraal durft te s.tellen. 

jemen Sterling is bestuurskundige en lid van de Besluitvormingscommissie van D66 
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How DEEP IS YOUR lOVE? 

"Een liefdesbrief is niet vruchtbaar als er geen antwoord op komt." Een mooie uitdaging 'die 
Boris Dittrich gaf als begin van zijn rede op het D66-congres, waar ik graag op inga. Met rode 
konen lees ik zijn brief; "Strijden tegen de verspilling en vervuiling moet de eerste prioriteit 
worden in ons denken en doen". Mijn hart gaat sneller kloppen; de man van mijn dromen! 

Maar voegt mijn man daden bij zijn woorden? Wat laat zijn vriendengroep 'Balkenende 11', 
waar hij deel van uitmaakt daadwerkelijk zien? Als ik kijk naar het huidige kabinetsbeleid is 
dat bedroevend weinig. Op praktisch alle punten laat het kabinet een koers zien die niet duur
zaam is en in de verste verte niet tegemoet komt aan de wensen die burgers hebben. Want 
mensen willen· g~aag iets bijdragen aan een schonere leefomgeving en een betere milieukwali
teit. De RIVM Duurzaamheidsverkenningen, het Sociaal en Cultureel Rapport 2004 (SCP) , en 
bijvoorbeeld de publieksenquête 21minuten.nl, wijzen uit dat Nederlanders een ander' toe
komstbeeld voor ogen hebben dan het huidige kabinet; minder prestatiemaatschappij, meer 
solidariteit en aandacht voor milieu en welzijn. D66 is bij uitstek een partij die op dit punt 
mensen aan zich zou kunnen binden; niet links en niet rechts, maar verstandig vooruit. 

Maar dat betekent wel dat helderheid moet worden geboden over de koers die D66 echt wil 
varen. Het D66-pamflet pleit voor 'meer geld naar milieu, minder naar vervuiling'. Kijk ik dan 
naar hedendaags kabinetsbeleid, dan zie ik daar weinig van terug. Regelingen die milieuvrien
delijke energieopwekking (wind op zee) of energiebesparing moeten stimuleren, worden 
gekort of afgeschaft. Duurzaam inkopen door de overheid is afhankelijk van een enkele goed
willende ambtenaar, maar geen beleid. Bezuinigingen op openbaar vervoer zijn doorgedrukt 
en D66 heeft geen kik gegeven. 

D66-congres in Nijkerk aan Zee? 
Boris wil 'werken aan drastische maatregelen op het gebied van transport', maar relatief een
voudige maatregelen waar Milieudefensie al jarenlang voor pleit worden niet opgepakt. Denk 
aan maatregelen als verplichte roeÜilters op alle diesels, maximumsnelheid verlagen op stads
snelwegen, diesel-accijns verhogen en het stoppen met investeren in extra asfalt. In plaats 
daarvan zet het kabinet - en dus D66- in op verlaging van de luchtkwaliteitsnormen en pro
beert het via een 'salderingsbenadering' toch door te gaan met de aanleg en verbreding van 
·wegen . Ook op het gebied van energie en energiebesparing komen we maar moeizaam verder. 
D66-minister Brinkhorst pleit zelfs voor het bouwen van een nieuwe kolencentrale en het 
gedoe rond de afgesproken sluiting van Borsele geeft weinig vertrouwen. Het is te prijzen dat 
de D66-fractie zich inspant voor meer geld voor duurzame energie, maar dat pleidooi verlies 
aan kracht door het te koppelen aan het openhouden van een kerncentrale. 
De uitstoot van broeikasgassen in Nederland neemt toe, in plaats van af. En dat terwijl de 
afgesproken reductiedoelen nog ver verwijderd zijn van de noodzakelijke reducties, wil het 
congres bij het 100jarig bestaan van D66 niet in Nijkerk aan Zee gehouden worden ... 

Maar laat ik niet op de zaken vooruit lopen. D66 kan haar woorden en ambities ook omzetten 
in concrete daden il} de politiek. Daar is moed voor nodig om tegendraads aan het kabinet te 
zijn en slimme ideeën die voornemens omzetten in concrete beleidsvoorstellen. Beide elemen
ten heeft D66 in huis. Er is veel interesse voor onderwijs, kennisopbouw en innovatie . Zet dat 
in op milieu!! Kom met voorstellen voor een duurzame energiehuishouding, in plaats van de , 
oren laten hangen naar de fossielen van deze wereld . In de brief van Boris staat niets dat ik 
niet zou willen . Maar wat wil hij zelf? In zijn congresrede komen milieu, natuur, klimaat of 
energie niet meer terug .. .. How deep is your love?? 

Vera Daim, directeur Milieudefensie 
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EEN SCHOON EN MINDER 

AFHANKELIJK NEDERLAND 

In de brief van Boris staan op blz. 19 en 20 zinvolle dingen over verspilling en vervuiling. 
Toch denk ik dat dit onderwerp een meer prominente plaats moet krijgen en niet alleen in een 
internationaal perspectief moet worden geplaatst. Het is duidelijk dat de energievoorziening 
in de komende decennia een groot probleem wordt. Laten we van deze bedreiging een kans 
maken: een kans op een schonere leefomgeving en minder afhankelijkheid van het buitenland. 
0'66 moet hiervan een speerpunt maken en aandringen op een overheidsbeleid dat de volgen
de uitgangspunten hanteert: 

• Oe behoefte aan energie in Nederland zo laag mogelijk houden door verspilling tegen te 
gaan. 

• Stimuleren van de productie en het gebruik van schone energie die (bij voorkeur) in 
Nederland kan worden opgewekt, zodat de afhankelijkheid van vuile energie uit het bui
tenland (olie en kernenergie) zo laag mogelijk wordt. 

In de concrete uitwerking kan onder andere worden gedacht aan: 

• Verbod op vluchten naar bestemmingen binnen straal van 500 km. ' 
• Alle nieuwe hui zen energiearm bouwen en o.a. zonneboilers verplicht stellen. 
• Alle 'bestaande huizen met een levensduur van tenminste 20 jaar zoveel mogelijk aan die- . 

zelfde eisen laten voldoen. 
• Energie-windmolens integreren met verlichting autosnelwegen (veilen van concessies, 

zodat het de overheid zelfs geld oplevert). 
• Binnensteden auto- en brommervrij, ondersteund door parkeergarages en openbaar vervoer. 
• Tegengaan van winkelvoorzieningen die autogebruik stimuleren (weilandwinkels e.d.) 
• Investeren in onderzoek naar (verbetering van) methoden om schone energie op te wek

ken, zoals verhoging rendement zonnepanelen, getijdenenergie. 
• Overheid goede voorbeeld laten geven, o.a. door dienstreizen terug te dringen door alter

natieven zoals elektronisch vergaderen. 
• Meer van dit soort ideeën laten aandragen door de leden van 0'66. 

Martin Poorter, Zoetermeer 
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PAMFLET VOOR DUURZAAMHEID, 

V'R IJ HEI DEN VER A N TW OOR DEL IJ K HEI D 

Het neoliberale denken zpu tezamen met de ongekende mogelijkheden van de informatie- en com
municatietechnologie ons leiden naar e.en ~oekomst van blijvende economische en ook persoonlijke 
groei. Deze populaire denktrend werd in de managementliteratuur en ook in het politieke denken 
me~ betrekking tot de inrichting van de (semi-)publieke sector de dominante richting in de jaren 
negentig van,de vorige eeuw, In de publieke sector kwam dat tot uiting door het politieke verlangen 
naar privatisering en het b~vorderen van het procesdenken in met name de sectoren onderwijs en 
zorg. In het onderwijs werd de leerling of student centraal gesteld en in de zorg de patiënt. Bij dit 
procesdertken gaat het er niet om wat er tot stand wordt gebracht, maar hoe iets tot stand gebracht 
moet worden. De verschuiving van wat naar hoe was voor de professionals geen zegen. Zij ver
vreemdden van hun verantwoordelijkheid voor het product van hun handelen. In het onderwijs is 
dat de scholing van leerling of student. Ook in bredere en andere verbanden is er sprake van ver
vreemding van verantwO'ordelijkheid ten opzichte van de vrijheid van het centraal gestelde indivi
du. Hier moet de politiek een antwoord op vinden. 

De verantwoordelijke burger 
D66 moet zich daarom vooral richten op de verantwoordelijkheid van de burgers. Dat is het centra
le punt. Dus niet het kind, de student de jongere óf de oudere centraal stellen, maar de verantwoor
delijkheid benadrukken. Het gaat dus niet om nieuwe solidariteit, maar om inrichting van de publie
ke sector die de verantwoordelijkheid van de burger bevestigd. Solidariteit van burgers met diege
nen die niet in staat zijn eigen verantwoordelijkheid te nemen is uiteraard vanzelfsprekend, maar 
nieuwe solidariteit van ouderen met jongeren is niet het juiste thema. De agenda van D66 moet 
zaken benadrukken, waarbij de verantwoordelijkheid van de burger en de identificatie met hetgeen 
hijzelf voortbrengt voorop staat. Duurzaamheid is hierbij het sleutelwoord. Met duurzame zaken 
identificeert men zich immers gemakkelijker en duurzaamheid versterkt de verantwoordelijkheid. 

De volgende agendapunten be,:,orderen dat: , 
De burger kiest de regering en kiest zijn parlement, gemeentebestuur (burgemeester) en 
gemeenteraad enz .. 
Duurzaamheid in productie wordt het innovatieve speerpunt. Nederland wordt producent en 
exporteur van schone energie. 
In onderwijs en zorg wordt de kleinschaligheid teruggebracht. Resultaten doen er 'weer toe en 
vorming van verantwoordelijke burgers wordt een kwaliteitseis aan het onderwijs. 
Zelfverrijking van het topmanagement buiten .de CAO-salarisschalen wordt onmogelijk 
gemaakt. 

- In het integratiedebat blijft het van belang de individuele ontplooiing te benadrukken, maar 
ook de vorming tot gemeenschapswezen mag niet uit het oog verloren worden. Het louter 
benadrukken van het eerste brengt het gevaar met zich mee dat jongeren (autochtoon of alloch
toon) zich vooral beperken tot uitwendige consumptie. Op den duur leidt dat tot verveling en 
mogelijk corruptie of erger. 
De Nederlandse burger zal zich in de eerste plaats met Nederland willen idenrjfjceren. 
Nederlandse waarden worden hoog gehouden. Allereerst de Nederlandse taal en vervolgens 
onze vaderlandse historie en culturele ontwikkeling. Europese waarden zoals vrede, gezamen
lijke historie en economische verwevenheid moeten direct aansluiten op de Nederlandse waar
den. 
Onnodige bureaucratie moet bestreden worden. De overheid moet ·zich weten te beperken. Dat 
wordt Uitgedrukt in streefcijfers, bijvoorbeeld de collectieve lasten per jaar een half procent 
van het BBP omlaag tot aan het gewenste niveau. 
Belastingverlaging heeft tot doel het rondpompen van geld te matigen. Hypotheekrenteaftrek 
kan worden afgeschaft op voorwaarde dat belastingverlaging het particulier huizenbezit op 
andere en meer rechtvaardige wijze beyordert. 
Het pensioenstelsel gebaseerd op de AOW-uitkering blijft gehandhaafd. Het is immers een mooi 
gemengd stelsel van eigen en gezamenlijke verantwoordelijkheid. Het tijdelijke demografische 
probleem van vergrijzing, vraagt om tijdelijke oplossingen. 

Frits Wensing, Utrecht 
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QUOTES 
Jammergenoeg was/het aantal reacties 
op onze oproep om te reageren op de 
Brief van Boris te groot om elke inzen
ding mee te kunnen nemen. Daarom hier 
een greep uit de overige bijdrages: 

"Ik ben blij met de brief van Boris. Aan de 
inhoud kan gesleuteld worden , maar de 
insteek, de positieve energie en het einde 
aan het navelstaren vind ik allemaal zeer 
positieve signalen. Wat ik echter zeer mis in 
de brief is een duidelijk, kort en ' bondig 
maatschappijbeeld en volgens welke voor 
iedere burger begrijpelijke lijnen de samen
leving georganiseerd zou moeten zijn. Moet 
het een gaarkeuken worden, waar alles eer
lijk verdeeld wordt, een geldmachine , die 
ondanks milieu en sociale schade moet draai -
en of een uitvloeisel van 
een' godsdienst, zoals de 
christelijke partijen voor-

een must voor elke Nederlander. Prachtig 
geschreven!" 
Peter Daub voorzitter Vrije Consumenten 
Vereniging, Apeldoorn 

"Laten we een digitale 'probleembus' opzet
ten waarin iedereen, en ook de overheid , 
een probleem kan deponeren. Iedereen die 
denkt een bijdrage te kunnen leveren aan de 
oplossing van het probleem kan deze inzen
den . Om te voorkomen, dat het een warboel 
wordt kunnen lezers van de site de diverse 
bijdragen beoordelen met sterren. (top-3 
oplossingen) Zo komen oorspronkelijke en 
relevante ideeën bovendrijven, terwijl geen 
enkele bijdrage verloren gaat (in de kelder 
zonder een ster). Ik denk, dat er zeer veel 
creativiteit kan worden aangeboord en veel 
p_roblemen op een elegante manier kunnen 
worden opgelost." 
Herman Eilering, Groningen 

"We hebben in de 21 e 
staan? Ik denk het niet. Ik 
denk dat wij een wereld
beeld moeten kiezen dat 
beter aansluit bij onze 
ideeën en beter is voor 
ons land en Europa: op 
iedere bestuurslaag (ge
meente, provincie, land en 
continent) zou eenzelfde 
bestuurstructuur moeten 
bestaan die werkt als een 

IOverheid moet 
eeuw een overheid nodig 
die gericht en ingericht is 
op faciliteren en onder
steunen, in plaats van 
dwingen en sturen. Dat 
betekent wegnemen van 
wettelijke belemmeringen 
en het opheffen van feite 
lijke beperkingen. Een 
.overheid die ruimte biedt 

faciliteren en 

steunen, niet 

dwingen en sturen' 

vereniging, een vereniging 
met als leden de inwoners 
van een geografisch afgebakend gebied." 
Wim Pe./grim 

"De boodschap 'Op weg naar nieuwe solida-
. riteit' is een positieve, en die moeten we 

ook positief brengen. Helaas kom ik in de 
inhoud van het pamflet negativiteit tegen. 
Laten we geweldloze communicatie toepas
sen in onze boodschap: we zijn positief en 
spelen niet op de man maar op de inhoud ':' 
Tamara Bonnema-Tekelenburg, Dordrecht 

"Met zes miljard andere mensen denk je 
vaak dat je als enkeling maar weinig kunt 
veranderen in de wereld . Er is echter nie
mand die daar meer invloed op heeft dan de 
consument zelf. Als we kijken naar wat er 
nu in de wereld gaande is aan sociale ' 
forums, aan de roep van het LiveB festival 
en de GB discussies in Gleneagles is het 
pamflet van Boris Dittrich des te actueler en 

en mensen aanmoedigt 
hun potentieel aan te 
boren. Die ondernemer-

schap toejuicht en mogelijk maakt. In het 
belang van het geheel. Daarnaast is iedereen 
verantwoordelijk voor zijn eigen gedrag. Bij 
vrijheid hoort behalve niemand ~ot last zijn 
ook een ander niet uitbuiten en de aarde 
niet uitwonen. En zorg voor iedereen die 
echt niet voor zic!1zelf kan zorgen: kinde
ren, zieken en bejaarden. Altijd gericht op 
wat mensen kunnen - in plaats van op wat 
ze niet kunnen. In belang van het individu." 
Andre Meiresonne 

"Onderzocht zou kunnen worden of de hui 
dige AOW premie gesplitst kan worden in 
twee gelijke delen, waarbij een deel wordt 
geprivatiseerd en via een kapitaaldekkings
stelsel als individuele pensioenvoorziening 
wordt opgebouwd terwijl de andere helft 
wordt gestort in een collectief AOW fonds. 
Alleen diegenen die over onvoldoende oude
dagsvoorzieningen beschikken kunnen via 
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dit fonds een uitkering ontvangen. Op deze 
wijze kan worden bereikt dat de inkomens
verschillen tussen ouderen niet nog groter 
worden." 
Jacques Elders, Epe 

"Ik vind het positief dat Boris Dittrich vraagt 
om een systeem van investeren in elke 
gevangene door middel van opleiding, werk 
en reclassering. We moeten .inderdaad kijken 
naar wat er in het gevang gebeurt. Bijna 100 
procent recidive bij vrijgelaten gevangenen 
is niet aanvaardbaar. Justitie laat steeds 
maar weer misdadige drugsverslaafden vrij 
zonder ze tevoren verplicht te laten afkic
ken .. Dat schiet niet op." 
Jan Vrolijk, Almelo 

"'Dit land heeft een verstandige politiek 
voor de lange termijn nodig. We moeten ons 
niet laten meeslepen door de waan van de 
dag' aldus Boris Dittrich 
in zijn pamflet. Deze hou-
ding ontbreekt voor mijn 

worden toegepast als energiebron. Voorlopig 
blijft het dus nodig om voorzichtig om te 
gaan met onze huidige energiebronnen en te 
investeren in duurzame energie op grotere 
schaal. Voor de langere termijn moet kernfu
sie m.i. echter e·en hoofdrol spelen in het 
energiebeleid en moeten - ook economische 
- beleidsscenario's voor een Nederland zon
der energieschaarste worden opgesteld." 
Carst Ivo Meijer, Almelo 

"In verband met het vreemdelingenbeleid : 
Nederland heeft geen multiculturele samen
leving. De Nederlandse cultuur is geen vast
omlijnd, onveranderlijke cultuur. De 
Nederlandse cultuur kan worden verrijkt 
met elementen uit andere culturen. Echter 
zeden en gewoonten uit andere culturen die 
de Nederlandse cultuur geweld aan doen 
kunnen niet worden getolereerd. De 
Nederlandse cultuur is de enige bepalende 

cultuur op dit grondge
bied. In Nederland is er 
dus sprake van één 

gevoel enigszins in de 
paragraaf 'Tegen verspil
ling en vervuiling' . 
Energieschaarste als 
gevolg van een tekort aan 
fossiele brandstoffen 
wordt daarbij impliciet 
gepresenteerd als een 
vaststaand 'fact of life ' dat 
economische ontwikkelin
gen en geopolitieke ver-

'De vijver waaruit 

politieke partijen 

Nederlandse cultuur. 
Tussen de zeden en 
gewoonten tussen autoch
tone bewoners van de ver
schillende landstreken in 
Nederland zitten ook ver
schillen. In dat verband 
spreken wij ook niet van 
een multiculturele samen
leving." 

kader vissen is te 

beperkt' 

houdingen in de toekomst 
zal beïnvloeden. Maar hoe 
lang zal de energieschaarste duren? 
Duurzame energiebronnen (zon, wind, water 
en biomassa) lijken niet in staat onze huidi 
ge energiebehoefte te voorzien, laat staan 
de stormachtige ontwikkeling van de ener
giebehoefte in de wereld bij te houden. 
Kernfusie kan echter heel goed dé energie
bron van de toekomst worden. Met de 
beslissing over de locatie van ITER - de 
gezamenlijke, experimentele fusiereactor 
van de VS, Europa, China, Japan, Korea en 
Rusland - lijkt een belangrijke stap te zijn 
gezet naar een toekomst zonder energie
schaarste. Het is nog verre van zeker op 
welke termijn kèrnfusie grootschalig kan 

Eric de Sera 

"De huidige kloof tussen 
de burger en de politiek is misschien meer 
een probleem van de politiek dan van de . 
burger. Die burger weet de overheid wel te 
vinden als hij haar nodig heeft. Maar of de 
politiek de burger nog weet te bereiken? De 
congruentie van het hoge gehalte 
(semi)ambtenaren (c.q. consultants) onder 
onze volksvertegenwoordigers is wellicht 
meer dan een symptoom. De vijver waaruit 
de meeste politieke partijen het kader vis
sen is te beperkt. Er is meer sprake van een 
oligarchie. De 'feeling' met de samenleving 
en daarin levende gevoelens is weggeval
len." 
Roelof van Netten, Utrecht 
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PUBLICATIELIJST VAN HET KENNISCENTRUM D66 

Bundel: 
Drugs & Drang - over roesmiddelen, veiligheid & 
gezondheid, februari 2004 - Bundel ter voorbereiding op de 
conferentie onder dezelfde naam die de wetenschappelijke 
bureaus van vijf politieke partijen - CDA, D66, Groenlinks, 
PvdA en van de VVD - op 26 maart 2004 hebben 
georganiseerd. Kopieer- en verzendkosten . 

Onderzoeksrapporten: 
Voorkomen van voortijdig schoolverlaten - de noodzaak van 
differentiatie en decentralisatie, Barbara Jolien van Wijk -
april 2005 . 

Investeren in Innovatie - Knelpunten en oplossingen voor 
het MKB, Erie Tanja - januari 2004. 

Het lichaam als wachtwoord - De invoering van biometrie in 
reis - en identiteitsdocumenten, Marjo lein Bouwers -
december 2003. Kopieer- en verzendkosten. 

Onderwijs: de sleutel tot integratie? - Een onderzoek naar 
integratiebevorderende maatregelen in het onderwijs, 
Tamara Schellings - juli 2003 . Kopieer- en verzendkosten. 

Individualisme en Individualisering - Een onderzoek naar de 
opvattingen van de leden van D66, Martijn Verhagen - maart 
2003 . Kopieer- en verzendkosten. 

De opvattingen van D66-ers over het straffen van 
wetsovertreders - Een beschrijvend onderzoek, Nienke Moor 
- november 2002. Kopieer- en verzendkosten. 

D66 en levensbeschouwing - Een onderzoek onder leden en 
politici van D66, Annelien Bredenoord - juli 2002. Kopieer
en verzendkosten. 

Publicatiereeks Sociaal-Liberale Perspectieven: 
Om Holland staat geen hek - Han Entzinger, najaar 2002, 
€ 7,-. Prioriteiten bij immigratie en inburgering. 

Toegang in drievoud - Arthur Docters van Leeuwen, Theo 
Hooghiemstra, Erwin Muller, Carel Tielenburg en Christiaan 
de Vries, voorjaar 2002, € 7,- . Een pleidooi voor 
actualisering van de democratische rechtsstaat. 

Tussen internationale rechtsorde en nationaal belang - Jan 
Hoekema, Rienk Terpstra en Rob de Wijk, voorjaar 2002, 
€ 7,-. Het Nederlandse buitenlands en vei ligheidsbeleid 
herzien. 

Risico's delen en risico's nemen - Kees Goudswaard en Udo 
Koek, najaar 2001 , € 7,-. Trends en uitdagingen in de 
. ociale zekerheid . 

Betrokken Ondernemerschap - Alexander Rinnooy Kan, 
Gerard Schouw, Christiaan de Vries, najaar 2000, € 7,-. Over 
de betekenis van verantwoord ondernemen. 

Volksgezondheid in het perspectief van de burger - Henk 
Leenen, voorjaar 2000, € 7,-. Naar een sociaal-liberaal 
beleid op het gebied van de volksgezondheid. 

Als u nu twee of meer uitgaven in de serie Sociaal Liberale 
Perspectieven bestelt, dan kosten de uitgaven per stuk € 5,00. 

Conferentieverslagen: (Kopieer· en verzendkosten) 
• 'Het kaf en het koren' , over de terroristische dreiging in 

Nederland, April 2005. 
• 'Drugs & Drang - over roesmiddelen, veiligheid & 

gezondheid', februari 2004. 
• 'De gekozen burgemeester: hoe en watT, oktober 2003. 
• 'Staten in de Steigers', juni 2003 . 
• 'Na de oorlog - hoe nu verder?', april 2003. 
• 'De wereld is groter dan Den Haag', februari 2003. 
• 'De uitbreid ing van de EU en het milieu', december 

2002. 
• 'Making a difference - on corporate social responsibility', 

april 2002. 
• 'Het Amerikaans buitenlands beleid', april 2002. 



Mijn idee 
EEN KRUIDENREKJE VOOR HET LOKAAL LIBERALISME 

'Tofu is, zeg maar, de D66 onder de vleesvervangers. Volstrekt smaakloos en neemt gehoorzaam elke 
gewenste smaak over" Deze opmerking maakte de kookrubriek van de Volkskrant op 19 juli. De 
kritiek is niet nieuw. Prüzenswaardig is daarom Boris' initiatief om met zün pamflet D66 weer op 
smaak te brengen. Maar het lokale liberalisme kan ook wel eens een kruidenrekje gebruiken. Daar 
waar D66 al jarenlang de kritiek te verwerken krÜgt dat ze met alle winden mee waait, krügt de 
lokale democratie de kritiek dat ze verschilloos en flauw is geworden. "Er is geen verschil tussen 
liberale en socialistische stoeptegels" zeggen critici. Voor een deel is die kritiek terecht. Zün er partüen 
die de stad niet schoner, veiliger en leefbaarder willen maken? Burgers zien het verschil tussen de 
partüen alleen maar in de sne/f:dd waarmee zÜ een probleem op de agenda zetten. 

Het onderscheidende vermogen van D66 zit 'm niet in het vinden van een nieuw politiek· 
maatschappelük thema, dat doen andere partüen ook en in een dergelüke medialoterü valt niet te 
schatten wie op dat moment de winnaar of verliezer is. Door consequent te handelen vanuit een visie 
op de maatschappü met een positief mensbeeld, moet D66 bouwen aan een solide politieke basis. 
Naar ons idee maakt D66 juist het verschil door de manier waarop ze problemen benaderd; en niet 
door de invulling van de oplossing. 

Kern van de politiek van D66 is mensen zelf verantwoordelük maken. Ze daartoe in staat stellen met 
geld en regels, maar ze ook helpen besliSSingen te nemen, door ze op negatieve gevolgen te wüzen of 
met specialisten of andere belanghebbenden in contact te brengen. Door mensen niet lastig te vallen 
met overbodige regels en toe te zien op een goede uitvoering van genomen besluiten worden burgers 
in staat gesteld zelf besluiten te nemen over hun directe omgeving. De taak van de politieke partüen 
in de plaatselüke politiek is te werken aan de issues waar mensen betrokkenheid bÜ voelen. Hele 
eenvoudige zaken, zoals voldoende vuilnisbakken, speeltoestellen, rechte stoeptegels. Maar ook goed 
onderwüs voor hun kinderen, betaalbare kinderopvang, voldoende groen in de omgeving en een 
overheid waar men van op aan kan. Deze onderwerpen vormen de speerpunten in het 
verkiezingsprogramma 2006-2010 van D66 Rotterdam 

D66 kan zich dus goed onderscheiden als smaakmaker van de lokale politiek door hulp te bieden voor 
de 'zelfverantwoordeIÜkheid'. We geven kaders, regels en bescherming om de dingen in de stad te 
doen die nodig ZÜn in plaats van schünbaar pragmatisch van incident naar incident te hollen. Dat 
maakt de stad niet alleen beter, maar haar inwoners ook gelukkiger, aldus professor Ruut Veenhoven 
onlangs in Psychologie Magazine. D66 is volgens hem de partü waarvan Nederland het meest 
gelukkig wordt. 

D66 mag dan ideologisch vaak versleten worden voor windvaan, het tegendeel is het geval. Onze visie 
is er één van vertrouwen in burgers, in hun zelfredzaamheid en hun eigen verantwoordelÜkheid. 
Burgers serieus nemen en ze echt betrekken bÜ de dagelükse invulling van hun bestaan, Dat maakt 
D66 en haar lokaal liberalisme een voorname smaakmaker van de lokale politiek. En niet alleen 
tüdens de campagne. 
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Aan het stuur van cultuur 

D66 staat met Medy van der Laan en Winnie Sorgdrager aan het stuur van de cuituur. Wat bete
kent dat voor Nederland? De redactie vroeg auteurs uit verschillende hoeken hun bijdrage te 
leveren aan de vraag wat de cultuurpolitiek van D66 teweegbrengt. Daaruit werd al snel één 
ding duidelijk. Staatssecretaris Van der Laan produceert opruiende nota's. Met haar nota's over 
de reorganisatie van de publieke omroep en de subsidiesystematiek in de cultuursector schok
te Medy het land. Ze krijgt forse kritiek, maar ook stille steun. Wat dat betreft lijkt ze wel een 
echte kunstenaar. . 

De publieke omroep krijgt van de staatssecretaris na jaren touwtrekken een echt bestuur, met 
een eigen budget en veel zeggenschap. Critici denken niettemin dat het nieuwe omroepbe
stuur weinig kan doen in het speelveld dat Van der Laan wil scheppen. Een Hilversum zonder 
NPS met versnipperde identiteitsloze, identiteitsgebonden omroepen, die het zonder extra 
reclame-inkomsten moeten stellen. Voormalig cultuurminister d'Ancona roept in deze Idee de 
staatssecretaris op met haar plannen te stoppen, voordat het te laat is. 

De nota over de verdeling van de rijkssubsidies in de kunstensector ondervindt meer waarde
ring. Een dolgedraaid vierjaarlijks systeem van papier, hobby en lobby, dat vorige staatssecre
tarissen niet te lijf durfden, wordt door Medy teruggebracht tot een overzichtelijke gang van 
zaken. 

Toch wringt het. Haar voorstellen zouden vooral betrekking hebben op de bureaucratische 
kant van de zaak. Er ontbreekt een politieke visie op cultuur. Van cultuurpolitiek is dus eigen
lijk geen sprake. Dat gebrek aan visie komt door Thorbecke, die ooit zei dat de overheid zich 
geen oordeel mag aanmeten over kunst. De staatssecretaris zelf voelt zich daardoor gedegra
deerd tot de 'kassajuffrouw' van de Raad voor Cultuur, het adviesorgaan van de regering. Die 
raad, schrijft de voorzitter van de vereniging van schouwburg- en concertgebouwdirecties, is 
bevolkt door de 'second best', mensen die huh vakgenoten moeten beoordelen zonder zelf tot 
de top te behoren. Van der Laan, en velen met haar, vindt dat Thorbecke overboord moet en 
dat de politiek zelf weer de arena in moet. 

Winnie Sorgdrager, voorzitter van de Raad van Cultuur, heeft geen problemen met die ziens
wijze. Laat de bewindspersoon zelf maar wat geld achterhouden om goede initiatieven te 
honoreren. Sorgdrager vreest echter dat een visie op cultuur niet van de grond zal komen, 
want in de politiek zijn het toch vooral de koopkrachtplaatjes die de gemoederen bezighou
den. De kunstinstellingen zelf frustreren ieder debat over visie, zodra hun 'recht' op subsidie 
daardoor dreigt te worden aangetast. Cateautje Hijmans van den Bergh en Peter Felix vinden 
dat niet de politiek, maar de directeuren van theaters, concertzalen en musea een visie moe
ten ontwikkelen en met meer eigen budget het aanbod moeten gaan bepalen. 

De PvdA wil dat kunst de mensen in de multiculturele samenleving bindt. Van de D66-staatsse
cretaris hoeft dat niet meer: "Kunst is niet langer een middel voor de verheffing van het volk," 
zei ze op TV 3. "De overheid moet er alleen voor zorgen dat iedereen met kunst in aanraking 
kan komen, zodat een ieder zelf kan kiezen wat hij mooi vindt." Niet langer nemen wij in de 
concertzaal of schouwburg de plek in van een achtergestelde medemens, die er eigenlijk veel 
meer recht op heeft. Daarmee bevrijdt Medy ons van een schuldcomplex en daarvoor geven we 
de televisieavond graag op. Tenzij het natuurlijk ooit nog wat wordt met de omroep plannen. 

Margo Andriessen, thema redacteur 
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Speuren naar het 
ju i.s te evenwicht 
"Nederland leeft met het Thorbeckeprincipe dat stelt dat de politiek zich niet 
inhoudelijk met kunst mag bemoeien. Dat uitgangspunt is op zichzelf goed, maar 
in de praktijk zorgt het voor een spagaat: de ene keer wel, de andere keer niet, de 
ene keer zus, de andere keer zo. We moeten het daarom analyseren," aldus Chris 
Dercon, directeur van het Haus der Kunst in München, in de bundel 'All That 
Dutch.' Volgend op deze constatering wil ik de vraag opwerpen of er In Nederland 
nog wel een substantieel politiek debat over cultuur wordt gevoerd? Neemt 'de 
politiek' wel genoeg de ruimte om dat gesprek op gang te breng'en c.q. te houden? 
Of vinden we afzijdigheid eigenlijk wel comfortabel? 

DOOR MEDY VAN DER LAAN 
De vierjaarlijkse behandeling van de Cultuurnota in de Tweede Kamer zou het hoogtepunt 

moeten zijn in het politieke denken over cultuurbeleid. Deze gebeurtenis is echter verworden 
tot een tamelijk gênant lobbycircus, waarin het kunstenaarsgezelschap met de meeste politie
ke vrienden al~nog in aanmerking komt voor vierjaarlijkse subsidie. Een amendementenregen 

IHet ministerie van 

,ocw is 

gedegradeerd tot 

kassajuffrouw van 

de Raad voor 

Cultuur' 

beneemt de buitenstaander, maar ook de goede ver
staander, ieder zicht op een duidelijke koers . Deze con
statering is zeker niet nieuw; hij is helaas nog altijd 
van toepassing. Wellicht is het loven en bieden niet 
meer weg te denken uit de Haagse arena, maar met het 
etaleren van visie op cultuur heeft het naar mijn stelli
ge overtuiging weinig te maken. 
Maar er zijn meer bezwaren. Kijken we naar de cultuur
notasystematiek, dan wordt daarin bijvoorbeeld het 
Koninklijk Concertgebouw Orkest langs dezelfde meet
lat gelegd als pakweg een ensemble met een subsidie-

aanvraag van € 50.000. Ongelijke monniken, gelijke 
kappen. Een andere doorn in het oog is voor mij de 
speelruimte die een bewindspersoon heeft bij het ver
delen van de subsidies. In het huidige systeem is het 
ministerie van OCW gedegradeerd tot de kassajuffrouw 
van de Raad voor Cultuur, het belangrijkste culturele 

adviesorgaan van de regering. En de kassa rinkelt steeds vaker. Waren er in 1993 'slechts' 357 
aanvragen en 217 toewijzingen, in de ronde 2005-2008 werden van de 845 aanvragen 448 
gehonoreerd. Tevens het laatste bezwaar: het systeem van subsidieverdeling barst uit zijn 
voegen. Hoog tijd voor verandering. 

Macht van het getal 
Waarom subsidiëren we eigenlijk kunst? Jammer geno'eg wordt deze vraag vaak slechts 

publiekelijk opgeworpen door diegenen die de subsidiekraan het liefst eenzijdig zouden wil
len dichtdraaien. Zij nemen het eerder genoemde Thorbeckeprincipe - de overheid is geen 
oordelaar van kunsten - wel erg letterlijk: de ove rheid zou zich in het geheel niet moeten inla
ten met kunst of kunstbeleid . Wat hen betreft mag de onzichtbare hand van de markt uitma
ken welke kunstuitingen blijven voortbestaan en welke gedoemd zijn tot kwetsbaarheid, en ja, 
uiteindelijk zullen sterven in schoonheid. In deze optiek zijn kijkcijfers en kaartjesverkoop 
marktmeester. 
Alsof je moet willen dat films als Wilde Mossels of Girl with a Pearl Earring de concurrentie
strijd aangaan met Die Hard 2. Ik hecht niet zoveel waarde aan het recht van de sterkste of de 
macht van het getal. Nee, wij subsidiëren kunst opdat er mooie werken kunnen ontstaan die 
anders niet het licht zouden zien. Kunstsubsidie ontleent in mijn og.m haar legitimatie voor-
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namelijk in het ondersteunen van gestileer
de kwetsbaarheid die de samenleving ten 
goede komt. Andere vormen van legitimatie 
zoals het stimuleren van culturele diversi
teit of het aanmoedigen van regionale sprei
ding zijn zeker ook relevant en een aanvul
ling op eerstgenoemde. 
Dat neemt niet weg dat er naast de overheid 
ook andere financieringsbronnen ,nodig zijn. 
Bronnen die voor culturele bloei kunnen 
zorgen. Particuliere investeringen, het mece
naat, cultureel beleggen, sponsoring, het 
zijn slechts enkele voorbeelden. Het is ver
heugend dat deze praktijk gestaag terrein 
wint. Niet alleen vanwege het doel, een ster
kere cultuursector, en het creëren van een 
alternatief voor eenzijdige afhankelijkheid 
van de overheid maar ook vanwege de 
onconventionele paden die ermee worden 
bewandeld. Denk aan de soms spectaculaire 
aankopen die musea doen met steun van 
banken en bedrijven. 

is het actièf uitdragen van de vrijheid van 
artistieke expressie zo belangrijk. Het 
draagt bij aan een open klimaat waarin in 
dit geval de kunstenaar, behoudens de gren
zen die de wet stelt, zich vrijelijk kan uiten . 
Discussie over de strekking of tentoonstel
ling van een ind'ividueel kunstwerk is even 
wenselijk als onvermijdelijk. [s dat niet ook 
een bedoeling van kunst? De politiek moet 
zich in dit licht verre houden van inhoude
lijke interpretaties. Ze moet zich wel buigen 
over datgene wat men wil bereikèn met het 
kunstbeleid . Met de waarden die men door 
middel van kunstsubsidies wil overdragen. 
[s het bijvoorbeeld wenselijk dat gevestigde 
instellingen gedwongen worden koste wat 
kost een divers publiek te bereiken? Of moe
ten wij hen stimuleren om bruggen te slaan 
tussen westerse en niet westerse cultuurvor-
men. 
[k kies nadrukkelijk voor dat laatste. Net 

zoals ik kies voor de 

Vrijheid van expressie 'De vrijheid van 
mogelijkheid om geld 
apart te zetten voor speci
fieke programma's" zoals 
bijvoorbeeld het program
ma Cultuur en Economie. 
Ja, en dat kan ten koste 
gaan van (de hoogte van) 
bestaande instellingsubsi
dies . Uiteindelijk is het 
een keuze die ik vooraf
gaand aan de advisering 
door de Raad voor Cultuur 

Onconventioneel den
ken - out of the box - is 
zonder meer nodig bij 
meer aspecten van cul
tuurbeleid. Zo ook bij het 
Thorbeckeprincipe. Dat de 
staat geen oordeel velt 
over de inhoud van kunst
werken is onomstre,den. 
Gaandeweg heeft het 
adagium van Thorbecke, 
tot veler ongenoegen, ech
ter een veel bredere strek, 

artistieke expressie 

moet worden 

verdedigd tegen 

te grote 

staatsbemoeienis' maak. 

king gekregen dan alleen het eerbiedigen van 
de artistieke vrijheid. Achter de brede rug 
van Thorbecke verstomt het cultuurdebat, 
zo schrijf ik in mijn nota Opmaat over de 
herziening van de cultuurnotasystematiek. 
Veel beter dan het eigenlijke Thorbecke 
adagium omschrijft de vrijheid van artistie
ke expressie waar het bij cultuurpolitiek om 
zou moeten gaan. Cultuurbeleid wordt een 
stuk interessanter wanneer de vrijheid van 
artistieke expressie als grondslag wordt 
gekozen in het debat, en men zich dus niet 
langer achter 'Thorbecke' kan verschuilen. 
Die vrijheid moet verdedigd worden tegen 
een te grote staatsbemoeienis, vanzelfspre
kend. Maar die vrijheid moet ook verdedigd 
worden tegen groepen in de samenleving 
die die artistieke vrijheid (met geweld) 
bedreigen. We moeten oplettend blijven. 
Geestelijke vrijheid is een zeldzaam groot 
goed, dat we moeten beschermen. Daarom 

Meer sturing 
Om het debat ovet cultuurbeleid weer 

terug te brengen tot de essentie heb ik voor
gesteld om twee zaken van elkaar te schei
den. De cultuurnota, met daarin de richting 
van het beleid en de financiële randvoor
waarden, zal worden losgekoppeld van de 
subsidieaanvragen. Meer sturing door de 
politiek op de wezenlijke vragen van het 
cultuurbeleid wordt weer mogelijk. Niet 
alleen dom de landelijke overheid maar 
juist ook door lokale overheden, als direct 
belanghebbenden. Mij staat voor ogen dat 
de uiteindelijke verdeling van het rijksgeld 
aan instellingen, gebundeld in een subsidie
plan aan de volksvertegenwoordiging wordt 
gestuurd. 
Het subSidieplan ondergaat op zijn beurt 
een aanZienlijke gedaanteverandering. 
Instellingen die voOr de functie die ze ver
vullen niet of nauwelijks 'vervangbaar' zijn 
worden uit de huidige cultuurnota getild. 
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Het gaat om de symfonieorkesten, de lande
lijke opera, de sectorinstituten, zoals het 
architectuurinstituut en het theaterinstituut, 
en het beheer van museale rijkscollecties. 
Bij deze categorie gaat het niet om de vraag 
of hun voortbestaan in het geding is maar 
om de naar mijn smaak te lichte beoorde
ling van hun prestaties. De ervaring leert 
namelijk dat zij 'er toch 
wel doorheen komen' . Om 

Dynamiek 
Met mijn herziene systeem van verdeling 

van kunstsubsidies kies ik niet voor een 
geheel nieuw systeem. Zodoende komt er 
geen Arts Council naar Brits model, waarbij 
de politiek volkomen op afstand wordt 
geplaatst. Geen verdere centralisatie naar 
Frans of algehele decentralisatie naar Duits 

model, maar een systeem 
waarin rijksoverheid en 

scherp te blijven is het 
daarom 11k kies voor een lokale overheid een actie

ve rol spelen. Een systeem 
ook dat voorvloeit uit mijn 
opvatting over de verhou
ding tus~en cultuurbeleid 
en politiek. Die kenmerkt 
zich niet door onnatuurlij
ke afzijdigheid, soms 
paradoxaal genoeg door
schietend naar een kramp
achtige omarming van 

wenselij~ hen te onder
werpen aan een toets der 
internationale kritiek. 
Voor de qua omvang klei
nere spelers, zoals de eer
der aangehaalde ensem
bles, komen de cultuur
fondsen nadrukkelijker in 
beeld. Het Fonds voor de 
Amateurkunst en Podium-

systeem waarin 

rijksoverheid en 

lokale overheid een 

actieve rol spelen' 

kunsten kan veel meer 
financieel maatwerk leveren dan de cultuur
nota. Flexibiliteit neemt zo de plaats in van 
onnodige bureaucratie. Nieuw theatertalent 
tenslotte, 
krijgt meer mogelijkheden om in een rela
tief geborgen omgeving te creëren. Dat kan 
door een aantal van de zogenaamde pro
ductiehuizen ~ een soort cultureie vrijplaat
sen onder gezaghebbende artistieke aanstu
ring - te versterken. Jonge makers kunnen 
zich zo meer richten op hun artistieke ont
wikkeling dan op de eeuwige inspanningen 
om voldoende middelen bijeen te schrapen. 

politiek en kunst, maar 
door dynamiek. 

Pablo Picasso schijnt gezegd te hebben dat 
het geheim van de kunst daarin is gelegen 
dat men niet zoekt, maar vindt. Nu is kunst 
iets wezenlijk anders dan kunstbeleid. 
Misschien zelfs daaraan tegengesteld. 
Picasso parafraserend zou ik daarom willen 
stellen dat de essentie van kunstbeleid daar' 
in is gelegen dat men niet vindt, maar blijft 
speuren naar het juiste evenwicht. 
Kunstbeleid is met andere woorden een 
bouwwerk dat nooit af is, maar dat af en toe 
wel flink verbouwd moet worden. 

Medy van der Laan is Staatssecretaris van 
Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen namens D66. 
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BESTUURLIJKE . VERNIEUWING Bij CULTUURBELEID NODIG 

Het kruis van Thorbecke 
AI ruim een jaar wordt er nagedacht en gediscussieerd over een nieuwe opzet van 
de cultuurnotasystematiek. Dit systeem is dringend aan herziening toe. De veran
deringen die staatssecretaris Medy van der Laan in haar recente nota 'Verschil 
maken' voorstelt, dreigen halfslachtig uit te pakken en zijn niet meer dan een 
begin. . 

DOOR HANS ON NO VAN DEN BERG 

Nederland heeft een rijk kunstleven. Jaarlijks gaat e,r twee tot vier miljard euro in de sector 
om. Podiumkunsten, musea, beeldende kunst, literatuur, bibliotheken, amateurkunst, ruim de 
helft van de bevolking doet er enthousiast aan mee. Het uitgaansleven in een middelgrote stad 
biedt een brede variëteit aan theater en muziek, film, musea en tentoonstellingen, een biblio
theek en kunstonderwijs. Wie in het buitenland wel eens andere steden bezoekt dan Londen, 
Berlijn en Parijs, zeg formaat Amersfoort of Apeldoorn, weet dat in Nederland meer en betere 
kunst te beleven valt dan in Frankrijk, Duitsland of Engeland. 
De rol van de overheid in dit kunstleven is niet allesbepalend, maar wel van groot belang. 

Grote kunstinstellingen zoals het Rijksmuseum, de 
grote volkenkundige en historische musea, toneel-, 
opera- en dansgezelschappen en symfonieorkesten zou-

'In Nederlandse · den zonder rijksfinanciering niet, of niet zo groot, 
breed en goed bestaan. Zonder de rijksgefinancierde 

provinciestad valt kunstvakopleidingen zouden nieuwe generaties talent 
de weg niet of veel minder makkelijk vinden. Zonder 

meer kunst te rijksbijdrage zou veel minder worden geëxperimen
teerd in nieuwe vormen van toneel, dans en muziek. In 
beleidSjargon: instandhouding, spreiding en ontwikke-

beleven dan. in Iing van. culturele waarden. Dat zijn al sinds halverwege 
de jaren zeventig de centrale doelstellingen van het 

buitenlandse' rijksbeleid. Die doelstellingen zijn nog steeds springle
vend en actueel. Dat geldt niet voor de manier waarop 
het rijksbeleid vorm krijgt. Die is aan grondige herzie
ning toe . Ik zal me hier concentreren op de cultuurnota 

die ook wel het kunstenplan wordt genoemd. De cultuurnota houdt elke vier jaar alle rijkssub
sidies tegen het licht op nut en noodzaak en plaatst ze opnieuw in een beleidskader. Dat 
klinkt enorm dynamisch en flexibel , maar is in de praktijk zoveel als een schijnvertoning. 

Verse uitgangspunten 
HOe werkt het systeem? De staatssecretaris schrijft om te beginnen een uitgangspuntennoti

tie die de rijksgefinancierde kunstwereld vraagt iets voor de 'overheid te doen: Brinkman vroeg 
kwaliteit, d'Ancona internationalisering, Nuis flexibiliteit, Van der Ploeg programma's voor jon
geren en migranten en Van der Laan meer eigen initiatief en samenwerking. Hierna schrijven 
alle rijksgefinancierde instellingen en groepen die willen meedoen een - nieuwe - subsidieaan
vraag, waarin zij hun best doen te laten zien dat wat zij altijd al deden of van plan waren 
geheel overeenkomt met de verse uitgangspunten. Het aantal aanvragen steeg de afgelopen 
twintig jaar van ruim 300 naar meer dan 1000. Aparte commissies van de Raad voor Cultuur 
beoordelen de aanvragen op kwaliteit (echte kunst?) en merkwaardig genoeg ook op financiën 
(kan hetzelfde niet voor minder?). Meestal ïs de conclusie dat er veel meer kwaliteit is dan 
beschikbare middelen. Daarom vraagt de Raad elke nieuwe staatssecretaris meer geld en krij 
gen veel instellingen minder dan gevraag~ . Van de duizend aanvragen worden zo'n 500 geho
noreerd, waarvan 450 ook in de vorige periode geld ontvingen (sommigen iets meer, anderen . 
iets minder), 5.0 instellingen en groepen zijn niet meer goed genoeg en 50 nieuwe mogen gaar 
meedoen. 
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Schijnvertoning 
Deze bureaucratische megaoperatie (elke 

instelling heeft met medewerkers, directie 
en bestuur sessies op de hei) is om meerde
re redenen een schijnvertoning. Ten eerste 
is het onzin dat alle kunstinstellingen (van 
Rijksmuseum, Het Nationale Ballet, 
Concertgebouworkest tot kleine ensembles) 
elke vier jaar opnieuw 'beoordeeld' moeten 
worden. Dat is onzinnig voor grote prestigi
euze instellingen, maar ook voor kleine 
groepen. Als elke onderneming bestaat een 
kunstinstelling bij de gratie van continuïteit 
en ontwikkeling. Natuurlijk moeten we 
waken of de kwaliteit er niet op ,achteruit 
gaat en er financieel en organisatorisch niet 
met de pet naar wordt gegooid, maar daar
voor volstaat een periodieke deskundige 
inhoudelijke en ambtelijke controle en geen 
fundamentele beoordelingen door steeds 
weer andere mensen. Dat wordt de Raad wel 
gevraagd en wie eens per 
vier jaar het bed flink 
moet opschudden zal zel-

een j<;lar lang bezig met voorbereidingen en 
hersteloperaties. Paradoxaal genoeg blijkt 
deze 'systematiek' niet bij machte om de 
echt noodzakelijke grote veranderingen, 
zoals het orkestenbestel of de ondersteu
ningsstructuur, te ondersteunen of te stu
ren. Zodra er echte ingrepen nodig zijn 
geeft de Raad voor Cultuur niet thuis en 
moet een aparte commissie of Berenschot 
worden ingehuurd. Dan wreekt zich het feit 
dat de benoemingen zozeer zijn losgezon
gen van de invloed van de staatssecretaris, 
dat op de uitkomst van zo'n adviesaanvraag 
geen peil te trekken valt. Inhoudelijk doet 
de cultuurnota de kunsten dus geen goed. 

Second bests 
Het belangrijkste politieke bezwaar tegen 

het huidige systeem is dat staatssecretaris 
en parlement vrijwel niets over het cultuur
beleid te zeggen hebben. Oorzaak hiervan is 

een opzettelijk verkeerd 
geïnterpreteerde uitspraak . 
van Thorbecke. Namelijk 
dat de overheid geen oor-den zeggen dat zoiets niet 

nodig is . Dus wordt 'Elke instelling heeft delaar van kunst en weten
schap is. Hij onderbouwde 
hiermee zijn afwijzing van 
elke vorm van rijkssubsi
die. Nu wordt deze uit
spraak gebruikt om wel 
geld aan kunst te geven, 
maar er niets over te 
mogen zeggen. De zeggen-

, Introdans gekort omdat de 
kwaliteit 'niet echt over
tuigend meer was', een 
soort strafkorting waarvan 
niemand hoeft te vertellen 
hoe die bijdraagt aan ver
hoging van de kwaliteit. 
Bij een andere commissie 
krijgen , Rast en Golden 

'met medewerkers, 

directie en bestuur 

sessies op de hei'. 

Pal ace er juist geld bij 
zodat 'de belofte beter kan 
worden waargemaakt'. Bij de Kamer
behandeling blijkt de staatssecretaris de 
adviezen integraal te hebben overgenomen. 
Wat kan hij of zij ook anders? Het is inmid
dels ook al herhaaldelijk gebeurd dat finan 
ciële kaders bij nader inzien bleken mee te 
vallen zodat op de valreep nog wat 'gerepa
reerd' kan worden. Staatssecretaris en 
Tweede Kamer komen dan m,et eigen lijstjes. 
Aangezien 95 procent van alle kunstbeleid 
buiten de politiek om gaat, ontstaat een 
even begrijpelijke als schaamtevolle opwin
ding als er over vijf procent nog iets gezegd 
mag worden. 
Nettoresultaat van dit beleidscircus is dat 
iedereen bang wordt gemaakt en afhankelijk 
van persoonlijke voorkeuren van commis
sieleden hier wat af gaat en daar wat bij 
komt, Tweede Kamer en staatssecretaris 
repareren nog wat en de rijksgefinancierde 
kunstinstellingen houden zich elke vier jaar 

schap over de toekenning 
van rijkssubsidies ligt 
daarom in handen van een 

Raad voor Cultuur die buiten de politiek 
staat. De staatssecretaris benoemt de leden 
weliswaar, maar wel na een voordracht waar 
hij/zij niet of nauwelijks invloed op heeft. 
En zo bestaat de Raad uit kunstenaars en 
hl,1n zaakgelastigden die van collega-instel
lingen moeten bepalen of zij - ' nog - van 
voldoende kwaliteit zijn. De top van de 
kunstwereld is daarin niet vertegenwoor
digd, die bedankt voor de eer. Hier vinden 
we de 'second bests' : mensen die het een 
hele eer vinden, zo hun idee hebben wie 
subsidie verdient, her en der een appeltje te 
schillen hebben of gedreven worden door 
ideologische overtuigingen dat alles anders 
moet. Toneelgroep De Appèl raakte bij de 
ene commissie wegens gebrek aan kwaliteit 
alle rijksgelden kwijt, werd vervolgens door 
de gemeente Den Haag gered en krijgt bij de 
volgende commissie weer rijksgelden. 
Wispelturigheid troef. 
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Tegelijk passen staatssecretaris en parlement 
ervoor om van de adviezen af te wijken: ze 
beschikken niet over de menskracht en 
beleidskaders om alle aanvragen zinvol te 
kunnen beoordelen en zitten vastgenageld aan 
het kruis van Thorbecke om zich niet inhoude
lijk met de kunsten te bemoeien. 

De vijfde macht 
Het systeem gaat nu zijn zeventiende jaar 

in. Vier rondes hebben we achter de rug en al 
bij de derde ronde knaagde het besef dat er 
iets niet deugde. Van der Ploeg heeft het niet 
aangedurfd. De Raad voor Cultuur heeft brede 
en diepgaande discussies opgezet, maar alles 
bleef bij het oude. Medy van der Laan zag de 
noodzaak in van vernieuwing. Zij heeft haar 
voorstellen na de zomer gepresenteerd in de 
contourennota 'Verschil maken'. Van der Laans 
voorstellen pakken een aantal problemen goed 
aan. De grote kunstinstellingen worden uit de 
vierjaarlijkse systematiek 
gehaald en in een eigen 

Raad buiten schot 
Dat pleidooi is niet onopgemerkt geble

ven en we hebben diverse pogingen gezien 
om het aantal adviesraden te verminderen. 
Vanwege de misinterpretatie van Thorbecke 
is de Raad voor Cultuur hierbij grotendeels 
buiten schot gebleven. De Raad is wel in 
omvang verminderd, maar wordt nog steeds 
samengesteld met een ingewikkeld voor
drachtsysteem. Hierdoor is het op cruciale 
momenten het 'kunstenaarsparlement' 
(Marga Klompé in 1968) waar men bij de 
oprichting al bang voor was: niet in staat tot 
een samenhangende visie, altijd vragen om 
meer geld en niet thuis geven bij grote ver
anderingen. Durf er een politiek orgaan van 
te maken! Hetzelfde geldt voor de fondsen 
die weer een groot deel van de gelden beste
den buiten het directe bereik van de politiek 
om. Het argument is dat het hierbij gaat om 
ondersteuning van kleinere initiatieven en 

individuele kunstenaars 
waarmee de Kamer zich 
niet moet willen bemoei. kader ondergebracht als 

ruggengraat van het 
Nederlandse kunstenbeleid. 
Zij worden , beoordeeld op 
,kwaliteit en bedrijfsvoering 
in een normale beleidscy
dus van beleidsplan en ver
antwoording zonder het 
vierjaarlijkse 'alles wordt 
nieuw'-circus. De Tweede 
Kamer krijgt hierin ook de 

'Zodra er echte en. Dat is juist, maar het 
is onjuist dat de aard van 
deze ondersteuning geen 
onderwerp van politiek 
debat ma'g zijn: leiden de 
bijdragen tot een herken
bare verrijking van het 
kunstleven of tot de 
instandhouding van 

ingrepen nodig zijn 

geeft de Raad voor 

Cultuur niet thuis' 

rol die zij verdient, en mag 
meepraten over nut en noodzaak, functie en 
betekenis van de twee categorieën. Hetzelfde 
geldt voor zogenaamde ondersteunende instel
lingen zoals het Theaterinstituut, muziekinsti
tuut i.o. en het instituut voor architectuur, die 
zelf geen kunst produceren. Zij komen ook in 
een eigen beleidsbox. Maar veel is nog niet uit
gewerkt. Het is een contourennota. Vooral de 
rol van de Raad voor Cultuur en die van de 
grote fondsen verdienen een principiëlere stel
lingname. De Raad voor Cultuur behoudt de 
tweeslachtige rol, die zij nooit goed heeft ver
vuld: beleidsadviseur en beoordelaar van 
instellingen. Fondsen krijgen meer geld en 
daarmee een (nog) veel grotere invloed. In de 
vroege jaren van D66 heeft Korthals Altes ooit 
een boekje geschreven waarin hij als één van 
de feilen van het politieke systeem wees op 
wat hij de vijfde macht noemde: een deken van 
zaakwaarnemers en professionals die zich 
naast de ambtenarij (de vierde macht) hebben 
genesteld tussen parlement en beleid, als een 
woud van raden en commissies., 

bekommerde, introverte 
kunstvormen? Dragen zij 

bij aan een frisse instroom en doorstroom 
of een vruchteloze versnippering van kleine ' 
en onopgemerkte werken en werkjes? D66 
heeft altijd gestaan voor directe vormen van 
democratie, waarin burgers en volksverte
genwoordigers mondig genoeg worden 
geacht om zeggenschap uit te oefenen over 
het publieke domein. Van der Laan zet in 

, haar, contourennota een eerste stap: Dat 
moet een handvat zijn om aan te dringen op 
een vervolg waarin niet alsnog grote delen , 
van het kunstbeleid buiten de politieke dis
cussie blijven omdat er geen zeggenschap 
zou zijn over de Raad voor Cultuur en 
quasi-autonome non-gouvernementele orga
nen (quango's). Want als belangrijke factoren 
in het kunstenbeleid horen ze daarbinnen. 
Als dat geen bestuurlijke vernieuwing is. 

Hans Onno van den Berg is directeur van de 
Vereniging van Schouwburg- en 
Concertgebouw Directies (VSCD) te 
Amsterdam 
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Ruimte voor de inhoud 
Spijt om wat nodeloos is verdwenen en zorg om de toekomst van wat overgeble
ven is. Dat was de portée van het beroemde artikel van Victor de Stuers in 1873, 
als reactie op de onverschilligheid van de regering ten opzichte van musea en 
monumenten in ons land. De Stuers wees met een vurig pleidooi de regering en de 
volksvertegenwoordiging op hun verantwoordelijkheid: "beginselen te formuleren 
en maatregelen te nemen." In huidige termen: om een visie te hebben en geld te 
fourneren. Mede door zijn optreden is de regering van toen wakker geschud en is 
langzamer.hand verandering gekomen in de houding van de overheid ten opzichte 
van kunst en cultuur. Ook nu zou de overheid een nieuwe visie op kunst en cul
tuur moeten formuleren. 

DOOR WINNIE SORGDRAGER 

De houding van de regering van destijds werd door Thorbecke treffend verwoord: kunst is 
"geene zaak van Regeering, de Regeering is geen oordelaar van wetenschap en kunst." Wat hij 
bedoelde was niet de mooie liberale uitleg die er tegenwoordig aan gegeven wordt: de overheid 

. stelt geld beschikbaar voor cultuur, maar onthoudt zich 
van een inhoudelijk oordeel. Integendeel, de uitspraak 

'Bij gebrek aan 

debat verschuilt 

men zich achter 

Thorbecke's rug' 

was een reactie op de vraag van een parlementariër in ' 
1862 tijdens de bespreking van de troonrede waarom 
geen woorden waren gewijd aan de wereldtentoonstelling 
in Londen en de Nederlandse bijdrage daaraan. 
Thorbecke vond dat kunst en cultuur private zaken waren 
waar de overheid geen bemoeienis mee had. Dat is toch 
iets anders dan de 'gepaste afstand' die nu in zijn woor
den wordt gelegd. 
Maar het is niet alleen meer die onthouding van een artis-
tiek oordeel waar l'!et nu om gaat. Thorbecke's woorden 

worden te pas en vooral te onpas gebruikt. Te pas als we vinden dat overheid en politiek zich niet 
moeten gaan bemoeien met 'een individuele kunstuiting (hoewel daarover in deze tijd ook nog wel 
wat meer te zeggen is), te onpas als de overheid, de politiek, zich bij gebrek aan cultuurpolitiek 
debat achter Thorbecke's brede rug verschuilt. 

Onvrede 
Deze houding heeft het debat doen verschralen tot een procedurele discussie. Daar zijn we ' 

in Nederland goed in . We kunnen eindeloos praten over de verdeel systematiek voor subsidies, 
over het objectiveren van het kwaliteitsbegrip , over beoordelingscriteria en de vraag of alles 
'juridisch houdbaar is.' Er wordt veel gekat op personen en instanties die belast zijn met het 
nemen van beslissingen over het geld, er wordt geklaagd over tekort aan geld, maar het inhou
delijk debat over kunst en cultuur komt niet van de grond. 
Men verlangt een visie van de staatssecretaris voor cultuur of van de Raad voor Cultuur, maar 
de documenten die worden geproduceerd, worden nimmer als zodanig beschouwd. Van waar 
wordt die visie dan verwacht en wat wordt eronder verstaan? Het viilt op dat het debat over 
elk inhoudelijk aspect uiteindelijk verzandt in de onvrede over de hoeveelheid door de over
heid beschikbaar gestelde financiële middelen. En over de wijze waarop de subsidies worden 
verstrekt. 
We kunnen nu alleen maar hopen dat er na de wijziging van de Cultuurnotasystematiek en de 
andere rol en positie van de Raad voor Cultuur weer ruimte komt voor de inhoud. 

Buitenlandse bezetters 
Na het artikel van De Stuers begon de houding van àe regering ten opzichte van de subsi

diëring van cultuur te veranderen. Er werd geld uitgegeven aan musea, monumenten en, wat 
later, aan symfonische muziek. Eerst aarzelend, later met wat meer overtuiging. Maar echt roy
aal was het niet en het duurde lang voordat ook theater, film en dans werden ondersteund. 
Dat had zowel met geld als met onze. calvinistische volksaard te maken. Het is dan ook een 
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beetje pijnlijk te moeten constateren dat 
belangrijke stimulansen voor overheids
steun aan de kunsten afkomstig waren van 
buitenlandse bezetters. Koning Lodewijk 
Napoleon was aan het begin van de 1ge 
eeuw degene die een nationaal cultuurbeleid 
voorstond en in de Tweede Wereldqorlog 
was het de Duitse bezetter die het budget 
voor cultuur aanzienlijk uitbreidde. 
Weliswaar werd na de oorlog het budget 
voor kunst en cultuur weer teruggeschroefd, 
maar toch was de basis gelegd voor een roy
aler cultuurbeleid. 
Met de groei van de door de overheid 
beschikbaar gestelde middelen nam de sys
tematisering van de subsidieverstrekking 
toe. Zozeer, dat we ons nu echt zorgen moe
ten maken over de hoeveelheid geld die 
wegvloeit naar beleidsmakers, informatie
.verzamelaars, adviseurs , oordelaars en 
beslissers , ten koste van waar het werkelijk 
om gaat: kunst en cultuur. 

reel evenement te gaan. Het Sociaal 
Cultureel Planbureau heeft in een scenario
studie in 2002 al een somber vooruitzicht 
geschilderd : als we niets doen, wordt de cul
tuurparticipatie steeds geringer en zal de 
legitimatie voor het verstrekken van subsi
dies steeds meer ter discussie komen te 
staan. 
Daarentegen zijn er wel veel kunstenaars 
die allen, als zij hun opleiding achter de rug 
hebben, graag als kunstenaar aan de slag 
willen. En velen willen ook graag gesubsidi
eerd worden. Als zij aan de kwaliteitscriteria 
voldoen, blijkt het in het huidige systeem 
moeilijk om dan een gevraagde subsidie te 
weigeren. De spoeling is hierdoor te dun 
geworden. 

Minister van Cultuur 
Terug naar Thorbecke: waarom zou een 

minister van Cultuur (ik vind dat we een 
minister moeten hebben in 
plaats van een staatssecre

Zorgen 
Hoewel er in Nederland 

veel wordt geklaagd in cul
turele kringen, mogen we 
niet vergeten trots te zijn 
op ons cultureel klimaat. 
Regelmatig ontmoet je 
buitenlanders die je mel
den dat nergens ter wereld 
zoveel cultuur per vier
kante kilometer te vinden 
is als in Amsterdam. Maar 
hoe lang -houdt dat nog 

'We moeten ons 
taris) geen inhoudelijke 
keuzes mogen maken? 
Moet hij of zij zich volko
men onthouden van een 
oordeel? 
Overheidsbemoeienis met -
de inhoud van kunst is 
toch iets anders dan de 
mening van een bewinds
persoon voor 'cultuur die 

zorgen maken over 

de hoeveelheid geld 

die ,wegvloeit naar 

adviseurs' is aangesteld om een oor
deel te hebben over cul-

. stand? En: is de rest van 
Nederland er net zo goed aan toe? Voor de 
toekomst zijn er wel degelijk zorgen. De 
belangstelling van veel politici - en daar 
moeten de financiële beslissingen toch van
daan komen - voor cultuur neemt af of ver- , 
vlakt. Ook de cultuur ontkomt niet aan het 
dogma van de marktwerking. Men gaat er 
wel erg gemakkelijk van uit dat private par
tijen de gaten opvullen die langzamerhand 
vallen. 
De publieke belangstelling dreigt terug te 
lopen en er moet verschrikkelijk veel 
gedaan worden om de mensen naar de 
(gesubsidieerde) cultuur te krijgen. 
Demografische ontwikkelingen spelen daar
bij een rol , maar niet alleen. De cultuur 
moet concurreren met een grote hoeveel
heid ander aanbod in de vrije tijdssector en 
mensen in de leeftijd tussen 25 en 50 heb
ben het vaak zo druk met werk en kinderen 
dat er geen tijd overblijft om naar een cultu-

tuur en keuzen te maken . 
Dat heeft niets te maken 

met communistische staats kunst of andere 
dictatoriaal bepaalde kunstuitingen. 
Ik zou me best kunnen voorstellen dat een 
minister bepaalt hoe groot het budget is 
voor musea of voor symfonische muziek en 
opera. Dat niet het hele beschikbare budget 
in het cultuurnotasysteem wordt vastgelegd, 
maar dat een deel apart wordt gehouden 
voor bepaalde keuzen van de minister zelf. 
Bijvoorbeeld voor de veröouwing van een 
bepaald museum. Of voor een prestigieus 
festival, de aankoop van een bijzonder 
object, een extra financiële injectie voor de 
conservering van papier. In die keuzen kan 
hij worden bijgestaan door door hemzelf 
gekozen adviseurs. 

De roep om meer 
Dat zal wel betekenen dat er minder geld 

beschikbaar is voor de reguliere subsidië
ring van culturele instellin~en. Maar is dat 
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erg? Ik vind niet dat de traditionele econo
mische principes van vraag e,n aanbod in de 
cultuursector moeten gelden, maar we zien 
nu wel dat de aanbodzijde wel erg sterk de 
overhand heeft. Deze aanbodzijde, instellin
gen, vinden soms ook iets te veel dat zij 
'recht' hebben op subsidie. 
Elke vier jaar, als het budget voor de .cu 1-
tuurnota bekend wordt gemaakt, klinkt de 
roep om méér. 1 procent van de rijksbegro
ting zou de norm moeten zijri. Het is moei
lijk te bepalen hoeveel de overheid op natio
naal niveau nu uitgeeft. Het gaat namelijk 
niet alleen om de cultuurnota, maar ook om 
uitgaven daarbuiten. Om incidentele uitga
ven, zowel door de staatssecretaris van cul
tuur als uitgaven uit de algemene middelen , 
zoals bijvoorbeeld het forse bedrag voor de 
verbouwing van het Rijksmuseum. 
Bovendien is het ook nog de vraag wat tot 
de rijksbegroting gerekend moet worden. 

Onderwijs 
Maar het signaal is dui-

naars een rol hebben. Zij zijn degenen die 
moeten inspireren. 
Verder zou elk departement verplicht moe
ten worden een bepaald deel van het budget 
aan cultuur uit te geven, aan zelf te kiezen 
onderwerpen, initiatieven of projecten. 
Voorstellen daarvoor moeten in de 
Ministerraad besproken worden , opdat er 
ook enige samenhang tot stand komt (én 
opdat er op regeringsniveau ook een debat 
over cultuur wordt gevoerd tussen alle dis
cussies over koopkrachtplaatjes en terroris
mebestrijding) en ,niet alles naar één in het 
oog springend doel gaat. Op die manier kan 
het mintsterie van Verkeer en Waterstaat bij
voorbeeld de zorg voor het maritieme erf
goed op zich nemen, Financiën fiscale facili 
teiten leveren voor particuliere investerin
gen, justitie zorgen voor projecten op het 
gebied van community art waardoor kinde
ren uit probleemwijken van de straat gehou-

den worden. 

Laat de 21e eeuw de eeuw 
delijk en ook ik vind dat 
het aandeel cultuur in de , , 'Als we niets doen 

worden waarin Nederland 
de cultuur is gaan waarde
ren als esse'ntieel element 
van de samenleving. Niet 
alleen vanwege de sociale 
cohesie, of de economi
sche aspecten van cultuur 
of integratiedoelen, maar 
gewoon, omdat we vinden 
dat er meer moet zijn dan 

rijksuitgaven groter moet 
zijn. Maar niet door meer 
geld in de cultuurnota te 
stoppen. Ik zou graag zien 
dat cultuur , overal op de 
agenda stond. In de eerste 
plaats in het onderwijs. 
Het belang van cultuur 
voor de kwaliteit van de 

wordt de 

cultuurparticipatie 

steeds geringer' 

samenleving wordt stelsel-
matig onderschat en dat 
gaan we pas 
merken als er dingen verdwenen zijn. 
Kinderen van nu, de beleidsmakers van mor
gen, moeten vertrouwd worden gemaakt met 
culturele waarden en dus moet cultuur als 
vanzelfsprekend in hun leven worden geïn
tegreerd . 'Via het onderwijs, waarin kunste-

materie en consumptie en 
omdat we de waarde zien 
van de spiegel die ons zo 

nu en dan door de kunst wordt voorgehou
den en de reflectie waartoe zij aanleiding 
geeft. 

Winnie Sorgdrager is voorzitter van de Raad 
voor Cultuur. Ook was zij namens D66 minis
ter van justitie. 
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Cultuurpolitiek 
debatsvacuüm 

• In 

Een verjaardagsfeestje: tien kinderen van elf jaar uit Amsterdam-Centrum verza
melen zich op het Museumplein. Zicht op het Concertgebouw, Rijksmuseum, Van 
Gogh en Stedelijk. Een kleine inventarisatie leert dat slechts twee kinderen deze 
tempels van kunst en cultuur ook van binnen kennen. Leven kunst en cultuur nog 
wel in deze tijd? Is er nog legitimiteit voor overheidsfinanciering van de kunsten? 

DOOR SASKIA BRUINES 

Het Nederlandse muziekleven, de opera maar ook de beeldende kunst en het theater zijn in 
staat met relatief bescheiden middelen grote prestaties te leveren. Internationaal staat de 
Nederlandse kunst in hoog aanzien. In Amsterdam zijn veel van deze culturele instellingen, 
gezelschappen en makers gevestigd. De promotieblaadjes van de stad roemen de kunst en het 
culturele leven. In schril contrast hiermee staat dat elke vier jaar bij de vaststelling van het 
kunstenplan de kunst- en cultuursector zich tot het uiterste moet legitimeren. Als het op de 
vierjaarlijkse subsidieverdeling aankomt zie je de wethouders en raadsleden zuchten en steu-

nen: "afhankelijkheid van de subsidiekraan, zeurpieten, 
het is nooit genoeg," et cetera. Het onderwerp is 
ongrijpbaar, met als gevolg dat kunst en cultuur wor-

'De elite draagt den behandeld' als 'iets voor erbij,' 'de leuke dingen 
voor de mensen.' De subsidiesystematiek en de dwang-

niet ,meer uit matigheid waarmee het zogenaamde principe van 
Thorbecke "de politiek bemoeit zich niet met de kun-

dat kunst een sten" wordt uitgelegd spelen zeker een rol bij de onge
makkelijke verhouding tussen politiek en kunst. Toch 
vraag ik me af of er niet meer maatschappelijke oor za-

maatschappelijke ken zijn. 
Vorig jaar poneerden de VVD-ers Blok en Rijpstra dat 

pijler is' kunst in wezen moet worden beschouwd als vrijetijds
besteding. In relatie daarmee stelden zij dat het 
publiek, of de afzonderlijke kunstconsument, bepaalt 
wat waarde heeft. Door zijn gedrag (het kopen van een 

kaartje) wordt die waardering geuit. De overheid heeft, met uitzondering van het gemeen- , 
schappelijk cultureel erfgoed en enkele regelingen voor minder draagkrachtigen, geen reden 
de kunsten uit gemeenschapsgeld te financieren: "als je ergens individueel van geniet, moet je 
niet de rekening bij iemand anders neerleggen," aldus Blok. Zo worden met name de podium
kunsten beschouwd als een voorziening voor de individuele burger. Tevens werd gesteld dat 
de kunstensector tegenwoordig geen bijdrage (meer) levert aan het maatschappelijk debat. 

Verheffing van het volk 
Deze stellingname betekent een definitief afscheid van vroegere houdingen en opvattingen 

ten aanzien van de kunst en cultuur. Eerder werd kunst beschouwd als de weergave van het 
beschavingsniveau van een land of stad en was kunst van belang ter verheffing van het volk. 
In diverse landen om ons heen bestaat die houding nog in zekere mate. Kennis nemen, weten, 
bestlIderen van kunst en kunststromingen horen daar tot het canon van opvoeding en ontwik
keling. Dat dit in Nederland niet meer het geval is heeft te maken met de ontwikkeling van de 
Nederlandse maatschappij : de secularisering, het gelijkheidsideaal en de daarmee gepaard 
gaande afkeer van elitarisme. 
De vroegere elite, in de zin van voorlopers en nadenkers vonden het vanzelfsprekend de toon 
te zetten, waarde aan te geven, ten nutte van een ieder. Nu is er sprake van een crisis van de 
elite zelf, De democratisering en secularisering is gepaard gegaan met een omgekeerd snobis
me: het is niet gepast een maatschappelijke voortrekkersrol te wiJlen vervullen of je te 
bemoeien met anderen of het volk. "Als zelfs de elite niet meer uitdraagt dat kunst een van-



pagina 16 ," Idee" november 2005 " Thema: Aan het stuur van cultuur 

zelfsprekende pijler van d~ ,beschaving is, 
hoe kan dan worden gelegitimeerd dat over
heid kunst subsidieert?", schreef Xandra 
Schutte. 

Vloeken in de kerk 
Met de constatering dat kunst niet meer 

wordt 'geduid'; niet door een culturele en 
maatschappelîjke elîte, en niet door de polî
tiek, wordt gezocht naar nieuwe publieke 
legitimaties zoals de economische waarde 
van de kunst- en cultuursector, de bijdrage 
aan maatschappelijke samenhang en inte
grat.ie en multiculturele samenleving. 
Uitingen van onzekerheid over het maat
schappelijk nut van kunst en cultuur. Noties 
als het belang van toegankelijkheid en parti
cipatie zijn van m'jdd~1 (tot kennis en 
inzicht) een doel op zichzelf geworden. De 
opvatting dat het zinnig is en zelf leuk kan 
zijn om ergens moeite voor te doen, tijd 
voor te nemen, iets willen 
begrijpen, iets echt 'willen 
zien, lijkt in deze tijd 

tor zelf moet meer contact zoeken met de 
samenleving, of verleiden vanuit een gelijk
waardige positie . Of beter aan de politiek 
uitleggen waar het om gaat:' ideeën als 
'adopteer een raadslid', komen hieruit voort. 
Ook individuele kunstenaars zouden meer 
kunnen opkomen voor hun zaak en aange
ven dat kunst het ,'laboratorium van de 
samenleving' is. 
De politiek zou zich meer verantwoordelijk 
moeten voelen en deze geluiden oppakken. 
Landelijke of gemeentelijke leiders of voor
gangers moeten de discussie entameren. Het 
cultuurpolitieke debat moet wel degelijk ook 
in de politieke arena gevoerd worden. Dat 
hoeft niet te gaan over wel of geen subsidie 
aan instelling A of B. Dat is een uitwerkings
kwestie. Het zou echter wel zo moeten zijn 
dat de subsidiesystematiek zo wordt inge
richt dat de kunstensector niet de kunst 
hoeft te verdedigen met argumenten, die 

door de overheid worden 
opgelegd. 

Medy's nota vloeken in de kerk. 
Daarom mengen we hip 
hop met Mozart, is een 
keuze voor verstilling in 
een museale omgeving 
bijna taboe, is er altijd en 
overal geluid, zappen we 
ons een slag in de rondte 
en blijven dat doen omdat 
de verwachte 'bevrediging 

'Er is te weinig In de nota 'Verschil 
maken' doet Medy va,n der 
Laan voorstellen voor een 
herijking van de cultuurno
tasystematiek. Bieden deze 
voorstellen soelaas voor de 
hierboven genoemde pro
blematiek? 

ruimte voor 

bezieling en 

betrokkenheid' 

niet komt. Voor een doem-
' denker waarachtig een 
existentiële crisis van de 
Nederlandse samenleving. 
Enige kent,ering is echter reeds gaande. 
Xandra Schutte geeft terecht aan dat er meer 
mensen opstaan die hun verantwoordelijk
heid nemen om duidelijk te maken dat 
kunst en culturele bagage er toe doen. Het 
blijkt eveneens uit het pleidOOi om de histo
rische en culturele canon weer in ere te her
stellen. Het blijkt ook uit de hernieuwde 
aandacht voor kunst- en cultuureducatie op 
school, hoewel daarbij nog te vaak kunst en 
cultuur als middel wordt beschouwd in 
plaats van als intrinsiek belangrijk voor 
maatschappij en persoonlijke ontwikkeling. 

Beleid 
Wat betekenen deze noties voor de toe

komst en de invulling van het kunst en cul
tuurbeleid? 
Sommigen pleiten voor een actievere hou
ding van de sector kunst en cultuur: de sec-

De nota constateert dat de 
bestaande systematiek, 
bedoeld om de artistieke 
dynamiek in het culturele 

leven te faciliteren, zijn beste tijd heeft 
gehad. Terecht. Het politieke debat is ver
smald tot een instellingen- en subsidiedebat, 
terwijl het cultuurpolitieke debat nauwelijks 
van de grond komt. Het inhoudelijke gesprek 
met de sector wordt gevoerd via juridische 
procedures en er is te weinig ruimte voor 
bezieling en betrokkenheid. In de relatie met 
andere bestuurslagen overheerst de procedu
re en niet de inhoud. In de nota wordt voor
gesteld om het cultuurinhoudelijk deba't en 
de subsidieverdeling uit elkaar te halen. 
Over de hele linie ademt de nota erkenning 
van de noodzaak meer ruimte te maken voor 
het cultuurpolitieke debat op en tussen alle 
niveaus. Dat is winst, het geeft het publieke 
belang van de culturele sector aan en kan lei
den tot de benadering van kunst en cultuur 
als een belangrijk, essentieel beleidsveld dat 
voor elke inwoner van ons land belangrijk is. 
Toch bevat de nota een aantal valkuilen. Er 
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wordt - begrijpelijkerwijs - erg geschreven 
vanuit de-positie van het Rijk. Het belang 
van een permanente dialoog tussen de sec
tor, bestuur en politiek over kunst en maat
schappij, over inhoud en opgaven wordt 
onderbelicht. Een iets ruimere en inhoudelij 
ker beschouwing over het debatsvacuüm 
was op zijn plaats geweest, omdat dat de 
noodzaak tot deze herziening had kunnen 
aantonen. 
Positief is wel dat in de samenwerking tussen 
rijk, provincies en gemeenten de agenda 
meer door professionals 

heroverweging. Het is ten zeerste de vraag 
of de VNG en het IPO in staat zijn tot een 
visie die de kennis, opvattingen, belangen 
van hun leden weergeeft. Bovendien kan dit 
leiden tot een hausse aan overleg en een 
nieuwe lobby-behoefte bij sèctorinstituten, 
brancheverenigingen, afzonderlijke gemeen
ten en provincies jegens VNG en IPO. 
Alles overziende biedt de nota perspectief 
op totstandkoming van het brede cuÏtuurpo
litieke debat dat zo noodzakelijk is . Als dat 
op een goede manier gevoerd wordt (met 

elkaar in plaats van over 
en medebestuurders be
paald gaat worden. Dat 
vergt van alle partijen een 
gedegen inzet en een blik 
die verder reikt dan het 
specifieke gemeentelijke 
belang. Ook in gemeenten 

'Zijn VNG en IPO elkaar) en als de culturele 
elite zijn nekt durft uit te 
steken, kan dat er toe lei
den dat de vraag of er legi-wel in staat tot 

een visie die de 
-kan de inbrengvan de cul
turele sector best wat ste-
viger. 

opvattingen van 

hun leden 

. timatie is voor publieke 
financiering van de kun
sten volmondig met 'ja' 
wordt beantwoord. Kunst 
is de maatschappij. Laat 
de discussie plaatsvinden 
en laat Thorbecke rusten 

Nieuwe lobby-behoefte 
Meer in het algemeen 

verdient het aanbeveling 
weergeeft?' 

in zijn graf. 

aandacht te besteden aan het analyseren 
van de culturele stand van zaken in eigen 
land en in Europees en mondiaal perspec
tief. Naast de cultuurpolitieke en bovensec
torale beleidsadVisering door de Raad voor 
Cultuur moet veel meer gebruik worden 
gemaakt van deskundigheid in 'het veld' : de 
ondersteunende instellingen en branchever
enigingen, lokale en regionale analyses . De 
rol die in de nota voor het Inter Provinciaal 
Overleg (IPO) en de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten (VNG) is voorzien, 
als primaire en belangrijkste overlegpart
ners op regionaal en lokaal niveau, verdient 

Saskia Bruines was wethou
der van Cultuur in Amsterdam namens D66 

Bronnen: 

Verslag debatserie "Waarom zou de overheid nog 

voor kunst betalen?", georganiseerd door LUX op 

initiatief van provincie Gelderland (/4-12-04, lB

O I -OS, 01 -02-05, 15-02-05) waarin debatbüdra

gen en opiniestukken van Stef Blok, jan Rüpstra, 

Chris Keulemans, Hans Mommaas, Antonie de 

Ridder, Hans van Beers, Xandra Schutte. 

'Op weg napr nieuwe solidariteit', Boris Dittrich, 

mei 2005 

Verschil maken', herüking cultuurnotasystema

tiek, OCw, september 2005 
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Kunst ·en cultuur zijn 
meer dan franje 
Binnenkort presenteert de PvdA een boekje met daarin haar nieuwe visie op kunst 
en cultuur en de rol van de politiek hierin. Fractieleden van de PvdA hebben ter 
voorbereiding stage gelopen bij kunstenaars en kunstinstellingen, fractievoorzit
ter Wouter Bos en ondergetekende hebben diverse werkbezoeken en gesprekken 
gevoerd met mensen uit de kunstsector, waarin we steeds vroegen of, waar en 
hoe de politiek zich met de kunsten moet bemoeien. Vaak was het antwoord: wees 
niet bang, bemoei je met cultuur en kunst, maar dan wel graag met visie en ambi
tie, en niet alleen om de vierjaarlijkse zak met geld te verdelen. 

Door John Leerdam 
Ons uitgang:;punt is, dat kunst en cultuur floreren in vrijheid. Juist wanneer de kunsten 

zich autonoom kunnen ontwikkelen, werpen zij. ook vruchten af voor andere sectoren zoals 
sociale, politieke of de economische omgeving. Dit sluit echter geenszins uit dat we moeten 
aangeven wat het belang van kunst in de maatschappij is. De polltiek bepaalt mede in wat 

'Kunst brengt 

mensen samen' 

voor een maatschappij we willen leven en wat de rol 
hierin is voor kunst. Het principe van Thorbecke, dat 
de politiek. zich niet met de kunsten hoort te bemoeien, 
heeft geleid tot onverschilligheid en een angst een dui
delijke visie te hebben. Deze angst heeft de kunstwe-
reld te veel in zichzelf doen opsluiten. Wij willen geen 
terugkeer naar het paternalistische ideaal van volksver
heffing, maar een stap richting een politiek die niet lan
ger, uit angst, onverschillig staat tegenover kunst en 
cultuur. 

Researchafdeling van de samenleving 
Een veelgehoord punt van kritiek op het huidige 

kunstklimaat is dat de cultuurwereld te veel een reser
vaat is geworden, waar productie belangrijker is dan 
afname en waar de middelmaat heerst. De politiek moet 

ambitie hebben en moet beslissingen durven nemen op hoofdlijnen, aan de hand van een visie. 
De PvdA ziet kunst en cultuur als meer dan franje. Kunst en cultuur brengt mensen samen. 
Het vervult een brugfunctie ('bridging'). In onze multiculturele samenleving is het belangrijk 
dat mensen daadwerkelijk sam.en komen en elkaar leren kennen. Kunst biedt hiervoor een 
platform. Kunst kan de bron zijn voor trots , een gevoel ergens bij te horen , een be.sef van 
identiteit ('bonding'). Kunst zet je aan het denken, confronteert je met het onbekende, doet 
vanzelfsprekendheden wankelen, brengt meerdere dimensies aan in verhalen , houdt je een 
spiegel voor, werkt relativerend en zaait verwarring. Kunsten fungeren zo' als het ware als een 
researchafdeling van de samenleving. Daarnaast heeft kunst een op zich zelf staande, intrin
sieke waarde: Kunst biedt schoonheid, ontspanning en plezier. Kunst leert je dingen mooi te 
vinden. Het verbetert simpelweg de kwaliteit van het leven. Uit al deze functies van kunst 
blijkt het belang van kunst en cultuur voor de maatschappij. Kunsten kunnen al doende 
instrumenteel zijn zonder dat ze er op aangesproken worden. Juist in deze tijden waarin de 
maatschappij snel verandert, en de wereld weinig zekerheden lijkt te bieden, hebben de men
sen behoefte aan een uitlaatklep, aan houvast, aan reflectie. 

Ruimte voor nieuwkomers 
Door aan te geven wat het belang is van kunst en cultuur en door ambitie en durf te heb

ben, kan het kunst- en cultuurdebat over hoofdlijnen gaan en hoeven we ons niet elke vier 
jaar op te maken voor de beschamende rituele subsidiedans. De precieze subsidieverdeling 
komt verder van de politiek te staan. 



Idee. november 2005 • Thema: Aan het stuur van cultuur. pagina 19 

Wegens het grote belang dat wij toedichten 
aan de kunsten is het misschien een goed 
idee om te praten over investeringen in 
plaats van subsidies, de politiek investeert 
immers in een zeer waardevolle sector bin
nen de samenleving. 

Ruimte voor nieuwkomers 
Het is in onze ogen essentieel voor de rol 

van kunst in de maatschappij en de toe
komst van de kunst, dat er meer ruimte en 
mogelijkheden zijn voor nieuwkomers. Zo 
voelen jongeren en allochtonen zich vaak 
niet aangetrokken tot het cultuuraanbod. 
Dat is niet betreurenswaardig, het is ramp
zalig. In steden waarin over een paar jaar de 
bevolking van wie de afkomst buiten 
Nederland ligt, de meerderheid vormt, kun je 
niet langer heen om de gevolgen die deze 
ontwikkeling heeft op cultureel gebied. In de 
rol die wij voor kunst zien weggelegd is het 
essentieel dat zoveel 
mogelijk mensen uit alle 

komen, maar die wel hun eigen schoonheid 
en waarde hebben, zodoende beschermen. 

Cultuurnota 
Zoals ook Staatssecretaris Medy van der 

Laan aangeeft in haar 'Herijking cultuurnota
systematiek', heeft de top-down structuur 
van het huidige systeem er voor gezorgd 
dat ktmstenaars schrijven naar de mond van 
de staatssecretaris en de vierjaarlijkse nota. 
De PvdA streeft ernaar dat kunstenmakers 
zich weer toe kunnen leggen op datg·ene 
waar zij het beste in zijn:. het maken van 
goede kunst. Beoordeeld door gerenom
meerde vakgenoten die kunnen inschatten 
of een kunstwerk voldoet aan de eisen van 
vakmanschap en de rol van kunst in de 
maatschappij, zoals die in de visie van de 
politiek tot uiting moet komen. 
Medy van der Laan blijkt onze zorgen over 
het functioneren van de cultuurnotasyste-

matiek te delen. Ze consta-
teert veel dezelfde tekort

lagen en groepen van de 
samenleving participeren. 
Dus geen geforceerde 
plannetjes of beleidsnoti
ties, maar het steunen van 
waardevolle initiatieven, 
gebaseerd op visie. Ver
nieuwende en daardoor 
risicovolle Initiatieven 
moeten mogelijk gemaakt 
worden door de overheid, 
zonder daarbij de autono
mie van de kunst aan te 

'Visie op rol van 

kunst in de 

komingen, zoals dat de 
huidige subsidieprocedure 
is 'dichtgetimmerd' en het 
politieke debat te zeer is 
versmald. Vervolgens komt 
ze met enkele goede voor
stellen, zoals de cultuur
nota meer los te maken uit 
de procedure en meer dif
ferentiatie in rijkssubsi 
dies. Dit juichen wij toe en 
wij hopen dat er veel zal 

maatschappij 

ontbreekt in 

contourennota' 

tasten. 
De PvdA ziet kunst als een middel om cohe
sie te bewerkstelligen. En niet distinctie. Wij 
willen een einde aan het onderscheid tussen 
'hoge' en 'lage' kunst. Dit elitaire onder
scheid is achterhaald, onhoudbaar en 
onwenselijk. De PvdA wil wel de diversiteit 
in de kunsten behouden, en zal de meer 
kwetsbare kunst, waar minder mensen op af 

verbeteren. Wat wij echter 
betreuren is dat haar 

beleid niet voortkomt uit een duidelijke 
visie op de positieve rol van de kunsten in 
de maatschappij, maar vanuit bureaucrati
sche, procesmatige overwegingen. 

john Leerdam zit namens de PvdA in de 
Tweede Kamer. 
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Stop · dit, Medy! 
Dat er in Hilversum het nodige moest veranderen, is duidelijk. Het is niets 
nieuws. Begin jaren negentig was ikzelf, als Minister van Cultuur, met die 
opdracht belast. De publieke omroep was te duur, kweet zich in onvoldoende mate 
van haar feitelijke taken, beconcurreerde zichzelf in plaats van de commerciële 
omroep en verloor kijkers en luisteraars. 

·DOOR HEDY D'ANCONA 

Ik dreigde en paaide, legde mijn uitgangspunten bij de betrokkenen zelf -de orn~oepbazen
Deer en daagde ze uit met een eigen plan te komen. Vaak trokken ze zich terug op de hei, om 
vervolgens met lege handen weer te keren. Ik betitelde hun futloze acties op de televisie met 
"nikserigheid" om mijn ongeduld en kwaadheid te ventileren. Mijn weerzin betrof echter alleen 
de Hilversumse heren, niet een krachtig en prachtig publiek bestel, want dat vind ik een van 
de belangrijkste kenmerken van een democràtisch en beschaafd land. Ik vind dat nog steeds. 

Innige samenwerking . 
In de Nota die ik vervolgens publiceerde, werden niet alleen de uitgangspunten, de 

bestaansredenen voor de publieke omroep vastgelegd, maar ook de wegen waarlangs we die 
zouden moeten realiseren. In die tijd al sloeg de afzon
derlijke identiteit van omroepverenigingen nergens 

. 'Mijn weerzIn 

betrof alleen de 

Hilversumse heren, 

niet het publieke 

bestel' 

meer op. Uitgezonderd de E.O. , uitte de pluriformiteit 
zich eerder op een manier die we als leefstijl aanduiden 
dan dat de roomse , rode of liberale visie zich liet afle
zen uit de programma's. We vonden wel dat de organi
satievorm via verenigingen bepaalde voordelen met 
zich meebracht, zeker als je keek naar de ons omrin
gende landen. Vandaar dat we kwamen tot .een model 
waarbij de qua leefstijl aan elkaar verwante organisa
ties per net zouden moeten samenwerken. Een innige 
samenwerking die op den duur zou kunnen leiden tot 
versmelting. Drie van elkaar onderscheiden netten, die 
tezamen sterk genoeg· zouden zijn om te voldoen aan 
de wettelijk opgelegde taken en een buffer zouden kun
nen vormen tegen het geweld van de commerciëlen. 

Dat proces werd in gang gezet en begon zich langzamerhand af te tekenen. De programma's 
namen de kleur aan van hun thuisnet en met name op het derde net leek er schot te komen in 
samenwerking. Die wierp vruchten af als het ging om artisticiteit, kwalitatief hoogwaardige 
journalistiek en vernieuwend amusement. Op de zogenaamde familiezender, net twee, onder
scheidde de AVRO zich met veel en heel bijzondere registraties van concerten en opera's. 
Kortom; afgezien van haperingen, begon de samenwerking letterlijk gestalte te krijgen door 
gezamenlijke gebouwen en -faciliteiten. 

Slakkentempo 
Die haperingen waren overigens niet mis! Om te beginnen had de operatie de vaart van een 

slak. In de maatschappij vonden stormachtige veranderingen plaats, op het gebied van inter
net en in de bevolkingssamenstelling. Daarnaast ontstond er ook een verloedering en versnip- . 
pering van het commerciële veld. De politieke aandacht verslapte, hetgeen zich vertaa~de in 
financiële onverschilligheid. 
Intussen sukkelde men in het Hilversumse bedaagd verder. Dat had ook te maken met de 
onvolkomenheid van de bestuurlijke structuur. Stommer had je het niet kunnen bedènken. 
Door de vertegenwoordiging van afzonderlijke omroepen in de Raad Van Toezicht werd het 
energieke en yeranderingsgezinde voorzitters van die Raad onmogelijk gemaakt om ambitieu
ze plannen te realiseren omdat er altijd wel iemand bijzat om dat te frustreren .. 
Het ontbrak dus aan tempo en aan besturingsmogelijkhèid, twee zaken die de Staatssecretaris 
had kunnen aanpakken. Daarmee had ze tegelijk rechf kunnen doen aan haar l:litgangspunten: 
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Hakim van Sesamstraat voert actie voor behoud van de NPS 

meer cultuur, educatie en iriformatie en 
meer inhoudelijke afstand tot de commerci
ële brei. Prachtig! Ze had ' het kunnen voor
zien van quotering, van meer middelen voor 
het Stimuleringsfonds, meer documentaires, 
meer registratie van gesubsidieerde cultuur
·uitingen. Allemaal in orde. 
De uitkomst van een politiek compromis, 
laat echter het omgekeerde van dat alles 
zien. De omroepverenigingen kunnen hun 
pogingen om zich per net samen te smeden, 
meteen opgeven aangezien ze zoals weleer 
elkaars concurrenten worden. Ze moeten 
zich beroepen op iets waarvan de meeste 
niet meer weten wat het beduidt: 'eigen 
identiteit.' Ze worden gekortwiekt in hun 
middelen , waardoor ze - uit pure . 
overlevingsdrang - het echt niet zullen zoe
ken in het soort programma's dat minder 
kijkers, dus minder reclame-inkomsten 
genereert. De beoogde maximalisering van 
betekenisvolle programma's zal niet alleen 
daardoor worden gereduceerd ; de doodsklap 
in dit opzicht is de. opheffing van de NPS, de 
vernieling van het derde net. 

Dat de Staatssecretaris, hangende de wijzi 
ging van de media-wet, toch concessies ver
leende aan twee nieuwe omroepen waarbij 
vooral de toevoeging van MAX een beledi-

ging is voor iedere SO-plusser die nog over 
verstandelijke vermogens beschikt, is 
destructief. Even destructief als de voorge
stelde plannen. 
Misschien zal het aHemaal zo'n vaart niet 
lopen, maar ik verneem dat alles wat ook 
maar enigszins in gang was gezet op het 
gebied. van samenwerking, zelfs bouwplan
nen, zijn stopgezet. 
Hopelijk komt Hilversum eindelijk bij zin
nen en wordt de tijd tot aan het uitgestelde 
Kamerdebat gebruikt om met een eigen plan 
te komen, dat voldoet aan de uitgangspun
ten van de Staatssecretaris. Een p.ubliek 
bestel is te waardevol om er kortzichtige 
politici mee aan de haal te laten gaan. Een 
bestuurder als Van der Laan moet en kan dat 
voorkomen. 

Hedy d'Ancona was namens de PvdA van 
1989 tot 1994 minister van Volksgezondheid 
Welzijn en Cultuur. 
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'Modernisering 
publieke omroep weer 
mislukt' 
Zelden waren de vooruitzichten op een modernisering van de publieke omroepbe
leid. zo veelbelovend. maar opnieuw dreigt de omroepkwestie uit te lopen op een 
vergelijk waarmee niemand echt gelukkig is. Hoe kon het zover komen? 

DOOR JO BARDOEL 

Eerst het goede nieuws. Nooit eerder kon een kabinet bij de besluitvorming over de publieke 
omroep beschikken over zoveel gegevens, goede raad en, zoals we zullen aangeven, ook over
eenstemming op hoofdpunten. De eerste voorzet kwam april vorig jaar van de visitatiecommis
sie onder leiding van D66-promiment Alexander Rinnooy Kan . Deze visitatie was een novum in 
het omroepbeleid. De commissie heeft anderhalf jaar nodig gehad om twintig publieke omroe
pen te beoordelen en een advies voor de toekomst te formuleren. "Het geheel is minder dan de ' 

'Nederland heeft 

feitelijk niet een, 

maar twintig 

publieke omroepen' 

som der delen," werd de bekendste quote van de com
missie. Afzonderlijk presteren de omroepen, afgemeten 
aan hun eigen doelstellingen, heel behoorlijk, oordeelde 
zij in haar vuistdikke verslag, maar met elkaar slagen ze 
er maar niet in om aantrekkelijke en herkenbare televi
sienetten en radiostations in te richten. Vooral de 
bestuurlijke organisatie moest het ontgelden. Nederland 
heeft feitelijk niet een, maar twintig publieke omroepen. 
De organisaties zijn vooral onderling in de slag, en heb
ben onvoldoende oog voor de veranderende samenleving 
om hen heen. De leden van de organisaties lopen bij 
honderdduizenden weg (of adequater: ze sterven uit), de 
drie TV-netten trekken vooral vijftigplussers en bijgevolg 
dreigen negen van de 16 miljoen Nederlanders af te 
haken bij de publieke omroep, zo rekende de commissie 
voor. 'Rinnooy Kan' beval daarom aan om het centrale 

gezag in de publieke omroep te versterken, de positie van de omroeporganisaties terug te bren
gen tot het maken van 'identiteitsprogramma's' en het bestel te openen voor programma-aanbie
ders van buiten. De commissie adviseerde om zo snel mogelijk de bestuurlijke structuur aan te 
pakken. en pas in tweede instantie, als dat niet zou blijken te werken , over te gaan tot verder
gaande stelselwijziging. 

Multitasking 
Begin dit jaa,r kwam bovendien de Wetenschappelijke Raad voor Regeringsbeleid 'met haar 

lang verwachte advies over de toekomst van het medial;>eleid. In haar rapport 'Focus op functies' 
stelt de WRR voor om het overheidsbeleid niet langer te richten op afzonderlijke media (pers , 
omroep, internet) maar om door het hele media-aanbod heen publiek belangrijk geachte inhou
den of 'functies' te steunen. Immers, de moderne burger gebruikt al lang verschillende media 
naast elkaar, en de jongste generatie gebruikt allerlei media bij voorkeur gelijktijdig ('multitas-

. king') . Aan het einde kwam de WRR ook met aanbevelingen voor het omroepbeleid, niet omdat 
dat bij het eerdere advies paste (dat pleit juist voor een meer mediaonafhankelijke benadering), 
maar meer omdat de politiek daarom nadrukkelijk gevraagd had. Vanuit haar 'focus op functies' 
kent de WRR prioriteit toe aan de voorziening van nieuws, opinie en cultuur, en veel minder aan 
amusement. De nieuwsvoorziening zou bij de NOS moeten blijven liggen, de omroepen zouden 
zich moeten toele'ggen op opinievorming, en voor cultuur zouden ook producenten van buiten 
ingehuurd kunnen worden (door aanbesteding). Het advies van de Raad voor Cultuur sloot, ten
slotte, sterk aan bij het WRR-advies, en ging in sommige opzichten nog een stap verder. 
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Centrale regie 
Naast onderlinge verschillen - Rinnooy 

Kan kiest voor een volledig programma voor 
de publieke omroep, ten.yijl de WRR prioriteit 
toekent aan bepaalde programmacategorieën 
- vallen vooral de overeenkomste'n tussen de 
advieien op. AlIe 'drie opteren voor meer 
centrale regie in Hilversum, waardoor er een 
samenhangend aanbod van ç1e publieke 
omroep op verschillende platforms (TV, 
radio, internet) ontstaat en doelmatigheid en 
schaalvoordeel worden bevorderd. Daarbij 
kiest geen van de adviezen, in de tweede 
plaats, voor een nationale omroep, maar voor 
het voortborduren op de Nederlandse traditie 
van omroeporganisaties. Deze omroeporgani
saties krijgen in alle voorstellen wel een meer 
beperkte en toegespitste taak en moeten zich 
sterker bewijzen. In hoeverre deze keuze 
door principe (omroeporganisaties zorgen 
voor diversiteit) of door pragmatiek (zij heb
ben nog steeds aanzienlij-
ke - politieke - steun) 
gedreven wordt, valt moei-

omroep tot nieuw kroonjuweel te verheffen, 
een oplossing forceerde. Tegelijkertijd werd 
de publieke omroep onder druk van het 
Paasakkoord en latere uitwerkingen meer 
nog dan anders voorwerp van coalitiepoli 
tiek, met alle gevolgen van dien. Er is al veel 
gelekt en geschreven over wie welke rol 
gespeeld heeft, en hoe op kardinale momen
ten de heren fractieleiders het spe'l bepaal
den en de dames die voor het dossier ver
antwoordelijk waren voor voldongen feiten 
zouden hebben geplaatst. Hoe het ook zij, 
duidelijk is wel dat het huidige compromis 
de belangrijkste doelstellingen van een 
modernisering van de publieke omroep nau
welijks dichterbij brengt. De centrale regie 
in Hilversum wordt inderdaad versterkt, 
door meer financiële en bestuurlijke 
bevoegdheden voor de Raad v'an Bestuur 
van de publieke omroep, maar deze 
bevoegdheden worden weer ondergraven 

door het fixeren van de 
meeste programmabudget
ten en door het niet com-

lijk vast te stellen, maar 
vanuit mijn ervaring in de 
visitatiecommissie Rin
nooy Kan vermoed ik dat 
beide overwegingen een 
rol hebben gespeeld. In de 
derde plaats wordt in alle 
voorstellen nieuwe open
heid in de publieke omroep 
gecreëerd door vormen 

'De "inzet was goed, 

maar in de 

penseren van teruglopen
de reclame-inkomsten. 
Meer, in het algemeen is 
het geen goed idee om de 
functionele bena'dering 
van de WRR te gebruiken 
voor het ophokken van 
zendgemachtigden in afge
bakende programmacate-

uitwerking ging 

het mis' 
van uitbesteding of 'tende-
ring' van programma's, 
waarmee zowel de repre-
sentativiteit als de innovatie in de publieke 
omroep verbeterd worden. 

Nieuw kroo,njuweel 
, Met al deze goede raad en consensus op 
hoofdpunten had de regering nauwelijks 
beter bediend kunnen worden, mogen we 
achteraf vaststellen. En wie naar de plannen 
kijkt, vindt nog veel van de adviezen terug. 
Maar zoals zo vaak was de inzet goed, maar 
is er in de uitwerking het een en ander mis
gegaan. Persoonlijk had ik overigens niet 
verwacht dat dit kabinet eruit zou komen. 
De omroep historie leert dat het doorgaans 
coalities van CDA en PvdA (vroeger 'rooms
rood') zijn die tot een vergelijk in omroep
zaken komen; kabinetten met CDA en VVD, 
al dan niet met D66, koesteren hiervoor te 
zeer verschillende ideologische visies. Dit 
keer was het echter uitgerekend D66 dat, 
door de hervorming van de publieke 

gorieën en vastgelegde 
budgetten. De omroepor
ganisaties krijgen inder
daad een beperktere taak, 

maar ontvangen zoveel genoegdoening 
(garanties in geld en zendtijd, voor anderen 
produceren, maatschappelijk ondernemen) 
en nieuwe taken (meer profilering) dat hun 
bijdrage aan de programmering van de 
publieke omroep wel eens bijzaak zou kun
nen worden. En de nieuwe openheid via pro
gramma-aanbieders van buiten wordt 
beperkt tot culturele programma's, terwijl 
die evenzeer nodig is bij de maatschappelij 
ke meningsvorming die het monopo,lie 
dreigt te worden van omroepen die volgens 
onderzoek niet langer representatief zijn 
voor de huidige Nederlandse samenleving. 

Spagaat 
Het grootste 'euvel van de oude omroep

wetgeving - de spagaat van omroepen die 
enerzijds moeten samenwerken en zich 
anderzijds zelfstandig moeten profileren -
wordt evenmin opgelost, maar eerder verer-
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g~rd. De dreigende opheffing van de NPS 
(overigens door niemand voorgesteld, maar 
naar verluidt een trouvaille van de fractie 
voorzitters), het aangekondigde opbreken 
van samenwerkingsprojecten als NOVA en 
Netwerk geven aan dat in plaats van meer 
eenheid een 'verdere balkanisering van de 
publieke omroep dreigt. De echte winnaar is 
de VVD die via een strategie van 
Verelendung minder publieke en meer com
merciële omroep wil bereiken. Het is treurig 
dat we in dit land waar nog steeds een aan
zienlijke meerderheid voor publieke omroep 
is - en de recente discus-
sies over de kwaliteit van 

. cultuurpolitieke uitgangspunten. In aanslui
ting op de voorstellen van 'Rinnooy Kan' 
heeft de 'staatssecretaris onlangs al een 
wetswijziging voor een versterking van de 
bestuurlijke structuur. (beter bekend als: de 
omroepvoorzitters uit de Raad van Toezicht) 
door het parlement gehaald. Het ware beter 
geweest om, zoals 'Rinnooy Kan' ook gesug
gereerd had, om eerst de effecten daarvan . 
af te wachten alvorens een verdere stelsel
wijziging voor de langere termijn door te 
voeren. 

Haastwerk 
De huidige voorstellen 

de media in tijden van 
Talpa en tabloidbladen 
zullen dat niet minder 
maken - niet in staat zijn 
om onze publieke omroep 
behoorlijk te regelen. Elke 
visie sterft in een verge
lijk, en instituties over
vleugelen de idee. De ' sug
gesties van de WRR voor 
een functionele benade
ring en voor een mediaon
afhankelijke aanpak waren 

'In plaats van 

meer eenheid dreigt 

laten zien waartoe een 
combinatie van coalitiepo
litiek en haastwerk kan lei
den. Ze zijn bovendien uit
gebreider en inge~ikkel 

der dan alle vorige regelin
gen, en de overheid laat 
zich daarme'e van haar 
meest ouderwetse, bedille
rige kant zien. Dat oogt 
wat vreemd voor een par- , 
tij en een bewindspersoon 

een bl!llkanisering 

van de publieke 

omroep' 

bedoeld voor de beleidsontwikkeling op lan
gere termijn en niet om ingezet te worden als 
instant-oplossingen voor de publieke 
omroep. Bovendien verhindert een afzon
derlijke regeling voor de publieke omroep 
ook dat er, zoals nu de WRR en eerder aller
lei adviesorganen en academici waaronder 
ikzelf bepleit hebben, een begin gemaakt 
wordt met een overkoepelend .mediabeleid 
dat ook ·de problemen in de pers en op 
internet aanpakt en dat uitgaat van bredere, 

die geporteerd zijn voor 
·een moderne overheid met minder regelzucht 
vooraf en meer afrekenen op prestatie achter
af. De echte modernisering van het mediabe
leid laat nog wel even op zich wachten. 

Prof. dr. jo Bardoei is bijzonder hoogferaar 
Mediabeleid, verbonden aan de Universiteit 
van Amsterdam en de Radboud Universiteit · 
Nijmegen. Hij was lid van de 
Visitatiecommissie Landelijke Publieke 
Omroep ('Commissie -Rinnooy Kan'). 
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Foto: Herman Wouters 

. Sandra den Hamer 
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Maak van stiefkindje 
een lovebaby 
Publiekstrekkers als Costa en Pietje Bel hebben de afgelopen jaren veel steun 
gehad van de overheid en de grote filmfondsen. De artistieke film is echter het 
stiefkindje van het Nederlandse filmbeleid gebleven, vindt Sandra den Hamer, 
directeur van het Internationaal Filmfestival van Rotterdam. Onterecht, want zij 
maakt deel uit van de culturele voorhoede. 

DOOR MARIANNE WILSCHUT 

'Het Schnitzelparadijs' draaide nog geen twee weken of er waren al meer dan 100.000 men
sen naar komen kijken. Deze verfilming van het boek van Khalid Boudou is niet de enige 
Nederlandse productie die op belangstelling van het publiek kan rekenen. De laatste jaren 
draaien er steeds meer Nederlandse films in de bioscopen. Dit is mede te danken aan de CV
regeling. Deze maatregel die het fiscaal aantrekkelijk maakt om te investeren in films - die 
mede dankzij D66 kamerlid Bert Bakker van de ondergang is gered en nu waarschijnlijk in een 
nieuwe vorm blijft bestaan - heeft de productie van cinema van eigen bodem een geweldige 

'Sinds de jaren '80 

heeft er geen 

Nederlandse film 

in het hoofd-

stimulans gegeven. Werden er tien jaar geleden hooguit 
15 Nederlandse films per jaar geproduceerd. 
Tegenwoordig zijn dat er wel een stuk of 30. 
Het gaat goed met de Nederlandse filmindustrie zou je 
denken als je dit soort cijfers hoort. Goed, het aantal 
bezoekers van de Nederlandse bioscopen is het afgelo
pen jaar door onder meer de recessie, het ontbreken 
van kaskrakers als Lord of the Rings en de opkomst van 
de dvd teruggelopen, maar het succes van Het 
Schnitzelparadijs geeft de burger toch weer moed. 
Sandra den Hamer, directeur van het Internationale 

programma van Filmfestival van Rotterdam, is wat minder optimistisch. 
"Het zijn natuurlijk vooral publieksfilms die hebben 

Cannes gestaan' geprofiteerd van de film-cv regeling. Artistieke films 
zoals Guernsey of Tussenland zijn voor particuliere 

. investeerders niet aantrekkelijk." Ook met de subsidies 
van de overheid en het Nederlands fonds voor de film komen deze filmhuisfilms er volgens 
Den Hamer vaak bekaaid af. En dat is jammer want juist de artistieke cinema levert vaak een 
vernieuwende bijdrage aan de cultuur. 
"Kijk maar eens naar de programmering van belangrijke filmfestivals als die van Cannes," zegt 
Den Hamer. "Sinds de jaren tac\:!tig heeft daar geen Nederlandse film meer in het hoofdpro
gramma gestaan. En het is toch eigenlijk treurig dat de film Guernsey pas nadat hij geselec
teerd was voor het bijprogramma van Cannes in Nederland op erkenning kon rekenen. Dat 
geeft toch wel aan dat de artistieke film hier nou niet bepaald prioriteit heeft." 

De Franse slag 
Nederland zou een voorbeeld kunnen nemen aan Frankrijk, vindt Den Hamer. "Behalve dat 

de Fransen de productie van films van eigen bodem financieel ondersteunen, hebben zij de 
filmtheaters een quotum opgelegd. Bioscopen moeten jaarlijks een verplicht aantal films van 
Franse makelij draaien en daarvoor krijgen zij ook subsidie. Je ziet dat deze beschermings
maatregelen hun vruchten afwerpen. Het aantal bezoekers van Franse films is gestegen. Ook 
van artistieke films." 
Den Hamer zou het dan ook erg toejuichen als Medy van der Laan in haar beleidsnotitie over 
de Nederlandse film die voor november op de rol staat, het accent van het beleid van de 
publieke film miar de artistieke film zou verleggen. Een van de manieren waarop ze dat zou 
kunnen doen is net als de Fransen de bioscopen subsidie geven om meer Nederlandse films te 
dtaaien. "Nu is het nog zo dat die het in de grote Pathé-theaters moeten afleggen tegen de 
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Hollywood blockbusters. Een film als Costa 
heeft daar misschien niet zoveel last van, 
maar meer kunstzinnige films worden vaak 
op een onmogelijk tijdstip geprogrammeerd 
en al na een paar weken geschrapt als de 
bezoekersaantallen tegenvallen ." 

'Schrappen NPS drama voor de film' 
Ook zou Van der Laan filmmakers meer 

moeten stimuleren om over de grenzen te 
kijken. "Nu stappen Nederlandse filmprodu
centen nog te snel naar de Hilversumse 
omroepbazen om steun te vragen voor hun 
film," meent Den Hamer. "Er zijn maar wei
nig filmproducenten die het in de interna
tionale samenwerking zoeken." En die kant 
zal het toch meer op moeten wil je de 
Nederlandse filmindustrie overeind houden, 
vreest zij. 
Want het plan om de NPS over een paar jaar 
op te heffen zal niet alleen een yerlies voor 
de publieke omroep bete-

het economisch tij zoals nu een beetje tegen
zit is het altijd wel spannend of we rond 
komen. We hebben dan ook al meerdere 
keren aan de staatssecretaris voorgesteld om 
een garantiefonds voor mindere jaren op te 
richten. Daarin zouden wij , maar ook de 
overheid en de gemeente een bedrag storten 
dat we kunnen gebruiken voor het geval er in 
de week van het festival een verschrikkelijke 
sneeuwstorm opsteekt en de bezoekers thuis / 
blijven. Helaas kan de overheid deze eenma
lige uitgave tot nu toe nog niet missen." 

Verlanglijstje 
Den Hamer heeft dus wel een verlanglijst

je dat ze graag met Medy van der Laan zou 
willen doornemen, maar dat wil niet zeggen 
dat ze heel erg negatief is over het beleid 
van de D66-bewindsvrouw. "In ieder geval 
waar het de Nederlandse film betreft, merk 
ik een grote betrokkenheid van de staatsse-

cretaris. Voor het opstellen 
kenen, maar ook voor de 
Nederlandse film . "Kijk 
maar eens goed naar de 
aftiteling van veel 
Nederlandse kwaliteits 

. films. Bijna allemaal zijn 
ze tot stand gekomen met 
steun van de NPS. Ook al 
zenden ze de echte goede 
films vaak op onmogelijke 
tijdstippen uit, toch is de 
publieke omroep waanzin
nig belangrijk voor de ont
wikkeling van de 
Nederlandse film." 

'De publieke 
van haar filmbrief voert ze 
momenteel bijvoorbeeld 
gesprekken met mensen 
uit het velä." omroep is 

waanzinnig belang-
Ook het a.dagium 'minder 
regels' van dit kabinet kan 
wel op haar instemming 
rekenen. De overheid moet 
wat Den Hamer betreft 
voorwaarden scheppend 
optreden en op gepaste 
afstand blijven. Wat dat 
betreft verschilt ze van 
mening met veel van de 

rijk voor de 

ontwikkeling van de 

Nederlandse film' 

Met haar eigen filmfestival lukt het Den 
Hamer tot nu toe nog altijd wel om de eind
jes aan elkaar te knopen. Het festival heeft 
een budget van 6 miljoen euro. 1,2 miljoen 
daarvan gaat naar het Hubert Bals fonds 
waarmee filmers in ontwikkelingslanden 
worden ondersteund. Dit geld is afkomstig 
van het ministerie van Buitenlandse Zaken. 
Veertig procent van het resterende budget 
van 4,8 miljoen euro wordt door de gemeen
te Rotterdam en de overheid opgehoest. Het 
resterende deel moet met de kaartverkoop 
en sponsorinkomsten bij elkaar worden 
gescharreld. "Dit lukt meestal wel, maar als 

auteurs uit dit nummer die 
vinden dat de politiek meer betrokken moet 
zijn bij de inhoud van cultuur. "De overheid 
moet wel visie op kunst en cultuur hebben, 
maar moet zeker geen dingen gaan voor
schrijven. Anders krijg je wat we een paar 
jaar geleden bij staatssecretaris Van der 
Ploeg hadden. Hij v.ond dat de sector meer 
·allochtonen bij kunst moest betrekken. 
Vervolgens ging iedereen braaf een notitie 
schrijven waarin ze hun ideeën uit de doe
ken deden om meer allochtone bezoekers te 
trekken. Ik geloof niet zo in dat verplichte. 
Het moet ook uit de kunst zelf komen ." 

De auteur is redacteur van Idee 

• 
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DE KUNST EN DE Zl~ 

Kunstenaars zijn vrije mensen. Zij trekken zich niets aan van de maatschappelijke gewenstheid van hun activitei
ten en laten zich zelden beperken door praktische omstandigheden: Niet afgeschrikt door armoede, de beperkin
gen van hun moeizpam bemachtigde werkruimte, klagende buren, zuchtende ouders, argwanende instanties, 
burgerlijke afkeer. Zij schermen zich voor dat alles· af en concentreren zich op wat zij willen maken. Tot het af is. 
Dan opeens wil men aandacht: gehoord, gezien, gelezen worden .. 

Voorwaar merkwaardig gedrag. Onschuldig, zou je denken. Tocn zijn er in alle tijden en alle culturen regimes 
geweest die zich door deze mensen voelden bedreigd. Mao, Hitier, Stalin, de Griekse kolonels, ze hebben er alle
maal heil in gezien kunstenaars te vervolgen, op te sluiten, hen het werken onmogelijk te maken. Of zelfs het 

werk van reeds dode kunstenaars te verbieden. ~tiekem naar Beethoven luisteren in China. Nederland heeft een 
rijke historie waar het de opvang van vervolgde kunstenaars betreft. Nog steeds gaan we er prat op een vrijs
taat gevormd te hebben voor artistiek talent uit de hele wereld. Klopt, maar tegenwoordig is het bij ons toch een 
beetje anders gesteld. 

Op de website van de PvdA - rubriek standpunten - voer ik 'cultuur' als zoekwoord in. 'Hierover is geen tekst 
beschikbaar', luidt het antwoord. Nou verbaast mij dat niks, de PvdA heeft de kunst altijd als een welzijnsactivi
teit gezien en als voorwaarde gesteld dat er een initiërende of minstens ondersteunde rol voor maatschappelijke 
verandering aan gesubsidieerde kunst ten grondslag moest liggen. Dus niet maar raak scheppen. Het CDA vindt 
dat kunst er voor iedereen is. Aan de nationale hobby 'samenzang' bijvoorbeeld wordt helemaal geen aandacht 
besteed in de beleidsnota's! De VVD kiest de financiële insteek en merkt op dat ook dierentuinbezoek opvoedkun
dige waarde heeft en dat fietsenwinkels niet worden gesubsidieerd, ondanks de gezondheidseffecten van het fiet· 
sen. En ons eigen D66 vindt dat wie cultuur belangrijk vindt, bereid moet zijn te investeren. Eén procent van de 
rijksuitgaven. Een programmeringsfonds dat interessante cultuuruitingen mogelijk· maakt, ook buiten de 
Randstad. Dat klinkt al een stuk frisser. Overigens is de LPF ook een tegenstander van de elite, door hen aange
duid als het 'grachtengordelpubliek', versus de 'gewone man in een afgelegen provincie'. 

In het Nederlandse scala aan politieke standpunten kan ik geen antwoord vinden op de vraag waarom Mao zich 
bedreigd voelde door Beethoven. Hoewel, wie bedenkt dat de PvdA, het CDA, de VVD en de LPF zich keren tegen 
het elitaire karakter van de kunst komt al een eindje in de richting. Die partijen menen te weten wat het gezonde 
burgerlijke standpunt is over kunst: geen onzin van mijn belastingcenten! Wat een misverstand. De kunstenaar is 
in die zin elitair. dat hij zich buiten de maatschappelijke orde, de gevestigde normen en waarden stelt. Die 
afstand heeft hij nodig om te kijken. En dan maakt hij iets. Dat laat hij z ien, horen, lezen. Die visie op de werke

lijkheid waarin hij leeft, kan schokkend zijn voor wie een ander beeld koestert, in stand wil houden. Politici willen 
de kloof tussen de realiteit van de kiezer en die van Den Haag verkleinen. Misschien moeten zij daarvoor gaan 

kijken, lezen, luisteren. 

Marijke Mous is adviseur bestuurscommunicatie en griffier in de gemeente Loenen 
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Naar een nieuw 
stelsel voor· 
cu Itu U rfi nancieri ng 
Kunst en cultuur spelen een vooraanstaande rol in de Nederlandse samenleving. 
Nederland beschikt over een breed en gevarieerd cultuuraanbod, waarvan enkele 
sectoren tot de wereldtop behoren. De overheid is de belangrijkste partij in de 
Nederlandse samenleving die zorgdraagt voor de financiële ondersteuning van 
kunst en cultuur. De overheid is dan ook onmisbaar om cultuur te behouden en te 
vernieuwen. Er zijn echter vraagtekens te plaatsen bij de huidige systematiek van 
cultuurfinanciering door de rijksoverheid. 

DOOR PETER FELIX EN CATEAUTJE HIJMANS VAN DEN BERGH 

Onze ambitie is een nieuw stelsel voor cultuurfinanciering te ontwerpen dat de bestedingen 
kan optimaliseren en vernieuwing zal uitlokken. Wij doen een concreet voorstel voor een der

gelijk nieuw stelsel, in beginsel op rijksoverheidniveau 
maar tevens toepasbaar voor provinciale en gemeente
lijke cultuurbudgetten. In dit nieuwe stelsel hoeft de 

'Bestedingen 

optimaliseren en 

vernieuwingen 

uitlokken' 

overheid zich niet meer te bemoeien met de kwaliteit 
van de geleverde cultuur, maar wordt het speelveld van 
vraag en aanbod van cultuur gestimuleerd. De bron van 
financiering van gezelschappen verschuift namelijk van 
overheid als directe financier naar de in- en aankopen
de directeuren van theaters, concertzalen en musea. 
Deze nieuwe wijze van financiering leidt niet tot onno
dige bureaucratie en administratieve lasten. Bij dit stel
sel past tevens een aantal maatregelen die leiden tot 
toename van private financiering. Graag geven wij hier
onder in het kort de belangrijkste tekortkomingen in 

het huidige systeem weer om daarna de focus te kunnen leggen op de contouren van een 
nieuw stelsel. 

Kaasschaafmethode 
De overheid treedt in het huidige systeem op als oordelaar van kwaliteit. De verdeling van 

subsidiegelden vindt plaats op basis van een aantal criteria, waarvan kwaliteit de belangrijkste 
is. Het is echter de vraag of de overheid de geëigende partij is om als oordelaar van kwaliteit 
van kunst op te treden, ook al wordt zij bijgestaan door een adviesorgaan, in het geval van het 
rijk de Raad voor Cultuur. Extra ingewikkeld daarbij is het feit dat sectorvertegenwoordigers 
worden geacht hun directe collega's te beoordelen 
De huidige systematiek leidt tot weinig vernieuwing in de toekenning. De toegekende subsi
dies veranderen niet wezenlijk per cyclus. Daarnaast wordt in het advies van de Raad voor 
Cultuur met enige regelmaat gekozen voor een sectorbrede subsidieherziening (lees: de gene
rieke kaasschaafmethode). Voorbeelden zijn de musea en de orkesten. Gevestigde instellingen 
krijgen daarmee in praktijk voorrang boven nieuwe instellingen. Het behoud van het bestaan
de wordt hierdoor dus gehonoreerd. Daarbij zijn toetredingsdrempels hoog waardoor nieuwe 
initiatieven onvoldoende steun krijgen om tot bloei te komen. Dit gebrek aan prikkels voor 
vernieuwing leidt tot verschraling van het aanbod. 
Alle instellingen worden over één kam geschoren. Het huidige stelsel is gelijk voor alle instel 
lingen ongeacht omvang, sector of mate van internationalisatie. Bovendien zet het huidige 
systeem culturele instellingen niet of nauwelijks aan tot cultureel ondernemerschap en het 
vergroten van eigen inkomsten uit private gelden. Het huidige systeem van subsidieverdeling 
is tijdrovend en gaat gepaard met veel papier en bureaucratie inclusief bijbehorende hoge kos-
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ten, zowel aan de kant van de gevende als 
de ontvangende partijen. Daarnaast vinden 
steeds meer juridische procedures plaats als 
reactie op de beslissingen. 

Politieke agenda 
Kunst en cultuur scoren niet hoog op de 

politieke agenda. Het politieke de!Jat over 
de cultuurnota gaat zelden over de legitime
ring, maar vooral over de omvang en de 
bestemming van subsidies. Dit is de belang
rijkste oorzaak dat kunst en cultuur in Den 
Haag niet zo leven. Ook het relatief kleine 
bedrag dat in deze sector omgaat (0,55 pro
cent van ons bruto nationaal inkomen) 
speelt hierbij een rol. Beleidsdoelstellingen 
van de overheid resulteren slechts spora
disch in concrete subsidietoekenningen en 
waar dit gebeurt, gaat het om relatief kleine 
bedragen. 
Ook vanuit de politiek klonken tijdens de 
behandeling van de recen-
te Cultuurnota afkeurende 

onnodige bureaucratie en administratieve 
lasten 

* Het cultureel erfgoed moet goed bewaard 
blijven en goed toegankelijk 

Deze uitgangspunten worden verwezenlijkt 
door een financieringsstelsel waarin het cul
tuuraanbod wordt bepaald door de behoefte 
aan een veelheid van culturele uitingen. 
Hierin krijgen theater-, concertgebouw-, fes
tival- en museumdirecteuren (financiële) 
speelruimte om hun programmering te 
bepalen en producties in te kopen. 
Kunstconsumenten en -recensenten geven 
hier kwantitatief en kwalitatief richting aan. 
Vernï"euwing en avant-garde verdienen extra 
aandacht vanuit de gehele sector in dit nieu- . 
we stelsel. 
Het grootste deel van het cultuurbudget van 
nationale, regionale en lokale overheden 
komt ten goede aan infrastructuur. Onder 
culturele infrastructuur in ruime zin ver-

staan wij : Gebouwen 
(fysiek), vaste collecties (in 

geluiden over het huidige 
systeem en de rol en het 
advies van de Raad voor 

'Directeuren en 
het geval van musea), fes
tivals en personeel van 
gezelschappen (een gene
rieke basisvergoeding per 
personeelslid). De finan 
ciering van op ons cultu
reel erfgoed gerichte 
instellingen (o.a. dus 
musea, maar ook gevestig
de productiegezelschap
pen) zouden tot de infra-

Cultuur. Nagenoeg alle 
partijen kwamen met 
amendementen en lijstjes 
met persoonlijke voorkeu
ren De staatssecretaris 
kan het in dit systeem ech
ter nooit goed doen; een 
visie voor de gehele sector 
conflicteert nu eenmaal 
met individuele voorkeu-

programmeurs 

worden de bepalers 

van het cultureel 

aanbod' 

ren. 
Dan de financiële tekortkomingen. Alle sub
sidie-aanvragers hebben sluipenderwijs de 
kaasschaaf over zich heen gekregen als 
gevolg van niet--gecompenseerde kostenstij 
gingen. Dit zijn autonome kosten zoals 
inflatie, stijgende pensioenkosten en aange
scherpte regelgeving. Hoewel cultuureduca
tie in Nederland vanuit de politiek steeds 
meer aandacht krijgt, zijn de overheidsuit
gaven die hiermee zijn gemoeid relatief 
laag. 

Contouren nieuw stelsel 
Ons nieuwe stelsel is gebaseerd op een 

aantal uitgangspunten: 
* Cultuur is vernieuwend en toonaange

vend voor de samenleving 
* De overheid houdt zich afzijdig van de 

inhoud en de kwaliteit van het cultuur
aanbod 

* De wijze van financiering leidt niet tot 

structuur moeten worden 
gerekend. 
Dit betekent dat instellin-

gen als theaters, concertzalen en musea een 
hoger totaalbudget dan tot nu toe krijgen 
toebedeeld, maar ook hogere kosten gaan 
maken voor inkoop van producties en 
inhuur van gezelschappen. 
Een goede inspectie door de overheid als 
toeschouwer/toezichthouder is noodzakelijk 
om naleving van (finanCiële) afspraken te 
kunnen garanderen. Hierbij worden slechts 
meetbare en kwantitatieve criteria gehan
teerd. Bij de uitvoering van deze taak zal de 
overheid scherp gehouden worden door de 
media en de sociale controle vanuit de 
samenleving. 

Particuliere participatie 
Nieuwe infrastructurele subsidies worden 

toegekend op basis van een overtuigende 
participatie van particuliere zijde; een prog
nose-explOitatie, die naast de beoogde 
financiering van de infrastructuur ook de 
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(private) exploitatie omvat en bestuurlijke 
eisen. Daarbij krijgen instellingen eigen mid
delen voor het 'inkopen van producties. 
In het nieuwe cultuurfinancieringsstelsel krij
gen de directeuren en 'programmeurs van cul
turele instellingen een belangrijkere rol. Zij 
worden de voornaamste bepalers van het cu 1-
tuuraanbod, Hiertoe krijgen zij , in aanvulling 
op zelf te werven private financiering, de 
beschikking over een nader te bepalen activi
teitenbudget van overheidswege zodat zij in 
staat zijn een breed scala aan cultuurpro9uc
ties te programmeren. Er zal ruim voldoende 
budget beschikbaar komen om veel gedurfde 
keuzes te kunnen maken, mits het geld maar 
wordt besteed aan het aanbod van producties. 
Zij vertegenwoordigen zowel de vraag van de 
kunstconsumenten als de behoefte aan ver
frissende en vernieuwende cultuur, 
Om nieuwe groepen in aanraking te laten 
komen met cultuur en zo de cultuurbeleving 
te vergroten onder brede lagen van de samen
leving, moet een substantieel deel van het 
cultuurbudget worden besteed aan cultuur
educatie. Voorbeelden van maatregelen ter 
verbetering van het huidige beleid in de rich
ting van het cultuuronderwijs zijn: Het ont
wikkelen van programma's en producties die 
specifiek bedoeld zijn voor het lager en mid
delbaar onderwijs; Het inhuren binnen scho
len van extra vakleerkrachten, kunstenaars of 
andere specialisten en de financiering van het 
vervoer naar culturele activiteiten 

Cultureel ondernemerschap 
Om de culturele instellingen in staat te 

stellen hun eigen inkomsten te vergroten en 
zo het 'cultureel ondernemerschap' te stimu
leren, kunnen stimuleringsmaatregelen wor
den ingevoerd, die tevens zijn gericht op het 
vergroten van de particuliere cultuurfinancie
ring. De overheid kan bijvoorbeeld bijdra
gen in de vorm van matching funds, gericht 
op het ondersteunen van vernieuwende initia
tieven. Bestaande en nieuwe cultuurfondsen, 
gevoed met private financiering, worden hier: 
bij gematcht met publieke financiering, Ook 
kunnen maatregelen worden uitgewerkt ter 
vergroting van de samenwerking tussen het 
bedrijfsleven en kunstenaars, in navolging 
van bijvoorbeeld het New Partners Program in 
Groot-Brittannië, Bovendien zouden doel
groep subsidies, zoals cultuurvouchers voor 
speCifieke doelgroepen als scholieren en stu
denten, de vraag groter en meer gespreid 
maken. 
Tenslotte is het welhaast obligaat te vermeI
den dat de overheid het cultuurbudget sub-

stantieel moet verhogen. Zo is alleen al mini
maal 10' procent verhoging nodig ter compen
satie van de ontstane tekorten op de begro
ting van de culturele instellingen die een 
gevolg zijn van de autonome kostenstijgin
gen. Ook het specifieke budget voor cultuur
educatie dient, om eerder vermelde redenen, 
substantieel te worden verhoogd. 
Beleidsdoelstellingen ter stimulering van cul
tuurparticipatie en vernieuwing, passend bij 
het nieuwe stelsel , zijn in ieder' geval eenvou
diger realiseerbaar met een ruimer budget. 

Toekomstmuziek 
Toegegeven per sector zal een meer defini

tief ontwerp moeten worden gemaakt. 
Maatwerk per sector is nodig. Wij hebben 
alvast wel een fantasie over hoe ons nieuwe 
model zou kunnen gaan werken. Zo worden 
vrijheid, creativiteit en intrinsieke kwaliteit de 
kenmerkende factoren in cultuurland. Het cul
turele erfgoed wordt veilig gesteld, de actuele 
toegàng komt binnen de dynamiek van het 
culturele speelveld tot stand, Zo ook het aan
bod van orkesten, toneelgroepen, operagezel
schappen, boeken 'en films. Aan educatie 
wordt substantieel meer gedaan dan nu, 
Overheid en de particuliere sector versterken 
elkaar. Soms in elkaars verlengde, soms in 
combinatie. Een kritische pers volgt de spe
lers en voorkomt een vervlakkend aanbod 
door eventuele risit:omijdende theaterdirec
teuren of artistiek directeuren van podiumge
zelschappen te bekritiseren. De overheid fun
geert als toezichthouder. 
Een nieuw stelsel werkt niet van de ene op de 
andere dag. Het nieuwe stelsel zal stapsgewijs 
dienen te worden ingevoerd , Dit kan vooraf 
worden gegaan door een toetsing van het stel
sel aan de hand van pilots. Nederland heeft 
nieuwe prikkels nodig om weer voorop te 
lopen in de internationale museumwereld, om 
de talenten in architectuur, vormgeving en 
theater meer uit te dagen dan nu, om nieuwe 
toneel- en muziekgezelschappen kansen te 
bieden, om zuinig te kunnen blijven op wat er 
zo goed is in alle sectoren van het culturele 
speelveld. De cultuur verdient een financie
ringsstelsel waarin ambities kunnen bloeien 
en waarin kwaIjtatieve prestaties alle beleids
matige, politieke en financiële tekortkomin
gen overwinnen. 

Peter Felix en Cateautje Hijmans van den 
Bergh werken bij Boer & Croon 

Voor het totale onderzoek verwijzen wij graag naar 
www.boercroon.nl 
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Creatieve ' klasse, 
cultuur en economie 
In zijn veelbesproken boek 'The Rise of the Creative Class' stelt Richard Florida dat 
werkgelegenheid in creatieve beroepen leidt tot economische groei. Bij vooral provin
ciale en gemeentelijke beleidsmakers gaat dit er in als zoete koek. In Nederland voert 
menige gemeente en provincie tegenwoordig het gedachtegoed van Florida op als 
argument om creatieve en in het bijzondere culturele activiteiten te stimuleren, ervan 
uitgaande dat dit positieve effecten zal hebben op de economische ontwikkeling. 
Maar is dat ook zo? 

DOOR JEROEN DE JONG EN ERIK STAM 

Hoe beïnvloedt deze creatieve klasse economische groei? Volgens Florida zijn er drie factoren 
van belang in de relatie tussen creatieve klasse en economische groei: Talent, tolerantie en tech
nologie. Een grote creatieve klasse leidt tot een leefklimaat met een hogere acceptatie voor min
derheden en minderheidsstandpunten (tolerantie). Daarnaast maakt een grote creatieve klasse een 
gebied aantrekkelijk voor hoger opgeleiden (talent). Deze sociale diversiteit, creativiteit en talent 
maken gebieden aantrekkelijk als vestigingsplaats voor (high-tech) bedrijven en zijn voorwaarden
scheppend voor innovaties in het bedrijfsleven (technologie) . Uiteindelijk leidt dit tot een relatief 
hoge economische groei. Samenvattend kan gezegd worden dat de mate waarin steden en regi"o's 
beschikken over talent, tolerantie en technologie volgens Florida een van de belangrijkste indica
toren voor toekomstig economisch succes is. 

Definitieprobleem 
De bewijsvoering van deze 'creative c1ass thesis' is echter nog erg bescheiden. De kritiekpunten 

vanuit de academische wereld worden in dit artikel besproken. Kritiek uit de wetenschappelijke 
wereld richt zich met name op de definiëring van de creatieve klasse en de veronderstelde effec
ten van de creatieve klasse op economische groei. 
Het grote aantal definities en de uiteenlopende schattingen van de omvang van de creatieve klas
se ton~n aan dat het begrip lastig is af te bakenen. Florida's creatieve klasse is gebaseerd op 
beroepsgroepen. Hij onderscheidt er twee: de 'super creative care' en de 'creative professionals. 
De eerste groep bevat beroepen waar creativiteit de kern is van het werk, bijvoorbeeld in de 
wetenschap en techniek, architectuur en ontwerp, onderwijs, kunsten, muzie~ en entertainment. 
Creatieve professionals zijn actief in een breed scala van met name kennisintensieve bedrijfstak
ken, zoals high-tech, financiële dienstverlening, juridische en zorgberoepen, en bedrijfsmanage
ment. 
Naast creatieve klasse wordt het begrip 'creatieve' industrie' gehanteerd. Dat bestaat uit bedrijfs
takken waar goederen en diensten worden voortgebracht die het resultaat zijn van creatieve 
arbeid. In de praktijk wordt een bonte verzameling van bedrijfstakken tot de creatieve industrie 
gerekend, di,e in de praktijk weinig tot niets met elkaar te maken hebben. De meest gebruikelijke 
afbakening gaat uit van de domeinen kunsten, media (film, radio, tv, etc) en creatieve zakelijke 
diensten (vormgeving, ontwerp, reclame). Om pragmatische redenen kiest men in beleidsanalyses 
vaak voor de insteek van bedrijfstakken. Bedrijven zijn eenvoudiger te lokaliseren en met beleid 
te beïnvloeden. Een algemene afbakening gebaseerd op beroepsgroepen levert een veel grotere 
omvang van de creatieven op. Zo schat Richard Florida de creatieve klasse in Nederland op maar 
liefst 47 procent van de beroepsbevolking. Dit staat in schril contrast met de schatting tussen de 
2,5 en 9 procent in andere studies. 
De creatieve klasse i:; dan ook geen homogene groep. In de kunsten, media en creatieve zakelijke 
dienSten hebben bedrijven en werknemers bijvoorbeeld te maken met grote verschillen in domi
nante ideologie, bedrijfsvoering en afnemers. In de kunstensector is waardering voor artistieke 
prestaties bijvoorbeeld een stuk belangrijker dan in de andere sectoren. De kunstensector is (nog) 
sterk subSidiegericht. De mediasector is zeer dynamisch met veel toetreders en samenwerkings
verbanden. De creatieve zakelijke diensten werken eveneens op commerciële basis; zij bedienen 
zakelijke afnemers met maatwerk. Een volledig generiek beleid om de creatieve klasse of industrie 
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te stimuleren, zal door deze heterogeniteit 
minder effectief zijn. 

Magere onderbouwing 
De empirische onderbouwing van de 'creati-' 

ve c/ass thesis' is nog mager. Rithard Florida 
c.s. zelf hebben in de afgelopen drie jaar ver
schillende artikelen gepubliceerd die sommige 
van de veronderstelde causale verbanden 
bekrachtigen. Het aantal gepubliceerde studies 
dat deze bevindingen staaft is echter nog zeer 
beperkt. Marlet & Van Woerkens tonen in 
Nederland een direct verband aan tussen crea
tieve klasse en werkgelegenheidscreatie, maar 
de tussenliggende verbanden zijn niet getest. 
Er is nogal wat commentaar geweest op het 
gebrek aan causaliteit in de analyses van 
Florida. Bij veel van de veronderstelde 
mechanismen is ook een omgekeerde causale 
werking denkbaar. De creatieve industrie zou 
sterk kunnen groeien dankzij een groeiende 
economie, in plaats van dat zij er de oorzaak 
van is. Economische groei gaat samen met 
hogere inkomens, en omdat de creatieve 
industrie met name luxe-goederen voortbrengt 
zal de vraag naar creatieve producten bij eco
nomische groei toenemen, zoals onder andere 
aangegeven door Manshanden. Bij een neer
,gaande economische ontwikkeling bezuinigen 
veel bedrijven bijvoorbeeld op hun uitgaven 
aan creatieve producten en diensten. Dit bete
kent dat culturele activiteiten de economische 
groei zou volgen en geen verklaring vormen. 
Veel producten die voortkomen uit creatieve 
activiteiten worden pas gewaardeerd als het 
bestedingsniveau van burgers en organisaties 
een bepaalde drempelwaarde heeft overschre
den. Creativiteit moet gewaardeerd worden 
door de markt voordat het als een succesvolle 
innovatie getypeerd kan worden. 

Kenniswerkers 
De toegevoegde waarde van de creatieve 

klasse valt ook te betwijfelen als het aloude 
begrip van kenniswerkers in ogenschouw 
wordt genomen. Uit de opsomming van crea
tieve beroepen van Florida (zie eerder) valt 
op dat de overlap met kenniswerkers zeer 
groot is. In ontwikkelde economieën neemt 
het aantal bedrijven met een hoge kennisin
tensiteit toe ten koste van traditionele secto
ren als de industrie en de landbouw, en nave
nant groeit ook het aantal hoogopgeleide 
kenniswerkers. In het verlengde van het eer
der genoemde punt van verschillen tussen 
domeinen, zouden positieve effecten van de 
creatieve klasse wel eens voor een belangrijk 
deel toegeschreven kunnen worden aan de 

kenniswerkers binnen de ,creatieve klasse. 
Glaeser concludeert op basis van een eigen 
analyse van Florida's data dat kenniswerkers 
('human capitaf) uiteindelijk het belangrijkst 
zijn. Uit onderzoek van Van Aalst et al. blijkt 
dat human capital wel, maar creatieve klasse 
geen invloed heeft op de ontwikkeling van 
high-tech bedrijvigheid, in tegenstelling tot 
werkgelegenheidsgroei, waar de creatieve klas
se wel een positief effect op heeft, maar 
human capita I juist weer geen effect. 

Het werk van Richard Florida behoort tot een 
lange wetenschappelijke traditie waarin de 
effecten van de sociaal-culturele context op 
economische ontwikkeling worden onder
zocht. Florida gaat een stap verder dan weten
schappers die wijzen op het belang van men
selijk kapitaal voor economische ontwikkeling: 
hij verklaart ook waarom sommige plaatsen 
meer succesvol zijn in het aantrekken en 
behouden daarvan. Het werk van Richard 
Florida biedt een welkom inzicht in de relatie 
tussen cultuur en economie en heeft lokaal 
economisch beleid weer op de kaart gezet. 
De begrippen creatieve klasse (beroepen) en 
creatieve industrie (bedrijvigheid) worden nog 
al eens door elkaar gehaald. Of een generiek 
beleid gericht op het stimuleren van creatieve 
bedrijvigheid een effectieve besteding van 
middelen inhoudt, valt te betwijfelen. De crea~ 
tieve industrie is zeer heterogeen; bedrijven in 
verschillende bedrijfstakken hebben met eigen 
knelpunten te maken. 
De empirische onderbouwing van de stelling
name dat meer creatieve klasse leidt tot meer 
economische groei laat nog te wensen over. 
Niettemin grijpen overheden de creatieve klas
se aan om gericht aan hun 'people c/imate' te 
we'rken. In menige gemeente en regio is beleid 
gestart om creatieve bedrijfstakken (kunsten, 
media/entertainment, ontwerp etc.) te stimule
ren. Florida's gedachtegoed vult een leegte op 
het gebied van met name stedelijk economisch 
beleid. Creatieven die voorheen vooral als cul
tuurdrager werden gezien, maar ook als kos
tenpost, hebben dankzij Florida nu een beter 
te verdedigen economische waarde gekregen. 

jeroen qe jong werkt bij EIM Onderzoek voor 
Bedrijf & Beleid. Erik Stam werkt bij de 
Erasmus Universiteit Rotterdam, Universiteit 
Utrecht en het Max Planck Institute of 
Economics 

Florida, R. (2002a), The Rise ofthe Creative Class . . " 

and how it's transforming work, leisure, community and 

everyday life, Basic Books: New York 
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Foto: Chantal LangeJans 

La Virgen de los Desamparados .na het bloemenoffer. 
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Cultuur als motor van 
politieke participatie 
Op het eerste oog lijkt er nauwelijks een relatie te bestaan tussen politiek en cul
tuur in de breedste zin van het woord. Ook de mate van invloed die politiek kan 
hebben op cultuur, lijkt uiterst gering. Toch kunnen cultuur en politiek wel dege
lijk met elkaar verweven zijn. Aan de hand van het Las Fallas festival in het 
Spaanse Valencia wil ik laten zien hoe culturele uitingen kunnen zorgen voor poli
tieke ·participatie en hoe politiek gebruik kan maken van cultuur als vehikel voor 
het uitdragen va,n bepaalde boodschappen. 

DOOR CHANTAL LANCiEJANS 

Er bestaat Cultuur en cultuur. Het eerste is een vorm die vooral wordt gemaakt en gewaar
deerd door een elite en wordt gevormd door talloze kunstvormen, zoals dans, theater, muziek, 
schilderkunst, performance, enzovoort. Terwijl het tweede overal om ons heen te zien is en 
omvat wat we doen en hoe we dat doen. Cultuur in de breedste zin van het woord. Het gaat 
hierbij om uitingen van cultuur die door brede groepen gedragen worden en niet gebonden 

zijn aan een (intellectuele) elite. Deze tweede vorm 
wordt deels onbewust gecreëerd en geconsumeerd, ' 
maar voor een belangrijk deel ook bewust gevormd, 

'Wat een gestuurd en nieuw leven in geblazen. Hierbij valt te 
denkén aan allerlei tradities en gebruiken, zoals folklo- ' 

eeuwenoude re, klederdracht en rituelen, maar ook feesten en festi 
vals, waarbij grote groepen mensen op een of andere 

traditie lijkt, blijkt manier betrokken zijn. 

Kruisbestuiving 
een dynamisch Een voorbeeld van zo'n feest is het jaarlijkse festival 

Las Fallas in de Spaanse stad Vàlencia. Ik heb de kruis-
proces te zijn' bestuiving tussen politiek en cultuur tijdens dit festival 

onderzocht. Deze bleek sterk aanwezig te zijn. De 
Valenciaanse regio wordt gekenmerkt door sterk regio
nalistisch sentiment, echter zonder nationalistisch 

afscheidingsbewegingen, zoals in Baske'hland of Catalonië. Het regionalisme krijgt onder meer 
vorm door de vervlechting van culturele symbolen en politieke belangen binnen de traditie 
van dit festival. 
Tijdens het Fallas de Valencia verandert de Spaanse industrie- en handelsstad Valencia ieder 
jaar in maart in een grote feestvierende massa. Er vindt eeri aaneenschakeling van evenemen
ten, festiviteiten en rituelen plaats, waaronder het bloemenoffer aan de heilige maagd , ver
scheidene satirische optochten en de opbouwen verbranding van de vele fallas. Fallas zijn 
reusachtige, kleurige poppen van hout en papier maché die kritische scènes uitbeelden en de 
kern van het, carnavaleske ·festival vormen. 
Wat op het eerste oog een eeuwenoude traditie lijkt, blijkt echter een dynamisch proces te 
zijn, waarbij het festival steeds wordt vernieuwd, geherinterpreteerd en van betekenis wordt 
voorzien. Verschillende groepen in de Valenciaanse samenleving drukken hun stempel op het 
festival en de versc\:lillende uitingen daarvan. Het Fallas is een duidelijke cultureel-politieke 
gebeurtenis en een culturele beweging, waarbij de culturele traditie naast een belangrijk soci
aal aspect ook een duidelÜke politieke inhoud kent. 

Verschillende agenda's 
Binnen het ogenschijnlijke collectief van mensen dat het Fallas viert, zijn een groot aantal 

verschillende groepen en organisaties actief die elk hun eigen agenda hebben. Zoals weten
schappers die het festival aangrijpen om de culturele eigenheid van Valencia te benadrukken 
en de Valenciaanse taal in hun werk verheffen tot een taal in het wetenschappelijk discours . 
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Met succes. Terwijl het Valenciaans taalkun
dig niet of nauwelijks te onderscheiden is 
van· het Catalaans, zorgt dit toch voor een 
bestendiging en erkenning van het 
Valenciaans als eigen taal en belangrijk 
regionaal symbool. 
Een andere groep die zich nauw verbindt 
met de traditie van het Fallas zijn vooraan
staande bestuurders en de elite van 
Valencia. De burgemeester en de' regiopresi
dent van Valencia zijn bijvoorbeeld bij alle 
hoogtepunten aanwezig en bevestigen in 
hun speeches de impact en het belang van 
het festival voor Valencia, en legitimeren 
daarmee tegelijkertijd zowel het Fallas als 
hun eigen machtspositie. Immers, ze plaat
sen zichzelf in het centrum ' van deze breed 
gedragen traditie en door hun maatschappe
lijke positie plaatsen ze het festival binnen 
de structuur van de samenleving. Het Fallas 
wordt indirect ook georganiseerd en gecon
troleerd door gemeente en 
regiobestuur, door de 
Junta Central Fallera OCF), 
in 1939 onder Franco in 
het leven geroepen . . 

het Fallas goed aan. Tegenwoordig zien wei
nig Valencianen het Fallas nog als religieus 
feest, maar benac!rukken ze hun culturele 
identiteit die ze aan het festival ontlenen en 
de sociale structuur die de honderden ver
enigingen in de Valenciaanse samenleving 
creëren. Daarnaast zien ze het festival als 
een middel om hun (politieke) kritiek te 
kunnen uiten voor een enorm publiek, 
bestaande uit toeristen, burgers en macht
hebbers . 

Discussieplatform 
De verschuiving van de betekenis van het 

Fallas onder Franco en nu is tekenend voor 
de dynamiek van deze culturele traditie die 
bol staat van symboliek. Juist de enorme 
populariteit maakt het Fallas geschikt voor 
het uitdragen van allerlei verschillende cul
turele, politieke en sociale ·boodschappen 
aan diverse 'anderen' in de Val«i!nciaanse 

samenleving en daarbui
ten. Van gender-verhoudin
gen, sociale etiquette, 
.identiteit tot aan politieke 

'Alles staat ter 
statements, tijdens het 
Fallas staat alles ter dis
cussie en daarmee ont
staat een platform waarbij 
burgers worden betrokken 
in een vorm van politieke 
participatie. De culturele 
symbolen en de gemeen-

Uitgevonden traditie 
De link tussen politiek 

en de culturele traditie is 
wellicht het meest opval
lend bij het bloemenoffer 
aan de maagd van de ont
heemden en daklozen , 

discussie tijdens 

het festival' 

dat één van de hoogtepun-
ten van het festival is. 
Deze traditie is uitgevon-
den en in 1944 onder druk van Franco en de 
katholieke kerk bewust aan het Fallas ver
bonden. Het heidense festival met sterke 
regionale invlo~den was een doorn in het 
oog van de nationaal-katholieke bestuurders 
van Valencia, maar de populariteit verhin
derde de afschaffing en onderdrukking van 
de traditie. Ten tijde van Franco besloot 
men zelf de regie in handen te nemen en de 
katholieke leer sterk te verbinden met de 
festiviteiten. 
Na Franco bloeiden in heel Spanje regionale 
sentimenten weer op en begon het Fallas 
weer steeds meer verbonden te worden met 
regionalistische sentimenten door middel 
van het gebruik van talloze regionale sym
bolen zoals de taal , typisch Valenciaanse 
gerechten, de regionale hymne, de 
Valenciaanse vlag en het wapen van de stad. 
Het regiobestuur promoot actief de 
Valenciaanse taal en cultuur en daarbij sluit 

schapszin en onderlinge 
relaties die hieruit voort
komen hebben zo'n krach-
ti ge invloed op mensen, 

dat politieke formaties, inclusief de staat, 
altijd proberen deze symbolen in hun eigen 
voordeel te manipuleren. 
Hoewel cultuur en politiek op het eerste oog 
geen directe link lijken te hebben is de 
wederzijdse beïnvloeding enorm en zijn cul
turele tradities verre van statisch, maar een 
waar strijdveld van betekenisgeving. 

Chantal Langejans ;s cultureel antropoloog 
en werkzaam op het Landelijk Bureau van 
D66. 

Referenties: 

iVixca Valencia! Representaties en betekenissen van 

het fallasfestival in Valencia . (masterscriptie cul
turele antropologie) Langejans, C. (2005). 

Masquerade Polities: Explorations in the Structure of 

Urban Cultural Movements. Cohen, A. (1993). 
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REGIONALE IDENTITEIT EN ERFGOED 

De folklore van het 
kleine verschil 
Niets ter wereld is interessanter dan het verschil, aldus de filosoof Cornelis 
Verhoeven. Aangezien verschillen zo interessant zijn, worden ze overal gezocht. 
"Waar ze hemelsbreed of wereldwijd zijn, worden verschillen, vooral op grote 
afstand, met nobel gemak overbrugd, maar waar ze tot bijna niets naderen, zoals 
tussen tweelingen, of waar ze op één letter berusten, is het vrijwel zeker dat ze 
tot discriminatie en conflicten leiden," volgens Verhoeven. Het lijkt wel of elke 
lokale, regionale of nationale identiteit veroverd moet worden op de buren. Het is 
een oude en blijkbaar zeer geliefde folklore. 

DOOR GERARD ROOIJAKKERS 

De reden waarom bijvoorbeeld Brabanders en Limburgers niet met elkaar vereenzelvigd wil
len worden ligt grotendeels besloten in de overeenkomsten wat katholieke cultuur en feesten 

'Juist mensen die 

,veel met elkaar 

gemeen hebben, 

hechten grote 

waarde aan kleine 

verschillen' 

betreft van deze buurprovincies. Dat Zuiderlingen niet 
vereenzelvigd willen worden met Hollanders en, op 
nationaal niveau, waarom Nederlanders zich vaak zo 
laatdunkend en spottend over Belgen uitlaten ligt in het 
feit dat ze buren zijn die méér gemeenschappelijk heb-. 
ben dan alleen een geografische (de 'grote rivieren' of 
'de Moerdijk') of politieke grens . Bij deze 'folklore van 
het kleine verschil' stuiten we op het culturele mecha
nisme van de groepsafbakening. Juist daar waar men
sen op het eerste gezicht veel met, elkaar gemeen heb
ben wordt grote waarde gehecht aan kleine, maar signi
ficante verschillen die met behulp van symbolen en 
media worden uitvergroot. 
Zoals we op nationaal niveau officiële volksliederen 
kennen zoals het Wilhelmus, zo bestaan er ook regiona-
le varianten zoals de liederen over het Limburgse 

'Bronsgroen eikenhout' en het Brabantse 'Toen Hertog Jan kwam gevaren'. Het betreft vrij 
recente liederen die bewust zijn gecomponeerd om een regionaal wij -gevoel op te wekken en 
te versterken. In dergelijke lofzangen wordt veelal verwezen naar de schoonheid van het land
schap enlof gerefereerd aan een bloeitijd in het verleden: positieve betekeniselementen met 
een cohesiebevorderende werking. 

Fanatieke genootschappen 
De strategie om zich te organiseren om het culturele erfgoed veilig te stellen, zoals dat op 

lokaal niveau in Nederland gebeurde met bijvoorbeeld de recente explOSieve opkomst van his
torische 'verenigingen en heemkundekringen, herinnert aan het mechanisme dat in de negen
tiende en vooral twintigste eeuw resulteerde in allerlei regionale genootschappen en bewegin
gen. Zo bevindt zich in Doetinchem het Staring-Instituut ten behoeve van de cultuur in de 
Achterhoek, kent Kampen de Ijssel-Akademie voor Overijssel en beschikt Enschede over een 
Twente-Akademie. Deze instellingen zijn opgericht naar analogie van de Fryske Akademy in 
Leeuwarden. In 1844 werd daarnaast het nog steeds bestaande Se/skip {oar Fryske Taa/- en 
Skri{tekennisse ingesteld. De leden van dit gezelschap waren van mening dat de Friese taal 
onlosmakelijk was verbonden met de Friese volksgeest. Dit impliceerde niet alleen een eman
cipatie van de Friese taal, maar ook die van de sprekers in cultureel en sociaal opzicht. Het 
centralisme van de Nederlandse staat met zijn monolithische cultuur moest bestreden worden. 
Dit resulteerde in een Friese beweging die Nederlandssprekende Friezen beschouwde als 'ver
raders' . 
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In Noord-Brabant ontstond in de jaren dertig 
van de twintigste eeuw een regionale, of 
beter gezegd regionalistische, beweging 
onder de naam Brabantia No'stra. Het pro-

, gramm!i van deze stroming blijkt al uit de 
ideologische vertaling van deze Latijnse 
naam: hiermee werd niet 'ons Brabant' 
bedoeld maar juist het strijdbare 'Brabant 
aan ons!'. Tegen de achtergrond van een 
indu'strjaliserend en moderniserend gewe~t 
vond een aantal intellectuelen zich in het 
crisisbesef van teloorgang van oude waar
den. De diagnose was snel gesteld: de ont
sluiting van de provincie vormde een recht:
streekse bedreiging van de volksaard met 
elementen als trouw aan de katholieke gods
dienst, gemoedelijke saamhorigheid en 
Bourgondische uitbundigheid - dit alles met 
veel gevoel voor tradities. 
Bij de beoefening van regionaal-historisch 
onderzoek wint de zucht naar de eigen 
regionale identiteit het 
overigens niet zelden van 
kritisch vermogen en 
wetenschappelijkheid. Het 

'risten zagen het als hun maatschappelijke 
plicht materiaal aan te dragen om deze 
identiteit te schragen en te bevestigen. In 
zekere zin werd het vak volkskunde pas in 
de jaren, zestig definitief van zijn ideologi
sche ballast ontd-aan door onderzoekers 
zoals Vos kuil die zich kantten tegen het 
manipuleren met vage begrippen zoals tra
ditie, continuïteit, volk en ook volkskarak
ter. Zij doorzagen en verkondigden luid de 
ideologische lading die deze begrippen dek
ten; cultuurhistorisch onderzoek was 
imqlers in het verleden te vaak misbruikt 
voor cultuurpolitieke doelen. 
Met enige zorg constateerde Voskuil in de 
jaren tachtig weer een opleVing van de 
belangstelling voor volksverhalen, volkslie
deren, volksgeneeskunde, volksgeloof en 
ook volkskarakters; zaken w.aar naar zijn 
zeggen "al in dertig jaar geen vraag meer 
was". Als diagnose stelde hij dat men op 

zoe,k was naar wijsheden 
die in de moderne bescha
ving verloren waren 
gegaan maar nog bij 'het 

ontmythologiseren van 
het idee van de arme 
Drentse veenarbeiders in 
hun plaggenhutten verliep 
bijvoorbeeld niet zonder 
emotie. Sommige Drenten 
hebben zich zo vereenzel
vigd 'met de oûde beelden 
dat de deconstructie ervan 

'Volkskunde werd 
volk' - waarbij men v90ral 
de 'ongerepte' cultuur van 
'nog' dicht bij de natuur 
staande boeren en vissers 

.op het oog had - bewaard 
gebleven zouden zijn. 

misbruikt voor 

politieke doelen' Nu heeft Voskuil in zover
re gelijk dat de constructie 

hen als het 'ware recht-
streeks in de 'volksziel' 
raakt. Historici worden 
dan als verraders of nestbevuiIers van hun 
gewest beschouwd, wanneer ze er geboren 
en getogen zijn. 

Identiteit en volkskarakter 
De studie van identiteiten en volkskarak

ters vormt van oudsher een terrein van folk
loristen waarover J.]. Voskuil in zijn 
romanserie Het Bureau zo beeldend heeft 
geschreven. volkscultuur was immers lange 
tijd gelijk aan regionale cultuur of die van 
etnisch-geografisch bepaalde stammen zoals 
in Nederland de Friezen, Saksen en Franken. 
Dit regionalisme vormde een wetenschappe
lijk tegengif tegen het overwicht van het 
gewest Holland met zijn moderniserende en 
natiorialiserende tendensen. De constructie 
van volkskarakters was veelal een weerstand 
tegen veranderingen. Het behoud van de 
eig'enheid stond daarbij voorop. 
Ieder volk had zijn .'eigen aard' en de folklo -

van volkskarakter's -
tegenwoordig spreken we 
ogenschijnlijk meer neu
traal van regionale of 

nationale identiteit - door het aandragen 
van geografische, sociale, religieuze en cul
turele determinanten een vorm' van ideologi
sche pseudo-wetenschap is waarmee onder
zoekers zich niet (meer) moeten bezighou
den. Het culturele constructieproces van 
identiteit en sten~otypering verdient als 
fenomeen echter wel degelijk nadere studie. 
De we~~ld wordt immers door groepen in de 
loop der geschiedenis telkens ingedeeld al 
naar gelang hun specifieke beleving van 
ruimte, tijd en ook etniciteit. Deze perceptie 
is als populaire en cultuurpolitieke cultuur
diagnose juist bijzonder relevant en nadere 
beschouwing waard. 

Façade 
Volkskarakters en nationale identiteiten 

als zodanig bestaan niet. Maar deze culture
le constructies hebben als mentale realitei
ten wel degelijk invloed op het gedrag van 
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mensen. De hieruit voortvloeiende folklore 
kan zowel de visie van de buitenstaander 
als het zelfbeeld van een groep bevestigen. 
Overigens worden doorgaans slechts de 
positieve elementen uit de outsiders-view 
overgenomen. "Het folkloristische leven ont
hult 'ons, vrees ik," aldus Cornelis 
Verhoeven, "niets van wat er werkelijk in 
mensen omgaat, maar meer omtrent dat wat 

-vroegere hertogen, bewindvoerders, beleids
mensen en andere vreemde bezoekers (toe
risten) van hen verwachtten. Het is de bui
tenkant van een voorgeschreven levens
vreugde en welwillendheid. Het kan zich 
dus ook handhaven als een façade van 
gemakkelijk te herkennen kenmerken". 
Ziehier het Nederland van Frau Antje met 
tulpen, molens en klompen. 
Behalve in ruimte wisselt de beleVing van 
volksaard ook in tijd. De oude folkloristen 
beschouwden het volkskarakter graag als een 
eeuwenoude overgelever-

het vermeende 'drama' van de multiculture
le samenleving) van groot belang voor con
structie en perceptie van eigenheid. Vaak 
spelen hierbij de noties van dreiging of ver
lies mee. 
Het eenwordingsproces van Nederland in de 
negentiende eeuw bracht allerlei gewestelij-' 
.ke bewegingen voort die pal stonden voor 
het behoud van eigenheid, of beter gezegd: 
een eigen aard als antidotum construeerden. 
Zo stimuleerden plànnen tot opdeling van 
de provincies in de jaren zeventig van de 

. twintigste eeuw de perceptie van regionale 
eigenheid, denk bijvoorbeeld aan de elitaire 
actiegroep 'Brabant één'. De gemeentelijke 
herindeling wekt ook veel beroering, waarbij 
het landelijke zelfbeeld van dorpen wordt 
bedreigd door gulzige steden. Deze dorpen 
zijn in feite overigens meestal verregaand 
verburgerlijkt maar daarom hechten ze juist 
zo aan het rurale beeld 

de schat (erfgoed, zouden 
wij nu zeggen) waarin het 
volk zijn eigenheid koes
terde; een identiteit die 
door bodem en geschiede
nis gevormd ' was tot een 
statisch geheel dat kon 
bogen op een grote conti
nuïteit. Zij hadden dan 
ook geen oog voor de 
mentale constructie ervan 
(het was immers voor een 
deel hun eigen geestes
kind) maar projecteerden 
een als typisch be-

'Blijkbaar zijn 
Europese eenwording 

Voorts heeft vooral de 
Europese .eenwording een 
hernieuwde belangstelling 
voor nationale en regiona
le identiteit tot gevolg: 
hoe meer we op elkaar 
gaan lijken, des te meer 
worden de kleine verschil
len uitvergroot. De drama
tische ontwi\<kelingen in 
het voormalige 
Joegoslavië, de aanwezig
heid van gevestigde maar 

nationale crisismo-

menten van groot 

belang voor con-

structie' en percep-

tie van eigenheid' 

schouwd Fries of Zeeuws gedrag in een tijd
loze, statische sociale werkelijkheid. De 
etnologische studie van de wisselende bele
ving van eigenheid en anderszijn is echter 
bijzonder onthullend. Welke omstandighe
den hebben invloed op de menselijke 
behoefte aan een eigen groepsidentiteit? 
Welke elementen selecteert men uit het aan-
wezige repertoire? 

Nationale crisismomenten 
Opmerkelijk is dat er conjuncturen te 

onderkennen zijn in beschouwingen over 
volkskarakter en identiteit. Blijkbaar zijn 
nationale crisismomenten in het staatsvor
mingsproces (bijvoorbeeld de perioden rond 
1600,1672,1787,1795,1813,1830,1870, 
1914, 1940 alsmede de monetaire Europese 
eenwording rond 2000 en het debat rond 

niet-ingeburgerde migran
ten, de stroom asIelzoekers en de recente 
islamfobie heeft in West-Europa tenslotte 
weer latente sentimenten losgemaakt ('Eigen 
volk eerst') waarvan veel intellectuelen en 
politici dachten dat ze definitief tot het ver
leden behoorden. Maar het verleden is, 
zeker in het regime van de huidige erfgoed
cultus waarin we op zoek zijn naar houvast 
en eigenheid, altijd .actueel. 

Gerard Rooijakkers is bijzonder hoogleraar ' 
Nederlandse etnologie aan de Universiteit 
van Amsterdam en als onderzoeker verbon
den aan het Meertens Instituut van de 
Koninklijke Nederlandse Academie van 

, wetenschappen te Amsterdam. In 2002 ont
ving hij de prijs voor de geesteswetenschap
pen van het Prins Bernhard Cultuurfonds. 
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ANTILLIAANSE CULTUUR 

De gee~t van de 
slavernij waart nog 
steeds rond 
Tot de Nederlandse cultuur horen niet alleen maar Rembrandt en het klompendan
sen, maar ook de cultuur van de Antillen. De Antilliaanse cultuur lijkt erg op die 
van andere Caribische (ei)landen, en kent invloeden uit Afrika, Latijns Amerika. 
Maar ook de Nederlandse. De periode van de'slavernij onder de Nederlanders is 
heel ingrijpend geweest voor de cultuur van de Antillen. Ook zit er volgens Thijs 
van Steveninck een Nederlands tintje aan de corruptie op de eilanden. 

DOOR THIJS VAN STEVENINCK 

De slavernij is in Nederland al in 1863 afgeschaft, overigens meer onder buitenlandse druk dan 
uit innerlijke overtuiging, Maar op Curaçao leeft haar geest nog onverminderd voort. Zo heeft 

'Sla ven tijd 

verantwoordelijk 

voor collectief 

minderwaardig

heidscomplex' 

bijna één op de vier Curaçaoënaars een vrouwenvoor
naam als achternaam. Bij de 'abolitie' hebben ze de voor
naam van hun moeder gekozen: Adriana, Alberta, 
Antonia, Cecilia, Gijsbertha, Isidora, Josephina, Martina, 
Nicolina, Paulina, en Roosje. Andere achternamen stralen 
een soort 'wishful thinking' uit: Braafheid, Fraay, 
Goedgedrag, of Kleinmoedig. 
Bij aankomst van de Afrikanen werden hele families 
gescheiden: mannen apart van vrouwen en kinderen. 
Sommigen wijten het enorme aantal gebroken gezinnen 
op de Antillen aan deze erfenis. In zo'n 40 procent van 
alle Curaçaose gezinnen is geen vader (meer) aanwezig. 
En éénderde van de Curaçaose mannen gaat zich frequent 
te buiten aan hoerenbezoek, waarbij wel de vraag is wat 
oorzaak is en wat gevolg. In ieder geval leven op Curaçao 

bijna 50 procent van de mensen zonder partner. Volgens het CBS zijn binnen het aantal tiener
moeders, al dan niet alleenstaand, Antilliaanse (en Arubaanse) meisjes sterk oververtegenwoor-
digd. ' 

Apartheidsregime 
Tot 1969 heeft er op de Antillen nog een soort apartheidsregime geheerst, waarbij de beste 

banen in de handel, de ambtenarij en de politiek voor zwarte Antillianen afgesloten waren. Aan de 
slaventijd lijken veel Antill,ianen zo een collectief minderwaardigheidscomplex te hebben overge
houden. Als mensen je keer op keer vertellen dat je zwart bent, en dus vies en lelijk, ga je dat op 
den duur zelf geloven. Zeker als je zelf arm bent en de ander rijk. Dit heeft bij veel Antillianen 
geleid tot een gebrek aan zelfvertrouwen, en bij anderen tot een grote bek (Anthony Godett). 
Ook op de arbeidsmarkt is het slavernijverleden nu nog duidelijk zichtbaar. Veel Antillianen vin
den werken in de bediening vernederend, zeker als de klanten blank zijn. Zij zijn dan ook onder
vertegenwoordigd in de horeca, juist de sector met de meeste toekomst op Curaçao. Oe eigenaar 
van het terras waar ik 's avonds vaak een kopje koffie drink, zegt dat Antillianen een te hoog sala
ris vragen of alleen willen werken in een airconditioned omgeving. Als gevolg hiervan werken op 
de terrasjes in Willemstad vooral Haïtianen, Jamaïcanen en Colombianen, en maar relatief weinig 
Antillianen. 
De gemiddelde Antilliaan vindt het ook belangrijk om te worden gegroet. Vooral als dat door een 
blanke gebeurt. Dit is voor hem een bewijs dat hij niet meer, zoals in de slaventijd, als 'een dier 
wordt gezien. 
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Ironisch genoeg heeft het slavernijverleden 
ook een gunstig bij effect gehad. De slaven
transporten hebben gefungeerd als harde 
processen van natuurlijke selectie. Wie oud 
of zwak was, overleefde de transatlantische 
overtocht niet. Als gevolg hiervan zijn de 
huidige Caribische volkeren fysiek ijzer
sterk. Atleten uit Jamaïca, Trinidad, de 
Bahama's (en de VS) domineren dan ook 
sporten als atletiek. Dit geldt ook voor 
Antillianen binnen het Koninkrijk der 
Nederlanden. Dé volkssport op de Antillen 
is overigens niet voetbal, maar honkbal. De 
best betaalde Nederlandse sporter is honk
baller Andruw Jones die bij de Atlanta 
Braves speelt. 

Papiaments 
Het Papiaments is ontstaan om het con

tact tussen slaven en slavenhouders te faci
literen. Het is een versimpelde vorm van het 
Spaans met invloeden van 
het Engels, Portugees, 
Nederlands en Afrikaanse 

dat openlijke voorstanders van 
Papiamentstalig onderwijs hun kinderen wel 
stilletjes op Nederlandstalige scholen doen. 

Katholicisme 
. Het Papiaments ontstond doordat de sla

ven geen Nederlands mochten leren. En 
omdat ze van de Nederlanders ook niet aan 
de Protestantse godsdienstoefeningen moch
ten deelnemen werden ze katholiek, want de 
Spaanse missionarissen lieten zich dit bui
tenkansje natuurlijk niet ontnemen. 
Vermoedelijk is het katholicisme ook de oor
zaak van de vigerende homofobie, hoewel 
dat natuurlijk in wel meer culturen voor
komt. Hier wordt vaak de Bijbel er bij 
gehaald, omdat deze homoseksualiteit ont
moedigt. Maar als ik dan tegenwerp dat de 
Bijbel ook de slavernij expliciet sanctioneer
de, valt er vaak een pijnlijke stilte. 
Ook de machocultuur zal er mee te maken 

hebben. Naast homo's zijn 
vrouwen ook hier tweede
rangs burgers . Maar waar 

talen. Het voordeel is dat 
het vrij gemakkelijk te 
leren is . Het nadeel is dat 
het door heel weinig men
sen wordt ge·sproken. Er is 
ook geen eenduidige gram
matica, waardoor de 
Papiamentse versies van 
Aruba, Bonaire en Curaçao, 
soms grote, verschillen 
vertonen. 

'Vrouwen op de 
niet? Marcha en Verweel 
noemen de Curaçaose 
man: "aantrekkelijk, char
mant, en sexy. ( ... ) Maar 
als het om zijn gezin en 
echtgenote gaat, geeft hij 
dikwijls niet thuis. Hij is 
er eigenlijk vooral niet. " 
Overigens zijn vrouwen 
op de Antillen wel (beter 

Antillen beter 

vertegenwoordigd 

in de politiek' 

Papiaments wordt bijna 
fonetisch geschreven: 
'fiets' is baiskel (van het Engelse bicycle) en 
'hier; is aki (van het Spaanse aqui). De vele 
Nederlandse leenwoorden - wablief? (wat 
zegt u?), danki (dank), en hopi (veel) - in het 
dagelijks taalgebruik alsmede in de ambtelij
ke taal (landsverordening, mandaat) geven 
het een zeer charmant en kleurrijk effect. Het 
feit dat het Papiaments geen onderscheid 
kent tussen hij en zij is soms verwarrend, te 
meer daar de Antillianen dit soms kopiëren 
in het Nederlands. 
Het gebruik van Papiaments is een mooi 
voorbeeld van de hardnekkigheid van ineffi
ciënte locale gebruiken. Kinderen worden 
thuis Papiamentstalig opgevoed, dus komt 
er behoefte aan Papiamentstalig onderwijs. 
Onderwijs beklijft tenslotte het beste in de 
moedertaal. Maar na dat eerste onderwijs is 
het voor deze kinderen moeilijker om in 
Nederland te gaan studeren. Er woedt ook 
hier een ware 'schoolstrijd', waarbij opvalt 

dan in Nederland) verte
genwoordigd in de poli
tiek. Er zijn hier gemid-

deld meer vrouwelijke ministers, en er zijn 
al drie vrouwelijke premiers geweest (Maria 
Liberia-Peters, Suzy Camelia-Römer en Mirna 
Luisa-Godett). 

Blitse auto 
Voor de Curaçao naar is het ophouden van 

de 'schone schijn' erg belangrijk. Dit uit 
zich onder andere in het feit dat hij meestal 
onberispelijk gekleed gaat, 'ook als het 
bloedheet is . Verder hecht hij sterk aan een 
blitse auto. Daarin wordt hij immers vaker 
'gezien' dan in zijn huis, dus daaraan geeft 
hij ook meer geld uit: 
Positief gezegd, werkt de Curaçaonaar om te 
leven, en niet andersom. Negatief gezegd, 
kan de Curaçaonaar niet goed met geld 
omgaan. Daniel Hodge, directeur van de 
Postspaarbank, zegt: "Hij is geen goede 
spaarder. Men heeft wel goede intenties en 
stort soms een bedrag op het spaarbank-
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boekje, maar vaak wordt dat er in de loop 
van de maand weer afgehaald." Deze mentali
teit verklaart wellicht ook de grote leegstand 
in sommige wijken in Willemstad. Als zo'n 
huis bij een erfenis verdeeld moet wo~den, 

zeker als alle kinderen naar Nederland zijn, 
blijft het vaak leeg staan tot er cholIers Uun
kies) in trekken. Intussen brengt het 
geen cent op, noch aan 

de de rechtsstaat op de Nederlandse Antillen 
langs de rand van de afgrond." 

Antilliaanse bouwfraude 
De tweede keer was toen Nederlandse 

bouwbedrijven de corruptie direct stimuleer
den in de Antilliaanse politiek. Belangrijkste 
acteur hier was De Antillen BV, een dochter-

bedrijf van het 
huur, noch aan rente. 
In veel gevallen leidt slecht 
bestuur tot corruptie en 
vice versa. Zo ook op de 
Nederlandse Antillen. 
Nederland heeft hieraan op 
twee, nauw samenhangen
de manieren, actief bijge
dragen. De eerste keer was 
indirect bij wat op de 
Antillen 'het verraad van 
Gijs de Vries' (de huidige 
EU-coördinator voor terro
rismebestrijding en oud-

'Nederland contro-
Nederlandse Koninklijke 
Wegenbouw Stevin, dat 
ambtenaren en politici 
omkocht om overheidsop
drachten veilig te stellen. 
Toch controleerde 
Nederland nau~elijks, hoë
wel het in 10 jaar ruim 1 
miljard euro in de eilanden 
geïnvesteerd had. Maar 
men was bang voor de 
beschuldiging van 'neoko
loniale bemoeizucht'. 

leerde nauwelijks, 

bang voor de 

beschuldiging van 

neokolonische 

bemoeizucht' 
staatssecretaris van 
Antilliaanse zaken red.) wordt 
genoemd. De regering Pourrier (PAR) had om 
te bezuinigen éénderde van de ambtenaren 
ontslagen. Toch kwam De Vries niet met de 
beloofde financiële middelen over de brug, 
waardoor de Antilliaanse economie in een 
recessie stortte. De teleurgestelde kiezers 
verkozen in plaats van de PAR de FOL die 
duidelijk trekjes had van een criminele orga
nisatie. Volgens Bob Wit, destijds rechter bij 
het Gemeenschappelijk Hof van Justitie van 
de Nederlandse Antillen en Aruba, "balanceer-

De FOL van Anthony 
Godett hielp bouwbedrij

ven aan opdI:achten, en deze betaalden op 
hun beurt de FOL. Deze konden hiermee 
populariteit 'kopen', en daarmee politieke 
macht. Iedereen profiteerde: politici, ·partij, 
bedrijven en de kiezers voor wie de FOL de 
gas- en elektriciteitsnota's betaalde. De reke
ning werd uiteindelijk betaald door de 
Antilliaanse belastingbetaler en de 
Nederlandse staat. 

Thijs van Steveninck werkt als econoom bij 
het SER-secretariaat van de Antillen 
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De balans tussen 
sociaal en libe'raal 
Nu door de uitbreiding van de EU en de intensivering van de mondiale vrijhandel 
de concurrentie toeneemt, is het voor een sociaal-liberale partij een must om 
lopende ontwikkelingen ten behoeve van groei en werkgelegenheid niet alleen op 
hun liberale effectiviteit te beoordelen, maar ook op hun sociale en ecologische 
gevolgen. Hoe kunnen we andersglobaliseren en de balans tussen sociaal en libe
raal in stand houden? 

DOOR ERICH HELFFERICH 

Men kan op de toenemende internationale concurrentie op twee manieren reageren: men 
neemt vrijhandel als uitgangspunt en kiest voor een serie liberale maatregelen ten einde de 
meest concurrerende economie te worden, of men acht de negatieve sociaal-economische 
gevolgen van het vrije verkeer van kapitaal, werknemers, goederen en diensten zo ernstig dat 
men de voorkeur geeft aan een geleidelijke uitbreiding c,q. regulering van de vrijhandel, syn
chroon aan het verdwijnen van de extreme kostprijsverschillen, voortvloeiend uit verschil in 

'Het liberalisme 

werd een 

successtory dankzij 

sociale en groene 

tegenkrachten' 

levensstandaard. 
In het algemeen zal elke vrije markt zich bij democrati
sche verhoudingen ontwikkelen tot een sociaal-ecolo
gisch of anderszins gereguleerde markt. Het liberalisme 
kon alleen een successtory worden, doordat sociale en 
groene tegenkrachten hebben verhinderd dat factoren 
die van belang zijn voor de kwaliteit van het leven, in 
een vrije markt overboord werden gezet. Zo moet het 
zich ook nu in de nieuwe situatie hoeden voor domi-
nantie. 

Wankelend belangenevenwicht 
In de oude EU landen bestond op nationaal niveau 

een dynamisch belangenevenwicht tussen werkgevers, 
vakbonden en milieuorganisaties. Door de EU uitbrei
ding is de positie van de vakbeweging verzwakt; werk

nemers zijn direct of indirect onderdeel van de Europese arbeidsmarkt geworden. Positief 
daaraan is dat noodzakelijke hervormingen haalbaar zijn geworden en dat grote verschillen in 
productiekosten (lonen, arbeidsomstandigheden, belastingen etc.) tussen de oude en de nieu
we lidstaten leiden tot een nieuwe arbeidsdeling, economische groei, een verbeterde mondiale 
concurrentiepositie en uiteindelijk meer welvaart. Deze herstructurering kent evenwel naast 
winnaars ook verliezers: zo zal het aantal werklozen door fricties op de Europese arbeids
markt toenemen. Op termijn zullen de sociale en ecologische regels in de oude en de nieuwe 
lidstaten echter naar elkaar toegroeien,zodat er een gereguleerde Europese markt zal ontstaan. 
Op mondiaal niveau daarentegen ligt een gereguleerde markt niet in het verschiet: sociale en 
ecologische tegenkrachten zijn moeilijk te mobiliseren en onder één noemer te krijgen. Bij 
gebrek aan democratische structuren zal het liberalisme overheersen. Zonder regulering aan 
de EU buitengrenzen - en de EU wordt veelal als een opmaat tot een vrije wereldhandel gezien 
- loopt confrontatie tussen de extreem verschillende kostprijzen, voortvloeiend uit verschil
lende levensstandaards uit op ontwrichting van diverse marktsectoren en op een verdere ver
storing van de sociaal-liberale balans in de EU. 

Kwaad bloed 
In de Europese politiek ligt de prioriteit bij concurrentie stimulerende maatregelen en bij 

hervorming van de sociale voorzieningen. Lonen, pensioenen, sociale voorzieningen en ' 
arbeidsvoorwaarden moeten van de Europese beleidsmakers omlaag. Meer arbeidsparticipatie, 
-flexibiliteit en -mobiliteit is nodig. CAO's moeten daartoe ruimte bieden middels onderhande-



lingen op bedrijfsniveau. 
Intussen draagt de globalisering bij aan het 
uiteenlopen van salarissen van managers en 
lonen van werknemers, omdat er naar 
schaarste wordt betaald. Extreme salarisver
hogingen staan tegenover lonen die de infla
tie nauwelijks bijhouden, goudgerande ver
trekregelingen tegenover minimale afvloei
ingsregelingen en koersstijgingen volgen 
op massaontslagen. Deze voorbeelden van 
"inkomensoverheveling van onder naar 
boven" zetten kwaad bloed, waardoor een 
zakelijke benadering van noodzakelijke her
vormingen van arbeidsmarkt en WW, bij 
stand, WAO, zorg- en pensioenvoorzienin
gen spaak loopt. Deze hervormingen zijn 
noodzakelijk om de balans tussen uitgaven 
en inkomsten te herstellen, maar betekenen 
wel een financiële achteruitgang voor 
betrokkenen zonder zicht op nieuwe banen. 
De toenemende concurrentie vraagt om 
lagere belastingen ten 
einde bedrijfskosten te 
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textielimport was bijvoorbeeld te voorzien. 
Uiteindelijk moest dit probleem toch door 
marktregulering (quotering) in overleg wor
den opgelost. 
Meer vraag op de binnenlandse markt kan 
meer werkgelegenheid opleveren. Maar die 
stagneert door terughoudende consumenten, 
ondernemers, bezuinigende overheid en een 
export met te geringe toegevoegde arbeid. 
Extra bestedingen à la Keynes zijn niet realis
tisch. Schulden en renteverplichtingen van de 
staat zijn al buiten proportie. De vraag op de 
binnenlandse markt zal dus anders moeten 
worden gestimuleerd: 
Verlaging van de bruto loonkosten geeft meer 
werkgelegenheid. Particulieren kunnen uit 
hun nettoloon geen brutoloon van een vak
man betalen. Dat veroorzaakt zelf klussen en 
zwartwerken. Daarom moeten de sociale, 
pensioen-, ziekte- en zorgkosten deels wor
den ontkoppeld van de arbeidskosten zeker 

nu de prem~es door toene
mende werkloosheid, 

verlagen, investeringen 
aan te trekken en vermo
gens- of inkomensvlucht 
te verminderen. Maar flat 
tax , BTW en REB vermin
deren de toepassing van 
het draagkrachtprincipe . 
Bovendien beconcurreren 
landen elkaar met lage 
belastingen en andere 
belastingfaciliteiten, waar
door de nationale overhe
den weinig grip op een 

'Particulieren 
demografische factoren én 
medische ontwikkelingen 
omhoog schieten. De pre
mies moeten meer uit het 
nettoloon worden betaald 
en uit de ,algemene midde
len. Meer zelf betalen doet 
het 'vrij' besteedbare inko
men afnemen. Gelukkig 
heeft de verschuiving van 
het uitgaven patroon naar 
de zorgsector geen nadeli-

kunnen zich het 

brutoloon van een 

vakman niet 

veroorloven' 

rechtvaardig belastingbe-
leid houden. Principieel lijkt het me 
ongewenst dat overheden elkaar beconcurre
ren, omdat ze dan net als concurrerende 
ondernemers marktonvolkomenheden ver
oorzaken die ze als overheden juist geacht 
worden te corrigeren. 

Outsourcing en binnenlandse vraag 
In het verleden verschoof de werkgelegen

heid van landbouw naar industrie , naar dien
sten en recentelijk naar geïnnoveerde pro
ductie. Veel van de resterende Europese 
werkgelegenheid in landbouw en industrie 
verschuift nu zijdelings naar goedkope lan
den buiten de EU. Als dat verschijnsel zich in 
steeds meer sectoren voordoet, wordt het 
een lastig karwei om comparatieve voordelen 
te vinden en in werkgelegenheid om te zet
ten. Handelsregulering aan de EU buitengren
zen voor behoud van werkgelegenheid kan 
noodzakelijk zijn. De misère met de Chinese 

ge consequenties voor de 
werkgelegenheid. Het is 

een voorbeeld van toekomstgerichte groei en 
krimp. Ook de hoge olieprijs zal tot een 
ander uitgavenpatroon dwingen, maar creëert 
tegelijk nieuwe kansen voor duurzame ener
gieproductie en werkgelegenheid; stijgende 
transportkosten zullen regionalisering van de 
economie in de hand werken. 
Vakbonden vinden de lonen niet te hoog om 
te kunnen concurreren en wijzen op de 
boomende export ten gevolge van economi
sche groei op de wereldmarkt. Maar wat er 
aan arbeid in de exportproducten zit, is 
betrekkelijk weinig; arbeidsintensieve pro
ductieonderdelen worden naar lage lonen 
landen uitbesteed. Soms is export doorvoer 
van import met weinig toegevoegde waarde. 
Kortom: onze export is niet bij machte vol
doende werkgelegenheid te creëren. 

Koopt eigen waar! 
Meer werkgelegenheid lijkt te verwachten 
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van het bewust maken van de burger dat veel 
goedkoop buitenlands kopen de eigen werk
loosheid in de hand werkt en dat hij beter uit 
nieuwe solidariteit meer regionale producten 
kan kopen. Het belastingaftrekbaar maken 
voor particulieren van personeel voor huis
houden, zorg en kinderopvang en kosten van 
woningonderhoud zou ook nieuwe banen kun
nen scheppen. 
Ook verwacht ik een positief effect van de 
invoering van een 'combiloon', een combinatie 
van primair zelf verdienen en aanvulling uit 
de sociale kas. Het idee gaat ervan uit, dat 
alleen vrije loononderhandelingen volledige 
werkgelegenheid kunnen geven. Nu laten 
bedrijven werk liggen, omdat betaling onder 
het minimumloon niet is toegestaan. Werken 
onder het minimumloon - met de nodige res
tricties - hoeft geen probleem te zijn, mits er 
tot het minimumloon wordt aangevuld uit de 
sociale kas. Daarmee i's ook de concurrentie 
tussen de ondernemer en de sociale dienst om 
de gunst van de werkloze verdwenen. Het 
combiloon geeft extra werk en vervangt 
bovendien een volledige uitkering door een 
gedeeltelijke. Bij invoering van het combiloon 
is de werkloze verplicht werk te aanvaarden, 
maar wel binnen zijn belangstellingssfeer; hij 
wordt niet verplicht tot perspectiefloos werk 
voor een uitkering: 

Sociaal-ecologische marktregulering 
De Nederlandse Mededingingsautoriteit doet 
zijn best om de concurrentie in Nederland te 
maximaliseren. Prijs- en productieafspraken 
zijn strafbaar, evenals bijeenkomsten daartoe. 
Maar ter wille van sociaal-ecologisch verant
woorde prijzen moeten voorstellen tot markt
afspraken worden toegestaan, mits bijeen
komsten daartoe openbaar zijn en de voor
stellen ter goedkeuring aan de NMa worden 
voorgelegd. Naast bestrijding van te hoge prij
zen door kartelvorming moet ook het bestrij
den van moordende concurrentie tot de taak 
van de NMa gaan behoren. Asociale bezuini
gingen op personeel en het tegen elkaar uit-

. spelen van toeleveranciers moeten worden 
verhinderd. 
Op wereldniveau kunnen de problemen voort
vloeiend uit "wij zijn te duur en zij te goed
koop" niet aan de vrije markt worden overge
laten. Open concurrentie tussen landen met 
totaal verschillende kostprijzen voortvloeiend 
uit totaal verschillende levensstandaards ver
oorzaakt ontwrichting (sluiting van duurzame 
bedrijven hier en verplaatsing naar goedkope 
landen met ondermaatse sociale en ecologi
sche regelgeving). De WTO zou de concurren-

tie tussen landen moeten optimaliseren, maar 
zolang zij te eenzijdig vrijhandel als uitgangs
punt neemt, staat het denken over fair trade 
nagenoeg stil. Zolang de WTO niet op een 
democratische wijze een sociaal-ecologische 
marktregulering weet te realiseren, moet de ' 
EU aan haar buitengrenzen daartoe het voor
touw nemen: 
De EU moet principieel geen afstand doen van 
handelsregulering aan haar buitengrenzen. De . 
voorkeur voor vrije concurrentie creëert een 
taboe op protectie. Maar vormen van protectie 
(accijnzen, importheffingen, quotering en pro
ducteisen) ter wille van het handhaven van 
sociaal-ecologische standaarden en de 'eigen 
soevereine ontwikkeling tot duurzaamheid 
moeten toegestaan blijven. Het vermijden van 
wederzijdse ontwrichting moet uitgangspunt 
zijn. 

Verantwoord prijspeil 
Afbraak van importheffingen door EU en 

ontwikkelingslanden zou de kleine boeren 
zowel hier als daar I;>lootstellen aan concur
rentie met goedkope niet-duurzame agrari
sche bio-industrie. Het is van belang om een 
eerlijke prijs voor een eerlijk product op een 
vrije Europese binnenmarkt te realiseren. Dat 
is nodig, opdat kleinschalige duurzame land
bouw mogelijk blijft en het Europees agrarisch 
cultuurlandschap in oude en nieuwe lidstaten 
niet verder door grootschaligheid aftakelt. Een 
verantwoord duurzaam prijspeil is te bereiken 
door een combinatie van jnterne Europese 
productiebeheersing (quotering) en importhef
fingen aan de buitengrenzen tegen niet-duur
zame producten. De Europese productie moet 
worden afgestemd op de Europese consump
tie, waarbij rekening moet worden gehouden 
met preferentiëlé quota voor kleine boeren in 
ontwikkelingslanden, die dan profiteren van 
het duurzame Europese prijspeil. Ook de 
intensieve dier- en milieuonvriendelijke bin
nenlandse productie zal met heffingen moe
ten worden belast en tevens door wetgeving 
beperkt. Opkomende kleinschalige voedings
industrie in ontwikkelingslanden zal ook 
bescherming nodig hebben. 
De vrije markt heeft stevige vangrails nodig. 
In eerste instantie lijkt vrijhandel voor de 
hand te liggen, maar rekening houdend met 
de diverse belangen lijkt een mixture van vrij
handel en protectie meer perspectief te bie
den. Om het u gemakkelijk te maken: het is 
een keuze tussen " trial and error" en "gouver
ner c'est prévoir". 

Erich Helfferich is agrarisch onderv.:ijskundige 
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Wat mag een gezond 
leven kosten? 
Het nieuwe zorgstelsel staat in de startblokken. Dit levert veel discussie op over 
het handhaven van solidariteit. Deze discussie zou zich echter niet alleen moeten 
toespitsen op het nieuwe stelsel, maar ook over de vraag of er grenzen zijn aan 
wat (het voorkomen van) ziekte mag kosten? Tot welk bedrag strekt onze solidari
teit? Door onder andere de beschikbaarheid van nieuwe dure behandelingsmetho· 
den dreigen de kosten van de zorg immers enorm de pan uit te rijzen. 

DOOR GERARD BOS 

Er is veel te doen in de politiek over het nieuwe zorgstelsel. Die discussie spitst zich vooral 
toe op de vraag wie de regie heeft, overheid, verzekeraars of patiënten? Ook D66 is voor dit 
zorgstelsel. Binnen de partij hebben tussen voor en tegenstanders van marktprikkels stevige 

discussies plaatsgevonden. Solidariteit is daarbij voor 
een ieder altijd het uitgangspunt gebleken. De vorm 

'Steeds meer waarin deze solidariteit gerealiseerd moet worden: 
wordt door veel D66-ers anders gezien. Gereguleerde 
marktwerking waardoor de doelmatigheid van zorg 

nieuwe, duurdere (voor hetzelfde product wordt minder betaald) kan ver- · 
beteren - met als resultaat dat de totale kosten kunnen 

behandelingen 

drukken op de 

budgetten' 

worden gedrukt en daarom de solidariteit beter 
bewaakt kan worden - is momenteel uitgangspunt .van 
kabinetsbeleid. Veel D66-ers geloven niet zo in dit 
model. Zij vrezen voor het recht van de sterkste en ver
lies aan solidariteit. 
Los van de stelseldiscussie staat ons echter een heel 
ander probleem te wachten. Of eigenlijk niet te wach
ten, het is al dagelijkse realiteit: steeds duurdere 

behandelingen worden mogelijk die een enorme last geven op bestaande budgetten. De snel-
heid waarmee dit soort behandelingen beschikbaar komt, is nu echter zo hoog : en de ver
wachting is dat dit nog wel even zo zal blijven - dat we een discussie over redelijke kosten 
niet langer uit de weg kunnen gaan. . 

Kwaliteit van leven 
Professionals hebben verschillende manieren om naar kosten te kijken. Een van de meest 

gebruikte methoden is om de kosten uit te drukken in zogenaamde kosten per kwaliteitsjaar 
(een QALY, quality adjusted lire year). Een jaar met 100 procent kwaliteit telt voor 1. Een jaar 
met 80 procent kwaliteit van leven geldt voor 0.8. Er blijken geen algemene normen te zijn 
voor wat een QALY mag kosten. In de curatieve sector waarbij de patiënt al ziek is, en een 
behandeling krijgt, is deze norm er helemaal nog niet. Er zijn momenteel geen bedragen waar
boven bepaalde therapievormen in Nederland niet beschikbaar zijn. 
Complex aan deze materie is bovendien dat veel voorgeschreven behandelingen op zich niet 
zo duur zijn maar toch aanzienlijk op de totale kosten drukken omdat ze zeer frequent wor
den voorgeschreven, maagzuurremmers bijvoorbeeld. Terwijl andere middelen per behande
ling zeer duur kunnen zijn, maar macro-economisch niet zo zwaar tellen omdat ze niet zo 
vaak worden voorgeschreven. • . . 
Een relatief eenvoudig voorbeeld voor het bereken van een QALY is de nierdialyse. Zonder nier
vervangende therapie gaat een patiënt zeker dood, zodat de kosten van deze therapie zich 
onmiddellijk vertalen in gewonnen levensjaren. Niet voor een volledige QALY misschien, omdat 
mogelijk de kwaliteit van leven voor een betrokkene geen 100 procent is als hij/zij dialyse 
ondergaat. De kosten van een jaar dialyseren liggen om en nabij de 40.000 euro. Een bedrag dat 
wij maatschappelijk gezien zonder veel problemen betalen. Althans ik ken geen signalen dat we 
dit bedrag te hoog vinden en voorstanders van het stopzetten van dialyse programma's. 
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Er zijn echter behandelingen die inmiddels 
veel duurder zijn. In de afgelopen jaren wer
den met name in de kankerzorg middelen 
geïntroduceerd die in de buurt van de 
20.000 tot 25.000 euro per behandeling kos
ten. Deze middelen zorgen er veelal voor 
dat de kwaadaardige ziekte wordt terugge
drongen zonder dat genezing tot de moge
lijkheden behoort. Daardoor kan het leven 
vaak met enkele maanden worden verlengd. 
Omdat lang niet iedereen gunstig reageert 
op de middelen en het gemiddelde effect 
maar enkele maanden is, zijn de kosten een 
veelvoud van de prijs per behandeling voor 
een QALY (oplopend tot meer dan 100.000 
euro). 

Doping 
Daarbij komt nog dat sommige personen 

in aanmerking komen voor meerdere vormen 
van therapie. Erythropoietine bijvoorbeeld. 
Dat is het best bekend als 

tor. De vraag waarom er een leeftijdsgrens is 
aan een screenings programma wordt deels 
bepaald door de kans op het vinden van 
afWijkingen, maar ook door de kosten die 
een extra levensjaar kost als dit vroegtijdig 
wordt opgespoord. Deze norm ligt bij onge
veer 20.000 euro. Voor een brandend huis 
zijn we blijkbaar bereid veel meer te betalen 
dat voor het voorkomen van de brand! 
Althans politiek Den Haag. voor preventie
programma's met vaccins gelden vergelijkba
re bedragen. Leg dat maar eens uit aan 
ouders van een kindje dat komt te overlijden 
omdat, doordat de norm van 18.000 euro 
per QALY voor een vaccin ver achter blijft bij 
diverse behandelingsvormen, er meer kinde
ren komen te overlijden dan medisch tech
nisch noodzakelijk. 

Discussie 
We kunnen als D66 een discussie over de 

grenzen van solidariteit 
stimulerend middel dat in 
de wielrennerij wordt mis
bruikt omdat door dit mid
del het zuurstofbindende 
hemoglobine in het bloed 
wordt verhoogd waardoor 
prestaties kunnen verbete
ren . Erythropoietine is 
geregistreerd en wordt 
regelmatig voorgeschre
ven bij patiënten met kan
ker met bloedarmoede, 
bijvoorbeeld door chemo
therapie . Ook bij deze
groep gaat net als bij 

'In een 
niet langer uit de weg 
gaan. Zijn er grenzen aan 
wat (het voorkomen van) 
ziekte mag kosten? Tot 
welk bedrag strekt onze 
solidariteit? Voor zover mij 
bekend hebben we binnen 
de partij hiervoor nog geen 
discussie gestart, laat 

maatschappij die 

veroudert, is een 

behandeling van 

JOO.OOO euro 
staan instrumenten ont
wikkeld om deze discussie 
vorm te geven. Een hele 
klus! Maar een noodzakelij 
ke uitdaging willen we bin-

veel geld' 

wielrenners het hemoglobinegehalte 
omhoog en is wetenschappelijk aangetoond 
dat de kwaliteit van leven met ongeveer 20 
procent toeneemt. Met andere woorden er is 
winst in termen van QALY's, door verbete
ring van de individuele kwaliteit , niet door 
het verlengen van het leven. De behandeling 
kost ongeveer 350 euro per week dus 
18.000 euro per jaar. Dat is ongeveer 90.000 
euro per QALY. 

Brandend huis 
Wat veel mensen zich niet realiseren is 

dat vanuit Den Haag in het geval van preven
tie in tegenstelling tot de curatieve sector al 
wel met kosten rekening gehouden wordt. 
Vaccins en screenings programma's worden 
onder andere. bepaald door een kostenfac-

nen afzienbare tijd niet 
overvallen worden door niet te stuiten ont
wikkelingen. 
Met solidariteit als leidraad van alle politieke 
partijen in Nederland wordt het vormgeven 
van het debat hierover nog een flink karwei. 
Want 100.000 euro of meer per QALY in een 
maatschappij die veroudert - waardoor nieu
we behandelmethodes steeds meer aan de 
orde zullen zijn - is veel geld, of dat nu via 
een inkomensafhankelijke (pvdA) of deels 
inkomensonafhankelijk methode (Kabinet) 
betaald moet worden. Zelfs de portemonnee 
van het rijkere deel van Nederland raakt snel 
leeg als het om deze bedragen gaat. De stel
seldiscussie voert de boventoon maar is niet 
het meest grote probleem! 

Gerard Bos is Internist-Hematoloog 
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PUBLICATIELIJST VAN HET KENNISCENTRUM D66 

Bundel: 
Drugs & Drang - over roesmiddelen, veiligheid & 
gezondheid, februari 2004 - Bundel ter voorbereiding op de 
conferentie onder dezelfde naam die de wetenschappelijke 
bureaus van vijf politieke partijen - CDA, D66, Groenlinks, 
PvdA en van de VVD - op 26 maart 2004 hebben 
georganiseerd. Kopieer- en verzendkosten. 

Onderzoeksrapporten: 
Voorkomen van voortijdig schoolverlaten - de noodzaak van 
differentiatie en decentralisatie, Barbara Jolien van Wijk -
april 2005. 

Investeren in innovatie - Knelpunten en oplossingen voor 
het MKB, Erie Tanja - januari 2004. 

Het lichaam als wachtwoord - De invoering van biometrie in 
reis - en identiteitsdocumenten, Marjolein Bouwers -
december 2003. Kopieer- en verzendkosten. 

Onderwijs: de sleutel tot integratie? - Een onderzoek naar 
Integratiebevorderende maatregelen in het onderwijs, 
Tamara Schellings - juli 2003. Kopieer- en verzendkosten. 

Individualisme en Individualisering - Een onderzoek naar de 
opvattingen van de leden van D66, Martijn Verhagen - maart 
2003. Kopieer- en verzendkosten . 

De opvattingen van D66-ers over het straffen van 
wetsovertreders - Een beschrijvend onderzoek, Nienke Moor 
- november 2002. Kopieer- en verzendkosten. 

D66 en levensbeschouwing - Een onderzoek onder leden en 
politici van D66, Annelien Bredenoord - juli 2002. Kopieer
en verzendkosten. 

Publicatiereeks Sociaal-Liberale Perspectieven: 
Om Holland staat geen hek - Han Entzinger, najaar 2002, 
€ 7,-. Prioriteiten bij immigratie en inburgering . 

Toegang in drievoud - Arthur Docters van Leeuwen, Theo 
Hooghiemstra, Erwin Muller, Carel Tielenburg en Christiaan 
de Vries, voorjaar 2002, € 7, -. Een pleidooi voor 
actualisering van de democratische rechtsstaat. 

Tussen internationale rechtsorde en nationaal belang - Jan 
Hoekema, Rienk Terpstra en Rob de Wijk, voorjaar 2002, 
€ 7,-. Het Nederlandse buitenlands en veiligheidsbeleid 
herzien. 

Risico's delen en risico's nemen - Kees Goudswaard en Udo 
Koek, najaar 2001, € 7, -. Trends en uitdagingen in de 
~cciale zekerheid. 

Betrokken Ondernemerschap - Alexander Rinnooy Kan, 
Gerard Schouw, Christiaan de Vries, najaar 2000, € 7,-. Over 
de betekenis van verantwoord ondernemen. 

Volksgezondheid in het perspectief van de burger - Henk 
Leenen, voorjaar 2000, € 7,-. Naar een sociaal-liberaal 
beleid op het gebied van de volksgezondheid. 

Als u nu twee of meer uitgaven in de serie Sociaal Liberale 
Perspectieven bestelt, dan kosten de uitgaven per stuk € 5,00. 

Conferentieverslagen: (Kopleer- en verzendkosten) 
• 'Het kaf en het koren' , over de terroristische dreiging in 

Nederland, April 2005. 
• 'Drugs & Drang - over roesmiddelen, veiligheid & 

gezondheid', februari 2004. 
• 'De gekozen burgemeester: hoe en wat?', oktober 2003. 
• 'Staten in de Steigers', juni 2003. 
• 'Na de oorlog - hoe nu verder?', april 2003. 
• 'De wereld is groter dan Den Haag', februari 2003 . 
• 'De uitbreiding van de EU en het milieu', december 

2002. 
• 'Making a difference - on corporate social responsibility', 

april 2002. 
• 'Het Amerikaans buitenlands beleid', april 2002 . 



Mijn idee 
VAN AUTISTISCHE IN ORGANISCHE RICHTING 

Volgens premier Balkenende functioneert het huidige kiesstelsel" prima, dus wil hij geen 
verandering, zoals blijkt uit het interview in Elsevier van 17 september, 'Ambt niet op de schop'. 
Daarmee geeft hij aan geen boodschap te hebben aan de hervormingsgedachten van D66-minister 
Pechtold over bestuurlijke vernieuwing. 

Persoonlijk kan ik daar nog wel vrede mee hebben. Ernstiger is echter, dat hij zich daarmee geen 
premier van alle Nederlanders toont. Met zijn negatie gaat hij namelijk voorbij aan het steeds 
manifester wordende gevoel in onze samenleving, dat ons partijpolitiek bestel niet is opgewassen 
tegen de noden van onze tijd, omdat deze niet van partijpolitieke aard zijn. Vandaar dat de 
onoplosbaarheid daarvan niet ligt aan een partij of partijcoalitie, laat staan aan een 
partijpoliticus, maar aan onze overjarige partijpolitieke pikorde. Dfe zal Den Haag allereerst op de 
schop moeten nemen ten gunste van een overkoepelende consensus orde, waarmee de 
gemeenschappelijke problemen effectief (want gezamenlijk!) bestreden kunnen worden. 

Helaas is een dergelijk verstrekkend Haags initiatief niet te verwachten. Allereerst omdat de 
oproep daartoe niet zal aanslaan op het Binnenhof, door de autistische trekken die zo eigen zijn 
aan het gedrag van onze partijpolitieke kopstukken. De negatieve reactie van onze premier op de 
gedachten van minister Pechtold, is hiervan een sprekend voorbeeld. Daarnaast is het irreëel om 
te veronderstellen dat onze Haagse politici uit vrije wil in eigen partijpolitiek (zit -)vlees zullen 
snijden, dus er vrijwillig aan mee zullen helpen zichzelf buiten spel te zetten. 

Daardoor zullen regering en parlement op gemakzuchtige wijze hun voorkeur blijven geven aan 
loze verkiezingsrituelen en uitzichtloos partijpolitiek gekissebis, boven het inslaan van een nieuwe 
weg in een volkomen nieuwe richting die de gehele politiek van onze aardbol kan veranderen. 

Daarbij denk ik aan een beleidsomslag van autistische in organische richting, waarbij ik mij graag 
aansluit bij de gedachten daarover van Denis de Rougemont. Wanneer partijen ertoe zouden 
kunnen komen zichzelf te zien als verschillende organen van eenzelfde lichaam, zouden zij 
begrijpen dat hun harmonie een levensnoodzakelijkheid is en geen concessie die hun wordt 
gevraagd, of vermindering van hun eigen waarde. 

Door acceptatie van deze gedachte zal iedere partij er slechts toe worden uitgedaagd om in het 
belang van het algemeen (de gezondheid van het hele lichaam) het beste van zichzelf te geven op 
eigen wijze, ofwel naar eigen aard en kunde. Concurrentie (strijd om de macht) en 
verdraagzaamheid (die meestal uit scepticisme wordt geboren), spelen bij dat onbaatzuchtig geven 
geen enkele rol. Onze longen hoeven immers niet te concurreren met ons hart wat de machtsvraag 
betreft! Van het verdragen van het hart door de longen is daarnaast ook geen sprake. Enkel wordt 
hen gevraagd goede longen te zijn en naar de mate waarin zij daarin slagen zullen zij het hart 
helpen een goed hart te zijn, en het lichaam daarmee de nodige levenskracht en - vreugde weten te 
schenken. Voor onze hersenen (ons politiek zenuwcentrum) zal het daardoor een koud kunstje zijn 
ons lichaam van top tot teen optimaal te laten functioneren, zowel letterlijk als figuurlijk. 
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D66 of M66? 
Als sympathisant van een partij die is gebaseerd op humanistische uitgangspunten én met de 
o van democratie verankerd in de partijnaam, kunt u de kerstvakantie niet in gaan zonder een 
laatste update van de specialisten op het gebied van mensenrechten en democratie. 
Mensenrechten en democratie worden vaak in een adem genoemd. Democratie zou mensen
rechten waarborgen, maar er zijn verschillende voorbeelden die het tegendeel bewijzen. Zoals 
Boris Dittrich het in deze extra dikke Idee verwoordt: "Ook in formeel erkende democratieën 
zijn mensenrechtenschendingen aan de orde van de dag." 

Human Rights Watch schreef in haar rapport van 2005 dat met name de aanslagen in Madrid 
op 11 Maart 2004 en de ontwikkelingen daarna, de Europese Unie voor een grote uitdaging 
hebben gesteld op het gebied van de bescherming van de mensenrechten. In hetzelfde rapport 
wordt geconcludeerd dat de Europese overheden en instellingen er tot op heden niet in 
geslaagd zijn hier naar behoren op te reageren . Met name asielzoekers en migranten hebben 
hieronder te lijden. Aan dit laatste punt wordt in dit nummer aandacht besteed . 

Dirk Verhofstadt, kernlid van de denktank Liberales en auteur van de boeken 'Het menselijk 
liberalisme' en 'Pleidooi voor individualisme', schrijft over de universaliteit van het individua
lisme. Hij stelt dat, mensenrechten 'evident' en 'absoluut' moeten zijn. Die evidentie vloeit 
voort uit het menszijn zelf. Het absolute karakter ervan is essentieel omdat mensenrechten 
steeds en overal moeten gelden en er geen uitzondering op kan worden toegepast. 

Lousewies van der Laan en RoeI von Meijenfeldt wisselen vervolgens in een tweegesprek van 
gedachten over het opleggen van westerse waarden, hun persoonlijke betrokkenheid en de 
universaliteit van mensenrechten en democratie. 

In dit nummer ook ruimte voor de vraag hoe je democratie opbouwt in een land waar de men
senrechten stelselmatig geschonden zijn. Twee jonge Democraten, jeroen van Mimpen en Bart 
Woord, geven een beeld van de cruciale rol die jongeren kunnen spelen in het democratise
ringsproces . In het verlengde daarvan ligt de rol van politieke stichtingen in democratieonder
steuning. Clingendael heeft onlangs een paper gepubliceerd over de activiteiten van Europese 
en Nederlandse politieke stichtingen. jos van Wersch geeft een overzicht van de rol van poli
tieke stichtingen in democratisering en belicht ook het dilemma: zijn West-Europese partijen 
die zelf kampen met teruglopende ledenaantallen wel' de aangewezen persoon om zusterpartij 
en van advies te voorzien? 

Verder in deze Idee de stand van zaken op het gebied van mensenrechten en democratie in 
Curaçao, Kroatië, Latijns-Amerika, Marokko, Suriname en Turkije. Aan het woord zijn voorna
melijk jonge mensen, die vanuit hun persoonlijke ervaringen in het land en hun studie en 
werkervaring een scherpe analyse kunnen geven van de situatie aldaar. Uit de artikelen blijkt 
dat niet alleen Nederland zich kan richten op bestuurlijke vernieuwing. 

D66 of M66? Uit de interviews, gesprekken en artikelen blijkt een enorme betrokkenheid bij 
het onderwerp binnen D66. jammer genoeg krijgt D66 met haar vele inspanningen op het 
gebied van mensenrechten wereldwijd in Nederland niet voldoende aandacht. Een tip voor het 
nieuwe jaar is , om met Barry Stevens te spreken, "Vooral doorgaan , maar doe iets aan je pre
sentatie!" 

Prettige mensenrechten en een democratisch 2006! 

Marieke van Doorn en Elisabeth Oppenhuis de Jong, themaredacteuren 
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Lousewies van der Laan kent u als Tweede 
Kamerlid en vice-voorzitter van D66, waar zij 
zich onder meer bezighoudt met de dossiers 
Justitie en Politie, Buitenlandse Zaken en 
Europese Zaken, Mensenrechten, Ontwikkelings
samenwerking en Terrorismebestrijding. 

Is dagelijks actief bezig met democratie en mensenrech
ten door middel van: 
De stichting 'Beter Europa' waarmee destijds actief 
campagne werd gevoerd vóór de Europese grondwet. 
De stichting zal een gedaanteverwisseling ondergaan: 
'Beter Europa' moet zich gaan bezighouden met de oor
zaak van 'het Nederlandse Nee' en daarmee het demo
cratische gat tusse.n de Europese Unie en de 'Europese 
burger' dichten. 
In de Tweede Kamer is Van der Laan bezig met demo

cratie en mensenrechten, bijvoorbeeld als wordt gedebatteerd over de opheffing van het 
wapenembargo tegen China en de schending van de mensenrechten door de Chinese over
heid ; Als de ontwikkelingen op het gebied van democratie en mensenrechten in de kandi
daat-lidstaten Turkije, Bulgarije en Roemenië aan de orde zijn. En wanneer lid Van der Laan 
moties indient tijdens het bezoek van de Russische president Poetin aan ons land . 

Van der .Laans motto: "Democratie is nooit af" 

Van der Laan's gesprekspartner is Roei von 
Meijenfeldt, directeur van het Netherlands 
Institute for Multiparty Democracy (lMD). 
Voorheen was hij programmadirecteur bij het 
International Institute for Democracy and 
Electoral Assistance (lDEA) te Stockholm. 

Is dagelijks actief bezig met democratie en mensenrech
ten door middel van: 
Het IMD dat in vijftien jonge democratieën bezig is 
met het ondersteunen van politieke partijen als de cen
trale schakel tussen overheid en burger. Het instituut 
wil daarmee de democratie in deze landen bevorderen. 
Het IMD is een initiatief van zeven Nederlandse politie
ke partijen, waaronder ook D66. Als directeur van het 
IMD ondersteunt Von Meijenfeldt op dagelijkse basis 
gesprekken tussen politieke leiders in Afrikaanse en 

Latijns-Amerikaanse landen. Hij maakt onderwerpen bespreekbaar als het verbeteren van de 
interne partij democratie, de mogelijkheden voor vreedzame machtsoverdracht, de geza
menlijke verantwoordelijkheid van alle politieke partijen in een jonge democratie voor de 
opbouw van hun land door bijvoorbeeld economische ontwikkeling en armoedebestrijding. 

Von Meijenfeldts motto: "Politieke partijen zijn vaak een onderdeel van het pro
bleem, maar zijn tegelijkertijd een onmisbaar onderdeel van de 'oplossing" 
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'Democratie is voor 
Europea·nen te vanzelf
sprekend 'geworden' 
De begrippen Democratie en Mensenrechten staan centraal in dit nummer. In een 
tweegesprek tussen Lousewies van der Laan en Roei von Meijenfeldt ging Marieke 
van Doorn op zoek naar beider persoonlijke betrokkenheid bij deze begrippen en 
vroeg hen wat de verbanden tussen beide begrippen zijn. 

De persoonlijke betrokkenheid straalt van jullie allebei af. Hoe zijn jullie zo in de ban 
geraakt van democratie en mensenrechten? 

"Voordat de Muur viel in 1989 bezocht ik de communistische Sovjet Unie," herinnert Van 
der Laan zich. "Wat mij opviel was dat het individu daar verdween ten opzichte van het sys
teem. De Russen die ik ontmoette leken onrechtvaardigheden te aanvaarden en konden hier 
niet tegen protesteren. Deze ervaring heeft geleid tot mijn afkeer van centralisme en wakkerde 
mijn eerste politieke bewustzijn aan . Democratie is voor mensen in Europa een te vanzelfspre
kend begrip geworden . Ze realiseren zich niet wat een voorrecht het is openlijk te kunnen kla
gen en zeuren over bijvoorbeeld de overheid. Er staan maar weinig mensen klaar om dit recht 
te vuur en te zwaard te bevechten, terwijl de hedendaagse aanvallen niet gering zijn. Deze 
vanzelfsprekendheid is een fundamenteel probleem voor D66. Democratie en democratisering 
worden te abstract gepresenteerd door D66. De partij heeft het in het verleden voornamelijk 
gehad over bestuurlijke vernieuwing, een technisch begrip, en heeft daarmee de echte kroon
juwelen laten verstoffen ." 

Von Meijenfeldt: "Mijn eerste bewuste politieke herinnering was de Hongaarse opstand. Ik 
was toen een jongen van negen jaar. Als lid van de generatie van direct na de Tweede 
Wereldoorlog waarin democratie en mensenrechten helemaal niet vanzelfsprekend waren was ' 
ik al in mijn studententijd actjef betrokken bij deze thema's . Ik organiseerde het Europese 
ondersteuningsprogramma voor de vreedzame omwenteling van het apartheidsregime in Zuid 
Afrika en maakte deze bewust mee. De lessen uit de Zuid-Afrikaanse transitie, maar ook de 
lessen uit de val van de Muur, en de Chileense overgang van dictatuur naar democratie paste 
ik toe in het opzetten van de programma's van IDEA. De expertise die men opdeed in deze 
transities maakte ik beschikbaar voor andere landen. Ditzelfde principe passen we toe bij het 
IMD, een innovatief initiatief van de Nederlandse politieke partijen. De traditionele internatio
nale hulporganisaties lopen immers met een grote boog om politieke partijen heen." 

Is het geen paradox dat Nederlandse politieke partijen die zelf kampen met afkalvende 
ledenbestanden en weinig binnenlandse waardering juist nu met een initiatief als het 
IMD ·bezig zijn? 

Von Meijenfeldt : "Meer westerse politieke partijen kampen met deze schijnbare paradox. Ik 
zou het terecht vinden als Nederlandse politieke partij.en erkennen dat partijen en het sys
teem waarin zij functioneren niet optimaal zijn. De partijen die zijn vertegenwoordigd onder
steunen democratie in ontwikkelingslanden, maar kunnen daar ook van leren. Democratie 
houdt niet op bij de landsgrenzen. Het zou interessant zijn wanneer de geleerde lessen wor
den teruggekoppeld naar de Nederlandse politiek." 

Van der Laan: "Wat mij opvalt aan ontwikkelingslanden is dat mensen er alles voor over 
hebben om hun stem uit te brengen, ze staan uren, zoniet dagen in lange rijen te wachten op 
het moment om hun stem uit te brengen. Terwijl de opkomst bij verkiezingen in Nederland als 
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het regent al slechter wordt, bij wijze van spreken. Nederlanders die hun stem niet uitbrengen 
hebben ook niet het recht om te klagen ." 

Von Meijenfeldt: "De focus op verkiezingen alleen schetst een verkeerd beeld van wat 
democratie inhoudt. Democratie bestaat niet alleen uit de strijd om de macht. In Afrika wordt 
die strijd vaak op leven en dood gevoerd. Het Is daar vaak niet de traditie dat machthebbers 
naar de oppositie luisteren. Maar je hebt alle partijen nodig voor het debat over de toekomst. 
Of zoals een belangrijke politicus in Ghana het eens mooi verwoordde : 'We have to learn to 
disagree without becoming disagreable'. " 

Wat vinden jullie van de stelling: 'Arme mensen in Afrika zitten niet te wachten op 
democratie en mensenrechten, maar op economische ontwikkeling en eten'? 

Van der Laan: "Ik zie dit als twee zijden van dezelfde medaille. Een goed functionerende 
democratie heeft alles te maken met economische ontwikkeling en welvaart. Het probleem van 
ontwikkelingslanden is vaak dat de inkomsten voor de staat niet gelijkmatig worden verdeeld 
onder de bevolking, maar dat deze in handen blijven van een kleine politieke elite . Deze elite 
verdeelt de welvaart niet beter omdat ze ten koste van alles aan de macht willen blijven, van
wege deze afhankelijkheid van inkomsten uit de staatskas." 

Von Meijenfeldt vult aan dat het beeld is ontstaan dat er eerst een zeker niveau van econo
mische ontwikkeling zou moeten zijn voordat democratie zou kunnen ontstaan. "Minister Van 
Ardenne heeft deze stelling onlangs in haar speech 'The Ship and the Raf!' zeer goed weten te 
weerleggen, maar het i's belangrijk om tot een goede synthese te komen. Geld pompen in lan
den waar een zekere mate van politieke stabiliteit niet is gegarandeerd en waar de machtsver
houdingen niet de afspiegeling zijn van de wil van de bevolking, is geld storten in een bodem
loze put. Ik hoop dat D66 via de activiteiten van 101 en IMD een constructieve bijdrage zal blij 
ven leveren aan het verbeteren van de politieke systemen in jonge democratieën ." 

Hoe zien jullie de verhouding tussen de begrippen democratie en mensenrechten? Is 
het recht om democratisch bestuurd te worden een mensenrecht? Of heb je eerst demo
cratisch bestuur nodig voordat mensenrechten kunnen worden gegarandeerd? 

"Het is moeilijk een hiërarchie aan te brengen tussen democratie en mensenrechten," vindt 
Van der Laan. "Het ene begrip is niet belangrijker dan het andere. Wanneer er geen democra
tisch bestuur is, zijn de mensenrechten niet gegarandeerd . Wanneer je wel a\.le mensenrechten 
zou genieten, maar je kunt niet mee beslissen over wie jou regeert, dan heb je nog niets aan 
die mensenrechten. Democratie wordt vaak geassocieerd met een bestuurlijk principe, men
senrechten klinkt veel lijfelijker, veel menselijker. Er zou een begrip moeten worden uitgevon
den waar democratie en mensenrechten allebei in passen." 

Voor Von Meijenfeldt zijn mensenrechten vooral individuele rechten . "Democratie is de 
organisatie van het politieke systeem dat de handhaving van mensenrechten garandeert. Ik 
betreur het dat Europeanen niet meer lijken te weten waarom democratie belangrijk is. Men is 
ontevreden omdat op nationaal niveau democratische vernieuwingen niet voldoende worden 
doorgevoerd . Ook op Europees niveau is het onduidelijk wie de beslissingen neemt en op 
mondiaal niveau ontbreekt elk democratisch sturingsstelsel." 

Van der Laan vult aan dat het Europese bestuur nog redelijk goed is te overzien en te con
troleren door het Nederlandse parlement in vergelijking met bijvoorbeeld de Verenigde Naties . 
"Het Nederlandse parlemel)t leert steeds beter op te letten wat de nationale ministers in 
Brussel bespreken. Ook hebben Nederlanders het gevoel dat ze geen politieke invloed meer 
kunnen uitoefenen op de wereld om zich heen , dit leidt tot frustratie . Ik vindt het onbegrijpe
lijk dat een partij als D66 die democratie centraal stelt geen groter zetelaantal haalt in peili
ngen en verkiezingen. Is er dan geen draagvlak voor meer invloed van de burger op de poli
tiek op nationaal , Europees & mondiaal niveau? Economische belangen lijken te prevaleren in 
de Kamer en onder de bevolking." 



Idee • december 2005 • Thema: Hoeders van democratie en mensenrechten? • pagina 7 

Von Meijenfeldt: "De electorale moeilijkheden waar D66 mee kampt moeten niet worden 
gezocht in het feit dat de kiezer democratische vernieuwing geen interessant thema zou vin
den . Democratische vernieuwing zou niet de verantwoordelijkheid van één partij moeten zijn. 
Het partijenstelsel zou door alle partijen levendig moeten worden gehouden. Partijen moeten 
zich blijven innoveren om de kiezer te kunnen blijven vertegenwoordigen. Partijen als D66 
zijn nodig om het thema op de agenda te houden . Het thema moet in begrijpelijke termen aan 
de burger worden voorgeschoteld. Het begrip bestuurlijke vernieuwing of 'governance' is . 
onbegrijpelijk, niemand weet wat het inhoudt." 

Zijn democratie en mensenrechten geen typisch Westerse waarden? En leggen we deze 
niet op door democratie en mensenrechten wereldwijd te ondersteunen? 

Von Meijenfeldt is het nie t met deze stelling eens . "Mensenrechten en democratie zijn waar
den die universeel worden gedeeld. Het gaat erom hoe de onders teuning ervan vanuit het 
Westen wordt vormgegeven . Er is niet één vorm van democratie die zomaar van het ene naar 
het andere land kan worden gekopieerd . De kunst is om in de landen waar je werkt de politie
ke actoren uit te nodigen om na te denken over de vorm die het politieke stelsel idealiter voor 
de vertegenwoordiging van alle burgers zou moeten hebben. De regering Bush maakt momen
teel de fout om met een model van democratie te komen voor Irak en dat op te leggen. 
Democratie kan niet worden geëxporteerd en moet worden gedragen van binnenuit." 

Van der Laan ziet hier een grote uitdaging voor de Europese Unie . "De resultaten die Europa 
heeft geboekt in Spanje, Portugal en Italië en meer recentelijk in Polen en Turkije op het 
gebied van democratisering en verbetering van de mensenrechten , geven de potentie van de 
EU op dit gebied aan . Ook in de handelsovereenkomsten met Noord -Afrikaanse landen en het 
Midden-Oosten worden altijd voorwaarden aan democratie en mensenrechten gesteld. De 
Europese methoden om democratie en mensenrechten te ondersteunen is wellicht minder 
sexy, maar is wel effectiever en goedkoper dan met grote militaire operaties dictators afzetten 
en proberen democratie te installeren. Bovendien kost de 'Europese methode' minder mensen
levens." 

Von Meijenfeldt: "Europa lijkt het alleen goed te doen in haar eigen achtertuin . Men kan 
alleen harde voorwaarden stellen op dit gebied wanneer landen tot de EU willen toetreden. 
Voor democratisering in de rest van de wereld is de rol die Europa speelt veel minder evident." 

Van der Laan: "Europa zou wel een duidelijkere rol moeten spelen in democratie-, en men
senrechtenondersteuning wereldwijd . Het Europese mensenrechtenagentschap dat in Wenen 
wordt opgericht [een omvorming van het voormalige agentschap tegen Xenofobie en Racisme , 
MvD] zou bijvoorbeeld een belangrijke rol kunnen spelen in monitoring. Landen die eenmaal 
lid zijn van de Europese Unie lijken na de toetreding te kunnen doen waar ze zin in hebben. 
Het Nederlandse en het Europese parlement zou door middel van jaarlijkse landenrapporten 
op het gebied van mensenrechten en democratie die proces beter kunnen volgen . Als landen 
slecht presteren moeten sancties volgen ." 

Von Meijenfeldt: "Europa kent vele organisaties vanuit het maatschappel,ijke middenveld die 
al ervaring hebben met het ondersteunen van mensenrechten en democratisering, nieuwe 
instituties zijn echt onnodig. Europa stelt circa acht miljard euro beschikbaar aan externe 
hulp , maar loopt met een grote boog om politieke stelsels en politici heen , terwijl daar vaak 
de kern van de problemen voor ontwikkelingslanden ligt. De jaarlijkse landenrapporten waar 
jij op wijst, moeten gelden voor alle landen die hulp ontvangen. Ook moet er een zeker realis
me zijn . Ook al heeft een land formeel een democratie dan wil dat nog niet zeggen dat de 
democratische traditie daar ook wortel heeft geschoten . Democratisering is een proces van 
lange adem." 

Marieke van Doorn is themaredacteur van dit nummer en werkzaam bij het [MD 
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Over de universaliteit· 
van het individualisme 
Mensenrechten zijn universeel. De rechten van individuen gaan voor op de rechten 
van gemeenschappen, zelfs al druisen die in tegen bepaalde gewoontes en tradi
ties. Maar hoe dwing je de naleving ervan af? 

DOOR DIRK VERHOFSTADT 

Ruim tweehonderd jaar geleden droomde Immanuel Kant reeds van een soort wereldburger
schap. Alle mensen zijn bewoners van dezelfde wereld en moeten derhalve dezelfde rechten 
hebben. Voor Kant zijn mensen dus niet alleen burger van een soevereine staat, maar ook 
Weltbürger. In zijn boek 'Zum ewigen frieden' stelde hij zich de wereld voor als één gemeen
schap waarin de schending van het recht op één plaats op alle plaatsen van de wereld zou 
moeten worden gevoeld. Dit betekende niet dat staten in Kants visie moeten verdwijnen maar 
dat ze hun onderlinge betrekkingen door internationaal recht moeten regelen. Waarbij zich via 
akkoorden en verdragen tussen soevereine staten langzaam maar zeker een netwerk van rech
ten ontwikkelt die de nationale grenzen van onschendbaarheid voor de overtreders door-

'Kunnen landen met 

een andere culturele 

en religieuze 

achtergrond 

wel samenwerken?' 

breekt. Inwoners van een bepaald land zijn niet alleen 
onderdanen van een staat maar ook mensen met uni
versele rechten en vrijheden. Dit moet uitmonden in 
een soort Wereldfederatie waarbij fundamentele rechten 
niet alleen door of ondanks nationale staten worden 
beschermd of genegeerd, maar waarbij de mens zich 
kan richten tot alle andere mensen op de wereld en hun 
hulp kan inroepen om zijn recht als mens in bescher-
ming te nemen. 

Universele moraal 
Is een dergelijke wereld federatie mogelijk? Kunnen 

landen met een andere culturele en religieuze achter
grond wel samenwerken? En kan men die culturele en 
religieuze verschillen wel overstijgen? De Nederlandse 
filosoof Paul Cliteur pleit voor een minimaal waarden

en normencomplex dat wereldwijd geldt als een soort 'universele seculiere moraal' . 
Mensenrechten die overal gerespecteerd worden ongeacht de maatschappelijke, culturele en 
religieuze tradities . Rechten die door alle islamieten, christenen, boeddhisten, hindoeïsten, 
humanisten en ongelovigen worden geaccepteerd. Zoals de gelijkwaardigheid van alle mensen, 
de scheiding vim kerk en staat, de vrijheid van meningsuiting en het recht op zelfbeschikking. 
Het lijkt ons Europeanen allemaal evident, abstract en op het eerste zicht misschien wel over
bodig. Maar in de globaliserende wereld van vandaag is die universele moraal noodzakelijk 
voor al wie lijdt onder een regime dat het individu ondergeschikt maakt aan een ideologie, 
staat of religie. De mens is geen 'ding' maar een uniek wezen die alle kansen moet krijgen om 
gelukkig te zijn. Het individualisme, het recht om zelf zijn levenskeuzes te maken zonder de 
vrijheid van anderen te schaden, is het doel. 

Symbiose 
Geen enkele liberale democratie die de mensenrechten centraal stelt kan onverschillig blij 

ven voor grove schendingen van de mensenrechten elders in de wereld, wil ze haar eigen fun 
damenten niet ondergraven. Hiermee komen we bij de symbiose tussen individualisme en uni
versaliteit. De ultieme innerlijkheid van het individualisme is immers onlosmakelijk verbon
den met de ultieme universaliteit ervan. Zolang individuele rechten niet overal gerespecteerd 
en afdwingbaar zijn, zijn ze kunstmatig, worden ze in het beste geval getolereerd of enkel 
beschermd binnen de geografische omschrijving van een land . Dan kunnen we niet spreken . 
van vrijheid, maar enkel van een voorrecht. Mensenrechten moeten 'evident' en 'absoluut' zijn. 
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Die evidentie vloeit voort uit het menszijn 
zelf. Het absolute karakter ervan is essenti
eel omdat mensenrechten steeds en overal 
moeten gelden en er geen uitzondering kan . 
op worden toegepast . 

Zwaartekracht 
Critici van de vermeende universaliteit 

van waarden die vooral in het Westen worden 
verdedigd, krijgen tegenwind uit diverse 
hoeken . Paul Cliteur wijst erop dat het feit 
dat deze waarden zich in het Westen ontwik
kelden niet betekent dat ze geen universele 
geldingskracht zouden hebben. Hij maakt de 
vergelijking met het principe van de zwaarte
kracht dat weliswaar ontdekt werd door de 
Engelse natuurkundige lsaac Newton maar 
dat niet belet dat ook in andere continenten 
stenen naar beneden vallen. Dit is een voor
beeld uit de natuurwetenschappen. Een beter 
argument dat waarden wel degelijk een uni
versele geldingskracht 
kunnen hebben wordt 
geleverd door de filosoof 

Ingrijpen 
Het probleem van de universaliteit van 

mensenrechten is evenwel de afdwingbaar
heid ervan. Afdwingbaarheid veronderstelt 
immers dat een bepaald orgaan, uiteraard 
een internationaal orgaan, kan oordelen 
over de inbreuk van een land of regime op 
die mensenrechten. Dit probleem houdt 
onvermijdelijk in dat men de manier van 
besturen door de machthebbers van een 
regime moet afwegen tegenover de 'univer
sele moraal' . Bepaalde landen die vanuit 
westers standpunt de mensenrechten schen
den schermen echter met begrippen als 'cul
turele gebruiken ' of 'religieuze traditie en 
moraal '. Ze stellen dat hun manier van han
delen is ingegeven door ·het woord Gods en 
dat ze hun gewoontes niet willen inperken. 
Meer nog, ze verwijten het Westen een nieu
we vorm van kolonialisme indien ze hun 
'verlichte' ideeën willen opdringen. In essen-

tie komt het neer op de 
vraag of we een bepaalde 
cultuur of religie 'minder-

Gert Verschraegen die 
wijst op het universele 
respect voor de lichaams
rechten van elk individu. 
leder mens is gevoelig 
voor pijn en zal zich er 
dan ook tegen verzetten. 
De specifieke ervaring van 
pijn houdt verband met 
een individueel maar des-

'Pijn is een gevoel 

dat losstaat van 

waardig' mogen beoorde
len tegenover een andere? 
Mogen en kunnen we 
ingrijpen tegen een 
bestaande cultuur, omdat 
die vanuit een westers 
standpunt 'mensonwaar
dig' zou zijn? Moeten we 
alle culturen sowieso als 

cultuur, religie of 
nationaliteit' 

alniettemin universeel 
slachtofferschap dat de 
basis vormt voor een 
ethisch universalisme. 
Pijn is een algemeen herkenbaar gevoel dat 
losstaat van cultuur, religie of nationaliteit. 
Zo komt Verschraegen tot het principe van 
de Homo Sacer, de heilige mens, die 
ondanks het ontberen van een we"ttelijke 
bescherming niet mag worden aangetast in 
zijn lichamelijke integriteit. Het betekent 
dat ieder mens over een reeks onvervreemd
bare en onschendbare rechten beschikt die 
door iedereen gerespecteerd moeten wor
den. In religieuze termen stelt men dat men 
niet aan een mens mag raken omdat hij of 
zij een unieke schepping van God is. Voor 
atheïsten verwijst die 'heiligheid' naar de 
onaantastbaarheid van de menselijke waar
digheid . Als we dit principe aanvaarden dan 
kunnen we niet neutraal blijven tegenover 
de onderdrukte positie waarin miljoenen 
mensen zich bevinden. 

gelijkwaardig behandelen? 
Het eenvoudigste ant
woord is 'ja' waarbij we 
ons neerleggen bij de 'evi-

dente gelijkwaardigheid' van alle culturen. 
Het is een houding die velen hebben aange
nomen, niet alleen uit gemakzucht, maar 
vanuit de verkeerde veronderstelling dat de 
universele mensenrechten door steeds meer 
landen als vanzelf geaccepteerd zouden 
worden . De realiteit is anders. De 'evidente 
gelijkwaardigheid' van culturen is een vorm 
van relativisme waarbij bepaalde vormen 
van onrechtvaardigheid als cultuurgebonden 
en derhalve onvermijdelijk worden aan
vaard . De Nederlandse jurist en diplomaat 
Hugo de Groot stelde reeds in de 17de eeuw 
dat inmenging in andere landen en culturen 
toegestaan was in geval van ernstige schen
dingen van de rechten van de mens . Ook de 
hedendaagse Franse filosoof Alain 
Finkielkraut deelt die mening. In zijn boek 
'Ondankbaarheid' verwijt hij de cultuurrela
tivisten zelfs een vorm van schuldige onver
schilligheid. "De westerse mens moet zich-
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zelf wel zijn vergeten en alle geestkracht 
zijn kWijtgeraakt om te kunnen zeggen: 
'onze beginselen zijn goed maar ze zijn 
alleen voor ons goed want wij zijn gecondi
tioneerd voor vrijheid en kritiek zoals ande
ren voor gehoorzaamheid'." 
Deze zienswijze leidt onvermijdelijk tot het 
besef dat een aantal liberale democratische 
waarden zoals de scheiding van kerk en 
staat, de gelijkwaardigheid van alle mensen, 
en van man en vrouw in het bijzonder, de 
vrijheid van meningsuiting 
en het recht op eigendom 
feitelijk universeel zijn en 
derhalve afgedwongen 
moeten worden. Geweld is 

Deze houding staat diametraal tegenover de 
cultuurrelativistische onverschilligheid. Meer 
nog, hierdoor kan geen enkele goed geïnfor
meerde mens zich onttrekken aan zijn plicht 
om zijn medemensen te helpen. 
Waarschijnlijk is dit de essentie van het 
begrip solidariteit dat zoveel politici en filo
sofen in de mond nemen. Het is ook het 
finale argument tegenover de zogenaamde 
'groepsrechten' die door communitaristen 
bepleit worden en de kracht van 'gewoontes 

en tradities' die door cu 1-
tuurrelativisten verdedigd 
worden. De rechten van 
individuen gaan steeds 

niet altijd mogelijk en 
gewenst, maar militair 
ingrijpen van de internatio
nale gemeenschap is wel 
gerechtvaardigd in geval 
van grootschalige schen
dingen van mensenrech
ten, bij genociden of in 

'De plicht om 
voor op de rechten van 
gemeenschappen, zelfs al 
druisen die in tegen 
bepaalde gewoontes en tra
dities. In die zin moet de 
Verlichting, ondanks de 
kritiek, geringschatting en 
relativering ervan door 

je medemensen 

te helpen' 

geval van zelfverdediging, 
wanneer fundamentele 
waarden worden geschon-
den. 

Plicht 
In feite hebben we als mens geen keuze. 

Niemand kan neutraal blijven wanneer gedra
gingen indruisen tegen de menselijkheid en 
de rechtvaardigheid. Ieder mens, elke burger, 
elk lid van de samenleving heeft de plicht om 
zich te verzetten tegen gedragingen van 
overheden die haaks staan op menselijkheid 
en rechtvaardigheid. Hiermee 
raken we mijn inziens de kern van het 
'menszijn'. Het plaatst de mens 'buiten' zijn 
of haar gemeenschap en verhoudt hem of 
haar aldus tegenover alle andere mensen, tot 
welke gemeenschap die ook behoren. Het 
verplicht elke mens om stelling te kiezen. 

postmodernisten, onver
kort doorgezet worden. Dit 
zal ongetwijfeld leiden tot 
vormen van onbegrip en 

spanning, maar moet finaal resulteren in de 
individuele zelfontplooiing waar elke mens 
recht op heeft: 

Individualisme en universaliteit vormen een 
logische combinatie, en staan in schril con
trast met fundamentalisme en extremisme, 
maar ook met die tendensen binnen het con
servatisme, communitarisme en nationalis
me die de rechten van het individu en de 
menselijke vrijheid ondergeschikt willen 
maken aan traditie, gemeenschap of volk. 

Dirk Verhofstadt is kernlid van de denktank 
Liberales en auteur van de boeken 'Het men
selijk liberalisme' en 'Pleidooi voor individua
lisme'. verhofstadt.dirk@pandora.be 
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DEMOCRATIE EN MENSENRECHTEN IN RUSLAND 

Mensenrechtenactivisten 
in de vuurlinie 
In het najaar van 2004 ging Maxim Ferschtman, werkzaam bij Böhler Franken 
Koppe Wijngaarden Advocaten in Amsterdam, als 'ECHR litigation consultant' naar 
Moskou. Gedurende drie maanden was hij werkzaam voor een EU-project ter pro
motie van kennis en vaardigheden in het voeren van procedures voor het 
Europese Hof van de Rechten van de Mens in Rusland. Hier het verslag van zijn 
ervaringen. 

DOOR MAXIM FERSCHTMAN 

Toen ik op 9 september 2004 in Moskou aankwam was het hele land in shock van het 
geweld en de wreedheid waarmee de gijzelnemers in Beslan hadden geprobeerd hun doel te 
bereiken. Kinderlevens waren niet gespaard gebleven. Voorzichtig werden echter ook kritische 
vragen gesteld . Had het Russische leger bijvoorbeeld wel adequaat gehandeld bij het ingrij -

'Met een Kaukasisch 

uiterlijk kon je 

maar beter niet de 

straat op' 

pen? Was een corrupte legerleiding betrokken bij het 
plannen en uitvoeren van de gijzelingsactie? Woede 
overheerste over het doden van zoveel onschuldige 
schoolkinderen (rond de 150) en burgers. 
Enige dagen na de gijzeling vond een incident plaats in 
de metro van Moskou. Een aantal Russische jongeren 
had tussen twee metrostations Kaukasisch uitziende 
personen in de wagon omsingeld . De aanvallers sloegen 
hen in elkaar en beletten omstanders in te grijpen. 
Onder de slachtoffers waren een aantal Azeri 's en een 
(christelijke) Armeniër. Als Tsjetsjeen of 'Kaukasiër' kon 
je maar beter niet de straat op gaan, om de volkswoede 
te ontlopen. Een 'Kaukasiër' was men al snel als je een 
iets donkerder uiterlijk had dan de gemiddelde persoon 
van Slavische afkomst . Van de politie (militsia) hoefden 
ze geen bescherming te verwachten. Integendeel, de 

politie was in die periode meer dan anders alert op personen met een Kaukasisch uiterlijk, als 
zijnde mogelijke terroristen. Dit uitte zich in een intensivering van de controle van identiteits
documenten , met, zo werd gesteld, als doel het voorkomen van mogelijke aanslagen. De vrees 
voor aanslagen was op zich niet ongegrond. Naast de gijzeling in Beslan, had voor het Riga 
Station in Moskou een Tsjetsjeense zelfmoordenares zichzelf opgeblazen. In oktober hadden 
twee Tsjetsjeense vrouwen tijdens twee interne vluchten op bijna hetzelfde tijdstip een bom 
laten ontploffen. 
De controle die de politie uitvoerde was , naast het vragen naar legitimatie, ook het verifiëren 
of een aantekening dat men in Moskou geregistreerd stond in het paspoort aanwezig was . Het 
verband met de controle en het stoppen van de terroristische aanslagen blijft onduidelijk. 
Tijdelijke registratie was makkelijk te krijgen (of te kopen) en als men geen registratie had vol
stond betaling van een fooi aan de politieagent vaak ook. Betaalde men niet of durfde men op 
een voor de politie onwelgevallige wijze te reageren, dan was de eigen veiligheid niet langer 
gegarandeerd. Oud-ruimtevaarder Magomed Taleboyev heeft het aan de lijve ondervonden. Hij 
werd in een metrostation in elkaar geslagen door de politie. 

Ontvoeringen 
Ik was naar Moskou gekomen om juristen te begeleiden bij het voorbereiden , opstellen en 

indienen van klachten bij he! Europese Hof van de Rechten van de Mens (EHRM) . Mijn eerste 
concrete bezigheid was het helpen voorbereiden van pleidooien voor het Europese Hof. Zo 
hielp ik bij de voorbereiding van de pleidooien voor het Europese Hof in de eerste zes 
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Tsjetsjeense zaken tegen Rusland, verleende 
mijn medewerking aan het Chechnya justice 
Initiative en aan Memorial, een mensenrech
tenorganisatie die in Straatsburg slachtof
fers van mensenrechtenschendingen in 
Tsjetsjenië en omliggende republieken bij 
staat. Ze vertegenwoordigen vluchtelingen 
en ontheemden in vreemdelingrechtelijke 
procedures en hebben extra aandacht voor 
schendingen van het strafproces en daarmee 
in Rusland vaak gepaard gaande mishande
ling door de politie. Aanvankelijk zou ik 
naar Ingushetië afreizen om ook daar een 
seminar te houden. Dit werd mij door de 
Nederlandse ambassade ernstig afgeraden 
gelet op het risico van ontvoeringen en de 
in het algemeen steeds onveiliger wordende 
situatie. Afgelopen zomer werd bijvoorbeeld 
een lokale medewerker van de VN neerge
schoten in Ingushetië bij een vuurgevecht 
tussen regeringstroepen en een onbekende 
gewapende groepering. Ik 
besloot het lot niet te tar-

enig nadenken anders over zou kunnen den
ken. Intimiderende vragen in de trant van 
"kijk je weleens achterom als je op straat 
loopt?" en "je dochter zit daar en daar op 
school, nietwaar?" werden hem gesteld . 
Naar aanleiding van dit incident schreef de 
directeur van Chechnya justice lnitiative 
onmiddellijk een brief naar het Europese 
Hof waarin werd aangegeven dat met dit 
handelen evident een poging werd gedaan 
om het voeren van zaken bij het Europese 
Hof te frustreren en daarbij bovendien 
mogelijk levens van (mogelijke) klagers nog 
meer in gevaar werden gebracht. Dit was 
niet een uit de lucht gegrepen vrees. Er 
waren in andere lopende Tsjetsjeense zaken 
reeds klagers verdwenen. Officiëel onder
zoek daarnaar resulteerde niet in identifica
tie van de daders. Er werd geconcludeerd 
dat er 'onbekende bandieten' achter zaten, 
hetgeen suggereerde dat het om kidnapping 

ten en bleef in het 'veilige' 
Moskou. Overigens gingen 
de collega's van Memorial 
in Moskou in die periode -
zij het onder begeleiding 
van een zwaarbewapend 
VN-konvooi - wel naar 
Ingushetië en zelfs naar 
Tsjetsjenië om informatie 
te verzamelen en dossiers 
mee te nemen van zaken 
die bij het EHRM moesten 
worden ingediend. 

door Tsjetjeense terroris
ten ging. Dit laatste is ech
ter nog geen enkele keer 

'Een mensenrechten- bevestigd. 

jurist moet hier heel 

wat lef en 

Het Europese Hof schreef 
onmiddellijk een brief aan 
de vertegenwoordiger van 
Rusland bij het Hof met 
een verzoek om Uitleg van 
de handelwijze jegens de 
betreffende medewerker. 
Tevens werd uitdrukkelijk 
verzocht ervoor te zorgen 
dat ze zich zouden ont-

doorzettings-

vermogen hebben' 

Ik heb grote bewondering 
voor de collega's met wie ik daar heb samen
gewerkt. Er is heel wat lef en doorzettings
vermogen nodig om het werk wat zij doen te 
doen en vooral, gezien het risico dat het 
werk van mensenrechtenjurist met zich mee 
brengt, te blijven doen. 

Intimiderende vragen 
Na het aanvragen van een paspoort werd 

een medewerker van Chechnya justice 
Initiative; de organisatie waarmee ik samen
werkte, ontboden bij het lokale kantoor van 
de FSB (de vroegere KGB) in Ingushetië . Aan 
hem werden vragen gesteld over zijn werk
zaamheden en concrete zaken waar hij mee 
bezig was. De medewerkers van FSB lieten 
duidelijk weten dat zij heel goed wisten 
waar de collega zich mee bezig hield. Zij 
wilden dat hij met hen ging 'samenwerken'. 
Toen hij aangaf daar niet in geïnteresseerd 
te zijn, gaf men aan dat hij hier wellicht na 

houden van enige inmen
ging in het werk van de 

organisatie . Tot nu toe is er nog geen ant
woord van de Russische autoriteiten binnen
gekomen. 

Uitstel 
Mijn eerste concrete bezigheid was het 

helpen voorbereiden van de pleidooien voor 
het Europese Hof in de eerste zes 
Tsjetsjeense zaken tegen Rusland, de 'first 
six'. De zaken betroffen - kort gezegd - een 
aantal standrechtelijke executies van vreed
zame bewoners door Russische militairen; 
een bombardement van een colonne 
Tsjetsjeense vluchtelingen in Tsjetsjenië in 
2000 en vernietiging door militairen van 
eigendom van een van de klagers ,' De kla
gers stelden de (Russische) Staat hiervoor 
verantwoordelijk. Verder klaagden zij over 
het feit dat er onvoldoende en ineffectief 
(strafrechtelijk) onderzoek was gedaan naar 
de verantwoordelijken ervan. 
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Rusland heeft meerdere malen om uitstel 
gevraagd. De regering had naar aanleiding 
van de gijzelingsactie in Beslan uitstel aan· 
gevraagd en gekregen tot 14 oktober 2004. 
Twee weken voorafgaand aan de zittingen in 
oktober vroeg de regering weer uitstel van 
de behandeling van de zaken ter zitting tot. 
februari 2005 , dit keer 'gelet op de recente 
gebeurtenissen' in het land. Het Europese 
Hof weigerde uitstel. Hierop deed de 
Russische regering wederom een verzoek 
om uitstel omdat de veiligheid van de 
Russische delegatie bij het Europese Hof 

, niet gewaarborgd zou zijn. Ook vroegen de 
Russische autoriteiten om een gesloten zit
ting. Er zouden aanwijzingen zijn geweest 
voor gevaar van terroristische aanslagen op 
de Russische delegatie in Straatsburg op de 
bewuste zittingsdag. Ook dit verzoek om 
uitstel werd door het EHRM niet gehono
reerd . Het Hof berichtte aan de Russische 
vertegenwoordiger bij het 
Hof dat, wat het terrein en 
het gebouw van het 
Europese Hof betrof,. alle 

het consulaat zekerheidshalve besloot om 
de visa te weigeren aan Tsjetsjenen en allen 
die m~t hen meereisden. Nadat het Europese 
Hof echter aan het Franse ministerie van 
Buitenlandse zaken had duidelijk gemaakt 
dat deze mensen toch echt naar de zitting 
dienden te komen, werden de visa afsnog 
verleend. 

Kogelgaten 
Uiteindelijk gingen de zittingen in 

Straatsburg op 14 oktober 2004 door onder 
strenge veiligheidsmaatregelen. Het meest 
opzienbarende op de zitting was dat de 
Russische zijde op die dag met 'nieuw 
bewijs' aankwam. Kogelgaten in de romp 
van het vliegtuig dat de colonne met vlUCh
telingen had beschoten. Dit zou erop wijzen 
dat het vliegtuig vanuit de grond door 
Tsjetsjeense terroristen was beschoten, het
geen het bombardement van de auto met de 

terroristen rechtvaardigde. 
Er was echter na het inci
dent geen enkel spoor aan
getroffen van een dergelij · 

nodige beveiligingsmaat
regelen zouden worden 
getroffen. Met betrekking 
tot de situatie buiten het 
Hof werd de Russische 
delegatie verwezen naar 
de Franse autoriteiten 
daar deze kwestie Frans 
grondgebied betrof. 

"We weten naar 
ke auto, noch van enige 
andere sporen die erop 
wezen dat er vanuit de 
grond was gevuurd. Wel 
was onder de getroffen 
auto's van het bombarde
ment een auto van het 
Internationale Rode Kruis. 

welke school je 

dochter gaat' 

Geweigerde visa 
Het is mij niet bekend 

of, en zo ja, met welk verzoek de Russische 
regering zich vervolgens tot de Franse auto· 
riteiten heeft gewend. Feit is echter wel dat 
enige dagen voor vertrek, door het Franse 
consulaat in Moskou visa werden geweigerd 
aan één van de juristen van Memorial, die 
voor het EHRM zou pleiten, alsmede aan · 
twee Tsjetsjeense klagers die van het EHRM 
een officiële uitnodiging hadden gekregen 
om de zitting bij te wonen. Dit veroorzaakte 
nogal wat paniek. Het Franse consulaat wei
gerde, bij monde van zijn Russische mede
werkers , enig commentaar, zelfs toen duide
lijk werd gemaakt dat het om visa·aanvra
gen van proces partijen bij een zitting van 
het Europese Hof ging. 
Het vermoeden bestaat dat de Russische 
autoriteiten zich inderdaad tot de Franse 
autoriteiten hebben gewend met hun bevin
dingen over de vrees voor het gevaar dat zij 
in Straatsburg zouden lopen. Wellicht dat 

Het voornaamste argument 
van de Russische vertegen
woordiger was - in alle 
zaken - dat de klagers de 

nationale rechtsmiddelen niet hadden uitge
put. Zij zouden niet hebben geklaagd bij 
civiele rechtbanken over het gebrekkige 
onderzoek en niet om schadevergoeding 
hebben gevraagd voor hun gedode familiele· 
den. De klagers betoogden, onder verwij 
zing naar de vaste jurisprudentie van het 
EHRM, dat er in feite geen nationale rechts
middelen voorhanden waren en dat die -
voor zover die er al op papier waren - inef· 
fectief waren gebleken. 

Mediastilte 
In de media en in de grotere dagbláden 

werd amper aandacht besteed aan de zittin
gen. De persconferentie, die Memorial voor
afgaand aan de zittingen had belegd, trok 
voornamelijk buitenlandse media, ZOF, BBC, 
wat Russische pers, de Izvestia (online) en 
het nog altijd onafhankelijke radiostation 
'Echo Moskvy'. De grote afwezigen waren de 
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grote TV zenders zoals NTV (sinds twee jaar 
niet meer onafhankelijk). De persconferentie 
vond plaats . in het 'ol)af-
hankelijk perscentrum' ; 
het reguliere perscentrum 
waar alle grote landelijke 

Russische pers die ik heb gezien waren tot 
mijn verbazing redelijk positief. In ieder 

geval werden de klagers 
en hun advocaten niet als 
landverraders en geld para
sieten afgeschilderd. De 

media bij elkaar komen 
had hier geen ruimte voor. 
In Ruslançl heerst over het 
algemeen de indruk dat 
het Europese Hof er is 
voor schadevergoedingen 
en niet voor waarborging 
van fundamentele men-

'De persconferentie pers ging inhoudelijk in 
op de zaken en legde uit 
wat de klachten waren en 
waarom deze waren 
gegrond verklaard . Wel 
werd telkens de schade
vergoeding als centraal 

trok vooral 

buitenlandse media' 

senrechten. De aandacht 
die er was voor de zittin-
gen in Straatsburg was 
met name negatief ten aanzien van de 
Tsjetsjenen "C .. ) zij , die ons al zoveel ellende 
berokkenen proberen ook nog eens hun 
gelijk te halen bij het Europese Hof en zijn 
met name op een schadevergoeding uit. " 

Uitspraken 
Het Europese Hof deed op 24 februari 

2005 uitspraak in deze zaken. Het gaf de 
klagers op bijna alle punten gelijk en aan de 
klagers werd een relatief hoge schadever
goeding toegekend. De reacties in de 

aandachtspunt genoemd. 
. De Uitspraken vormen een 
belangrijk precedent voor 
Rusland. Op dit moment 

liggen er nog zo'n 140 klachten in 
Straatsburg met betrekking tot mensenrech
tenschendingen door Russische strijdmach
ten in Tsjetsjenië en Ingushetië. De 
Russische regering kondigde aan te onder
zoeken of appèl bij de Grote Kamer van het 
Hof zal worden ingediend, maar is daar uit
eindelijk niet toe overgegaan. 

Maxim Ferschtman is advocaat te 
Amsterdam. 

Deze bijdrage verscheen eerder dit jaar in het Advocatenblad. Zie voor meer details www.london
met.ac.uk/ ehrac en de persberichten van het EHRM van 14 oktober 2004 en 24 februari 2005 
(www.echr.coe.intEng/ Press/ PressReleases.ht). Zie ook www.echr.coe.intjhudoc procedurenummers 
51942/00; 51945/ 00; 51941/00; 51948/ 00; 51949/00; 51950/00. 

Kremlin trekt ten strijde tegen ngo's 
De Russische Doema heeft eind november een omstreden wet aangenomen, die het werk 

van met buitenlands geld gefinancierde non-gouvernementele organisaties (ngo's) in 
Rusland bijna onmogelijk maakt. De wet verplicht deze ngo's zich opnieuw te registreren 
als puur Russische organisaties onder nieuwe, strengere regels. Ngo's die zich bezighouden 
met 'extremistische activiteiten', zouden geen geld meer van buiten Rusland kunnen ont
vangen. Wat precies met deze activiteiten wordt bedoeld is niet duidelijk, maar critici vre
zen dat hiermee het werk van mensenrechtenorganisaties in met name Tsjetsjenië kan wor
den ingeperkt. Organisaties als Amnesty International en Human Rights Watch zijn bang dat 
ze hun kantoor in Moskou moeten opheffen. 
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HET NEDERLANDS ASIELBELEID 

Bescherming op de tocht 
Nederland heeft de mensenrechten hoog in het vaandel staan. Toch valt er volgens 
internationale mensenrechtenorganisaties op de mensenrechtensituatie hier ook 
wel het een en ander aan te merken. De Nederlandse asiel procedure schiet bijvoor
beeld op sommige punten nog ernstig tekort, aldus Amnesty International. 

DOOR THEO WIJNGAARD 

Eind 2000 vroeg de Turkse Koerd S. asiel aan. S. ontvluchtte Turkije omdat hij als sympathisant 
van de PKK verschillende malen door de politie en veiligheidsdienst werd gearresteerd. Tijdens de 
verhoren werd hij met knuppels en metalen staven op zijn gehele lichaam geslagen en werden 
elektrische schokken toegediend op zijn geslachtsdelen. Hij verloor verschillende malen het 
bewustzijn. Wanneer hij weer bij kennis was moest hij papier'en tekenen waarvan hij de inhoud 
niet kende. De martelingen hebben verschillende littekens achtergelaten . Tijdens de interviews op 
het Aanmeldcentrum spreekt hij al over deze detenties en martelingen en geeft hij aan dat hij zich 
niet goed voelt. Er vindt echter nog een extra gehoor plaats, waarin niet veel meer nieuws wordt 
gevraagd. S: "Ik heb het allemaal al verteld. Ik ben uitgeput. Ik ben niet in staat om nu gehoord te 
worden." De ambtenaar geeft hem echter te verstaan dat: "[ ... l alle mensen die in Nederland asiel 

'Medisch onderzoek 

heeft geen 

eigen plek in 

asie Iproce dure , 

aanvragen dergelijke gesprekken krijgen." Verdere protes
ten van S. over vermoeidheid worden genegeerd. 
Aanpassingen die hij later in de procedure naar voren 
brengt, worden afgedaan als 'tegenstrijdig' en dus onge
loofwaardig. De Immigratie- en Naturalisatiedienst (INO) 
'wijst zijn aSielaanvraag af. Op 2 juni 2004 bevestigt de 
rechtbank deze beslissing. S. is uitgeprocedeerd . Sinds 
kort is de zaak in behandeling bij de medische onder
zoeksgroep van de afdeling Vluchtelingen van Amnesty 
International, waarmee een nieuwasielverzoek wordt 
ondersteund. 

Vluchtelingenactie 
Amnesty International beschreef deze casus onlangs in 

een brief aan minister Verdonk waarmee de organisatie 
een vluchtelingenactie startte 'Laat vluchtelingen tot hun recht komen!'. De casus maakt duidelijk 
dat de aSielprocedure, in het bijzonder op het aanmeldcentrum, op verschillende punten nog 
steeds ernstig tekort schiet. Naast een kwalitatieve verbetering van de interviews in een asielproce
dure , vraagt Amnesty International om erkenning van medisch onderzoek als steunbewijs in een 
asielprocedure. Ondanks een aanbeveling daartoe van de commissie Smeets, die de medische 
aspecten in het vreemdelingenbeleid onderzocht, kent medisch onderzoek nog steeds geen eigen 
plek binnen de asiel procedure. In tegenstelling tot bijvoorbeeld het Verenigd Koninkrijk. Het derde 
punt waar Amnesty International aandacht voor vraagt is. de afnemende waarde die aan informatie 
van mensenrechtenorganisaties wordt geschonken. Informatie van overheidswege, zoals de ambts
berichten van het ministerie van Buitenlandse Zaken, lijkt altijd zwaarder te wegen. 

Uitspraak Europees Hof 
De zorgen van Amnesty International werden in juli 2005 onderstreept door de uitspraak van 

het Europese Hof voor de Rechten van de Mens in 'Said v. The Netherlands'. De uitspraak van het 
Hof is de eerste waarin een klacht over de Nederlandse aSielprocedure gegrond werd verklaard. Het 
betrof een Eritrese dienstweigeraar wiens asielaanvraag binnen de 48-uursprocedure werd afgewe
zen als 'ongeloofwaardig'. In tegenstelling tot de INO meent het Hof dat het asielrelaas wel degelijk 
geloofwaardig is en dat Nederland onvoldoende onderzoek heeft verricht naar de asielaanvraag. 
Saïd loopt daardoor gevaar slachtoffer te worden van mensenrechtenschendingen. Rechter 
Thomassen in een 'concurring opinion' : "What complicates the examination of the present and simi
lar cases [' .. l is that the facts - as related to the person concerned - can of ten not, or only partially, 
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be established. This cannot always be held 
against that individual, because one can readi-

. Iy understand that proof of the facts is of ten a 
diffïcult task. [. . .] Given what is at stake, a con
c1usion that an asylum seeker's account is not 
credible should therefore be based on a tho
rough investigation into the facts and be 
accompanied by adequate reasoning." 

Doorprocederen 
De uitspraak is van groot belang voor de 

aanstaande evaluatie van de 
Vreemdelingenwet 2000 (Vw2000), die begin 
2006 wordt verwacht. De succesverhalen over 
de Nederlandse asiel procedure richten zich 
over het algemeen vooral op de cijfermatige 
kant van de procedure, die de materiële afna
me van de bescherming aan asielzoekers mas
keert. Ironisch genoeg laten de cijfers ook zien 
dat de huidige toepassing van de Vw2000 de 
doelstellingen van diezelfde wet ondermijnen: 
het voorkomen van onnodig doorprocederen 
en het verkorten van de procedures. Zo is het 
aantal herhaalde asielaanvragen gestegen naar 
bijna 50 procent. De minister erkent dat het 
grootste deel daarvan "terug te voeren lijkt op 
individuele gronden." Omdat Amnesty 
International maar een beperkt 
aantal zaken ziet, vreest de organisatie dat 
een belangrijk deel van die herhaalde asielaan
vragen terug te voeren is op een kwalitatief 
slechte eerdere asielprocedure. 

Uitzetting 
Amnesty International vindt het onaccepta

bel dat .slachtoffers van marteling en andere 
vervolging de dupe worden van een asiel pro
cedure die efficiëntie nog steeds boven mate
riële bescherming lijkt te plaatsen. Natuurlijk 
wil niemand dat vluchtelingen de dupe wor
den van een slechte asiel procedure. Toch 
wordt steun voor dit standpunt nog maar nau
welijks vertaalt in daadwerkelijke verbeterin
gen. De afbraak van bescherming voor asiel
zoekers en andere vreëmdelingen gaat helaas 
onverminderd door. Zo kondigde minister 
Verdonk pas geleden een verscherping aan van 
het openbare ordebeleid, dat zou passen in 
het Integratiebeleid Nieuwe StijL Daárdoor 
wordt het eenvoudiger om lang in Nederland 
verblijvende vreemdelingen te kunnen blijven 
dreigen met uitzetting als ze zich niet netjes 
gedragen. De minister spreekt daarbij zelfs 
over een periode van twintig jaar. Niet alleen 
wordt de groep potentiële vreemdelingen die 
kan worden gedetineerd daarmee verder uitge
breid. Nederland is met deze aanscherping 
ook gaan behoren tot een groep landen met 

het meest stringente vreemdelingenrechtelijke 
openbare ordebeleid . 

Terrorisme 
Een verder afbreuk van bescherming van 

vreemdelingen vindt plaats tegen de achter
grond van de 'strijd tegen het terrorisme'. 
Neem de zaak 'Ramzy v. The Netherlands' bij 
het Europese Hof, waarin het absolute folter
verbod ter discussie wordt gesteld . Het betreft 
een uitgeprocedeerde Algerijnse asielzoeker, 
die werd vrijgesproken van terroristische acti
viteiten in wat bekend staat als de 
'Rotterdamse Jihad zaak' . Ondanks de vrij
spraak handhaaft Nederland dat de man in 
kwestie een gevaar is voor de nationale veilig
heid. Door de IND is hij tot 'ongewenst vreem
deling' verklaard en in afwachting van uitzet
ting naar Algerije . Vanwege de publiciteit rond 
de zaak, waarin zijn naam is genoemd, vreest 
de man bij terugkeer echter te worden opge
pakt en te worden gefolterd. Het Europese 
Verdrag voor de Rechten van de Mens verbiedt 
de uitzetting van iemand die bij terugkeer een 
reëel risico loopt op foltering of een onmense
lijke behandeling of bestraffing. Deze rechts~ 

statelijke waarborgen gelden ook voor perso
nen die een gevaar zijn voor de nationale vei
ligheid. 

Kernwaarden 
De belangenafweging die nu lijkt te worden 

voorgesteld bij toepassing van het folterver
bod bij terugzending, dreigt daarop een uit
zondering te gaan maken en zet daarmee niet 
alleen de bescherming van dit ene individu op 
de tocht, maar ook onze eigen normen en 
waarden. Invulling van het begrip 'gevaar voor 
de nationale veiligheid' onttrekt zich groten
deels aan democratische controle. Ook van het 
begrip 'terrorisme' bestaat geen eenduidige 
definitie . Gaan schuiven met kernwaarden van 
een rechtsstaat, geeft een verkeerd signaal af 
aan terroristen die zien dat hun geweld een 
reactie oproept. Het toestaan van uitzonderin
gen op het folterverbod geeft hen bovendien 
een extra reden geweld te gebruiken tegen 
onschuldige burgers. 

De afbraak van kernwaarden van een rechts
staat, met de bedoeling vreémdelingen en ter
roristen te treffen, raakt uiteindelijk de 
bescherming van ied~reen en is daarom 
levensgevaarlijk. 

Mr. Theo Wüngaard is hoofd van de afdeling 
VluchteliJ1gen bÜ de Nederlandse afdeling van 
Amnesty International. 
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Foto: Herman Wouters 

Wake voor de slachtoffers van de Schipholbrand. 
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Tijd voor een humaan 
i m m ig ratiebeleid 
Het Nederlandse immigratiebeleid is in opzet en uitvoering in een tenen krommend 
gênante puinhoop ontaard. Dat wisten mensen uit de praktijk al lang, en is de buiten
staander - voor zover hij daar open voor staat - door de brand op Schiphol inmiddels 
ook duidelijk geworden. Als kippen in legbatterijen opgesloten wachten grote aantal
len illegalen en afgewezen asielzoekers op pogingen hun naar het land van herkomst 
terug te brengen, pogi.ngen die vaker niet dan wel slagen. Als we een humaan immi
gratiebeleid willen, dan moeten we het anders aanpakken 

DOOR HUIGH VAN DER MANDELE EN TJAK REAWARUW 

Een voorbeeld uit de huidige praktijk: Een Angolees gezin bestaande uit vader, moeder en drie 
kleine kindertjes (inclusief een zuigeling) wordt asiel geweigerd. Terecht, ook naar het oordeel van 
de vluchtelingenhulp en noodopvang. "Jullie moeten het land uit," krijgen ze te horen. Omdat de 
familie aan niets wil meewerken worden zij de noodopvang uitgezet. Inclusief zuigeling. Ze gaan 
naar België, worden daar door de Rijkswacht opgepakt, aan de marechaussee overgedragen, die ze 
naar Ter Apel brengt, waar zij vervolgens weer een nieuwe procedure mogen beginnen en weer op 
straat worden gezet. Inclusief de zuigeling. Ze worden tenslotte in een opvanghuis ergens in . 
Amsterdam aangetroffen. Het ministerie van Justitie mag een zuigeling niet in een legbatterij 
opslUiten en krijgt ook niet de noodzakelijke medewerking voor normale uitzetting. Dus zetten 
we ze maar op straat: probleem uit de statistiek en op straat! En zo verkeren hier inmiddels hon
derdduizenden (Verdonk schat zelf 150.000) asielzoekers, waaronder tienduizenden illegalen. De 
laatsten s.oms primitief opgevangen door gemeentes, familie of vrienden, semi-maffiose huisjes
melkers, al of niet met hulp van goedwillende vrijwilligers. 

Paradijs 
Tijd om na te denken. Er zijn in Nederland problemen, daarover geen twijfeL Als we een 

humaan immigratiebeleid dat werkt willen, moeten we het op een radicaal andere wijze aanpak
ken. Een probleem oplossen begint met een probleem analyseren. Of eigenlijk vier ·problemen. 
Allereerst in Nederland. Door een uit de hand gelopen instroom van vaak slecht opgeleide migran
ten zijn, vooral in de grote steden, getto's ontstaan met grote en homogene groepen arme, werklo
ze mensen. We moeten de groei van deze getto's dempen; en de instroom van dit type immigran
ten voorlopig sterk afremmen. Het tweede probleem in Nederland is dat er, vanwege de armoede
val en vanwege de toenemende concurrentie uit lage lonen landen, voor minder productieve men
sen geen werk meer in Nederland is. Het derde -probleem is dat het in Nederland, in vergelijking 
met de meeste andere landen, waanzinnig goed wonen is. In vergelijking met het grootste deel 
van de wereld leven wij in een paradijS; ook als je helemaal aan de onderkant van de samenleving 
staat, werkloos, levend van een naar Nederlandse maatstaven miezerige uitkering. Als je een kans 
van een op vijftig hebt om dat paradijs te bereiken, waar je het honderd keer zo goed hebt dan 
neem je die kleine kans. Hoe hoog wij de muren ook optuigen, we houden ze niet of nauwelijks 
tegen. En h.et vierde probleem is dat er in de wereld nogal wat landen zijn waar je onveilig bent, 
zeker als je afwijkende opvattingen hebt. En als beschaafd land willen wij mensen, die om die 
reden naar Nederland komen, die veiligheid wel bieden. 

Goed leven 
De belangrijkste oorzaak van de 'chaos, waarin de immigratie terecht is gekomen is dat wij 

asielzoekers in onze goedheid zowel veiligheid als een goed leven willen geven. Iemand die bij 
voorbeeld vlucht voor de tentakels van de Syrische president Assad krijgt (als hij wordt toegela
ten) hier niet alleen bescherming geboden, maar meteen ook toegang tot ons welvaarts- en wel
zijnsparadijs. Met als simpel gevolg dat ook zij die in eigen land niet buitensporig veel te vrezen 
hebben proberen, onder het mom van vervolging toegang, te krijgen tot onze vleespotten. 
Onderscheid maken tussen de twee groepen is ondoenlijk, zeker als je, eenmaal in het veilige 
Nederland aangeland, je vrij simpel zo kunt opstellen dat terugkeer naar eigen land onmogelijk of 
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althans levensgevaarlijk is. De oplossing 
dient zich dan direct aan. Biedt mensen die 
hier als vervolgden arriveren dat aan waar zij 
het meest behoefte aan hebben: veiligheid. 
De toch wel vaak vrij willekeurige toetsing 
van asielrecht kan zich beperken tot een 
minimum, en toelating kan ruimhartig zijn. 
Maar bied ze ook niet meer aan. Daarom ons 
voorstel om asielcentra om te bouwen tot 
gesloten vreemdelingencentra, die nadrukke
lijk geen uitzicht bieden op opname in de 
Nederlandse samenleving. Er wordt geen 
Nederlandse les gegeven (hebben zij niet 
nodig). Kinderen krijgen les in de eigen taal. 
En daar blijft de vreemdeling; tot hij weer 
terug wil en kan gaan naar zijn eigen land. 
Toegang tot het Nederland buiten deze asiel
centra is uitgesloten, uitzonderingen daarge
laten. Opgepakte illegalen worden ook in 
deze centra ondergebracht, en de kooien 
waar zij nu, als zij pech hebben, in worden 
opgesloten worden . ge· 
sloopt. Ex-criminelen horen 
uiteraard in aparte centra. 
Ook zij hebben de keus : 

steun die zij vanuit de Nederlandse onder
buik krijgt. Vraag en aanbod van laagbetaal
de arbeid zijn daarvoor veel te groot. De 
enige werkelijke oplossing zal moeten 
komen uit de verwijdering van de armoede
val, waardoor het ook voor legale ingezete
nen mogelijk is laag betaalde arbeid te ver
richten, zonder dat zij er daardoor in inko
men op achteruit gaan. Invoering van de 
negatieve inkomstenbelasting dus, een sys
teem dat door het Centr~al Planbureau op 
volstrekt ondeugdelijke gronden is weg 
gerekend. l 

Gezinshereniging 
In het bovenstaande is één route nog 

onbesproken gebleven, de zogenaamde 
gezinsvorming en gezinshereniging. De 
ruimhartigheid waarmee dit wordt geaccep
teerd, is gebaseerd op een romantische kijk 
op het huwelijk, die door een zeer groot 

deel van de wereldbevol
king niet wordt gedeeld. 
Ook in Nederland zijn eco
nomische motieven bij de 

naar eigen land teruggaan 
of hun leven verder in de 
centra doorbrengen. De 
wanhopige pogingen van 
mevrouw Verdonk om een 
deel van deze mensen 
tegen hun zin op het vlieg
tuig te zetten, respectieve-

'Biedt asielzoeker 
keuze van een huwelijks
partner tot voor kort 
belangrijk geweest. 
Daarom, een bruid of brui
degom uit het buitenland 
halen, dat mag, maar dan 
na betaling van een zoda
nig bedrag dat het econo-

niet meer dan 

veiligheid' 

lijk hun vaderland ervan te 
overtuigen deze ongewens-
te mensen weer terug te 
nemen worden gestaakt. 
Niemand, en zeker geen kleine kinderen wordt 
op straat gezet, zoals nu geregeld gebeurd. 

Armoedeval 
Toelating van vreemdelingen kan voor 

ons van nut zijn. Wij kunnen best flink wat 
hooggeschoolde jonge mensen gebruiken. 
Het is ronduit zonde dat de bèta faculteiten 
in Nederland vol zitten met buitenlanders, 
die na hun opleiding vertrekken terwijl.wij 
ze zo goed kunnen gebruiken. Voor de selec
tie zouden spelregels naar Canadees model 
kunnen worden opgesteld. Bij de selectie 
worden inwoners van de centra op gelijke 
voet beoordeeld als aspirant immigranten 
die nog in eigen land verkeren. Hoe houd je 
illegalen tegen? Dat lukt ook mevrouw 
Verdonk niet, ondanks alle ideologische 

Noot: 

misch motief teniet wordt 
gedaan. 

Het hier beschreven beleid 
heeft een paar belangrijke voordelen boven 
het huidige . Je zadelt je ambtenarenapparaat 
niet op met esthetisch en ethisch walgelijke 
keuzes. Je stelt gemeentes niet voor onmo
gelijke beslissingen (sluiting illegalen pensi
on, maar waar moeten die mensen naar toe?) 
En het grootste voordeel is dat het werkt! 

Huigh van der Mandele is secretaris/penning
meester van de Stichting Noodopvang 
Dakloze Vluchtelingen, Tjak Reawaruw is plv. 
directeur van de Stichting Welzijn in Alphen 
aan den Rijn. Beiden schrijven op persoonlij
ke titel. Dit artikel is een uitwerking van een 
column die in Idee 4 2005 verscheen. Deze 
wekte door een redactioneel misverstand 
enige verwarring. De redactie nodigde ons 
toen uit de column uit te werken. 

1 Zie interview met Prof Arjen van Witteloostuyn, lid van de Raad van Economische Adviseurs in Trouw, 17 
september 2005 . 
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ARME KALOU ... 

Heeft u die foto van johan Cruijff en Rita Verdonk samen op de tribune van de wedstrijd van het Nederlands elf

tal tegen Macedonië ook gezien ? Hij stemde mij op de een of andere manier droef. De KNVB speelde tijdens 

Nederland - Macedonië zijn laatste troef uit, johan Cruijff, zijne koninklij~e , almachtige wijsheid moest uiteinde· 

lijk een bres slaan in de betonnen nee van minister Verdonk. Inzet, als ik het goed begrepen heb, de wereldtitel 

in Duitsland. Niets minder, ook het woord landsbelang schijnt daar op het ereterras een paar keer te zijn geval

len. 

Ach. 

Hoe zou het ondertussen gaan met de kleine Kalou? Kalunho zoals ze in Ivoorkust liefkozend zeggen, jongere 

broer van grote Bonaventura Kalou. Geweldige dribbelaar, snel als een hinde en een ontroerend leuke kop, waar

in het zo langzamerhand moet kraken van hoop, onzekerheid en ik hoop verlegenheid. Arme Kalou , 19 jaar nog 

maar, trotse jongen uit Ivoorkust, het hoofd op hol gebracht door de vijfde colO/ine Oranje-fanatici die hem van 

Afrikaanse prins zo snel mogelijk in een Nederlander willen omtoveren omdat - zo zeggen ze - hij echt heel goed 

in Oranje past! 

En Salomon met zijn nog zo jonge, wankele hoofd, is er in gaan geloven. Hij wil ook dolgraag Nederlander wor

den! Niet dat hij hier over twee jaar nog speelt, of woont, of eet, of slaapt. Ben je gek: hij is hier slechts op door

reis naar grotere roem & glorie. Maar al die mannen met marmeren namen als Van Basten en Cruijff kunnen 

toch geen ongelijk hebben? 

Ach , lieve Kalou , wij zijn in het zicht van het wereldkampioenschap een overstuurd land. Landsbelang? Laat me 

niet lachen. We barsten van de goede voorhoedespelers - we laten Makaay en Huntelaar zelfs thuis. Speel deze 

zomer alsjeblieft voor je prachtige land van herkomst Ivoorkust, met spelers als Drogba, Kone , Toure en je broer. 

jullie hebben een geweldig elftal. Laat je zo geplaagt;le, getormenteerde land eindelijk weer eens dansen , huilen , 

zingen . Speel Kalou! Speel! Speel! Maar speel voor Ivoorkust en wordt na een zinderende finale tweede op het 

wereldkampioenschap. 

Matthijs van Nieuwkerk. Deze column is eerder uitgesproken in het programma 'Holland Sport' dat mede door 

hem wordt gepresenteerd . 

Op het moment dat dit nummer naar de drukker ging, was het besluit van minister Verdonk over de naturalisa

tie van Kqlou nog niet bekend. 
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~l tA heeft- de oploss,'K!ü ..... 
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INTERVIEW BORIS DITTRICH 

Mensen rechten rebel 
binnen de coalitie 
Het begrip democratie is onlosmakelijk verbonden met D66. Voor mensenrechten 
lijkt dat in mindere mate te gelden. Niets blijkt minder waar na een interview met 
Boris Oittrich. Mensenrechten en democratie zijn thema's die hem persoonlijk 
raken en waar hij zich binnen de politiek, maar ook privé, sterk voor maakt. 

DOOR MARIEKE VAN DOORN EN ELISABETH OPPENHUIS DE JONG 

Je hebt mensenrechten centraal gesteld in het pamflet 'Op weg naar nieuwe solidariteit'. 
Maar in de discussienota worden ze verder niet genoemd. Waarom? 

"In het pamflet is een toekomstvisie geschetst op de ideale samenleving volgens D66 over tien 
tot vijftien jaar. Mensenrechten nemen daarbinnen een belangrijke plaats in. In de discussienotitie 
was beperkte ruimte. Er is gekozen voor therria's waar binnen de partij veel discussie en verschil 
van mening over is. Mensenrechten horen daar niet bij. In het manifest zal het thema echter 
terugkomen ." 

Zet D66 zich meer dan andere partijen in voor mensenrechten? 
"Ja. Zeker binnen de coalitie. Voor de oppositie is het heel makkelijk om dingen te roepen, voor 

coalitiepartijen ligt dat anders. We hebben bewust geen afspraken gemaakt in het regeerakkoord 
over wat we wel en niet mogen zeggen over mensenrechten, zodat we daar een volledige vrijheid 
in hebben. Zo voeren Lousewies van der Laan en ik actief actie tegen het beleid van China met 
betrekking tot Tibet. Deze week krijgen we bezoek van een delegatie van Tibetaanse parlementa
riërs uit India. Zij gaan in Amsterdam in debat met Tweede Kamerleden. Zelf ben ik lid van 
Parliamentarians (or Global Action (PGA). PGA stuurt onder andere verkiezingswaarnemers naar 
ontwikkelingslanden. We informeren onze collega-parlementariërs aldaar over bijvoorbeeld het 
middel van de parlementaire enquête." 

"Bedenk wel dat mensenrechten niet alleen worden geschonden in niet-democratische staten. Ook 
in formeel erkende democratieën zijn mensenrechtenschendingen aan de orde van de dag. Een 
voorbeeld zijn de Roma in Oost- en Centraal Europese landen als Bulgarije en Roemenië. Ze zijn 
een gediscrimineerde bevolkingsgroep die niet in het parlement is vertegenwoordigd. Eind okto
ber heeft D66/IDI (Internationaal Democratisch Initiatief) een congres georganiseerd in Boekarest 
over de positie van de Roma. Het was voor het eerst dat Romagroepen uit ve-rschillende landen 
samen kwamen' en zélf het woord voerden. Naar aanleiding van de Roma conferentie hebben we 
tijdens het 'Staat van de (Europese) Unie-debat' een motie ingediend, die oproept tot het ontwikke
len van een Europees Roma programma, waarbij de internationale Romagemeenschap wordt ver
sterkt en de rechten van de Roma in heel Europa worden gewaarborgd. Die motie is aangenomen." 

"Een ander voorbeeld is Suriname. Enige tijd geleden was ik daar met de vaste Kamer Commissie 
Buitenlandse Zaken. Suriname is officieel een democratie, maar er is niemand die de minderheden 
vertegenwoordigd. De positie van de bosnegers staat onder druk, maar andere belangen, zoals de 
houtkap, zijn belangrijker. Hierover heeft D66 ook een motie ingediend." 

Naar aanleiding van het bezoek van president Poetin aan Nederland vroegen wij ons af 
wat er voor de coalitie op de eerste plaats komt: Ons eigen economische belang of de men
senrechten in het land van de (handels)partner? 

"De dinsdag voorafgaand aan het bezoek van Poetin aan Nederland heeft D66 tijdens het 
vragenuurtje in de Tweede Kamer vragen gesteld over de terrorismebestrijding in Tsjetsjenië, de 
berechting van Michail Chodorkovski, de ex-topman van oliemaatschappij Joekos, en de behan
deling van mensenrechtenactivisten in Rusland. In zijn gesprek met president Poetin legde pre
mier Balkenende vervolgens de link tussen deze 'Tsjetsjeense terrorismebestrijding' en de moord 
op Theo van Gogh in Nederland, in plaats van een kritische noot te plaatsen. Staatssecretaris 
Nicolaï heeft toegezegd dat deze kwesties aan de orde zouden worden gesteld en minister Bot zei 
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een brief toe. Deze brief was erg teleurstellend en D66 heeft er een vervolg op gevraagd. Bot zou 
de kwestie meenemen naar de vergadering van de Europese Raad van Ministers. Het probleem 
met die vergaderingen is dat ze niet openbaar zijn. Bot kan naar buiten komen en zeggen dat hij 
volledig alleen stond, maar dat is niet te controleren. Die vergaderingen moeten openbaar wor
den. Inmiddels heeft de Club van Madrid een brief geschreven over de schending van de mensen
rechten in Rusland en over het feit dat Chodorkovski een eerlijke procesgang moet hebben. Deze 
brief is gefaxt aan de advocaat van Chodorkovski en D66 zal er Kamervragen over stellen." 

Je spreekt met grote bevlogenheid over de mensenrechtensituatie in verschillende landen, 
Raken deze zaken je persoonlük? 

"Ja, mijn vader is in 1948 gevlucht uit Tsjecho-Slowakije voor de communisten. Ik ben een kind 
van een asielzoeker, van een vluchteling. De vlucht van mijn vader heeft grote, directe gevolgen 
gehad voor mijn familie. Mijn oma werd ontslagen en haar huis uitgezet, omdat haar zoon was 
gevlucht. Van kinds af aan ben ik gewezen op het belang van mensenrechten en op de gevolgen 
wanneer die niet worden nageleefd . 

Wat is voor jou het belangtijkste mensenrecht? 
"Dat is een moeilijke vraag. Als ik er echt een zou moeten kiezen, zou ik kiezen voor het recht 

op een veilig leven, op recht op bescherming door de overheid. Wanneer je je niet veilig voelt, 
omdat je moet vrezen voor marteling en vervolging, en er is niemand die voor je opkomt, of de 
mensen die voor je opkomen, worden ook vervolgd en onderdrukt, dan levert dat een dusdanig 
verlammende angst op dat er geen zelfontplooiing mogelijk is. Ik ben daarom betrokken bij het 
platform 'rechten voor ontvoerde mensen'. Dat is een platform van parlementsleden dat is opge
richt naar aanleiding van de ontvoering van Ingrid Bétancourt, de presidentskandidaat in 
Colombia." 

Is Nederland zich wel bewust van alle inspanningen van D66 en van Boris Dittrich voor de 
mensenrechten wereldwüd? 

"Mensenrechten krijgen een belangrijke plek in het manifest. We zullen het niet op een abstrac
te manier formuleren, maar heel concreet. Toch?" 

Deze vraag stelt Boris aan Alexander Pechtold die komt binnenlopen, 
Pechtold: "Zeker. D66 is nog de enige partij in Nederland met een internationaal blikveld. 

Zojuist heeft zelfs de PvdA tegen een D66 motie vóór het Europese Mensenrechten Agentschap in 
Wenen gestemd." 

Met andere woorden, D66 zal zich in de verkiezingscampagne als enige internationaal 
gerichte partÜ in Nederland gaan profileren? 

Pechtold: "Maar dat doet D66 al lang. Wie dat niet merkt is zienderogen blind! D66 heeft zulke 
internationale personen als minister Brinkhorst, Lousewies van der Laan en Boris!" 
[Pechtold verlaat de fractiekamer] 

Boris Dittrich: "Dat Mensenrechtenagentschap is dus een van de belangrijke punten van D66, net 
als een Mensenrechtendag, die vanuit de partij zal worden georganiseerd in 2006." 

Staan mensenrechten in Nederland onder druk, of wordt er teveel gezeurd? 
"De mensenrechten in Nederland staan niet serieus onder druk, en er wordt altijd teveel 

gezeurd. Maar het is goed om kritisch te blijven. Daarom is het ook belangrijk dat de situatie in 
Nederlandse gevangenissen en de opsporingsmethoden van de AlVD gecontroleerd blijven." 

Tenslotte de 'kroonjuwelen', Ze mogen niet meer zo worden genoemd, maar in het pamflet 
wordt gesproken over 'de broodnodige vernieuwing van de formele democratie', De 'kroon
juwelen' blüven dus in feite 'kroonjuwelen? 

"Democratische vernieuwing blijft belangrijk. Net als de bestaande progressieve wetgeving 
rondom abortus, euthanasie en het homohuwelijk. Bestuurders moeten rechtstreeks op hun acties 
kunnen worden afgerekend, als dat nodig is. Er is momenteel nog altijd een kloof tussen de kiezer 
en de verkozene. De lijnen moeten korter. Lange tijd is bestuurlijke vernieuwing als doel en niet 
als middel gepresenteerd. Dan lopen mensen er niet warm voor, ik zelf ook niet. Het doel is een 
betere kwaliteit van bestuur, daar moet de nadruk op liggen." 

Marieke van Doorn en Elisabeth Oppenhuis de jong zijn themaredacteuren van dit nummer van 
Idee. 
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Wat is er aan de hand 
Latijns-Amerika? 

• In 

Rellen, opstandjes, het einde van de hegemonie van partijen die al jaren aan de macht 
waren, presidenten die worden gedwongen tot aftreden en economische crises. Het 
beeld van Latijns-Amerika wat de laatste jaren wordt geschetst is niet positief, en dat 
terwijl het zo goed leek te gaan met het continent. Wat is er aan de hand? 

DOOR HELEEN SCHROOVEN 

De ontwikkelingen gedurende de jaren '80 waren zeer positief: er kwam een eind aan de dictato
riale regimes en aan de burgeroorlogen en op éénlal'!d na, Cuba, hebben nu alle landen in Latijns
Amerika een democratie . Deze positieve ontwikkelingen leken het begin van een niet meer te stop
pen trend . De huidige ontwikkelingen in Latijns-Amerika laten echter zien dat de bevolking niet 
tevreden is met de politieke partijen en de politici. Die onvrede met de regerende partijen wordt 
enerzijds geuit tijdens de verkiezingen, waar partijen die al jarenlang aan de macht zijn worden 
weggestemd, zoals in Mexico en Uruguay. Anderzijds' zijn de burgers ongeduldig geworden, en wil
len niet altijd op de verkiezingen wa,chten, maar gaan de straat op en dwingen hun presidenten 
voortijdig af te treden . De afgelopen 15 jaar konden presidenten in Argentinië, Brazilië, Bolivia, 
Ecuador, Guatemala, Paraguay, Peru, Dominicaanse Republiek en Venezuela hun mandaat niet afma
ken. Betekent dit een breuk met de democratiseringstrend in Latijns-Amerika? 
De verwachtingen ten aanzien van de democratie waren groot: democratie zou leiden tot economi
sche vooruitgang en de verschillen tussen arm en rijk zouden afnemen. In de jaren '90 werd in 
Latijns-Amerika sterk de nadruk gelegd op macro-economische hervormingen die vooruitgang zou
den brengen. Het rapport 'Demoeraey in Latin Ameriea' van UNDP, de ontwikkelingsorganisatie van 
de Verenigde Naties uit 2004 laat echter zien dat, hoewel de macro-economische hervormingen 
zoals vastgelegd in de Washington consensus grotendeels zijn doorgevoerd, het Bruto Binnenlands 
Product per hoofd van de bevolking bijna gelijk is gebleven, dat de hoeveelheid mensen die onder 
de armoedegrens leeft is toegenomen en dat de ongelijkheid niet verminderd is. Latijns-Amerika 
blijft het continent waar. het verschil tussen arm en rijk groter is dan op elk ander continent. 

Meer dan vrije verkiezingen 
Dit leidt meteen tot de vraag wat men kan verwachten van een democratie. Een volwaardige 

democratie houdt meer in dan alleen het houden va'n vrije verkiezingen. Democratie moet ertoe lei
den dat de burgers via politieke partijen hun stem kunnen laten horen en op die manier invloed 
uitoefenen op het regeringsbeleid. Een democratie moet ook de sociale, economische en culturele 
rechten van de bevolking waarborgen, en actief een bijdrage leveren aan het terugdringen van 
ongelijkheid en armoede. Ook is van belang dat besluiten transparant zijn en dat politici verant
woording afleggen voor hun beleid. 
In Latijns-Amerika is deze volwaardige democratie echter nog niet tot bloei gekomen. Grote groe
pen van de bevolking zijn nog steeds uitgesloten van de besluitvorming, zij voelen zich niet verte
genwoordigd en hun stem wordt niet gehoord . Die onvrede uit zich op twee manieren: steun aan 
personen die niet aan de traditionele politieke partijen zijn gelieerd zoals bijvoorbeeld de steun 
aan Fujimori in Peru, en een roep om andere vormen van politieke representatie. Het invoeren van 
referenda, het direct kiezen van gouverneurs en veranderingen in de grondwetten zijn hier voor
beelden van. 
Wat kunnen de huidige politici aan deze onvrede doen? Om te beginnen moeten ze transparant 
zijn, corruptie aan de kaak stellen en verantwoording afleggen. Maar het allerbelangrijkste is dat de 
oude en nieuwe politieke spelers met elkaar in gesprek blijven. Er heerst nog veel antagonisme tus
sen de traditionele heersende klassen en de nieuwe partijen en ' bewegingen, terwijl alle partijen 
een rol hebben in de nieuwe democratieën zoals die zich in Latijns-Amerika aan het ontwikkelen 
zijn. Aan deze dialoog tussen de gevestigde partijen en opkomende groeperingen, kunnen ook 
Nederland en de Europese Unie een actieve bijdrage leveren door alle partijen als volwaardige 
gesprekspartners te erkennen en dialoog tussen de partijen onderling, maar ook tussen Latijns
Amerika en de Europese Unie te stimuleren. 

Heleen Sehroyen is Poliey Offieer Central & South Ameriea bij het Nederlands Instituut voor 
Meerpartijendemoeratie (nIMD) . 
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MENSEN EN HUN RECHTEN 

In het begin van de middag rüd ik in de auto naar mün werk in Loenen. Ondanks het tÜdstip vullen om mü heen 

de wegen zich alweer met rüen blik, stroopt het verkeer zich op. Weg tempo. Ik denk vooruit aan de vergadering 
die mü wacht, aan de excuses die ik zal maken als ik op het nippertje of te laat aan de tafel aanschuif. BÜ 

Vinkeveen besluit ik de route te nemen over Abcoude, Baambrugge, Loenersloot in een poging mün getergde 

- zenuwen te kalmeren met het mooiste landschap ter wereld. Onder de onwaarschünlüke pracht van een door de 

herfstzon verlichte Hollandse lucht slingert zich de verstilde Amstel langs de hofsteden met hun ophaalbruggen. 

Op het water drüven büna volwassen zwanen, zich bewust van hun decoratieve functie . 

Op de radio wordt heel wat af gebabbeld. Het gaat over het recht op voortplanting. De actualiteit van mishandeld 

gestorven baby's had een kamerlid van de PvdA genoopt aan te kondigen dat zÜ een wetsvoorstel ging indienen. 

Gedwongen anticonceptie voor vrouwen die niet in staat ZÜn hun kind veiligheid en verzorging te bieden. 

Natuurlük ZÜn de gemoederen verhit en verdeeld; en de vaders dan? Discriminatie! Ook is er een meneer die zich 

afvraagt hoe dat nou moet als een vrouw dat niet wf/? In ZÜn ogen bestaat er kennelük een dwang van over

heidswege die niet kan worden uitgeoefend als de burger in kwestie daarmee niet instemt. 

Het recht op onaantastbaarheid van het lichaam versus het recht van de overheid haar burgers te verplichten 

tot dingen die ze niet willen. Het kamerlid mompelt nog iets over de essentie van het begrip 'dwang', maar nie

mand luistert want daar is het programma niet voor. Dat gaat over een stelling. De kükers en de luisteraars wil

len kennelük graag meningen horen en als mü de laatste tüd iets duidelük is geworden, is het wel dat de uiting 

van die mening een gekoesterd grondrecht is. Dat recht wordt geknuffeld en bejubeld door burgemeesters en 

programmamakers, je leven kan ervan afhangen. Het vrüe woord spreekt vanzelf. 

Behalve natuurlük als Thom de Graaf een citaat hanteert uit het dagboek van Anne Frank over tolerantie. Dan 

'demoniseert' hÜ een politiCUS en dreigt hÜ voor de rechter te worden gesleept. De 'kogel van links' na de moord 

op Pim Fortuyn was een verbale . Uit alles blÜkt een diep ontzag voor het woord. Wü doen een moord vaor het 

woord. Wü denken dat de Grondwet ons garandeert dat we mogen zeggen wat we willen. Dat is niet zo, die wet 

stelt dat we vooraf geen toestemming nodig hebben voor het uiten van onze mening en houdt ons juist onvermin

derd verantwoordelük voor de wet. 'johnson Molenaar' stond op de spandoeken van de demonstranten tegen de 
Vietnam-oorlog . Want wie 'moordenaar' schreef belandde in de cel. 

Lange aken vervoeren traag hun vracht over het eindeloze Amsterdam-RÜnkanaal. Ik mümer wat over woordkeu

ze en de verantwoordelükheid daarvoor. Even later zal ik vergaderen over de voorbereidingen van de gemeente

raadsverkiezingen. Over het recht te stemmen op de kandidaten die de mooiste woorden hebben gekozen. 

Marijke Mous is adviseur bestuurscommunicatie en griffier in de gemeente Loenen. 
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DEMOCRATIE EN MENSENRECHTEN IN MAROKKO 

'Het h'uis van de 
slapenden' 
Na de troonsbestijging van Mohammed VI in de zomer van 1999 kwam een stroom 
van hervormingen op het gebied van mensenrechten, persvrijheid en democratie 
op gang. Hierdoor verstomde veel internationale kritiek op Marokko. Toch valt er 
op de democratische merites van zijn bewind nog veel aan te merken. Doordat het 
bestuur hapert, wordt de potentie van het land onvoldoende benut en hebben kin
deren zoals Lubna bij voorbaat minder kansen. 

DOOR MARIEKE VAN DOORN 

Lubna groeit op in Marokko, een prachtig land op drie uurtjes vliegen van Nederland , Een land 
met gebergten, rivieren, woestijnen, een prachtige kustlijn, een enorme voorraad fosfaten en een 
mediterraan klimaat. Haar moeder zorgt in haar eentje voor Lubna, haar drie zussen en vier broers, 
want haar vader overleed net nadat Lubna's jongste zus werd geboren, Hun vader was dertig jaar 

ouder dan haar moeder toen hij haar als zijn derde vrouw 
trouwde. De moeder van Lubna was toen veertien jaar 
oud. Ondanks dat ze nooit geleerd heeft te lezen of schrij
ven, weet haar moeder via baantjes als poetsvrouw, con
ciërge en handelaar acht kinderen groot te brengen. Haar 

'Veel hoger opgelei- moeder is niet de enige analfabeet in de stad want het per
centage van mensen die geen lager onderwijs hebben 

de mensen kunnen genoten en niet kunnen lezen of schrijven ligt boven de 
60 procent in de noordelijke Rifstreek. De Marokkaanse 
overheid heeft geen financiële voorzieningen voor dit 

geen baan vinden' gezin, ze ontvangen geen weduwepensioen of kinderbij
slag. Gelukkig verdienen de broers sinds een paar jaar wel 
wat bij als reparateurs en verkopers van tweedehands wit
goed , in hun winkeltje op de begane grond van het huis. 
Daardoor kan de familie eindelijk met veel moeite een kre
diet bij de bank krijgen voor het afbouwen van het huis. 

Deze familie presteert het te overleven, de kinderen hebben kleding, te eten en kunnen naar 
school. Daar doet Lubna supergoed haar best omdat ze later Engels wil studeren om lerares te wor
den. 

Kruiwagen 
Maar Lubna's mogelijkheden zijn beperkt. Al behaalt ze de beste resultaten op school, dan nog 

heeft ze een kruiwagen nodig die later een goede baan voor haar koopt. Want zo zit het 
Marokkaanse systeem in elkaar. Haar gezin kan deze functie niet voor haar vervullen. Het is voor 
Lubna vrijwel onmogelijk om naar het buitenland te gaan, ook niet voor een opleiding of stage. 
Vanwege de gebrekkige mogelijkheden in eigen land is Lubna er zoals zoveel Marokkaanse jonge
ren zeer op gebrand om naar het buitenland te vertrekken. Veel hoger opgeleide mensen kunnen 
geen baan vinden. De werkloosheid is hardnekkig, in .de steden ligt het percentage boven de 20 
procent, vooral onder jongeren en vrouwen. Maar Lubna kan geen kant op; in het zuiden houdt de 
Sahara haar tegen, in het oosten de grens met Algerije die al jaren dicht is . Haar familie heeft te 
weinig geld om te kunnen voldoen aan de voorwaarden voor visa voor Europa of de VS. Het men
senrecht je vrij over de aarde te bewegen, te vertoeven binnen de grenzen van elke staat en het 
verlaten van welk land ook, met inbegrip van het hare, ofte wel artikel 13 van de Universele 
Verklaring van de Rechten van de Mens, gaat voor Lubna niet op. 

Loden jaren 
Elke taxichauffeur of kapper in Marokko kan dezelfde haarscherpe analyse voor de problemen 
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van Lubna geven. Marokko heeft een enorme 
potentie, maar het falende bestuur haalt er niet 
uit wat erin zit. Sterker nog, in het 
Marokkaanse systeem heeft de bestuurselite 
altijd belang gehad bij onderdrukking, met de 
koning, de koninklijke kliek en de veiligheids
diensten voorop. Jarenlang was het gevaarlijk 
om in Marokko te praten over politiek, men
senrechterl en democratie. Vele mensen 
belandden erdoor in zeer beruchte gevangenis
sen. Na de troonsbestijging van Mohammed VI 
in de zomer van 1999 kwam een stroom van 
hervormingen op het gebied van mensenrech
ten, persvrijheid en democratie op gang, waar
door veel internationale kritiek op Marokko 
verstomde. Een waarheidscommissie, bestaan
de uit mensenrechtenactivisten en oud-politiek 
gevangenen, bestudeerde de dossiers van 
22.000 slachtoffers. Het gaat om mensenrech
tenschendingen variërend van illegale opslui
ting, tot marteling van duizenden mensen die . 
zich kritisch uitlieten over 
het regime van de koning. 
Marokko rekent hiermee 

bevolking, volgens sommigen mogelijk een 
meerderheid. De koning zou de grootste isla
mitische partijen in Marokko, de Parti de 
justice et Développement (PJD) en de buiten
parlementaire beweging van Sjeik Yassine (Al 
Adl Wal Ishane), het liefst in de ban doen. 
Daarin heeft hij zich altijd gesteund geweten 
door de westerse wereld, die liever een 
bevriende koning zijn volk eigen ziet onder
drukken dan dat 'de moslimbroeders' op 
democratische manier aan de macht komen. 
De grote aanhang voor deze partij en bewe
ging is te verklaren uit het feit dat zij met 
behulp van de moskeeën de gaten opvullen 
die de staat laat vallen. Links en liberaal heb
ben het laten afweten in Marokko. In wijken 
waar geen gas, licht en stromend water is, is 
Al Adl Wal Ihsane actief. De PJD is de derde 
grootste partij in het parlement en de enige 
partij die werkelijk oppositie voert. De islami
tische partij PJD heeft intern zeer democrati-

sche procedures. EChtèr, 
wanneer het om waarden 
gaat als individuele en reli-

voorzichtig af met de 'loden 
jaren'. Onder het bewind 
van de jonge koning kwam 
er meer vrijheid in Marokko, 
de macht van de veiligheids
diensten werd ingeperkt, 
men sprak zelfs van een 
'Marokkaanse lente'. Maar 
de monarch heeft momen
teel nog steeds een mono
polie op religie, pers, poli-

'Moeilijke 
gieuze vrijheid en vrouwen
rechten, neemt de PJD een 
positie in die moeilijk in te 
passen lijkt in een democra
tie. De regeringspartijen 
USFP (Union Socialiste des 
Forces Populaires) en de PI 
(Istiqlal/ Parti 
d'Independence) zijn door 
de monarchie verzwakt en 

omschakeling van 

corruptie naar 

transparantie' 

tiek en ontwikkeling. De 
regering voert voor min-
stens tweederde van het totaal alleen beleid uit 
op voorschrift van de monarchie. Het parle
ment is te zwak om hierop controle uit te oefe
nen. In de volksmond wordt het parlementsge- . 
bouw ook wel smalend 'het huis van de slapen
den' genoemd. In het parlement zetelt dan ook 
geen werkelijke vertegenwoordiging van de 
Marokkaanse bevolking. 

Religieuze partijen in de ban 
De koning is een grote tegenstander van 

islamitische partijen, omdat hij daarmee moet 
concurreren. Religie is namelijk de basis van 
de legitimiteit van de monarchie. Het konings
huis claimt rechtstreeks af te stammen van de 
profeet. Een recente Marokkaanse wet verbiedt 
dat politieke partijen op religieuze waarden 
worden gebaseerd. Het is ondemocratisch dat 
islamitische politieke partijen bewust klein 
worden gehouden, want zij vertegenwoordi
gen een zeer groot deel van de Marokkaanse 

ontberen de moed om libe
rale waarden of seculiere 
projecten te bevechten. Hun 

partijstructuren zijn zeer zwak, zij kennen 
niet de mogelijkheid voor interne discussie en 
hebben het contact met de samenleving verlo
ren. De Marokkaanse bevolking is niet gewend 
aan democratie, ze zijn vooral teleurgesteld in 
de klassieke politieke partijen , die geen voor
uitgang hebben gebracht. De ambtenarij kan 
de omschakeling van corruptie naar transpa
rantie maar moeilijk maken. De jarenlange 
onderdrukking heeft de bevolking angstig en 
moedeloos gemaakt. De familie van Lubna 
probeert berusting te vinden in het slecht 
functionerende Marokkaanse systeem, om niet 
verder gefrustreerd te raken. 

Marieke van Doorn werkt bij het Netherlands 
Institute {or Multiparty Democracy en is thema
redacteur van deze Idee. Van 2000 - 2001 stu
deerde ze op de universiteit van Casablanca en 
was ze werkzaam op het visumkantoor van de 
Nederlandse Ambassade in Rabat. 



Idee • december 2005 • Thema: Hoeders van democratie en mensenrechten? • pagina 29 

Hoera voor de nieuwe 
VN-Mensenrechtenraad? 
Er is een nieuwe VN-Mensenrechtenraad. Mandaat, middelen, functies, samenstel
ling en werkwijze van deze nieuwe raad zijn nog niet duidelijk. Daar zal over moe
ten worden onderhandeld tijdens de 60ste vergadering van de Algemene 
Vergadering. De vorming van de nieuwe Mensenrechtenraad valt pas toe te juichen 
als tijdens die onderhandelingen aan vijf vereisten wordt voldaan. 

DOOR CEES FLINTERMAN EN PETER BAEHR 

Is het nu onomkeerbaar geworden? Het lijkt er wel op, want de staatshoofden en regeringslei
ders die voor de VN-Algemene Vergadering in New Vork bijeen waren, hebben op 15 september 
2005 besloten tot 'de oprichting van een nieuwe VN-Mensenrechtenraad. Deze nieuwe raad heeft de 
verantwoordelijkheid om universeel respect te bevorderen voor de bescherming van alle mensen
rechten en fundamentele vrijheden van een ieder, zonder enige onderscheid en op een eerlijke en 
gelijkwaardige manier,Met deze beslissing op het hoogst mogelijke niveau lijkt elke terugkeer naar 
een revitalisatie van de bestaande VN-Mensenrechtencommissie de pas afgesneden, temeer als je 

'Te vroeg voor een 

juichstemming' 

dat beziet in het licht van de ernstige kritiek op de rol die 
deze commissie heeft gespeeld. Zo maakte Kofi Annan, de 
secretaris-generaal van de Verenigde Naties, het punt dat 
de capaciteit van de Mensenrechtencommissie om haar 
taken uit te voeren in toenemende mate is ondermijnd 
door haar afnemende geloofwaardigheid en professionali
teit. Deze kritiek werd zeer breed gedeeld maar vormde 
ook een soort kus des doods voor de commissie. Dus kun
nen we nu zeggen: "La Commission est morte, vive Ie 
Conseil de Droits de I'Homme"? 

Juichstemming 
Waarschijnlijk is het nog te vroeg om in een juichstem

ming te verkeren. De World Summit Outcome van 2005 
laat nog veel zaken open. Het zinspeelt slechts in de 
meest vage termen op het mandaat van de nieuwe raad: 

hij moet situaties van mensenrechtenschèndingen aan de orde stellen, waaronder grove en syste
matische schendingen, en hierover aanbevelingen doen. Hij moet ook een effectieve coördinatie 
bevorderen en mensenrechten een centrale plaats geven binnen de Verenigde Naties. Maar verder 
wordt niets gezegd; alle andere zaken, zoals het exacte mandaat, de middelen, functies, omvang, 
samenstelling, werkwijze en procedures, worden doorverwezen naar verdere onderhandelingen, 
die zo snel mogelijk tot resultaat moeten leiden tijdens de huidige 60ste vergadering van de 
Algemene Vergadering. In dat opzicht was de World Summit Outcome 2005 een gemiste kans. 

Vijf vereisten 
Veel zal dus afhangen van de uitkomsten van deze onderhandelingen. Naar ons oordeel kunnen 

deze onderhandelingen slechts dan succesvol zijn, als de uitkomst leidt tot een Mensenrechtenraad 
die een aanzienlijke verbetering zal zijn ten opzichte van de bestaande commissie. Want die heeft 
ondanks al haar huidige tekortkomingen toch een trotse geschiedenis in het scheppen, consolide
ren en geleidelijk versterken van het huidige internationale systeem voor de bescherming en 
bevordering van mensenrechten. Er zijn volgens ons pas redenen om de vorming van de nieuwe 
Mensenrechtenraad toe te juichen indien in de komende onderhandelingen aan ten minste de vol
gende vijf vereisten zal worden voldaan. 

Snelkookpan 
Allereerst is het van eminent belang dat de nieuwe raad een staand lichaam is dat het gehele 

jaar door bijeen kan komen. Een van de grootste nadelen van de huidige commissie is dat zij bij-
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eenkomt als een soort snelkookpan gedurende 
zes weken, waarin steeds meer onderwerpen 
van het grootste belang aan bod moeten 
komen en beslecht moeten worden. Een per
manent orgaan heeft de mogelijkheid om men
senrechtencrises te beschouwen en te behan
delen zodra zij zich voordoen en hoeft derge
lijke urgente kwesties niet maandenlang op te 
zouten tot de volgende vergadering. Een per
manent orgaan heeft ook de mogelijkheid om 
staten op reguliere basis ('peer review') aan
sprakelijk te houden voor hun respect voor 
mensenrechten en maakt op nationaal niveau 
een diepteanalyse mogelijk van en een debat 
over de implementatie van alle mensenrech
ten, in het bijzonder ook de economische, 
sociale en culturele rechten. Een 
permanente Mensenrechtenraad zou ook recht 
doen aan het belang van de bevordering en 
bescherming van mensenrechten als een van de 
voornaamste doelstellingen van de Verenigde 
Naties. 
Een tweede punt van zorg 
hangt samen met de over
gang van de Mensen-

ten. De participatie van ngo's bij de leden van 
de Mensenrechtencommissie is essentieel 
geweest voor de rol die de commissie kon spe
len, met name op het vlak van de standaardi
sering van en het toezicht op de implementa
tie van mensenrechten op nationaal niveau. 
Het is daarom van vitaal belang dat ngo's hun 
consultatieve status bij de raad behouden, 
kunnen beschikken over relevante informatie, 
hun eigen documentatie kunnen verspreiden 
en mondelinge presentaties kunnen geven tij
dens (plenaire) bijeenkomsten van de raad. 
ngo's moeten dus een volwaardige rol kunnen 
spelen bij de activiteiten van de raad . 
Ten vierde achten wij het van belang dat de 
bestaande VN-Subcommissie voor de 
Bevordering en Bescherming van 
Mensenrechten voort bestaat onder de huidige 
of een andere naam. Gelet op de samenstelling 
van de raad door overheden is het belangrijk 
dat daarnaast voorzien wordt in een directe , 

georganiseerde en structu
rele inbreng van deskundi
gen bij het werk van de 
raad. Wellicht moet het 
ledental van de subcommis-rechtencommissie naar de 

Mensenrechtenraad. Het 
mag niet zo zijn dat de 
indruk wordt gewekt dat de 
raad met een schone lei van 
start gaat. Er moeten waar
borgen zijn dat de raad de 
huidige speCiale landen- en 
themaprocedures van de 

'Ngo's moeten een sie in overeenstemming 
worden gebracht met het 
verminderde ledental van· 
de raad. Het zou echter een 
onacceptapele achteruit
gang zijn als met de oprich
ting van de raad de belang-

volwaardige rol 

kunnen spelen' 

commissie onverkort over-
neemt, omdat die in veel · 
situaties van bijzonder 
groot belang zijn gebleken. Deze procedures 
(zoals de SpeCiale Rapporteur inzake 
Folteringen, de Werkgroep inzake Willekeurige 
Detenties en de SpeCiale Vertegenwoordiger 
van de Secretaris-Generaal inzake 
Mensenrechtenactivisten) hebben zich in de 
loop der jaren ontwikkeld op basis van 
Ecosoc-resolutie 1235 en hebben daarmee ook 
een gezicht gegeven aan de belangrijke rol van 
de Verenigde Naties op het vlak van de wereld
wijde bescherming en bevordering van men
senrechten. De nieuwe raad moet deze proce
dures dus verder ontwikkelen en versterken. 

Ngo's 
Een derde aandachtspunt betreft de rol van 

ngo's ten aanzien van de nieuwe raad. Niet
gouvernementele organisaties hebben een cru
ciale rol gespeeld bij de totstandkoming van 
het huidige internationale systeem voor de 
bescherming en bevordering van mensenrech-

rijke rol teniet zou worden 
gedaan die individuele des
kundigen in het verleden 
hebben gespeeld en zonder 

enige twijfel ook in de toekomst kunnen spe
len. 

Tweederde meerderheid 
Een vijfde aandachtspunt betreft de 

samenstelling van de nieuwe raad . Als vele 
anderen achten wij het van groot belang dat 
de raad zal bestaan uit lidstaten van de 
Verenigde Naties die bereid zijn om een bij
drage te leveren aan de bevordering en 
bescherming van mensenrechten. Waarborgen 
voor een dergelijke samenstelling vallen uiter
aard niet te geven, maar een stap is de goede 
richting zou zijn dat leden van de raad alleen 
kunnen worden gekozen door een tweederde 
meerderheid van de Algemene Vergadering en 
dat het aantal lidstaten in de raad kleiner zal 
zijn dan het huidige aantal van de 
Mensenrechtencommissie. De criteria voor het 
lidmaatschap van de raad dienen enigszins 
algemeen geformuleerd te worden, vergelijk-



Idee • december 2005 • Thema: Hoeders van democratie en mensenrechten? • pagina 31 

HIC-p Hl f P H àEkA vOO'~ dt: Nlev.we /(Ma 

H De I'<-A 

baar met de richtlijnen van 'artikel 23 van het 
Handvest inzake de verkiezing van leden van 
de Veiligheidsraad. Dergelijke criteria dienen 
te worden opgenomen in de resolutie van de 
Algemene Vergadering en later hopelijk in het 
Handvest zelf. 

Geen ontwikkeling zonder veiligheid 
De vorming van een nieuwe 

Mensenrechtenraad is natuurlijk slechts een 
onderdeel van de hervormingen van het VN
systeem op het gebied van de bescherming en 
bevordering van de mensenrechten, maar het 
is zonder enige twijfel een cruciaal onderdeel 
om de betrokkenheid van de VN-lidstaten aan 
de doelstellingen en princip'es van de 
Verenigde Naties te weerspiegelen. In de vaak 
geciteerde woorden van de secretaris-gene
raal : "Er kan geen ontwikkeling zijn zonder 
veiligheid, of veiligheid zonder ontwikkeling." 
Geen van beide kan genoten worden zonder 
universeel respect voor mensenrechten. Als 
niet al deze doelstellingen worden bevorderd, 
zal geen enkele ervan een kans van slagen 
maken. Zonder een renovatie van de mensen
rechtenmachinerie kan het publieke vertrou
wen in de Verenigde Naties niet worden her
steld." 

H ,ek.4. 

Grondwet wereldgemeenschap 
Het is, kortom, te vroeg om de oprichting 

van de nieuwe Mensenrechtenraad toe te jui
chen. Onze hoop, die we met velen in de 
wereld delen, is dat de nieuwe raad, bij voor
keur als een nieuw hoofdorgaan van de 
Verenigde Naties, de geleidelijke vorming van 
een grondwettelijke structuur van de wereld
gemeenschap zal versterken die stoelt op 
recht en niet op menselijke willekeur. Het zou 
tragisch zijn als we aan het eind van het jaar 
2005 tot de conclusie zouden moeten komen 
dat de lidstaten van de Verenigde Naties het 
60ste jubileumjaar niet hebben aangegrepen 
om mensen en volkeren over de hele wereld 
nieuwe hoop en inspiratie te bieden. De 
gemiste kans van de World Summit in septem
ber 2005 mag niet de voorbode zijn van een 
gemiste kans in december 2005. 

Cees Flinterman is directeur van het Studie- en 
Informatiecentrum Mensenrechten (SIM) van de 
Universiteit Utrecht en Peter Baehr, oud-direc
teur van het SIM. Dit artikel verscheen eerder 
in het Engels in het Netherlands Quarterly of 
Human Rights, jaargang 23, nr. 4, december 
2005. Vertaling Arthur Olof 
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DEMOCRATIE EN MENSENRECHTEN IN KROATlt 

Oude gewoontes 
veranderen moeizaam 
Kroatië is nu 15 jaar een democratie .. Corruptie is er echter nog een groot pro
bleem. De berechting van oorlogsmisdadigers komt ook nog nauwelijks van de 
grond. De kiezers hebben hun vertrouwen in de politiek verloren. Nieuwe partijen 
slagen er niet in deze apathie te doorbreken. 

DOOR MAJA NENADOVlé . 

Half november vond aan de faculteit politicologie van de universiteit van Zagreb de confe
rentie ' IS jaar democratie in Kroatië' plaats . President Mesic stond bij de opening stil bij de 
ontberingen van de onafhankelijkheidsoorlog en hoe moeilijk het is om onder zulke complexe 
omstandigheden democratische tradities te ontwikkelen en de mensenrechten te respecteren. 
In plaats van de vooruitgang in het na-oorlogse Kroatië te verheerlijken, zoals gebruikelijk is 
bij de regerende elite , richtte Mesic zijn aandacht op de nog heersende tekortkomingen op het 

'Corruptie heeft 

gebied van democratie in zijn land , door te zeggen dat , 
"de grootste problemen duidelijk worden in de rol die 
de democratische instituties hebben in het verzekeren 
van, en toezien op , wetmatige en eerlijke privatisering, 
voorzien van sociale rechtvaardigheid en in het alge
meen, een staat te vormen die zich waarachtig aan de 

desastreuze klappen regels van de wet houdt." Vervolgens bracht hij onder 

aan de economie 

uitgedeeld' 

de aandacht dat de democratische regering in Kroatië 
nog geen adequaat antwoord heeft op de groeiende 
dreiging van corruptie, nepotisme, cliëntelisme, incom
petentie en gebrek aan transparantie in de besluit- en 
beleidsprocessen. De bereidheid van Mesic om de reali-
teit van de huidige staat van de democratie en de men
senrechten in Kroatië onder ogen te zien, wordt niet 
gedeeld door de overgrote meerderheid van politici die 

in het parlement (Sabor) zitten en in het kabinet van minister-president Ivo Sanader werken. 

Corruptie 
Toen de Wereldbank haar Global Competitiveness Rapport publiceerde, veroorzaakte dat in 

de media grote commotie. In dit rapport wordt onder andere het investeringsklimaat in ontwik
kelingslanden belicht. Hoe kon Kroatië op de 62~ plaats eindigen, voorafgegaan door 
Kazachstan en Ghana? De minister-president was beledigd en legde emotionele verklaringen af 
waarin hij aankondigde een protestbrief naar de Wereldbank te zullen sturen . Een week later 
publiceerde Transparency International haar Corruptie Perceptie Index 2005, waarin Kroatië 
wederom laag eindigde, op een gedeelde 70e plaats met Burkina Faso, Egypte en Saudi-Arabië. 
Naar aanleiding van Kroatië's notering in deze corruptie index, vertelde de minister-president 
dat het gevecht van zijn regering tegen corruptie vruchten afwerpt. Wederom retoriek in plaats 
van harde bewijzen uit angst voor gezichtsverlies. 
Wat Sanader en zijn regeringsfunctionarissen niet langer konden ontkennen was dat het privati
seringsproces in Kroatië een desastreuze klap aan 's lands economie heeft toegebracht. De eer
ste tien jaar van de nieuwe onafhankelijke staat was de heersende klasse bezig de voormalige 
staatsondernemingen door middel van 'privatisering' te plunderen, wat meestal tot gevolg had 
dat industrieën en bedrijven failliet gingen en werknemers op straat kwamen te staan. Na een 
interruptie van vier jaar kwam de Kroatische regeringspartij HDZ (Croatian Democratic Union) 
weer aan 'de macht, met het oog op de toetreding tot de Europese Unie pasten zij hun beleid 
aan aan de regels opgelegd voor het Europese integratie proces . Niettemin duren de corruptie
schandalen voort, en lukt het de regering niet om haar besluitvorming transparant te houden. 
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Oorlogsmisdadigers 
Onlangs werd generaal Ante Gotovina op 

de Canarische eilanden opgepakt. Het 
Joegoslavië Tribunaal en de EU hebben flin
ke druk op Kroatië uitgeoefend om de gene
raal uit te leveren. Toch slaagde het land er 
al voor de arrestatie van de generaal in om 
aan de onderhandelingstafel voor het EU-lid
maatschap te komen zitten. Momenteel 
komen steeds meer verhalen naar buiten 
van Kroatische oorlogsmisdaden gepleegd 
tijdens en na de oorlog tegen Servische bur
germinderheden. Pas nu, tien tot vijftien 
jaar na dato, wordt er in de Kroatische pers 
geschreven over deze afgrijselijke executies. 
Er zijn zelfs aantijgingen tegen hoge functi
onarissen in de huidige Kroatische regering 
(het rechtse parlementslid Branimir Glavas). 
Echter officiële beschuldigingen aan het 
adres van deze moordenaars moeten nog 
komen, als dat ooit gebeurt. Human Rights 
Watch en 
Amnesty International wij
zen op het onvermogen 

Parlement heeft gekend. Het electoraat moet 
dus eigenlijk kiezen uit twee kwaden en 
stemt op wat naar hun idee het minste 
kwaad is. AI gewend aan corruptie en valse 
beloften van de grote partijen zijn zij eerder 
geneigd hun lot in de handen van deze 'ver
trouwde partijen' te leggen, in plaats van in 
de handen van nieuwere partijen. Die nieu
we partijen worden meestal geleid door 
jonge mensen met progressievere ideeën. 
De oude heersende elite is geneigd de kie
zers voor zich te winnen door met emotie 
geladen retoriek te gebruiken, die de fantas
tische vorderingen van de afgelopen vijftien 
jaar en de prachtige toekomst als lid van de 
EU verheerlijkt. De relatief nieuwe partijen 
die in hun verkiezingsprogramma's de aan
dacht vestigen op realistische economische 
groeivooruitzichten, de problemen bij de 
standaardisering van Europese en 
Kroatische wetten, Kroatische decentralisa-

tie en regionalisatie, en 
wijzen op de noodzakelij
ke verbeteringen op het 

van Kroatië om eerlijke 
processen tegen oorlogs" 
misdadigers te houden. 
Dit is noodzakelijk voor 
de planning van het 
Joegoslavië Tribunaal, dat 
haar' onderzoek en de 
meeste gerechtelijke stap
pen tegen het einde van 
2008 moet beëindigen en 
de overblijvende gevallen 

'Kroatië is niet 
gebied van onderwijsher
vorming maken weinig 
kans. 

in staat om 
Frisse wind 

oorlogsmisdadigers De Kroatische politiek 
heeft ernstige behoefte 

eerlijk te berechten' 
aan een nieuwe frisse wind 
als dit land levensvatbaar 
en een concurrerend toe-

aan de rechtbanken van de 
betreffende landen moet 
overdragen. 

Het minste kwaad 
Een van de, zon iet hét, grootste obstakel 

voor de ontwikkeling van de democratie en 
de mensenrechten in Kroatië is de politieke 
apathie. De HDZ (Croatian Democratie 
Union) heeft 41,7 procent van de zetels in 
het parlement en haar voorganger de SOP 
(Sociaal-democratische Partij) is de grootste 
oppositie partij met 22,4 procent van de 
zetels. Als je bedenkt dat de HDZ de eerste 
twee termijnen onder Tudman heeft gere
geerd, kun je stellen dat Kroatië betrekkelijk 
weinig veranderingen in haar regerende par
tijen en in de samenstelling van haar 

komstig lid van de EU wil 
worden. Daarvoor moet de 
democratie meer wortel 

schieten en moeten de rechtsstaat en de 
mensenrechten worden gerespecteerd. Om 
dit te bewerkstelligen zullen de Kroaten met 
de slechte gewoontes uit het verleden moe
ten breken. Maar helaas, oude gewoontes 
veran.deren moeizaam. 

Maja Nenadovic heeft een MA in 
'International Relations and Diplomacy' van 
de Universiteit Leiden en een MA in 'Political 
Science' van de Central European University 
in Boedapest. Ze heeft zojuist een onderzoek 
afgerond voor de UNHCR in Mostar naar de 
situatie van teruggekeerde vluchtelingen in 
Bosnië. Vertaling Elisabeth Oppenhuis de 
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MAATSCHAPPELIJK VERANTWOORD ONDERNEMEN 

Blijven of weggaan? 
Veel multinationals opereren in landen waar de regeringen het niet zo nauw 
nemen met de mensenrechten. Moeten bedrijven weg uit landen waar de mensen
rechten worden geschonden? Of is het beter voor de democratische ontwikkeling 
van die landen als de bedrijven er blijven, het goede voorbeeld geven en de rege
ringen aanspreken op de mensenrechtenschendingen? 

DOOR SABINE HOGEWIND 

Het bedrijfsleven en de maatschappij zijn nauw verbonden. Deze verbintenis is noodzakelijk 
en is in beginsel positief: de onderneming versterkt de maatschappij , zorgt voor werkgelegenheid, 
sociale stabiliteit en welvaart. Maar de verbintenis kan ook problematisch zijn. Met name op inter
nationaal terrein komt dat voor. Dat heeft te maken met de enorme macht die grote ondernemin
gen op in andere landen hebben. Veel multinationals zijn machtiger dan staten. De omzet is vaak 
vele malen groter dan het bnp van sommige ontwikkelingslanden. Door die enorme invloed ver
schuift de rol van de onderneming van een puur economische factor naar een bredere en meer 
politieke factor. Vaak is dit tegen wil en dank. Kerndoelstelling van een bedrijf is het produceren 

'Veel multinationals 

zijn machtiger 

dan staten' 

van goederen en diensten. Veel bedrijven houden zich het 
liefst afzijdig van politieke en sociale kwesties. Door de 
verschoven machtsverhoudingen is dat echter niet meer 
mogelijk en komt de onderneming voor moeilijke beslis
singen te staan. 

Vlaggenstaten 
Bedrijven kunnen in hun bedrijfsvoering op verschil

lende manieren te maken krijgen met (schendingen van) 
mensenrechten. Allereerst kan in de behandeling van het 
eigen personeel sprake zijn van het schenden van rech-
ten . Veel multinationals hebben hun hoofdkwartier in 
westerse landen. Hier zijn de rechten van arbeiders bij 
wet geregeld en zorgt de overheid voor een adequate 
rechtshandhaving. Arbeiders zijn goed beschermd. In 
veel productielanden is dat niet het geval. Vanwege de 

goedkope arbeid of goedkope grondstoffen zijn veel dochterondernemingen van multinationals te 
vinden in on~wikkelingslanden . Kenmerk van veel ontwikkelingslanden is een ondemocratische 
politieke situatie en slechte rechtsbescherming van burgers en arbeiders . Kinderarbeid is bijvoor
beeld vaak niet verboden bij wet, en als het al wel verboden is dan wordt die' wet niet of slecht 
gehandhaafd. Hetzelfde geldt voor veiligheidsnormen en sociale- en milieuwetten - Çlls ze er al 
zijn. Er zijn bedrijven die juist gebruik maken van deze lacune in de wetgeving van ontwikke
lingslanden. Een voorbeeld zijn reders die hun schepen onder een 'goedkope vlag' laten varen. 
Dat zijn schepen die een andere vlag voeren dan die waartoe het schip behoort. Schepen doen dit 
omdat ze daarmee belastingwetten en voorschriften op hèt gebied van arbeidsomstandigheden 
kunnen omzeilen. Deze zogenaamde goedkope vlaggenstaten (vaak ontwikkelingslanden) nemen 
de internationale wetgeving niet in acht, handhaven deze niet of zijn daartoe niet in staat. De 
arbeidsomstandigheden aan boord van deze schepen zijn vaak abominabel. 

Louche toeleveranciers 
Ten tweede kan een bedrijf 'indirect' te maken krijgen met mensenrechtenschendingen. Veel 

multinationals kennen een lange productieketen en veel toeleveranciers en onderaannemers. 
Wanneer deze keten ondoorzichtig is, dreigt het gevaar dat de multinational producten afneemt 
die geproduceerd zijn door een toeleverancier die de mensenrechten niet respecteert. Bekende 
cases zijn die van de sportartikel~nfabrikanten Nike en Adidas in de jaren '90. Beide bedrijven 
kwamen or:Jder vuur te liggen vanwege vermeende dwangarbeid. kinderarbeid en slechte arbeids
omstandigheden bij toeleveranciers in hun productielanden. Eind 1998 kwam ook het meubelbe-
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drijf Ikea in opspraak vanwege kinderarbeid 
en gevaarlijke werkomstandigheden bij haar 
leveranciers. 

Foute regimes 
Een derde manier waarop multinationals in 

aanraking komen met mensenrechtenkwesties 
is doordat zij opereren in landen waar het 
regime zich schuldig maakt aan mensenrech
tenschendingen. De bekendste kwestie is mis
schien wel de aanwezigheid van Shell in Zuid
Afrika ten tijde van het Apartheidsregime. De 
weigering van het bedrijf om uit Zuid-Afrika 
te vertrekken werd gezien als een ondersteu
ning van het regime en daarmee het verwer
pelijke Apartheidssysteem. Meer recente voor
beelden zijn de cases van Heineken, PepsiCo 
en lHC Caland in de jaren '90 en Triumph in 
2001. Al deze bedrijven hadden een of meer 
dochterondernemingen in Birma, wat gere
geerd wordt door een dictatoriaal regime dat 
op structurele wijze de mensenrechten 
schendt. 

Verantwoordelij kheid 
Het schenden van mensenrechten is ver

werpelijk, daar zal iedereen het over eens 
zijn. Het vraagstuk van de universele geldig
heid van de mensenrechten, die betwist wordt 
door het culturele waarderelativisme, laat ik 
hier gemakshalve buiten beschouwing. De 
vraag naar de rol van multinationals ten aan
zien van mensenrechten is een vraag over de 
verdeling van verantwoordelijkheid in een 
juridisch vacuüm. Immers, harde internatio
nale rechtsregels ten aanzien van multinatio
nals en mensenrechten ontbreken vooralsnog. 
Het mag duidelijk zijn dat de tijd dat de mul
tinational met een beroep op haar beperkte 
taakopvatting iedere verantwoordelijkheid 
van de hand kon wijzen voorbij is. Onder 
maatschappelijke druk hebben bedrijven zich 
een nieuwe verantwoordelijkheid aangeme
ten. Halverwege de jaren '90 krijgt deze nieu
we verantwoordelijkheid de naam CSR (corpo
rate social responsability) . Vrijwel alle grote 
multinationals accepteren een bredere verant
woordelijkheid . Velen hebben tegenwoordig 
een document met business principles en/of 
een gedragscode opgesteld waarin het beleid 
ten aanzien van maatschappelijke of morele 
dilemma's uiteengezet wordt. Overal ter 
wereld zijn organisaties opgericht die het 
gedrag van multinationals nauwlettend in de 
gaten houden. Voorheen werd de relátie tus
sen deze organisaties en de bedrijven geken
merkt door een sterke polemiek. Daarin is de 
laatste jaren gelukkig verandering gekomen. 

Steeds meer kiezen mensenrechtenorganisa
ties en multinationals voor de dialoog. Zo 
voert mensenrechtenorganisatie Amnesty 
sinds enkele jaren een actieve dialoog met 
multinationals zoals Shell over het beleid ten 
aanzien van mensenrechten. 

Dilemma's 
Dat neèmt niet weg dat er dilemma's blij 

ven bestaan. Een dilemma is per definitie een 
probleem dat onoplosbaar is. Een dilemma is 
een keuze tussen twee kwaden. Neem de mul
tinational die opereert in een land met een 
ondemocratisch regime dat zich schuldig 
maakt aan mensenrechtenschendingen. Het 
bedrijf heeft twee opties: blijven of vertrek
ken. Vaak oefent de publieke opinie enorme 
druk uit om het vertrek af te dwingen. De 
keuze om te blijven houdt immers een onde
mocratisch regime in het zadel. Maar de 
keuze om te vertrekken veroordeelt honder
den arbeiders tot de armoede of een baan in 
veel slechtere arbeidsomstandigheden. 
Bovendien biedt de keuze om te blijven de 
mogelijkheid om van binnenuit, met kleine 
stapjes verandering te brengen in een onde
mocratische situatie. De keuze om te vertrek
ken is daarentegen een duidelijk politiek 
statement dat het regime kan dwingen haar 
politiek te wijzigen. 
Een te rigide standpunt kan averechts werken. 
Neem kinderarbeid. Kinderen horen niet te 
werken, kinderen horen te leren. Ze moeten 
kunnen spelen, naar school gaan en zich ont
wikkelen. Iedereen zal het daar over eens 
zijn. In veel ontwikkelingslanden zijn mensen 
echter zo arm dat ook de kinderen mee moe
ten werken om het gezin te kunnen onder
houden. Maakt het bedrijf de keuze om kin
derarbeid geheel af te zweren, dan gaan de 
kinderen elders aan de slag, misschien onder 
slechtere omstandigheden. Het bedrijf kan 
ook kiezen om de kinderen wel in dienst te 
nemen en ze tegelijkertijd scholing aan te bie
den. Daarmee wordt het kind een kans gebo
den op een betere toekomst. 

Dit is geen pleidooi voor kinderarbeid of het 
steunen van een dictatoriaal regime. Maar een 
'zwart wit' opvatting over dergelijke dilem
ma's is een ontkenning van de harde realiteit 
en meestal alleen goed voor het sussen van 
het eigen geweten. In de praktijk is het een 
grijs gebied waar op elke keuze wel iets aan 
te merken is. 

Sabine Hogewind is projectleider bij de 
Stichting Maatschappij en Onderneming. 
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EUROPESE POLITIEKE STICHTINGEN 

Perfecte partners voor 
partijonders teu n i ng? 
Terwijl gevestigde Europese politieke partijen steeds meer moeite hebben om de 
kiezer te bereiken, ondersteunen ze via stichtingen wel zusterpartijen in Oost
Europa of ontwikkelingslande·n. Zijn deze politieke stichtingen hiervoor wel de 
geëigende organisaties? 

DOOR JOS VAN WERSCH 

Onlangs is er een paper verschenen over de activiteiten van Europese en Nederlandse politieke 
stichtingen.! Hierin werd duidelijk dat Oost-Europa en de Kaukasus nog steeds de belangrijkste 
regio's zijn voor deze organisaties. Ze werken voornamelijk met politieke partijen door middel 
van trainingen over de opbouw van een partijorganisatie onder andere in aanloop naar verkiezin
gen. Wat zijn politieke stichtingen? Het gaat om stichtingen, die gelieerd zijn aan een politieke 
partij of meerdere politieke partijen (meestal in West-Europa en Noord-Amerika). Deze stichtingen 
worden gesubsidieerd door de overheid en zien politieke partijen als een belangrijk onderdeel 
van hun werk. Een voorbeeld van een dergelijke organisatie is het International Democratie 
Initiative (IDI) van D66. Deze stichting werkt in Oost-Europa met (sociaal) liberale partijen aan de 
opbouw van de partij organisatie, maar organiseert ook conferenties en seminars over markteco
nomie, milieu en andere politieke onderwerpen. Zo heeft het !DI in 2005 een conferentie georgani
seerd over brain drain. De rol van politieke stichtingen binnen democratisering ligt met name in 
het ondersteunen van zusterpartijen met eenzelfde politieke ideologie door middel van trainingen 
gericht op de opbouw van de partijorganisatie en verkiezingen. Daarnaast vinden er politiek ideo
logische activiteiten plaats die speCifiek zijn voor de relatie tussen de 'westerse' partij en de zus
terpartij. Zoals bijvoorbeeld een seminar over de liberale normen en waarden in een democràtie. 
De meeste activiteiten zijn echter meestal gericht op verkiezingen en opbouw van de partij . 

Legitimiteit 
Deze o'ndersteuning wordt zeker gewaardeerd door de ontvangende politieke partijen, maar 

het is wel vreemd, dat 'westerse' partijen, collega's in jonge democratieën gaan leren hoe ze zich 
in een democratie moeten opstellen. De laatste jaren is er een duidelijk verval ingetreden in de 
positie van politieke partijen in Europa. In veel landen om ons heen, maar ook zeker in 
Nederland, worden er meer dan voorheen nieuwe partijen opgericht, met wisselend succes. De 
gevestigde partijen lijken de kiezer moeilijker te kunnen bereiken. De verkiezingsopkomst daalt, 
Europa is niet interessant genoeg, getuige het referendum en de gebruikelijke opkomst rond 
Europese verkiezingen (minder dan 50 procent). Het is dus de vraag hoe deze West-Europese par
tijen, die te maken hebben met eigen legitimiteitvraagstukken, hun zusterpartijen zouden kunnen 
voorzien van adequate tips en suggesties om contact te krijgen en te houden met de kiezer. Ten 
tweede is de achtergrond van 'westerse' partijen over het algemeen fundamenteel anders dan die 
van de zusterpartijen. Politieke partijen in westerse democratieën komen vaak voort vanuit een 
aantal klassieke bewegingen ontstaan tijdens de Industriële Revolutie in de negentiende eeuw. 
Verschillende politieke ideologieën zijn toen vervat in politieke partijen, zoals in Nederland, het 
socialisme met de Sociaal-Democratische Arbeiderspartij (de voorloper van de PvdA) en het libera
lisme met de Liberale Unie (het latere VVD). Buiten de traditionele bewegingen (SOCiaal-democra
tie, liberalisme/conservatisme en christen-democratie), zijn er in de tweede helft van de twintig
ste eeuw ook extreem rechtse, groene en sociaal liberale partijen ontstaan.2 Deze ontwikkeling 
komt niet overeen met de ontwikkeling in andere regio's in de wereld . Vaak hebben partijen ande
re wortels dan een politiek ideologische stroming, en zijn met name gebaseerd op etnische, lokale 
en/of religieuze gronden of zelfs op een persoon. 

Continuïteit 
In onze buurlanden in Oost-Europa is er wel enige ervaring met verschillende politieke stro-
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mingen vanuit de periode voor het commu
nisme, maar deze ervaring is vaak kort en 
ondertussen is er minstens 40 jaar commu
nisme geweest. Vanuit politieke stichtingen 
zelf wordt ook aangegeven, dat het dikwijls 
lastig is om met hen samen te werken. Als er 
al een geschikte partner gevonden is, dan is 
de continuïteit van de samenwerking, regel
matig een probleem. Veel partijen in Oost
Europa schieten als paddestoelen uit de grond 
om vervolgens weer binnen een jaar te ver
dwijnen. Verder ontstaat soms het idee, dat 
politieke partijen in Oost-Europa en daar bui
ten, de politieke ideologie aanhangen die het 
meeste aandacht van West-Europese partijen 
oplevert. Deze laatsten hebben ook vaak een 
eigen belang om contact te zoeken met een 
partij met een overeenkomstige ideologie. Dit 
belang schuilt met name in de fracties in het 
Europees Parlement (EP) en de toekomstige 
verhoudingen in deze Europese instelling. Met 
name onder toekomstige toetreders van de 
Europese Unie (Bulgarije, Roemenië), is het 
voor hen interessant om te zien wat de moge
lijkheden zijn. Hoe groter de liberale fractie 
(European Liberal Democrats Party) in het EP 
namelijk, hoe meer inspraak er is voor libera
le partijen in Europa op het beleid van de 
Europese Commissie en de Europese Raad van 
Ministers. Daarnaast bestaan er andere inter
nationale verbanden, die alle politieke partij
en met dezelfde kleur verenigen, zoals Liberal 
International voor liberale partijen en 
Socialist International voor socialistische en 
sociaal-democratische partijen. Deze verban
den proberen ook om hun gedachtegoed uit 
te dragen naar andere regio's. 

Achterban 
Een ander legitimiteitprobleem is dat de 

huidige partijen in West-Europa zijn ontstaan 
als m"assapartijen: partijen met een groot 
ledenaantal en daarmee een grote achterban. 
Dit fundament van hedendaagse partijen in 
West-Europa verdwijnt met rasse schreden, 
door het sterk afnemend ledenaantal van de 
huidige gevestigde partijen. In jonge demo
cratieën zijn partijen vaak niet afhankelijk 
van hun ledenaantal, maar veel meer van de 
aandacht die ze kunnen generen in de media, 
zoals kranten, radio, televisie, en soms inter-

Noten: 

net. Dikwijls is het voor inwoners van jonge 
democratieën niet vanzelfsprekend om lid te 
worderi van een politieke partij, zeker ook 
gezien het feit dat de kosten hiervoor hoog 
kunnen zijn in verhouding met de kosten van 
het dagelijkse levensonderhoud. 

Wederkerigheid 
Uit voorgaande blijkt, dat er nog vele 

obstakels genomen moeten worden in politie
ke partij ondersteuning door West-Europese 
politieke stichtingen. Echter, het is evident 
dat politieke partijen een essentieel onderdeel 
vormen van een democratie. Derhalve dienen 
partijen in jonge democratieën wel degelijk te 
worden ondersteund en de organisaties die 
dit het beste kunnen, zijn nog altijd politieke 
partijen zelf en hun organisaties. Bij politieke 
partij ondersteuning kunnen en moeten beide 
kanten van elkaar leren. Daarnaast komen er 
ook steeds meer politieke stichtingen uit 
Oost-Europa. DE;ze politieke stichtingen kun
nen de brug vormen tussen de 'westerse' par
tij stichting en de politieke partij in een jonge 
democratie. Zij kennen namelijk als geen 
ander, de ontwikkeling die een jonge partij 
doormaakt in een transitiefase. Daarnaast is 
er een beweging ontstaan, die probeert de 
Europese politieke stichtingen te verenigen en 
zo duidelijk maken welke nuttige rol, politie
ke stichtingen kunnen spelen in het proces 
van democratisering. Het uiteindelijke doel 
van dit Network of European Foundations for 
Democracy Assistance is om democratisering 
als speerpunt van het Europees buitenlands
en veiligheidsbeleid te maken. Het is de vraag 
of dit binnen afzienbare tijd zal lukken, maar 
het is in ieder geval een goed streven om op 
deze wijze te laten zien, dat het bevorderen 
van democratie op een andere manier kan 
gebeuren, dan het huidige beleid van de V.S., 
dat officieel gericht is op democratisering, 
laat zien in Irak. 

jos van Wersch is tijdelijk verbonden aan het 
Security and Conflict Programme van Instituut 
Clingendael. Daarnaast studeert hij als stu
dent Bestuurskunde aan Universiteit Twente af 
op het onderwerp 'benaderingen in politieke 
partij ondersteuning: bi-partij vs. multi-partij. '. 
Voor reacties: jvanwersch@gmail.com 

1. Jeroen de Zeeuw and Jos van Wersch, European Political Foundation Flows, Clingendael lnstitute, Conflict 
Research Unit, Working Paper 36, 2005 

2 Deze laatste politiek ideologische stroming komt vooral voor in 'westerse ' democratieën. Andere sociaal 
liberale partijen in West-Europa: SPIRIT (België), Liberal Democrats (Groot-Brittannië), Parti Radical de 
Gauche (Frankrijk), Det Radikale Venstre (Denemarken) en Svenska Folkpartiet (Finland). 
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DEMOCRATIE EN MENSENRECHTEN IN GHANA 

Hoopvol signaal voor 
de toekomst van Afrika 
Ghana valt niet op in West-Afrika. Althans op de voorpagina's van de Nederlandse 
kranten. Opvallend, want de rest van de regio weet vaak genoeg de aandacht te 
trekken. Denk maar aan beruchte voorbeelden als Ivoorkust en Liberia. De 
Ghanese president Kufuor antwoordde onlangs op de vraag van een buitenlandse 
journalist of hij niet een beetje saai was vergeleken met zijn collega's in de buur
landen: "lf boredom brings stability to the country, let us have more boredom". 

DOOR DAVID KUiJPER . 

Een saai land in een woelige regio? Alle reden om het land eens nader te beschouwen en de 
vraag te stellen wat de bepalende factoren in de Ghanese stabiliteit zijn. Is het de 14-jaar oude 
democratie naar. westers model? De grote financiële steun van donoren? Is de Ghanese politie

ke elite minder corrupt dan de elite uit de buurlanden? 
Ghana verschilt op zich niet veel van zijn buurlanden. 
Dezelfde ingewikkelde tribale machtsrelaties, dezelfde 

'Ghana heeft de 

potentie voor 

duurzame 

economische groei' 

koloniale geschiedenis en hetzelfde karakter van een 
rentenierstaat, een staat die zijn legitimiteit ontleent 
aan zijn inkomsten in plaats van zijn inwoners. De 
groep die de controle heeft over die inkomsten, de 
bazen ofwel de 'patrons', deelt die inkomsten met de 
mensen die hen steunen, de cliënten. Een dergelijk 
patronagenetwerk sluit andere groepen vaak uit. Dit 
model is wijdverspreid in Afrika. Er is echter een opval· 
lend verschil met de omliggende landen: in Ghana lijkt 
het democratisch proces inmiddels beter geworteld te 
zijn dan elders, ondanks de patronagenetwerken. Dit 
maakt dat Ghana de potentie heeft om uit te kunnen 

groeien tot een Afrikaanse democratie die in staat is om economische groei duurzaam te laten 
zijn en een dienstverlenende overheid te vormen. 

cacao, hout en goud 
Begin vorige eeuw legde de Britse koloniale machthebbers aan de toenmalige Goudkust een 

dunne institutionele structuur boven een maatschappij die werd gekenmerkt door wijdvertakte 
familie- en clanverbanden. Aan het hoofd van families, clans en stammen stonden 'chiefs' die 
hun invloed alleen konden ontlenen aan de loyaliteit van hun mensen. En deze loyaliteit kregen 
ze alleen als ze hun onderdanen voldoende lieten delen in de rijkdommen van het gebied, 
vooral hout, goud en cacao. Het was een vrij losse structuur waarbij de 'chief' van een clan of 
de koning van een stam meer spirituele en adviserende invloed had dan bestuurlijke macht De 
Britten lieten het gedecentraliseerde bestuur over aan deze chiefs die hiermee voor het eerst 
een echte bestuurlijke taak kregen en zeggenschap kregen over een gedeelte van de door de 
Britten opgelegde en voor de Afrikaanse verhoudingen wezensvreemde staatsmacht En dus ook 
een gedeeltelijke zeggenschap kregen over de inkomsten van deze koloniale staat. Cacao, hout 
en goud waren de redenen van bestaan van deze haastig bij elkaar geschraapte koloniale 'staat' 
tussen 1902 en 1957. 'Burgers' bestonden niet, het was een traditionele maatschappij van 
bazen en onderdanen die in de eerste plaats loyaal waren aan traditionele clan- en stamverban
den. De staat ontleende zijn identiteit dus niet aan de inwoners, maar aan de inkomsten op de 
primaire grondstoffen en op de import van een toenemend aantal consumptiegoederen uit 
Europa. Deze oriëntatie op de primaire grondstoffen en import van eindfabrikaten duurde voort 
na de onafhankelijkheid van Ghana, ondanks pogingen van Kwame Nkrumah, de eerste presi
dent van het land, om het land om te vormen tot een industriële natie. 
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De Ghanese koning Osagyefuo Amoatia Ofori Panin 
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Staatsgrepen 
De elite in het land wantrouwde de pogin

gen van Nkrumah om de staat om te vormen 
tot regisseur van industriële ontwikkeling en 
pleegde met succes een staatsgreep tegen 
Nkrumah in februari 1966. Een slecht getime
de staatsgreep omdat er juist een ongunstige 

. conjunctuur ontstond in de wereldmarktprij
zen van Ghana's beperkte export- productmix. 
De verschillende elites moesten met elkaar 
gaan concurreren om de centen en de staats
macht en raakten in een vicieuze cirkel van 
schaarste, politieke instabiliteit en op den 
duur zelfs grote economische krimp. De voor 
de lokale elites en westerse landen zo geluk
kige combinatie van patronage en (post-) kolo
nialisme bleek niet bestand. tegen de econo
mische tegenspoed van de jaren '70. Deze 
periode kwam ten einde met de staatsgrepen 
van Jerry Rawlings in 1979 en 1981. Een cruci
ale periode omdat bestaande patronagestruc
turen, verzwakt door hun 
langdurige onderlinge con-
currentie, het moesten 
afleggen tegen atypische 

af of democratie nu juist niet het cliëntelis
me en de corruptie versterkt. De verkiezin
gen van 2004 brachten echter een genuan
ceerder beeld. Niet langer werden er op 
grote schaal bankbiljetten aan individuele 
huishoudens gegeven. Politici pakten het 
paaien serieuzer aan! Er werd kiezersonder
zoek gedaan en er werden 'swing-regio's' 
geïdentificeerd. Er werden vooral beloften 
gedaan die betrekking hadden op dienstver
lening door de overheid. Een ziekenhuis, 
een school, een elektricitèitsverbinding. 
Natuurlijk genereerde de regeringspartij NPP 
van president Kufuor veel meer geld voor de 
campagne en waarschijnlijk zijn overheids
middelen gebruikt voor het voeren van de 
campagne. Opvallend is echter dat de kiezer 
daar niet veel boodsçhap aan had. De 
Rawlings-gelieerde oppositiepartij NOC wist 
met een bescheiden huis-aan-huis campagne 
en zonder al te veel financiële middelen 

toch nog zo'n 45 procent 
van de stemmen te trek
ken. 

Keuzevrijheid actoren. Zo kregen lagere 
legerofficieren de steun 
van de stedelijke massa. 
Bovendien werd het land 
geleid door een jonge, cha
rismatische luchtmachtoffi
cier behorend tot een tot 
dan toe in de Ghanese poli
tiek weinig dominante 

'De verkiezingen 

van 2004 zorgden 

In de verkiezingen van 
2004 had de kiezer ook 
echt iets te kiezen. Zittend 
president Kufuor vroeg 
met de gedurfde campag
neslogan 'So {ar, so good' 
begrip voor het langzame 

voor een omslag' 

stam, de Ewe. Na een chao-
tische en, naar Ghanese 
begrippen, bloederige start, 
slaagde Rawlings er na 1983 in om de Ghanese 
politieke arena te stabiliseren en in kleine 
stappen hervormingen door te voeren, culmi
nerend in de Grondwet van 1992 die meerpar-
tijendemocratie toeliet. 

Waterscheiding 
Het is duidelijk dat de verschijning van 

Rawlings op het politieke toneel en nog 
meer de Grondwet van 1992 een waterschei
ding in de Ghanese politiek betekende. De 
rentenierstaat moest voor het eerst gaan 
samenleven met een serieuze democratie. 
Het patronagesysteem kon niet voortbestaan 
door alleen rekening te houden met het ver
zadigen van de diverse elites. Op de achter
grond stond nu ook het kiezersvolk, indivi
duele stemmen telden mee bij het verkrij
gen van de staatsmacht. Kiezers werden in 
1996 en 2000 op grote schaal met geld 
gepaaid en waarnemers vroegen zich vaak 

tempo van de hervormin
gen. De bevolking moest 
de geringe koopkracht nog 
een tijdje tolereren maar 

er werd hard gewerkt aan economische her
vormingen die welvaart zouden brengen in 
latere jaren. De NOC had een meer radicaal 
programma dat privatisering een halt toe
riep en de burger een centrale, zorgzame 
overheid voorschotelde. De partijen span
den zich uiterst in om hun inhoudelijke 
argumenten te laten horen. 2004 liet zien 
dat het spel onmiskenbaar is veranderd. Zo 
drukken de vrije media een groot stempel 
op de mening van de individuele Ghanees. 
De gemiddelde Kofi of Akosua op straat dis
cussieert graag over machtsmisbruik en de 
media rapporteren hier gretig over. Er ont
staat een 'grassroots'-cultuur van maat
schappelijke groeperingen rond issues en 
niet rond afkomst of klasse. Kortom, er ont
staat een cultuur van verantwoording afleg
gen. Hiermee zijn de sceptische verwachtin
gen na de verkiezingen van 1996 en 2000 
niet uitgekomen. Vooralsnog verscherpt de 
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democratie in Ghana het cliëntelisme niet. 
De rentenierstaat is weliswaar nog lang niet 
de nek omgedraaid, en velen profiteren nog 
steeds op informele en ondoorzichtige wijze 
van de staat terwijl net zo velen zijn uitge
sloten van toegang tot de staatsmiddelen. 
Maar de scherpe kantjes zijn er van af 
gehaald, juist door de inbedding van demo
cratie en de versteviging van burgerrechten. 

Politieke dienstverlening 
Het is gerechtvaardigd om te 

de grove patronagepoli -
tiek in Ghana langzaam 
aan het verdWijnen is. De 
politieke kosten zijn 

stellen dat 

met zulke onrustige buren of onder zo'n grote 
afhankelijkheid van maar enkele grondstof
fen? 

Donoren 
Dit is een vraag die niet alleen Ghanese 

analisten zorgen baart. Ook de internationale 
donoren, met de resultaatverplichtingen van 
de Millennium Doelstellingen in het achter
hoofd, tobben over de vraag hoe Ghana het 
succes vast kan houden. Er worden nieuwe, 
vergaande vormen van hulp gegeven via de 

nationale begroting. Directe 
begrotingssteun wordt in 
gezamenlijk verband gege
ven waarbij de 'condities' 

Simpelweg te hoog. Om 
macht te verkrijgen moe
ten bestuurders meer en 
meer presteren in termen 

'Internationale 
voor de hulp door regering 
en donoren gezamenlijk 
worden vastgesteld en 
gebaseerd zijn op het eigen 
verkiezingsprogramma. Op 

donoren moeten 
van dienstverlening aan 
de kiezer. De dienstverle
ning kan niet beperkt blij 
ven tot een Ashanti of een 

meer samenwerken' deze manier komt de rege-
ring niet weg met loze 

Ewe-stamlid. De omvor-
ming naar een dienstverle-
nende staat zal echter 
langzaam gaan. Alle eerdere pogingen tot 
schoksgewijze hervormingen (Nkrumah; 
Rawlings) zijn immers als een lekke bal in de 
zandbak van de patronagenetwerken terecht 
gekomen. Het betekent ook dat cruciale her
vormingen die' niet op grote kiezersgunst 
kunnen rekenen, zoals hervorming van de 
publieke sector laag op de prioriteitenlijst van 
welke Ghanese regering dan ook staan. Hoe 
kan Ghana dan die hoge economische groei
Cijfers behalen die noodzakelijk zijn om de 
Millennium Doelstellingen (De ontwikkelings
doelstellingen van de Verenigde Naties, red) 
te bereiken? Zonder snelle structuurhervor-
mingen en grote investeringen in gezond
heidszorg en onderwijs geen grote economi
sche groei. Kan Ghana zich een dergelijke 
langzaam verlopende operatie permitteren 

beloften. Tegelijkertijd is er 
het besef dat de maat
schappelijke organisaties 
evenzeer gesteund moeten 

worden en dat opbouw van de 'culture of 
accountability door moet gaan. Zal dit de ont
wikkeling van Ghana versnellen? Het is mijn 
stellige overtuiging dat dat kan. Het kan ech
ter alleen als er de bereidheid is bij de donor
landen zelf om alle eigen condities overboord 
te gooien , de vlaggen neer te halen en geza
menlijk te werken aan de opbouw van die 
overheid. Als er de bereidheid is om resulta
ten op langere termijn te behalen. Dit alles 
om er voor te zorgen dat Ghana 'saai' blijft. 
Ghana is een hoopvol signaal voor de toe
komst van Afrika, dat moet zo blijven en daar 
moet Ned.erland ten volle aan bijdragen. 

David Kuijper is hoofd ontwikkelingssamen
werking op de Nederlandse ambassade in 
Accra, Ghana. 
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Jongerenparticipatie als 
sleutel tot democratische 
ontwikkeling 
Ontwikkelingslanden, waaronder ook ontwikkelende democratieën, hebben vaak 
een zeer jonge bevolking. Jongeren kunnen daarom een belangrijke rol spelen in 
het hervormings- en stabilisatieproces dat jonge democratieën vaak doormaken. 
Helaas gebeurt dit veel te weinig. Tijd dus voor een hernieuwde focus op jongeren 
en de rol die wij daar zelf in kunnen spelen. 

DOOR JEROEN MIMPEN EN BART WOORD 

Het is om meerdere redenen ~elangrijk dat jongeren deelnemen aan de politiek. Allereerst 
representatie. Een belangrijk kenmerk van een goedwerkende en volwassen democratie is dat 
de belangen van de verschillende maatschappelijke groepen in het land volwaardig en even
wichtig worden meegewogen in de besluitvorming. Ook de belangen van jongeren moeten vol-

'Volwassen politici 

zijn vaker op de 

korte termijn 

gericht' 

doende worden meegenomen. Dat kan worden bereikt 
door voldoende mogelijkheden voor jongeren te schep
pen om te participeren en hun stem te laten horen . 
Dat jongeren waarschijnlijk meer oog voor de lange ter
mijn hebben is een andere reden waarom politieke jon
gerenparticipatie van belang is . Volwassen politieke 
partijen en politici zijn vaker gericht op de korte ter
mijn, samenhangend met de electorale cyclus . Zijn het 
immers niet de korte termijnresultaten waar politici op 
worden afgerekend? In ontwikkelingslanden is dit vaak 
niet veel anders, of zelfs een graad erger, aangezien 
politici daar veel meer dan in westerse democratieën te 
kampen hebben met een tekort aan financiële middelen 
en andere mogelijkheden om de vaak schrijnende situa
tie in het land te verbeteren. Ook komen een evenwich
tige belangenafweging en focus op de lange termijn 

daar in het gedrang door particularisme, nepotisme en corruptie. Juist in dergelijke situaties 
is een extra stem voor de belangen van de jeugd en daarmee dus de lange termijn extra 
belangrijk. 

Vaardigheden 
Jong geleerd , oud gedaan. Naast belangenbehartiging en focus op de lange termijn, is het ook 

van belang politieke vaardigheden op jonge leeftijd aan te leren. Voldoende mogelijkheden tot 
jongerenparticipatie kunnen jongeren op vroege leeftijd de kans geven om een aantal belangrijke 
politieke vaardigheden te ontwikkelen op het gebied van debat, presentatie, promotie, interne 
organisatie van een politieke partij , en de werking van het democratisch systeem. De bevorde
ring van deze vaardigheden op jonge leeftijd kan politieke partijen - en daarmee de democratie 
- enorm versterken aangezien jongeren makkelijker door kunnen stromen naar volwaardige poli
tieke functies, wat een snellere en kwalitatief hoogwaardigere vervanging van zittende en aftre
dende politici kan betekenen. 
Maar niet alleen de ontwikkeling van vaardigheden is van belang, ook de ontwikkeling van demo
cratische waarden is essentieel voor de toekomst van fragiele democratieën. Belangrijk daarbij is 
natuurlijk dat politici het goede voorbeeld proberen te geven. Ook kan het jongeren meer ver
trouwen geven in politici en het politieke systeem als zij vroegtijdig bij de politiek worden 
betrokken. Hierdoor zullen zij minder snel naar andere manieren grijpen om hun stem te laten 
horen, zoals (gewelddadige) demonstraties of aansluiting bij militante groeperingen. Vroegtijdige 
participatie kan zo leiden tot een meer stabiele en structurele democratische ontwikkeling. 
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Basis 
Het stimuleren van politieke jongerenpar

ticipatie in ontwikkelingslanden is een moei
lijk proces dat een reeds bestaande -
vruchtbare - basis behoeft, die zowel met 
de democratie en staat van ontwikkeling van 
een land te maken heeft, als met de politie
ke en bestuurlijke cultuur. 
Allereerst moeten er in het betreffende land 
een aantal politieke basisrechten aanwezig 
zijn, zoals het recht op vereniging en 
natuurlijk een bepaalde mate van vrijheid 
van meningsuiting. Regimes die op meer 
autoritaire wijze regeren, houden er welis
waar vaak 'grote jongerenbewegingen op na, 
maar daarvan kan men niet stellen dat er 
sprake is van een kritische participatie van 
jongeren. Jongeren kunnen echter wel een 
doorslaggevende rol spelen in het omver
werpen van deze regimes , zoals in enkele 
voormalig communistische landen in Oost
Europa en de Kaukasus is 
gebeurd. 

rijk dat politici het belang van jonge~enparti

cipatie voor de lange termijn ontwikkeling 
van de democratie onder ogen zien. 
Maar niet alleen de politieke ' en maatschappe
lijke omgeving is van belang; de jongeren 
zelf moeten wel de wil - of het verlangen -
hebben om zich in te zetten voor de maat
schappij , en in het bijzonder de politiek. In 
(voormalig) communistische landen is er ook 
onder jongeren nog in hoge mate een gevoel 
van afhankelijkheid van de staat, wat een 
slechte bodem is voor de mate van eigen ini
tiatief die politieke jongerenparticipatie 
behoeft. In landen die een gewapend conflict 
achter de rug hebben, komt het vaak voor dat 
(getraumatiseerde) jongeren niets meer met 
de 'idealistische' politiek te maken willen 
hebben. In het meest positieve geval wenden 
ze zich tot een rol in het bedrijfsleven, maar 
helaas vervallen ze ook vaak in de criminali
teit. Tenslotte zijn er landen met een derma-

te corrupte en/of gevestig
de politieke elite, dat 

Een zeker basisniveau in 
het onderwijs is daarnaast 
onontbeerlijk voor een 

'jongeren kunnen 
eigenlijk alleen carrière kan 
worden gemaakt via 
bepaalde persoonlijke rela
ties of familiaire banden. 
Het wantrouwen ten 
opzichte van de politiek is 
hierdoor onvoorstelbaar 
groot. Opgeleide jongeren 
die buiten de elite vallen 
hebben ten eerste niet de 
mogelijkheden, maar ten 
tweede vaak niet eens meer 

' serieuze politieke ontwik
keling van jongeren. 
Basisvaardigheden als 
lezen en schrijven en 
enige bekendheid met de 
omringende wereld, zowel 
lokaal als regionaal en 
mondiaal, dienen als 
noodzakelijke basis voor 
jongeren om een start te 

een cruciale rol 

spelen in het 

omverwerpen van 

autoritaire regimes' 

kunnen maken in het poli-
tieke denken. 

Cultuuromslag 
Naast deze min of meer 'noodzakelijke' 

basis, zal de bestaande cultuur in een land 
ook de mogelijkheden moeten bieden voor 
jongeren om hun nek uit te steken en serieus 
genomen te worden. Veel traditionelere 
samenlevingen worden gekenmerkt door een 
sterke afkeur van jongeren die tegen de 
mening en adviezen van ouderen in gaan. Dit 
veroorzaakt een politieke cultuur waarin jon
geren zich neerleggen bij het gelijk van de 
ouderen, en waarin jongerenbelangen onder
geschikt zijn aan die van mensen op meer 
gevorderde leeftijd . Dit kan uiteraard bepaal
de positieve effecten met zich meebrengen, 
maar het verzuimt rekenschap te geven aan 
het proces van politieke ontplooiing van jon
geren ten behoeve van toekomstige politieke 
innovatie. Het is vanuit dit oogpunt belang-

de wil om iets met deze 
politiek te maken te heb

ben, en kiezen dan eveneens vaak voor een 
andere carrière dan een politieke. 

Ondersteuning 
Internationale steun voor politieke jonge

renparticipatie in beginnende democratieën 
is hard nodig. Zoals hierboven reeds vastge
steld, komt het regelmatig voor dat jongeren 
zelf moeite hebben om het initiatief te 
nemen zich in bepaalde samenlevingen poli
tiek te organiseren. Bestaande politieke jon
gerenorganisaties kunnen internationale 
ondersteuning goed gebrUiken om zich naar 
buiten toe te profileren (en zo aandacht voor 
hun zaak te krijgen), maar ook voor de jonge
ren zelf kan dit een belangrijke stimulans 
zijn, als blijk van erkenning van hun initia
tief. Verder is er vaak een groot gebrek aan 
kennis en ervaring op gebieden als debatcul
tuur en organisatiemogelijkheden, die tot op 
zekere hoogte wél aanwezig is bij politieke 
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jongerenorganisaties elders in de wereld . 
De jonge Democraten hebben vanuit deze 
insteek de afgelopen jaren enkele projecten 
met het thema politieke jongerenparticipatie 
opgestart. In december 2005 zijn tien jonge 
Democraten voor twee weken naar Colombia 
afgereisd om daar in samenwerking met 
Colombiaanse, Venezolaanse, en Zweedse 
zusterorganisaties onderzoek te doen naar 
politieke jongerenparticipatie in Colombia en 
Venezuela. Niet all een bouwden we daar op 
de ervaringen van de jongeren zelf, maar we 
gingen ook in gesprek met gevestigde politi
ci. Het doel van het bezoek was om uit te 
zoeken waar de tekortkomingen liggen, en 
wat daar in de toekomst in een meer structu
reel samenwerkingsverband aan te doen valt. 
Daarnaast is dit jaar in samenwerking met de 
JOVD de stichting Dutch Initiative for 
Democracy in Eastern Europe (DiDEE) opge
richt om in met name Oekraïne en Moldavië 
jongeren te helpen bij het 
opzetten van politieke jon
gerenorganisaties, en meer 

een bepaalde basis van stabiliteit en ontwik
keling aanwezig is, maar nog wel vorderingen 
op democratisch vlak kunnen worden 
gemaakt. In deze landen worden dan organi
saties gezocht of opgezet die in de landen 
zelf verder kunnen werken aan de ontwikke
ling van' politieke partijen, en de dialoog tus
sen deze partijen. Politieke jongerenorganisa
ties zijn van plan om met een zelfde werkwij 
ze gezamenlijk aan de ontwikkeling van jon
gerenorganisaties te werken. Pilotprojecten 
zijn inmiddels gestart. Het voordeel van een 
multilaterale aanpak ligt voornamelijk in de 
mogeiijkheden tot uitwisseling van expertise 
en ervaring, en het integraal werken aan jon· 
gerenparticipatie in het gehele politieke spec
trum. 

Inspireren 
In bovenstaande projecten is de manier 

van werken steeds dezelfde . Allereerst moet 
er een bepaalde basis aan
wezig zijn op het gebied 
van stabiliteit, democratie, 

in het algemeen om !jij te 
dragen aan de versterken 
van studentenorganisaties, 
het maatschappelijk mid
denveld en de staat van de 
democratie in deze landen. 
Dit gebeurt in dit geval 
door middel van politieke 
en culturele uitwisselin 
gen, cursussen en semi-

'Helpen bij het en onderwijs om op een 
effectieve manier te werken 
aan democratische ontwik
keling bij jongeren. In het 
geval dat deze basis aanwe
zig is, is het zaak om part
nerorganisaties te vinden of 
te helpen bij het opzetten 
hiervan. Vervolgens is het 

ontworstelen aan 

het politieke 

wantrouwen' 

nars. Tot slot is de jD 
betrokken bij verschillende 
(D66-)projecten op de Balkan, alwaar onze 
liberale zusterorganisaties zich proberen te 
ontworstelen aan het politiek wantrouwen 
dat de verschillende Balkanoorlogen teweeg 
hebben gebracht. In verschillende bilaterale 
projecten wordt gewerkt aan de versterking 
van de politieke jongerenorganisaties aldaar. 

Multilateraal 
Naast al bestaande bilaterale projecten, 

kan ook in multilateraal verband worden 
geopereerd. Zo is onlangs door zeven politie
ke jongerenorganisaties, waaronder de jD, 
een initiatief gestart bij het Nederlandse 
Instituut voor Meerpartijendemocratie (lMD) 
wat uiteindelijk moet leiden tot een volwaar
dige jongerenparticipatie in het werk van het 
IMD. Het IMD werkt zelf aan de versterking 
van politieke partijen in landen waar deze 
ontwikkeling nodig is en men echt een ver
schil kan maken. Dit betekent dat er alleen 

aan ons om de jongeren in 
deze organisaties verder te 
faciliteren en te inspireren 

in hun eigen ontwikkelingsproces. Onze rol is 
er dus in principe één van inspiratie en facili
tering, maar ook één van erkenning en pro
motie. Via cursussen, trainingen, uitwisselin
gen en vooral aandacht moet een positieve 
impuls geleverd worden aan de ontwikkeling 
van politieke jongerenorganisaties aldaar. 
Tegelijkertijd wordt een positieve bijdrage 
geleverd aan de internationale politieke ont
wikkeling van Nederlandse jongeren en inter
culturele uitwisseling en wederzijds begrip in 
het algemeen. 

jeroen Mimpen is Secretaris Scholing & 
Vorming in het Landelijk Bestuur van de 
jonge Democraten en tevens namens de jD lid 
van de Stuurgroep jong IMD. Bart Woord is 
onlangs afgetreden als Internationaal 
Secretaris van de jD en inmiddels Secretaris
Generaal van IFLRY, de internationale liberale 
koepelorganisatie waarbij de jD is aangeslo-

wordt samengewerkt met landen waarin al ten. 
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Suriname wacht op de 
doorbraak van jongeren 
Het bezoek van Premier Balkenende ter gelegenheid van 30 jaar onafhankelijkheid 
was niet onbetekenend. Het is voor Suriname echter belangrijker om handen en 
voeten te geven aan de toekomst van jongeren. Na 30 jaar moet de oudere garde 
plaats gaan inruimen voor de volgende generatie. Goed onderwijs en meer gewen
ning aan een rechtsstaat zijn wezenlijk voor hun toekomst. 

DOOR MARIANNE DOUMA 

De geschiedenis van het Surinaamse onderwijsbeleid kent vele veranderingen en daardoor wei
nig coherentie. Elke regering wilde een nieuwe start maken en zijn stempel drukken op het onder
wijs. Continuïteit werd onderbroken voordat implementatie kon worden gerealiseerd. Door de lage 
salarissen willen maar weinig 'studenten leraar worden. Veel docenten moeten zowel overdag als 's 
avonds lesgeven om aan een inkomen te komen. Onder jongeren die naar kansen zoeken, is immi
gratie populair, vooral naar de Antillen en vandaar naar Nederland. Dit veroorzaakt een 'brain
drain' in Suriname. Dit is jammer. Onderwijs zou juist een springplank moeten vormen naar de 

'Te weinig geld voor 

schoolgebouwen en 

lesmateriaal' 

toekomst en ontwikkeling van het eigen land. De vooruit
gang van het onderwijs stagneert ook door een gebrek 
aan middelen. Er is te weinig geld voor schoolgebouwen, 
meubelen, onderwijsmateriaal, kwaliteit van leraren. Aan 
transport voor leerlingen is groot gebrek. De onderwijs
vakbonden worden nog onvoldoende betrokken bij de tot
standkoming van het onderwijsbeleid en het verbeteren 
van de onderwijsomstandigheden. 

Strategische plannen 
Sinds 2002 heeft het ministerie van Onderwijs een 

Educatief Plan (het SEP-rapport) gereed. Een strategisch 
plan voor de komende 15-20 jaar, gebaseerd op een 'poli
tiek neutrale' visie. Met dit plan is de continuïteit van het 
onderwijsbeleid niet langer afhankelijk van een nieuwe 
regering. Het daarop volgende Sector Plan Onderwijs, 

gelanceerd in nov.ember 2004, is gebaseerd op het SEP rapport en omschrijft het onderwijs tot in 
alle hoeken van Suriname en stelt de prioriteiten voor de komende vijf jaar vast. Daarnaast is in 
juli 2004 ook het onderzoeksrapport 'Actualisering van de Beloningsstructuur van de Overheid', 
afgerond. Salarissen van leraren zijn gekoppeld aan die van ambtenaren. Over de toekenning van 
toeslagen bestaat echter zorg en onzekerheid. Alle deskundige plannen liggen gereed voor uitvoe
ring. De implementatie laat echter opnieuw op zich wachten. De concretisering blijkt een lastige 
taak waarbij ook de kosten een rol sp~len. 

Binnenlanden 
Onderwijs in de binnenlanden is een geval apart. Bert Eersteling, hoofd van het Bureau 

Onderwijs Binnenland (BOB) kent de details van de geschiedenis van de inheemse bevolking, de 
indianen en de marrons, de vroegere slaven die gevlucht zijn naar het binnenland. In vogelvlucht 
omschrijft hij de effecten van het kolonialisme, de initiatieven van de missionarissen , de misver
standen, ontberingen en politieke obstakels. Eersteling benadrukt de trots en spirit van de mar
rons en hun dorpsgemeenschappen, die jarenlang hebben kunnen overleven en zich zelfs hebben 
kunnen uitbreiden in een omgeving die bepaald niet vrij is van ziekten en gevaren. "Deze mensen 
hebben hun eigen vormen van kennisoverdracht en ervaring aangepast aan hun harde leven. Zij 
zijn niet er niet op gebrand om hun manier van leven op te geven in ruil voor onderwijs dat in de 
meeste gevallen geen garantie biedt voor de toekomst. Voor de indianen is het onderwijs in wezen 
iets uit een vreemde wereld . Hun kinderen kunnen alleen middelbaar onderwijs volgen in de stad. 
Zo jong van huis dreigt ontsporing. Waarom zouden zij daarvoor kiezen?" Toen in 1925 de leer-
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plicht werd ingesteld, werden er huizen voor 
onderwijzers gebouwd. Tijdens de oorlog in 
het binnenland (1986-1992) is de infrastruc
tuur van scholen en huizen echter vernietigd. 
Velen vertrokken naar stedelijke gebieden of 
naar Frans Guyana. Nog steeds leven vele 
marrons daar in vluchtelingenkampen, ont
daan van hun trots en kracht, voor alles 
afhankelijk van anderen en zonder toekomst
perspectief. 

Wild-West criminaliteit 
Tijdens de burgeroorlog werd het onder

wijs voor een aantal jaren opgeschort. Nu 
heeft het ministerie van Onderwijs samen met 
donoren weer een aanzet gegeven tot rehabili
tatie. Er zijn ongeveer 50 lagere scholen. De 
problemen voor deze binnenlandse scholen 
zijn legio: gebrek aan leraren, beperkte infra
structuur (transport is duur), onvoldoende 
begeleiding en inspectie, taalproblemen, huis
vesting, afwezigheid van leraren en ziekten 
als malaria. Het binnenland is nooit serieus 
beschouwd als een ontwikkelingsgebied. Er is 
geen heldere visie op de toekomstige ontwik
keling. Een toenemend probleem is de drugs 
en wapenhandel en de Wild-West criminaliteit 
uit Brazilië. De natuurlijke omgeving en ecolo
gische balans liggen zwaar onder vuur door 
illegale jacht, goudmijnen (kwik) en houtkap. 
Rivieren voorheen rijk aan vis, zijn ernstig 
vervuild. Er wordt steeds meer op aangedron
gen om het binnenland tot ontwikkelingsge
bied te verklaren. De op grote schaal gedane 
uitgifte van conceSSiegebieden aan multinatio
nale ondernerriingen, bleek echter ongunstig 
voor de Surinaamse economie. Een groot deel 
van de opbrengsten gaat naar het buitenland 
en de omringende gemeenschappen worden 
niet betrokken in de próductie ontwikkeling. 

Massaslachting 
Op 29 november 1986 vond in het dorp 

Moiwana in het district Marowijne een inval 
plaats door het Nationale Leger van Desi 
Bouterse. Het leger was op zoek naar aanhan
gers van het voormalig Jungle Commando van 
Ronnie Brunswijk. Het dorp werd omsingeld 
en er vond een gruwelijke massaslachting 
plaats. Ter herdenking is de Stichting Moiwana 
opgericht. Het Inter-Amerikaanse Hof voor de 
Rechten van de Mens heeft onlangs een von
nis uitgesproken ten gunste van de Stichting 
Moiwana. Het hof in Costa Rica heeft de 
Surinaamse regering o.a. opgedragen te schul
digen op te sporen en te berechten. Aan de 
vooravond van de herdenkingsdag, heeft de 
regering bekendgemaakt het vonnis onvoor-

waardelijk te zullen uitvoeren. De overheid 
zal 3 miljoen dollar uitkeren aan de nabe
staanden van Moiwana. Een groot succes voor 
het doorzettingsvermogen van de mensen
rechtenorganisatie . 
Stichting Moiwana houdt zich inmiddels ook 
bezig met het vastleggen van de rechten op 
de woon- en leefgebieden van de inheemsen 
en marrons in de nationale wetgeving. De 
organisatie pleit er verder voor om de capaci
teit van het lokale bestuur te versterken en 
minder afhankelijk van Paramaribo te maken. 
De controle op illegale migratie en drugshan
del kan worden verbeterd door de politie te 
versterken en te voorzien van technische 
assistentie. Met een praktische beroepsoplei
ding kunnen jongeren aan de slag om de 
infrastructuur van de binnenlanden te ontwik

. kelen en het gebied te beschermen. 

Capaciteitsopbouw 
Wie zijn oor in Suriname te luisteren legt, 

zal horen dat het land geen behoefte heeft 
aan topexperts, maar aan mensen met een 
sterke motivatie en met de capaciteit om han
den en voeten aan beleid te geven. Mensen die 
kunnen assisteren bij het opzetten van trai
ningsprogramma's ; die kennis hebben van 
administratieve standaard procedures, beheer 
van fondsen. Denk bijvoorbeeld aan mensen 
uit de diaspora, lange termijn vrijwilligers, 
senioren die iets anders willen doen na hun 
carrière. Professionals die luisteren naar 
oplossingen die de mensen zelf aandragen. En 
hoewel Premier Balkenende in zijn speech ter 
gelegenheid van een 30 jaar onafhankelijk 
Suriname vermeldde dat Nederland een voor
beeld kan nemen aan het omgaan met ver
schillende etnische bevolkingsgroepen, snakt 
Suriname zelf naar het niet langer opgesloten 
zijn in de eigen groep. De verschillende bev91-
kingsgroepen beseffen dat ze een zelfde lot 
delen, maar houden vast aan de geborgenheid 
van de eigen groep. Voor jongeren kan dat op 
den duur anders komen te liggen als zij geza
menlijke doelen kunnen ontwikkelen en erva
ring opdoen met democratische vaardigheden, 
met een rechtsstaat waarin iedereen dezelfde 
rechten heeft. Van de oudere generatie wordt 
gevraagd te investeren in de opleiding van 
jongeren en ruimte te maken. Jongeren gaan 
de nieuwe leiders worden van Suriname en 
van hen is de toekomst afhankelijk. Suriname 
wacht op hun doorbraak. 

Marianne Douma is consultant bÜ Education 
International Brussel en voorzitter van het 
Platform Internationale Zaken D66. 
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DEMOCRATIE EN MENSENRECHTEN IN TURKIJE 

Wankel verbond 
tussen nationalisme en 
democratie 
Na lang gesteggel is het dan zover: Turkije mag gaan onderhandelen over toetreding 
tot de Europese Unie. Tegenstanders van Turkse toetreding noemen behalve de culture
le verschillen tussen Europa en Turkije ook de mensenrechten en het democratische 
gehalte van Turkije. Zijn deze zorgen terecht? 

DOOR OlKOHAN KUYUK 

Modernisering was eind 1ge eeuw het toverwoord in 'het reeds afgezwakte Ottomaanse Rijk. De 
Tanzimat, een reeks westerse hervormingen, was de eerste grootschalige poging om de 'Zieke man 
van Europa' te genezen. Deze hervormingen betekenden het begin van democratisering in het 

Ottomaanse Rijk. In 1876 werd er voor het eerst ,een grond
wet en een parlement ingesteld. Sultan Abdülhamit lIstelde 

'Een aantal 

onderwerpen zijn 

taboe in het 

publieke , debat in 

Turkije' 

de grondwet echter al snel buiten werking. Nadat de jong-
Turken in 1908 de macht grepen, herstelden zij de parle
mentaire democratie. Begin 20e eeuw ruimden de sultans 
definitief het veld. In 1923 werd de Turkse Republiek gebo
ren, waarin Mustafa Kemal Atatürk het voortouw nam. De 
oprichting van de Republiek ging gepaard met drastische 
hervormingen gericht op het moderniseren van het maat
schappelijke en politiek-bestuurlijke leven naar westerse 
leest. De Kemalisten waren voorstander van een snelle 
modernisering van de Turkse maatschappij en bijzonder 
antiklerikaal. Ze rekenden af met alles dat tot het verleden 
hoorde. De intrekking van het kalifaat in 1924 werd opge-
volgd door de afschaffing van de Islam als staatsgods
dienst. Kort hier!1a werd het Zwitsers burgerlijk wetboek 

ingevoerd. In 1934 kregen vrouwen stemrecht. Atatürk wilde dat religie niet langer identiteitsbepa
lend was. De Kemalisten legden de nadruk op een ,gemeenschappelijke geschiedenis, taal en cultuur. 
De multi-etnische, -culturele en 'religieuze erfenis van het Ottomaanse Rijk maakte echter een 
homogene samenleving niet mogelijk. In de jaren '20 en '30 kreeg de Turkse staat te maken met 
lokale opstanden en in de jaren '70, '80 en '90 kwamen etnische terreurbewegingen, zoals de ASALA 
en PKK op. 

Mensenrechtendebat 
Vanaf de jaren '80 ontstond dan ook een intens internationaal debat over de mensrechten in 

Turkije. Diverse humanitaire organisaties brachten ongeruste rapporten uit over de, persvrijheid, de 
invloed van het leger op de politiek, onafhankelijkheid van de rechterlijke macht, minderheidsrech
ten en het strafrecht. Ook de politicologische literatuur stortte zich met name in de jaren '90 op de 
consolidatie van de democratie in Turkije. Een belangrijke naam in deze is Samuel Huntington, die 
drie wereldhistorische golven beschrijft waarmee de moderne democratie zich in de wereld vestigt. 
De eerste golf bereikte West-Europa en de Verenigde Staten, gevolgd door de ex-koloniën. In de 
derde golf keren veel Oost-Europese landen en Zuid-Europese EU-lidstaten terug naar democratische 
regimes. Volgens politicoloog Larry Diamond is Turkije een schoolvoorbeeld van een derde golfde
mocratie die door gewelddadige omstandigheden in de jaren '90 een snelle terugval beleefde. De uit
holling van de Turkse democratie kwam volgens hem doordat het leger steeds meer een rol op de 
voorgrond ging spelen. Opmerkelijk is dat Diamond Turkije indeelt bij een groep landen die al 
decennia met gewelddadige milities te maken hebben, waaronder Colombia (linkse guerrilla's, recht-
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se paramilitairen), Sri Lanka (Tamil Tijgers), en 
Rusland (de Tsjetsjeense oorlog en keihard 
politieoptreden). Alhoewel deze landen aan de 
minimale definitie van democratie voldoen, 
kun je ze volgens Diamond geen echt vrije 
democratieën noemen. Een aantal onderwerpen 
zijn namelijk taboe in het publieke debat in 
Turkije: het in twijfel trekken van het seculiere 
karakter van de Turkse staat en de territoriale 
integriteit. 

Vrijheid versus veiligheid 
Binnen het Turkse politieke establishment is 

een constante spanning gaande tussen vrijheid 
enerZijds en veiligheid en territoriale integriteit 
anderzijds. Met alle gevolgen van dien voor de 
ontwikkeling van de democratie en waarbor
ging van de mensenrechten. Het laïcistische 
(seculiere) karakter van de Republiek wordt uit
gedaagd door de islamitische politieke mobili
satie, de territoriale integriteit door Koerdische 
separatistische bewegingen. Ook de Armeense 
kwestie zorgt voor de nodige spanning in de 
Turkse politiek. Hoewel de Koerdische activis
ten van de PKK en diverse Arabisch
Islamistisch geïnspireerde groeperingen bij 
hun aanslagen meedogenloos op treden tegen 
de burgerbevolking is dat volgens Diamond 
geen excuus voor de manier waarop de Turkse 
staat, krijgsmacht en veiligheidsdiensten hier
op reageren. Als je Diamond's redenatie volgt 
zou je hetzelfde ook kunnen zeggen over 
Europa na 11 maart 2004. Ook hier heerst 
tegenwoordig een spanning tussen veiligheid 
en vrijheid, waardoor onder andere de uitvoe
ring van een actief internationaal mensenrech
tenbeleid moeilijk is geworden. Deze constante 
spanning zorgt in Turkije voor een paradoxaal 
beleid: onderdrukking en democratisering vin
den tegelijkertijd plaats, want er is een top
down druk om zowel seculier te zijn als demo
cratisch. 

Hervormingen 
De hervormingen die de Turkse staat dienen 

om te vormen tot een echte vrije democratie 
begonnen in 1999 en vorderen sinds 2001 in 
hoog tempo. Het juridische apparaat wordt 
structureel hervormd naar Europese normen, 
de rol van de nationale veiligheidsraad op de 
politiek is verminderd en de interne zelfbe
schikking van de Koerden is verruimd. Sinds 
1984 heeft Turkije een moratorium op de 
doodstraf. In 2004 is deze volledig afgeschaft. 
Een vergelijking met enkele Europese landen: 
het Verenigd Koninkrijk schafte de doodstraf in 
1999 af, Cyprus in 2002, Polen in 2000, Spanje 
in 1995, Italië in 1994 en Litouwen in 1998. 

Een ander punt van zorg is het bestaan van het 
Directoraat voor Religieuze Aangelegenheden 
dat 'in het Turks de Diyanet wordt genoemd. De 
Diyanet zorgt voor de bouw van moskeeën, de 
opleiding van imams, islamleerkrachten en 
theologen, maar probeert ook de officieuze of 
oppOSitionele radicale Islam te controleren. 
Religieuze instituten worden op deze manier 
onder staatscontrole geplaatst. Hier wordt fre
quent naar verwezen als men het Turkse secu
larisme en de democratie in tWijfel trekt. Ook 
hier een vergelijking met andere Europese lan
den: Het staatshoofd van Engeland staat tevens 
aan hoofd van de Kerk van Engeland. De Kerk 
van Zweden geniet een speciale vorm van 
bescherming van de staat. Finland heeft twee 
officiële staatskerken: de Fins Orthodoxe Kerk 
en de Evangelisch Lutheraanse. Ten tijde van 
de gulden stond op onze Hollandse munten 
een prent van de Koningin met een referentie 
naar God. En kennen wij in Nederland niet ook 
een subsidieregeling voor religieuze instituten? 

Relativering 
Het is belangrijk dat wij ons realiseren dat 

het politieke bestuur in Turkije in essentie niet 
ondemocratisch is. Democratie en secularisme 
zijn relatieve begrippen. De Turkse invulling 
van deze begrippen komt voort uit een bijzon
dere wisselwerking met veiligheid, gebaseerd 
op historische ervaringen en huidige politieke 
omstandigheden. Vergeleken met Brussel zien 
we geen fundamentele verschillen, maar een 
verschil in gradaties. Het brede publiek in 
Turkije heeft immers geen enkel verlangen 
naar een autocratisch of theocratisch bestuur. 
Het feit dat de meerderheid van de bevolking 
zich uitspreekt voor een lidmaatschap van de 
Europese Unie impliceert het overduidelijke. 
'Wij willen meer op democratieën in Europa lij
ken, niet op Saoedi-Arabië' is de leus. Ondanks 
de hervormingen van het Turkse wetssysteem 
en rechtsbeginselen laat de uitvoering van de 
wetten, volgens de Nederlandse Adviesraad 
Internationale Zaken en Brussel, te wensen 
over. Zoals Gunter Verheugen stelt: "It would be 
unfair to expect that such a wide-ranging pro
cess of change could reach all the parts of 
Turkish society within such a limited period of 
time." In de tussentijd dient Turkije. voor zich
zelf een fundamentele vraag te beantwoorden, 
namelijk wat de voedingsbodem is van georga
niseerd radicalisme en verzet en hoe dit zich 
verhoudt tot relatieve democratische gebreken 
en liberalisering. 

Ülkühan Büyük is student Europese Studies aan 
de UvA. 
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DEMOCRATIE EN MENSENRECHTEN OP CURAÇAO 

'Geld is het grote 
probleem~ 
Hoe is het eigenlijk met democratie en mensenrechten gesteld binnen het Nederlandse 
koninkrijk? Arjen de Wolff werkte vier jaar lang op de Nederlandse Antillen, onder meer 
als adviseur van het Antilliaanse kabinet. Gebrek aan geld is volgens hem het grootste 
obstakel voor democratie en mensenrechten op Curaçao 

DOOR ARjEN DE WOLFF 

Net als Nederland en Aruba zijn de Nederlandse Antillen een land binnen het Koninkrijk der 
Nederlanden. De vijf eilanden in de Caribische zee worden door een overkoepelend landsbestuur 
geregeerd; dit landsbestuur is de formele gesprekspa.rtner van de Nederlandse regering. Maar, dé 
Antilliaan bestaat niet. De bewoners van de vijf verschillende eilanden voelen zich wel verwant met 
hun eigen eiland en met het door hen gekozen eilandsbestuur, maar niet met het overkoepele~de 
landsbestuur. De uitkomst van de referenda onder de bevolking van de eilanden rondom de herzie-

'Een pas geopend 

homocafé kreeg 

direct een steen 

door de ruit' 

ning van het Koninkrijksstatuut wees uit dat de huidige 
structuur van deze bestuurslaag geen lang leven meer is 
beschoren. 
Op Curaçao heeft de bevolkingsgroep die op economisch 
vlak de touwtjes in handen heeft, in formele politieke zin 
weinig in te brengen. Mensen die het in het dagelijkse 
leven voor het zeggen hebben, worden nauwelijks in de 
formele politiek vertegenwoordigd, maar hebben wél veel 
invloed achter de schermen. Dit maakt de politiek insta
biel. Voor grote politieke beslissingen bestaat soms wel 
draagvlak onder de meerderheid van de bevolking, maar 
niet onder de economische elite, en andersom. Deze twee 
groepen worden vertegenwoordigd door twee partijen: de 
FOL (partido Frente Obrero Liberashon) en de PAR (partido 

Antia Restruktura). De FOL is de partij van Anthony Godett en is momenteel de grootste partij van 
het eiland. De FOL vertegenwoordigt vooral de zwarte meerderheid van de bevolking, en heeft zijn 
machtsbasis in de arme wijken. De tweede partij van het eiland is de PAR, ooit opgericht om 'de 
Antillen bij elkaar te houden', maar daar staat de partij tegenwoordig niet meer voor. De PAR is opge
richt door Curaçaoenaren uit de middenklasse. Tussen beide partijen heerst vaak grote animositeit. 
De enige partij met een echte ideologie is de PLKP (partido Labora! Krusada Popu!ar), een partij 
voortkomend uit de onderwijsvakbond. De PLKP heeft een anti-Nederlandse, en bijna communisti
sche ideologie . Curaçao heeft 140.000 inwoners en kent zeven dagbladen en een pluriforme radio
en tv-pers. In de praktijk kunnen deze media niet de functie van waakhond van de democratie ver
vullen. Journalisten zijn vaak slecht opgeleid en niet fulltime met journalistiek bezig. 

Homohaat 
De mensenrechtensituatie op Curaçao is redelijk tot goed. Zeker in vergelijking met de Caribische 

regio worden elementaire burgerrechten goed gewaarborgd. De rechtelijke macht voldoet goed. Maar 
uitzonderingen op deze goede beoordeling moet wel worden gemaakt voor de rechten van voor 
homoseksuelen, illegalen en vrouwen". l. De combinatie van katholicisme en machismo op Curaçao 
maakt dat homoseksualiteit een groot taboe is. Voor de overheid is formeel gezien iedereen gelijk, 
maar tussen burgers onderling ondervinden homoseksuelen vaak problemen. Ik heb zelf meege
maakt dat een pas geopend homocafé direct een steen door de ruit kreeg. De politie trad welop, 
maar was niet erg voortvarend met het arresteren van de daders. 
De mensenrechtensituatie van kinderen van illegale immigranten is ook schrijnend. Curaçao is een 
relatief rijk eiland en trekt kansarme migranten aan uit de regio. Het merendeel van deze migranten 
verdwijnt in de illegaliteit. Langs de meetlat van het Internationale Verdrag inzake de Rechten van 
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het Kind, is de toestand waarin deze kinderen 
leven abominabel. De overheid en NGO's (niet 
gouvernementele organisaties) proberen aan de 
situatie van deze kinderen wel wat te doen, 
maar geld is het grote probleem. De Raad voor 
de kinderbescherming is compleet onderbezet. 
Ook Nederland trekt hiervoor te weinig geld 
uit, De vier beleidsterreinen waar Nederland 
financiële bijdragen aan levert omvatten wel 
goed bestuur, maar niet mensenrechten. 
Misschien is het wel een aardige tip aan 
Minister Pechtold om de categorieën voor 
Nederlandse hulp eens uit te breiden? 
Een derde uitzonderingscategorie betreft de 
positie van vrouwen. Huiselijk geweld tegen 
vrouwen is niet gering op Curaçao en de over
heid schenkt hieraan onvoldoende aandacht. 
Curaçao is een matriarchale samenleving, waar 
vrouwen meer buitenshuis werken dan in 
Nederland. Maar in termen van gelijkberechti
ging, in beloning voor dezelfde arbeid, de vele 
tienerzwangerschappen en 

voorbeeld NGO's en andere maatschappelijke 
organisaties. Door deze rechtstreekse benade
ring omzeilt Pechtold het legitimiteitspro
bleem van de Antilliaanse landsregering. En 
dat is zeer verstandig. 

Economisch perspectief 
De FOL is niet in alle opzichten smetvrij, 

maar Godett heeft gewoon gelijk wanneer hij 
zegt dat hij eerst een economisch perspectief 
en betere voorzieningen wil voor zijn achter
ban, alvorens met Nederland over zijn 
bestuurlijke incompetentie te willen spreken. 
Een caissière op Curaçao verdient vaak niet 
meer dan omgerekend 400,- per maand ter
wijl de kosten van levensonderhoud op het 
eiland zo'n 25 procent hoger zijn dan in 
Nederland. Wat veel mensen niet weten is dat 
de Antillen tot midden jaren '80 vrij rijke 
eilanden waren. Nederland heeft zelfs in de 
opbouwperiode na de Tweede Wereld oorlog, 

ten tijde van de Zeeuwse 
vooral de vele geweldsdelic
ten moet er nog veel gebeu
ren voor de positie van 

'Nederland is mede-
watersnoodramp financiële 
steun van de Antillen ont
vangen. De eilandengroep 
heeft lange tijd geld kunnen 
verdienen aan de olie-indus
trie en bood plek aan een 
grote offshore industrie, 
dus had een zeer gunstig 
fiscaal regime. Ook handel 
was een grote bron van 
inkomsten voor Curaçao: 
vanwege de strategische 
logistieke ligging. In 1985 
ging Shell weg uit de 

vrouwen. verantwoordelijk 
Nederlandse steun 

Nederland is op twee 
manieren actief om de 
democratie, goed bestuur 
en mensenrechten op 
Curaçao te waarborgen. 
Ten eerste ondersteunt 
het ministerie van Bin
nenlandse Zaken en Ko-

voor de 

economische 

malaise ~p de 

Antillen' 
ninkrijksrelaties het Antil-
liaanse bestuursapparaat door het leveren van 
deskundigen, bijvoorbeeld voor de belasting
dienst, de politie en de rechterlijke macht. Ten 
tweede financiert Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties projecten op speCifieke ter
reinen als de rechtstaat, goed bestuur, onder
wijs, economische ontwikkeling en duurzaam
hèid . Sinds Alexander Pechtold minister is, 

. bestaan de gesprekken tussen Nederland en 
de Nederlandse Antillen uit meer dan de for
mele discussies over de staatkundige relaties. 
Nu wordt gewerkt aan de échte problemen op 
de eilanden, zoals de werkloosheid en gebrek 
aan goed onderwijs. Hiermee wordt een basis 
gelegd waarmee het eiland zichzelf uit het 
economische dal kan trekken. De Antilliaanse 
landsregering is in deze de formele gespreks
partner voor Pechtold, maar daarnaast onder
steunt hij ook rechtstreeks initiatieven van bij-

Noot: 

Antillen, de oliewinning was 
niet meer rendabel. Veel Antillianen raakten 
hun baan kwijt, Shell was na de overheid de 
grootste werkgever op de eilanden. Door han
delsbarrières en fiscale maatregelen opgelegd 
door de EU - waarvan de Nederlandse Antillen 
geen deel uitmaken - werd de economische 
positie van de eilanden ondermijnd. 
Nederland heeft die maatregelen onder druk 
van de Verenigde Staten en de EU altijd klakke
loos aan de Antillen opgelegd. Nederland heeft 
dus veel te maken met het feit dat de 
Antilliaanse economie in het slop is geraakt. 
Het is daarom te gemakkelijk om te zeggen 
dat de Antillianen zichzelf maar uit de econo
mische malaise moeten redden, Nederland 
heeft hierin een grote verantwoordelijkheid. 

Arjen de Wo/ff is ambte/ijk- en politiek secreta
ris van de D66 fractie in de Tweede Kamer. 

1. Zie ook het artikel van Thijs van Steveninck in Idee nummer 5 2005 over de Antilliaanse cu ltuur. 
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DE BOEL Bij ELKAAR HOUDEN 

Oppositie en regeringspartijen zien de gemeenteraadsverkiezingen van volgend 

jaar maart als een soort voorspel van de kamerverkiezingen van 2007. Omdat 
alle peilingen er op wijzen dat het zittende parlement helemaal niet meer repre
sentatief is valt die houding wel te begrijpen, maar het is wel ongewoon. 
Raadsverkiezingen worden traditioneel gezien als gebeurtenissen die vooral van 

lokale betekenis zijn en waaruit maar weinig is af te leiden voor de politieke ver
houdingen op nationaal niveau. Bij de gemeenteraadsverkiezingen van maart 
2002 was dat anders want juist bij die verkiezingen creëerde Pim Fortuyn de 
aardverschuiving waar de gevestigde orde niet van terug had. Sindsdien liggen 
raadsverkiezingen wat meer in de aandacht. Kijk maar naar Rotterdam. De uit-
slag daar kon wel eens veelzeggend zijn. En het is niet zonder betekenis dat de 

beoogde lijsttrekker van de PvdA wat anders naar de leefbaren kijkt dan de PvdA-fractie in de Rotterdamse 

gemeenteraad. 

Er is overigens een veel betere reden om de gemeenteraadsverkiezingen ernstig te nemen. En dat is het niet te 
loochenen gegeven dat over de toekomst van onze samenleving vooral op lokaal niveau zal worden beslist. Op 
nationaal niveau worden wel heel wat woorden gewijd aan de vraag hoe oude en nieuwe Nederlanders met 
elkaar moeten· omgaan en hoe een ongewilde apartheid moet worden voorkomen - maar het zijn de bestuurders 
van de grote steden die het echte werk moeten doen. Als het daar niet lukt dan hebben regering en parlement 
het nakijken. 

Zie Frankrijk. Het lokale bestuur heeft daar van oudsher weinig in de melk te brokken. Voor de wet en voor het 
centrale bestuur zijn alle burgers aan elkaar gelijk. De 'egalité' loopt voorop en moslims bestaan wel, maar voor 
het bestuur zijn het gewone burgers. De scheiding van kerk en staat, in de Franse republiek een van de hoekste
nen van de constitutie, maakt het centrale bestuur blind voor achterstellingen die samenvallen met identiteitsver
schillen en discriminaties. Veertig procent werkloosheid in de voorsteden waar de allochtone jeugd in opstand is 
gekomen. De centrale regering stuurt er de gendarmerie op af en als er na een paar weken geen auto's meer 
worden aangestoken, gaat men weer over tot de orde van de dag. Misschien dat links na gewonnen verkiezingen 
met echte oplossingen aan komt, maar voorlopig lijkt Le Pen de grote winnaar te worden. 

Wat in Frankrijk gebeurt, kan ook bij ons gebeuren. En het zal zeker gebeuren als we te weinig aandacht geven 
aan wat burgemeester Cohen zo prachtig heeft omschreven als 'de boel bij elkaar houden'. Want dat is wat er 
voorlopig moet gebeuren . Het is helemaal niet de tijd voor fundamentele oplossingen, maar het is de tijd voor 
plaatselijke benaderingen die van plaats tot plaats en van tijd tot tijd kunnen, mogen en moeten verschillen. Laat 
Den Haag (regering en parlement) goed luisteren naar de opmerkingen en ervaringen van de lokale bestuurders 
want daar weten ze beter wat er moet gebeuren dan rondom het Binnenhof. Als ooit de lokale autonomie van 
grote waarde is dan is het wel in deze fase van grote maatschappelijke spanningen. 

Het is trouwens een oude wijsheid. Belangrijke maatschappelijke veranderingen zijn bijna nooit gestuurd door 
het centrale bestuur maar altijd door lokale bestuurders die er dicht genoeg bij zaten om te zien wat er wel en 
wat er niet moest gebeuren. Zo is het gegaan met sociale zekerheid, met het fiscaal beleid, met de gezondheids
?org, met het onderwijs, met de openbare nutsbedrijven, met het kredietwezen . Op het lokale niveau ontstonden 
de vruchtbare initiatieven die vaak later door het centrale gezag werden omarmd. 

Wie als bestuurder de boel bij elkaar probeert te houden krijgt zelden de handen op elkaar. Fundamentalisten 
van links en rechts roepen voortdurend om krachtige maatregelen en maken bezwaar tegen wat dan heet 'pap
pen en nqthouden'. Maar later zal de geschiedenis uitwijzen dat belangrijke maatschappelijke veranderingen en 
verbeteringen altijd veel tijd hebben gevergd. Tijd die vooral beschikbaar was omdat goede bestuurders de boel 
bij elkaar hielden, zich niet lieten opjagen en deden wat hun handen te doen vonden. 

Mr. ].]. Vis was lid van de Raad van State en hoogleraar staatsrecht 
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Van 'Nederland 
Kennisland' naar 
'Nederland Kermisland' 
Nederland glijdt verder en verder af op de economische ranglijsten, we lijken ons 
dit wel te realiseren, maar we beseffen (nog) niet wat dit betekent. Net zoals de 
kikker die in een pan water langzaam wordt gekookt en blijft zitten waar hij zit; 
hij realiseert zich wel dat er iets aart de hand is, maar beseft niet wat dit betekent 
voor de toekomst. Werd dezelfde kikker echter direct in een pan met kokend 
water gegooid, zou hij er ook meteen uit zijn gesprongen; het besef van de situa
tie dringt nu wel direct door. Geldt dit ook voor Nederland Kennisland? 

DOOR FRITS GROTENHUIS EN KEES SCHOUTEN 

Terwijl de Aziatische supermachten de afgelopen jaren gestage groeicijfers tussen de 5 en 
10 procent hebben weten te realiseren en met hun honger de energieprijzen tot ongekende 

hoogte hebben doen stijgen, houden we in Nederland 
nog steeds triviale discussies over FPU en ontslagpre
mies . Intussen staat onze economie nog steeds op een 
mager peil , blijft het consumentenvertrouwen welis-

"We moeten ons waar redelijk stabiel, maar stijgt de temperatuur van 
het water langzaam door richting het kookpunt. We zul-

historisch erfgoed len reëel moeten kijken naar de opties die Europa en 
Nederland resteren gegeven de temperatuur van het 

beter conserveren 

en exploiteren' 

water. 
Van de economische machtsblokken Japan, Europa en 
de VS verschuift het evenwicht steeds verder naar 
China, India en de vs. Europa doet economisch nauwe
lijks meer mee in de nieuwe wereldorde! In de beleving 
van China, India en de VS krijgt Europa juist vaker een 
toeristische functie toebedeeld. Europa krijgt met haar 
oudheidkundige attracties een heel andere rol welke ze 

moet uitbuiten. Het aantal toeristen uit bijvoorbeeld China stijgt de komende jaren spectacu
lair van ongeveer 60.000 in 2004 naar 340.000 in 2006 en maar liefst 500.000 in 2009 (schat
ting Nederlands Bureau voor Toerisme en Congressen, 2004). 
Het wordt in steeds bredere kring erkend dat de maakindustrie grotendeels uit Europa ver
dwijnt en dat die ook niet meer terug zal komen. In plaats van dat we ons blijven verzetten 
tegen die ontwikkeling, zouden we ons moeten richten op sectoren waar we wel sterk in zijn 
en welke niet gemakkelijk zijn te kopiëren . Een regio (een land of werelddeel) verdient zijn 
,geld tenslotte door aan anderen iets te bieden waarvoor men bereid is te betalen. 

OpenlUChtmuseum 
Bijna nergens ter wereld is nog zoveel en een zo ·diverse geschiedenis zichtbaar. Als we 

naar de economie van Europa kijken en de sectoren waarop we ons onderscheiden is het dus 
zaak dat we ons historisch erfgoed conserveren en vooral ook beter gaan exploiteren. Neem de 
muur van Hadrianus . Het voetpad langs deze muur - die in 2003 gereed kwam - was bedoeld 
voor 20.000 wandelaars per jaar. Intussen gaan er 200.000 bezoekers per jaar langs de muur 
met alle schade van dien . Zonder dat de infrastructuur er op is voorbereid, wordt de muur al 
geweldig bezocht, echter wel met een groot gemis aan inkomsten. 
Voor Europa en Nederland zit economische potentie in onze geschiedenis. Met de toenemende 
welvaart in de wereld, zoeken steeds grotere groepen van toeristen oudheidkundige attracties. 
Europa heeft een schat aan deze attracties en zou daar nog veel meer aan kunnen verdienen 
dan ze nu al doet. Daarbij valt ervoor te pleiten het rigide streven naar een 3 procent beste-



ding van ons BNP aan R&D (de zogenaamde 
Lissabondoelstelling) los te laten en in 
plaats daarvan 3 procent van het bnp aan 
het behoud en de exploitatie van onze histo
rische erfgoederen te besteden_ 

Vrijetijdseconomie 
In het verleden is afgesproken dat ons 

kleine land de mondingen van de grote rivie 
ren moest controleren om te voorkomen dat 
een van de grote landen in Europa teveel 
macht zo~ krijgen . Deze gunstige ligging 
heeft haar weerslag gehad in onze welvaart 
en onze politieke invloed 
in Europa en stond aan de 
basis van Nederland 
Handelsland. Nederlan-
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veel meer zouden kunnen benutten voor de 
vrijetijdseconomie. Zo stond afgelopen 
zomer bijvoorbeeld dezelfde VOC weer aan 
de basis van het succesvolle internationale 
SAIL evenement in Amsterdam . De uitdaging 
voor Nederland zit erin om haar kenniseco
nomie optimaal aan te wenden ten behoeve 
van haar potentievolle kermiseconomie. 

Vestigingsklimaat 
Naast de 'gewone' toerist is er de zakelij 

ke toerist die afgaat op een aantrekkelijk 
vestigingsklimaat met voorzieningen die 

aansluiten op zijn of haar 
behoeften. Denk aan bij 
voorbeeld het Okura hotel 
in Amsterdam, helemaal 

ders waren weliswaar 
goede handelaren (denk 
aan het succes van de 
VOC) , maar primair ligt de 
basis van dit eigenlijke 
succes in de scheepsbouw: 
in de 16e en 17e eeuw 
maakten we gewoon de 
beste schepen van de 
wereld en op die manier 

'Zet de molens, ingericht op de wensen 
van Japanse (zaken)toeris
ten . Zo zijn er eveneens 
plannen voor een Chinees 
hotel aan de A13 in Delft 
met aparte VIP ruimtes en 
massagefaciliteiten, hele
maal op maat gemaakt 
voor de Chinese (zakelijke) 

tulpenbollen en 

monumentale 

panden beter in' 

wisten we de meeste han-
del naar ons toe te trek-
ken. Gecombineerd met een relatief tolerant 
klimaat kwamen de meeste handelaren in 
Holland te zitten. Intussen hebben we onze 
leidende positie in de scheepsbouw verloren 
en zijn we van handelaren steeds verder 
verschoven naar distributeurs. Het verder 
ontginnen van die mondingen heeft dan ook 
geleid tot onze positie van Nederland 
Distributieland . Niet zozeer dat we zulke 
keien in distributie zijn - de grote mondiale 
distributeurs zijn geen Nederlandse bedrij 
ven -, maar door onze ligging zijn we dat als 
vanzelf geworden. 
Nederland is van oudsher een aantrekkelijk 
vakantieland met elementen als kust , cul 
tuur en bollen. We hebben een schat aan his
torische elementen (denk aan: molens, 
opgravingen, monumentale panden), die we 

toerist. 

Onze kermiseconomie 
zouden we niet alleen moeten richten op 
bestaande attracties , maar juist ook op nieu
we attracties. Gegeven de huidige mondiale 
verschuivingen die ook op het terrein van 
de vrijetijdseconomie plaatsvinden zouden 
de 'nieuwe attracties ' veel beter moeten wor
den afgestemd op de wensen van toekomsti
ge (zakelijke) toeristenstromen. Dit vergt . 
echter een andere manier van kijken naar de 
eigen sterktes (historie) en hoe deze verder 
uit te bouwen met innovatieve attracties van 
de toeristische toekomst. 

Dy. Frits DJ Grotenhuis is werkzaam als 
zelfstandig adviseur en drs. Kees Schouten 
werkt bij de overheid op het terrein van 
innovatiebeleid. Beide auteurs zijn lid van 
het D66- platform Kenniseconomie. 
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HERVORMING VAN BELASTINGUITGAVEN EN INKOMENSSUBSIDIES 

Van Belastingdienst 
naar Publie'k Financiële 
Planner 
In de maand september is de Belastingdienst begonnen met het versturen van de 
aanvraagformulieren voor de zorgtoeslag, de huurto.eslag en de kinderopvangtoe
slag. Een majeure operatie die veel werk met zich meebrengt; Waarom wordt 
alleen de kinderopvangtoeslag op deze wijze verstrekt en niet de kinderbijslag, de 
kinderkorting en de school kosten? Dit zijn ook bijdragen in de vorm van subsi
dies of belastinguitgaven, die betrekking hebben op dezelfde doelgroep, doch ver
strekt worden door verschillende instanties, zoals de Belastingdienst en de 
Sociale Verzekeringsbank. 

DOOR SIMON DUINDAM 

De zorg- huur- en kinderopvangtoeslagen zijn de start van een belangrijke ontwikkeling 
met betrekking tot inkomensafhankelijke subsidies en persoonlijke belastingen in de 21e 

eeuw. Het feitelijke begin van deze ontwikkeling is 
reeds eerder mogelijk gemaakt door de invoering van 

'De samenleving 

moet op zijn kop 

worden gezet' 

de Wet Inkomensbelasting 2001. Hierdoor kan er een 
duidelijk onderscheid worden gemaakt tussen de diver
se inkomstenbronnen, zoals is vormgegeven in het 
boxenstelsel, maar dat natuurlijk ook kan worden door
getrokken naar de verschillende belastinguitgaven, die 
nog in het stelsel aanwezig zijn, zoals de persoonsge
bonden aftrek, de hypotheekrenteaftrek en uitgaven 
voor inkomensvoorzieningen. Belastinguitgaven worden 
gerealiseerd via 'verrekening' met de verschuldigde 

. ·belasting. Dat laatste leidt er toe dat deze verrekening 
plaatsvindt tegen het marginale tarief en deze verrekening levert dus met name voor de hoge
re inkomens relatief veel op. 

Toeslagen en heffingen 
Er bestaan verschillende soorten belastinguitgaven en inkomenssubsidies. Rondom de doel 

groep kinderen bestaan bijvoorbeeld kinderbijslag en zorgtoeslag. Bij de zorg voor zieken en 
gehandicapten zijn ook allerlei regelingen. Persoonlijke budgetten worden aangevuld met ver
goedingen of bijdragen conform de WVC, AWBZ, buitengewone lasten in de inkomstenbelas
ting, Wet REA, Wajong, verschillende heffingskortJngen ete. De bewoner van een huis komt in 
aanraking met de huurtoeslag, hypotheekrenteaftrek, eigen woningforfait, onroerende zaakbe
lasting, rioolrechten en diverse bijzondere subsidies en regelingen, zoals voor monumenten
zorg en koopsubsidies . Een zelfde diversiteit aan regelingen en mogelijkheden kunnen we 
inmiddels waarnemen in het domein werken en persoonlijke ontwikkeling, alwaar de spaar
loonregeling, de levensloopregeling, pe'nsioen- en pre-pensioenregeling, studiefinanciering en 
studiekostenaftrek, allemaal als doel hebben de persoonlijke ontwikkeling in de pas te laten 
lopen met de doelen conform de levensloop van een persoon. Ten slotte is daar nog de onder
nemer, die in financiële zin gebruik kan maken van diverse ondernemersfaciliteiten in de 
inkomstenbelasting, borgstellingkredieten, regelingen voor durfkapitaal en diverse subsidies 
met betrekking tot het aannemen en laten werken (reïntegreren van personeel). 
Bovenstaande ordening laat niet alleen zien dat er veel verschillende uitgaven, subsidies en 
bijbehorende regelingen bestaan, maar stelt in de ordening van deze regels de gebruiker van 
deze regels voorop en niet de regeling zelf of de instelling of institutie die uitvoering geeft 



aan deze regeling. Feitelijk herbergt deze 
ordening een financieel planningsdoel, 
namelijk het geïntegreerd aanschouwen van 
de diverse belastinguitgaven en subsidies 
met als doel de regelingen waarop deze 
belastinguitgaven en subsidies gebaseerd 
zijn op elkaar af te kunnen stemm~n, of 
zoals SER-voorzitter Wijffels dit formuleert: 
"Veel in de samenleving moet op zijn kop 
worden gezet." 

Maatschappelijke doelen 
De doelen van een dergelijke omkering 

van beleid kunnen voor het thema Inkomen 
van velerlei aard zijn: 
1. Reeds door anderen is gewezen op het 

voorkomen en bestrijden van diverse 
inkomensvallen, zoals de armoedeval, de 
gezinsval, ouderschapsval en pensioen
breuken, indien niet de regeling, maar de 
persoon centraal wordt gesteld . 

2. Persoonsgegevens hoe
ven slechts eenmaal te 
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tingen laten zien dat zij in staat is om zoda
nige beslissingen te nemen, dat meerdere 
doelen en regels met elkaar verenigd kun
nen worden, zodat zowel samenleving als 
belastingplichtige er op vooruit gaan. Deze 
discretionaire bevoegdheid zal ook een 
belangrijke rol kunnen gaan spelen bij het 
toepassen en uitkeren van de verschillende 
toeslagen. Immers , indien door inkomens
veranderingen van een specifiek persoon, de 
toeslagen gaan veranderen en wel op een 
zodanige wijze, dat een armoedeval 
optreedt, dan moet het in de bevoegdheden 
van de Belastingdienst liggen, om deze 
armoedeval te compenseren uit een anticu
mulatiefonds. Feitelijk treedt de belasting
dienst hier op als een Publiek Financieel 
Planner, die de persoonlijke en maatschap
pelijke doelen op elkaar past, en omzet in 
een win-win situatie . Dit doet zij bovendien 
proactief, omdat juist de doelgroepen aan 

de onderkant van de 
samenleving vaak met 

worden verstrekt, in 
plaats van aan iedere 
instelling met een rege
ling. 

'Door onwetendheid 
grote informatietekorten 
kampen en daardoor niet 
gebruik maken van de 
diverse regelingen. blijft 25 procent 

van de 
3. Veel mensen, vooral aan 

de onderkant van de 
samenleving, weten het 
bestaan van vele rege-
lingen niet eens. inkomensregelingen 

Een dergelijke manier van 
werken vraagt echter om 
nieuwe innovaties van de 
Belastingdienst, maar 
vooral ook om grote inves
teringen in deze Publieke 
Financiële Planningsdienst, 
die de rood-witte 

Integrale vormgeving 
va'n de regelgeving 
zorgt voor transparantie 
met betrekking tot de 

onbenut' 

gebruikers , wat onder 
andere kan leiden tot terugdringing van 
non-gebruik van regelingen. Ui t onder
zoek is gebleken dat gemiddeld 25 pro
cent van de inkomensafhankelijke regelin
gen niet wordt gebruikt. 

Het bereiken van deze doelen vereist echter 
wel dat er één punt in onze samenleving 
komt ,. waar alle regelingen met betrekking 
tot inkomen samenkomen, en dat vanuit dit 
punt een zodanige werkwijze gehanteerd 
wordt dat de maatschappelijk doelen ook 
omgezet kunnen worden in een effectieve 
uitvoering met economische en sociale toe
gevoegde waarde als resultaat. Het zal dui
delijk zijn dat met dit ene punt de 
Belastingdienst wordt bedoeld, en dan met 
mime de rood-witte Belastingdienst. 

Proactief 
In de afgelopen jaren heeft de 

Belastingdienst bij het innen van de belas-

Belastingäienst kan gaan 
worden. Investeringen die 

betrekking hebben op: 
a) Klantgerichtheid : Een Publiek Financieel 

Planner kent zijn klanten en doelgroepen. 
Omdat het bij het toekennen van toesla
gen vooral gaat om het inspelen op per
soonlijke situatie, het proactief optreden 
en het centraal stellen van de burger is 
het niet voldoende dat een dergelijke 
institutie zich terugtrekt in grote kan
toorgebouwen in de buurt van stations. 
De samenleving moet ook hier op zijn 
kop worden gezet en dat betekent dat de 
Publieke Financiële Planners lokaal en 
gedecentraliseerd werken, vergelijkbaar 
met een landelijk opererende supermarkt. 

b) Innovativiteit: Innovatie in deze betekent 
dat diverse wetten en regelingen van ver
schillende instanties als R&D-product 
worden gezien en door de toepassing
dienst van de Belastingdienst per doel
groep en thema worden omgezet tot een 
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uitvoeringskader, waarbij het de Publieke 
Financieel Planners is toegestaan hun dis
cretionaire bevoegdheid te gebruiken om 
vallen, breuken en gaten te voorkomen in 
het inkomensplaatje van een individu . Zo 
zou vorm gegeven kunnen worden aan 
een gouden regel voor inkomensverande
ringen , waarbij één euro extra verdiend 
in het primaire productieproces, altijd 
leidt tot netto 50 cent meer inkomen. 

c) Investeringen in ICT en menselijk kapi
taal : Het integreren van diverse regelin
gen tot een uitvoeringskader werkt 
alleen, indien niet de regeling, maar de 
persoon waarvoor de regelingen 
bedoeld zijn, als uitgangspunt van de 
werkzaamheden wordt genomen. Een per
soon met unieke kenmerken, zoals bij 
voorbeeld is samengevat in zijn sofi
nummer, samengevat in zijn eigen 'finan
ciële portfolio', vergelijkbaar met het 
elektronisch kind dos -
sier in de jeugdhulp-
verlening. Technisch is 
het niet een groot pro-

b) een decentrale en klantgeoriënteerde 
Publieke Financiële Planningsdienst, 
gericht op de uitvoering van de verschil 
lende geïntegreerde toeslagen met oog 
voor problemen als de armoedeval en 
andere maatschappelijke hindernissen, 
die economische toegevoegde waarde in 
de weg staan. Ondersteund door goede 
ICT, klantgericht menselijk kapitaal en 
een dynamisch onderzocht en toegepast 
uitvoeringskader. 

c) het verdwijnen van allerlei instellingen 
en afdelingen van instellingen die uitvoe
ring geven aan inkomensafhankelijke 
subsidies , samenkomend in een Publieke 
FiJlanciële Planningsdienst. 

Slag of stoot 
Een perspectief dat niet zonder slag of 

stoot zal gaan. Om bijvoorbeeld de hypo
theekrenteaftrek om te zetten in een hypo

theektoeslag, zal een ver
gelijkbare uitruil moeten 
plaatsen vinden, als bij de 
omzetting van de belas-

bleem om een dergelij 
ke 'sofi -rekening' te 
maken, wel organisato
risch, omdat niet alleen 
de gegevens van perso
nen geïntegreerd wor
den, maar ook de cultu
ren en werkwijzen van 
organisaties. Integratie 

'Van hypotheek-
tingvrije som heeft plaats 
gevonden, toen de Wet IB 
2001 werd ingevoerd , 
namelijk de omzetting van 
de aftrek tegen een tariefs
verlaging van de hoogste 
schijf. Idealiter zouden de 
verschillende toeslagen 

renteaftrek naar 

hypotheektoesla~1' 

van regelingen, bete-
kent vaak ook overhe-
veling en integratie van 
mensen , en dit kost tijd en moeite, waar
voor investeringen noodzakelijk zijn . 

Lange termijn perspectief 
Voortgaande integratie van belastinguit

gaven en inkomensubsidies tot een integraal 
persoonlijk toeslagenkader met betrekking 
tot de thema's Zorg, Wonen, Werken en stu
deren, en Ondernemen leidt tot: 
a) een inkomstenbelasting die zich toespitst 

op de inning van gelden. Alle inkomens
politieke aspecten van de inkomstenbe
lasting zijn uit de eerste drie boxen van 
de inkomstenbelasting yerdwenen. De 
persoonsgebonden uitgaven zijn verval
len en van de heffingskortingen zijn 
alleen die kortingen overgebleven die ook 
in de Loonbelas ting zijn voorzien, zoals 
de Algemene heffingskorting en de 
Arbeidskorting. 

voor de verschillende the
ma's moeten leiden tot één 
uitvoeringskader, waarbij 
iedere burger in Nederland 

iedere maand een vast bedrag krijgt , te 
weten de som van de verschillende geïnte
greerde regelingen. Gekoppeld aan het sofi
nummer kan dit dan worden vormgegeven 
in een sofirekening, op basis waarvan 
tevens leningen en aflossingen kunnen 
plaatsvinden. 

Het pad dat in Nederland is ingeslagen door 
de oprichting van de Toeslagendienst van de 
Belastingdienst en de gedachte die hier ach
ter zit, is de aanzet tot belangrijke innova
tieve bestuurlijke vernieuwingen, die de 
samenleving als geheel nog veel plezier zou
den kunnen geven. En dit hoeft niet beperkt 
te zijn tot het thema Inkomen. 

Simon Duindam is onderwijsarchitect bij het 
Instituut voor Publieke Kennisinfrastructuur 
te Maastricht en lid van D66. 
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PUBLICATIELIJST VAN HET KENNISCENTRUM D66 

Bundel: 
Drugs & Drang - over roesmiddelen , veiligheid & 
gezondheid, februari 2004 - Bundel ter voorbereiding op de 
conferentie onder dezelfde naam die de wetenschappelijke 
bureaus van vijf politieke partijen - CDA, D66, Groenlinks, 
PvdA en van de VVD - op 26 maart 2004 hebben 
georganiseerd. Kopieer- en verzendkosten . 

Onderzoeksrapporten: 
Voorkomen van voortijdig schoolverlaten - de noodzaak van 
differentiatie en decentralisatie, Barbara Jolien van Wijk -
april 2005 . 

Investeren in innovatie - Knelpunten en oplossingen voor 
het MKB, Erie Tanja - januari 2004. 

Het lichaam als wachtwoord - De invoering van biometrie in 
reis- en identiteitsdocumenten, Marjolein Bouwers -
december 2003 . Kopieer· en verzendkosten. 

Onderwijs: de sleutel tot integratie? - Een onderzoek naar 
integratiebevorderende maatregelen in het onderwijs, 
Tamara Schellings - juli 2003 . Kopieer- en verzendkosten. 

Individualisme en Individualisering - Een onderzoek naar de 
opvattingen van de leden van D66, Martijn Verhagen - maart 
2003 . Kopieer- en verzendkosten . 

De opvattingen van D66-ers over het straffen van 
wetsovertreders - Een beschrijvend onderzoek, Nienke Moor 
- november 2002. Kopieer- en verzendkosten. 

D66 en levensbeschouwing - Een onderzoek onder leden en 
politici van D66, Annelien Bredenoord - juli 2002. Kopieer
en verzendkosten . 

Publicatiereeks Sociaal-Liberale Perspectieven: 
Om Holland staat geen hek - Han Entzinger, najaar 2002, 
€ 7,-. Prioriteiten bij immigratie en inburgering . 

Toegang in drievoud - Arthur Docters van Leeuwen, Theo 
Hooghiemstra, Erwin Muller, Carel Tielenburg en Christiaan 
de Vries, voorjaar 2002 , € 7,- . Een pleidooi voor 
actualisering van de democratische rechtsstaat . 

Tussen internationale rechtsorde en nationaal belang - Jan 
Hoekema, Rienk Terpstra en Rob de Wijk, voorjaar 2002 , 
€ 7,-. Het Nederlandse buitenlands en veiligheidsbeleid 
herzien . 

Risico's delen en risico's nemen - Kees Goudswaard en Udo 
Koek, najaar 2001, € 7,-. Trends en uitdagingen in de 
sociale zekerheid. 

Betrokken Ondernemerschap . Alexander Rinnooy Kan , 
Gerard Schouw, Christiaan de Vries , najaar 2000, € 7,-. Over 
de betekenis van verantwoord ondernemen. 

Volksgezondheid in het perspectief van de burger - Henk 
Leenen , voorjaar 2000, € 7,-. Naar een sociaal -liberaal 
beleid op het gebied van de volksgezondheid . 

Als u nu twee of meer uitgaven in de serie Sociaal Liberale 
Perspectieven bestelt, dan kosten de uitgaven per stuk € 5,00. 

Conferentieverslagen: (Kopieer· en ve rzendkosten) 
• 'Het kaf en het koren' , over de terroristische dreiging in 

Nederland, April 2005. 
• 'Drugs & Drang - over roesmiddelen, veiligheid & 

gezondheid', februari 2004. 
• 'De gekozen burgemeester: hoe en wat?', oktober 2003. 
• 'Staten in de Steigers', juni 2003. 
• 'Na de oorlog - hoe nu verder?' , april 2003. 
• 'De wereld is groter dan Den Haag', februari 2003 . 
• 'De uitbreiding van de EU en het milieu', december 

2002. 
• 'Making a difference - on corporate social responsibility', 

april 2002. 
• 'Het Amerikaans buitenlands beleid', april 2002. 



Mijn idee 
DEMOCRATIE: VAN IDEAAL TOT SPLIJTZWAM 

Naarmate de oorlog in Irak voortduurt, groeit ook het aantal tegenstanders van de Amerikaanse 
president Bush. Zijn politieke lot lijkt verbonden met het welslagen van zijn missie in Irak. Pijnlijk 
voor Bush was vooral de ontboezeming van zijn voormalig minister van Buitenlandse Zaken Colin 
Powell, die zijn omstreden optreden in de Veiligheidsraad, aan de vooravond van de oorlog, 
beschamend noemde toen bleek dat frak, in tegenstelling tot zijn bewering, geenszins 
massavernietigingswapens bezat. Met deze uitspraak ontnam Po we 11 de oorlog de belangrijkste 
legitimatie. De onlangs overleden Britse ex-minister van Buitenlandse Zaken Robin Cook nam 
voorafgaand aan de oorlog al afstand van zijn regering. En in eigen land waagde recentelijk onze 
eigen minister Ben Bot het een kritische blik te werpen op het Nederlandse Irak-standpunt. 
Balkenende floot hem terug. "Het is geen regeringsbeleid om vraagtekens bij Irak te zetten," sprak 
de premier ferm in het parlement. 

Met steun van Balkenende weliswaar, maar ondanks de toenemende kritiek, volhardt Bush in zijn 
standpunt. Volgens hem is de invasie wel degelijk legitiem geweest. Hij heeft immers de wrede 
dictator verdreven en het land bovendien echte democratie bezorgd! Maar wat heeft Bush nu 
eigenlijk werkelijk bereikt? De internationale rechtsorde is op losse schroeven komen te staan. De 
'preventieve aanval op Irak schept een gevaarlijk precedent. Het is niet ondenkbaar dat conflicten 
tussen naties in de toekomst eerder met wapens zullen worden beslecht, zónder dat de 
diplomatieke kanalen volledig zijn uitgeput. 

Naast het verlies van politieke steun nemen ook intellectuelen afstand van de koers van de VS. 
Door de gruwelijke bombardementen en de flagrante mensenrechtenschendingen (Guantánamo 
Bay, Abu Ghraib) zullen vele pro-westerse Arabische intellectuelen, aanvankelijk gecharmeerd van 
het democratisch perspectief, zich nu afkeren van het Westen . Ook westerse intellectuelen lijken 
zich te distantiëren. Een belangrijk voorbeeld van zo'n intellectueel is de Amerikaanse filosoof 
Francis Fukuyama. Volgens hem is democratie nog steeds het best denkbare politieke concept, 
maar verhoudt zijn eigen theorie (geleidelijke evolutie naar mondiale verspreiding) zich tot de 
politieke koers van Bush (radicale verandering bewerkstelligen) als het marxisme tot het leninisme 
(Buitenhof 25-9-'05). De agressieve 'speeding up democracy' doctrine van de regering Bush heeft 
volgens Fukuyama juist een averechts effect gehad: destabilisering in het Midden -Oosten en het 
kweken van nieuwe haarden van ressentiment en radicalisering. 

In Nederland noemt Karel van Wolferen, hoogleraar aan de UvA, Bush zelfs onbetrouwbaar: "Het 
extreme en radicale is normaal geworden in de VS". Hij bepleit een nieuwe Nederlandse houding 
ten opzichte van het Noord-Atlantische bondgenootschap: "De oude bondgenoot en de oude 
doelstellingen van de NAVO bestaan niet meer. De VS zijn geen orde-brengende macht meer" 
(Buitenhof 2-' 0-'05). 

De overhaaste democratisering van Afghanistan en Irak heeft dus zeker geen breed front tegen 
terrorisme en fundamentalisme bewerkstelligd. Toen Bush zijn uitspraak "Either you're with us, or 
you're with the terrorists, " deed, hoopte hij hiermee de rijen te sluiten, en niet een totale 
scheuring, verwarring en op de spits gedreven discussies te veroorzaken. Het gebrek aan politieke 
bandbreedte heeft zich (ongetwijfeld onder invloed van terreurdreiging) vertaald in een diepe kloof 
internationaal en intern in de westerse publieke opinie. 

Wij onderschrijven de oproep van Van Wolferen dat de .Nederlandse regering niet comfortabel 
achterover kan blijven leunen. Op een radicaliserend wereldtoneel is een actievere en kritische re 
rol gewenst. Als 'luis in de pels' van Balkenende zal D66 (wellicht bij monde van Pechtold) de 
officiële partijlijn, namelijk een kritische houding ten aanzien van het Nederlandse frak -standpunt, 
luid en dUidelijk moeten laten doorklinken. En, indien nodig, verbindt er nu ook eens politieke 
consequenties aan. Laat het deze keer, met alle respect, niet alleen bij een 'grote mond'! 

• 
I 
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